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ΚΩΣΤΑΣ ΚΟΥΜΗΣ
Υφυπουργός Τουρισμού

Ρεκόρ εσόδων όλων
των εποχών έκανε 

η Κύπρος Οικονομική, σελ. 3

Ωρα για όραμα
To2023, ήταν ένα έτος μεγάλων
ανατροπών και αλλαγών στο
κυπριακό πολιτικό σκηνικό. Το
2024, προβλέπεται ωστόσο ένα
έτος γεμάτο προκλήσεις για τη
χώρα μας. Απαιτείται ο εκσυγ-
χρονισμός του κράτους, βαθιές
τομές στην παιδεία που χωλαί-
νει αλλά και νουνεχής πολιτική
στα δημόσια οικονομικά. Κυ-
ρίως όμως, απαιτείται πάνω
από όλα όραμα. Τα όσα εκτυ-
λίσσονται το τελευταίο διάστη-
μα στέλνουν το μήνυμα πως
έχουμε εισέλθει σε μία πορεία
αντίστροφης μέτρησης για νο-
μιμοποίηση των τετελεσμένων
της εισβολής. Είναι ώρα να απο-
δείξει η ηγεσία πως έχει όραμα
για να θέσει τέρμα στα τετελε-
σμένα και να αποδείξει την ετοι-
μότητά της, τόσο για επανέ-
ναρξη των διαπραγματεύσεων
αλλά κυρίως για λύση του Κυ-
πριακού, αυτή τη φορά. 

ΔΕΚΑ ΜΗΝΕΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ

Ανασχηματισμό
φέρνει το 2024

Οι υπουργοί που μετρούν αντίστροφα και η δυσφορία στο Προεδρικό

ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ

Η δύσκολη μάχη
των ηγεσιών για
το ψηφοδέλτιο

Ενώ το παζάρι μεταξύ των κομμά-
των για τις δημοτικές βρίσκεται
σχεδόν στο τέλος του, οι ηγεσίες
δίνουν τη μεγάλη και δύσκολη μάχη
για καταρτισμό των ψηφοδελτίων
για τις ευρωεκλογές. Στο επίκεντρο
είναι η εξεύρεση προσωπικοτήτων
που θα καταφέρουν να προσελκύ-
σουν ψηφοφόρους πέρα από τα
κομματικά πλαίσια. Σελ. 4

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

Το παιγνίδι
των θρόνων

της Κομισιόν
Τους σχεδιασμούς για την επόμενη
ημέρα των ευρωεκλογών έχουν ξε-
κινήσει οι Βρυξέλλες. Με την Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν να φλερτάρει
με τη συνέχιση της θητείας της,
τον Σαρλ Μισέλ να αναζητά ρόλο,
ενώ στο κάδρο μπαίνει από κάποι-
ους και το όνομα του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Σελ. 5

Διασφαλίσεις για την επόμενη μέρα των
Τουρκοκυπρίων ζητεί η Τουρκία. Συγκεκριμένα
επιδιώκει την εξασφάλιση εγγυήσεων ότι σε

περίπτωση αδιεξόδου στο Κυπριακό θα δια-
σφαλισθεί το ίσο κυρίαρχο καθεστώς της
τουρκοκυπριακής κοινότητας. Σελ. 6

ΑΓΚΥΡΑ

Ζητά διαζύγιο πριν από τον γάμο

Το 2024 είναι ένα έτος γεμάτο πολιτικές
προκλήσεις, μεγάλα στοιχήματα και ερω-
τήματα. Τον Ιούνιο η Ευρώπη ψηφίζει. Τι
φοβούνται οι Βρυξέλλες γι’ αυτή την κάλπη;
Πόσο πιθανό είναι ένα κύμα της Ακροδεξιάς
και πόσο τρομάζει η επέλαση του λαϊκισμού;

Τον Νοέμβριο ψηφίζει η Αμερική. Αντέχει
η Δύση μια παλινόρθωση του τραμπισμού,
τη στιγμή που βρίσκεται στις συμπληγάδες
της Ουκρανίας και της Μέσης Ανατολής;
Σε ζωτικά ερωτήματα σαν κι αυτά απαντούν
τα ρεπορτάζ και οι αναλύσεις που δημοσιεύει

σήμερα η «Κ». Τις τάσεις στην οικονομία,
την τεχνολογία, τη γεωπολιτική και την
λογοτεχνία σκιαγραφούν ειδικοί επιστή-
μονες και διανοούμενοι, επιχειρώ-ντας να
δώσουν απαντήσεις για τις εξελίξεις που
φέρνει η νέα χρονιά. ΑΦΙΕΡΩΜΑ Σελ. 18-23

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ 

Οι λόγοι της βίας
στην πολιτική ζωή 

Ο συγγραφέας Αλμπέρτο Γκαρλίνι με το μυ-
θιστόρημά του «Νόμος του μίσους» βουτάει
στα νερά της σύγχρονης ιταλικής Ιστορίας.
Καταφέρνει να στέκεται έντιμα και κριτικά
απέναντι στον ήρωα που δημιούργησε όσο
και σε μια ολόκληρη εποχή. Τέχνες, σελ. 4

ΠΡΩΤΟΧΡΟΝΙΑΤΙΚΟ ΔΙΗΓΗΜΑ 

Νέο ρομπότ «για
τα Χριστούγεννα»;  

Το ρομπότ είχε διαφημιστεί ως ο απόλυτος
οικιακός βοηθός: «Δεν θα χρειαστεί ποτέ
ξανά να αδειάσετε το πλυντήριο των πιάτων,
να ετοιμάσετε υγιεινό φαγητό ή να πάτε για
ψώνια, έλεγε το διαφημιστικό»… ένα διήγημα
γραμμένο για την «Κ». Τέχνες, σελ.1

Αλλαγές στη διακυβέρνηση Νίκου Χριστο-
δουλίδη αναμένονται το 2024. Με τον νέο
χρόνο αναμένεται να προχωρήσει σε κι-
νήσεις για ανατροπή του κλίματος δυσφο-
ρίας και να κάνει –έστω και καθυστερη-
μένα– ένα πολιτικό restart. Ηδη εδώ και
καιρό υπάρχει η φημολογία ανασχηματι-

σμού, με υπουργούς, οι οποίοι παρουσιά-
ζονται ως οι αδύναμοι κρίκοι, να μετρούν
αντίστροφα τον χρόνο για αντικατάστασή
τους, ενδεχομένως και πριν από τις διπλές
εκλογές του Ιουνίου. Η δυσφορία δεν πε-
ριορίζεται στο Υπουργικό και στον τρόπο
λειτουργίας του. Οι τελευταίες διαρροές

στον Τύπο, κυρίως αυτή για την έκθεση
του γενικού ελεγκτή και τα επιδόματα που
λάμβανε ο ίδιος, έχουν προκαλέσει συζη-
τήσεις για το ποιος ήταν η διαρροή του
Προεδρικού. Εκτός των διαρροών ζήτημα
τίθεται για την γενικότερη απειρία που
επικρατεί. Σελ. 3

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ
Τέως υφυπουργός παρά τω Προέδρω 

Αποαβεροφοποίηση
του ΔΗΣΥ στόχος

της νέας ηγεσίας Σελ. 10

ΒΟΛΦΓΚΑΝΓΚ 
ΣΟΪΜΠΛΕ

1 9 4 2 - 2 0 2 3

H τελευταία
εξομολόγηση
για το Grexit

Σε μια από τις τελευταίες του συ-
νεντεύξεις, στον Αλέξη Παπαχελά,
ο Σόιμπλε διηγείται όσα είχε προ-
τείνει στο παρασκήνιο. Σελ. 16

ΑΡΧΙΕΠΙΣΚΟΠΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ

Ανεπίτρεπτη
η τεκνοθεσία
από ομόφυλα

ζευγάρια
Η περίπτωση τεκνοθεσίας από ομό-
φυλα ζευγάρια είναι ανεπίτρεπτη,
τονίζει στην «Κ» ο Αρχιεπίσκοπος
Γεώργιος και προσθέτει ότι η Εκ-
κλησία θα αντιδράσει σε περίπτωση
νομοθετικής ρύθμισης του θέματος.
Αναφέρεται στο θέμα της σεξουα-
λικής διαπαιδαγώγησης, το Κυπρια-
κό, τις προκλήσεις του 2024 και τα
οικονομικά της Εκκλησίας. Σελ. 7

ΜΙΛΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΡΕΠΟΡΤΑΖ ΚΑΙ ΑΝΑΛΥΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΤΟΣ ΠΟΥ ΕΡΧΕΤΑΙ

Οι γρίφοι της νέας χρονιάς
Οι προβλέψεις των ειδικών για τις μεγάλες προκλήσεις διεθνώς
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΡΟΒΛΕΨΕΙΣ: Τι μας επιφυλάσσει το 1934, επί τη βάσει της μελέτης
των άστρων, της θέσεώς των και της πορείας των εις τον αιθέρα; [...]
Ο Ηλιος εισέρχεται εις το ζωδιακόν σημείον του Αιγόκερω, τουθ’
όπερ αποτελεί ευχάριστον οιωνόν, και προμηνύει βελτίωσιν της

όλης καταστάσεως. Η γενική
κρίσις μέλλει, αναμφιβόλως,
να παρουσιάση ύφεσιν. Αντι-
θέτως το Χρηματιστήριον θα
παραμείνη πάντοτε εις πολύ
κακήν κατάστασιν και εκείνοι
οι οποίοι αποζούν εξ αυτού
θα δοκιμασθούν σκληρώς. Η
ανεργία θα επεκταθή λόγω
του οικονομικού πολέμου, ο

οποίος πλήττει κυρίως τας εξαγωγικάς βιομηχανίας και το εμπόριον.
Η διεθνής πολιτική θα παρουσιάση μιαν περίοδον σχετικής γαλήνης
διότι η πάλη των επιρροών θα μεταφερθή επί του οικονομικού πεδί-
ου. Αλλ’ η γαλήνη αυτή δεν σημαίνει βελτίωσιν των σχέσεων.

ΑΙΟΛΟΥ: Εξαιρετική η συρροή κόσμου εφέτος εις την οδόν Αιόλου,
και ζωηροτάτη κατά τα ειωθότα. Πυκνή μάζα κινείται ένθεν και έν-
θεν των προχείρων παραπηγμάτων των μικροπωλητών, δημιουργού-
σα, παρά το ψύχος, θερμήν ατμόσφαιραν. Εν τούτοις, τίποτε το πρω-
τότυπον εφέτος. Πολλοί λέγουν ότι τα παντοειδή παιχνίδια είνε
απλώς υπολείμματα των περυσινών. Εν τω μεταξύ η αστυνομία εις
την οδόν Αιόλου «τσιμπάει» τους περισσοτέρους κλέπτας, οι οποίοι
ξαφρίζουν τα περισσότερα πορτοφόλια των αγοραστών μαζύ με τας
εισπράξεις των πωλητών.

ΤΗΛΕΦΩΝΟ: Εις όλα τα πολλαπλά και πολυσύνθετα διαμερίσματα
και γραφεία της Βουλής δεν υπάρχουν διόλου τηλέφωνα και μόνον
εν (αριθμ. 1) του γραφείου Γεν. Γραμματείας υπάρχει, ανεπαρκές διά
την εξυπηρέτησιν τόσων αναγκών. Η κυριωτέρα υπηρεσία, η του
γραφείου Τύπου, στερείται τηλεφώνου. Το προϊστορικόν τοιούτον
ευρίσκεται εν αχρηστία από πολλού. Δεν θα ήτο δυνατόν άρα γε να
εγκατασταθή εκεί ένα τηλέφωνον, διά την χρήσιν τουλάχιστον των
δημοσιογράφων;
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Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ηταν όλες εκεί! Το σαλόνι της Ιου-
λίας Παλαιολόγου Ουίλσον, στο δια-
μέρισμα της οδού Κωστή Παλαμά,
ήταν κατάμεστο με την κρεμ ντε λα
κρεμ των καρέ της μείζονος περιο-
χής πρωτευούσης. Η οικοδέσποινα
ανασήκωσε το ποτήρι της κι αφού
ευχήθηκε υγεία και μακροημέρευ-
ση, ανέγνωσε το σκεπτικό των βρα-
βείων του πολυτάραχου 2023. 

Άτυχος της χρονιάς: στον υφυ-
πουργό Καινοτομίας, Έρευνας και
Ψηφιακής Πολιτικής Φίλιππο Χα-
τζηζαχαρία για την παγκόσμια πρω-
τοτυπία να… πλημμυρίσουν οι κρα-
τικοί σέρβερς! Ο λαλίστατος (και
ανυποψίαστος) υφυπουργός μάς
προϊδέασε για την γκαντεμιά που
έμελλε να ‘ρθει όταν σε ραδιοφω-
νική του συνέντευξη δήλωσε παν-
τελή άγνοια για το τι εστί GPT3,
προαναγγέλλοντας έτσι το δυσοί-
ωνο ψηφιακό μας μέλλον.

Παραφωνία της χρονιάς: στον κα-
τά τεκμήριο καλλίφωνο τέως υφυ-
πουργό Πολιτισμού Μιχάλη Χατζη-
γιάννη. Ο οποίος όχι μόνο τραγού-
δησε το Happy Birthday στα γενέ-
θλια του πρίγκιπα Νικόλαου της
Στράκκας, αλλά πληροφόρησε το
φιλοθεάμον κοινό με σχετική ανάρ-
τηση στον επίσημο λογαριασμό του
υφυπουργείου Πολιτισμού όπου
ανέγραψε επί λέξει και εντελώς
ανερυθρίαστα: «Ο Πρόεδρος του
ΔΗΚΟ έσβησε τα κεράκια στην εν-
τυπωσιακή τούρτα γενεθλίων του
έχοντας στο πλευρό του την αγαπη-
μένη του σύζυγο, Γιώτα Παπαδο-
πούλου, στενούς συνεργάτες και
φίλους. Νικόλας και Γιώτα Παπαδο-
πούλου έκλεψαν τα βλέμματα με το
χορό που χάρισαν για λίγο στους
καλεσμένους τους, με αυτούς να
χειροκροτούν με ιδιαίτερο ενθου-
σιασμό».

Ψευδογκλάμουρ της χρονιάς:
στην πρώην υπουργό Πρετ α Πορτέ
και νυν σοσιαλιτέ της λεμεσιανής Ρι-
βιέρας Έμιλυ Γιολίτη για την ευρη-

ματικότητά της. Η (γενικώς και αορί-
στως) ανθυποσελέμπριτι ανέβασε
φωτογραφίες στα social media
όπου δεχόταν τις ευλογίες του Πον-
τίφικα ντυμένη σύμφωνα με το
πρωτόκολλο των υψηλών προσκε-
κλημένων όταν συναντούν τον Πάπα
σε ιδιωτική ακρόαση. Πλην όμως,
μια προσεκτικότερη μελέτη των
φωτογραφιών κατέδειξε την απεί-
ρου κάλλους γελοιότητα: το γεγο-
νός δηλαδή ότι η έρμη η Έμιλυ πήγε
στο Βατικανό με εισιτήριο που αγό-
ρασε όπως εκατοντάδες άλλοι του-
ρίστες! Εναλλακτικός τίτλος βραβεί-
ου: «Το κράξιμο της χρονιάς». 

Γκλάμουρ της χρονιάς: στην ηγε-
ρία των σοσιαλιτέ Κάτια Θεοδότου
για το κοσμικό υπερθέαμα στη Villa
Erba της λίμνης Κόμο. Ο γάμος της

χρονιάς, του Γιώργου Θεοδότου και
της Έλις Μισιρλή, έδωσε την ευκαι-
ρία στην ευτυχή μητέρα να ανεβά-
σει τον πήχη τόσο ψηλά ώστε οι
υπόλοιπες σοσιαλιτέ να περνούν με
άνεση από κάτω. 

Παραλήρημα της χρονιάς: στον
Μητροπολίτη Μόρφου Νεόφυτο. Ο
ιδιοσυγκρασιακός ιερωμένος με
την αχαλίνωτη φαντασία, κατά τη
διάρκεια του 2023 είπε πολλά και
φαντάστηκε άλλα τόσα. Η κορυ-
φαία στιγμή του παραληρήματος
του όμως δεν ήταν ούτε οι θεωρίες
συνωμοσίας για τα εμβόλια, ούτε οι
καταγγελίες για τη νέα σατανική τά-
ξη πραγμάτων. Αλλά η γλαφυρή
(sic) αναφορά σεξουαλικού περιε-
χομένου η οποία κατάφερε να γίνει
viral σε μια εποχή που τα έχουμε

δει και ακούσει όλα. «Το γ@@@@ι
μέσα στον γάμο είναι ευλογημένη
πράξη» είπε ο αθεόφοβος κι έγινε
χλαπαταγή.

«Beef» της χρονιάς: στις κυρίες
Πόπη Κανάρη και Χριστίνα Γιαννά-
κη, αν και οι παροικούντες την Ιε-
ρουσαλήμ δεν αιφνιδιάστηκαν κα-
θώς «κρατάει χρόνια αυτή η κολό-
νια». Η επικών διαστάσεων κόντρα
τους μπορεί να προκάλεσε πονοκέ-
φαλο στον πρόεδρο Χριστοδουλί-
δη, έδωσε όμως τροφή για ένα
ανελέητο τρολάρισμα στα social
media. Έξι μήνες μετά δεν απαντή-
θηκε το αμείλικτο ερώτημα για την
αυθεντικότητα των πτυχίων της κυ-
ρίας Γιαννάκη, η οποία να θυμίσου-
με ότι αρνήθηκε τη ρηξικέλευθη
πρόταση της υπουργού για προφο-

ρικό τεστ αγγλικών σε υπηρεσιακό
meeting. 

Ελαφρολαϊκό Ρεσιτάλ της χρο-
νιάς: στην αντιπρόεδρο του ΔΗΣΥ
Σάβια Ορφανίδου. Το βραβείο δό-
θηκε παμψηφεί, τόσο για το θαρ-
ραλέο στιλιστικό της εγχείρημα
σύμφωνα με τα εγχώρια ΜΜΕ («Εν-
τυπωσιακή στην Γκάνα – Φόρεσε
την πιο ανατρεπτική παντελόνα»)
όσο και για το ρεσιτάλ ερμηνείας
στις 50 ερωτήσεις του Must Talk. Η
εξωστρεφής Σάβια πέρα από αλη-
θινό κελεπούρι για τις σατιρικές
στήλες αποτελεί την επιτομή της
μεταπολιτικής σε μια εποχή μάλι-
στα που το είδος ανθίζει.

Υπαρκτός Σουρεαλισμός της χρο-
νιάς: στην Ελένη Σταύρου, ευρω-

βουλευτή απαράμιλλου ταπερα-
μέντου, αδυναμία της στήλης, των
καρέ και της Ιουλίας Παλαιολόγου
Ουίλσον προσωπικά. Η ανεξάντλη-
τη ομολογουμένως πολιτικός (η
οποία έχει μέσα της «τις κολώνες
του Παρθενώνα και τον Σταυρό του
Κυρίου» - για να μην ξεχνιόμαστε)
κατάφερε να εκπλήξει τους πάντες
με μια μιλιτέρ εμφάνιση (τύπου
«Φανταρίνες» της Ρένας Βλαχοπού-
λου) στα μετόπισθεν του πολέμου
στο Ισραήλ.

Γκάφα της χρονιάς: στη σοβαρή
και πάντοτε μετρημένη Χριστιάνα
Ερωτοκρίτου, η οποία είτε έπεσε
θύμα υπερβάλλοντος ζήλου είτε
άγνοιας. Η βουλευτής ανέβασε φω-
τογραφία από παρέλαση για την
εθνική επέτειο, επεξεργασμένη με
την μέθοδο της τεχνητής νοημοσύ-
νης, εξ ου και τα τραγικά (ή μάλλον
τραγελαφικά) αποτελέσματα: Πα-
ραμορφωμένα πρόσωπα, που στην
καλύτερη περίπτωση θύμιζαν Wal-
king Dead και στη χειρότερη Hallo-
ween. Ο χαμός που ακολούθησε εί-
χε πανεθνικό χαρακτήρα αφού
ασχολήθηκαν με το γεγονός και
ΜΜΕ πανελλαδικής εμβέλειας. 

«Talk of the town» της χρονιάς:
στον «Jow Low ο Προεδρικός Βαφτι-
στικός», το πιο πολυδιαβασμένο pa-
rody account που όχι μόνο έδωσε
συνέντευξη στην Κατερίνα Ηλιάδη,
αλλά πυροδότησε έντονες συζητή-
σεις (και ανυπόστατα κουτσομπο-
λιά) σε σχέση με την αληθινή ταυτό-
τητά του. «Τα πράγματα βεβαίως εί-
ναι πολύ πιο απλά αγαπητές φίλες»
είπε η Ιουλία ολοκληρώνοντας την
απονομή των βραβείων. «Σύμφωνα
με ασφαλείς πληροφορίες πρόκει-
ται για πρόσωπο που ζει στις ΗΠΑ,
ευκατάστατο, με επαγγελματική
δραστηριότητα στον χώρο της τε-
χνολογίας και με εξαιρετικές πηγές
στην ημεδαπή. Όλα τ’ άλλα είναι εκ
του πονηρού. Καλό νέο έτος!». 

Τα βραβεία της χρονιάς 

stavros.christodoulou@gmail.com

Τα καρέ της μείζονος περιοχής πρωτευούσης βράβευσαν 10 προσωπικότητες οι οποίες ξεχώρισαν, για τους σωστούς ή τους λάθος λόγους,
το 2023.

Το 2024 είναι δίσεκτο έτος
Αρχές Ιανουαρίου –και επειδή έχει
ήδη ανακοινωθεί συμφωνία για ιδιό-
κτητο γήπεδο του ΑΠΟΕΛ– συγκαλεί-
ται έκτακτο συνέδριο του ΑΚΕΛ Αρι-
στερά, λίγο Δεξιά, Παλιές Δυνάμεις
και Ομόνοια 1948, όπου ο Στέφανος
Στεφάνου εξαγγέλλει γήπεδο της
Ομόνοιας στις Χαλεπιανές, ενώ τα
στελέχη του Κόμματος τραγουδούν
«στην άμυνα λιοντάρια, επίθεση κα-
νόνια, και του λαού ομάδα». Κάποιοι
παλαιότεροι, φωνάζουν συγκινημέ-
νοι «πρωτάθλημα και κύπελλο και
Τάσσο πρόεδρο».
Τον Φεβρουάριο –και συγκεκριμένα
14 του μηνός, που είναι του Αγίου Βα-
λεντίνου– ο νεαρός συνταξιούχος
παίρνει ένα μπουκέτο λουλούδια με
κάρτα που γράφει «κάνε το σωστό
και θα είμαι δίπλα σου για πάντα». Ο
αποστολέας της κάρτας θα παραμεί-
νει ένα άλυτο μυστήριο, παρόλο που
τα αρχικά Α και Α παραπέμπουν στην
Αλεπού Αργάκας. O γενικός ελεγκτής
στέλνει στην Αρχή κατά της Διαφθο-
ράς άλλες πέντε «ανώνυμες» καταγ-
γελίες κατά του Αγγελίδη. 
Τον Μάρτιο, το Volt κάνει αίτηση για
άδεια φωτοβολταΐκού πάρκου και
έτσι εκτός από Κόμμα μετατρέπεται
και σε Εταιρεία Παραγωγής Ενέργει-
ας μέσω ΑΠΕ. 
Τον Απρίλιο, και συγκεκριμένα πρώ-
τη Απριλίου, που είναι και εθνική
εορτή, ο πρόεδρος κάνει τα εγκαίνια
της μακέτας του γηπέδου του ΑΠΟ-
ΕΛ. Το κέφι ανάβει με τραγούδια από
τον Μιχάλη Χατζηγιάννη ο οποίος
όμως φεύγει γρήγορα γιατί πρέπει
να ετοιμαστεί για τα γενέθλια του Νι-

κόλα Παπαδόπουλου. 
Τον Μάιο ο υφυπουργός Καινοτομίας
συγκαλεί δημοσιογραφική διάσκεψη
στην οποία ανακοινώνει πως τώρα
που ζέστανε ο καιρός έχουν βγάλει
τους σέρβερ στην ταράτσα για να
στεγνώσουν. Ο γενικός ελεγκτής
στέλνει συνολικά άλλες  δέκα «ανώ-
νυμες» καταγγελίες στην Αρχή κατά
της Διαφθοράς. Πέντε για τον Αγγε-
λίδη, τρεις για τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας και δύο για την Αννίτα. 
Τον Ιούνιο έχουμε τις εκλογές, υπάρ-
χουν φοβερές ανατροπές αλλά όπως
πάντα στο τέλος όλοι δηλώνουν κερ-
δισμένοι, ικανοποιημένοι και πως
έχουν λάβει τα μηνύματα από τον κό-
σμο. Χιλιάδες ψηφοφόρων, όπως εί-
ναι πια το έθιμο, συγκεντρώνονται
στο στάδιο Ελευθερία για να δουν
τον Μάριο Καρογιάν στην εξέδρα να
πανηγυρίζει ενώ το εκστασιασμένο

πλήθος φωνάζει «στο ΔΗΚΟ ανήκει
αυτή η μεγάλη νίκη».
Τον Ιούλιο ο υφυπουργός Ενέργειας
κύριος Παπαναστασίου υπόσχεται
και πάλι φθηνότερα καύσιμα, προ-
τρέπει τους οδηγούς να μην προμη-
θεύονται βενζίνη από τα κατεχόμενα
και τους συμβουλεύει να προτιμούν
το βενζινάδικο της Πρωτοψάλτη στα
σύννεφα. 
Τον Αύγουστο ο πρόεδρός μας μπαί-
νει επιτέλους στο ρεκόρ Γκίνες. Σε
μια μέρα κάνει τα εγκαίνια σε δύο
μπουτίκ, μια ψαροταβέρνα και τρία
φεστιβάλ. Επίσης, βαφτίζει μια Φρε-
γάτα του κυπριακού πολεμικού ναυτι-
κού. Μετά από πληροφορίες της ΚΥΠ
η αστυνομία ανακαλύπτει σε υπόγειο
στην παλιά Λευκωσία τον γιο ελεγ-
κτή, την αδερφή και τον Χασαπόπου-
λο να γράφουν νέες ανώνυμες επι-
στολές-καταγγελίες κατά Αγγελίδη,

προέδρου και Αννίτας. 
Τον Σεπτέμβριο, στην ταράτσα παρα-
λιακού πύργου της Λεμεσού ο Νίκος
Αναστασιάδης παρουσιάζει το βιβλίο
του με τίτλο «το Διαβατήριο της Ευτυ-
χίας» το οποίο είναι γεμάτο με χρήσι-
μες συμβουλές στα θέματα διαλογι-
σμού, ευεξίας, εσωτερικής γαλήνης
και φενγκ σούι.
Τον Οκτώβριο ο γενικός ελεγκτής εν-
τοπίζει πιθανή παρατυπία στον κήπο
του Προεδρικού. Η Ελεγκτική Υπηρε-
σία, η οποία εργάστηκε για το θέμα
σχεδόν όλη τη χρονιά, παρουσιάζει
έρευνα 7.000 σελίδων με βάση την
οποία το αυτόματο σύστημα ποτίσμα-
τος στον κήπο του Προεδρικού πιθα-
νόν να μην είναι πολύ αποτελεσματι-
κό και να χάνονται δύο περίπου λίτρα
νερού την ημέρα. Καλούνται εμπει-
ρογνώμονες από το εξωτερικό για να
ερευνήσουν το νέο σκάνδαλο. Φήμες
πως ο πρόεδρος θα κάνει τον πρώτο
του ανασχηματισμό. 
Το Νοέμβριο ο υπουργός Οικονομι-
κών κύριος Κεραυνός ανακοινώνει
την προκήρυξη 5.000 νέων θέσεων
στο δημόσιο τομέα. Οι περισσότεροι
θα εργοδοτηθούν σαν σύμβουλοι
επικοινωνίας στο Προεδρικό. 
Τον Δεκέμβριο πολυμελής αποστολή
μεταβαίνει με το ιδιωτικό μας τζετ
στη Νέα Υόρκη για συνάντηση με τον
γενικό γραμματέα των Ηνωμένων
Εθνών. Η συνάντηση διαρκεί περισ-
σότερο από εφτά λεπτά και στο τέλος
ο κύριος Γκουντέρες μας βεβαιώνει
ότι στηρίζει τη θέση της πλευράς μας
για ελεύθερη διακίνηση στις ελεύθε-
ρες περιοχές. Νενικήκαμεν!  

Νενικήκαμεν!
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οταν τον Μάρτιο του 2023, ο Νίκος
Χριστοδουλίδης μετακόμιζε στον
Προεδρικό Λόφο, η εκλογή του θε-
ωρείτο από πολλούς ως η ανατροπή
του πολιτικού σκηνικού. Όχι μόνο
γιατί ο κραταιός άνδρας της Δεξιάς,
Αβέρωφ Νεοφύτου έμενε εκτός του
δεύτερου γύρου, με τις αλλαγές
στον Δημοκρατικό Συναγερμό να
μετεξελίσσονται σε τεκτονικές,
αλλά και για τον τρόπο που ο Νίκος
Χριστοδουλίδης αναδείχθηκε στην
εξουσία. Ήταν το πρώτο πολιτικό
πρόσωπο που εκλέχθηκε χωρίς την
επίσημη στήριξη ενός εκ των δύο
μεγάλων κομμάτων, το πρόσωπο
που κατάφερε να πείσει μία μεγάλη
μερίδα της κοινωνίας, ότι η υπο-
ψηφιότητά του προέρχεται από
την κοινωνία και σε εκείνην λογο-
δοτεί. Ένα πολιτικό πρόσωπο που
δημιούργησε και τις προσδοκίες
του άφθαρτου που θα αλλάξει την
πολιτική, έστω κι αν ο ίδιος ήταν
πρωταγωνιστής του πολιτικού σκη-
νικού της τελευταίας δεκαετίας.
Και ενώ υπήρχαν υψηλές προσδο-
κίες γύρω από το τι θα μπορούσε
να αλλάξει και με ποιους θα κυβερ-
νούσε, στους πρώτους δέκα μήνες
διακυβέρνησής του, φαίνεται πως
αυτές οι προσδοκίες περνούν πολύ
πιο κάτω από τον πήχη.

Μία γενικευμένη δυσφορία επι-
κρατεί, εντός των συνεργαζόμενων
κομμάτων, εντός του Υπουργικού,
ενώ η ανασφάλεια στο Προεδρικό
ενισχύεται μέρα με τη μέρα. Το
ερώτημα είναι τι προτίθεται να κά-
νει με τον νέο χρόνο διακυβέρνησής
του για να αλλάξει το κλίμα δυσφο-
ρίας που επικρατεί και πόσο εύκολο

είναι πλέον ένα πολιτικό restart.
Ήδη εδώ και καιρό υπάρχει η πα-
ρατεταμένη φημολογία ανασχη-
ματισμού, με υπουργούς να μετρούν
αντίστροφα τον χρόνο για την απο-
χώρησή τους. 

Ενας παρατεταμένος
ανασχηματισμός 

Πρώτο ρήγμα στην εικόνα του
ήταν το Υπουργικό του Συμβούλιο
και ό,τι προηγήθηκε στην τελική
διαμόρφωσή του. Είχε υποσχεθεί
ένα Υπουργικό Συμβούλιο αρίστων
που να περιλαμβάνει μη κομματικά
στελέχη,πρόσωπα πετυχημένα στον
κλάδο τους και κατέληξε τελικά έρ-
μαιο των κομματικών παζαριών.
Πρόσωπα, χωρίς πολιτικό αποτύ-
πωμα, με εμφανείς ελλείψεις, αδυ-
ναμίεςσε θέματα κυβερνησιμότητας
και την ίδια στιγμή αναλώσιμοι. Η
ανεπάρκεια φάνηκε από το πρώτο
διάστημα, ενώ οι διαρροές περί αν-
τικατάστασης ενέτειναν τοήδηκακό
κλίμα. Ένα κακό κλίμαπου οδήγησε
στην περαιτέρω απονεύρωση υπουρ-
γών αλλά και στην ανυποληψία τους
εντός των υπουργείων τους.

Ο κύκλος των χαμένων
υπουργών

Οι μόνοι επί του παρόντος που
αντικαταστάθηκαν ήταν ο υφυ-
πουργός Πολιτισμού Μιχάλης Χα-
τζηγιάννης και η αναπληρώτρια
κυβερνητική εκπρόσωπος Δόξα
Κωμοδρόμου μετά το σκάνδαλο
που προέκυψε με τις υπερωρίες
της τελευταίας. Πέραν των εν λόγω
προσώπων ωστόσο, αρκετοί έχουν
προκαλέσει τη δυσφορία του όλο
αυτό το διάστημα. Πρώτη στη λίστα
θεωρείται η υπουργός Υγείας Πόπη
Κανάρη με τον πρόεδρο να έχει
ήδη βολιδοσκοπήσει πρόσωπα για
την αντικατάστασή της, όπως πολύ
πιθανή θεωρείται η αποχώρηση
του υπουργού Άμυνας Μιχάλη Γιωρ-
γάλλα. Δυσφορία επικρατεί από το
καλοκαίρι για την υπουργό Δικαιο-
σύνης Άννα Κουκκίδου Προκοπίου
και τους χειρισμούς της στα επει-
σόδια της Έμπας και της Λεμεσού.
Για τον υφυπουργό Καινοτομίας
και Έρευνας Φίλιππο Χατζηζαχαρία,
ακούγεται όλο αυτό το διάστημα
πως θα υπάρξει αντικατάσταση κα-
θώς η ανεπάρκειά του στον τομέα

είναι εμφανής. Δεν είναι τυχαίο ότι
και εταιρείες που ασχολούνται με
την τεχνολογία και τις τηλεπικοι-
νωνίες έχουν εκφράσει τηδυσφορία
τους για την έλλειψη συνεννόησης
μαζί του. Και ο υπουργός Ενέργειας
Γιώργος Παπαναστασίου προκά-
λεσε βεβαίως αναστάτωση με την
αμετροέπεια των δηλώσεών του
για το θέμα Αφροδίτη αλλά και με
την ευθεία σύγκρουσή που είχε με
το Δ.Σ. της ΑΗΚ. Επί του παρόντος,
ωστόσο, δεν τίθεται ζήτημα αντι-
κατάστασής του σύμφωνα με κυ-
βερνητικούς κύκλους.

Η περίπτωση
Μάκη Κεραυνού

Θέμα φαίνεται να υπάρχει από
καιρό με τον υπουργό Οικονομικών
Μάκη Κεραυνό καθώς από το κα-
λοκαίρι που πέρασε υπήρξαν βο-
λιδοσκοπήσεις για αντικατάστασή
του, χωρίς κατάληξη. Οι λόγοι ποι-
κίλουν. Κάποιοι πολιτικοί κύκλοι
επισημαίνουν ότι η φιλοσοφία του
κ. Κεραυνού στην οικονομία δεν
συμβαδίζει με τις σημερινές προ-
κλήσεις της. Ο ίδιος φέρεται να δυ-
σφορεί και από το γεγονός ότι ο
Νίκος Χριστοδουλίδης δεν επιδιώκει
στενότερη επαφή και διαβούλευση
μαζί του, όπως έκαναν άλλοι πρό-
εδροι με τους υπουργούς τους και
ιδιαίτερα με αυτόν που είχε το χαρ-

τοφυλάκιο της Οικονομίας. Δεν πέ-
ρασε απαρατήρητη και η αποστα-
σιοποίησή του από το θέμα ΑΤΑ,
καθώς εδώ και καιρό διαρρέεται
πως η τελική συμφωνία έγινε ερή-
μην του. Θέση, η οποία διαψεύδεται
από το υπουργείο Εργασίας. Ερώ-
τημα βεβαίως είναι, αν οι θέσεις
του για το ΓεΣΥ, ότι αποτελεί κίν-
δυνο για τα δημόσια οικονομικά
σε συνδυασμό με επικρίσεις που
δέχεται για την αύξηση του κρα-
τικού μισθολογίου, θα οδηγήσουν
τελικώς στην αποχώρησή του. 

Οι τοίχοι έχουν αυτιά
στο Προεδρικό

Όμως το Υπουργικό Συμβούλιο
δεν είναι το μόνο για το οποίο ανη-
συχεί ο πρόεδρος της Δημοκρατίας.
Ζητήματα υπάρχουν και για την
επάρκεια του Προεδρικού. Ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας φρόντισε
να στελεχώσει το Προεδρικό με
πρόσωπα του πολύ στενού του κύ-
κλου και οικογενειακού του περι-
βάλλοντος στο πλαίσιο της ενισχυ-
μένης καχυποψίας που τον διακα-
τέχει μετά το πάθημα Μανώλη. Οι
τελευταίες διαρροές στον Τύπο, κυ-
ρίως η διαρροή για την έκθεση του
γενικού ελεγκτή και τα επιδόματα
που λάμβανε ο ίδιος, έχουν προκα-
λέσει συζητήσεις για το ποιος ήταν
η διαρροή του Προεδρικού. Εκτός

των διαρροών ζήτημα τίθεται για
την γενικότερη απειρία που επι-
κρατεί. Φάνηκε στον τρόπο χειρι-
σμού της υπόθεσης Κωμοδρόμου,
φαίνεται και με την απουσία συν-
τονισμού Προεδρικού-υπουργείων,
φάνηκε και με την κακή επικοινωνία
που υπάρχει για νομοσχέδια μεταξύ
κυβέρνησης και συγκυβέρνησης.
Η λύση θεωρήθηκε η μετακίνηση
αριθμού λειτουργών που ανέλαβαν
κατά τα άλλα να συντονίζουν το
κυβερνητικό έργο, όμως προς το
παρόν το μόνο που έχουν προκα-
λέσει είναι την ενόχληση της γενι-
κής διεύθυνσης των υπουργείων. 

Πριν τις εκλογές
του Ιουνίου

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης όπως
είχε αποκαλύψει η «Κ» ανέμενε την
διεξαγωγή των διπλών εκλογών
τον προσεχή Ιούνιο ούτως ώστε
να προχωρήσει στον ανασχηματι-
σμό, ελπίζοντας πως στο άρμα θα
προσδενόταν και ο ΔΗΣΥ. Κυβερ-
νητικές πηγές εκτιμούν πως το
θέμα του ανασχηματισμού θα απα-
σχολήσει νωρίτερα, ίσως προτού
ολοκληρώσει τον πρώτο χρόνο δια-
κυβέρνησης, ενώ ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης έχει ήδη διαμηνύσει στο
περιβάλλον του πως δεν θα ακο-
λουθήσει το παράδειγμα των προ-
κατόχων του που ανέμεναν την

συμπλήρωση των 18 μηνών για να
μπορέσουν οι υπουργοί να λάβουν
υπουργική σύνταξη. Στόχος του
Νίκου Χριστοδουλίδη είναι να στεί-
λει το μήνυμα με τον νέο χρόνο
την αίσθηση του πολιτικού restart.
Στις προτεραιότητες είναι να βελ-
τιώσει την καθημερινότητα των
πολιτών, ιδιαίτερα σε ζητήματα
που αφορούν την υγεία –αυτός
ήταν και ένας από τους λόγους που
προκάλεσαν δυσφορία στο Προ-
εδρικό οι δηλώσεις Κεραυνού– υπη-
ρεσίες που αφορούν την εκπαίδευ-
ση, καλύτερη διαχείριση του με-
ταναστευτικού ενώ την ίδια στιγμή
έχει συγκεκριμένο πλάνο για το
κυκλοφορικό που θέλει να το βελ-
τιώσει. Ο ίδιος, με την άφιξη και
την έρευνα του FBI στην Κύπρο,
θέλει να στείλει παράλληλα το μή-
νυμα πως θα φτάσει μέχρι τέλους
με την πάταξη της διαφθοράς, όποι-
ον κι αν αφορούν τα ευρήματα,
ενώ με το γνωμοδοτικό συμβούλιο
και την επιλογή προσώπων στο
Δ.Σ. των ημικρατικών, θέλει να
αποτινάξει από πάνω του την αί-
σθηση που επικρατεί περί κομμα-
τικών παζαριών και βολεμάτων. 

Η χρονική
συγκυρία

Το ερώτημα βεβαίως είναι πόσο
ευνοεί τον Νίκο Χριστοδουλίδη

πολιτικά μία τέτοια κίνηση ανα-
σχηματισμού, αυτό το διάστημα.
Και σίγουρα πόσο βοηθά τη σχέση
του με τα κόμματα της συγκυβέρ-
νησης. Αναμφίβολα η αλλαγή προ-
σώπων που έχουν φθαρεί από τη
διακυβέρνηση ή που έχουν ήδη
δώσει ό,τι μπορούσαν να δώσουν
θα βοηθήσει και τη βελτίωση του
κλίματος αλλά και τις προσπάθειες
μίας σωστής επανεκκίνησης, στέλ-
νει όμως παράλληλα το μήνυμα
πως ένας ευρύς ανασχηματισμός
τον πρώτο χρόνο διακυβέρνησης
είναι και παραδοχή ήττας. Το κύριο
ζήτημα σε όλο αυτό είναι η χρονική
συγκυρία του ανασχηματισμού. 

Αν ο ανασχηματισμός πραγμα-
τοποιηθεί αμέσως μετά την αλλαγή
του χρόνου, θα δοθεί ο χρόνος στο
νέο Υπουργικό να παράξει δουλειά
βελτιώνοντας και την εικόνα της
κυβέρνησης αλλά και αυτής των
κομμάτων προεκλογικά.

Ένας ανασχηματισμός λίγο
πριν τις διπλές εκλογές θα προ-
καλέσει σύγχυση και σίγουρα δεν
θα βοηθήσει στα ποσοστά των
κομμάτων. Πολλά θα είναι τα στε-
λέχη που προσέβλεπαν σε υπουρ-
γοποίηση που θα νιώθουν προ-
σβεβλημένα από τον πρόεδρο για
το γεγονός ότι έμειναν αναξιοποί-
ητα για ακόμη μια φορά. Αυτό εν-
δεχομένως να μειώσει τα κίνητρα
να δουλέψουν προεκλογικά για το
κόμμα τους και πιθανώς να εντείνει
τις κακές σχέσεις Προεδρικού-
συγκυβερνώντων κομμάτων. Το
νέο Υπουργικό δεν θα έχει τον
χρόνο να αποδείξει τις ικανότητες
και την επάρκειά του ούτως ώστε
να αποδώσει στην κάλπη. 

Ένας ανασχηματισμός μετά τις

εκλογές ενισχύει το κίνητρο για
να δουλέψουν τα κόμματα, ωστόσο
απονευρώνει πλήρως εκείνους
τους υπουργούς που βρίσκονται
ήδη με το ένα πόδι εκτός.

Ο ΔΗΣΥ και
οι δύο βάρκες

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης ήλπιζε
από τις πρώτες μέρες της εκλογής
του ότι τελικά ο ΔΗΣΥ θα συμ-
πλεύσει μαζί του, επικρατούσε
από την αρχή της διακυβέρνησής
του. Εξαιτίας αυτής της ελπίδας,
κάποιοι πολιτικοί εκτιμούν πως
καθυστέρησε όσο μπορούσε τον
ανασχηματισμό και εξαιτίας αυτής
της σκέψης υπήρχαν στο Υπουρ-
γικό Συμβούλιο πρόσωπα με σαφή
ημερομηνία λήξης ούτως ώστε να
αντικατασταθούν με την πρώτη
ευκαιρία από στελέχη του ΔΗΣΥ.
Το σενάριο του ΔΗΣΥ στην συγ-
κυβέρνηση εγκαταλείπεται όσο
περνά ο χρόνος, και οι λόγοι ποι-
κίλουν. Για παράδειγμα, ο ΔΗΣΥ
θεωρείται επίσημα αντιπολίτευση
όμως επωφελείται πλήρως με μι-
κροεξυπηρετήσεις από το Προ-
εδρικό.

Και ο ΔΗΣΥ όμως βοηθά με τη
σειρά του παράλληλα την κυβέρ-
νηση μέσα στη Βουλή και αυτό
φάνηκε κατά τη συζήτηση του
προϋπολογισμού και την απουσία
σοβαρών τροπολογιών. Παρότι ο
Νίκος Χριστοδουλίδης διαρρέει
ονόματα πρωτοκλασάτων στελε-
χών που θέλει να μπουν στην κυ-
βέρνησή του και παρά τις δημόσιες
προσκλήσεις προς τον Συναγερμό
για να μπει στην κυβέρνηση, επί-
σημη βολιδοσκόπηση δεν έχει γί-
νει. Η συζήτηση για το πού θα
πρέπει να βρίσκεται ο Συναγερμός
θα επαναληφθεί την επομένη των
εκλογών.

Ένα καλό αποτέλεσμα θα θε-
ωρηθεί επιβράβευση του δίπορτου
που κρατά αυτή τη στιγμή το κόμ-
μα. Ένα κακό αποτέλεσμα θα ενι-
σχύσει την γκρίνια και την ένταση
μεταξύ των δύο πόλων. Η μία πλευ-
ρά θα επιμένει ότι ο λόγος της ήτ-
τας ήταν η μη συμμετοχή του ΔΗ-
ΣΥ στην κυβέρνηση και η άλλη
τάση θα καταγγέλλει την επαμ-
φοτερίζουσα στάση του κόμματος
απέναντι στην κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη για το αποτέλεσμα. 

<<<<<<<

Υπουργοί παρουσιά-
ζονται ως οι αδύναμοι
κρίκοι που μετρούν
αντίστροφα για την
αντικατάστασή τους,
ίσως και πριν τις διπλές
εκλογές του Ιουνίου.

<<<<<<<

Ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης ανέμενε την
πρόσδεση του ΔΗΣΥ
στον επικείμενο
ανασχηματισμό, ωστόσο
αυτό το σενάριο φαίνεται
να απομακρύνεται.

Για ποιο λόγο όμως η εικόνα της διακυβέρ-
νησης Χριστοδουλίδη φθάρηκε σε τέτοιο
βαθμό και μέσα σε τόσο σύντομο χρονικό
διάστημα, ώστε σήμερα να μιλάμε για την
ανάγκη εκ βάθρων αλλαγών; Στο Προεδρικό
εξηγούν πως αυτούς τους μήνες διακυβέρ-
νησης, λήφθηκαν αποφάσεις οι οποίες
χρονολογούνταν, όπως είναι το στεγαστικό,
η ρύθμιση των εκποιήσεων, η εφαρμογή
της ΑΤΑ, ωστόσο σε θέματα εντυπώσεων
όπως εκτιμούν, χάλασε η εικόνα. Το κατά
πόσο η φθορά περιορίζεται σε θέμα εικόνας
και εντυπώσεων ή αν η φθορά κατακλύζει
πλέον και την ουσία της πολιτικής, είναι
ένα ζήτημα που συζητείται εντόνως.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης καλλιέργησε
προεκλογικά προσδοκίες σε τέτοιο βαθμό
που αναπόφευκτα αυτοεγκλωβίστηκε στις

υποσχέσεις του και αναιρέθηκε όταν τελικά
ανέλαβε το πηδάλιο της χώρας. Είχε προ-
εκλογικά δεσμευτεί πως με την οικονομία
δεν θα παίξει, ωστόσο οι επικρίσεις για
την αύξηση του κρατικού μισθολογίου
και το μέλλον των δημόσιων οικονομικών
ενισχύονται. Είχε υποσχεθεί άρση του
αδιεξόδου στο Κυπριακό που ναι μεν δεν
εξαρτάται αποκλειστικά από τον ίδιο,
ωστόσο έδωσε έμφαση σε μία –από την
αρχή– φιλόδοξη πρόταση διορισμού απε-
σταλμένου της Ε.Ε. για το Κυπριακό που
όχι μόνο δεν υλοποιήθηκε αλλά ενίσχυσε
την αίσθηση ότι ο στόχος της ήταν καθαρά
επικοινωνιακός, όπως επικοινωνιακός θε-
ωρήθηκε και ο περιβόητος ανθρωπιστικός
διάδρομος για τη Γάζα και όσα εκτυλίχθη-
καν.Η κριτική πολλές φορές επικεντρώνεται

στο αδύναμο Υπουργικό Συμβούλιο, ωστόσο
η ανεπάρκεια των υπουργών αποτελεί δική
του επιλογή και δική του ευθύνη. Υπάρχουν
οι αδύναμοι κρίκοι, όμως πολιτικοί κύκλοι
σημειώνουν πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης
δεν έχει κτίσει μία στενή σχέση με τους
υπουργούς του. Η περίπτωση Κεραυνού
είναι ενδεικτική, που αποδεικνύει ότι δεν
συζητά κατ’ ιδίαν τα μεγάλα ζητήματα ενώ
συμπεριφέρεται πολλές φορές ως υπουργός
Εξωτερικών, καπελώνοντας τονυφιστάμενο
υπουργό Εξωτερικών Κωνσταντίνο Κόμπο.
Ξοδεύει πολύ χρόνο σε κοινωνικές επαφές,
εγκαίνια, εκδηλώσεις και ταξίδια, με απο-
τέλεσμα να εγείρονται και ερωτήματα για
το πότε βρίσκει χρόνο να κάνει αυτό για
το οποίο εκλέχθηκε. Να κυβερνήσει αυτό
τον τόπο.

Μία εικόνα που φθείρεται

Ενα αργοπορημένο
restart για

τον Χριστοδουλίδη
Τα πρόσωπα που αλλάζουν το 2024, η εικόνα

που φθάρηκε και οι νέες προκλήσεις ενώπιον του 

Το 2023 ήταν ιδιαίτερα γενναιόδωρο

για τον Νίκο Χριστοδουλίδη καθώς

εκλέχθηκε πρόεδρος της Δημοκρατίας,

όμως το τέλος του χρόνου τον βρίσκει

ενώπιον σοβαρών δυσκολιών που

επηρεάζουν τον τρόπο διακυβέρνησής του.
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Μπορεί το μεγάλο παζάρι μεταξύ
των κομμάτων να έχει σχεδόν ολο-
κληρωθεί και να βρίσκονται στο
τελικό στάδιο συμπλήρωσης και
των τελευταίων κομματιών του
παζλ που ονομάζεται δημοτικές
εκλογές, ωστόσο ο νέος χρόνος θα
φέρει τη λήψη δυσκολότερων απο-
φάσεων μιας και θα πρέπει να κα-
ταρτιστούν και τα ψηφοδέλτια για
τις ευρωεκλογές.

Άλλωστε, κανείς δεν αμφισβητεί
ότι τα ποσοστά που θα λάβει κάθε
κόμμα στις ευρωεκλογές θα απο-
τυπώνουν και τη δυναμική που
έχει εντός του πολιτικού σκηνικού.
Αν προστεθεί και το γεγονός πως
στα δύο μεγάλα κόμματα, ΔΗΣΥ
και ΑΚΕΛ, είναι οι πρώτες ευρωε-
κλογές των νέων ηγεσιών τους και
δεν θα ήθελαν σε καμία περίπτωση
να χρεωθούν μείωση των ποσο-
στών, αντιλαμβάνεται ο καθένας
την αναγκαιότητα να εξευρεθούν
εκείνες οι προσωπικότητες που θα
καταφέρουν να προσελκύσουν ψη-
φοφόρους πέρα από τα κομματικά
πλαίσια. 

Δύσκολη όμως είναι η θέση και
για τα κόμματα που στηρίζουν τη
κυβέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη
μιας και βάσει δημοσκοπήσεων
που είδαν το φως της δημοσιότητας
τους προηγούμενους μήνες, το
ΕΛΑΜ φέρεται να κατατάσσεται
τρίτο κόμμα με διψήφιο μάλιστα
αριθμό, ενώ ακολουθεί τέταρτο το
ΔΗΚΟ με μονοψήφιο ποσοστό και
στη συνέχεια με ακόμα χαμηλότερα
ποσοστά το Κίνημα Οικολόγων,
ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ. 

Στην εξίσωση σε σχέση με τα
τρία κόμματα που στηρίζουν την
κυβέρνηση είναι και η πιθανή δυ-
σαρέσκεια ποσοστού ψηφοφόρων
από τη διακυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη και τους χειρισμούς καίριων
ζητημάτων από συγκεκριμένους
υπουργούς. Μάλιστα δεν είναι λίγες
οι φωνές κομματικών στελεχών
που σημειώνουν πως ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας θα πρέπει να προ-
χωρήσει σε μερικό ανασχηματισμό
διορίζοντας κομματικά στελέχη
ώστε να δώσει ώθηση και στα πο-
σοστά τους ενόψει ευρωεκλογών. 

Ένας ανασχηματισμός, όμως,
την παρούσα φάση πιθανόν να μη
βοηθούσε τον ΔΗΣΥ ενώ σε ό,τι
αφορά το Κίνημα Οικολόγων ο νέος
πρόεδρος Γιώργος Περδίκης σε συ-
νέντευξήτου στη «Κ» δεν απέκλεισε
συμμετοχή στην κυβέρνηση υπό
προϋποθέσεις.

Πάντως το γεγονός ότι οι ευ-
ρωεκλογές γίνονται ταυτόχρονα
με τις εκλογές τοπικής αυτοδιοί-
κησης μπορεί να έχει το θετικό της
μαζικότερης προσέλευσης, ωστόσο
δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις που
εκφράζεται προβληματισμός κατά
πόσο τα κόμματα πιθανόν να υπο-
στούν μικρά αλλά ουσιαστικά πλήγ-
ματα από δυσαρεστημένα μέλη σε
σχέση με τις επιλογές που έγιναν
σε τοπικό επίπεδο.

ΔΗΣΥ
Η Αννίτα Δημητρίου γνωρίζει

καλά πως την περιμένουν στη γωνία
γι’ αυτό και αναλαμβάνει προσω-
πικά τις ευρωεκλογές. Βέβαια την
ερχόμενη βδομάδα θα πρέπει αρ-
χικά να κλείσει σημαντικές εκκρε-
μότητες σε σχέση με τις δημοτικές,

όπως ο Δήμος Λάρνακας και η πε-
ριφέρεια Πάφου και στη συνέχεια
να ριχτεί στη μάχη για τη δημιουρ-
γία ενός ψηφοδελτίου που θα κρα-
τήσει τον ΔΗΣΥ στην πρώτη θέση.
Παρέλαβε ένα κόμμα με ανεπτυγ-
μένη εσωστρέφεια και εσωτερικές
αντιπαλότητες που μέχρι και σή-
μερα είναι εμφανείς, αν και βρί-
σκονται σε ηπιότερο επίπεδο, και
όπως διαμηνύεται θα ήταν άδικο
να της ζητηθεί να επαναλάβει το
29,2% του 2019.

Ωστόσο, στόχος είναι ο ΔΗΣΥ
να παραμείνει πρώτος ώστε να δο-
θεί χρόνος στη νέα ηγεσία να υλο-
ποιήσει τις δεσμεύσεις της για ένα
κόμμα που εξελίσσεται, αναβαθ-
μίζεται και αφουγκράζεται τις ανάγ-
κες της κοινωνίας χωρίς να υπάρχει
συνεχής αμφισβήτηση.

Ο ευρωβουλευτής Λουκάς Φουρ-
λάς θα επαναδιεκδικήσει την πα-

ραμονή του στο Ευρωκοινοβούλιο
όπως και η Ελένη Σταύρου, ενώ θέ-
ση στο Ευρωκοινοβούλιο θα διεκ-
δικήσουν ο εκ των αντιπροέδρων
του ΔΗΣΥ Μάριος Πελεκάνος , ο
πρώην υπουργός Υγείας Μιχάλης
Χατζηπαντέλας, ο βουλευτής Κυ-
ριάκος Χατζηγιάννης όπως και ο
Χρίστος Αγγελίδης.

Τα χαρτιά του δεν έχει ακόμη
ανοίξει ο τέως υπουργός Οικονο-
μικών Κωνσταντίνος Πετρίδης, με
την ηγεσία του ΔΗΣΥ να επισημαί-
νει ότι πιθανή συμπερίληψή του
στο ευρωψηφοδέλτιο θα ενίσχυε
ακόμη περισσότερο το κόμμα όπως
και την προσπάθεια για ενότητα. 

Την ίδια ώρα η κ. Δημητρίου
στοχεύει στη συμπερίληψη γυναι-
κών που διαπρέπουν η κάθε μια
στο τομέα τους. Ήδη υπήρξε μία
πρώτη συζήτηση με τη δρ Γιόλα
Μάρκου, χωρίς ωστόσο να οδηγήσει
κάπου. 

ΑΚΕΛ
Το κόμμα της αριστεράς φέρεται

αυτή την ώρα να βρίσκεται πιο κον-
τά στην κατάρτιση του ψηφοδελ-
τίου για τις ευρωεκλογές. Ο Στέ-
φανος Στεφάνου έστειλε ξεκάθαρο
μήνυμα πως θα πρέπει να υπάρχει
ίση εκπροσώπηση αντρών και γυ-
ναικών, ενώ βέβαιη θεωρείται και
η συμπερίληψη υποψήφιου της

τουρκοκυπριακής κοινότητας.
Στόχος στο ψηφοδέλτιο να υπάρ-

χει εκπροσώπηση διαφόρων φα-
σμάτων και να υπάρχει συνύπαρξη
παραδοσιακών στελεχών του κόμ-
ματος με εκπροσώπους της κοινω-
νικής συμμαχίας, ενώ θα επιδιωχθεί
και η συμπερίληψη ανθρώπων της
νεότερης γενιάς που κινούνται στο
φάσμα της σύγχρονης εποχής με
ευρύτερες ανησυχίες, προβλημα-
τισμούς και χρήση των social media. 

Οι πολυσυζητημένες καταστα-
τικές αλλαγές του κόμματος είναι
πλέον γεγονός και η προσπάθεια
για άνοιγμα στον ευρύτερο προ-
οδευτικό χώρο βρίσκεται σε εξέλιξη,
άρα το αποτέλεσμα των ευρωεκλο-
γών θα είναι και μία ένδειξη κατά
πόσο ο κόσμος της αριστεράς αγ-
κάλιασε αυτή τη προσπάθεια αλλά
και κατά πόσο το κόμμα κατάφερε
να βρεθεί κοντά στη βάση του.

Για τον γενικό γραμματέα του
κόμματος Στέφανο Στεφάνου δεν
υπάρχει πλέον περίοδος χάριτος
και μπορεί να εισέπραξε θετική ει-
κόνα από τηνπρώτη εκλογική μάχη,
τις προεδρικές εκλογές, ωστόσο
αυτή η αναμέτρηση θα καταδείξει
κατά πόσο θα καταφέρει να λάβει
τα ποσοστά εκείνα που θα εξασφα-
λίσουν εκ νέου την παρουσία του
ΑΚΕΛ στην Ευρωβουλή με δύο
έδρες.

Ικανοποιητικά θα θεωρηθούν,
όπως διαμηνύεται, ποσοστά που
θα κυμανθούν λίγο πάνω από το
22,34% που έλαβε στις τελευταίες
βουλευτικές, ενώ μία πρωτιά του
κόμματος είναι καλοδεχούμενη. 

Μέχρι τώρα δεδομένη θεωρείται
η επαναδιεκδίκηση και η στήριξη
από το κόμμα των ευρωβουλευτών
Γιώργου Γεωργίου και Νιαζί Κιζιλ-
γιουρέκ. Μπορεί ο κ. Κιζιλγιουρέκ
να μην έχει σήμερα το ρεύμα εντός
της ελληνοκυπριακής κοινότητας
που είχε το 2019 –συνέβαλε σε
αυτό και η στάση που κράτησε τότε
ο ΔΗΣΥ και οι δηλώσεις στελεχών
του όπως η Ελένη Σταύρου που
έκανε λόγο για ολέθριες σχέσεις
που θα προκαλέσει στο εθνικό ζή-
τημα τυχόν εκλογή του– αλλά η δι-
είσδυση που έχει σήμερα εντός
της τουρκοκυπριακής κοινότητας
φαίνεται να είναι μεγάλη. Μάλιστα,
σύμφωνα με τις πρώτες ενδείξεις
το ποσοστό των Τουρκοκυπρίων
που αναμένεται να βρεθούν στις
κάλπες πιθανόν να διπλασιαστεί
σε σχέση με το 2019.

Στο ευρωψηφοδέλτιο του ΑΚΕΛ
σίγουρη θεωρείται και η παρουσία
της Άννας Θεολόγου η οποία βρέ-
θηκε στο πλευρό του Ανδρέα Μαυ-
ρογιάννη, ενώ έντονα συζητείται
και το όνομα της Φωτεινής Χρίστου.

ΔΗΚΟ
Το γενικότερο κλίμα εντός του

ΔΗΚΟ, με τα στελέχη να εκφράζουν

παράπονα για τους χειρισμούς που
γίνονται σε σημαντικά ζητήματα
ανάμεσα τους και οι αποφάσεις για
τις δημοτικές, αποτυπώνεται και
στις ευρωεκλογές. Ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος σε μία προσπάθεια να
ανεβάσει τα ποσοστά του κόμματος,
πρότεινε θέση στο ψηφοδέλτιο σε
κάποιους εκ των βουλευτών του
με μεγάλη απήχηση στον κόσμο,
όπως ο βουλευτής Πάφου Χρύσαν-
θος Σαββίδης, λαμβάνοντας αρνη-
τική απάντηση. 

Πάντως το επόμενο χρονικό διά-
στημα οι βουλευτές φέρεται να
μπαίνουν πιο ενεργά στο παιχνίδι
μιας και έχουν συμφωνήσει να συ-
ναντηθούν ώστε να συντονίσουν
τις επόμενες κινήσεις τους με στόχο
να ενεργοποιήσουν τους ψηφοφό-
ρους.Από εκεί και πέρα τα πράγματα
φαίνεται να ζορίζουν μιας και η
προσπάθεια να συμπεριληφθούν
στο ψηφοδέλτιο και ονόματα του
ευρύτερου κεντρώου χώρου, με
τους οποίους υπήρξε συνεργασία
προεκλογικά για εκλογή του Νίκου
Χριστοδουλίδη, δεν φαίνεται να
αποδίδει. 

Σε σχέση με στελέχη εντός υπάρ-
χει μία δυστοκία γνωρίζοντας πως
είναι σχεδόν αδύνατο να διατα-
ραχθεί η πρωτιά του νυν ευρωβου-
λευτή Κώστα Μαυρίδη όπως και
το γεγονός πως παρατηρείται κω-
λυσιεργία εντός του κόμματος και
δεν θα τους απομείνει αρκετός χρό-
νος για τον προεκλογικό αγώνα.

Στο ευρωψηφοδέλτιοτου ΔΗΚΟ,
όπως όλα δείχνουν θα είναι και το
μέλος του Εκτελεστικού Γραφείου
του κόμματος και διευθύντρια του
Γραφείου Τύπου, Κατερίνα Χριστο-
φίδου ενώ ακόμη δεν έχει ανοίξει
τα χαρτιά του, αν και το σκέφτεται,
ο τέως γενικός γραμματέας του
κόμματος και νυν ειδικός σύμβουλος
του Νικόλα Παπαδόπουλου, Άθως
Αντωνιάδης. 

ΕΔΕΚ
Στην ΕΔΕΚ, το θέμα ευρωεκλο-

γές το έχει αναλάβει προσωπικά ο
πρόεδρος του κινήματος Μαρίνος
Σιζόπουλος. Αυτή την περίοδο βρί-
σκεται σε συνεχής επαφές ενώ
όπως διαμηνύεται έχει καταλήξει
σε μία λίστα δέκα ατόμων από τα
οποία θα γίνει και η επιλογή των
υποψηφίων αφού περάσει η αντί-
στοιχη πρόταση από τα συλλογικά
όργανα του κόμματος. 

Τα πράγματα, ωστόσο, δεν είναι
τόσο εύκολα για το κόμμα αν ανα-
λογιστεί κανείς, όπως όλα δείχνουν,
πως δεν θα επαναληφθείτο σκηνικό
του 2019 όπου οι δημοκρατικές δυ-
νάμεις στήριξαν την ΕΔΕΚ ώστε
να μην εκλέξει υποψήφιο το ΕΛΑΜ. 

Την ίδια ώρα η ΕΔΕΚ την τελευ-
ταία τριετία μετρά πληγές με απο-
χωρήσεις ιστορικών στελεχών και
δημόσιες αντιπαραθέσεις που δύ-

σκολα θα μπορέσει να καλύψει
στην κάλπη. Αυτή την ώρα δύο
στελέχη φέρεται να εκφράζουν και
επίσημα ενδιαφέρον να συμπερι-
ληφθούν στο ψηφοδέλτιο του κι-
νήματος για τις ευρωεκλογές, ο γε-
νικός διευθυντής του κόμματος,
Μορφάκης Σολομωνίδης και ο βου-
λευτής του κόμματος Ανδρέας Απο-
στόλου.

ΕΛΑΜ 
Στην τελική ευθεία για την ολο-

κλήρωση του ευρωψηφοδελτίου
βρίσκεται το ΕΛΑΜ. Σίγουρη πάν-
τως είναι η συμπερίληψη τωνΓεάδη
Γεάδη, Λίνου Χατζηγεωργίου και
Πόλυ Ανωγυριάτη, ενώ συνεχίζον-
ται οι διαβουλεύσεις για τους άλλους
τρεις. Τα στελέχη του κόμματος
εκφράζουν αισιοδοξία ότι από τον
Ιούνιο θα βρίσκονται εντός Ευρω-
κοινοβουλίου μιας και όπως σημει-
ώνουν έχουν ωριμάσει οι συνθήκες
και συγκριτικά με πριν πέντε χρόνια
έχει κερδηθεί έδαφος τόσο εντός
Κύπρου όσο και σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο που επιτρέπει στο κόμμα να
αισιοδοξεί.

ΔΗΠΑ
Μία θέση εντός Ευρωκοινοβου-

λίου είναι ο στόχος της ΔΗΠΑ με
τον Μάριο Καρογιάν να βρίσκεται
σε διαβουλεύσεις με πιθανούς υπο-
ψηφίους, αν και ακόμη η όλη προ-
σπάθεια είναι στα αρχικά στάδια
μιας και προηγήθηκε η επιλογή
υποψηφίων για τις δημοτικές. Το
πρώτο δεκαπενθήμερο του Ιανουα-
ρίου θα συνέλθουν και τα συλλογικά
όργανα της παράταξης ώστε να τε-
θούν επί τάπητος οι στόχοι αλλά
και να συζητηθούν ονόματα πιθα-
νόν υποψηφίων. Πάντως, εντός
ΔΗΠΑ εκφράζεται αισιοδοξία ότι
με σωστή διαχείριση οι συνθήκες
ευνοούν ώστε να εξασφαλίσει μία
θέση στο Ευρωκοινοβουλίου δια-
ψεύδοντας τις όποιες δημοσκοπή-
σεις. 

Σε ό,τι αφορά το Κίνημα Οικο-
λόγων, ο Γιώργος Περδίκης ανέλαβε,
σε μία όχι και τόσο καλή φάση στις
εσωκομματικές σχέσεις, να προ-
χωρήσει τη διαδικασία για κατάρ-
τιση ευρωψηφοδελτίου. Μάλιστα
ενώ δεν αποκλείεται να αλλάξει η
απόφαση που έλαβε το κόμμα για
αυτόνομη κάθοδο και να προχω-
ρήσουν σε συνεργασίες.Ήδη υπήρ-
ξαν επαφές, χωρίς αυτό να σημαίνει
ότι θα αποδώσουν με το Κίνημα
Αιχμή και τον Δημήτρη Παπαδάκη
όπως και με το Γιασεμί, μιας και οι
Οικολόγοι στηρίζουν την παρουσία
Τουρκοκύπριου στο ψηφοδέλτιό
τους. Βέβαια, το δυνατό χαρτί για
το Κίνημα ακούει στο όνομα Χα-
ράλαμπος Θεοπέμπτου, μιας και ο
ίδιος είχε δηλώσει πως θα τον εν-
διέφερε να είναι υποψήφιος στις
ευρωεκλογές.

Tο νεοσύστατο Volt Cyprus,
προς το παρόν γίνεται προσπάθεια
για παρουσία σε όσο το δυνατό πε-
ρισσότερους δήμους ενώ αφήνουν
για αργότερα, πιθανότατα εντός
Φεβρουαρίου, το κεφάλαιο ευρωε-
κλογές. Αυτό που σήμερα ξεκαθα-
ρίζεται είναι ότι θα υπάρχει αυτό-
νομη κάθοδος, ενώ δεν αποκλείεται
εντός ψηφοδελτίου να υπάρχουν
στελέχη της ηγετικής πυραμίδας
όπως και προσωπικότητες που δεν
έχουν ενταχθεί στο κόμμα.

Παιχνίδι αρχηγών
οι ευρωεκλογές 

Τα βέλη των κομμάτων με στόχο το Στρασβούργο

<<<<<<<

Στα δύο μεγάλα κόμμα-
τα, ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ,
είναι οι πρώτες ευρωε-
κλογές των νέων
ηγεσιών τους και δεν
θα ήθελαν σε καμία πε-
ρίπτωση να χρεωθούν
μείωση των ποσοστών.

Κανείς δεν αμφισβητεί ότι τα ποσοστά που θα λάβει κάθε κόμμα στις ευρωεκλογές θα αποτυπώνουν και τη δυναμική που έχει εντός του πολιτικού σκηνικού.

Η Αννίτα Δημητρίου γνωρίζει
καλά πως την περιμένουν στη

γωνία γι’ αυτό και αναλαμβάνει
προσωπικά τις ευρωεκλογές. 

Ο Στέφανος Στεφάνου έστειλε
ξεκάθαρο μήνυμα πως θα

πρέπει να υπάρχει ίση
εκπροσώπηση αντρών και

γυναικών, ενώ βέβαιη θεωρείται
και η συμπερίληψη υποψήφιου

της τουρκοκυπριακής
κοινότητας.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος σε
μία προσπάθεια να ανεβάσει τα
ποσοστά του κόμματος, πρότεινε

θέση στο ψηφοδέλτιο σε
κάποιους εκ των βουλευτών του
με μεγάλη απήχηση στον κόσμο.

Μία θέση εντός
Ευρωκοινοβουλίου είναι ο

στόχος της ΔΗΠΑ με τον Μάριο
Καρογιάν να βρίσκεται σε

διαβουλεύσεις με πιθανούς
υποψηφίους.

Ο Μαρίνος Σιζόπουλος αυτή την
περίοδο βρίσκεται σε συνεχής
επαφές ενώ όπως διαμηνύεται

έχει καταλήξει σε μία λίστα δέκα
ατόμων.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡIΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟYΚΑ

Ντελόρ και Σόιμπλε: οι πολιτικοί ηγέτες ως αρχιτέκτονες 

Ο Αριστοτέλης ήταν ο πρώτος
που χαρακτήρισε την πολι-
τική επιστήμη κατ’ εξοχήν

«αρχιτεκτονική», καθ’ ότι αυτή ορ-
γανώνει και ιεραρχεί τις ανθρώπινες
δραστηριότητες, χάριν της «ευδαι-
μονίας». Αν και με ποιο πεζή ση-
μασία σήμερα, ο χαρακτηρισμός
χρησιμοποιείται ευρέως όταν απο-
τιμάται θετικά η συνεισφορά ενός
πολιτικού ηγέτη. 

Μεγάλα διεθνή ΜΜΕ αποκάλε-
σαν τον Ζακ Ντελόρ «αρχιτέκτονα
της ευρωπαϊκής ενότητας». Στα
εβδομηκοστά γενέθλιά του, το 2012,
η καγκελάριος Μέρκελ είχε προ-
σφωνήσει τον Βόλφγκανγκ Σόιμπλε
ως τον «αρχιτέκτονα της Γερμανι-
κής ενότητας, της μετακίνησης της
έδρας της κυβέρνησης [από τη
Βόνη στο Βερολίνο], και της στα-
θερής Ευρωζώνης». 

Η αρχιτεκτονική δεν είναι μια
στενά τεχνική δραστηριότητα. Ο
αρχιτέκτονας οραματίζεται, σχε-
διάζει και οργανώνει το χώρο για
να ανταποκριθεί σε ανθρώπινες
ανάγκες. Τόσο ο Ντελόρ, πρόεδρος
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (1985-
1995), όσο και ο Σόιμπλε, πολυσχι-
δής πολιτικός και ευρύτερα γνωστός
ως ο ισχυρός υπουργός Οικονομι-
κών της Γερμανίας (2009-2017),
ήταν η επιτομή του αρχιτέκτονα
πολιτικού. Οραματίστηκαν, οργά-
νωσαν και διοίκησαν θεσμούς που
επηρέασαν καθοριστικά τη ζωή
των Ευρωπαίων πολιτών. 

Κεντροαριστερός ο Ντελόρ, κεν-
τροδεξιός ο Σόιμπλε, ο καθένας φο-
ρέας των διακριτών πολιτικών πα-

ραδόσεων της χώρας του (Γαλλία
και Γερμανία, αντιστοίχως), εξέ-
φρασαν την ευρωπαϊκή πολιτική
τάξη στις καλύτερες στιγμές της.
Ήταν πολιτικοί με πεποιθήσεις,
αξιακό υπόβαθρο, καθαρότητα λό-
γου, πραγματισμό και πάθος. Είχαν
επίγνωση του ηγετικού ρόλου τους
και συνείδηση των δυνατοτήτων
δράσης που τον συνόδευε: ο ηγέτης
καθοδηγεί, δεν άγεται. Εχει άποψη
για τα κοινά, δεν διαχειρίζεται
απλώς την καθημερινότητα. Δια-
μορφώνει δημόσιες πολιτικές, δεν
παρατηρεί απλώς τον δημόσιο βίο.
Τα οράματα ατροφούν αν δεν συ-
νοδεύονται από πολιτικές συμμα-
χίες, τεχνοκρατική επάρκεια και
μεθοδική εργασία. 

Διανοητικό τέκνο του Μονέ, ο
Ντελόρ δεν είδε το ρόλο του απλώς
διαχειριστικά. Ως πρόεδρος της
Επιτροπής, είχε τολμηρές απόψεις
για το μέλλον της Ευρώπης, στο
πνεύμα των θεμελιωτών της ευρω-
παϊκής ιδέας. Θεωρούσε ότι η ενω-
μένη Ευρώπη, εκτός από ανταγω-
νιστική και υπολογίσιμη διεθνώς,
πραγμάτωνε την αλληλεγγύη. Ο
χριστιανικός καθολικισμός, όχι ο
μαρξισμός, διαμόρφωσε το αξιακό
του σύστημα. 

Επι των ημερών του, η τότε δε-
καμελής ΕΟΚ πρόσθεσε πέντε νέα
μέλη. Κορυφαία επιτεύγματά του
ήταν η ενιαία ευρωπαϊκή αγορά
(1986) και, κατόπιν, η σημαντική
Συνθήκη του Μάαστριχτ (1992), η
οποία δημιούργησε την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Με τη Συνθήκη, η Ευρώπη
έκανε άλμα στην ολοκλήρωσή της:

αναδείχθηκε η έννοια του Ευρω-
παίου πολίτη, τέθηκε το πλαίσιο
για κοινή εξωτερική πολιτική, και
δρομολογήθηκε η οικονομική και
νομισματική ενοποίηση. Ήταν η
επιτομή της θεσμικής αρχιτεκτο-
νικής, με τον Ντελόρ architect-in-
chief. Αναπόφευκτα, μια διαδικασία
οικονομικής ενοποίησης έχει πο-
λιτική χροιά. Ο Ντελόρ δεν οραμα-
τιζόταν απλά μια ενιαία αγορά,
όπως οι Βρετανοί συντηρητικοί,
αλλά μια όλο και πιο πολιτικά ενο-
ποιούμενη και, τελικά, ομοσπον-
διακή Ευρώπη. Δεν το έκρυψε ποτέ:
«Η εθνική κυριαρχία δεν σημαίνει
πλέον πολλά», είπε. «Για να αντι-
μετωπίσουμε τις αμερικανικές και
ιαπωνικές προκλήσεις πρέπει να
γίνουμε υπερεθνικοί». Ο έντονος
ευρωπαϊσμός του και η πολιτική
συμπερίληψη που αξιακά τον συ-
νοδεύει εξόργιζαν την κ. Θάτσερ
και τις λαϊκιστικές Βρετανικές ταμ-
πλόιντ. 

Θυμάμαι ακόμα την περίφημη
ομιλία του στο ετήσιο συνέδριο
των Βρετανικών συνδικάτων, το
1988, με την οποία υποσχέθηκε
ότι η Επιτροπή θα προωθούσε φι-
λεργατικές πολιτικές. Καταχειρο-
κροτήθηκε. Εξόργισε, όμως, τη θα-
τσερική δεξιά. Στην ιστορική ομιλία
της στη Μπριζ, λίγο αργότερα, η
Σιδηρά Κυρία καταφέρθηκε κατά
του «ευρωπαϊκού υπερκράτους».
Ο Ντελόρ παρέμεινε απτόητος.
Έχοντας ζήσει τη φρίκη του Δευ-
τέρου Παγκοσμίου Πολέμου, η ενω-
μένη Ευρώπη ήταν, γι αυτόν, πρω-
τίστως, «ηθική δύναμη». 

Η οικονομική ενοποίηση της
Ευρώπης είναι μακρά διαδικασία,
γεμάτη, αναπόφευκτα, με ατέλειες
και συμβιβασμούς. Ο Ντελόρ το
γνώριζε. Τα κράτη-μέλη της Ευρω-
ζώνης, είπε το 2011, είχαν κληθεί
να «αποδεχθούν είτε μεγαλύτερη
εκχώρηση κυριαρχίας, είτε να υπαχ-
θούν σε πειθαρχία». Στο σχεδιασμό
της Ευρωζώνης επέλεξαν το δεύ-
τερο και κλήθηκαν να αντιμετω-
πίσουν τα προβλήματα που η (α)πει-
θαρχία επιφέρει. Με την οξεία χρη-
ματοοικονομική κρίση του 2008,
έχοντας ως επίκεντρο την ελληνική
κρίση χρέους, η ενότητα της Ευ-
ρωζώνης δοκιμάστηκε σκληρά. Ο
Ευρωπαίος πολιτικός με καθορι-
στικό ρόλο στη διαχείρισή της ήταν
ο Βόλφγκανγκ Σόιμπλε.

Πολιτικός με μακρά και επιφανή
σταδιοδρομία, ο Σόιμπλε ήταν ο
αρχιτέκτονας της ελπιδοφόρας
πλην εν μέρει οδυνηρής γερμανικής
ενοποίησης το 1989-90. Είδε από
κοντά τα προβλήματα που προκά-
λεσε η ενοποίηση, αλλά, ως Γερ-
μανός πατριώτης, ουδέποτε αμφέ-
βαλλε για την αναγκαιότητά της.
Αφοσιωμένος ευρωπαϊστής, ήθελε
τη Γερμανία πρωταγωνίστρια σε
μία οικονομικά ενωμένη Ευρώπη,
υπό έναν σημαντικό όρο. Για να
είναι λειτουργική, η νομισματική
(και αργότερα δημοσιονομική) ένω-
ση οφείλει να βασίζεται σε συμ-
φωνημένους κανόνες, οι οποίοι,
φυσικά, έπρεπε να τηρούνται. Σε
αντίθεση με τον Ντελόρ, τα συν-
τηρητικά του ένστικτα τον ωθούσαν
να μην επιζητά ενεργά την πολιτική

ενοποίηση της Ευρώπης, την οποία
θεωρούσε ότι θα επέρχονταν μόνο
ως αντίδραση σε μεγάλη κρίση.  

Η ακαμψία που θα επεδείκνυε
ο Σόιμπλε έναντι της μνημονιακής
Ελλάδας, ήταν ήδη ορατή και στην
αντιμετώπιση της γερμανικής ενο-
ποίησης. Θεωρούσε ότι τα προβλή-
ματα ήταν αναπόφευκτα, πλην δια-
χειρίσιμα, καλώντας την Ανατολική
Γερμανία να μην αυτοθυματοποι-
είται. Η εφαρμογή των κανόνων
της Ευρωζώνης και των προγραμ-
μάτων οικονομικής διάσωσης ήταν
αυτονόητες αξίες. 

Θεωρούσε ότι ήταν χρέος των
κυβερνήσεων να είναι αποφασι-
στικές, στην υπηρεσία συλλογικών
σκοπών. Απέρριπτε την κριτική
περί σκληρότητας: «δεν είναι πεί-
σμα», έλεγε. «Είναι η κατανόηση
ότι οι δημοκρατικές πλειοψηφίες
παίρνουν δυσάρεστες αποφάσεις
όταν δεν υπάρχει ευκολότερη εναλ-
λακτική». Σκεφτόταν τετράγωνα,
χωρίς τις απαραίτητες λειάνσεις
που επιβάλλει η τέχνη της πολιτι-
κής. Αν και υπερηφανευόταν για
τον πολιτικό νου του, είναι αμφίβολο
αν διέθετε πάντοτε την απαραίτητη
ευθυκρισία και ό,τι τη συνοδεύει
–ενσυναίσθηση, διανοητική ευλυ-
γισία, αντίληψη της μεγάλης εικό-
νας, αίσθηση αποχρώσεων.  

Θεωρούσε τη θυσία ως το ανα-
πόφευκτο τίμημα για την υλοποί-
ηση φιλόδοξων στόχων, γι’ αυτό
και δεν κατάλαβε ποτέ του πώς
είναι δυνατόν μια χώρα, όπως η
Ελλάδα, να αποδέχεται την παρα-
μονή της στο ευρώ αλλά να απορ-

ρίπτει τις θυσίες που αυτή επιβάλλει.
Η εμμονή του με κανόνες βασιζόταν
σε προτεσταντικής εμπνεύσεως
φιλοσοφία ζωής. Ζεις με τις συνέ-
πειες των επιλογών σου. Θυσιάζεις
κάτι για να κερδίσεις κάτι άλλο.
Αντιμετωπίζεις τα προβλήματά σου
χωρίς αυτολύπηση. Μετά την από-
πειρα δολοφονίας του, το 1990, και
την καθήλωσή του σε αναπηρικό
αμαξίδιο, είπε στωικά: «δεν μπορώ
να αλλάξω αυτό που συνέβη, αλλά
όσο ζω, θα ζω».

Ντελόρ και Σόιμπλε υπογραμ-
μίζουν την «αρχιτεκτονική» φύση
τη πολιτικής. Οι πολιτικοί ηγέτες
έχουν οράματα, σχεδιάζουν θε-
σμούς, οργανώνουν τον κοινό βίο.
Οι διαφορετικές πολιτικές ιδεολογίες
δίνουν ζωντάνια στη δημοκρατία
και, στο μέτρο που είναι ορθολο-
γικές, τέμνονται, δημιουργώντας
κοινά πεδία αναφοράς. «Το ευρω-
παϊκό οικονομικό μοντέλο πρέπει
να βασίζεται σε τρεις αρχές», είχε
πει ο Ντελόρ: «ανταγωνισμός που
ερεθίζει, συνεργασία που ενδυνα-
μώνει και αλληλεγγύη που ενώνει».
Με αστερίσκους, και μια υποση-
μείωση για τη σημασία των κανό-
νων, θα συμφωνούσε, νομίζω, και
ο Σόιμπλε. Αυτή είναι η δύναμη
της ευρωπαϊκής πολιτικής κουλ-
τούρας: και ενωμένοι και διαφορε-
τικοί.

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο
Κύπρου και ερευνητής καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Warwick.
www.htsoukas.com

Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Οι Βρυξέλλες και η πολιτική τάξη
που στελεχώνει τους θεσμούς της
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν ήδη
ξεκινήσει τους σχεδιασμούς τους
για την επόμενη ημέρα των ευρωε-
κλογών του Ιουνίου, με την Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεννα φλερτάρει
με τη συνέχιση της θητείας της,
τον Σαρλ Μισέλ να αναζητά ρόλο,
και μέχρι και τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη να βάζουν κάποιοι κάτω, το
όνομά του στο καπέλο.

Όπως όμως προειδοποιούν όσοι
παρακολουθούν στενά αυτό το παι-
χνίδι των θρόνων της Κομισιόν,
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και
του Κοινοβουλίου (αλλά και για ύπα-
το εκπρόσωπο), τα ονόματα που
ακούγονται σήμερα μπορούν να
τεθούν εκτός μάχης μέχρι τον Ιού-
νιο, πόσω μάλλον κατά τη μακρά
διαδικασία που θα ακολουθήσει
αμέσως μετά για τον διορισμό των
ηγετικών θέσεων και τις ακροάσεις

των Επιτρόπων.Όλα περνούν μέσα
από το τι θα βγάλει η ευρω-ττενέκα
τον Ιούνιο, τη δύναμη των πολιτικών
ομάδων στα έδρανα του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και τη δυναμική
μεταξύ των ηγετών των 27. Οι προ-
βλέψεις ειδικά σε σχέση με τους 27
είναι δύσκολη. Οι φιλελεύθεροι δύ-
σκολα θα κρατήσουν τις Κάτω Χώ-
ρες μετά τις τελευταίες εκλογές, τα
πάντα είναι ανοιχτά στην Πορτο-
γαλία και είναι ακόμα άγνωστο πώς
θα εξελιχθεί η κατάσταση στο Βέλ-
γιο, όπου οι πολίτες ψηφίζουν την
ίδια ημέρα με τις ευρωεκλογές. 

Ήδη το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
κυριαρχεί, όμως είναι πολύ πιθανόν
ένα σενάριο όπου, την επόμενη
των εκλογών, τη δεύτερη θέση στο
Συμβούλιο της Ε.Ε. μπορούν να την
έχουν οι σοσιαλδημοκράτες ή οι
φιλελεύθεροι, και τη τρίτη θέση
στο Κοινοβούλιο θα την έχουν οι
συντηρητικοί, ίσως σε ένα πιο
ακραίο σενάριο και δεύτερη θέση
σε συνεργασία με ακροδεξιά κόμ-
ματα.

Βασίλισσα Ούρσουλα
Η πιο προβεβλημένη θέση στις

Βρυξέλλες είναι αυτή της κ. Φον
ντερ Λάιεν, η οποία ως πρόεδρος
της Επιτροπής εκμεταλλεύτηκε τις
κρίσεις που προέκυψαν στη θητεία
της και τον ρόλο της κατάθεσης
νομοθεσιών από την Κομισιόν, για
να χτίσει αναγνωρισιμότητα, ένα
«προεδρικό» προφίλ και εξαιρετική
σχέση με τις ΗΠΑ –ενώ διαχειρί-
στηκε με θετικό πρόσημο την παν-
δημία και την ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία.

Στον αντίποδα, όμως, δεν έλειπαν
και επικρίσεις από πρωτεύουσες
και άλλους αξιωματούχους για αυτή
τη «βασιλική» συμπεριφορά και για
επέκταση εξουσιών πέρα από τις
αρμοδιότητες που δίνουν οι Συν-
θήκες, ενώ γνωστή ήταν και η κακή
σχέση της με τον πρόεδρο του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μισέλ,
για το ποιος πραγματικά εκπροσωπεί
την Ε.Ε. στο εξωτερικό. Οι δυσα-
ρέσκειες βγήκαν στην επιφάνεια
κατά την έναρξη του πολέμου στη

Μέση Ανατολή, με επικρίσεις από
κράτη-μέλη και ακόμα και εντός
της Κομισιόν για τη στάση Φον
ντερ Λάιενυπέρ του Ισραήλ. Αρκετοί
διερωτήθηκαν αν αυτό σήμαινε και
το τέλος των ελπίδων της κ. Φον
ντερ Λάιεν για επαναδιορισμό.

Υποστηρικτές και δελφίνοι
Αν και δεν δηλώνει επίσημα το

ενδιαφέρον της, η κ. Φον ντερ Λάιεν
σε δηλώσεις της παραπέμπει στο
τι θα ήθελε να κάνει σε μια δεύτερη
θητεία, ενώ στην πράξη πληθαίνουν
οι εμφανίσεις και οι παρεμβάσεις
της στην Γερμανία (αν και δεν προ-
τείνεται από το Βερολίνο ως επί-
τροπος, είναι λογικό πως η στήριξη
της χώρας της θα είναι κρίσιμη),
ενώ φροντίζει πλέον να ισορροπεί
η στάση της για το Μεσανατολικό.
Παράλληλα, δεν έχουν περάσει απα-
ρατήρητες οι καλές σχέσεις με τον
Κυριάκο Μητσοτάκη και οι οικο-
γενειακές διακοπές στην Κρήτη (ο
Έλληνας πρωθυπουργός έχει αυ-
ξήσει το αποτύπωμά του στο ΕΛΚ

μετά την αποχώρηση Μέρκελ από
την ενεργό πολιτική), καθώς και η
δημόσια στήριξη από τον σοσιαλι-
στή Πέδρο Σάντσεθ με τον οποίο
συνεργάστηκε στενά επί ισπανικής
προεδρίας τού Συμβουλίου. Στο ρό-
στερ των υποστηρικτών η κ. Φον
ντερ Λάιεν μπορεί πλέον να μετρά
και τον Ντόναλντ Τουσκ στην Πο-
λωνία, αλλά και την ΤζόρτζιαΜελόνι
στην Ιταλία η οποία έχει βοηθήσει
και... βοηθηθεί στον τομέα της στή-
ριξης στην Ουκρανία και της μετα-
νάστευσης.

Πάντως δεν έλειπαν τους τελευ-
ταίους μήνες οι φημολογίες για απο-
χώρηση Φον ντερ Λάιεν για τα προ-
άστια των Βρυξελλών όπου έχει την
έδρα του το ΝΑΤΟ, ενώ δεν λείπουν
στην Επιτροπή και οι δελφίνοι. Ο
Γάλλος επίτροπος Εσωτερικής Αγο-
ράς Τιερί Μπρετόν σύμφωνα με δη-
μοσιεύματα αυτοπροωθείται για τη
θέση του προέδρου, με τη στήριξη
του ΕμανουέλΜακρόν. Άλλα δυνατά
ονόματα όπως ο Φρανς Τίμερμανς
και η Μαργκρέτε Βέσταγκερ ανα-

ζήτησαν αλλού την τύχη τους δε-
δομένου πως έχασαν τη σειρά τους
το 2019 και φαίνονταν να την έχα-
ναν και το 2024. Αν όμως προς το
παρόν ο κ. Τίμερμανς φαίνεται να
επιστρέφει στην πολιτική των Κάτω
Χωρών με σοβαρές πιθανότητες να
διαδεχθεί τον Μαρκ Ρούτε, η κα
Βεστάγκερ, η οποία είχε πάρει άδεια
από την Κομισιόν διεκδικώντας
την προεδρία της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων, επιστρέφει στην
αρένα των Βρυξελλών αφού έχασε
τη θέση από την Ισπανίδα ΥΠΟΙΚ
Νάντια Καλβίνο. Πριν μερικές μόλις
μέρες, μάλιστα, δέχθηκε επικρίσεις
από τον κ. Μακρόν για την νομο-
θεσία για την Τεχνητή Νοημοσύνη,
θέμα στο οποίο έχει ανάμιξη και
άποψη και ο κ. Μπρετόν.

Καρέκλες και ισορροπίες
Το ποιος θα αναλάβει την προ-

εδρία της Κομισιόν δεν μετατοπίζει
την ισορροπία που θέλει το ΕΛΚ
να συνεχίζει να ελέγχει θέσεις-κλει-
διά, ειδικά καθώς σήμερα κρατά

δέκα από τις 27 θέσεις στο Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο, και να παραμείνει
πρώτη δύναμη στο Κοινοβούλιο.
Οι προβλέψεις από αναλυτές όπως
την πλατφόρμα Europe Elects δεί-
χνουν αποδυνάμωση των σοσιαλ-
δημοκρατών και των φιλελευθέρων,
οι οποίοι μπορούν να διατηρήσουν
τη δεύτερη και την τρίτη θέση,
αλλά κινδυνεύουν από την αύξηση
των συντηρητικών (ECR) και της
ομάδας ID της ακροδεξιάς, που υπό
ορισμένες συνθήκες, και αν συνερ-
γάζονταν, θα μπορούσαν να βρε-
θούν στη τρίτη ή και ακόμα τη δεύ-
τερη θέση.Σε ένα τέτοιο περιβάλλον
είναι αβέβαιο αν μπορεί να συνε-
χιστεί η εναλλαγή του ΕΛΚ και των
σοσιαλιστών στην προεδρία του
Κοινοβουλίου. Αν η Ρομπέρτα Μέ-
τσολα παραμείνει στη θέση της,
αυτό δημιουργεί ενδεχομένως ανάγ-
κες ικανοποίησης των σοσιαλιστών
ή των φιλελευθέρων σε άλλες θέσεις,
όπως η ηγεσία του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου (ο φιλελεύθερος Σαρλ
Μισέλ δεν μπορεί να επανεκλεγεί
–γι’ αυτό είχε κάνει και σκέψεις για
διεκδίκηση της προεδρίας της ΕΤΕπ)
ή η θέση του ύπατου εκπροσώπου
(που σήμερα έχει ο σοσιαλιστής
Ζοζέπ Μπορέλ).

Σε αυτό το πλαίσιο έρχονται να
παίξουν οι φιλοδοξίες Μητσοτάκη
για αξιοποίηση του ευρωπαϊκού
προφίλ το οποίο έχει χτίσει, και τις
οποίες υπερτονίζουν συχνά ελλη-
νικές πηγές. Δεδομένης της δύσκο-
λης θέσης στην οποία βρίσκεται
σήμερα ο Αντόνιο Κόστα στην Πορ-
τογαλία, το σενάριο ο σοσιαλιστής
πολιτικός να γίνει πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου δεν φαν-
τάζει τόσο σίγουρο, αλλά θα ήταν
παράδοξο το ΕΛΚ να λάβει και δεύ-
τερο ή τρίτο θεσμό. Ειδικά αν η
επόμενη Κομισιόν αξιοποιήσει τον
Μαργαρίτη Σχοινά σε θέση με αυ-
ξημένες αρμοδιότητες. Γι’ αυτό και
πέρα από τις ευρωεκλογές, τις ισορ-
ροπίες θα κρίνουν και ο σχηματι-
σμός κυβέρνησης στις Κάτω Χώρες
(όπου παρά τη δραματική νίκη Βίλν-
τερς, οι συμμαχίες μπορούν να φέ-
ρουν μια κυβέρνηση Τίμερμανς ή
ακόμα και επιστροφή του φιλελεύ-
θερου VVD με το οποίο είχε εκλεγεί
ο Μαρκ Ρούτε), οι πρόωρες εκλογές
στην Πορτογαλία τον Μάρτιο (όπου
η κυβέρνηση των σοσιαλιστών αν-
τιμετωπίζει σκάνδαλο διαφθοράς,
η κεντροαριστερά και η κεντροδεξιά
βρίσκονται πολύ κοντά στις δημο-
σκοπήσεις και η ακροδεξιά έχει
ανοδική πορεία) και η ταυτόχρονη
με τις ευρωεκλογές διαδικασία στο
Βέλγιο (όπου η ακροδεξιά ενισχύεται
αλλά όλα τα σενάρια είναι ανοιχτά
λόγω του πολύπλοκου πολιτικού
συστήματος της χώρας).

Βρυξέλλες σε παιχνίδια
εξουσίας και ισορροπίας 

Η Φον ντερ Λάιεν ετοιμάζεται για δεύτερη θητεία, η ακροδεξιά
αντεπιτίθεται, αλλά είναι ακόμα... νωρίς για προβλέψεις

<<<<<<<

Αν η Ρομπέρτα Μέτσολα
παραμείνει στη θέση
της, αυτό δημιουργεί εν-
δεχομένως ανάγκες ικα-
νοποίησης των σοσιαλι-
στών ή των φιλελευθέ-
ρων σε άλλες θέσεις,
όπως η ηγεσία του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου.

Στο ρόστερ των υποστηρικτών η κ. Φον ντερ Λάιεν μπορεί πλέον να μετρά και τον Ντόναλντ Τουσκ στην Πολωνία, αλλά και την Τζόρτζια
Μελόνι στην Ιταλία η οποία έχει βοηθήσει και... βοηθηθεί στον τομέα της στήριξης στην Ουκρανία και της μετανάστευσης.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

24 σημειώσεις για το 24 
1. Δίσεκτο το 24. Οι προληπτικοί
θα θέλουν να επιβεβαιώσουν τη
δεισιδαιμονία πως θα είναι ένα
κακό έτος. Για να δούμε λοιπόν
στα επόμενα 23 σημεία πώς μπορεί
να επιβεβαιωθούν ή να διαψευ-
σθούν. 
2. Ερχεται η απεσταλμένη του γε-
νικού γραμματέα για το Κυπριακό.
Το νέο έτος ξεκινά με μεγάλη πρό-
κληση για τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας. Είναι η στιγμή, που πρέπει
να χειριστεί το μεγάλο μας ζήτημα.
Μέχρι και σήμερα υπάρχει το πα-
ρατεταμένο αδιέξοδο. 
3. Στην ενέργεια η σύγχυση μεγι-
στοποιήθηκε. Φυσικό αέριο, Εu-
roΑsia, ΑΠΕ, ΕΞ.Ε, άνοιγμα αγοράς
ενέργειας, πάρκα, ιδανικό μείγμα.
Ζητείται συγκροτημένο πλάνο,
απαιτείται μείωση της τιμής. Βα-
σικό στοιχείο στο κόστος ζωής,
στο αν θα τα καταφέρουν επιχει-

ρήσεις και νοικοκυριά το 24. 
4. Στεγαστικό. Εφαρμογή σχεδια-
σμών, πολιτικές για να μπορέσουν
οι νέοι μας να βγουν από τα παιδικά
τους δωμάτια να κτίσουν τις ζωές
τους. 
5. Περιβάλλον. Να κλείσουν τα πα-
ράθυρα της διακριτικής ευχέρειας,
ξεκάθαροι σχεδιασμοί. Σχέδιο «Νή-
σος Κύπρος» η λύση των συνεχών
ζητημάτων, που προκαλούν κα-
χυποψία. 
6. Παιδεία. Να μάθουμε στα παιδιά
μας να σέβονται. Τον εαυτό τους,
τον διπλανό τους, τον μετανάστη,
το σκυλάκι. Να μάθουμε στα παιδιά
μας την αξία του εμείς, όχι του
εγώ. Σχεδιασμοί για ολοήμερα ή
μη, μείωση της ύλης, αλλαγή ανα-
λυτικών προγραμμάτων, ανούσιοι
αν δεν βελτιώνουν την προσωπι-
κότητα των νέων μας. 
7. Μεταναστευτικό - προσφυγικό.

Να διαχωρίσουμε τις πολιτικές
ασύλου από τις πολιτικές ένταξης.
Γοργή εξέταση, αντιμετώπιση εισ-
ροών, συμφωνίες επιστροφών,
απαίτηση από Ε.Ε. για ενίσχυση
της χώρας μας. 
8. Υγεία. Αυτονόμηση δημόσιων
νοσηλευτηρίων, δείκτες ποιότητας,
αυστηρότερα κριτήρια ελέγχων. 
9. Ψηφιακή διακυβέρνηση. Ώρα
για ουσία. Εφαρμογή ηλεκτρονικής
υπογραφής παντού, και της ηλε-
κτρονικής διακυβέρνησης όχι μόνο
στη διεπαφή του πολίτη με το κρά-
τος αλλά και σε όλα τα στάδια.
Διαφορετικά είναι κατ’ επίφαση
μεταρρύθμιση. 
10. Λήξη της θεσμικής μάχης. Η
διαχρονική διαμάχη μεταξύ ανε-
ξάρτητων θεσμών ας οδηγηθεί στη
δικαιοσύνη για να τερματιστεί η
δημόσια πάλη και ο διασυρμός τους. 
11. Γενναία συνταγματική μεταρ-

ρύθμιση. Το είπε και προεκλογικά
ο ΠτΔ, κυρίαρχα όμως είναι απαί-
τηση των καιρών. Το μη φυσιολο-
γικό στοιχίζει στην ποιότητα της
δημοκρατίας, στοιχίζει στο κράτος. 
12. Στη μέση του χρόνου, έχουμε
εκλογές. Διπλές. Στοίχημα για το
πολιτικό προσωπικό στο σύνολό
του. 
13. Εμείς, στον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό, έχουμε να φοβόμαστε
μόνο από τον κακό μας εαυτό. Συγ-
κροτημένα, με φρέσκια ατζέντα,
με αυτοπεποίθηση και όλα θα πάνε
καλά. 
14. Για τα άλλα κόμματα, που είναι
κομβικές και για αυτά οι εκλογές,
δεν θα αναφερθώ, έχουμε πολιτική
αβρότητα. 
15. Ενας ανασχηματισμός του
Υπουργικού Συμβουλίου είναι απα-
ραίτητος. Εκτιμώ πως η αναμονή
των εκλογών θα είναι λανθασμένη.

Όσο πιο νωρίς, τόσο πιο καλά. 
16. Στην οικονομία, η συγκράτηση
των δημόσιων δαπανών είναι το
κλειδί. Χρειάζεται να πει και μερικά
όχι η προεδρία. 
17. Η αναφορά στην ειλικρίνεια
στην πολιτική προκαλεί μειδίαμα
στους πολίτες. Σκεφτείτε όμως μια
πολιτική σκηνή με περισσότερη
ειλικρίνεια και ορθολογισμό και
λιγότερο λαϊκισμό. Είναι εφικτό. 
18. Αντιμετώπιση της ακροδεξιάς.
Η μάχη απέναντι στον εθνικισμό,
στο ρατσισμό και στη μισαλλοδοξία
πρέπει να γίνει. Χωρίς να χαϊδεύου-
με αυτιά, χωρίς να τους κλείνουμε
το μάτι. Η μάχη δίνεται με θάρρος,
αναδεικνύοντας τα κακά της ακρο-
δεξιάς στην Ευρώπη και στον κό-
σμο. 
19. Η δημόσια ασφάλεια βασικός
πυλώνας δημοκρατίας. Χρειάζεται
ενίσχυση, ξεκινώντας από το να

ειπωθούν αλήθειες. 
20. Η εικόνα της χώρας στο εξωτε-
ρικό βελτιώνεται αν πρώτα αντι-
ληφθούμε το πρόβλημα. 
21. Στη δικαιοσύνη δεν τελειώσαμε
δυστυχώς με τη μεταρρύθμιση.
Χρειάζεται να γίνουν πολλά ακόμα.
Ας εφαρμόσουμε σωστά την ηλε-
κτρονική δικαιοσύνη σε πρώτο
χρόνο. 
22. Η διαπλοκή και η διαφθορά δεν
είναι αόριστες και αόρατες έννοιες. 
23. Να ευχηθώ σε όλους το 2024
να μας φωτίσει και να γίνουμε όλοι
λίγο καλύτεροι άνθρωποι από το
2023. 
24. Πάνω απ’ όλα να έχουμε όλοι
την υγεία μας. Καλή χρονιά. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βου-
λευτής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Διαζύγιο» στο Κυπριακό, με επί-
κεντρο την «επόμενη μέρα» της
Τουρκοκυπριακής κοινότητας, επι-
χειρεί να διασφαλίσει ο Ταγίπ Ερν-
τογάν, πριν ανακοινωθεί επισήμως
και δρομολογηθεί η έναρξη των
επαφών της απεσταλμένης του γε-
νικού γραμματέα των Ηνωμένων
Εθνών, Μαρία Άνχελα Κουεγιάρ.
Πηγές αναφέρουν στην «Κ» ότι η
Άγκυρα, σε ανώτατο διπλωματικό
επίπεδο, ζήτησε από τις Βρυξέλλες
χείρα βοηθείας, ούτως ώστε να δια-
σφαλιστεί από τη διεθνή κοινότητα
το «ίσο κυρίαρχο καθεστώς» και η
«επόμενη μέρα» των Τουρκοκυ-
πρίων, είτε καταγραφεί αποτυχία
στο Κυπριακό, είτε δρομολογηθούν
συνθήκες διευθέτησης του προ-
βλήματος. Η ίδια κοινοτική πηγή
επεσήμανε ότι αυτό που ενδιαφέρει
πρωτίστως την Άγκυρα είναι «η πα-
ροχή εγγυήσεων για τη διασφάλιση
της Τουρκοκυπριακής πλευράς και
της διεθνούς της υπόστασης σε ένα
ενδεχόμενο διαζύγιο» και γι’ αυτό
έχουν εκδηλωθεί ήδη βολιδοσκο-
πήσεις και προς την Ε.Ε. 

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», το ζήτημα του «διαζυγίου»
στο Κυπριακό, βρίσκεται στην υψη-
λότερη θέση των «εναλλακτικών
σεναρίων» που εκπονεί το τουρκικό
ΥΠΕΞ, όπως άλλωστε προκύπτει
από τη σπουδή των διπλωματικών
του υπηρεσιών να το θέσουν και
ενώπιον κοινοτικών επισήμων, πριν
καν διοριστεί επισήμως η απεσταλ-
μένη του γ.γ. ΟΗΕ, Μαρία Άνχελα
Κουεγιάρ και αρχίσει επαφές για
την εξεύρεση κοινού εδάφους. Στο
πλαίσιο των «εναλλακτικών σενα-
ρίων», η Άγκυρα εμφανίζεται να
επενδύει, είτε για λόγους τακτικής,
είτε και για λόγους ουσίας, στην
καταγραφή ενός ακόμη αδιεξόδου
στο Κυπριακό, προκειμένου να
κάνει πράξη αυτά που έθεσε ο ίδιος
ο Ταγίπ Ερντογάν ενώπιον της διε-
θνούς κοινότητας, από το βήμα της
Γ.Σ. ΟΗΕ, ζητώντας ουσιαστικά
ανατροπή των ψηφισμάτων του
Σ.Α. και δρομολόγηση μιας λύσης
δύο χωριστών κρατών. Ανάλογο
σενάριο «διαζυγίου» έχει εκπονηθεί

πάντως από το τουρκικό ΥΠΕΞ και
για το ενδεχόμενο επίτευξης λύσης
στο Κυπριακό, ούτως ώστε η Τουρ-
κοκυπριακή πλευρά να έχει την
«αυτοδιάθεση, μέσω κυριαρχικής
ισότητας να αποχωρήσει από έναν
ισότιμο συνεταιρισμό, ανά πάσα
στιγμή», έλεγε στην «Κ» η ίδια κοι-
νοτική πηγή, υπό την αίρεση τή-
ρησης της ανωνυμίας της.

Η Λευκωσία πάντως που φέρεται
να γνωρίζει τις περί διαζυγίου επι-
διώξεις της Άγκυρας, θεωρεί ότι
«πολλά θα εξαρτηθούν» από τον
ρόλο που θα επιλέξει να διαδραμα-
τίσει ο γενικός γραμματέας Αντόνιο
Γκουτέρες, μέσω της απεσταλμένης
του Μαρία Άνχελα Κουεγιάρ. Σύμ-
φωνα με την ανάγνωση της Λευ-
κωσίας, εάν η απεσταλμένη του γ.γ.
ΟΗΕ επιλέξει απλώς να καταγράψει
τις θέσεις των πλευρών, τότε αυτό
που θα διαφανεί είναι δύο εκ δια-
μέτρου αντίθετες πορείες αναφορικά
με τη λύση του Κυπριακού, οι οποίες
από μόνες τους οδηγούν σε αδιέ-

ξοδο. Κάτι βεβαίως που θα αξιοποι-
ηθεί δεόντως από την τουρκική
πλευρά. Εάν πάλι η κ. Κουεγιάρ επι-
λέξει να μπει σε βαθιά νερά, μετα-
φέροντας και κάποιες ιδέες για σπά-
σιμο του αδιεξόδου, τότε όπως γί-
νεται κατανοητό το πολιτικό παι-
γνίδι θα διαφοροποιηθεί, δημιουρ-
γώντας μεν προσδοκίες για εξεύρεση
κοινού εδάφους, αλλά επιφυλάσ-
σοντας και έναν ρόλο στα Ηνωμένα
Έθνηο οποίος θα είναι εκ των πραγ-
μάτων παρεμβατικός και θα μπο-
ρούσε προοδευτικά να αγγίξει και
τα όρια της επιδιαιτησίας. 

Σε κάθε περίπτωση, η Λευκωσία
φέρεται να ετοιμάζει τα δικά της
εναλλακτικά σενάρια, αντιλαμβα-
νόμενη, όπως έλεγε άριστα ενημε-
ρωμένη πηγή, ότι ο μεγαλύτερος
όγκος πιέσεων θα κινηθεί προς την
κατεύθυνση της Ελληνοκυπριακής
πλευράς. Άλλωστε, η Λευκωσία ει-
σπράττει «μέσω τρίτων», το πλα-
σάρισμα ιδεών περί ενός ενδεχό-
μενου «διαζυγίου», κάτι που ήδη

παραπέμπεισε ένα πλαίσιο πιέσεων.
Με προφανή στόχο η Ελληνοκυ-
πριακή πλευρά να αποδεχθεί ένα
περίγραμμα λύσης διανθισμένο με
σκέψεις που είχαν ακουστεί και
ανακυκλωθεί και στο παρελθόν.
Όπως για παράδειγμα αυτό των
«χωριστών κυριαρχιών», η πατρό-
τητα των οποίων ανήκει στο Λον-
δίνο, το οποίο εξακολουθεί να κι-
νείται στις παρυφές της «συνομο-
σπονδίας», και «της συνεργασίας
δύο χωριστών οντοτήτων στο πλαί-
σιο ενός κρατικού συνεταιρισμού». 

Λευκωσία:
Προσδοκίες από την Ε.Ε. 

Η Λευκωσία προσδοκά ότι θα
έχει την ευκαιρία να επιδιώξει ου-
σιαστική επαναφορά του Κυπρια-
κού στην ευρωτουρκική ατζέντα,
ώστε να δρομολογηθούν συνθήκες
«ενεργότερης εμπλοκής» των Βρυ-
ξελλών στο Κυπριακό, όταν τεθεί
στο τραπέζι των «27» η έκθεση
Μπορέλ/Κομισιόν, η οποία ωστόσο

εκ του περιεχομένου της δεν επι-
τρέπει ιδιαίτερη αισιοδοξία για δια-
σύνδεση της επίλυσης του προ-
βλήματος με τα ευρωτουρκικά ντο-
σιέ. Άλλωστε, όπως έλεγε κοινοτική
πηγή, «η έκθεση Μπορέλ έχει τύχει
αναγνώρισης από το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο, το οποίο ‘έλαβε σημεί-
ωση’ και υπό αυτή την έννοια, την
καθιστά σημείο αναφοράς στις ευ-
ρωτουρκικές σχέσεις». Η ίδια πηγή
σημείωσε ότι «δεν αποκλείεται βε-
βαίως να μπουν κάποιες πινελιές
στην έκθεση Μπορέλ από τα κρά-
τη-μέλη, αλλά θεωρώ απίθανο να
διαφοροποιηθεί η ουσία που την
περιβάλλει και να τεθούν όροι ή/και
προϋποθέσεις που σήμερα απου-

σιάζουν», φωτογραφίζοντας ευκρι-
νώς και το ζήτημα της επίλυσης
του Κυπριακού προβλήματος από
την Τουρκία.

Τουρκία: 
Δεν αισθάνεται πίεση 

Ενα διπλό παζάρι βρίσκεται σε
πλήρη εξέλιξη μεταξύ της Άγκυρας,
της Ε.Ε. και των ΗΠΑ, σε όλα σχεδόν
τα μεγάλα ζητήματα, πλην του Κυ-
πριακού, επί του οποίου ο Ταγίπ
Ερντογάν εμφανίζεται άτεγκτος
και αρνείται να συζητήσει οτιδή-
ποτε πλην της λύσης δύο χωριστών
κρατών. Ο Τούρκος πρόεδρος, ο
οποίος προσέφερε σωσίβιο στον
Πούτιν και στη ρωσική οικονομία,
παρακάμπτοντας αποδεδειγμένα
κυρώσεις της Δύσης, ενώ έχει πάρει
και θέση δίπλα στη Χαμάς καθυ-
βρίζοντας το Ισραήλ και παρομοι-
άζοντας τον Νετανιάχου με τον
Χίτλερ, δεν αισθάνεται καμιά πίεση
για κανένα ζήτημα, πόσω μάλλον
για την επίλυση του Κυπριακού.

Ούτε από την Ε.Ε., που του προ-
σφέρει απλόχερα την εκπλήρωση
όλων των ευρωτουρκικών ντοσιέ,
άνευ ουσιαστικών ανταλλαγμάτων,
παρά την προσπάθεια της Λευκω-
σίας να τα συνδέσει με τη διευθέ-
τηση του προβλήματος της Κύπρου.
Ούτε όμως κι από τις ΗΠΑ, καθώς
ο Τζο Μπαίντενεμφανίζεται έτοιμος
να ασκήσει την επιρροή του προς
το Κογκρέσο για εξασφάλιση των
F-16 που απαιτεί ο Ερντογάν, προ-
κειμένου να ολοκληρώσει τη δια-
δικασία έγκρισης της ένταξης της
Σουηδίας στο ΝΑΤΟ, η οποία «προ-
χωράει με το σταγονόμετρο», καθώς
ο Τούρκος πρόεδρος επιχειρεί και
χρονική διασύνδεση όλων των ζη-
τημάτων.

Ο κ. Ερντογάν χαλάρωσε λίγο
το σχοινί της διαδικασίας υιοθέ-
τησης του πρωτοκόλλου ένταξης
της Σουηδίας στη Βορειοατλαντική
Συμμαχία, επιτρέποντας την ολο-
κλήρωση του δεύτερου από τέσ-
σερα συνολικά στάδια που απαι-
τούνται, γεγονός που επαναφέρει
ξανά όλα τα μέρη γύρω από το τρα-
πέζι του μεγάλου παζαριού που
έστησε ο Τούρκος ηγέτης, εν ανα-
μονή «ανταποδοτικών κινήσεων». 

Σε αυτήν ακριβώς την πολιτική
ατζέντα του παζαριού, όπως καθο-
ρίζεται και προσδιορίζεται με τη
συμμετοχή της Τουρκίας στο διά-
λογο με τις Βρυξέλλες και την Ουά-
σιγκτον, το Κυπριακό έχει περιο-
ρισθεί σε δεύτερη μοίρα. Αν και το
πρόβλημα εγείρεται «καθηκόντως»
από την Ε.Ε. στις επαφές με την
κυβέρνηση της Άγκυρας, ενώ φέ-
ρεται να αναφέρθηκε και πριν από
λίγες μέρες στην τηλεφωνική συ-
νομιλία Μπλίνκεν-Φιντάν, «δεν απο-
τελεί μέρος των θεμάτων για τα
οποία διαπιστώνεται στην παρούσα
φάση πρόσφορο έδαφος, για ου-
σιαστικές συζητήσεις», έλεγε στην
«Κ» κοινοτική πηγή, παραπέμποντας
στη διαφορετικότητα των θέσεων
των δύο πλευρών. Σε όλες τις πε-
ριπτώσεις, ο Τούρκος πρόεδρος εμ-
φανίζεται δεκτικός να συζητήσει
το Κυπριακό, αλλά χωρίς να διαφο-
ροποιείται επί των θέσεών του για
δύο κράτη, είτε για λόγους ουσίας,
είτε και για λόγους τακτικής.

Διαζύγιο πριν τον γάμο θέλει ο Ερντογάν
Το τουρκικό ΥΠΕΞ ζητάει διεθνείς διασφαλίσεις και από Ε.Ε. για την επόμενη μέρα των Τουρκοκυπρίων 

<<<<<<<

Το ζήτημα του «διαζυγί-
ου» στο Κυπριακό, βρί-
σκεται στην υψηλότερη
θέση των «εναλλακτικών
σεναρίων» που εκπονεί
το τουρκικό ΥΠΕΞ.

Η Λευκωσία εισπράττει «μέσω τρίτων» το πλασάρισμα ιδεών περί ενός ενδεχόμενου «διαζυγίου»,
κάτι που ήδη παραπέμπει σε ένα πλαίσιο πιέσεων.
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Πρέπει να καταλά-
βουμε πως αυτός ο
δρόμος των συνεχών
υποχωρήσεων δεν
οδηγεί πουθενά. Δεν
δίνω κακή πρόθεση
ούτε στον πρόεδρο
ούτε σε κανένα κόμμα.
Είναι γιατί βλέπουν με
κάποια προοπτική
επιείκειας την κατοχι-
κή δύναμη.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Διευκρινήσεις για το περιεχόμενο
του χριστουγεννιάτικου μηνύματός
του που προκάλεσε πολιτικές αν-
τιδράσεις δίνει ο Αρχιεπίσκοπος
Κύπρου Γεώργιος. Στην πρώτη του
συνέντευξη επ’ ευκαιρίας του νέου
έτους στην «Κ», ο Προκαθήμενος
της Εκκλησίας αποφεύγει να ση-
κώσει τον πήχητης αντιπαράθεσης,
ωστόσο δεν διαφοροποιείται από
το περιεχόμενο του μηνύματος.
Διαφωνεί με την τακτική των υπο-
χωρήσεων απέναντι στην Τουρκία
θεωρώντας πως απώτερος στόχος
της κατοχικής δύναμης είναι η κα-
τάληψη της Κύπρου. Έντονος είναι
ο Αρχιεπίσκοπος στο θέμα με τα
ομόφυλα ζευγάρια και την τεκνο-
θεσία από αυτά, προαναγγέλλοντας
διαμαρτυρίες εάν η κυβέρνηση
προχωρήσει σε νομοθετική ρύθ-
μιση. Στο θέμα με τον αρχιμανδρίτη
Παγκράτιο Μερακλή θεωρεί πως
επί της ουσίας δεν έγιναν λάθη και
πως το όλο ζήτημα έχει κλείσει για
την Ιερά Σύνοδο. Προαναγγέλλει
επίσκεψή του στο Βατικανό μέσα
στο 2024 ενώ είναι έντονα επικρι-
τικός με τον Μητροπολίτη Πάφου
και την άρνησή του στην έλευση
της κάρας του Αποστόλου Παύλου
από το Βατικανό στην Κύπρο, άρ-
νηση όπως λέει που εκθέτει την
Εκκλησία της Κύπρου. Στα οικο-
νομικά η κατάσταση παραμένει
ζοφερή με την Εκκλησία να στέ-
κεται στα πόδια της μετά το 2026.

–Πώς νιώσατε που οι αναφορές
σας στο χριστουγεννιάτικο μή-
νυμά στο Κυπριακό προκάλεσαν
δυσαρέσκεια άγιες μέρες;

–Τα όσα λέχθηκαν δεν ευστα-
θούν. Πιστεύω αν όλοι μας κάτσου-
με και τα συζητήσουμε θα συμφω-
νήσουμε με αυτά που λέμε. Γιατί
κινδυνεύει ο ίδιος ο τόπος μας.
Ίσως δεν κάναμεμια καλή εκτίμηση
των επιδιώξεων της Τουρκίας και
στεκόμαστε στα καλά λόγια τα
οποία προβάλλει κάποτε. Νομίζω
ότι είναι κάτι το οποίο δεν βρίσκει
ανταπόκριση ούτε από την ιστορία
ούτε από την όλη συμπεριφορά
της Τουρκίας. Εάν συζητήσουμε
και δούμε πώς προγραμματίζεται
η Τουρκία εδώ και χρόνια για την
Κύπρο, τότε δεν πρέπει να πάρουμε
την ευθύνη και να προφυλάξουμε

αυτόν τον τόπο από την τουρκο-
ποίηση; Εάν ύστερα από λίγα χρόνια
οι επόμενες γενιές πουν ότι φανή-
καμε ανεπαρκείς να προστατεύ-
σουμε τον τόπο μας, ποια θα είναι
η απολογία μας;

–Ωστόσο επικριθήκατε ότι οι το-
ποθετήσεις σας σπέρνουν διχό-
νοια και είναι αντίθετες με το
πνεύμα των εορτών. 

–Τα Χριστούγεννα έχουν και
βαθύτερα μηνύματα, δεν εξαντ-
λούνται στον εξωτερικό διάκοσμο.
Και ένα βαθύτερο μήνυμα των Χρι-
στουγέννων είναι ότι ο Χριστός
ήλθε να μας ελευθερώσει από τη
δουλεία του σατανά και από κάθε
άλλη δουλεία. Ο Χριστός μάς έπλασε
ελεύθερους, μας έδωσε την ελευ-
θερία που είναι χαρακτηριστικό
του, αφού μας έπλασε κατ’ εικόνα
και καθ’ ομοίωση του. Αν λοιπόν
αυτή την ελευθερία την υποθη-
κεύουμε στον κάθε κατακτητή και
αν δεν κάνουμε ό,τι μπορούμε για
να αποκτήσουμε ξανά την ελευθε-
ρία μας, τότε προσβάλλουμε τον
ίδιο τον Θεό. Αμαυρώνουμε το κατ’
εικόνα και καθ’ ομοίωση της δη-
μιουργίας μας. Επομένως είναι μή-
νυμα των Χριστουγέννων ο αγώνας
για ελευθερία. Δεν ζητούμε να κα-
τακτήσουμε άλλους λαούς και να
στερήσουμε τα δικαιώματα άλλων,
ζητούμε να έχουμε τα δικά μας δι-
καιώματα, ζητούμε τη δική μας
ελευθερία. Ο καθένας έχει το δι-
καίωμα να εκφράζεται, πόσω μάλ-
λον η Εκκλησία η οποία κράτησε
σε καιρούς δύσκολους την θρη-
σκευτική και εθνική αυτοσυνειδη-
σία αυτού του τόπου. Αγωνιούμε
για την έκβαση αυτού του αγώνα
και την πορεία μας.

–Πώς αξιολογείτετη μέχρι σήμερα
στάση του προέδρου της Δημο-
κρατίας στο θέμα του Κυπρια-
κού;

–Νομίζω ότι ο πρόεδρος θέλει
να δείξει στον υπόλοιπο κόσμο ότι
είμαστε διαλλακτικοί και να επιρ-
ρίψουμετο βάρος της ευθύνης στην
Τουρκία γιατί δεν υπάρχουν συνο-
μιλίες. Αλλά δεν νομίζω ότι έχουμε
άλλα περιθώρια υποχωρήσεων για
να δείξουμε αυτή την διαλλακτι-
κότητά μας. Κάναμε τόσες υποχω-
ρήσεις, αν υποχωρήσουμε και άλλο
σημαίνει ότι δεν μπορούμε να επι-
βιώσουμε στη γη των πατέρων μας.
Θα πρέπει και ο πρόεδρος και όλη
η πολιτική ηγεσία να δουν το πρό-
βλημα στις πραγματικές του δια-
στάσεις, να αξιολογήσουμε, αμε-
ρόληπτα, τις επιδιώξεις της κατο-
χικής δύναμης και να προχωρή-
σουμε με διπλωματικές αντιπρο-
σωπείες που έχουμε παντού, να
επισημάνουμε τις θέσεις μας και
τις επιδιώξεις μας σε όλο τον κόσμο.
Δεν μπορεί ο ελεύθερος κόσμος να
πει ότι τα ανθρώπινα δικαιώματα
αναφέρονται μόνο σε κάποιους και
όχι σε εμάς. Πρέπει να καταλάβουμε
πως αυτός ο δρόμος των συνεχών
υποχωρήσεων δεν οδηγεί πουθενά.
Δεν δίνω κακή πρόθεση ούτε στον
πρόεδρο ούτε σε κανένα κόμμα.
Είναι γιατί βλέπουν με κάποια προ-
οπτική επιείκειας την κατοχική δύ-
ναμη. Κάτι τέτοιο δεν μας έδωσε
η Τουρκία για να το καταλάβουμε.

–Εάν η Τουρκία συνεχίζει να επι-
μένει στη λύση δύο κρατών, η
ελληνική κυπριακή πλευρά θα
πρέπει να δεχθεί επανέναρξη των
συνομιλιών;

–Γιατί να επαναρχίσουν οι συ-
νομιλίες; Αφού απορρίπτουμε αυτό
το μοντέλο. Αυτό ξέρω δεν είναι ο
τελικός της, στόχος πάλι. Είναι ένας
ελιγμός για να καταλάβει ολόκληρη
την Κύπρο. Πιστεύω όχι, και δεν
έδειξαν η κυβέρνηση και τα κόμ-
ματα κάτι τέτοιο.

–Έχετε ένα σχόλιο για τη νέα
απεσταλμένη του γ.γ. του ΟΗΕ;

–Έχω να πω ότι θα πρέπει να
παραμείνει πιστή στις αρχές των
Ηνωμένων Εθνών που πρέπει να
εξυπηρετήσει με τον ερχομό της
εδώ. Να μην σαγηνευθεί ούτε να
επηρεαστεί από τους ισχυρούς της
γης, που ίσως προσπαθήσουν για
δικό τους συμφέρον να της υπο-
δείξουν τρόπους δράσης. Ιδίως η
Μεγάλη Βρετανία άρχισε και πάλι
να κινείται ύποπτα, όπως πράττει
διαχρονικά. Να προβάλει δικές της
θέσεις, να κατοχυρώσει δικά της
συμφέροντα, δεν ενδιαφέρεται για
τα συμφέροντα του κυπριακού λα-
ού. Το μήνυμά μου είναι να μείνει
πιστή στις αρχές των Ηνωμένων
Εθνών.

–Στην Ελλάδα έχει ξεκινήσει μια
μεγάλη συζήτηση για τα ομόφυλα
ζευγάρια αλλά και για την τεκνο-
θεσία από ομόφυλα ζευγάρια.
Εάν η κυβέρνηση προχωρήσει
νομοθετικά στο θέμα αυτό, πώς
θα το αντιμετωπίσετε;

–Η Εκκλησία δεν έχει εκτελε-
στική εξουσία για να απαγορεύσει.
Θα διαμαρτυρηθούμε, θα καλέσου-
με τον κόσμο μας, αυτούς που θέ-
λουν να μας ακούνε και θέλουν να
πορεύονται σύμφωνα με τα διδάγ-
ματα του Ευαγγελίου, να μείνουν
μακριά γιατί είναι αντίθετα ως προς
την διδασκαλία του Ευαγγελίου.
Δεν μπορεί να υπάρχουν ομόφυλα
ζευγάρια και ο γάμος ορίζεται ως
συνύπαρξη και σύζευξη ανδρός και
γυναικός. Η περίπτωση τεκνοθεσίας
από ομόφυλα ζευγάρια είναι πάλι
ανεπίτρεπτη γιατί δεν θα έχουν
παραδείγματα για μίμηση μέσα σε
ένα τέτοιο ζευγάρι, θα οδηγηθούν
και αυτά στην ίδια κατάσταση. Η
Εκκλησία είναι πάντοτε αντίθετη
γιατί καταστρατηγεί αρχές του
Ευαγγελίου κάτι τέτοιο.

–Η Εκκλησία διαχρονικά είχε και
εξέφραζε άποψη για θέματα παι-
δείας. Θα δεχθείτε η σεξουαλική
διαπαιδαγώγηση να ενταχθεί στο
ημερολόγιο σχολικό πρόγραμμα;

–Μα νομίζω ότι αυτό γίνεται
εδώ και δεκατρία χρόνια. Φέτος
απλώς έγινε αυτός ο σάλος γιατί
δόθηκε αυτό το όνομα. Υπάρχουν
τα αναλυτικά προγράμματα, τα βι-
βλία τα οποία διδάσκονταν τα παι-
διά. Ως Ιερά Σύνοδος βάλαμε κά-
ποιες προϋποθέσεις και είπαμε σή-
μερα που υπάρχει το διαδίκτυο
υπάρχουν πολλές ανεύθυνες θέσεις
από πολλούς, γιατί να μην υπάρχει
μια υπεύθυνη θέση από το υπουρ-

γείο Παιδείας, από τους εκπαιδευ-
τικούς, για να καθοδηγούνται σω-
στά τα παιδιά. Πιστεύω πως δεν
πρέπει οι γονείς να δίνουν πίστη
σε κάποιες ιστοσελίδες που δεν
έχουν κάποια υπευθυνότητα και
δίνουν τα πράγματα εξογκωμένα
και μακριά από την πραγματική
τους διάσταση. Νομίζω μια υπεύ-
θυνη τοποθέτησή μας θα τους ωφε-
λήσει παρά θα τους βλάψει.

–Στα της Εκκλησίας. Το θέμα του
Αρχιμανδρίτη Παγκράτιου Με-
ρακλή θεωρείται κλειστό για εσάς
και την Ιερά Σύνοδο;

–Νομίζω ναι γιατί και ο ίδιος ξέ-
ροντας τους Ιερούς Κανόνες και
την κατάσταση ήλθε ζήτησε ό,τι
ήθελε, ό,τι μπορούσε να πάρει και
τα πήρε ο άνθρωπος. Ο ίδιος μας
είπε πως είναι ικανοποιημένος να
μην ακούμε τον θόρυβο που γίνεται
γιατί άλλοι χωρίς να τον ρωτούν
και χωρίς τη θέλησή του τον δη-
μιουργούν.

–Έχουν γίνει λάθη από πλευράς
Ιεραρχίας;

–Νομίζω λάθη στην ουσία δεν
έγιναν. Αν έγιναν κάποια λάθη φρα-
στικά στην προσέγγιση ναι, αλλά
δεν έγιναν πραγματικά λάθη στη
διαχείριση του θέματος.

–Δέκα χρόνια μετά την κρίση του
2013 τα οικονομικά της Εκκλησίας
σε ποια κατάσταση βρίσκονται;

–Περίμενα να ήταν καλύτερα.
Η Εκκλησία έχει αρκετά χρέη, η
Αρχιεπισκοπή τουλάχιστον, γιατί
τα κτίρια που έγιναν, η φοιτητική
εστία στη Λεμεσό, ο καθεδρικός
ναός της Λευκωσίας, είναι με δάνεια
που τώρα άρχισαν να εξοφλούνται.
Υπάρχουν αρκετά δάνεια, γίνονται
προσπάθειες ώστε μακροπρόθεσμα
να εξοφληθούν και αυτά και να
γίνει το έργο της Εκκλησίας καλύ-
τερο.

–Πότε πιστεύετε θα επιστρέψει
η κανονικότητα στα οικονομικά
της Εκκλησίας;

–Οι οικονομολόγοι μας λένε αν
δεν υπάρξει κάποια άλλη κρίση οι-
κονομική, τουλάχιστον το 2026 και
μετά θα βρούμε τα πόδια μας.

–Στις 8 Ιανουαρίου συμπληρώ-
νεται ένας χρόνος από την εν-
θρόνισή σας. Ποιος είναι ο απο-
λογισμός σας;

–Αυτό τον χρόνο είδα όλα τα
προβλήματα της Αρχιεπισκοπής
και της Εκκλησίας της Κύπρου και
νομίζω πως βάλαμε μπροστά και
τους προγραμματισμούς που έπρεπε
να κάνουμε. Ήταν ένας προπαρα-
σκευαστικός χρόνος και νομίζω
πως κύλησε ομαλά. Δεν σταματή-
σαμε να εφαρμόζουμε και το πρό-
γραμμα της Εκκλησίας το καθημε-
ρινό. Τις ελεημοσύνες, τις ανταπο-
κρίσεις μας για τα προβλήματα του
κόσμου, υποτροφίες για σπουδές,
μετάβαση ασθενών στο εξωτερικό.
Βάλαμε τις βάσεις για υλοποίηση
όσων είχαμε εξαγγείλει. 

–Υπάρχει κάποιο ζήτημα που χρή-
ζει άμεσης αντιμετώπισης;

–Υπάρχουν πολλά προβλήματα.
Ξεκινήσαμε ήδη και την ανέγερση
φοιτητικών εστιών και στη Λευ-
κωσία. Στους άμεσους προγραμ-
ματισμούς μας είναι να κάνουμε
και κάποια σχολεία της Εκκλησίας.
Ήδη λειτουργούμε τρία νηπιαγω-
γεία με δικούς μας νηπιαγωγούς,
με δικά μας προγράμματα τα οποία
υπάγονται στο υπουργείο Παιδείας.
Έχουμε προγραμματισμό για δη-
μοτικά και για γυμνάσια. Είναι κάτι
που μας χρειάζεται.

–Πρόσφατα κάνατε τα αποκαλυ-
πτήρια προτομής του Αρχιεπι-
σκόπου Κυπριανού στην Πάτρα.
Ωστόσο δεν έχει προηγηθεί ειρη-
νική επίσκεψήσας στην Εκκλησία
της Ελλάδος. Πότε προτίθεστε να
την πραγματοποιήσετε;

–Η Ελλάδα δεν είναι ξένη χώρα
προς εμάς ούτε και η Εκκλησίας
της. Ο μακαριστός Αρχιεπίσκοπος
δεν πραγματοποίησε επίσκεψη.
Δεν είναι προϋπόθεση για να πας
σε μια άλλη Μητρόπολη. Ο Αρχιε-
πίσκοπος Ιερώνυμος ήλθε βέβαια
σε εμάς αλλά δεν προϋποθέτει το
ένα το άλλο. Άμα χρειασθεί και αν
υπάρξει κατάλληλος χρόνος, αλλά
δεν το βλέπω ότι είναι κάτι το επεί-
γον. Όποτε πάω στην Ελλάδα συ-
ναντιέμαι και με τον Αρχιεπίσκοπο,
έχουμε κοινούς προγραμματισμούς,
έχουμε ένα κανάλι επικοινωνίας.
Δεν είναι κάτι που χρειάζεται να
γίνει άμεσα.

Ο ΑΡΧΙΕΠΙΣΚΟΠΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ανεπίτρεπτη
η τεκνοθεσία από
ομόφυλα ζευγάρια

Καταστρατηγεί το Ιερό Ευαγγέλιο, η Εκκλησία
θα αντιδράσει στην περίπτωση νομοθετικής

ρύθμισης ξεκαθαρίζει ο Μακαριότατος στην «Κ»

Ο Μητροπολίτης
Πάφου εκθέτει
την Εκκλησία

–Έχουν συμπληρωθεί 50 χρό-
νια διπλωματικών σχέσεων
με το Βατικανό, με την Εκκλη-
σία της Κύπρου να διατηρεί
καλές σχέσεις με τη Ρωμαι-
οκαθολική Εκκλησία. Προτί-
θεστε να μεταβείτε στο Βατι-
κανό;

–Πράγματι οι σχέσεις μας με
το Βατικανό είναι πολύ καλές
και δεν είναι μόνο ότι ανταπο-
κρίθηκαν –ο Πάπας, με τις πολ-
λές διπλωματικές αποστολές
που διατηρεί στις διάφορες χώ-
ρες, στήριξε τα δίκαια αιτήματά
μας, βοήθησε και στον επανα-
πατρισμό κλεμμένων θησαυρών
μας– είναι και το γεγονός ότι
μας εξυπηρετούν σε χώρες τις
οποίες εμείς δεν έχουμε εκκλη-
σίες. Τέτοιες εξυπηρετήσεις κά-
νουμε και εμείς όπου μας χρει-
άζονται στην Κύπρο. Προτίθεμαι
να επισκεφθώ το Βατικανό, ήδη
διαβιβάστηκε πρόσκληση μέσω
τού εκεί πρεσβευτή μας. Θέλου-
με να διατηρήσουμε αυτές τις
σχέσεις ιδιαίτερα σε ένα κόσμο
αλλόθρησκο. Οι Χριστιανοί πρέ-
πει να ενώνουμε τις δυνάμεις
μας, είναι περισσότερα εκείνα
πως μας ενώνουμε από αυτά
που μας χωρίζουν.

–Πότε βλέπετε να γίνεται η
επίσκεψη, χρονικά;

–Εντός του 2024. Δεν την
έχω προγραμματίσει ακόμα.

–Που βρίσκεται το θέμα έλευ-
σης της κάρας του Αποστόλου
Παύλου στην Κύπρο, θέμα για
το οποίο υπήρξε συνεννόηση
του Μακαριστού Αρχιεπισκό-
που Χρυσοστόμου Β΄ με τον
Πάπα Φραγκίσκο;

–Ναι είχα συμμετοχή σε αυ-
τές τις διαδικασίες και ο Πάπας
σε μια χειρονομία καλής θέλη-
σης προς εμάς για πρώτη φορά
ευλόγησε να φύγει η κάρα του
Απόστολου Παύλου από το Βα-
τικανό και να έλθει στην Κύπρο.
Εμείς το ζητήσαμε, εμείς είμαστε
εκτεθειμένοι, δυστυχώς ο νέος
Μητροπολίτης Πάφου επηρε-
ασμένος από κάποιες άλλες αν-
τιλήψεις δεν θέλησε η κάρα να
έλθει στην Κύπρο. Η στάση του
αυτή αφήνει εκτεθειμένη ολό-
κληρη την Εκκλησία της Κύ-
πρου. Ήδη και στην Πάφο υπάρ-
χουν πολλές διαμαρτυρίες, έρ-
χονται καθημερινά αντιπροσω-
πείες και μου εκφράζουν αυτές
τις διαμαρτυρίες τους. Θα τον
καλέσω ξανά, τον Μητροπολίτη,
θα τον θέσω προ των ευθυνών
του και ότι πρέπει, έστω και αν
κάθε Μητρόπολη έχουμε μια
σχετική ανεξαρτησία, για το ευ-
ρύτερο καλό την Εκκλησίας αυ-
τό να παραμεριστεί.

Εμείς το ζητήσαμε,
εμείς είμαστε εκτεθειμέ-
νοι, δυστυχώς ο νέος
Μητροπολίτης Πάφου
επηρεασμένος από κά-
ποιες άλλες αντιλήψεις
δεν θέλησε η κάρα να έλ-
θει στην Κύπρο. Η στάση
του αυτή αφήνει εκτεθει-
μένη ολόκληρη την
Εκκλησία της Κύπρου.

Επιμένει στα όσα ανέφερε στο χριστουγεννιάτικο μήνυμά του για το Κυπριακό ο Αρχιεπίσκοπος
Κύπρου Γεώργιος απορρίπτοντας τις επικρίσεις που δέχθηκε. «Οι αναφορές μου» τονίζει
στην συνέντευξή του στην «Κ», «δεν είναι αντίθετες με το πνεύμα των γιορτών».
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Το 2024 είναι εξ ορισμού χρονιά
καθοριστική για το Κυπριακό. Κι
αυτό διότι για πρώτη φορά μετά
από μια επταετία, σχεδόν, και το
ναυάγιο του Κραν Μοντανά το κα-
λοκαίρι του 2017, η άφιξη της νέας
ειδικής απεσταλμένης του Οργα-
νισμού Ηνωμένων Εθνών, Μαρία
Άνχελα Κουεγιάρ, τις πρώτες ημέρες
του νέου έτους σηματοδοτεί μια
περίοδο κινητικότητας όπου θα
επιχειρηθεί να αρθεί το αδιέξοδο
και να λυθεί ο γόρδιος δεσμός της
στασιμότητας στις διαπραγματεύ-
σεις –ιστορικά, του μεγαλύτερου
συνεχούς χρονικού διαστήματος
χωρίς καθόλου συνομιλίες. Το Κυ-
πριακό δεν έχει μόνο μια εξαιρετικά
δύσκολη συνέχεια αλλά, αυτή τη
φορά, η κρίσιμη αυτή περίοδός του
επισυμβαίνει σε ένα εξαιρετικά πο-
λύπλοκο και δύσκολο διεθνές και
περιφερειακό περιβάλλον αλλαγών. 

Δεσπόζουν, φυσικά, δύο συγ-
κρούσεις (στην Ουκρανία από τον
Φεβρουάριο του 2022 και στη Γάζα
από τον Οκτώβριο του 2023) οι
οποίες όχι μόνο έχουν περιφερει-
ακές και παγκόσμιες προεκτάσεις
και συνέπειες αλλά και διάφορους
παραλληλισμούς ως προς το συγ-
κείμενο των «παγωμένων συγκρού-
σεων» (frozen conflicts) με την Κύ-
προ. Ο ένας μάλιστα συμβαίνει
στην ανατολική Μεσόγειο, ένα υπο-
σύστημα που τα τελευταία χρόνια
έχει αποκτήσει τα δικά του ιδιαίτερα
ποιοτικά χαρακτηριστικά –πέραν
των χωρών της Μέσης Ανατολής
και της Βόρειας Αφρικής (ΜΕΝΑ).
Επιπλέον, η εν λόγω σύγκρουση
επηρεάζει άρρηκτα τη Κύπρο λόγω
και της γεωγραφικής εγγύτητας,
υπενθυμίζοντας την μοίρα της Γε-
ωγραφίας στη μικρή αυτή νησιω-
τική γωνιά μας. 

Χωρίς υπερβολές, το Κυπριακό
εντός του 2024 θα δοκιμάσει τα
όρια και τις αντοχές μας. Δεν είναι
μόνο η πάροδος του χρόνου ως
προς την στασιμότητα, τα τουρκικά

τετελεσμένα «επί του εδάφους» και
«επί της θάλασσας» των τελευταίων
ετών και η εμμονή Τατάρ και Άγ-
κυρας για λύση δύο κρατών και κυ-
ριαρχική ισότητα.

Είναι και το διεθνές και περιφε-
ρειακό πλαίσιο εντός του οποίου
το Κυπριακό είναι μεν ένα άλυτο
ζήτημα διεθνών σχέσεων πολλών
δεκαετιών αλλά και που «πορεύεται»
και σε ένα πλέγμα ιεραρχικής αξιο-
λόγησης δίπλα σε μεγαλύτερα ζη-
τήματα όπως το Μεσανατολικό
(που αναζωπυρώθηκε), η θέση της
Τουρκίας στην περιοχή (και το
πλέγμα των σχέσεων της με την
Ε.Ε. και τις ΗΠΑ) και, φυσικά, η
αναδυόμενη ανατολική Μεσόγειος
στην οποία νέοι δρώντες και νέες
τάσεις διαμορφώνουν ένα πολύ-
πλοκο περιφερειακό υποσύστημα
–στο οποίο η Κύπρος αναζητεί ρόλο. 

Το 2024 είναι, τέλος, η απαρχή
μιας νέας σειράς πραγματικοτήτων
για το Κυπριακό: Kαι μεταξύ μιας
δίκαιης λύσης ή του ορίζοντα της
οριστικής διχοτόμησης ο ενδιάμε-
σος χώρος του στάτους κβο μει-
ώνεται δραματικά σε «χωρικό επί-
πεδο» με ό,τι αυτό συνεπάγεται για
το μέλλον των Ελληνοκυπρίων. Αν
το Κυπριακό ήταν ένας αγώνας πο-
δοσφαίρου, εντός του 2024 θα αγω-
νιστούμε στα τελευταία λεπτά των
καθυστερήσεων. 

Μισό αιώνα από την τουρκική
εισβολή του Ιουλίου του 1974 στην
Κύπρο, το 2024 είναι ένα κομβικό
έτος –και όχι μόνο για την τραγική
επέτειο που σηματοδοτεί. Μισός
αιώνας είναι πολύ μεγάλο χρονικό
διάστημα αν συμπυκνωθεί ιστο-
ρικά, πολιτικά και κοινωνικά. Αυτό
οφείλουμε να το αναλογιστούμε
για να κατανοήσουμε πως κάποια
πράγματα έχουν παγιωθεί τόσο
χρονικά όσο και σε επίπεδο κοι-
νωνικής μηχανικής συνεπώς η
αναζήτηση του τερματισμού του
τρέχοντος απαράδεκτου στάτους
κβο της διαίρεσης απαιτεί ρεαλισμό,
σκληρή δουλειά και σοβαρότητα
από όλους μας. 

Αδιέξοδο και ο Μάρτιος
του Πούτιν

«Οι δυνατότεροι από όλους τους πο-
λεμιστές είναι αυτοί οι δύο: Ο χρόνος
και η υπομονή». Αυτή η φράση του
Λέοντος Τολστόι από το κλασικό λο-
γοτεχνικό αριστούργημα «Πόλεμος
και Ειρήνη» του 1865 συνοψίζει το
2024 όχι μόνο ως τον τρίτο χρόνο
διάρκειας του πολέμου στην Ουκρανία
αλλά και ως μια υπενθύμιση πως σε
αυτή την ιδιότυπη διαμάχη Ρωσίας-
Δύσης με επίκεντρο τη ρωσική ει-
σβολή του Φεβρουαρίου του 2022
στο Κίεβο η διαμόρφωση του παγκό-
σμιου ισοζυγίου ισχύος θα πάρει και
αρκετό χρόνο αλλά και υπομονή –ως
προς την τελική κατάληξη της νέας
σχέσης Δύσης-Ρωσίας που θα υπα-
γορευτεί από την επόμενη ημέρα του
πολέμου. 

Το 2024 υπενθυμίζει τόσο το τα-
κτικό αδιέξοδο της μεγαλύτερης συμ-
βατικής πολεμικής αναμέτρησης στην
Ευρώπη των τελευταίων δεκαετιών
όσο και το κόστος που αναγκάστηκε
να πληρώσει η Ρωσία του Πούτιν για
την επιθετική της επεκτατικότητα
στον μετασοβιετικό, λεγόμενο, χώρο
–το διαμάντι του οποίου αποτελούσε,
διαχρονικά, η ουκρανική επικράτεια
και η νευραλγικής σημασίας χερσό-
νησος της Κριμαίας. Το 2024 υπεν-
θυμίζει ωστόσο και την λεπτή ισορ-
ροπία στην οποία κινείται η ρωσική
ολιγαρχία –με επικεφαλής τον Πούτιν.
Εντός του 2023 εξάλλου είδαμε για
πρώτη φορά λόγω της ανταρσίας
Πριγκόζιν ρωγμές σε ένα αυταρχικό
και κεντρικά ελεγχόμενο σύστημα
στο οποίο ο Ρώσος πρόεδρος λειτουρ-
γούσε σαν τους επικεφαλής των ρω-
σικών αυτοκρατοριών άλλων αιώνων.
Τον Μάρτιο ο Πούτιν θα πάει σε εκλο-

γές. Προφανώς και δεν τίθεται ζήτημα
αμφισβήτησης της εξουσίας του αλλά
οι επερχόμενες εκλογές θα είναι κομ-
βικής σημασίας λόγω χρόνου και…
υπομονής αλλά και εξαιτίας των τά-
σεων που θα διαφανούν ως προς την
επόμενη ημέρα. 

Είτε ο πόλεμος στην Ουκρανία
σταματήσει με διαπραγματεύσεις
συμβιβασμών είτε συνεχιστεί με την
τελική νίκη ή συντριβή της Ρωσίας,
το 2024 εισάγει την Ρωσία του Πούτιν
σε μια μεταβατική περίοδο στο τέλος
της οποίας θα υπαγορευτούν τόσο η
μετα-πουτινική Ρωσία όσο και οι διε-
θνείς ισορροπίες ισχύος καθώς και η
μελλοντική σχέση Ρωσίας-Δύσης. Το
μόνο σίγουρο ένα είναι: το 2023 ήταν
ένα έτος αλήθειας για τις οικονομικές
σχέσεις των Ρώσων ολιγαρχών με τα
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης –
όπου τα ψέματα… τελείωσαν. Στην
Κύπρο το βιώσαμε, το βιώνουμε και
θα το βιώνουμε όσο η Ρωσία, με μό-
νιμη θέση στο Σ.Α. του ΟΗΕ, εισέρ-
χεται σε αυτή την μεταβατική περίοδο.
Τόσο σε σχέση με το Κυπριακό όσο
και αναφορικά με το αποτύπωμα των
Ρώσων ολιγαρχών στην κυπριακή οι-
κονομία, η Κύπρος οφείλει να αντλήσει
σοβαρά διδάγματα για την εικόνα της
διεθνώς, από τις εξελίξεις των τελευ-
ταίων χρόνων, να επιλέξει συνειδητά
το πώς και πόσο προσεκτικά κινείται
εφεξής και, καταληκτικά, να μην απο-
τελεί πια το κράτος που ταυτίζεται
με τους Ρώσους ολιγάρχες αλλά ένας
ευέλικτος, μικρός αλλά ισοδύναμος,
ευρωπαϊκός στρατηγικός εταίρος της
Δύσης –η οποία ξανακέρδισε σε αυτό
τον ανταγωνισμό ισχύος (1945-1989)
τη Σοβιετική Ένωση.

Αναζητείται πολιτικός
ορίζοντας 

Η Μέση Ανατολή άλλαξε άρδην
μετά την 7η Οκτωβρίου. Όχι μόνο
η βαρβαρική επίθεση της Χαμάς
επανέφερε κατά του κράτους του
Ισραήλ στο προσκήνιο το πολύ-
πλοκο ζήτημα της αραβοϊσραη-
λινής σύγκρουσης και την ανα-
ζωπύρωση της Μέσης Ανατολής
αλλά, παράλληλα, αναδείχθηκε η
νέα Μέση Ανατολή ως ένα τελείως
διαφορετικό πεδίο συγκρούσεων
μετά τη βίαιη δεκαετία της «Αρα-
βικής Άνοιξης». Το Ισραήλ και η
Δύση βιώνουν έναν πόλεμο με ρε-
κόρ διάρκειας (ήδη στον τρίτο του
μήνα) που δεν θυμίζει το 1967 ή
το 1973. Επιπλέον, στο πλαίσιο
των Συμφωνιών του Αβραάμ, μετά
το 2020, η σύγκρουση Δύσης-Ιράν
επανέρχεται στη μεγάλη εικόνα
και σε συνδυασμό με την απουσία
πολιτικού ορίζοντα στη διαχρονική
εκκρεμότητα της δημιουργίας πα-
λαιστινιακού κράτους δημιουρ-
γούν συνθήκες αβεβαιότητας. Η
Κύπρος παρούσα, γεωγραφικά και
με το αποτύπωμα της διπλωματίας
των Τριμερών παρών τα τελευταία
χρόνια επηρεάζεται -αν όχι πιέ-
ζεται- από μια Μέση Ανατολή σε
φάση αναταραχής. Ασφάλεια, προ-
σφυγικό και ουσιαστικός ρόλος
αποτελούν μέγιστες προκλήσεις
που οφείλουν να κατανοηθούν
πέραν των ασκήσεων επικοινωνίας
-όπως η «Αμάλθεια» όπως εξελίσ-
σεται- αλλά με ένα ουσιαστικότερο
και πιο ενεργητικό τρόπο. 

Η Μέση Ανατολή δείχνει πολ-
λές κατευθύνσεις για το Κυπριακό
καθώς μαζί με το Μεσανατολικό
το τελευταίο παραμένει το δεύτερο

μεγαλύτερο άλυτο ζήτημα που
χρονίζει στην περιοχή. Μπορεί
το συγκείμενο της βίας να μην
υφίσταται στην περίπτωση του
Κυπριακού ωστόσο και εδώ ανα-
ζητείται πολιτικός ορίζοντας, ενώ
όπως και η λύση δύο κρατών -
στην περίπτωση Ισραηλινών και
Αράβων- οδεύει προς το τέλμα
της έτσι και το συμφωνημένο
πλαίσιο, εντός του ΟΗΕ, στην πε-
ρίπτωσή μας δείχνει να οδεύει
προς ένα ιστορικό τέλος. Και κάτι

ακόμη: Όπως η Χαμάς αιφνιδίασε
ένα πρωί Σαββάτου το Ισραήλ
έτσι, κάλλιστα, κανείς δεν θα μπο-
ρούσε να αποκλείσει έναν αιφνι-
διασμό του κατοχικού στρατού
στη νεκρή ζώνη τα επόμενα χρό-
νια –στην απουσία διευθέτησης.
Εξάλλου οι παγωμένες συγκρού-
σεις ενίοτε επανέρχονται και καλό
θα ήτανε να μην ξεχνάμε μια τέ-
τοια αξιακή συνθήκη –που επα-
ληθεύτηκε πολλές φορές στην
παγκόσμια διπλωματική ιστορία
και δη στη σύγχρονη. 

Χρονιά ιδιαίτερων
προκλήσεων το 2024

για την Κύπρο 
Εν μέσω περιφερειακών και διεθνών αλλαγών η συνέχεια του Κυπριακού

σε μια νέα χρονιά που διαμορφώνει το μέλλον του 

Στο πρώτο εξάμηνο του 2024 θα κριθεί αν μπορεί να βρεθεί διέξοδος στην στασιμότητα του Κυπριακού. 

<<<<<<

Ο πόλεμος Ισραήλ-
Χαμάς υπενθυμίζει
την αναδυόμενη
γεωπολιτική σημασία
της ανατολικής Μεσο-
γείου –μέρος της ασφά-
λειας της οποίας
είναι και η Κύπρος.
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Πώς αξιοποίησε το Κυπριακό η
ΕΔΑ, για να βγει από το περιθώριο
και να εκλεγεί αξιωματική αντιπο-
λίτευση στην Ελλάδα; Γιατί το 1956
το ΚΚΕ υπέδειξε στο ΑΚΕΛ να εν-
ταχθεί στην ΕΟΚΑ και για ποιους
λόγους το δεύτερο αρνήθηκε; Πόσο
μεγάλη ήταν η επιρροή του Μακα-
ρίου στις ελλαδικές κυβερνήσεις
της δεκαετίας του ’50 και τι την
ευνοούσε; Γιατί μετά το 1956 το
ΑΚΕΛ άρχισε να αλλάζει τη γραμμή
του στο Κυπριακό; Αυτά είναι με-
ρικά από τα ερωτήματα, στα οποία
δίνει απαντήσεις το πρόσφατα σε
κυκλοφορία βιβλίο του ιστορικού
Κυριάκου Ιακωβίδη «Τρεις Αριστε-
ρές (ΕΔΑ, ΚΚΕ, ΑΚΕΛ) και το κυ-
πριακό ζήτημα», των εκδόσεων
Επίκεντρο. Ο λέκτορας της Νεότε-
ρης και Σύγχρονης Ιστορίας στο
Πανεπιστήμιο Νεάπολις, αναφέ-
ρεται στην κομβική για το Κυπριακό
περίοδο 1950-1959, όπου κυριαρχεί
ο αγώνας της ΕΟΚΑ, εξετάζοντας
την πολιτική των τριών αριστερών
κομμάτων μέσα στις ιστορικές συν-
θήκες που διαμορφώθηκαν, όταν
ήταν στιγματισμένα, υπό δίωξη και
σε μεγάλο βαθμό κάτω από την
επιρροή της Σοβιετικής Ένωσης. 

Κύριος πρωταγωνιστής στο βι-
βλίο είναι η ΕΔΑ (Ενιαία Δημοκρα-
τική Αριστερά), η οποία ιδρύθηκε
το 1951 με τη φιλοδοξία να αποτε-
λέσει τον νόμιμο πολιτικό φορέα
εκπροσώπησης της Αριστεράς στο
νέο μετεμφυλιακό πολιτικό περι-
βάλλον, καλύπτοντας το κενό του
έκνομου ΚΚΕ. Στην υπό μελέτη δε-
καετία ο αναγνώστης του βιβλίου
βλέπει την ΕΔΑ να προβάλλει σε
υψηλούς τόνους το Κυπριακό, σε
μεγαλύτερο βαθμό από τα άλλα κόμ-
ματα. «Η ΕΔΑ έβγαινε κερδισμένη,
γιατί έπαιζεσε περιβάλλον ευνοϊκό»,

εξηγεί στην «Κ» ο Κυριάκος Ιακω-
βίδης. «Το Κυπριακό παιζόταν στη
δυτική σκηνή, κάθε αποτυχία στο
Κυπριακό χρεωνόταν στη Δύση
(Αγγλία, ΗΠΑ) και άρα ευνοούσε
την αντιδυτική/φιλοσοβιετική ρη-
τορική της ΕΔΑ. Η αντικομουνιστική
αντιπολίτευση, φιλοδυτική στη φύ-
ση της, δεν μπορούσε να υψώσει
αντιδυτικούς τόνους στο βαθμό
που τους ύψωνε η ΕΔΑ, άρα έμενε
ουραγός στη μάχη  υπεράσπισης
του κυπριακού. Τα κέρδη της από
το Κυπριακό ήταν χειροπιαστά, κα-
θώς το 1958 το κόμμα της Αριστεράς
εκλέγεται αξιωματική αντιπολίτευ-
ση. Αυτό το όφειλε στο γεγονός ότι
τα προηγούμενα χρόνια οι εξελίξεις
στο Κυπριακό έβγαλαν την ΕΔΑ
από το περιθώριο, την απάλλαξαν
από το στίγμα του εθνοπροδοτι-
κού  κόμματος και, στο τέλος, την
ενδυνάμωσαν», ανέφερε ο κ. Ιακω-
βίδης.

Ο Μακάριος
Μέσα στο πιο πάνω πλαίσιο δια-

φαίνεται, σύμφωνα με τον συγγρα-
φέα, και η μεγάλη επιρροή του Μα-
καρίου στην πολιτική σκηνή τη
Ελλάδας και δη στις ελληνικές κυ-
βερνήσεις. «Ο Μακάριος από τις
αρχές της δεκαετίας του 1950 άρ-
χισε να αποκτάει σημαντική επιρ-
ροή στην πολιτική σκηνή της Ελ-
λάδας, η οποία διαρκώς αυξανόταν.
Ιδιαίτερα, όταν ανέλαβε την εξουσία
ο Κωνσταντίνος Καραμανλής (από
το 1955 και έπειτα), σαφώς πιο ανί-
σχυρος σε σχέση με τον προκάτοχό
του, τότε η επιρροή του Μακαρίου
έφθασε στην κορύφωσή της. Δεν
είναι υπερβολή να ειπωθεί ότι ο
Μακάριος δεν δρούσε στο πολιτικό
περιβάλλον της Ελλάδας, περισσό-
τερο επιδρούσε σε αυτό. Παρενέ-
βαινε ακόμη και σε εσωτερικά ζη-
τήματα της ελληνικής κυβέρνησης.

Ενδεικτικά, ο Μακάριος απαίτησε
την παραίτηση του υπουργού Εξω-
τερικών Θεοτόκη και η κυβέρνηση
Καραμανλή συγκατένευσε. Ο ίδιος
ο Θεοτόκης παραδέχεται στα απο-
μνημονεύματά του ότι ο λόγος της
παραίτησής του ήταν ο Μακάριος»,
σημείωσε ο συγγραφέας. 

Η άρνηση του ΑΚΕΛ
Μια σημαντική πληροφορία,

που περιέχεται στο βιβλίο, είναι
ότι το ΚΚΕ είχε υποδείξει στο ΑΚΕΛ
να συμμετάσχει στον αγώνα της
ΕΟΚΑ. Για ποιους λόγους και γιατί
αρνήθηκε το ΑΚΕΛ; Στα ερωτήματα
αυτά ο κ. Ιακωβίδης απάντησε ως
εξής: «Το ΑΚΕΛ αρνήθηκε γιατί
στην ηγεσία του ένοπλου αγώνα
βρισκόταν η Δεξιά και είχε τη –
διαρκή– βεβαιότητα ότι η πραγμα-
τική αποστολή του ένοπλου αγώνα
ήταν η εξουδετέρωση της Αριστε-
ράς στην Κύπρο. Αντίθετα, το ΚΚΕ,

αν και αρχικά εναντιώθηκε στον
αγώνα, στη συνέχεια αναθεώρησε
και θεώρησε ότι το ΑΚΕΛ θα έπρεπε
να λάβει μέρος και να τον ελέγξει.
Αυτό ήταν το σημείο ρήξης του
ΑΚΕΛ με το ΚΚΕ. Το ΑΚΕΛ από το
1949 μέχρι το 1955 υπάκουε τυφλά
το ΚΚΕ, όμως η διαφωνία τους ανα-
φορικά με τη στάση απέναντι στην
ΕΟΚΑ άλλαξε άρδην τα πράγματα.
Πλέον, το ΑΚΕΛ θεωρούσε ότι η
ηγεσία του ΚΚΕ απομονωμένη στο
Βουκουρέστι δεν είχε εικόνα των
πραγματικοτήτων της Κύπρου και
ως εκ τούτου δεν ήταν σε θέση να
αποφασίσει για το τι ήταν καλύτερο
για το ΑΚΕΛ. ‘‘Το ΑΚΕΛ σαν κόμμα
τού εργαζόμενου κυπριακού λαού
είναι σε καλύτερη θέση να κρίνει
τι συμφέρει και τι δεν συμφέρει
στον κυπριακό λαό», έγραφε στα
μέσα του ’56 η Κεντρική Επιτροπή
του κόμματος’’».

Στο τελευταίο κεφάλαιο το βιβλίο

αναφέρεται σε μια σειρά υποχωρή-
σεων του ΑΚΕΛ την περίοδο 1956-
1959, με ηγετικά στελέχη του να
αποδέχονται ακόμη και ανάμειξη
του ΝΑΤΟ στις συζητήσεις για το
Κυπριακό, εάν αυτό επρόκειτο να
επιταχύνει τις διαδικασίες για λύση.
Όπως εξήγησε ο κ. Ιακωβίδης, το
ΑΚΕΛ μετά την απαγόρευσή του
(Δεκέμβριο του 1955) διακατέχεται
από τον μόνιμο φόβο ότι τα όπλα
της ΕΟΚΑ σε κάποια φάση θα στρα-
φούν και εναντίον της, σημειώνον-
τας ότι αυτός ο φόβος καθόριζε τις
επιλογές του ΑΚΕΛ. «Ενδεικτικά,
μετά το 1956 το ΑΚΕΛ υποχωρούσε
διαρκώς στο Κυπριακό, απόρροια
της επιθυμίας του να βοηθήσει στην
επίτευξη λύσης προκειμένου να αρ-
θεί το καθεστώς παρανομίας του
κόμματος και να απαλλαγεί από την
ΕΟΚΑ. Ήταν διατεθειμένο να δεχθεί
ακόμη και βρετανικές βάσεις στην
Κύπρο προκειμένου να επιτευχθεί

η ποθητή λύση. Θυμίζω, το ΑΚΕΛ
από το 1944 μέχρι το 1955 ήταν φα-
νατικά αντιδυτικό / αντιβρετανικό
κόμμα  μάλιστα, στα πρώτα χρόνια
της δεκαετίας του 1950 διοργάνωνε
μαζικές διαδηλώσεις κατά της εγ-
κατάστασης βάσεων στο νησί. Μέχρι
και ο Γρίβας ενέπαιζε το ΑΚΕΛ για
την υποχώρησή του στο θέμα των
βάσεων, ισχυριζόμενος ότι η ΕΟΚΑ
επεδείκνυε περισσότερο αντιμπε-
ριαλισμόαπό το ΑΚΕΛ. Δεν είχε άδι-
κο», συμπλήρωσε.

Ερευνες για την αριστερά
Η ιστορική έρευνα για τη σχέση

της ελλαδικής αριστεράς με το κυ-
πριακό ζήτημα πόσο έδαφος κάλυψε
μέχρι σήμερα; Ο κ. Ιακωβίδης απάν-
τησε: «Είναι γεγονός ότι προηγή-
θηκαν μερικές πολύ αξιόλογες δου-
λειές, ξεχωρίζω το βιβλίο του Ευάν-
θη Χατζηβασιλείου, ‘‘Στρατηγικές
του Κυπριακού. ‘Η δεκαετία του
1950’’, Αθήνα 2005, το πρώτο επι-
στημονικό κείμενο το οποίο επι-
χειρεί –αν και δεν ανήκει στις προ-
τεραιότητες του βιβλίου– να ερμη-
νεύσει τη συμπεριφορά της ΕΔΑ
στο Κυπριακό, το βιβλίο του Γιάννη
Στεφανίδη ‘‘Εν ονόματιτου Έθνους.
Πολιτική κουλτούρα, αλυτρωτισμός
και αντιαμερικανισμός στη μετα-
πολεμική Ελλάδα, 1945-1967’’, το
άρθρο του ιδίου: ‘‘Ανακτώντας τα
Πατριωτικά Διαπιστευτήρια: Ο πο-
λιτικός λόγος της ΕΔΑ στο κυπριακό
ζήτημα κατά τη δεκαετία του 1950’’.
Αξιοσημείωτο είναι και το άρθρο
του Πέτρου Παπαπολυβίου, ‘‘Η Ελ-
λαδική Αριστερά και ο Αγώνας της
ΕΟΚΑ. Μια πρώτη προσέγγιση’’.
Επιπλέον, όποιος/α ενδιαφέρεται
για το θέμα θα ήταν καλό να συμ-
βουλευθεί και τη διατριβή του Αν-
τώνη Αντωνίου με τίτλο: ‘‘Ελληνική
Αριστερά και κυπριακό ζήτημα στη
δεκαετία του 1950’’».

ΑΚΕΛ-ΚΚΕ: Σε ρήξη λόγω της ΕΟΚΑ
Το Κυπριακό και την Αριστερά την περίοδο 1950-1959 εξετάζει στο βιβλίο του ο Κυριάκος Ιακωβίδης

Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ το ’49-88, Εζ. Παπαϊωάννου. «Το ΑΚΕΛ σαν κόμμα του ερ-
γαζόμενου κυπριακού λαού είναι σε καλύτερη θέση να κρίνει τι συμφέρει
και τι δεν συμφέρει στον κυπριακό λαό», απάντησε το ’56 το ΑΚΕΛ στο ΚΚΕ,
το οποίο ζήτησε ένταξή του στην ΕΟΚΑ.

Το βιβλίο «Τρεις Αριστερές (ΕΔΑ,
ΚΚΕ, ΑΚΕΛ) και το κυπριακό ζήτη-
μα», των εκδόσεων Επίκεντρο του
ιστορικού Κυριάκου Ιακωβίδη μελε-
τά τον ρόλο της Αριστεράς στο Κυ-
πριακό την περίοδο 1950-1959.
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Στόχος της ηγεσίας του ΔΗΣΥ είναι
η αποαβεροφοποίησητου κόμματος
για διάφορους λόγους που ικανο-
ποιούν τους βασικούς δρώντες εντός
και εκτός Συναγερμού», δηλώνει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο τέως
υφυπουργός παρά τω προέδρω Πέ-
τρος Δημητρίου.Τονίζει ότι από τον
Συναγερμό απουσιάζει η ουσία, το
πολιτικό βάρος και η στρατηγική,
επισημαίνοντας ότι ο ΔΗΣΥ ακο-
λουθεί μοντέλο Χριστοδουλίδη,
επενδύοντας στην εικόνα, αντί να
δίνει εναλλακτική επιλογή πολιτικής
με περιεχόμενο. Τέτοια μοντέλα,
λέει, είναι καταδικασμένα σε απο-
τυχία, στην οποία μάλιστα το ένα
θα παρασύρει το άλλο. Αναφερόμε-
νος στις εκλογές Ιουνίου, αναλύει
πως –κατά την άποψή του– ο ΔΗΣΥ
θα μπορούσε τουλάχιστον για 28%,
εάν είχε προτάξει την κομματική
επιβίωση ως το απόλυτο διακύβευμα,
προβάλλοντας ταυτόχρονα μια σαφή
πολιτική πρόταση και όχι την εικόνα. 

–Με τι ασχολείστε σήμερα; 
–Επέστρεψα στην οικογενειακή

μας επιχείρηση.

–Μετά τις προεδρικές εκλογές, θα
ανέμενε κανείς ότι θα επιστρέφατε
στο κόμμα.

–Πρόλαβα να αποσύρω το όποιο
ενδιαφέρον είχα, το οποίο να ση-
μειώσω δεν αφορούσε τη θέση του
διευθυντή του κόμματος όπως κυ-
κλοφόρησε, κυρίως γιατί μέλη της
ηγεσίας και κοντινά στην ηγεσία
άτομα εξέφρασαν στην πρόεδρο
αμφιβολίες για μένα. Επομένως,
προκειμένου να αποφευχθούν εν-
τάσεις, ευχήθηκα καλή επιτυχία
στη νέα ηγεσία και το θέμα έκλεισε
εκεί.

–Αμφιβολίες για ποιο πράγμα;
–Ότι ενδεχομένως ο ΔΗΣΥ να

ήθελε να ακολουθήσει μια πορεία
στην οποία να μην ταίριαζα. Να
ήμουν κακή επιρροή.

–Και απ’ ό,τι φαίνεται υπάρχουν
διαφωνίες, αφού ασκείτε έντονη
κριτική στον ΔΗΣΥ. 

–Για αυτό είπα πρόλαβα. Ευτυχώς.
Τον Συναγερμό τον νιώθω ως σπίτι
μου, επομένως η όποια κριτική,
ασκείται καλόπιστα. Από τον ΔΗΣΥ
σήμερα απουσιάζει η ουσία, το πο-
λιτικό βάρος και η στρατηγική.

–Δώστε μας ένα παράδειγμα. 
–Ας πάρουμε την ψήφιση του

κρατικού προϋπολογισμού. Ορθώς
ο ΔΗΣΥ υπερψήφισε. Όμως κατέ-
θεσε μόλις δύο τροπολογίες από τις
105 που κατατέθηκαν συνολικά.
Ακόμη και το ΔΗΚΟ που συγκυβερνά
κατέθεσε περισσότερες από τον Συ-
ναγερμό. Ο ΔΗΣΥ δεν κατάφερε να
συνδέσει τις κύριες ανησυχίες του
με αντιπροτάσεις που θα ανάγκαζαν
την κυβέρνηση να προσεγγίσει τη
δική του γραμμή.

–Είπατε ότι ασκείτε καλόπιστη κρι-
τική, ωστόσο μια παρέμβασή σας
ότι ζητείται αντιπολίτευση σοβαρή
ή χαρωπή, ξανθιά ή μελαχρινή,
σχολιάστηκε και αρνητικά. 

–Αυτό που είπα είναι ότι δεν μπο-
ρεί να λειτουργήσει η δημοκρατία
χωρίς να υπάρχει ο έλεγχος της
εξουσίας.Η άσκηση αντιπολίτευσης
από τον ΔΗΣΥ θα έπρεπε να είναι
πιο τεκμηριωμένη και πιο συχνή.
Δεν γίνεται να λέει ότι είναι υπεύ-
θυνη αντιπολίτευση, να υπάρχει
συνεδριακή απόφαση, αλλά δέκα
μήνες μετά ο κόσμος να διερωτάται
τι συμβαίνει και σχεδόν σε κάθε συ-
νέντευξη στελεχών και της προέδρου

να τίθεται το ερώτημα αν ο ΔΗΣΥ
είναι αντιπολίτευση. Ή στραβός εί-
ναι ο γιαλός ή στραβά αρμενίζουμε. 

–Μα η κ. Δημητρίου επαναλαμβάνει
συνεχώς ότι το κόμμα είναι και θα
παραμείνει στην αντιπολίτευση.
Τι άλλο να κάνει;

–Να τεκμηριώσει με πράξεις. Η
πολιτική θέση ότι είμαστε στην αν-
τιπολίτευση πρέπει να συνοδεύεται

και από βάθος στην αντιπολιτευτική
μας γραμμή και με προσοχή στην
προσωπική μας στάση. Ηγετικά στε-
λέχη του κόμματος ανεβοκατεβαί-
νουν στο Προεδρικό, με άγνωστη
θεματολογία. Εν κρυπτώποιο όφελος
διαφυλάσσεται; Αυτό δεν βοηθά το
κόμμα να πείσει, αλλά αντιθέτως
προκαλεί σύγχυση στον κόσμο.

–Η νέα ηγεσία εξελέγη με στόχο
την ενότητα. Από τα λεγόμενά σας
δεν φαίνεται να προκύπτει κάτι
τέτοιο.

–Δεν αποδεικνύει διάθεση ενό-
τητας η απειλή της υπομονής που
εξαντλείται και ο διαχωρισμός σε
αυτούς που μάτωσαν, εκλέχθηκαν
και δεν διορίστηκαν, από τους υπό-
λοιπους. Αρκετά με τον μεσσιανισμό
και την αυτοθυματοποίηση. Ας αφή-
σουμε την επομένη των εκλογών,
αν εκεί στοχεύουν όλα αυτά, και ας
έρθουμε στο σήμερα πριν να είναι
αργά. Δεν γίνεται στο καθετί η πρό-
ταξη να είναι ότι κάποιοι μας την
έχουν στημένη. Ανούσια σύνδρομα
ενώ κατά τα άλλα επιζητούμε την
ενότητα. Κανείςδεν είναι στη γωνιά
για κανένα. Δεν είναι δυνατό να εκ-
δίδονταιανακοινώσεις, να γίνονται
ραδιοφωνικές παρεμβάσεις, να πα-
ραχωρούνται συνεντεύξεις και να
στοχοποιούνταισυναγωνιστές επει-
δή εκφράζουν διαφορετική άποψη.
Και στην τελική, αν είναι άποψη
των λίγων, προς τι η ενόχληση; Δεν
είναι ένδειξη δύναμης μιας ηγεσίας
αλλά αδυναμία, ειδικά όταν αυτή η
διάθεση σύγκρουσης εξαντλείται

κατά στελεχών του κόμματος αντί
έναντι άλλων κομμάτων ή και της
κυβέρνησης. Είναι καιρός η ηγεσία
να συνθέσει απόψεις και να απο-
δείξει ότι η ενότητα που επικαλείται
δεν είναι σύνθημα. Αν αυτά συνέ-
βαινανσε άλλες εποχέςδεν θα έμενε
πέτρα πάνω σε πέτρα.

–Μια ενότητα που δοκιμάζεται και
με τις αποφάσεις για τις δημοτικές
εκλογές. Υπήρξαν ήδη αντιδράσεις
ενώ παραμένουν και κάποιες εκ-
κρεμότητες.

–Το περίγραμμα στρατηγικής
του κόμματος φάνηκε να είναι αδύ-
ναμο και με τις τακτικές που ακο-
λουθήθηκαν αντί να ηρεμήσει ηκα-
τάσταση, μάλλον ξύπνησαν παλιά
πάθη. Εφαρμόζονται τακτικές που
στέλνουν την πολιτική διεργασία
στο όριο του αποχαρακτηρισμού
της πολιτικής. Καλές οι δημοσκο-
πήσεις, αλλά πρώτα θα έπρεπε να
τεθεί ένα πλαίσιο για τους υποψη-
φίους. Αποφεύχθηκε, γιατί αν άνοιγε
αυτή η συζήτηση, το πρώτο που θα
ζητείτο θα ήταν η κομματική πει-
θαρχία σε κρίσιμες στιγμές. Με τα-
κτικές που ακολουθήθηκαν έχουμε
πριονίσει υποψηφίους μας, όπως
για παράδειγμα με την υποψηφιό-
τητα Νικολαΐδη στη Λεμεσό. Ακο-
λούθως ψάξαμε για συνεργασίες.
Όχι όμως στη βάση αρχών. Αρχίσαμε
με στόχο οριζόντιες συνεργασίες,
μετά τις κάναμε σε ευρεία κλίμακα
για να καταλήξουμε σε περιορισμέ-
νης εμβέλειας. Τελικά, δόθηκε η ει-
κόνα παζαριών μεταξύ των κομμά-

των και της λογικής των ανταλλαγ-
μάτων εσωκομματικά. Ο νομικός
σύμβουλος του κόμματος μίλησε
δημόσια για αντικαταστατικές δια-
δικασίες σε κάποιες περιπτώσεις,
για τις οποίες η ηγεσία γνώριζε εκ
των προτέρων. Η επιλογή υποψη-
φίων έπρεπε να γίνει με διαφάνεια
για να έχει ακολούθωςόσο το δυνατό
περισσότερη κατανόηση από όσους
δεν θα επιλεγούν. 

–Το κόμμα απάντησε σε αυτά που
λέτε. 

–Το γεγονός ότι η ηγεσία, όποτε
συνεδριάζει το Πολιτικό Γραφείο,
πέραν της ανακοίνωσης που θα εκ-
δοθεί, αναγκάζεται να δίνει διευ-
κρινίσεις για το τι ακριβώς συνέβη,
είναι ενδεικτικό της κατάστασης
που επικρατεί.

–Επισημάνατε την κομματική πει-
θαρχία σε κρίσιμες στιγμές, όμως
αυτό το θέμα δεν προέκυψε σήμερα.

–Είμαστε το μοναδικό παράδειγ-
μα παγκοσμίως που μέλη μιας άλλης
κυβέρνησης ψηφίζουν για τον κα-
θορισμό της ηγεσίας της αντιπολί-
τευσης. Μετά θέλουμε να ονομα-
ζόμαστε και υπεύθυνη αντιπολίτευ-
ση. Και γι’ αυτό, ευθύνες φέρει και
η προηγούμενη ηγεσία του κόμμα-
τος. Αλλά αυτό δεν αποτελεί δικαιο-
λογία για τη νυν ηγεσία. Τα μέλη
μιας άλλης κυβέρνησης δεν μπορούν
να μετέχουν στις διαδικασίες του
ΔΗΣΥ, δεν έχουν θέση στο κόμμα
και δεν γίνεται να νομιμοποιούμε
τον συγκεκριμένο παραλογισμό. 

–Ποια πολιτική πιστεύετε ότι θα
έπρεπε να ακολουθήσει ο Συνα-
γερμός;

–Παρά τα στραβά και ανάποδα
που καταλογίστηκαν στον Αβέρωφ
Νεοφύτου, κατάφερε σε μια δεκαετία
στην οποία το κόμμα ήταν κυβέρ-
νηση να μην χάσειεκλογές, έχοντας
μάλιστα καταγράψει και τη μεγα-
λύτερη διαφορά που υπήρξε ποτέ
από το δεύτερο κόμμα. Παρέδωσε
ένα κόμμα του 28% στις βουλευτικές
του ‘21και με περισσότερες σε αριθ-
μό ψήφους στις προεδρικέςτου ‘23.
Από εκεί θα έπρεπε να συνεχίσει η
νέα ηγεσία, προσπαθώντας ταυτό-
χρονα να απαλλαγεί από τα βαρίδια
του παρελθόντος, με απόλυτο σε-
βασμό σε όσα πετύχαμε ως κυβέρ-
νηση και ως κόμμα τα τελευταία
δέκα χρόνια, αλλά και με διάθεση
αυτοκριτικής και παραδοχής λαθών.
Το αφήγημα ότι χάσαμε λόγω Αβέ-
ρωφ κατέρρευσε, όταν από το 6%
που του έδιναν οι δημοσκοπήσεις
έφτασε στο 26%, προσθέτοντας μά-
λιστα ένα 5% από κόσμο που δεν
είχε ψηφίσει ΔΗΣΥ, σε ένα περι-
βάλλον αμφιλεγόμενης στήριξης
ακόμη και από το ίδιο του το κόμμα.

–Η νέα ηγεσία όμως παρέλαβε ένα
κόμμα σε διάσπαση. 

–Χάσαμε το ένα τρίτο των ψη-
φοφόρων του ΔΗΣΥπρος τον κ. Χρι-
στοδουλίδη. Κάποιοι τον ψήφισαν
από αντίδραση προς τον Αβέρωφ,
όμως, τώρα υπάρχει άλλη ηγεσία,
άρα θα μπορούσε να τους «επανα-
πατρίσει». Κάποιοι άλλοι ταυτίστη-
καν με την πολιτική πρόταση Χρι-
στοδουλίδη. Από αυτούς, σήμερα
αρκετοί δεν είναι ικανοποιημένοι,
τους οποίους επίσης θα μπορούσαμε
να προσεγγίσουμε. Σε τέτοια περί-
πτωση, ο ΔΗΣΥ θα μπορούσε του-
λάχιστον για 28%.Για να γίνει αυτό,
θα έπρεπε ναπροτάσσαμε την κομ-
ματική επιβίωση ως το απόλυτο δια-
κύβευμα, προβάλλοντας μια σαφή
πολιτική πρότασηκαι όχι την εικόνα.
Αντιθέτως, επιλέχθηκε η αποστα-
σιοποίηση από ό,τι θύμιζε Αβέρωφ,
λες και ένας άνθρωπος είναι η πηγή
όλων των προβλημάτων. Ελπίζω να
μην κρατήσουμε αποστάσεις και
από τους ψηφοφόρους. Στόχος της
ηγεσίας είναι η αποαβεροφοποίηση
του ΔΗΣΥ. 

–Γιατίνα κάνει κάτι τέτοιο η ηγεσία; 
–Για διάφορους λόγους που ικα-

νοποιούν τους βασικούς δρώντες
εντός και εκτός κόμματος. Επιλέχ-
θηκαν κενές περιεχομένου συνερ-
γασίες απλά και μόνο για να απο-
δείξει η νυν ηγεσία ότι μπορεί να
πετύχει συνεργασίες ενώ η προ-
ηγούμενη αδυνατούσε. Την ίδια
στιγμή, επιλέγουν την ανύπαρκτη
αντιπολίτευση προκειμένου να μην
ταυτιστούν με τον Αβέρωφ. 

–Μπορεί το αποτέλεσμα της διπλής
εκλογικής αναμέτρησης να οδη-
γήσει σε αμφισβήτηση της ηγεσίας; 

–Οι ηγεσίες όλων των κομμάτων
σε όλο τον κόσμο κρίνονται. Στα
θετικά και στα αρνητικά. Με δεδο-
μένο μάλιστα ότι αποφασίστηκε μια
εντελώς διαφορετική προσέγγιση
που πιθανό να μην είναι αρκετή για
να διατηρήσει τα ποσοστά του κόμ-
ματος, ενδεχόμενη αποτυχία θα δη-
μιουργούσε σοβαρά προβλήματα
και θα οδηγούσε σε εμβάθυνση της
κρίσης. Ελπίζω να γίνουν όσα πρέπει
για να μην καταλήξουμε εκεί. Με
τη σημερινή μας ωστόσο πολιτική,
δύσκολα μπορούμε να πείσουμε τα
δύο μεγάλα ακροατήρια που υπάρ-
χουν εντός κόμματος. Πατώντας σε
δύο βάρκες δεν πείθεις, ούτε αυτούς
που θέλουν το κόμμα στην αντιπο-
λίτευση ούτε αυτούς που βλέπουν
προς την κυβέρνηση.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ, τέως υφυπουργός παρά τω Προέδρω

Στόχος της ηγεσίας
η αποαβεροφοποίηση

του ΔΗΣΥ 
Για διάφορους λόγους που ικανοποιούν τους βασικούς δρώντες

εντός και εκτός κόμματος

–Πώς κρίνετε την υποψηφιότητα
Τορναρίτη; 

–Είναι από τις υποψηφιότητες
που προκάλεσε αντιδράσεις και
εκτιμώ ότι δεν θα είναι η μόνη,
όμως δεν φέρει ευθύνη ο υποψήφιος.
Δεν θα υπήρχε κανένα θέμα, αν
εξαρχής αποφασίζαμε μια διαδικα-
σία με διαφάνεια και την ακολου-
θούσαμε με συνέπεια. Επιλέχθηκε
μια ακατανόητη διαδικασία που
έδωσε αφορμές. Το ΔΗΚΟ στήριξε
ηγετικό στέλεχος του ΔΗΣΥ χωρίς
προηγουμένως να είχε αποφασίσει
ο ίδιος ο Συναγερμός. Πρωτότυπο.

–Γιατί είπατε ότι θα υπάρξουν κι
άλλες υποψηφιότητες που θα προ-

καλέσουν αντιδράσεις; 
–Θεωρώ ότι δεν έχει κλείσει ο

κύκλος των δυσκολιών, παραμένουν
αγκάθια. Εκκρεμεί ο περιφερειάρχης
Πάφου, η επιλογή υποψηφίου στον
Δήμο Παραλιμνίου και τι θα γίνει
τελικά στη Λάρνακα.

–Ποιες είναι οι σχέσεις σας με
Αναστασιάδη και Αβέρωφ; 

–Οφείλω και στους δύο πολλά
για τις ευκαιρίες που μού έδωσαν.
Έμαθα κοντά τους και με τον καλό
και με τον δύσκολο τρόπο. Κρατάμε
τα καλά και συνεχίζουμε. Διατηρώ
επαφή και με τους δύο. 

–Υπάρχει επαγγελματική σχέση
με τον κ. Νεοφύτου; 

–Όχι.

–Αρκετοί σας αποδίδουν ευθύνη
για όσα έγιναν στην επεισοδιακή
συνεδρία του Πολιτικού Γραφείου
μετά την ήττα του Α’ γύρου. 

–Ακόμη και στη φαιδρότητα

υπάρχουν όρια. Ειδικά όταν κάποια
πράγματα δεν έχουν νόημα. Γνώριζα
το αποτέλεσμα του Πολιτικού Γρα-
φείουπολλές ώρες πριν, διότι ήμουν
στο Προεδρικό όταν έγινε η συνάν-
τηση Αναστασιάδη-Αβέρωφ στην
οποία συμφώνησαν σε κοινή πρό-
ταση προς το Πολιτικό Γραφείο.
Αμέσως μετά ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης μάς ανακοίνωσε ότι δεν
υπάρχει λόγος να πάει στο Πολιτικό
Γραφείο, αφού η πρόταση θα περ-
νούσε. Άρα για ποιο λόγο ο οποι-
οσδήποτε να προετοιμάσει οτιδή-
ποτε; Εκείνο που όντως έγινε είναι
ότι το κλίμα ήταν συναισθηματικά
φορτισμένο και οι λίγοι που τόλ-
μησαν να μιλήσουν για στήριξη

Χριστοδουλίδη δυστυχώς αποδο-
κιμάστηκαν, αλλά αυτό έγινε εντός
της αίθουσας από μέλη του Πολι-
τικού Γραφείου. Ήταν και αυτοί
τραμπούκοι;

–Έξω από την αίθουσα τι έγινε; 
–Δεν γνωρίζω, εγώ ήμουν εντός

της αίθουσας. 

–Κλείνοντας, πώς αποτιμάτε τη
διακυβέρνηση Χριστοδουλίδη; 

–Πρόκειται για αρκετά μέτρια
διακυβέρνηση. Δεν εκπλήσσομαι
γιατί δεν ανέμενα περισσότερα.
Όμως, ο κ. Χριστοδουλίδης πέτυχε
κάτι άλλο, να αφοπλίσει προς το
παρόν τις επιλογές του κεντροδεξιού

ψηφοφόρου, εκμεταλλευόμενος ου-
σιαστικά τον αυτοεγκλωβισμό της
ηγεσίας του ΔΗΣΥ που εφαρμόζει
το μοντέλο Χριστοδουλίδη, επεν-
δύοντας στην εικόνα, αντί να δίνει
εναλλακτική επιλογή πολιτικής με
περιεχόμενο. Κάποιος που εμφα-
νίζεται σήμερα δυσαρεστημένος
με τηδιακυβέρνηση Χριστοδουλίδη,
δεν έχει κομματική επιλογή στον
κεντροδεξιό χώρο. Τα κόμματα που
τον στηρίζουν είναι στην κυβέρ-
νηση, ενώ στον ΔΗΣΥ αποδίδεται
μια ερμαφρόδιτη στάση. Ωστόσο,
τέτοια μοντέλα, που επενδύουν
στην εικόνα, είναι καταδικασμένα
σε αποτυχία, στην οποία μάλιστα
το ένα θα παρασύρει το άλλο.

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός εφαρμόζει μοντέλο Χριστοδουλίδη 
<<<<<<<

Τέτοια μοντέλα που
επενδύουν στην εικόνα
είναι καταδικασμένα
σε αποτυχία, στην οποία
μάλιστα το ένα θα
παρασύρει το άλλο.

<<<<<<<

Δεν αποδεικνύει
διάθεση ενότητας
η απειλή της υπομονής
που εξαντλείται.

<<<<<<<

Εφαρμόζονται τακτικές
που στέλνουν την πολιτι-
κή διεργασία στο όριο
του αποχαρακτηρισμού
της πολιτικής. 

Ο ΔΗΣΥ θα μπορούσε τουλάχιστον για 28%, εάν είχε προτάξει την κομματική επιβίωση ως το απόλυτο διακύβευμα, προβάλλοντας μια σαφή
πολιτική πρόταση και όχι την εικόνα. 
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Τα στάδια 
Σε προχωρημένο στάδιο είναι οι διαδικα-
σίες για την επιλογή υποψηφίων για τις
δημοτικές εκλογές, δήλωσε την βδομάδα
που πέρασε ο Στέφανος Στεφάνου. Ήδη
βλέπουν ιδιαίτερα θετικά το ενδεχόμενο
της ανεξάρτητης υποψηφιότητας του νομι-
κού Χαράλαμπου Προύντζου, καθώς εκτι-
μούν πως αυτή θα αγκαλιαστεί από το προ-
οδευτικό και φιλελεύθερο ακροατήριο της
Λευκωσίας, που περιλαμβάνει και αρκε-
τούς συναγερμικούς.

••••
Κοινές φωτογραφήσεις 
Ο Νίκος Τορναρίτης άρχισε να εκφράζει
την ανησυχία του δεξιά αριστερά, μπαί-
νοντας στην κούρσα. Όπως μαθαίνει η
στήλη, επιδιώκει με κάθε τρόπο την επίση-
μη στήριξη του άλλοτε προστατευόμενού
του Ανδρέα Κωνσταντίνου. Βάζει όπως λέ-
γεται τρίτους να του ζητήσουν να κάνουν
από κοινού φωτογράφηση και να στηρίξει
την υποψηφιότητά του επίσημα. Και αυτό,
γιατί βλέπει τις αντιδράσεις που προέκυ-
ψαν από το ακροατήριο και τους πιστούς
ψηφοφόρους του νυν δημάρχου Αγλαν-
τζιάς. Επί του παρόντος ο κ. Κωνσταντίνου,
το αποφεύγει με κάθε τρόπο.  

••••
Οι τόνοι στη Λεμεσό 
Την δική της σημασία είχε η ανάρτηση της
Έμιλυς Γιολίτη στο X τη βδομάδα που πέ-
ρασε, καθώς αποτέλεσε την αφορμή για
την έναρξη του προεκλογικού στην Λεμε-
σό η οποία προβλέπεται πως θα κινηθεί σε
ψηλούς τόνους. «Γιατί ο ΔΗΣΥ να υποστη-
ρίξει στη Λεμεσό υποψήφιο (μάλιστα μη
κομματικό) που βάσει όλων των δημοσκο-
πήσεων θα χάσει στις δημοτικές εκλογές;
Για τον ίδιο λόγο που υποστήριξε υποψή-
φιο που βάσει όλων των δημοσκοπήσεων
θα έχανε στις προεδρικές. Είναι παράδοση
πια» ανέφερε χαρακτηριστικά. Η τοποθέ-
τησή της δεν έμεινε αναπάντητη από το
επιτελείο του Νίκου Νικολαΐδη το οποίο μί-
λησε για λάσπη και κτυπήματα κάτω από
τη μέση. Μίλησε για σύγκρουση δύο δια-
φορετικών κόσμων, από τη μία οι εκπρό-
σωποι των πολιτών και από την άλλη η
συμμαχία των λόμπι και των κολλητών.
Αναμένουμε, η αλήθεια, με αγωνία την συ-
νέχεια σε αυτό το δράμα. 

••••
Οι εκλεκτοί του Προεδρικού 
Το προηγούμενο διάστημα είχε ενταθεί η
συζήτηση για το κατά πόσο ο Νίκος Τορνα-
ρίτης είναι τελικά επιλογή του Προεδρι-
κού. Κυβερνητικοί κύκλοι αναφέρουν με
νόημα πως αν είχε λόγο σε αυτό ο Νίκος
Χριστοδουλίδης, τότε θα προτιμούσε ένας

από τους στενότερους του συνεργάτες
στην Πινδάρου να παραμείνει εκεί, καθώς
αυτό θα συντηρούσε την ελπίδα συγκυ-
βέρνησης, ή τέλος πάντων θα διατηρούσε
τους χαμηλούς αντιπολιτευτικούς τόνους.
Υπάρχουν ωστόσο και πολιτικοί κύκλοι που
εκτιμούν ότι το Προεδρικό θέλει με κάθε
τρόπο την εκλογή Τορναρίτη. Και αυτό για-
τί δεν θέλει να αποσταλεί το μήνυμα πως
όσοι στήριξαν τον Νίκο Χριστοδουλίδη, τι-
μωρούνται τελικά. Με ό,τι κι αν αυτή η τι-
μωρία συνεπάγεται για το μέλλον. 
Και στον Στρόβολο πάντως, επικρατεί το
κλίμα πως ο Ανδρέας Παπαχαραλάμπους
θα αποχωρήσει από την κούρσα, καθώς
δεν βρίσκει κομματικό αποκούμπι. Ο Χρί-
στος Τσίγκης κλείδωσε για Δημοκρατικό
Συναγερμό και Δημοκρατική Παράταξη
ενώ στην αντίπερα όχθη, φαίνεται πως αυ-
ξάνονται οι πιθανότητες συνεργασίας του
ΔΗΚΟ με το ΑΚΕΛ, στηρίζοντας τον Σταύρο
Σταυρινίδη, έστω κι αν ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος προσπαθούσε μέχρι την υστάτη να
βρει σύμμαχους για την υποψηφιότητα
του νυν δημάρχου Στροβόλου.

••••
Οι λεπτοί προεδρικοί τοίχοι 
Το τελευταίο πράγμα που θα έπρεπε να
ανησυχεί το Προεδρικό είναι οι δημοτικές
εκλογές. Όπως μαθαίνει η στήλη, ήδη
υπάρχει σοβαρή αναστάτωση για τις διαρ-
ροές των τελευταίων ημερών. Η πρώτη
που προκάλεσε ερωτήματα, ήταν αυτή της
έκθεσης του γενικού ελεγκτή για τα επιδό-
ματα του Νίκου Χριστοδουλίδη. Το Προ-

εδρικό άφησε ενοχλημένο να εννοηθεί
πως η διαρροή στον Τύπο προερχόταν από
την Ελεγκτική Υπηρεσία, ωστόσο ο Οδυσ-
σέας Μιχαηλίδης θέλησε με κάθε τρόπο να
υπογραμμίσει πως οι διαρροές είναι από
το ίδιο το Προεδρικό. Κάτι παρόμοιο θεω-
ρείται πως έγινε και με την περίπτωση της
περιβόητης πρόσκλησης του Ερντογάν.
Ήδη ο πρόεδρος της Δημοκρατίας άρχισε
να ανησυχεί εντόνως, καθώς αν υπήρξε
ένας κύριος λόγος που θωράκισε το Προ-
εδρικό με το στενό του οικογενειακό περι-
βάλλον, ήταν για να αποφευχθεί κάτι τέ-
τοιο. Και δεν είναι βεβαίως μόνο αυτό.
Ήδη επικρατούν αντιζηλίες για το ποιος θα
έχει την εύνοια του προέδρου, με συγκε-
κριμένο παροικούντα του Προεδρικού να
επιζητεί και τη σημασία του προέδρου αλ-
λά και το να τον ακολουθεί σε κάθε ταξίδι. 

••••
Οι καταστατικές αλλαγές
Στα ψηλά πέρασε η είδηση των καταστατι-
κών αλλαγών του ΑΚΕΛ και κυρίως η πρό-
νοια που εξαιρεί τους κομματικούς και δη
τους επαρχιακούς γραμματείς από το να
διεκδικούν βουλευτική έδρα. Με δεδομέ-
νο ότι ο Χρίστος Χριστόφιας είναι επαρχια-
κός γραμματέας Λευκωσίας - Κερύνειας,
αντιλαμβανόμαστε πως δεν θα είναι ξανά
υποψήφιος για τις βουλευτικές εκλογές
και κατ’ επέκταση, το κόμμα θα πρέπει να
ψάχνει άλλον για την επαρχία Κερύνειας,
το 2026. 

••••

Μία σύγκρουση, με τέλος; 
Νέος κύκλος αντιπαράθεσης ξεκινά μετα-
ξύ των δύο θεσμών, αυτόν της γενικής ει-
σαγγελίας και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας.
Το πόρισμα της Αρχής κατά της Διαφθοράς
αθωώνει επί της ουσίας τον βοηθό γενικό
εισαγγελέα Σάββα Αγγελίδη, όμως ο
Οδυσσέας Μιχαηλίδης έχει δώσει τη δική
του ανάγνωση. Προκύπτει, όπως λέει,
σύγκρουση συμφέροντος για τον βοηθό
γενικό εισαγγελέα και υπογραμμίζει την
ανάγκη για άμεση άρση του ανέλεγκτου.
Αυτή ακριβώς η κίνησή του θεωρείται πως
μπορεί να του στοιχίσει λίγο ακριβά. Αυτό
φάνηκε όταν ο γενικός εισαγγελέας τού
απάντησε πως για άλλη μια φορά εκφεύ-
γει των συνταγματικών του αρμοδιοτήτων
και πως τα περαιτέρω σχόλια δεν είναι του
παρόντος. Η φημολογία περί παύσης του
Οδυσσέα για ανάρμοστη συμπεριφορά εί-
ναι ένα θέμα που πάει και έρχεται εδώ και
καιρό στον χώρο της γενικής εισαγγελίας,
χωρίς να λαμβάνεται απόφαση. Για τις
σκέψεις αυτές, είχε ζητηθεί η γνωμάτευ-
ση πολύ γνωστού νομικού. Σκέψεις ωστό-
σο έφτασαν στα αυτιά του Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη και εγκαταλείφθηκαν, καθώς το
περιβάλλον του Νίκου Αναστασιάδη ανη-
σύχησε, πως κάτι τέτοιο θα τον ηρωοποι-
ήσει στα μάτια της κοινωνίας. Αυτό φαίνε-
ται να σκέφτεται και σήμερα ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης με κυβερνητικούς κύ-
κλους να επισημαίνουν πως θα μείνει εν-
τελώς εκτός της όποιας διαδικασίας. Και
σίγουρα μίας ενδεχόμενης κίνησης για
παύση του γενικού ελεγκτή. Η αποκάλυψη
βεβαίως του πορίσματος, δημιουργεί νέα

δεδομένα καθώς πολλοί είναι εκείνοι οι
νομικοί που σημειώνουν ότι μετά από αυτό
τον εξευτελισμό των θεσμών θα πρέπει να
ληφθεί μια απόφαση. Το ερώτημα είναι αν
η γενική εισαγγελία θα προχωρήσει σε
διαδικασία παύσης του γενικού ελεγκτή
λόγω ανάρμοστης συμπεριφοράς ή αν άλ-
λοι θεσμοί –που ήρθαν σε ρήξη με τον
Οδυσσέα Μιχαηλίδη– περιλαμβανομένου
του Σάββα Αγγελίδη προχωρήσουν σε
σχετικό παράπονο. Υπάρχει βεβαίως και η
απάντηση, πως από τη στιγμή που ήρθε
μία ανώνυμη καταγγελία στον γενικό ελεγ-
κτή τότε η υποχρέωσή του θα ήταν να την
αποστείλει προς εξέταση στην Αρχή κατά
της Διαφθοράς και η τελευταία να αποφα-
σίσει αρμοδίως για το τι ακριβώς συμβαί-
νει. Αυτό που μελετάται, ωστόσο ιδιαίτερα
σε ο,τι αφορά θεσμούς που είχαν συγ-
κρουστεί έντονα στο παρελθόν, είναι η θέ-
ση του ΕΔΑΔ, το οποίο έχει αποδοκιμάσει
την λήψη μαρτυρίας ανώνυμων μαρτύρων
βάσει των αποφάσεων (Doorson v. Nether-
lands 1996 και Vissen v/ Netherlands
2002). Στις εν λόγω υποθέσεις το ΕΔΑΔ
αποφάσισε ότι μια καταδίκη δεν πρέπει εί-
τε να βασίζεται εξ ολοκλήρου ή σε αποφα-
σιστικό βαθμό επί ανώνυμων καταθέσεων
ανεξάρτητα από τα μέτρα που λήφθηκαν
για τη διασφάλιση των δικαιωμάτων της
υπεράσπισης. Τίθεται το ζήτημα πως μπο-
ρεί η ανώνυμη μαρτυρία να αφορά πρόσω-
πο με το οποίο είχαν συγκρουσθεί στο πα-
ρελθόν ή πρόσωπο το οποίο έχει λόγους
να διασύρει τον κατηγορούμενο. Για αυ-
τούς τους λόγους η γνώση της ταυτότητας
του παραπονουμένου, θεωρείται απαραί-
τητη για να διευκολυνθεί ένας κατηγορού-
μενος στην ετοιμασία της υπεράσπισής
του. Όπως υπογραμμίζεται, η επιμονή να
τοποθετηθεί κάποιος κατηγορούμενος επί
ανώνυμης καταγγελίας, θα παραβίαζε τα
συνταγματικά του δικαιώματα. 

Οι θεσμοί και το παρασύνθημα 

Με την ευχή ο πρόεδρος τον νέο χρόνο, να μπει και λίγο στο γραφείο του να κυβερνήσει.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο υπ. Οικονομικών Μάκης Κεραυνός
ο οποίος αναφερόμενος στους οργα-
νωμένους ασθενείς, είπε πως έχουν
«αρρωστημένη φαντασία». 

Μάκης Κεραυνός

 

ΠΑΡΑΜΥΘΟΥΠΟΛΗ
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ΕΙΣΟΔΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΗ 

Τάφρος Ντ’ Αβίλα
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Είθισται την τελευταία μέρα
του έτους, να γίνεται ένας,
κάποιος, απολογισμός. Τι πε-
τύχαμε, πού βρισκόμαστε,
πώς προχωρούμε. Ως άτομα,
ως κοινωνικό σύνολο, ως

κράτος. Άλλωστε, σήμερα συμπληρώνονται
δέκα μήνες προεδρίας με τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη, τον «τιμονιέρη» που «μπορεί
να κουμαντάρει τη χώρα και να στηρίζεται
στον Δημοκρατικό Συναγερμό» όπως του
είχε πει ο Αβέρωφ Νεοφύτου, δημοσίως.
Στην τελευταία από τις πολλές πολιτικές
κωλοτούμπες που έκανε, πριν αποχωρήσει
τελικά από την ηγεσία του ΔΗΣΥ, με την
οποία ωστόσο εξακολουθεί να φλερτάρει
εξ αποστάσεως… ποντάροντας προφανώς
σε ενδεχόμενο αρνητικό αποτέλεσμα των
επικείμενων ευρωεκλογών.

Το μόνο σίγουρο είναι ότι στους δέκα
πρώτους μήνες της διακυβέρνησής του,
«ο τιμονιέρης» του Αβέρωφ, δεν «κουμάν-
ταρε» στο Κυπριακό. Η «ενεργότερη εμ-
πλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό» και κυρίως

η διασύνδεση των ευρωτουρκικών ντοσιέ
και δη της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης με την επίλυση του προβλήματος
της Κύπρου, όπως διακήρυττε ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης προεκλογικά και μετεκλογικά,
κατέρρευσαν και τυπικά στις 8 Νοεμβρίου.
Τη μέρα κατά την οποία ο Γιοσέπ Μπορέλ,
ο άνθρωπος στον οποίο βασίστηκε ο Νίκος
Χριστοδουλίδης, εξέδωσε την έκθεσή του,
προτείνοντας την παραχώρηση όλων των
ευρωτουρκικών ντοσιέ, επτά στο σύνολό
τους, ως δώρα προς την Άγκυρα. Χωρίς
καμία, μα καμία διασύνδεση με το Κυπριακό,
το οποίο πλέει μεσοπέλαγα, στα χέρια του
«τιμονιέρη» (του Αβέρωφ Νεοφύτου). 

Και δυστυχώς αυτή δεν είναι η πρώτη
φορά κατά την οποία ο «τιμονιέρης» βα-
σίστηκε στον Γιοσέπ Μπορέλ. Υπήρξαν κι
άλλες περιπτώσεις που ο ύπατος εκπρό-
σωπος της Ε.Ε., άλλα υποσχέθηκε στον
«τιμονιέρη» και άλλα έκανε. Στο ιστολόγιό
του για τον απολογισμό του 2021, ο κ. Μπο-
ρέλ είχε φροντίσει να αδειάσει τις όποιες
προσδοκίες της Λευκωσίας για πειθαναγ-

κασμό της Τουρκίας να επιλύσει το Κυ-
πριακό και να αναστρέψει τις ενέργειές
της στο Βαρώσι. «Ξέχασε» τόσο την τουρ-
κική εμμονή για λύση δύο κρατών όσο και
την περίκλειστη πόλη. Στη δε μοναδική
γραμμή που αφιέρωσε στο ζήτημα, είχε
διαμηνύσει ότι «οι εντασεις με την Τουρκια
στην ανατολικη Μεσογειο τεινουν προς
εξομάλυνση». Άρα, όλα ήταν μια χαρά για
τον κ. Μπορέλ που δεν δίστασε να εκδώσει
λευκό φύλλο πορείας για την Άγκυρα. 

Όλα βεβαίως ήταν μια χαρά για τον κ.
Μπορέλ και λίγους μήνες νωρίτερα, όταν
ο τότε ΥΠΕΞ και σημερινός πρόεδρος της
Δημοκρατίας, είχε και πάλι επενδύσει απο-
κλειστικά στον ύπατο εκπρόσωπο και στο
«έγγραφο επιλογών», το πολυδιαφημιζόμενο
«options paper», προσβλέποντας στην κα-
ταγραφή «ξεκάθαρης» εισήγησης για επι-
βολή κυρώσεων κατά της Τουρκίας. Για
το Βαρώσι και το «πιλοτικό άνοιγμα». Ωστό-
σο, το «έγγραφο επιλογών» και ο κ. Μπορέλ
είχαν άλλη διάθεση και διέψευσαν τις
προσδοκίες του Νίκου Χριστοδουλίδη.

Αντί μαστιγίου επέλεξε τακτική καρότου
ο Γιοσέπ Μπορέλ. Και όχι μόνο δεν ειση-
γήθηκε κυρώσεις κατά της Άγκυρας, αλλά
έθεσε προς τη Λευκωσία και τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη θέμα υιοθέτησης ΜΟΕ για τη
διαχείριση των υδρογονανθράκων, όπως
ακριβώς ζητούν η Άγκυρα και το ψευδο-
κράτος. Με άλλα λόγια, και τις δύο φορές
που είχαμε επενδύσει στον Γιοσέπ Μπορέλ,
το 2021, πήγαμε για μαλλί, αλλά φύγαμε
κουρεμένοι. 

Αυτό όμως δεν εμπόδισε τον «τιμονιέρη»
να προσφύγει και πάλι για βοήθεια στην
Ε.Ε. Προσδοκώντας, άγνωστο γιατί, ότι ο
κ. Μπορέλ που μας έκαψε κυριολεκτικά
με το έγγραφο επιλογών του, θα ερχόταν
δύο χρόνια αργότερα, το 2023, να μας πα-
ραχωρήσει την ευρωπαϊκή εργαλειοθήκη
ώστε να χρησιμοποιηθεί ως δέλεαρ προς
τον Ερντογάν, προκειμένου να πειθαναγ-
καστεί ο Τούρκος πρόεδρος να λύσει το
Κυπριακό. Με τον τρόπο μάλιστα που θέ-
λουμε εμείς και όχι με τα δύο κράτη που
θέλει εκείνος.

Ο κ. Μπορέλ –όπως εμείς αναμέναμε–
διέψευσε τον κ. Χριστοδουλίδη για τρίτη
φορά. Πρότεινε να διατεθεί προς την Άγ-
κυρα όλη η ευρωπαϊκή εργαλειοθήκη, όλα
τα ευρωτουρκικά ντοσιέ, περιλαμβανομέ-
νων της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης και της Περιεκτικής Αεροπορικής
Συμφωνίας, χωρίς να θέτει όρους και προ-
ϋποθέσεις για τη λύση του Κυπριακού.

Ευσεβοποθισμός, πολιτική αφέλεια ή
έλλειψη άλλων επιλογών του «τιμονιέρη»
(του Αβέρωφ Νεοφύτου); Σε κάθε περίπτω-
ση, όταν ο εκλεγμένος ηγέτης ενός κράτους,
δέχεται δύο πολιτικά ραπίσματα σε ισά-
ριθμες προσπάθειες εξεύρεσης διεξόδου
στο μεγαλύτερο πολιτικό πρόβλημα που
αντιμετωπίζει ο τόπος του, αλλά εμμένει
να επενδύει σε αυτούς που του μοίρασαν
σφαλιάρες, για τρίτη κατά συνέχεια φορά,
τότε δεν μπορείς να πεις πολλά. Άλλωστε,
το τρις εξαμαρτείν είναι προφανώς χειρό-
τερο από το δις εξαμαρτείν του Μενάνδρου. 

Το τρις εξαμαρτείν
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Η άποψη ότι ο νέος πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, κάτι σαν πολιτικό βαμπίρ, ρουφάει
το αίμα των υποστηρικτών του καταφέρνοντας
να είναι ο μόνος εντέλει κερδισμένος, μοιάζει
μάλλον βολική για τους λεγόμενους «μικρούς»
οι οποίοι βλέπουν τα ποσοστά τους να συρ-

ρικνώνονται στις δημοσκοπήσεις. Τι να φταίει αλήθεια γι’
αυτή την κατηφόρα; Η μοιρασιά της κυβερνητικής πίτας ή
κάτι βαθύτερο, σχεδόν υπαρξιακό;

Στην περίπτωση της ΕΔΕΚ η έννοια «υπαρξιακό» αποδίδει
με ακρίβεια την κατάσταση του κόμματος ενώ δοκιμάζει
πλέον τις τελευταίες αντοχές του. Ο Μαρίνος Σιζόπουλος,
με τις ρεβανσιστικές του συμπεριφορές κι αφού απομάκρυνε
κακήν κακώς όποιον τόλμησε να εκφράσει διαφορετική
άποψη, καταδίκασε το κόμμα σε πολιτική μοναξιά. Το 2024
αναμένεται να είναι ένα επώδυνο τεστ επιβίωσης καθώς
το δίλημμα για τον κίνδυνο επέλασης της ακροδεξιάς δεν
φαίνεται να βρίσκει ξανά πρόθυμο ακροατήριο.

Για τον Νικόλα Παπαδόπουλο, πάλι, ο οποίος υπήρξε
ανεξήγητα γαλαντόμος («Αν δεν υπήρχε ο Χριστοδουλίδης
θα έπρεπε να τον επινοήσουμε»), οι μετεκλογικές δημο-
σκοπήσεις είναι ένα πικρό ποτήρι που πίνει γουλιά γουλιά.
Τόσο, που φαίνεται ότι ενεργοποιήθηκαν τα παραδοσιακά
κομματικά αντανακλαστικά ώστε να παίξει σε δύο ταμπλό.
Έτσι στο δρόμο για τις διπλές εκλογές του 2024 το ΔΗΚΟ
έριξε γέφυρες, τόσο στον ΔΗΣΥ όσο και στο ΑΚΕΛ, κατα-
φέρνοντας να κτίσει συμμαχίες οι οποίες μπορούν να το
κρατήσουν στο παιχνίδι. Αν μπορέσει να παραμείνει τρίτο
κόμμα (παρά τις δυσοίωνες προβλέψεις) η πικρή επίγευση
του 2023 ίσως αποδειχτεί για τον Νικόλα μια δυσάρεστη
παρένθεση. 

Το παζλ των «μικρών», εκτός από τη ΔΗΠΑ η οποία
πασχίζει να κεφαλαιοποιήσει με τον παραδοσιακό τρόπο
(μάζευε κυβερνητικές θέσεις κι ας είναι και ρόγες), συμπλη-
ρώνεται με την τρικυμία στον κομματικό σωλήνα των Οι-
κολόγων. Το αρνητικό πρόσημο δεν αφορά μόνο στην έξοδο
της Αλεξάνδρας Ατταλίδου, ούτε στην εκκωφαντική αποτυχία
του Χαράλαμπου Θεοπέμπτου να ηγηθεί. Η επιστροφή του
Γιώργου Περδίκη στην προεδρία, ως να είναι το Κίνημα Οι-
κολόγων ένα προσωποπαγές κόμμα, αποτελεί πισωγύρισμα
που όμοιό του δεν έχουμε ξαναδεί στην κομματική μας
σκηνή. Αν υπάρξει τίμημα, τον λογαριασμό μάλλον θα τον
φέρει το όμορο Βόλτ στις επόμενες εκλογές.

Στο κλαμπ των λεγόμενων «μεγάλων» τώρα, και παρά
την πρόσφατη εκλογική τους ήττα, γίνεται προσπάθεια
ώστε να πνεύσει αέρας ανανέωσης. Όσο οξύμωρο κι αν
φαίνεται, το γεγονός μπορεί να ερμηνευτεί πολιτικά. Ακόμα
και στον ΔΗΣΥ ο οποίος βγήκε λαβωμένος από τις τελευταίες
εκλογές επιχειρείται ένα restart με τη νέα πρόεδρο να δίνει
τον τόνο. Τα βαρίδια είναι βεβαίως πολλά και έχουν κατα-
γραφεί σε πληθώρα ρεπορτάζ και αναλύσεων: η αδυναμία
του ΔΗΣΥ να πείσει ότι λειτουργεί ως αξιωματική αντιπο-
λίτευση, η εσωκομματική αντιπολίτευση με ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται, η επικυριαρχία της εικόνας σε σχέση με το
πολιτικό περιεχόμενο, ακόμα και το χαμηλό επίπεδο του
στελεχιακού δυναμικού είναι κάποια από αυτά. Απ’ την
άλλη, κανείς δεν πρέπει να προσπερνά τη δυναμική που
δημιουργεί η Αννίτα Δημητρίου κυρίως λόγω της υψηλής
της δημοτικότητας. Το ερώτημα είναι αν ο μεγάλος χαμένος
του 2023, ο άλλοτε κραταιός ΔΗΣΥ, θα καταφέρει να ανα-
κάμψει. Σε έξι μήνες θα γνωρίζουμε την απάντηση η οποία
θα κρίνει όχι μόνο το μέλλον της αρχηγού αλλά και τη
συνοχή του κόμματος.

Οι επερχόμενες εκλογές όμως θα λειτουργήσουν σαν
τεστ και για το αντίπαλον δέος. Το ΑΚΕΛ ναι μεν κλείνει
με θετικό πρόσημο το 2023 (δημοσκοπικά τουλάχιστον)
αλλά το μεγάλο στοίχημα, της ανόδου των εκλογικών του
ποσοστών, βρίσκεται μπροστά του. Όσο για τον Στέφανο
Στεφάνου, έχει πολλούς λόγους να αισθάνεται κερδισμένος
στον τελικό απολογισμό κι ας έχασε το κόμμα του για τρίτη
φορά προεδρικές εκλογές. Πρώτον, κατάφερε στηρίζοντας
τον Ανδρέα Μαυρογιάννη κόντρα στις Κασσάνδρες να
μείνει ο υποψήφιος του ΔΗΣΥ εκτός δεύτερου γύρου,
χάνοντας μάλιστα τις εκλογές με μια οριακή διαφορά. Δεύ-
τερον, πέρασε μια σειρά από εκσυγχρονιστικές αλλαγές
και βγήκε ενισχυμένος από το Καταστατικό Συνέδριο του
Νοεμβρίου. Όλα αυτά φυσικά θα κριθούν και θα μετρηθούν
εκ του αποτελέσματος, στις εκλογές-ορόσημο του 2024. 

Κομματικός
Απολογισμός 2023

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Θα παρελάσουν και πάλι μπροστά μας τα
γεγονότα της χρονιάς σε ένα απολογισμό,
ο οποίος οδηγεί απευθείας σε κατάθλιψη.
Και δεν είναι μόνο τα γεγονότα που προκα-
λούν σοβαρή δύσπνοια, αλλά κυρίως η συ-
νειδητοποίηση της επιδερμικότηταςμε την

οποία αντιδρούμε σ’αυτά, μια επιδερμικότηταπου απλώνεται
σαν έρπης ζωστήρας απονεκρώνοντας τα νεύρα του εγ-
κεφάλου μας που έχουν την ικανότητα να φτάσουν σε
βάθος σκέψης και κριτικής αντίληψης. Το θέμα λοιπόν,
προκειμένου να υπάρξει ελπίδα στο νέο χρόνο που έρχεται,
δεν είναι απλώς να θυμηθούμε τα γεγονότα της χρονιάς
αλλά να τα συλλογιστούμε, δηλαδή να αφιερώσουμε χρόνο
και σκέψη προκειμένου να κατανοήσουμε πού μας οδήγησαν
και πού αφεθήκαμε να οδηγηθούμε παρασυρόμενοι από
τα «υποκείμενα νοσήματα» της εποχής μας. Ποια είναι
αυτά τα υποκείμενα νοσήματα;

Ο θρίαμβος της εικόνας σε βάρος της ουσίας, οι ψεύτικες
ειδήσεις που μας μετατρέπουν σε κατευθυνόμενες υπάρξεις,
η αβάσταχτη ελαφρότητα της πολιτικής που ευνοεί ου-
ρανοκατέβατους «σωτήρες», ο φανατισμός που επιβάλλει
να πάρεις θέση στο «μαύρο» ή στο «άσπρο»,απαγορεύοντας
την ύπαρξη ενδιάμεσου χρώματος, και η «κουλτούρα» της
ακύρωσης που αναπόφευκτα εντείνει την τοξικότητα και
αποδυναμώνει τις φωνές που προσπαθούν να αντισταθούν
σ ’αυτό τον υφέρποντα διχασμό. Και το χειρότερο; Η
έλλειψη ανάγκης για πνευματικότητα και αναζήτησης
μιας υπερβατικής αλήθειας. Αποτέλεσμα; Να παραμείνουμε
τραγικά εγκλωβισμένοι στα περιορισμένα τετραγωνικά
της μικρής εικόνας και να παραβλέπουμε ηθελημένα τη
μεγάλη. Αν, δε, εστιάσουμε στα όσα συνέβησαν στη χώρα
μας τονχρόνο που μας πέρασε το πρόβλημα αποκτά ακόμα
πιο θλιβερές διαστάσεις δεδομένου ότι το μικρό μας μέγεθος
καθώς και το εθνικό μας θέμα που θα έπρεπε να λειτουργούν
σαν αντισώματα στον ιό της επιδερμικότητας όχι μόνο
δεν λειτούργησαν αλλά μοιάζει να συνέβαλαν στην εγκε-
φαλική καθίζηση που διανύουμε.

Τι μας έχει συμβεί; Διερωτηθήκαμε; Αναρωτηθήκαμε;
Προβληματιστήκαμε; Επιτρέψαμε στο βλέμμα μας να ει-
σχωρήσει κάτω από τα γεγονότα και στη σκέψη μας να
εμβαθύνει πέρα από αυτά; Ή αρκούμαστε πλέον στην
πρώτη ανάγνωση με την εσφαλμένη διάγνωση πως πρόκειται
για σφαιρική γνώση και έγκυρη ανάλυση; Τον χρόνο που
μας πέρασε βιώσαμε το αδιάλλακτο τέλμα στο οποίο
περιήλθε το Κυπριακό, την χρεωκοπία της κομματοκρατίας,
την απροκάλυπτη διαφθορά στο πολιτικό σύστημα, την
ξεδιάντροπη αναγωγή του χρήματος σε μέγα «ιδανικό»,
την αφόρητη μπόχα του κατεστημένου, τον ρατσιμό και
την ξενοφοβία, τις αλλεπάλληλες καταστροφές του περι-
βάλλοντος και ένα σωρό άλλα. Και ποιο ήταν το αποτέλεσμα;
Ποιαήταν η ουσιαστική μετατόπιση που προκάλεσε αυτός
ο συμφερτός; Ρίξτε μια ματιά γύρω σας και συλλογιστείτε
αν όσα ζήσαμε έπρεπε να έχουν τη σημερινή κατάληξη.
Ποια είναι αυτή η κατάληξη;

Η μη παραγωγή πολιτικής, η νίκη της εικόνας, η παν-
τελής απουσία πολιτικής τόλμης, η αδυναμία διαχωρισμού
από τα σάπια και τα μειωμένα αντανακλαστικά μας απέ-
ναντι σε αυτή την εικονιστική κουλτούρα η οποία κανένα
μεταρρυθμιστικό λόγο δεν έχει να αρθρώσει αλλά μόνο
ένα υβριδιακό λαϊκισμό. Σε αυτό προσδοκούσαμε; Κ αν
όχι, γιατί δεν καταφέραμε να διακρίνουμε τι ήταν το
πιο βασικό και το πιο επείγον και τι μια ακόμα ψευδαί-
σθηση; Αν από την άλλη επιμένουμε ότι συμπεριφερ-
θήκαμε με πολιτική ωριμότητα, τότε γιατί γύρω μας επι-
κρατεί μια ελαφρότητα που πότε φορεί το ρούχο της
«ενότητας» και πότε της δήθεν «ξεκάθαρης πολιτικής
θέσης»; Πού είναι ο συγκροτημένος πολιτικός λόγος που
θα έπρεπε να γεννήσει η χρεωκοπία της κομματοκρατίας;
Πού είναι η πολιτική τόλμη που θα ισοπέδωνε μια και
καλή την πολιτική αγυρτεία; Πού είναι η γνώση και η
επίγνωση των λαθών που μας οδήγησαν στο αδιέξοδο
του Κυπριακού; Που είναι οι παραδοχές και πού οι απο-
λογίες; Και το κυριότερο απέμεινε κανείς πολιτικός που
να κόπτεται πρωτίστως να είναι ωφέλιμος και όχι απλά
αρεστός; Καιρός να συλλογιστούμε τι πράξαμε και όχι
απλά να κάνουμε απολογισμό των γεγονότων. Γιατί
εκείνο το οποίο έπρεπε να έρθει ως αλλαγή δυστυχώς
δεν λέει ακόμα να φανεί.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Ωρα για
συλλογισμό

elenixenou11@gmail.com
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Eνας άνδρας κυματίζει σημαία του συνδικάτου UOCRA εκπροσωπώντας τους οικοδόμους κατά τη
διάρκεια πορείας διαμαρτυρίας ενάντια στην κυβέρνηση του προέδρου Χαβιέ Μιλέι στο Μπουένος
Άιρες της Αργεντινής.

Τ α τελευταία χρόνια έχουν καταγραφεί
πολύ σημαντικές αλλαγές στο κυπριακό
σύστημα απονομής δικαιοσύνης και ει-

δικά στον τρόπο λειτουργίας των δικαστηρίων.
Βρίσκεται σε εξέλιξη μία προσπάθεια που
στόχο έχει τη βελτίωση των διαδικασιών, τον
εκσυγχρονισμό των υποδομών και εντέλει
την επαναφορά της εμπιστοσύνης των πολιτών
στο σύστημα. Μία εμπιστοσύνη που δεν μπορεί
να επανέλθει όσο οι πολίτες αντικρίζουν τα
προβλήματα που υπάρχουν, και τους τα επι-
βεβαιώνουν οι διάφοροι διεθνείς δείκτες αξιο-
λόγησης που δημοσιεύονται κατά καιρούς
και παρουσιάζουν την Κύπρο στις τελευταίες
θέσεις σε σχέση με άλλες χώρες.

Κατά τη διάρκεια του 3ου Συμποσίου της
Μονάδας Δικονομικού Δικαίου της Νομικής
Σχολής του Πανεπιστημίου Λευκωσίας το
οποίο πραγματοποιήθηκε πρόσφατα με κεν-
τρικό θέμα «Το Δικαστήριο του 21ου αιώνα:
Προσωπικό και Εξοπλισμός», έγιναν εποικο-
δομητικές συζητήσεις γύρω από τις σημαν-
τικότερες πτυχές της δικαιοσύνης στην Κύπρο,
με επίκεντρο την υψίστης σημασίας ανάγκη
για εκσυγχρονισμό της λειτουργίας των κυ-
πριακών δικαστηρίων. Εκ των βασικών συμ-
περασμάτων, ήταν το γεγονός πως παρόλο
που υπήρξε πρόοδος και έχουν γίνει σημαντικές
δράσεις για βελτιστοποίηση της λειτουργίας
των δικαστηρίων, απαιτείται ακόμα χρόνος
για να ωριμάσουν και να αφομοιωθούν. Επι-
πρόσθετα, απαιτείται να γίνουν πολύ περισ-
σότερα ακόμα και για σχετικά απλά ζητήματα
όπως την τήρηση και τη διανομή των πρα-
κτικών μιας δίκης. 

Ιδιαίτερη έμφαση κατά τη διάρκεια του
Συμποσίου δόθηκε και στις διαδικασίες πρόσ-
ληψης και προαγωγής των δικαστών, οι οποίες
παρόλο που τα τελευταία χρόνια βελτιώθηκαν
και υπάρχει περισσότερη διαφάνεια, εντούτοις
διαφάνηκε πως η διαδικασία παραμένει στην
αποκλειστική αρμοδιότητα των ίδιων των δι-
καστών. Αντίστοιχα, ενίσχυσης χρήζει και το
σύστημα αξιολόγησης των δικαστών, το οποίο
σήμερα στηρίζεται κατά κύριο λόγο στον αριθ-
μό των επιφυλαχθεισών αποφάσεων του κάθε
δικαστή, κάτι που έχει ως αποτέλεσμα τη δη-
μιουργία επιπρόσθετης πίεσης, με έμφαση
στον χρόνο παρά στην ποιότητα των αποφά-
σεων. Όπως χαρακτηριστικά ανέφερε κατά
τη διάρκεια του Συμποσίου ο Κοσμήτορας
της Νομικής Σχολής του Πανεπιστημίου Λευ-

κωσίας, καθηγητής Αχιλλέας Αιμιλιανίδης, η
αξιολόγηση των δικαστών είναι εξαιρετικής
σημασίας ειδικά αν αναλογιστούμε πως οι δι-
καστές έχουν το προνόμιο της πλήρους ασυλίας
και η κλίμακα εισδοχής πρωτοδιόριστου επαρ-
χιακού δικαστή είναι Α16, δηλαδή η ανώτερη
κλίμακα που υπάρχει στο Δημόσιο. 

Ένα άλλο ζήτημα που τέθηκε έντονα, αφο-
ρούσε την εκπαίδευση των δικαστών, με τον
πρώην πρόεδρο του Παγκύπριου Δικηγορικού
Συλλόγου Χρίστο Κληρίδη να τονίζει πως είναι
αναγκαία η δημιουργία σχολής ή πανεπιστημίου
δικαστών από το οποίο να αποφοιτούν οι εν
δυνάμει δικαστές. Πρότεινε επίσης την εξέταση
του ενδεχομένου συνεργασίας με τα πανεπι-
στήμια ώστε οι υποψήφιοι να πρέπει προηγου-
μένως να επιτυγχάνουν σε μία ανεξάρτητη
εξέταση, όπως γίνεται στην Ελλάδα, καθώς
το σημερινό σύστημα περιλαμβάνει μόνο προ-
φορικές συνεντεύξεις και αξιολόγηση των υφι-
στάμενων προσόντων των υποψηφίων. Όπως
διευκρινίστηκε, η σχολή δικαστών που υπάρχει
σήμερα, ουσιαστικά αποτελεί ένα βήμα μέσω
του οποίου οι δικαστές ενημερώνονται από
άλλους δικαστές για διάφορα ζητήματα. 

Σε σχέση με τους διορισμούς και τις προ-
αγωγές δικαστών, κατά τη διάρκεια του Συμ-
ποσίου δόθηκαν και κάποια παραδείγματα
από άλλες χώρες. Όπως στην υποψήφια για
ένταξη στην Ε.Ε. Αλβανία, όπου έγιναν ση-
μαντικές μεταρρυθμίσεις και για τα Ανώτατα
Δικαστικά σώματα μπορούν να αιτηθούν διο-
ρισμό και άτομα από τον ιδιωτικό τομέα αλλά
με διαφορετικά κριτήρια από τους υφιστάμε-
νους δικαστές. Κατά τη διάρκεια του Συμπο-
σίου, παρουσιάστηκαν τα αποτελέσματα έρευ-
νας γνώμης για την κυπριακή δικαιοσύνη και
το δικαστικό σύστημα. Τα αποτελέσματα ήταν
ξανά αποκαρδιωτικά, αποδεικνύοντας πως
ακόμα πρέπει να γίνουν πολλά. Στόχος του
Συμποσίου δεν είναι η άσκηση στείρας κριτικής
αλλά να φέρει στο ίδιο βήμα όλους τους φορείς
του συστήματος δικαιοσύνης για ουσιαστικές
και εποικοδομητικές συζητήσεις. Γι’ αυτό και
ευελπιστούμε πως στο 4ο Συμπόσιο θα έχουμε
μαζί μας και εκπροσώπους από τη Δικαστική
Υπηρεσία. 

* Ο δρ Νικόλας Κυριακίδης είναι μέλος του διδακτικού
προσωπικού και διευθυντής της Μονάδας Δικονομι-
κού Δικαίου, της Νομικής Σχολής του Πανεπιστημίου
Λευκωσίας, Δικηγόρος. 

Του δρος ΝΙΚΟΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΗ*

Κάθε αλλαγή απαιτεί δέσμευση
και αποφασιστικότητα 
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Ο ι Κορυσχάδες είναι ένα χω-
ριό της Ευρυτανίας. Είναι
τόπος ιστορικός διότι εκεί

σχηματίσθηκε η περίφημη κυβέρ-
νηση του βουνού, τον Μάιο του
1944. Γνωστή ως ΠΕΕΑ. Συμμε-
τείχαν όλες οι δυνάμεις της Εθνι-
κής Αντίστασης. Ο Αλέξανδρος
Σβώλος, ο Πέτρος Κόκκαλης, πα-
τέρας του Σωκράτη, ο Γιώργος Ση-
μίτης, πατέρας του πρώην πρω-
θυπουργού Κώστα Σημίτη, ο Ηλίας
Τσιριμώκος, ο Αρης Βελουχιώτης.
Μια οιονεί πολιτική εθνική ενό-
τητα η οποία θα προετοίμαζε τη
διαχείριση της Ελλάδας μετά την
απελευθέρωση από τους Γερμα-
νούς. Ο Γεώργιος Παπανδρέου δια-
φωνούσε διότι θεωρούσε ότι η δύ-
ναμη του ΚΚΕ θα υπερσκέλιζε τις
υπόλοιπες. Εντέλει επεκράτησε
η άποψη του σοσιαλδημοκράτη
Σβώλου και σχηματίστηκε η ΠΕΕΑ.
Ηταν ο καιρός που οι σύμμαχοι
προετοίμαζαν τη διαμόρφωση του
κόσμου μετά την ήττα του Αξονα.
Λίγους μήνες αργότερα στη Μόσχα
οι μεγάλες δυνάμεις θα μοίραζαν
την επιρροή τους στα Βαλκάνια.
90% σοβιετική επιρροή στη Ρου-
μανία, 90% επιρροή της Δύσης
στην Ελλάδα. Οφείλουμε να ανα-
γνωρίσουμε ότι έως σήμερα ακόμη
το ΚΚΕ σέβεται τους όρους της

συμφωνίας. Φροντίζει πάντα το
εκλογικό του ποσοστό να μην ξε-
περνάει το όριο του 10%.

Ως γνωστόν η ΠΕΕΑ δεν άντεξε
την απελευθέρωση από την τριπλή
κατοχή των δυνάμεων του Αξονα.
Διαλύθηκε εις τα εξ ων συνετέθη
όταν την ξεπέρασε η κομμουνι-
στική εξέγερση του Δεκεμβρίου
του 1944 που εγκαινίασε μια από
τις σκοτεινότερες περιόδους της
σύγχρονης Ιστορίας μας. Σήμερα
αποτελεί μια σχεδόν ρομαντική
ανάμνηση. Στις Κορυσχάδες η
Περιφέρεια Κεντρικής Ελλάδας,
ο Δήμος Καρπενησίου, το Ιδρυμα
Κόκκαλη και η Βουλή των Ελλή-
νων χρηματοδότησαν την ανα-
καίνιση του μουσείου της Εθνικής
Αντίστασης που είχε ιδρυθεί, αν
δεν κάνω λάθος, από τη Μελίνα
Μερκούρη. Συγκρατώ μια έκφρα-
ση από την ομιλία του προέδρου
της Βουλής Κώστα Τασούλα στα
εγκαίνια του ανανεωμένου μου-
σείου. Αναφέρεται στην Ιλιάδα,
στη λέξη που εγκαινίασε την ελ-
ληνική ποίηση, τη λέξη που εγ-
καινίασε τον δυτικό πολιτισμό,
τη λέξη «μήνιν». «Μήνιν άειδε,
θεά, Πηληιάδεω Αχιλήος». «Μήνις»
- οργή, θυμός, ή επί το αγοραίον,
«τσαντίλα». Ο,τι πιο γνώριμο και
οικείο όταν προσπαθείς να χαρα-

κτηρίσεις τη συλλογική ψυχή μας
στη διάρκεια των αιώνων. Οι Αγ-
γλοι έχουν το φλέγμα τους, ή την
αγάπη τους για την κηπουρική
όπως λέει ο Οργουελ. Εμείς έχουμε
την μήνι μας, τον θυμό μας, την
οργή μας. Δεν την υποτιμώ. Αν
δεν ήμασταν θυμωμένοι το πιθα-
νότερο είναι να μην είχαμε επι-
βιώσει σε τόσους αιώνες Ιστορίας.
Αυτός ο «αγριορωμιός» που λέει
κι ο Σαββόπουλος κατάφερε να
υπερασπιστεί την ιδιοσυγκρασία
του λόγω της δυστροπίας του.
Απλώς καλείται να απαντήσει στο
ερώτημα: καταφέραμε να διασώ-
σουμε τον «ελληνισμό» μας - τρό-
πος του λέγειν. Ας δεχθούμε ότι
αυτό είναι το περιουσιακό μας
στοιχείο. Μπορούμε να το αξιο-
ποιήσουμε ή μας φτάνει να το ξο-
δεύουμε; Το ξοδέψαμε ώς την τε-
λευταία ρανίδα του αίματός μας
στον εμφύλιο που ακολούθησε
το Αλβανικό έπος και την εθνική
αντίσταση. Το ξοδεύουμε σε πρώ-
τη ευκαιρία. Αγανακτισμένοι αν-
τιμνημονιακοί, αρνητές της Ευ-
ρώπης, αντιδυτικοί. Η αρνητική
στάση ταιριάζει στην εικόνα που
έχουμε φτιάξει για τον εαυτό μας.
Μας λείπει η θετική. Πώς η ψυχική
ορμή που προκαλεί ο θυμός, η ορ-
γή, η μήνις, θα μεταμορφωθεί σε

έρεισμα δημιουργίας. Πώς η μήνις
θα γίνει μήτις, επινοητικότητα,
ευφυΐα, όπως είπε ο Κώστας Τα-
σούλας στην ομιλία του;

Η ελληνική κοινωνία βρίσκεται
σ’ αυτό το μεταίχμιο. Στην αστά-
θεια και την ανασφάλεια του διε-
θνούς περιβάλλοντος, καταπονη-
μένη από την κατανάλωση αδρε-
ναλίνης, οφείλει να επινοήσει τους
όρους της επιβίωσής της. Η μήνις,
η οργή, ανήκουν στην προϊστορία
μας. Μας συμπαραστάθηκαν στις
κρίσιμες στιγμές. Ομως δεν μπο-
ρούν να ανταποκριθούν στις απαι-
τήσεις του καιρού μας. Ας απευ-
θυνθούμε στη Μήτιδα, τη σύζυγο
του Διός και μητέρα της Αθηνάς
μπας και τα βγάλουμε πέρα.

Τα απομνημονεύματα του Ντε
Γκωλ ξεκινούν με τη φράση: «Εχω
μια ορισμένη ιδέα για τη Γαλλία».
Μην ανησυχείτε. Δεν περιμένω
τον Ελληνα Ντε Γκωλ. Δεν είμαι
τόσο αφελής. Εκείνο όμως που πε-
ριμένω είναι να ακούσω κάποιον
να μου πει ότι «έχει μια ορισμένη
ιδέα για την Ελλάδα». Και όχι για
την Ελλάδα που την ζήσαμε όλοι
και την ξέρουμε. Για την Ελλάδα
που περιμένουμε να ζήσουμε εμείς,
όσο ζήσουμε, και τα παιδιά μας ή
τα εγγόνια μας. Κι ας είναι απρό-
βλεπτος ο κόσμος μας.

Από την μήνιν στην Μήτιδα
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Α π’ αφορμή το άρθρο του φί-
λου Ν. Βατόπουλου («Τόνοι
και Πνεύματα», «Καθημερι-

νή», 16 Δεκ. 23), σκέφθηκα να υπεν-
θυμίσω και μια εκκρεμότητα που
βαραίνει στους ώμους μας σαράντα
χρόνια τώρα. Κατα την ταπεινή
μου γνώμη, η απαλλαγή μας απ’
τα πνεύματα και την περισπωμένη,
καθώς δέν αλλοιώνει το νόημα ούτε
θίγει την ιστορική ορθογράφηση
των φθόγγων, ορθώς καθιερώθηκε.
Φάνηκε όμως απ’ την αρχή οτι η
νομοθετηθείσα χρήση της οξείας
που απόμεινε, ήταν παραδόξως
λανθασμένη: Αντί ν’ ακολουθήσουν
το σύστημα τονισμού του μεγάλου
πρωτεργάτη Ι. Θ. Κακριδή, που
υποστήριζε περίπου την αρχή
«στον γραπτό λόγο τονίζουμε όπως
και όπου τονίζουμε (ή δέν τονίζου-
με) στον προφορικό λόγο», καθιε-
ρώθηκε ενα ιδιαζόντως περίπλοκο
σύστημα. Πράγματι, το σύστημα
αυτό παρουσιάζει τα ακόλουθα
ελαττώματα:

1. Για την εφαρμογή του νομο-
θετημένου συστήματος, χρειάζεται
η εκμάθηση μεγάλου πλήθους...
«κανόνων», οι οποίοι στη «Σύγχρο-
νη Σχολική Γραμματική» του Μπαμ-
πινιώτη (2017) εκτείνονται σε τρεις
(3) σελίδες!

2. Εξαιτίας του περιττού και λαν-
θασμένου αυτού τονικού συστή-
ματος, αλλοιώνεται συχνά το νόημα

πολλών προτάσεων. Το φαινόμενο
αυτό έχει επισημανθεί απο πλήθος
αρμοδίων, όπως οι καθηγητές Γλωσ-
σολογίας Ε. Πετρούνιας, Γ. Παπα-
ναστασίου και Γ. Μπαμπινιώτης,
ο σύμβουλος του ΥΕΠΘ Ι. Σταμου-
λάκης, ο πρόεδρος της ΕΛΕΤΟ Κ.
Βαλεοντής, κ.ά. – και απο μένα τον
έσχατο, σε εναν δημόσιο διάλογο,
με τον οποίον με ετίμησε ο αεί-
μνηστος Ε. Κριαράς, το 1995.

3. Στη σχολική πρακτική, λέγεται
οτι οι μαθήτριες και οι μαθητές,
σε σημαντικό ποσοστό, έχουν με-
γάλη σύγχυση στο ουσιώδες θέμα
του τονισμού των γραπτών τους.

4. Πολλοί αναγνώστες κειμένων
(ιδίως δέ οι εκφωνητές) αδυνατούν
να προσδώσουν στον προφορικό
τους λόγο τη σωστή προσωδία,
όταν το νομοθετημένο τονικό σύ-
στημα τους καλεί να διαβάσουν
«άλλα αντ’ άλλων», όπως στα ελά-
χιστα παραδείγματα που ακολου-
θούν:

• Θέλει να ’πεί «απο/μάς, έχε
κατα/νούν»,

και τον βάζουν να διαβάσει
«από/μας, έχε κατά/νουν».

• Πώς θα αποδοθεί το νόημα
«έλεγα καμια/φορά καμιά/σας δέν
εμίλησε»;, όταν το γράφουν «έλεγα
καμιά/φορά καμιά/σας δεν εμίλη-
σε»;

• Πώς θα διακρίνετε τα ακόλου-
θα τρία νοήματα: «ό,τι κι άν νόμι-

ζες», «οτι θα φώναζες», «ότι φτά-
σανε»;

• Οσοι ξένοι προσπαθούν να
εκμάθουν τη Νεοελληνική, αδυ-
νατούν να αντιληφθούν πώς επι-
τέλους προφέρεται αυτή η Γλώσσα:
Δέν μπορούν να φαντασθούν οτι
η οξεία (που εφευρέθηκε για να
βοηθάει προς τούτο), αλλοιώνει
συχνά τον πραγματικό τονισμό...

Με αυτά τα δεδομένα, έχει μάλ-
λον ωριμάσει το θέμα. Κι όπως πρό-
τεινε προσφάτως και ο Ι. Π. Σταυ-
ρουλάκης («Φιλολογική», Ιούλ. Δεκ.
2022, σελ. 93), περιμένομε απο αρ-
μόδιους επιστημονικούς και επαγ-
γελματικούς Οργανισμούς να ανα-
λάβουν την πρωτοβουλία για τη
συνέχιση της σχετικής επιστημο-
νικής συζήτησης. Και προσθέτω,
και για την ελπιζόμενη πρόταση:
«Για τον γραπτό τονισμό, δέν χρει-
άζεται κανένας απολύτως κανόνας.
Βάζομε τόνο μόνον εκεί που τονί-
ζουμε στον προφορικό λόγο».

Σπεύδω δε να απαντήσω απο
τώρα και στο ενδεχόμενο σχόλιο
«μα τότε, ο καθένας θα κάνει ό,τι
θέλει». Διότι, ναί, αυτό ακριβώς θέ-
λομε· ανάλογα με τις εκάστοτε εκ-
φραστικές ανάγκες, να χρησιμο-
ποιούνται και οι τόνοι οι οποίοι θα
τις εξυπηρετούν. Το νόημα θα υπη-
ρετούμε – όχι την κανονολαγνεία.

«Καλά, και τα παιδιά; Πώς θα
διαβάζουν σωστά;». Παρακαλώ,

μήν παραδοξολογούμε: τα παιδιά,
ακόμα και τα κείμενα που είναι
στραβοτονισμένα απ’ το παράδοξο
σημερινό σύστημα, τα διαβάζουν
σωστά – όπως έμαθαν να μιλάνε
απ’ τη μάνα τους. Οπότε, μόλις
τους δώσετε κείμενο με τον φυσικό
τονισμό, θα το διαβάζουν ακόμη
ευκολότερα.

Είναι νομίζω πολύ χαρακτηρι-
στική η παρατήρηση της καθηγή-
τριας της Γλωσσολογίας Α. Ανα-
στασιάδη - Συμεωνίδη όταν στην
κριτική παρουσίαση του βιβλίου
μου «Πρακτικά ζητήματα της Νε-
οελληνικής Γλώσσας», Εστία, 2022
(στο «Φιλόλογος», Ιαν. Αύγ. 2023,
σ. 136) γράφει: «Σαράντα χρόνια
μετά την καθιέρωση του ισχύοντος
μονοτονικού, δίνεται έμφαση στην
απαίτηση για διόρθωση των ατε-
λειών του και υιοθέτηση ενος συ-
στήματος που θα απεικονίζει πι-
στότερα τον εκφωνούμενο λόγο,
και θα συμβάλλει πιό άμεσα στην
κατανόηση του νοήματος».

Και μια ακροτελεύτια παρατή-
ρηση: Αυτή τη φορά, η πρωτοβου-
λία πρέπει να ληφθεί απ’ τους αρ-
μόδιους επιστήμονες – όχι απ’ τον
υπουργό Παιδείας προσωπικώς,
όπως είχε γίνει το 1981...

Ο κ. Θ. Π. Τάσιος είναι συγγραφέας,
ομότιμος καθηγητής στο Εθνικό Μετσό-
βιο Πολυτεχνείο.

Aναγκαία και απλούστατη βελτίωση του μονοτονικού
Tου  Θ. Π. ΤΑΣΙΟΥ

Καλοί οι έπαινοι,
αλλά και μια συγγνώμη;

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Διαβάζω όσα γρά-
φουν ορισμένες ευ-
ρωπαϊκές εφημερί-
δες για την ελληνι-
κή οικονομία, για
όσα έχουν πετύχει

αυτή η χώρα και οι Ελληνες τα
τελευταία χρόνια. Ξεχώριζε, είναι
η αλήθεια, το δημοσίευμα της
Bild το οποίο, σύμφωνα με το
ΑΠΕ, έγραφε πως «ειδικά οι Ελ-
ληνες επιφυλάσσουν στην Ευ-
ρώπη ένα γαλανόλευκο χριστου-
γεννιάτικο θαύμα». Καθώς το διά-
βαζα ένιωθα, ομολογώ, μία ικα-
νοποίηση. Από την άλλη όμως
σκεπτόμουν, με ένα σχετικό θυμό,
πως «καλοί οι έπαινοι και οι δι-
θύραμβοι, αλλά μήπως να ζητή-
σετε και μια συγγνώμη;».

Γιατί δεν υπάρχει καμία, μα
καμία αμφιβολία πως ένα σημαν-
τικό μερίδιο των παράλογων πε-
ρικοπών αλλά και των λαθών του
προγράμματος στήριξης οφεί-
λονται στην Bild και στον κίτρινο
γερμανικό Τύπο. Και αυτό δεν
αποτελεί ελληνική μομφή, αλλά
παραδοχή πολλών Γερμανών πο-
λιτικών και κρατικών αξιωματού-
χων οι οποίοι είδαν με τρόμο τη
γερμανική στάση έναντι της Ελ-
λάδος να σύρεται τη μία από το-
πικές εκλογές σε κάποιο κρατίδιο
και την άλλη από ένα πρωτοσέ-
λιδο κάποιας ταμπλόιντ.

Επένδυσαν αυτές οι εφημερί-
δες στο στερεότυπο του τεμπέλη
και διεφθαρμένου Ελληνα. Και
έκαναν ό,τι μπορούσαν για να
το στήσουν και να το αναπαρα-
γάγουν. Εν μέσω της κρίσης ζή-
τησε να φάμε μαζί ο αρχισυντά-
κτης μιας τέτοιας εφημερίδας.
Συμφωνήσαμε με τους συνεργά-
τες μου να του κάνουμε το τραπέζι
γιατί πιστεύαμε και πιστεύουμε
ότι είμαστε ανοιχτοί με όλους.
Μας φάνηκε παράξενο ότι ζήτησε
να φάμε σε ένα πολυτελές κεν-
τρικό εστιατόριο της Αθήνας,
προσθέτοντας ότι θα πλήρωνε η

δική τους εφημερίδα. Κατά τη
διάρκεια του γεύματος, ο φωτο-
γράφος τους έβγαζε φωτογραφίες
καθώς εμείς είχαμε μπροστά μας
ένα τραπέζι με γυάλινα ποτήρια,
κρασιά κ.ά. Στο τραπέζι, τους
έθεσα το ζήτημα της γερμανικής
συμβολής στον εκμαυλισμό του
ελληνικού «συστήματος», μια και
ελάχιστα ήταν τα μεγάλα σκάν-
δαλα που δεν είχαν γερμανική
εμπλοκή. Λίγες ημέρες αργότερα,
είδαμε τη φωτογραφία δημοσι-
ευμένη με ένα σχόλιο για το πόσο
πλουσιοπάροχα περνούν οι Ελ-
ληνες, αν και ισχυρίζονται ότι
αντιμετωπίζουν μια βαθιά κρίση.
Και καμία αναφορά στα όσα εί-
χαμε συζητήσει. Δεν ξέραμε αν
έπρεπε να θυμώσουμε με την κα-
κοήθειά τους ή με τη δική μας
αφέλεια που δεν διάβασε τις προ-
θέσεις τους. Ηταν όλο ένα στη-
μένο γεγονός που μας ενέτασσε
σε μια αρρωστημένη καρικατού-
ρα του Ελληνα. Για την ιστορία,
ο εν λόγω αρχισυντάκτης απο-
λύθηκε αργότερα, γιατί η αθη-
ναϊκή του προβοκάτσια ήταν μάλ-
λον η πιο ήπια μορφή χυδαίας,
αντιδεοντολογικής συμπεριφοράς
του.

Η Μέρκελ και άλλοι πολιτικοί
άφησαν, πάντως, το στερεότυπο
των ταμπλόιντ για τον Ελληνα
να ξεφύγει, με αποτέλεσμα να
πρέπει να τον τιμωρήσουν σκληρά
πριν ανοίξουν τον γερμανικό κορ-
βανά για να στηρίξουν την Ελλά-
δα. Βρεθήκαμε στο επίκεντρο
ενός φαύλου κύκλου, μιας αντι-
παράθεσης ακραίων και κίτρινων
στερεοτύπων. Ολοι πούλησαν το
εμπόρευμά τους, και εκείνοι που
τώρα μας επαινούν και εκείνοι
που πρωτοστάτησαν στον ιερό
αντιμνημονιακό αγώνα.

Ευχαριστούμε, λοιπόν, την
Bild για τους επαίνους. Θα εκτι-
μούσαμε, όμως, περισσότερο μια
συγγνώμη, έστω και μεταχρονο-
λογημένη.

Το νέο έτος θα είναι
προφανώς συνέχεια
του προηγουμένου,
που εκπνέει απόψε
τα μεσάνυχτα.
Υπάρχει βέβαια πάν-

τοτε η προσδοκία βελτιώσεως των
συνθηκών που επικρατούν σε κά-
θε χώρα, σε κάθε οικογένεια, σε
κάθε άτομο ξεχωριστά. Και από
την άποψη αυτή η πρώτη μέρα
του 2024 είναι ένα εφαλτήριο ελ-
πίδος. Ετσι κυλάει η ζωή, το ωραι-
ότερο και μεγαλύτερο ταξίδι κάθε
ανθρώπου που έρχεται στη Γη.

Θα ήταν, ωστόσο, ασύνετο κα-
νείς να αγνοήσει πως διανύουμε
μία περίοδο αστάθειας και γενικής
ανατροπής. Πέρασε και άλλοτε η
ανθρωπότητα παρόμοιες εποχές.
Τρία χρόνια μόλις μετά το τέλος
του Μεγάλου Πολέμου, ο T.S. Eliot
δημοσίευε το 1922 ένα ποίημα με
τίτλο «Η έρημη χώρα».

Συνθέτοντας ψηφίδες μιας πα-
λαιότερης εποχής –από τον Δάντη,
τον Τσώσερ, τον Σαίξπηρ και άλ-
λους πολλούς– σχημάτισε την ει-
κόνα της Ευρώπης μετά τον κα-
ταστροφικό εκείνον πόλεμο, που
σάρωσε το παλαιό της σύστημα.
Αυτό, ωστόσο, που προέκυψε από
εκείνη τη βιβλική καταστροφή
ήταν κάτι που ουδείς ανέμενε ή
ευχόταν. Και αναδείχθηκαν κατά
σειρά στην εξουσία οι Μπολσε-
βίκοι στη Ρωσία, ο Μουσολίνι
στην Ιταλία και τέλος ο Αδόλφος
Χίτλερ στη Γερμανία. Ολοι τους
«αυτοδημιούργητοι», εκ του πο-
λιτικού περιθωρίου.

Στις μέρες μας η γενική ανα-
τροπή εκπορεύεται από τις ΗΠΑ,
την «μεγαλύτερη δημοκρατία» σε
επίπεδο παγκόσμιο. Και ένας πρό-
εδρος προχωρημένης ηλικίας, βιο-
λογικώς μάλλον ασταθής, ο Τζο
Μπάιντεν, ετέθη επικεφαλής μιας
εκστρατείας σαρώσεως των αυ-
ταρχικών καθεστώτων. Η οικου-
μενική κυριαρχία είναι ο στόχος
κάθε αυτοκρατορίας στην Ιστορία

της ανθρωπότητος. Μόνον η
«έκταση» της οικουμένης διευ-
ρύνεται με τα χρόνια γεωγραφι-
κώς. Ολες τους, όμως, πέραν της
αυτονόητης προωθήσεως του υλι-
κού συμφέροντος έχουν ανάγκη
ιδεολογικής επικαλύψεως. Η τε-
λευταία απόπειρα δημιουργίας
αυτοκρατορίας οικουμενικής, κομ-
μουνιστικής ιδεολογίας, επιχει-
ρήθηκε στη Σοβιετική Ενωση που
τελικώς κατέρρευσε. Οι Ηνωμένες
Πολιτείες φιλοδοξούν να διαμορ-
φώσουν νέα παγκόσμια τάξη στη
βάση των φιλελεύθερων πολιτικών
και οικονομικών αρχών του Δια-
φωτισμού.

Ο στόχος ευγενής και αξιέπαι-
νος ο αγώνας συντριβής «αυταρ-
χικών καθεστώτων» και απελευ-
θερώσεως του ανθρώπου. Μόνον
που πάντα ελλοχεύει ο κίνδυνος
πως η καταστροφή μιας έστω
ανεπιθύμητης ισορροπίας, ενδέ-
χεται να δημιουργήσει «συσπει-
ρώσεις» επικίνδυνες ή να ανα-
δείξει μη ελεγχόμενες δυνάμεις.
Συμβαίνουν και τα δύο από μία
άποψη στις μέρες μας. Ο διακυ-
βερνητικός οργανισμός των
BRICKS με συνολικό ΑΕΠ περί
τα είκοσι οκτώ τρισ. δολάρια,
απειλεί τη διεθνή κυριαρχία του
αμερικανικού νομίσματος. Η αν-
τιπαράθεση με τη Ρωσία δεν είχε
μέχρι στιγμής το επιθυμητό απο-
τέλεσμα και σταδιακά αποδιορ-
γάνωσε πολιτικά και οικονομικά
το ευρωπαϊκό οικοδόμημα. Τέλος,
η αδυναμία ή απροθυμία του κ.
Μπάιντεν να τιθασεύσει τις υπερ-
βασίες του Ισραήλ στη Γάζα δη-
μιουργεί προϋποθέσεις μιας πλή-
ρους αναφλέξεως στην περιοχή.

Με αυτά τα δεδομένα αρχίζει
το 2024 και άγνωστο πού οδηγού-
μαστε. Αλλά επειδή η ελπίδα πε-
θαίνει τελευταία, ας διατηρήσουμε
όσο είναι δυνατό μία ψυχραιμία.
Και ας μας φυλάει ο Θεός από ηγέ-
τες που φιλοδοξούν να αλλάξουν
τον κόσμο. Καλή Χρονιά.

Ψυχραιμία
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Ηγετικότητα, συνέπεια,
αξιοπιστία. Α. Γκουτέ-
ρες, γ.γ. των Η.Ε. Στον
πόλεμο της Γάζας αξιο-
λογήθηκαν πολλοί. Αλ-
λά ο Α. Γκουτέρες ξεχώ-

ρισε με την αδιάκοπη προσπάθειά
του για να τερματιστεί ο πόλεμος και
να έρθει στο τραπέζι των συνομιλιών
η επίλυση. 

Στις 24 Οκτωβρίου 2023, μιλώντας
στο Σ.Α. έδειξε υψηλού επιπέδου δια-
λεκτικότητα: 

«Τα παράπονα των Παλαιστινίων
σε καμία περίπτωση δεν μπορούν να
δικαιολογήσουν τις αποκρουστικές
επιθέσεις της Χαμάς και, αντίστροφα,
οι επιθέσεις της Χαμάς δεν μπορούν
να δικαιολογήσουν μια συλλογική τι-
μωρία του παλαιστινιακού λαού από
τις ισραηλινές δυνάμεις... Επιτρέψτε
μου να είμαι σαφής: κανένα μέρος σε
μια ένοπλη σύγκρουση δεν υπερβαίνει
το διεθνές ανθρωπιστικό δίκαιο». 

Στις 29 Νοεμβρίου, μιλώντας στο
Συμβούλιο Ασφαλείας είπε: «Ο πλη-
θυσμός της Γάζας ζει εν μέσω μιας
μνημειώδους ανθρωπιστικής κατα-
στροφής, υπό τα βλέμματα του κόσμου.
Σε όλη τη διάρκεια των συγκρούσεων
οι αποστολές των Η.Ε. στη Γάζα ερ-
γάστηκαν σύμφωνα με τις αρχές τους.
Τα στελέχη των Η.Ε. γνώριζαν πόσο
σημαντικό ήταν να έχουν μαζί τους
τον επικεφαλής του Οργανισμού που
υπηρετούν». 

Ο Α. Γκουτέρες εργάστηκε, στο μέ-
τρο που του επιτρέπει η διαμορφωμένη
από τις συνθήκες θέση του, για να
περάσουν ψηφίσματα που ζητούν εκε-

χειρία / τερματισμό των πολεμικών
επιχειρήσεων. Είπε στις 27 Νοεμβρίου
ότι «η παράταση της εκεχειρίας στη
Γάζα για δύο ημέρες είναι μια αχτίδα
ελπίδας και ανθρωπιάς, έστω και αν
δεν επαρκεί προκειμένου να προωθη-
θεί η αναγκαία βοήθεια στους κατοί-
κους του παλαιστινιακού θύλακα που
τη χρειάζονται». 

Κορυφαία κίνησή του. Στις 6 Δε-
κεμβρίου «επικαλούμενος ένα σπάνια
χρησιμοποιούμενο άρθρο του Χάρτη

του ΟΗΕ, κάλεσε το Σ.Α. να «πιέσει
για να αποφευχθεί μια ανθρωπιστική
καταστροφή» στη Γάζα και να ενωθεί
σε μια έκκληση για πλήρη ανθρωπι-
στική εκεχειρία μεταξύ Ισραήλ και
Παλαιστίνιων μαχητών. Σε επιστολή
του προς το Σ.Α., ο κ. Γκουτέρες επι-
καλέστηκε το άρθρο 99, που περιλαμ-
βάνεται στο Κεφάλαιο XV του Χάρτη.
Ο εκπρόσωπος του ΟΗΕ Σ. Ντουζάρικ
είπε ότι αυτή ήταν η πρώτη φορά που
ο κ. Γκουτέρες ένιωσε υποχρεωμένος

να επικαλεστεί το Κεφάλαιο 99, από
τότε που ανέλαβε τα καθήκοντά του»,
(Πηγή Sky.gr).

Στις 29 Νοεμβρίου έδειξε την πυξίδα
ώστε οι άμεσα ενδιαφερόμενοι παίκτες
να κινηθούν προς την ρεαλιστική κα-
τεύθυνση, δίνοντας έμφαση στην «πα-
ρακαταθήκη» του: «Έχει φτάσει η ώρα
να προχωρήσουμε με αποφασιστικό
τρόπο προς μια λύση δύο κρατών, με
βάση τα ψηφίσματα των Η.Ε. και το
διεθνές δίκαιο. Το Ισραήλ και η Πα-
λαιστίνη να ζουν δίπλα-δίπλα σε ειρήνη
και ασφάλεια με την Ιερουσαλήμ ως
πρωτεύουσα και των δύο κρατών».

Η εποχή μας διαθέτει ελάχιστους
ηγέτες που η εμβέλειά τους διαπερνά
τα κρατικά σύνορα. Κατά μία σύμ-
πτωση της ιστορίας, ο γ.γ. των Η.Ε.
απέδειξε ότι οι εξαιρέσεις αποκτούν
επιπρόσθετη βαρύτητα. Οι οικουμε-
νικές, ανθρωπιστικές αξίες παραμέ-
νουν ισχυρές και τα πρόσωπα που
έχουν το σθένος να τις εκφράζουν,
κερδίζουν τη γενικότερη αναγνώριση. 

Αντόνιο Γκουτέρες: πρωθυπουργός
της Πορτογαλίας, πρόεδρος της Σο-
σιαλιστικής Διεθνούς, ύπατος αρμο-
στής του ΟΗΕ για τους Πρόσφυγες,
γ.γ. των Η.Ε. από τις 13 Οκτωβρίου
2016. 

Μια ξεχωριστή φράση του Α. Γκου-
τέρες: «Η πόλωση τροφοδοτείται από
τσουνάμι παραπληροφόρησης. Πρέπει
να αντισταθούμε στις δυνάμεις του
αντισημιτισμού, της αντιμουσουλμα-
νικής μισαλλοδοξίας και όλων των
μορφών μίσους».

Πρόσωπο της χρονιάς, ο Αντόνιο Γκουτέρες
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A

Ενας ποδηλάτης περνάει μπροστά από ένα χριστουγεννιάτικο δέντρο το οποίο έχει αφεθεί σε ένα σημείο συλλογής χριστουγεννιάτικων δέντρων μετά τις διακοπές των
Χριστουγέννων, στο Άμστερνταμ της Ολλανδίας.

www.larkoslarkou.org.cy

Ας ευχηθούμε τα αυτονόητα για το 2024.
Υγεία, συλλογικότητα, ανθρωπιά και -
στην Κύπρο- για ακόμη μια χρονιά την
απελευθέρωση και επανένωση της πα-
τρίδας μας. Η ευχή αυτή -που επισήμανε
και ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος

Χριστοδουλίδης στο εορταστικό του ευχετήριο μήνυμα
για τα Χριστούγεννα- έχει ένα μοτίβο στην Κύπρο και
φέτος σηματοδοτούνται 49 εορτασμοί Χριστουγέννων
και Πρωτοχρονιάς που ναι μεν ευχόμαστε το ίδιο, αλλά
που η ευχή δεν μετουσιώνεται σε πραγματικότητα. 

Πενήντα χρόνια, μισός αιώνας δηλαδή, είναι ένα
πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα. Ιστορικά, διπλωματικά
και πολιτικά ένα τέτοιο διάστημα χρόνου μπορεί να
συνοψιστεί με πολλαπλούς τρόπους δεδομένου ότι η
Κυπριακή Δημοκρατία παρέλυσε ως το κράτος που
ιδρύθηκε το 1963-1964, επιβίωσε και επιβιώνει ως de
jure οντότητα και από τον Ιούλιο του 1974 παραμένει
ένα διαιρεμένο, de facto, κράτος υπό τουρκική στρα-
τιωτική κατοχή. 

Η συμπλήρωση φέτος πενήντα χρόνων αυτής της
δύσκολης κατάστασης στην οποία η Κύπρος εισήλθε
αμέσως μετά την ανεξαρτησία της δεν αποτελεί μόνο
μια τραγική επέτειο αλλά και την υπενθύμιση πως ο
χρόνος όχι μόνο περνάει, αλλά αφήνει πίσω του και
ένα πολύ συγκεκριμένο αποτύπωμα -ιδίως σε ζητήματα
που με όρους διπλωματίας παραμένουν άλυτα. Αρκεί
κανείς να αναλογιστεί πως η γενιά των ανθρώπων, σαν
τους πατεράδες ή τους παππούδες μας που το 1974
βρίσκονταν στην πιο παραγωγική τους ηλιακή φάση -
μεταξύ 30 και 50 ετών- σήμερα ή δεν ζουν ή βρίσκονται
προς το τέλος της ζωής τους, με όρους βιολογικού ρο-
λογιού. 

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας εξέφρασε την ευχή
«το 2024 να σηματοδοτήσει την αρχή του τέλους της
κατοχής της πατρίδας μας». Είναι μια ευχή που όλοι
θέλουμε. Κάθε Κύπρια και Κύπριος που αγαπάει τον
τόπο του ανιδιοτελώς και επιθυμεί την ειρήνη, την
ευημερία και την ασφάλεια. Όπως όμως κάθε ευχή, η
εν λόγω ευχή θα μπορούσε -πιο κυνικά- να παραφραστεί
και ως «το 2024 μπορεί να σηματοδοτήσει και την ολο-
κλήρωση της διχοτόμησης της πατρίδας μας». Εξάλλου
όπως συνόψισε η δυτική σκέψη ανά τους αιώνες, συ-
νήθως συμβαίνει ορισμένοι άνθρωποι να θέλουν κάτι
να συμβεί, κάποιοι το εύχονται να συμβεί και κάποιοι
άλλοι το κάνουν να συμβεί. Μετά από μισό αιώνα της
απαράδεκτης αυτής και μη βιώσιμης κατάστασης που
ζούμε με το Κυπριακό, το 2024 δεν σηματοδοτεί κανενός
είδους ευχολόγια. Τουναντίον, συνοψίζει τις διαστάσεις
μεταξύ επιθυμίας, ευχολογίων και σκληρής δουλειάς
σε σχέση με όσα συμβαίνουν ενώπιον μας. 

Πενήντα χρόνια μετά ως Ελληνοκύπριοι δεν ξέρουμε,
ακριβώς, τι θέλουμε στο Κυπριακό και δεν το έχουμε
ορίσει -ως κοινωνικό συμβόλαιο σε μια μίνιμουμ συ-
ναίνεση και στρατηγικά, προκειμένου να εργαστούμε
σκληρά για αυτό. Ευχόμαστε να απαλλαγούμε από την
κατοχή και όταν μπαίνουμε στη διαδικασία να κάνουμε
τα πράγματα να συμβούν αποτυγχάνουμε -όπως εκ
του αποτελέσματος αποτύχαμε το 2004 και το 2017 να
επιλύσουμε το Κυπριακό. 

Αναπόφευκτα το 2024 θα κληθούμε, όλοι, να δούμε
ξανά την απόσταση μεταξύ επιθυμίας, ευχολογίων και
doing. «Εύχομαι σύντομα να δούμε την Κύπρο μας
επανενωμένη και να δώσουμε στις επόμενες γενιές τη
δυνατότητα να ζήσουν και να ευημερήσουν σε συνθήκες
ασφάλειας και ειρήνης, σε ένα κράτος σύγχρονο, με
στέρεα οικονομικά θεμέλια και ανθρωποκεντρική προ-
σέγγιση» συνέχισε, και έχει δίκιο, ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας στο χριστουγεννιάτικο μήνυμά του. Το 2024
θα κρίνει, επίσης, αν και ο ίδιος θα διανύσει την
απόσταση μεταξύ επιθυμιών, ευχολογίων και αποτε-
λεσματικότητας. 

Πενήντα χρόνια μετά το 1974 το άλυτο Κυπριακό
θα μας δοκιμάσει όλους. 

Με ευχές για ένα ευτυχές νέο έτος. 

Το 2024
του μισού αιώνα

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Από το 2009 που κά-
νω αυτή τη δουλειά
full time θυμάμαι τη
δημοσιογραφία και
τον Τύπο στην Κύπρο
να βρίσκεται σε κά-

ποιου είδους κρίση. Από την πτώση
στη διαφήμιση λόγω των επιπτώ-
σεων της διεθνούς κρίσης του 2008
(που δεν θα έφτανε στην Κύπρο),
στην πτώση των πωλήσεων λόγω
του διαδικτύου και την άνθηση
των κοινωνικών δικτύων, μέχρι
την νέα κρίση στον τραπεζικό το-
μέα, το κούρεμα και το κλείσιμο
και αποψίλωση επιχειρήσεων.

Πάντα υπήρχε ένας λόγος, ή μια
δικαιολογία, για μείωση των εξόδων
με κόψιμο σελίδων και, συχνότερα,
προσωρινό κόψιμο μισθών που κα-
τέληγε μόνιμο, και απολύσεις προ-
σωπικού ως πλεονάζοντος ή άλλως
πως. Και πάντα υπήρχαν κακές δι-
οικητικές αποφάσεις, πολλές φορές
στη βάση της παρανόησης πως το
δημοσιογραφικό συμφέρον και το

επιχειρηματικό συμφέρον είναι ξέ-
χωρα και διαφορετικά, και πως η
δημοσιογραφική δουλειά είναι είτε
ένα πάρεργο που μας επιτρέπει ο
μεγαλόψυχος επιχειρηματίας να
ασκούμε, είτε εργαλείο για πολιτικές
στοχεύσεις και αναμετάδοση πλη-
ροφορίας, χωρίς την επεξεργασία
και το φιλτράρισμά της να έχει αυ-
ταπόδεικτη και αυτόνομη αξία.

Η επιστροφή σε μια κάποια ευη-
μερία, η Λεμεσός που πετούσε, η
ανάκαμψη των κατασκευών και η
άνθηση των Forex εταιρειών ποτέ
δεν έφερναν άνθηση ξανά της δη-
μοσιογραφίας. Γιατί η πολιτική και
η επιχειρηματική τάξη ενδιαφέρεται
για το γρήγορο κέρδος, και όχι για
την μακροπρόθεσμη υγεία της πλη-
ροφόρησης και της λογοδοσίας μέ-
σω της δουλειάς των ΜΜΕ (που δεν
αποτελεί «λειτούργημα», αλλά απα-
ραίτητο μηχανισμό «υγειονομικού
ελέγχου» της δημοκρατίας και της
αγοράς που λειτουργεί μέσα σε αυ-
τήν). Σήμερα, η υποστελέχωση των

ΜΜΕ, και μαζί της η έλλειψη εξει-
δίκευσης, η επιφανειακή κάλυψη,
η μηδαμινή έρευνα είναι ο κανόνας.
Όσα ΜΜΕ κάνουν καλά βήματα σε
κάποιους τομείς ή διατηρούν σωστές
πρακτικές, θεωρούνται πως κάνουν
κάτι το εξαιρετικό αντί για κάτι βα-
σικό, το οποίο οφείλουν να κάνουν
αν θέλουν να λέγονται δημοσιο-
γραφικοί οργανισμοί.

Όταν σε έναν τομέα υπάρχει συ-
νεχής και αδιάκοπη κρίση, όταν
μια αγορά υπολειτουργεί κατά τρόπο
που επηρεάζει την ποιότητα του
προϊόντος, τότε υπάρχουν συστη-
μικές αδυναμίες τις οποίες κανείς
δεν έχει αντιμετωπίσει. Τα προβλή-
ματα πατσιαρίσκονται από εκλογές
σε εκλογές με την προεκλογική δια-
φήμιση, και από κρίση σε κρίση με
επιχορηγήσεις, και από τη διαφή-
μιση… των εκποιήσεων.

Διά γυμνού οφθαλμού μπορούμε
να εντοπίσουμε κάποια από τα δια-
χρονικά προβλήματα, στην κορυφή
του συστήματος και στη βάση του.

Στην κορυφή του συστήματος υπάρ-
χει υπερκορεσμός ΜΜΕ στην αγορά
της ε/κ κοινότητας, με περισσότερες
εφημερίδες, ιστοσελίδες και κανάλια
από τις ανάγκες της διαχείρισης
της πληροφορίας και της ενημέρω-
σης. Η πίτα των εσόδων, συνδρο-
μών, πωλήσεων και διαφήμισης,
μοιράζεται σε τόσα μικρά κομμάτια
που δεν αρκούν για την κάλυψη
των εξόδων, από το προσωπικό μέ-
χρι τον τεχνικό εξοπλισμό, τη δια-
νομή (πόρτα με πόρτα ή μέσω σάιτ
ή μέσω πομπών). Στη βάση του συ-
στήματος, οι νέοι δημοσιογράφοι
πληρώνονται με βασικό μισθό παρά
τις όποιες σπουδές δημοσιογραφίας
ή εξειδίκευσης, και δεν βλέπουν
μπροστά τους προοπτικές εξέλιξης
και ανέλιξης γιατί βλέπουν πιο έμ-
πειρους συναδέλφους κολλημένους
στο ίδιο σημείο για χρόνια, και ακι-
νησία στην κορυφή της πυραμίδας.
Ενώ οι πιο έμπειροι φεύγουν για
διαφημιστικές και consultancies
για να συντηρήσουν τις οικογένειες

τους, οι νέοι μένουν εγκλωβισμένοι
στη ροή των ιστοσελίδων. Το επάγ-
γελμα δεν ρυθμίζεται και δεν προ-
στατεύεται αποτελεσματικά.

Πώς διατηρείται αυτή η κατά-
σταση η οποία είναι σαφώς αρνη-
τική, αν όχι για την πολιτική και
επιχειρηματική τάξη την οποία βο-
λεύει να υπάρχουν αποδυναμωμένα
ΜΜΕ για αναμετάδοση μηνυμάτων,
τουλάχιστον για τους επιχειρημα-
τίες των ΜΜΕ; (Εννοείται πως είναι
αρνητική και για την κοινωνία και
τους πολίτες, αλλά είναι δεδομένο
πως οι πιο πάνω δεν λαμβάνουν
εύκολα τους πιο πάνω υπόψη αν
δεν ψηφίζουν στην κάλπη ή με το
πορτοφόλι τους). Η κατάσταση της
τ/κ κοινότητας είναι ένα χρήσιμο
εργαλείο για να κατανοήσουμε την
κατάσταση. Εκεί, η απουσία ελέγ-
χου και ρύθμισης των ΜΜΕ, η δια-
φθορά και τα διαπλεκόμενα συμ-
φέροντα έχουν δημιουργήσει ένα
Φαρ Ουέστ όπου ο κάθε ιδιοκτήτης
πανεπιστημίου (legit ή όχι) στην

καλύτερη περίπτωση, και μαφιόζος
(τοπικός ή με άκρες στην αυλή Ερν-
τογάν) έχει ένα σάιτ, εφημερίδα ή
κανάλι. Η ήδη μικρή πίτα σε μια
απομονωμένη και εξαρτημένη οι-
κονομία γίνεται ψίχουλα. Για να
ασχοληθεί κάποιος με τη δημοσιο-
γραφία σε αυτό το περιβάλλον χρει-
άζεται ακτιβιστικός τρόπος σκέψης,
πελλάρα, ράσιες, ή και τα τρία πιο
πάνω.

Ο μεγεθυντικός αυτός φακός μάς
δίνει κάποιες ενδείξεις για το από
πού μπορούμε να ξεκινήσουμε τη
ρύθμιση του τομέα στην κορυφή
του συστήματος, που θα φέρει αλ-
λαγές και για τη βάση του συστή-
ματος. Από τη διαφάνεια στην ιδιο-
κτησία, ώστε κανένας μεγαλοδικη-
γόρος (για παράδειγμα), να μην μπο-
ρεί να καυχιέται πως ελέγχει τη
χώρα (λέμε τώρα) με πλοκάμια σε
κόμματα και ΜΜΕ (κάποιες ιδέες
ρίχνω).

Δεν είναι λειτούργημα, είναι δουλειά
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

Ο Α. Γκουτέρες εργάστηκε, στο μέτρο που του επιτρέπει η διαμορφωμένη από τις
συνθήκες θέση του, για να περάσουν ψηφίσματα που ζητούν εκεχειρία / τερματι-
σμό των πολεμικών επιχειρήσεων. 
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Στα μέσα του 19ου αι-
ώνα, στον πρόλογο
της «Δημοκρατίας
στην Αμερική», ο
Tocquevilleπεριέγρα-
φε την ιστορική δια-

δικασία, η οποία προσέδιδε στη
Δύση τα ιδιαίτερα πολιτικά χαρα-
κτηριστικά της. Για τον Γάλλο στο-
χαστή, ο εξισωτισμός, η δίψα των
προηγμένων κοινωνιών για όλο και
περισσότερη, απόλυτη ισότητα,
αποτελεί τον μοχλό των πολιτικών
εξελίξεων της ανθρωπότητας. Πε-
ριγράφοντας την αμερικανική κοι-
νωνία, μια κοινωνία που δεν γνώ-
ρισε ποτέ αριστοκρατία και φεου-
δαλισμό, άρα υπήρξε εξαρχής μια
κοινωνία ισότητας, ο Toqueville
δεν παραλείπει να καυτηριάσει
πολλά από τα προβλήματα μιας
απόλυτα ισοπεδωτικής κοινωνίας.
Το σημαντικότερο εξ αυτών είναι
ότι σε τέτοιες κοινωνίες η πολιτική
αρχή δεν είναι τίποτε άλλο από ένα
έμμισθο επάγγελμα, που αποσκοπεί
στον πλουτισμό και όχι κάποιο ιδι-
αίτερο καθήκον ή χάρισμα. Μάλι-
στα, η ενασχόληση με τα κοινά δεν
είναι καλά αμειβόμενη σε σχέση

με τα κέρδη των εμπόρων και λοι-
πών επιχειρηματιών. Οι τελευταίοι
άφηναν ευχαρίστως την πολιτική
διαχείριση της κοινωνίας τους στα
χέρια τρίτων, προκειμένου οι ίδιοι
να αφιερωθούν απρόσκοπτα στην
απόκτηση προσωπικής περιουσίας.
Τι είναι όμως η πολιτική, αν όχι η
συλλογική παραγωγή νόμων και
κανόνων συμπεριφοράς, κοινών
αξιών και σταθμίσεων, όρων και
ορίων συνύπαρξης; Σύμφωνα με
τον Tocqueville, στην Αμερική, η
απουσία του κράτους αντισταθμι-
ζόταν από την ύπαρξη θρησκευτι-
κών ενώσεων, οι οποίες και ανα-
λάμβαναν τον ουσιαστικό ρόλο της
κοινωνικής συγκρότησης, επιβάλ-
λοντας όρους και κανόνες που μέχρι
πρότινος, στην Ευρώπη τουλάχι-
στον, ήταν δουλειά της οργανω-
μένης σε κράτος συλλογικότητας.
Χαρακτηριστικό είναι ότι, όταν ο
πρώην πρόεδρος των ΗΠΑ Μπιλ
Κλίντον κατηγορήθηκε για μοιχεία,
η μόνη παραδοχή του ηθικού πα-
ραπτώματος στην οποία προέβη
ήταν ενώπιον της ενορίας του. Η
μόνη «συγγνώμη» ζητήθηκε μόνο
στο πλαίσιο της θρησκευτικής του

πίστης, όχι της πολιτικής του ταυ-
τότητας.   

Το πρόβλημα με τις θρησκευτικές
ενώσεις είναι ότι και αυτές στηρί-
ζονται σε ιεραρχικές χριστιανικές
εκκλησιαστικές δομές. Μάλιστα, η
ιεραρχική διαφοροποίηση ανάμεσα
στο υλικό και το πνευματικό στοι-
χείο, στην οποία στηρίζεται ο χρι-
στιανισμός, είναι από τις πλέον
άκαμπτες. Είναι και ο λόγος για τον
οποίο η Νεωτερική εποχή, κυρίως
στην Ευρώπη, επέδειξε ιδιαίτερο
μένος στην πολεμική της εναντίον
της Εκκλησίας, υιοθετώντας μάλιστα
έναν θρησκευτικού ζήλου αθεϊσμό.
Οι κοινωνίες της Δυτικής Ευρώπης
υιοθέτησαν τον «ρεπουμπλικανι-
σμό», ένα είδος υποκατάστατου
της χριστιανικής θρησκείας με πρό-
δηλο θρησκευτικό χαρακτήρα. Τα
κείμενα του Compte για τον «θετι-
κισμό» και η σοσιαλίζουσα παιδα-
γωγική θεωρία του Durkheim είναι
παραδείγματα όπου είτε το επιστη-
μονικό σώμα είτε το εκπαιδευτικό
σώμα αναλαμβάνουν τον ηθικό
ρόλο του ταγού. Σκοπός τους είναι
η βέλτιστη ιεράρχηση της κοινωνίας
με βάση την έννοια της «προόδου».

Όμως και αυτή η ήπια και αξιοκρα-
τική ιεράρχηση έπεσε θύμα του εξι-
σωτισμού. Αυτό που πλέον φαινόταν
ως η πρωταρχική και υπέρτατη
πηγή εξουσίας, η γνώση, καταρρί-
φθηκε. Η νεότερη φιλοσοφική και
κοινωνική σκέψη πρεσβεύει ότι ο
καθείς είναι φορέας των δικών του
υπέρτατων αξιών και άρα καμία
επιστήμη δεν μπορεί ούτε να πα-
ραγάγει ούτε να διδάξει τις κοινές
αξίες και τα ιδανικά. Το κάθε άτομο
ξεχωριστά είναι από μόνο του ικανό
να δημιουργήσει το πλαίσιο αξιών
σύμφωνα με το οποίο θα σμιλέψει
τη ζωή του «σαν έργο τέχνης», όπως
έλεγε και ο Νίτσε. Στην σημερινή
κοινωνική πραγματικότητα δεν μι-
λάμε πλέον για «αξίες» αλλά για
«ύφος» και «τρόπο ζωής», τον οποίο
τα άτομα επιλέγουν και υιοθετούν
από τους δεκάδες χιλιάδες διαθέ-
σιμους στην παντοκρατορία του
Διαδικτύου. Ο κοινός νόμος μοιάζει
με κώδικα οδικής κυκλοφορίας: δεν
σου λέει ούτε πού να πας ούτε πώς
θα πας εκεί όπου θέλεις να πας,
αλλά πώς πρέπει να συμπεριφέρεσαι
απέναντι στους άλλους οδηγούς
κατά τη διαδρομή. Δεν περιβάλλεται

από καμία αίγλη, θρησκευτικότητα
ή υπερβατική αύρα. Ο κοινός νόμος,
αυτό που για όλες τις προνεωτερικές
κοινωνίες ήταν το απαύγασμα της
ανθρώπινης ή της «θείας» σοφίας,
αποτελεί σήμερα πεζή καθημερινή
ρουτίνα.

Η ισοπεδωτική διάλυση των ιε-
ραρχικών δομών έχει φτάσει πλέον
στο κοινωνικό μεδούλι, στα ιεραρ-
χικά ζεύγη που δομούσαν κάποτε
την «πατριαρχική κοινωνία»: γονείς
και παιδιά, άνδρας και γυναίκα, δά-
σκαλος και μαθητής, κρατικός αξιω-
ματούχος και κοινός πολίτης. Μά-
λιστα, τελευταία, χάνεται ακόμη
και η δεδομένη από αρχαιοτάτων
χρόνων υπεροχή της ανθρώπινης
φυλής απέναντι στα είδη του ζωικού
βασιλείου, εφόσον και αυτά πλέον
έχουν «δικαιώματα», ως ίσοι εταίροι
στην πολιτική συλλογικότητα. Φυ-
σικά, ουδόλως θεμιτό ή εφικτό είναι
να επιστρέψουμε στην «πατριαρ-
χία» μέσα από τον εκφασισμό των
κοινωνιών μας. Παρόλα αυτά, ο εξι-
σωτισμός λειτουργεί διαλυτικά στις
κοινωνικές δομές και τους συλλο-
γικούς θεσμούς μας: οι γονείς αδυ-
νατούν να επιβληθούν στα παιδιά

τους, οι δάσκαλοι στους μαθητές
τους, τα όργανα της τάξης στους
«οπαδούς» και σε άλλες οργανω-
μένες ομάδες βίας. Η προσπάθεια
βελτίωσης των όρων κοινής δια-
βίωσης δεν βασίζεται σήμερα στην
προαγωγή κοινωνικοπολιτικών κα-
νονικοτήτων, αλλά στη διαχείριση
μιας γενικευμένης παραβατικότη-
τας. Το άτομο έχει την αξίωση να
επιβάλει στους άλλους τον δικό του
«νόμο», τις περισσότερες φορές με
τη βία τόσο στην οικογένεια, όσο
και στο σχολικό περιβάλλον, στο
γήπεδο ή στην επιχείρηση. Το πρό-
βλημα της σημερινής πρωτόγνωρης
«αναρχίας» και «αυτονομίας» του
ατόμου αποτελεί τη σημαντικότερη
πρόκληση του 21ου αιώνα. Η Δύση
είτε θα διαλυθεί εκ των έσω είτε
θα πειραματιστεί με τα αυταρχικά
μοντέλα του Ιράν, της Ρωσίας ή
της Κίνας, είτε πάλι θα βρει τρόπο
ώστε όσοι δεν διαθέτουν δικούς
τους ηθικούς νόμους να πειθαρχούν
στους νόμους όσων διαθέτουν. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Αντοχή και βιωσιμότητα των οικιστικών κατασκευών 
Του ΠEΤΡΟΥ ΚΡOΝΗ

Μια στιγμούλα χαράς
η ζωή μας όλη, ένα
πέρασμα από τον
ψεύτικο, στον αλη-
θινό κόσμο. Σε αυτό
το αστραπιαίο πέρα-

σμα δεν λείπουν τα βάσανα και η
οι καημοί, τα οποία τελικά ομορ-
φαίνουν και αυτά τη ζωή μας, με
ένα μυστικό όσο και θαυμαστό τρό-
πο. Ο σπουδαίος Νίκος Καζαντζάκης
έλεγε: «Μια αστραπή η ζωή μας…
μα προλαβαίνουμε… Έχεις τα πι-
νέλα, έχεις τα χρώματα, ζωγράφισε
τον παράδεισο και μπες μέσα…».
Μέσα από τα βάσανα της ζωής κι
η μέγιστη Ευτυχία Παπαγιαννο-
πούλου, έγραψε το μοναδικό: «Δυο
πόρτες έχει η ζωή, άνοιξα μια και
μπήκα, σεργιάνισα ένα πρωινό, κι
ώσπου να ‘ρθει το δειλινό από την
άλλη βγήκα…». Και ο Σκιαθίτης κο-
σμοκαλόγερος, ο κυρ Αλέξανδρος
Παπαδιαμάντης, ο οποίος κατέγρα-
ψε με περισσή μαεστρία το απύθ-
μενο βάθος της ανθρώπινης ψυχής
έλεγε: «Σαν νά ‘χαν ποτέ τελειωμό
τα πάθια κ’ οι καημοί του κόσμου...».

Σε αυτό το σύντομο διάβα της
ζωής, δύο τεράστιες δυνάμεις, ο
έρωτας και ο θάνατος αντιπαλεύουν,
όπως ο Διγενής στα μαρμαρένια
αλώνια. Ο σπουδαίος τραγουδοποι-
ός, ο Διονύσης Τσακνής τραγουδά:
«Μα εμένα τη στιγμούλα μου πίσω
ποιος θα μου δώσει, εγώ ό,τι αγά-
πησα σ’ εκείνη το χρωστώ…». Όλα
ξεκινούν και όλα τέμνονται στον
έρωτα και την αγάπη, η οποία ανα-
τρέπει τον χρόνο και κονιορτοποιεί
την θλίψη. «Ουαί σ’ αυτούς που δεν
ηγάπησαν πολύ, γιατί δεν θα τους
αφεθούν οι αμαρτίες. Ουαί σ’ αυτούς
που δεν ηγαπήθησαν υφ’ ουδενός
πολύ, γιατί δεν αφέθηκαν ποτέ να
είναι όμορφοι...».

Στο μεταίχμιο του ημερολογιακού
χρόνου, την ώρα που ο άνθρωπος
αφήνει για λίγο την τρέλα της κα-
θημερινότητας, τις μικρότητες των
ανθρώπων, η ψυχή ανάγεται, βλέπει
τα πάντα από ψηλά και σιγοτρα-
γουδά νοερά μαζί με τον Κώστα Χα-
τζή: «Όταν κοιτάς από ψηλά, μοιάζει
ο κόσμος ζωγραφιά, και συ τον πή-
ρες σοβαρά… Κι ό,τι σε πλήγωσε
ή σε θάμπωσε, από ψηλά αν το κοι-
τάξεις, θα σου φανεί τόσο ασήμαντο,

που στη στιγμή θα το ξεχάσεις…
». Ο χρόνος μπορεί αντικειμενικά
να μετριέται με τη διάρκεια, αλλά
η αξία του προσδιορίζεται από την
ποιότητα τη στιγμής, από την έν-
ταση της ευτυχίας, από το ύψος της
αγάπης και τελικά από την επικοι-
νωνία με τον Θεό. Η Αγία Γαβριηλία,
η αγία των Ινδιών, ξεπερνώντας το
άγχος και την αγωνία του χώρου
και του χρόνου, έλεγε: «Φεύγω από
αυτόν τον κόσμο, όπως όταν περνά
μια βάρκα που δεν αφήνει κανένα
σημάδι πίσω της, πάνω στο νερό.
Όμως δεν έχω τύψεις. Αυτό είναι!
Απάθεια! Αν ήθελε ο Κύριος, μπο-
ρούσε να με κάνει άλλο πράγμα.
Αλλά Εκείνος προπορεύεται κι εγώ
τρέχω πίσω Του και κοιτάω τα Θαύ-
ματα που κάνει! Είμαι μόνο ένας
θεατής». Βιωμένη εμπειρία ζωής,
η οποία δεν είναι μοιρολατρία, αλλά
τολμηρή κίνηση ελευθερίας. Η έξο-
δος από την ατέρμονη κυκλική φορά
των ρεόντων, όπως θα έλεγαν και
οι φιλοσοφούντες, γίνεται μόνο με
τη βίωση της ανιδιοτελούς αγάπης,
με το απλό, όσο και θεϊκό, άγγιγμα
των ψυχών και σωμάτων.

Οι μεγαλύτερες αλήθειες λέγονται
μέσα από μύθους, χωρίς ωστόσο
να έχει καμία σημασία η ακρίβεια
των πραγμάτων. Ένας πάμπλουτος
επιχειρηματίας, πήγε στη Μύκονο
για διακοπές. Κάνοντας βόλτα στην
παραλία, είδε ένα νέο να κάθεται
και να ψαρεύει αμέριμνος, με το
καλάμι του. Του έκανε εντύπωση
η σπιρτάδα στο βλέμμα του και η
χαρά στο πρόσωπο του, κυρίως
όταν τσιμπούσε ψάρι. Πήγε κοντά
του και έπιασε την κουβέντα. Και
άρχισε να λέει: «Έχω αμύθητα πλού-
τη, που ούτε εγώ ξέρω πόσα. Ταξί-
δευσα και ταξιδεύω σε όλο τον κό-
σμο με το αεροπλάνο και τα σκάφη
μου. Γνώρισα όλους τους ξακου-
στούς ανθρώπους του κόσμου…».
Ο νεαρός χαλαρά απάντησε: «Έχω
μια καταπληκτική γυναίκα η οποία
με αγαπά. Έχω τρία παιδιά τα οποία
λατρεύω. Έχω ένα χωράφι το οποίο
καλλιεργώ και παράγω ό,τι θέλω.
Και ψαρεύω όποτε μου κάνει κέφι...».
Όλα τα είπε και ο καλός άνθρωπος
του ελληνικού κινηματογράφου, ο
Θανάσης Βέγγος: «Έπρεπε να γε-
ράσω, αγόρι μου, για να μάθω τι
είναι ευτυχία. Τελικά ευτυχία είναι
ένα ζευγάρι χέρια, δύο χέρια… Αυτά
που θα σε αγκαλιάσουν, θα σε κρα-
τήσουν, θα σε κοιμήσουν, θα σε
περιποιηθούν, θα σου μαγειρέψουν,
θα σε χαϊδέψουν και στο τέλος θα
σου κλείσουν τα μάτια. Τα πολλά
χέρια απλά σε κατσιάζουν… Χάσιμο
χρόνου. Θα το δεις κι εσύ όσο με-
γαλώνεις…». Μια αστραπή η ζωή
μας και μια αστραπή η μετάβαση
στον άλλο κόσμο, τον αληθινό. Έτσι
απλά, έτσι ταπεινά, έτσι χαρούμενα,
έτσι απλά θεϊκά.

Μια αστραπή
η ζωή μας…

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Εξισωτισμός

Τ ο θέμα επανέρχεται στην
επικαιρότητα μετά το τε-
λευταίο συμβάν με τις κα-

ταρρεύσεις μπαλκονιών στη Λε-
μεσό. Για να λυθεί ένα πρόβλημα
θα πρέπει να γίνει σωστή διάγνω-
ση και να βρεθεί η κατάλληλη θε-
ραπεία. Το ΕΤΕΚ, η πολιτεία και
οι τοπικές διοικήσεις αναγνώρισαν
ότι το πρόβλημα προέρχεται από
τη γήρανση και τη μη συντήρηση
των κτηρίων.

Για τη θεραπεία εισηγούνται
τη θεσμοθέτηση τακτικής επιθε-
ώρησης των κτηρίων και την αν-
τιμετώπιση φθορών και βλαβών
με επιδιορθώσεις. Μήπως όμως
η διάγνωση θα έπρεπε να εμβα-
θύνει περισσότερο στο πρόβλημα
και να εξετάσει παράγοντες όπως
την ποιότητα των δομικών υλικών,
τις κατασκευαστικές πρακτικές
και τις εξειδικευμένες εργασίες,
παράγοντες οι οποίοι συμβάλλουν
στη μακροζωία, την ανθεκτικό-
τητα και τη δομική ακεραιότητα
ενός κτηρίου; 

Στην περίπτωση που εξετά-
ζουμε, το δομικό υλικό που πα-
ρουσιάζει το πρόβλημα είναι το
οπλισμένο σκυρόδεμα. Το υλικό
αυτό, κατά τη διαδικασία της πή-
ξης, παρουσιάζει την ιδιότητα να
δημιουργείένα πλέγμα τριχοειδών
αγγείων δια μέσου των οποίων
μπορεί να απορροφηθεί αρκετή
ποσότητα νερού – περίπου 60 λί-
τρα ανά κυβικό μέτρο. Αυτός είναι
ο λόγος που όλες οι οροφές από
σκυρόδεμα που βρέχονται από

νερό, συμπεριλαμβανομένων των
βεραντών και μπαλκονιών, χρει-
άζεται να υγρομονώνονται. Τα
προβλήματα καταρρεύσεων συμ-
βαίνουν λόγω αστοχιών των υγρο-
μονώσεων, οι οποίες επιτρέπουν
την υγρασία να εισχωρήσει, προ-
καλώντας την οξείδωση του οπλι-
σμού και την αποκόλληση του
σκυροδέματος. 

Σε προηγούμενο άρθρο στην
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» (Το μυστικό του
αρχαίου ρωμαϊκού σκυροδέματος)
είχαμε αναφέρει ότι μια πρόσφατη
έρευνα έδειξε ότι οι Ρωμαίοι πριν
2000 χρόνια είχαν κατασκευάσει
την οροφή του Πανθέου στη Ρώ-
μη, με μη οπλισμένο σκυρόδεμα
η οποία μέχρι σήμερα δεν παρου-
σιάζει πρόβλημα διαρροής νερού
και η οποία δεν διαθέτει υγρομό-
νωση.

Η έρευνα έδειξε ότι οι Ρωμαίοι
χρησιμοποιούσαν ασβέστη στο
μείγμα του σκυροδέματος κάτι
που γινόταν και στην Κύπρο στα
παλιά χρόνια. Γνωρίζω ότι στην
Κύπρο υπάρχουν παλιές οροφές
με σκυρόδεμαχωρίς υγρομόνωση.
Μπορεί να υπάρχουν λόγοι που
σταμάτησε η χρήση ασβέστη στο
σκυρόδεμακαι αν δεν ενδείκνυται
η πρακτική αυτή να επανέλθει,
υπάρχουν σήμερα σύγχρονα πρό-
τυπα για παραγωγή αδιάβροχου
μείγματος σκυροδέματος. Ένα
παράδειγμα είναι ο κώδικας πρα-
κτικής για τις «αδιάβροχες κατα-
σκευές σκυροδέματος» της Γερ-
μανικής Επιτροπής Οπλισμένου

Σκυροδέματος (DAfStB). Ίσως θα
έπρεπε να μελετήσουμε αν θα
βοηθούσε η χρήση σκυροδέματος
με αυτές τις προδιαγραφές σε ορο-
φές, βεράντες και μπαλκόνια, ως
πρώτη γραμμή άμυνας, με την
υγρομόνωση ως δεύτερη, αντί να
αφήνουμε το πρόβλημα να δημι-
ουργείται και να τρέχουμε μετά
με επιδιορθώσεις. Επιπρόσθετα
υπάρχει και μια τρίτη γραμμή
άμυνας η οποία χρησιμοποιείται
σε περιπτώσεις που το σκυρόδεμα
βρίσκεται σε υγρό περιβάλλον. Η
μέθοδος αυτή χρησιμοποιεί ρά-
βδους οπλισμού με εποξική επί-
στρωση (ECR) και έχει χρησιμο-
ποιηθεί ευρέως σε γέφυρες, προ-
βλήτες και άλλες κατασκευές. Ο
πλεονασμός συστημάτων ασφά-
λειας είναι μια πρακτική που χρη-
σιμοποιείται στη μηχανική, αυ-
ξάνοντας την αξιοπιστία ενός συ-
στήματος σε περίπτωση που κά-
ποια από τα στοιχεία του αστο-
χούν.

Όσον αφορά τις κατασκευα-
στικές πρακτικές βρισκόμαστε
σήμερα πολύ πίσω στον χρόνο.
Ναι μεν η παραγωγή σκυροδέμα-
τος μεταφέρθηκε σε εργοστάσια
παραγωγής όπου μηχανοποιήθηκε
η παρασκευή του μείγματος για
αποφυγή λαθών στις ποσοστώ-
σεις, αλλά η τοιχοποιία παραμένει
σε πρακτικές της δεκαετίας του
1960. Κτίσιμο τούβλων και επι-
χρίσματα επί τόπου με την επί-
βλεψη να είναι πολύ δύσκολη
γιατί ο πολιτικός μηχανικός δεν

μπορεί να βρίσκεται συνεχώς επί
τόπου για να επιβλέπει τα μείγ-
ματα. Γι’ αυτό παρατηρούνται συ-
χνά αποκολλήσεις και πτώσεις
σοβάδων σε πολλά κτήρια. Εκτός
τούτου, τα ογκώδη και βαριά υλικά
που χρησιμοποιούνται για τις τοι-
χοποιίες, προσθέτουν μεγάλες
μάζες υλικών στον δομικό φορέα
των κτηρίων. Αυτές οι μάζες υλι-
κών παράγουν μεγάλες δυνάμεις
οι οποίες καταπονούν τον σκελετό
των κτηρίων σε περίπτωση σει-
σμού. Σύγχρονα υλικά τα οποία
προσθέτουν ψηλή θερμική μό-
νωση στους εσωτερικούς χώρους
έχουν μειωμένο όγκο και χαμηλό
βάρος. Επιτακτική είναι η ανάγκη
επανεξέτασης υλικών με τις κα-
τασκευές να γίνονται με ελεγχό-
μενες συνθήκες σε εργοστάσια
παραγωγής και να μεταφέρονται
στον χώρο εργασίας για ανάρτηση
στον σκελετό των κτηρίων επί
τόπου.

Τα πιο πάνω θα επιτρέψουν
την επέκταση της χρήσιμης ζωής
των κτηρίων, τη μείωση των φθο-
ρών και βλαβών και επομένως
του κόστους επιθεωρήσεων και
επιδιορθώσεων. Επιπρόσθετα θα
ευκολύνουν την κατεδάφιση και
ανακύκλωση των υλικών, όταν η
κατασκευή φτάσει στο τέλος της
ζωής της.

Ο κ. Πέτρος Κρόνης είναι μηχανολόγος
μηχανικός, μέλος του ΕΤΕΚ.
petros.kronis@gmail.com
www.kronis.tech

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<<

«Όταν κοιτάς από ψηλά,
μοιάζει ο κόσμος ζωγρα-
φιά, και συ τον πήρες
σοβαρά… Κι ό,τι σε πλή-
γωσε ή σε θάμπωσε
από ψηλά αν το κοιτά-
ξεις, θα σου φανεί τόσο
ασήμαντο, που στη στιγ-
μή θα το ξεχάσεις…».
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Είχα την ευκαιρία να συναντήσω 
τον Βόλφγκανγκ Σόιμπλε δύο φο-
ρές. Η πρώτη ήταν το 2017, την τε-
λευταία –κυριολεκτικά– μέρα που 
βρισκόταν στη θέση του υπουργού 
Οικονομικών. Καθώς έμπαινα μά-
λιστα στο κτίριο του υπουργείου, 
μετέφεραν τις κούτες από τα αρ-
χεία του, γεγονός που με έκανε 
να αναρωτιέμαι πόσα πράγματα 
που θα είχαν ελληνικό ενδιαφέ-
ρον ήταν κρυμμένα εκεί. Οσοι τον 
γνώριζαν καλά με είχαν προειδο-
ποιήσει για δύο πράγματα, το πό-
σο απρόβλεπτη μπορεί να είναι η 
ψυχολογική του διάθεση και το 
πολύ σαρκαστικό του χιούμορ. Πή-
ρα μια γεύση από το δεύτερο όταν 
του είπα, καθώς μου έδινε το χέρι 
του, «κύριε Σόιμπλε, ξέρετε πόσο 
καιρό προσπαθώ να πάρω αυτή τη 
συνέντευξη;». Μου απάντησε: «Θα 
σας πω κάτι που έμαθα μετά από 
πολλά, πολλά χρόνια στην πολιτι-
κή. Κανείς δεν έχασε τη δουλειά 
του από μια συνέντευξη που δεν 
έδωσε». Ομολογώ ότι βρήκα πολύ 
σοφή την παρατήρηση και τη με-
τέφερα σε μερικούς Ελληνες πο-
λιτικούς που έχουν θαμπωθεί από 
την υπερπροβολή. ∆εν νομίζω να 
την άκουσαν.  

Η δεύτερη φορά που συνάντη-
σα τον Σόιμπλε ήταν στις 19 Απρι-
λίου 2023. Ζήτησα να τον δω στο 
πλαίσιο της έρευνας για ένα βιβλίο 
που βρίσκεται στα σκαριά. Η θε-
τική απάντηση ήλθε γρήγορα και 
μου δόθηκε πάνω από μία ώρα για 
να μιλήσουμε για όλο το παρασκή-
νιο της οικονομικής κρίσης και του 
ρόλου που διαδραμάτισε. Αυτή τη 
φορά τον συνάντησα σε ένα γρα-
φείο πίσω από το κτίριο της γερ-
μανικής Βουλής. Ο Σόιμπλε δεν 
ήταν πλέον πρόεδρος. Του είχε 
διατεθεί, όμως, ένα μεγάλο γρα-
φείο σε κτίριο της Βουλής και ήταν 
εμφανές ότι το γερμανικό κράτος 
τον τιμούσε με αυτόν τον τρόπο. 

Ενα κομμάτι της συζήτησης 
ήταν προς δημοσίευση, το 90%. 
Μου ζήτησε να κρατήσω το 10% 
off the record, με τη συμφωνία 
ότι, αν το έβλεπε και το ενέκρινε, 
θα μπορούσα να το δημοσιεύσω.  

Μου διηγήθηκε με τον δικό του 
τρόπο την περίφημη συνάντηση 
με τον Ευάγγελο Βενιζέλο και τον 
Γιώργο Ζαννιά: 

«Οταν ο Βενιζέλος έγινε υπουρ-
γός Οικονομικών της κυβέρνησης 
Παπανδρέου, τον κάλεσα, τον 
πρώτο καιρό που είχε αναλάβει 
τη θέση, στο Βερολίνο για μια μι-
κρή ιδιωτική συνάντηση. Τον προ-
σκάλεσα σε δείπνο και είχαμε μια 
μακρά συζήτηση, παρουσία μόνο 
των αναπληρωτών μας. Του είπα: 
“Ευάγγελε, δεν είναι δυνατόν. ∆εν 
θα μπορέσετε να εκπληρώσετε 
τους όρους του προγράμματος. 

Εχετε συμφωνήσει να τα κάνετε, 
αλλά δεν θα μπορέσετε να τα κά-
νετε. ∆εν είναι εφικτό. Υπάρχουν, 
συνεπώς, δύο εναλλακτικές λύσεις. 
Η πρώτη είναι να εκχωρήσετε κομ-
μάτια των κυριαρχικών σας δικαιω-
μάτων στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
να έχετε ένα θεσμό εκτός Ελλάδος 
να τα επιβάλλει. Η άλλη είναι ένα 
τάιμ άουτ (από τη συμμετοχή της 
Ελλάδος στο ευρώ). Να κάνετε μια 
υποτίμηση εκτός ευρώ και αυτή η 
εξωτερική υποτίμηση θα λύσει το 
πρόβλημά σας”.

Ο Ευάγγελος μου απάντησε: 
“Εχουμε πολλά οικονομικά προ-

βλήματα, αλλά είμαστε και πάρα 
πολύ υπερήφανοι και γι’ αυτόν τον 
λόγο δεν θα εκχωρήσουμε ποτέ τα 
κυριαρχικά μας δικαιώματα σε οι-
ονδήποτε θεσμό, δεν θα γίνουμε 
προτεκτοράτο. Είναι αδύνατον. 
Και, ούτως ή άλλως, πιστεύω ότι 
θα μείνουμε στο ευρώ. Η Ελλάδα 
είναι μια ευρωπαϊκή χώρα. Ο,τι 
κι αν χρειαστεί να κάνουμε, θα 
μείνουμε στο ευρώ. Οχι στο τάιμ 
άουτ, λοιπόν”».

«Σε εμάς δεν είπε ψέματα»

Ο Σόιμπλε εξέφραζε τον θαυ-
μασμό του για το γεγονός πως η 

Ελλάδα κατάφερε να μείνει στο 
ευρώ, αλλά δεν είχε αλλάξει γνώ-
μη, καθόλου μάλιστα, για την ορ-
θότητα της άποψής του για την 
προσωρινή έξοδο της χώρας από 
το ενιαίο νόμισμα. Τον απασχο-
λούσε πολύ, έπειτα από χρόνια, 
το ποιος έπεισε την καγκελάριο 
Μέρκελ να αλλάξει γνώμη ύστερα 
από μια κρίσιμη σύσκεψη, στην 
οποία θεωρούσε ότι την είχε πεί-
σει για τη δική του άποψη. 

Ενδιαφέρον είχαν, τέλος, οι δι-
ηγήσεις του για τη θυελλώδη δι-
απραγμάτευση του 2015. Για τον 
Τσίπρα μου είπε, για δεύτερη φο-
ρά, μια και το είχε αναφέρει off 
the record την πρώτη φορά που 
συναντηθήκαμε το 2017, ότι «δεν 
μας είπε ποτέ ψέματα». Κατάλαβε 
ότι τον κοίταξα κάπως και επανέ-
λαβε «λέω, σε εμάς, εδώ στο Βερο-
λίνο δεν είπε ποτέ ψέματα». Οσο 
για τον Γιάνη Βαρουφάκη, ήταν 
λιγότερο γενναιόδωρος, δεν τσι-
γκουνεύτηκε τον σαρκασμό: «Ο 
Βαρουφάκης ήταν μια καταστρο-
φή για τη χώρα του. Κανείς άλλος 
υπουργός Οικονομικών δεν έχει 
κάνει τόση ζημιά στη χώρα του 
και στον λαό του. Νομίζω ότι τον 
εκτιμούσαν πολύ περισσότερο 
τα γερμανικά και αγγλοσαξονικά 
μέσα ενημέρωσης από ό,τι τα ελ-
ληνικά. Ηταν ένας πολύ αποτελε-
σματικός πλασιέ και πολύ επιτυ-
χημένος, φυσικά, στο να βγάζει 
χρήματα από αυτό».   

Ο Σόιμπλε έπαιξε καταλυτικό 
ρόλο στην ελληνική κρίση και 
γνώριζε καλά πως ήταν το αλε-
ξικέραυνο για την, δικαιολογη-
μένη, οργή του ελληνικού λαού 
την περίοδο των μεγάλων περι-
κοπών. Αν και δεν είχε αλλάξει 
γνώμη για την ανάγκη προσωρι-
νής εξόδου της Ελλάδας από το 
ευρώ, νομίζω ότι θεωρούσε πως 
είχε επωμιστεί την ευθύνη και 
την κατακραυγή για ορισμένες 
αποφάσεις που δεν του ανήκαν 
ολοκληρωτικά, όπως η ανάμειξη 
του ∆ιεθνούς Νομισματικού Τα-
μείου σε ένα πρόγραμμα σταθε-
ροποίησης ευρωπαϊκής χώρας. 
Επέμενε, και είχε δίκιο, πως όσα 
χρήματα και αν έμπαιναν στην 
Ελλάδα, οι περισσότερες μεταρ-
ρυθμίσεις δεν θα γίνονταν για-
τί δεν ήταν θέμα χρημάτων, αλ-
λά ικανότητας και βούλησης της 
πολιτικής ελίτ και του κράτους 
να τις υλοποιήσουν. Υποτίμη-
σε, όμως, δύο παράγοντες: τον 
συνδυασμό πείσματος και υπε-
ρηφάνειας που ένιωσαν οι Ελλη-
νες για την παραμονή στο ευρώ 
και τις γεωπολιτικές διαστάσεις 
που θα είχε το Grexit. Η ιστορία 
«στεγνώνει» με την πάροδο του 
χρόνου και θα του αποδώσει το 
μερίδιο ευθύνης που του αναλο-
γεί μακριά από συνθήματα και 
συγκρούσεις.

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ 

ΒΟΛΦΓΚΑΝΓΚ ΣΟΪΜΠΛΕ

Η τελευταία εξομολόγηση για το Grexit 

Ο Βόλφγκανγκ Σόιμπλε συνέδεσε άρρηκτα το όνομά του με την ελληνική κρίση. Την άποψή του περί Grexit είχε εκφράσει ήδη από το 
2011 στον Ευάγγελο Βενιζέλο, όταν εκείνος ανέλαβε υπουργός Οικονομικών της κυβέρνησης Παπανδρέου. «Υπάρχουν δύο εναλλακτικές 
λύσεις. Η πρώτη είναι να εκχωρήσετε κομμάτια των κυριαρχικών σας δικαιωμάτων στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Η άλλη είναι ένα τάιμ άουτ 
(από τη συμμετοχή της Ελλάδος στο ευρώ)». Η απάντηση του Βενιζέλου ήταν αρνητική.

19 Απριλίου 2023. Με τον Βόλφγκανγκ Σόιμπλε, στο γραφείο του 
στο Βερολίνο. Στη συνάντηση που διήρκεσε περισσότερο από μία ώρα, 
ο πολύπειρος πολιτικός εκμυστηρεύτηκε λεπτομέρειες για το παρα-
σκήνιο της ελληνικής κρίσης και τον ρόλο που ο ίδιος διαδραμάτισε.   
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«Θα σας πω κάτι που 
έμαθα μετά από πολλά, 
πολλά χρόνια στην πολι-
τική», μου είπε στο γρα-
φείο του, το 2017. «Κανείς 
δεν έχασε τη δουλειά του 
από μια συνέντευξη 
που δεν έδωσε».  

«Ο Βαρουφάκης ήταν 
μια καταστροφή για
τη χώρα του. Κανείς άλ-
λος υπουργός Οικονο-
μικών δεν έχει κάνει τό-
ση ζημιά στον λαό του. 
Ηταν ένας πολύ αποτε-
λεσματικός πλασιέ».  

Τι διηγείτο πριν από οκτώ μήνες για την πρότασή του να βγει η Ελλάδα 
από το ευρώ – Οι αναμνήσεις του για Βενιζέλο, Τσίπρα, Βαρουφάκη 

Αυτός που έριξε τα σύνορα
Του ΕΝΡΙΚΟ ΛΕΤΑ

Για πολλούς από εμάς, ο Ζακ Ντε-
λόρ υπήρξε ο πραγματικός αρχι-
τέκτονας της Ευρώπης των ονεί-
ρων μας. Ενα όνειρο που έγινε 
πραγματικότητα. Μια γενιά εκεί-
νων, που όπως και εγώ γεννηθή-
καμε τη δεκαετία του ’60, αλλά 
και εκείνων που ακολούθησαν, 
μπόρεσαν να γίνουν μάρτυρες 
της γέννησης μιας Ευρώπης χω-
ρίς σύνορα.
 
Η θητεία του στην Κομισιόν σημα-
τοδότησε το μεγάλο άλμα προς 
τα εμπρός για την ενοποίηση. 
Μόλις έγινε πρόεδρος, ο Ντελόρ 
άνοιξε την εποχή του ευρωπα-
ϊκού κοινωνικού διαλόγου. Αξι-
οποιώντας αυτή τη δυναμική, 
ξεκίνησε το εγχείρημα που θα 
οδηγούσε στις 31 ∆εκεμβρίου 
1992 στην άρση των εμποδίων 
για την ελεύθερη μετακίνηση 
αγαθών, υπηρεσιών, κεφαλαίου 
και ανθρώπων.

Επρόκειτο για τις περίφημες τέσ-
σερις ελευθερίες της Ευρώπης, 

μια υπόσχεση που υλοποιήθη-
κε «μερικώς» από το 1993 και 
ύστερα.
 
Ενα μεγάλο όραμα της ιστορικής 
σημασίας μιας ενωμένης Ευρώ-
πης εκλείπει. Ο Ντελόρ διακατε-
χόταν από αυτή την αίσθηση της 
ιστορίας, σχεδόν την ενσάρκω-
νε. Πίσω στο 1989 σε αντίθεση 
με άλλους –για παράδειγμα την 
Μάργκαρετ Θάτσερ– δεν είδε 
την επανένωση της Γερμανίας 
ως απειλή.

Αντιθέτως, αντιλήφθηκε ότι η 
σημαντική αυτή διαδικασία θα 
έπρεπε να στηριχθεί. Και είχε 
αυτή τη μεγάλη διαίσθηση: η 
Γερμανία θα έπρεπε να δώσει 
στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες τη 
νομισματική ισχύ της σε αντάλ-
λαγμα για το πράσινο φως στην 
ενοποίηση. 
 
Ως προοδευτικός καθολικός, ο Ντε-
λόρ ήταν σε θέση να βασίσει την 
ιδέα του για την ανασύνθεση της 
Ευρώπης στις βασικές αξίες αυ-
τών των δύο πολιτικών πολιτι-

σμών: της αλληλεγγύης και ελευ-
θερίας.
 
Ωστόσο το όνειρό του ήταν πάνω 
απ’ όλα ένα όνειρο απελευθέρω-
σης: να ενώσει την πτώση του 
Τείχους του Βερολίνου με την 
ιδέα της άρσης των εσωτερικών 
συνόρων.
 
Είναι αλήθεια: οι κρίσιμες πτυχές 
του Μάαστριχτ, που ακόμα και 
ο Ντελόρ αντιλήφθηκε και κα-
τήγγειλε, δεν πρέπει να ακυρω-
θούν. Το αρχικό σχέδιο παρα-
μένει ανολοκλήρωτο. Υπάρχει 
έλλειψη ισορροπίας. Και δεν εί-
ναι τυχαίο ότι ο Ντελόρ επέμει-
νε στην ενίσχυση ενός κοινωνι-
κού πυλώνα.

Στην πραγματικότητα, βρισκόμα-
στε στην καρδιά μιας πραγμα-
τικής ρήξης, στην καρδιά μιας 
αλλαγής παραδείγματος που μας 
ωθεί προς την ίδια την κατεύ-
θυνση προς την οποία μας είχε 
κατευθύνει ο Ντελόρ. Οταν τον 
είδα πριν από μερικούς μήνες, 
μου είπε: «Να θυμάσαι ότι όταν 

εγκαινίασα την ενιαία αγορά, 
ήταν μια επιτυχία, διότι ταυτό-
χρονα εγκαινίασα τα διαρθρω-
τικά ταμεία για την πολιτική 
συνοχής.

Και να θυμάσαι ότι δεν υπάρχει 
ενιαία αγορά χωρίς συνοχή». Αυ-
τή είναι και η ουσία: να υπάρξει 
η διασφάλιση μιας «κοινωνικής 
ζεστασιάς» παράλληλα με την 
«ψυχρότητα της οικονομίας». 
 
Τα έργα του Ντελόρ και τα σημα-
ντικά επιτεύγματα (ενιαία αγο-
ρά, Erasmus, πολιτική συνοχής) 
υλοποιήθηκαν με μακροπρόθε-
σμο όραμα. Αντίθετα, αυτό που 
βλέπουμε σήμερα είναι άμεσες 
αντιδράσεις σε αποδιοργανωτι-
κές κρίσεις. Η αντίδραση σε μια 
κρίση είναι ένα πράγμα, το να 
έχεις όραμα είναι άλλο. Χρεια-
ζόμαστε λοιπόν μια Ευρώπη που 
δεν θα αντιδρά απλώς στις κρί-
σεις. Ούτε θα είναι όμηρος των 
εθνικών βέτο.

 
Ο Ενρίκο Λέτα είναι πρόεδρος του 
Ινστιτούτου «Ζακ Ντελόρ».

Ο Ντελόρ σε αντίθεση με άλλους –για παράδειγμα την Μάργκα-
ρετ Θάτσερ– δεν είδε την επανένωση της Γερμανίας ως απειλή.
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Την άποψη ότι ο πρόεδρος της 
Τουρκίας Ταγίπ Ερντογάν μοιά-
ζει σήμερα να έχει λιγότερη διά-
θεση για εντάσεις με την Ελλά-
δα εκφράζει ο Ράιαν Τζιντζέρας, 
καθηγητής στο τμήμα Εθνικής 
Ασφαλείας στη Σχολή Ναυτι-
κών Μεταπτυχιακών Σπουδών 
της Καλιφόρνιας, ο οποίος πέ-
ρυσι με το άρθρο του «Γιατί ο 
Ερντογάν ενδέχεται να επιλέξει 
τη σύγκρουση με την Ελλάδα» 
είχε προκαλέσει συζητήσεις σε 
όλα τα κέντρα λήψης αποφά-
σεων στην Ουάσιγκτον. Σήμε-
ρα, έναν χρόνο μετά, δηλώνει 
ότι έχει εκπλαγεί από το σημείο 
στο οποίο βρίσκονται οι σχέσεις 
των δύο χωρών, αλλά εκτιμά ότι 
το θετικό κλίμα μπορεί ανά πά-
σα στιγμή να ανατραπεί, αν το 
επιλέξει ο Ερντογάν. Ο κ. Τζι-
ντζέρας θεωρεί ότι τους επόμε-
νους μήνες θα υπάρξει μια πιο 
καθαρή εικόνα για το πώς θα 
διαμορφωθεί η κατάσταση, κα-
θώς θα ξεκαθαρίσουν οι πραγ-
ματικές προθέσεις των δύο χω-
ρών. Αναφερόμενος στις στενές 

σχέσεις ΗΠΑ - Ελλάδας τονίζει 
ότι αυτές διαμορφώνονται ανε-
ξαρτήτως των ελληνοτουρκικών 
εντάσεων.  

 
– Πέρυσι, σε ένα από τα άρθρα 
σας που συζητήθηκαν πολύ, 
χαρακτηρίσατε τη σύγκρουση 
μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας, 
όχι απλώς ως ένα «πιθανό», αλ-
λά ως το «πιθανότερο σενάριο». 
Σήμερα βρισκόμαστε σε μια δι-
αδικασία αποκλιμάκωσης των 
σχέσεων. Πώς νομίζετε ότι θα 
εξελιχθούν τα πράγματα;  

– Νομίζω ότι θα έχουμε μια 
καλύτερη εικόνα για το πού πά-
νε τα πράγματα μέχρι την άνοι-
ξη. Πιστεύω ότι μέχρι τότε θα εί-
ναι πιο ξεκάθαρος ο τρόπος με 
τον οποίο οι δύο πλευρές σκο-
πεύουν να αντιμετωπίσουν τα 
πιο σοβαρά ζητήματα, που τα-
λανίζουν τις σχέσεις τους. Θα 
μπορούσαν, θεωρητικά πάντα 
μιλώντας, να συνεχίσουν να με-
ταθέτουν την αντιμετώπιση των 
δύσκολων ζητημάτων στο μέλ-
λον, παρατείνοντας τις συνα-
ντήσεις εργασίας και τις συνο-
μιλίες που ήδη έχουν ξεκινήσει 

σε διάφορα επίπεδα. Η άποψή 
μου είναι ότι η Αγκυρα φαίνε-
ται να έχει μικρότερη διάθεση 
για εντάσεις με την Ελλάδα, σε 
σχέση πάντα με τα τελευταία 
δύο χρόνια, δεδομένων των άλ-
λων σοβαρών ζητημάτων που 
αντιμετωπίζει. Αλλά αυτό μπο-
ρεί να αλλάξει από τη μια στιγ-
μή στην άλλη, ανάλογα με τις 
απόψεις και τα συμφέροντα του 
Ερντογάν.  

 
– Νομίζετε ότι η ενισχυμένη 
αμερικανική παρουσία στην 
Ελλάδα και η στενή συνεργα-
σία Αθήνας - Ουάσιγκτον λει-
τούργησαν αποτρεπτικά για την 
Τουρκία; Επηρέασαν ίσως τον 
τρόπο σκέψης και τους υπολο-
γισμούς του Ερντογάν;  

– Θα σας πω την προσωπική 
άποψή μου, χωρίς να σημαίνει 
ότι εκφράζω την αμερικανική 
κυβέρνηση. ∆εν νομίζω ότι οι 
ΗΠΑ προσπάθησαν να προειδο-
ποιήσουν την Τουρκία για κάτι 
ή να της στείλουν κάποιο μήνυ-
μα. Νομίζω ότι η συνεργασία των 
ΗΠΑ με την Ελλάδα βασίζεται 
και στηρίζεται σε συμφέροντα 

ανεξάρτητα των ελληνοτουρκι-
κών εντάσεων. Η Αγκυρα μπο-
ρεί πράγματι να βλέπει αυτή τη 
συνεργασία ως απειλή ή ως προ-
σπάθεια αποτροπής περαιτέρω 
επιθετικότητας, αλλά η σχέση 
ΗΠΑ - Ελλάδας δεν διαμορφώ-
νεται ή επηρεάζεται από έναν 
τέτοιο παράγοντα.   

 
– Τι θα μπορούσε να προκαλέ-
σει νέα ένταση στην επιχειρού-
μενη αποκλιμάκωση; 

– ∆εν είμαι σίγουρος. Εάν το 
ζήτημα της πώλησης των μαχητι-
κών F-16 προς την Τουρκία παρα-
μείνει άλυτο, ενώ η Ουάσιγκτον 
αποφασίσει να οριστικοποιήσει 
τη μεταφορά των F-35 στην Αθή-
να, αυτή θα είναι μια εξέλιξη που 
θα μπορούσε να δημιουργήσει 
εντάσεις.   

 
– Πιστεύετε ότι αυτή η βελτί-
ωση που καταγράφεται τους 
τελευταίους μήνες μπορεί να 
έχει διάρκεια;  

– Μακροπρόθεσμα είμαι απαι-
σιόδοξος. Αλλά πρέπει να σας 
πω επίσης ότι εκπλήσσομαι για 
το σημείο στο οποίο βρισκόμα-

στε σήμερα. Για το πού ακριβώς 
βρίσκονται αυτή τη στιγμή οι 
ελληνοτουρκικές σχέσεις. Βρα-
χυπρόθεσμα, αν με ρωτάτε, θα 
σας έλεγα ότι διακρίνω μια αβε-
βαιότητα.    

 
– Εκτός από τα ουσιαστικά ζη-
τήματα που παραμένουν δύσκο-
λα διαχειρίσιμα, πώς μπορούν 
θέματα όπως η επιμονή της 
Τουρκίας σε δύο κράτη στην 
Κύπρο να εκτροχιάσουν οποια-
δήποτε προσέγγιση και να προ-
καλέσουν νέες εντάσεις;  

– Είναι σαφές ότι ο Ερντογάν 
έχει κάνει τα πάντα, ενδεχομέ-
νως περισσότερα από όσα θα πε-
ρίμενε κανείς, για να συνεχίσει 
τη διαδικασία αποκλιμάκωσης 
των σχέσεων με την Ελλάδα. 
Οπως είπα και προηγουμένως, 
νομίζω ότι η κατάσταση βρίσκε-
ται αποκλειστικά στα χέρια του 
Ερντογάν. Είναι δική του από-
φαση αν θα συνεχίσει αυτή τη 
διαδικασία αποκατάστασης των 
σχέσεων με την Αθήνα, παρά τα 
όποια σημάδια πίεσης στην Κύ-
προ και παρά τα άλλα περιφερει-
ακά ζητήματα.

Η εκάστοτε εξέλιξη της πολύπλο-
κης και συχνά προβληματικής 
αμερικανοτουρκικής σχέσης 
αποτελεί εκ των πραγμάτων 
σταθερά και της ελληνικής δι-
πλωματίας, όσο δύσκολο κι αν 
είναι να γίνει δημόσια συζήτηση 
γι’ αυτό. Οι δυσκολίες ανάμεσα 
σε Ουάσιγκτον και Αγκυρα είναι 
πάντα πιθανόν να έχουν επιπτώ-
σεις στα ελληνοτουρκικά, ενώ 
καλύτερη συνεννόηση ανάμεσα 
σ’ αυτούς τους δύο παράγοντες 
βοηθάει πάντα στην ύφεση, ει-
δικά τα τελευταία χρόνια. 

Η τρέχουσα διαφωνία της Ου-
άσιγκτον με την Αγκυρα έχει 
αντικείμενο την ενίσχυση της 
τουρκικής αεροπορίας με F-16, 
αλλά και την αποδέσμευση βο-
ήθειας που είναι αναγκαία για 
την αμυντική βιομηχανία της 
χώρας. Από την άλλη πλευρά, 
όπως είναι γνωστό, η Αγκυρα 
πρέπει (επιτέλους) να προχω-
ρήσει στην έγκριση της έντα-
ξης της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ, την 
οποία η Ουάσιγκτον θεωρεί υψί-
στης σημασίας. Θεωρητικά, όλα 
αυτά θα κριθούν μετά τις 15 Ια-
νουαρίου, όταν αρχίζει ξανά τις 
εργασίες της η τουρκική εθνο-
συνέλευση, αν και η Αγκυρα πε-
ριμένει κάποια κίνηση νωρίτερα 
από την Ουάσιγκτον. 

Είναι προφανές ότι στην Αθή-
να η μεγαλύτερη εικόνα περι-
λαμβάνει και τις εκλογές του 
Νοεμβρίου, που θα κρίνουν αν 
ο Τζο Μπάιντεν θα εξακολου-
θήσει να είναι πρόεδρος ή θα 
βρεθεί ξανά στον Λευκό Οίκο 
ο Ντόναλντ Τραμπ, ενδεχόμε-
νο το οποίο δεν θα δημιουργή-
σει ερωτηματικά μόνο για τη 
μελλοντική εξέλιξη των ελλη-
νοτουρκικών σχέσεων, αλλά για 
τον προσανατολισμό της ∆ύσης 
συνολικότερα. 

Το αίτημα

Ωστόσο υπάρχουν και κά-
ποια πιο πρακτικά ζητήματα, 
που αφορούν εν προκειμένω 
την προμήθεια μαχητικών πέ-
μπτης γενιάς F-35 από την Πο-
λεμική Αεροπορία (Π.Α.). Οπως 
είναι γνωστό, η Π.Α. έχει στείλει 
επιστολή αιτήματος για επιστο-
λή αποδοχής (LoR for LoA) από 
τις ΗΠΑ, ήδη από τον Ιούνιο του 
2022. Η Ουάσιγκτον –παρά τις 
αρχικές διαβεβαιώσεις– ουσια-
στικά συνέδεσε την απάντηση 

αποδοχής στην Αθήνα, με την 
εξέλιξη του αιτήματος που είχε 
εν τω μεταξύ κάνει η Αγκυρα για 

προμήθεια νέων F-16 Viper και 
την αναβάθμιση παλαιότερων. 

Στη λογική της αμερικανικής 
κυβέρνησης, η διατήρηση της 
Τουρκίας ένα τεχνολογικό βή-
μα πίσω από την Ελλάδα στον 
τομέα της αεροπορικής ισχύος 
υπηρετεί και την ανάγκη να μην 
ανοίξει περισσότερο το ήδη με-
γάλο χάσμα σε άλλους τομείς 
εξοπλιστικών συστημάτων ανά-
μεσα στις δύο χώρες. 

Πιθανή προώθηση του αιτή-
ματος της Αθήνας για F-35, δί-
χως παράλληλη έγκριση των 
F-16 Viper για την Αγκυρα, θα 
διευρύνει το χάσμα υπέρ της 

Π.Α. ακόμη περισσότερο, με επι-
πτώσεις που δεν αφορούν μό-
νο το Αιγαίο αλλά και τον γε-
νικότερο προσανατολισμό της 
Τουρκίας, η οποία –βεβαίως– 
δεν μπορεί να μείνει χωρίς στό-
λο σύγχρονων μαχητικών αε-
ροσκαφών. 

Πρόκειται, πάντως, για ένα 
πάγιο αίτημα της ελληνικής 
ομογένειας και φίλων της Ελ-
λάδας στην Ουάσιγκτον, που 
επισημαίνουν ότι η υπόθεση 
των ελληνικών F-35 δεν μπορεί 
να παραμένει σε ομηρία λόγω 
της αμερικανοτουρκικής διαφο-
ράς για την ένταξη της Σουηδί-

ας στο ΝΑΤΟ. Υπενθυμίζεται ότι 
αυτή τη στιγμή η τουρκική αε-
ροπορία έχει να αντιμετωπίσει 

πολύ χαμηλές διαθεσιμότητες 
των μαχητικών αεροσκαφών 
της, λόγω ακριβώς αυτής της 
εκκρεμότητας. Η αγωνία αυτή 
αντικατοπτρίζεται και στην πε-
ριοδεία που έχουν κάνει επιτε-
λείς και αξιωματούχοι της τουρ-
κικής κυβέρνησης στις χώρες 
συμπαραγωγής του Eurofighter, 
Ηνωμένο Βασίλειο, Ιταλία, Ισπα-
νία και Γερμανία, με την τελευ-
ταία να μη δίνει τη συγκατάθε-
σή της για εξαγωγή προς την 
Τουρκία.

Ως προς την απάντηση της 
Ουάσιγκτον στην Ελλάδα, υπεν-
θυμίζεται ότι η αρχική επιστολή 
αιτήματος είχε βάση την προ-
μήθεια 20 F-35A με την προαί-
ρεση επέκτασης για ακόμη 20, 
δηλαδή συνολικά 40 αεροσκά-
φη σε βάθος χρόνου. 

Τα δημοσιονομικά

Σύμφωνα με καλά πληροφο-
ρημένες πηγές της «Κ», η καθυ-
στέρηση απάντησης έως τώρα 
δεν προβλημάτισε καθόλου την 
Αθήνα, όπου, ούτως ή άλλως, 
υπήρχε μια ανησυχία για τον 
δημοσιονομικό χώρο που υφί-
σταται για νέα εξοπλιστικά. Αλ-
λωστε φαίνεται ότι ήδη η Αθήνα 
κατευθύνεται σε έναν πιο περι-
ορισμένο αριθμό αεροσκαφών 
σε πρώτη φάση – συγκεκριμέ-
να 12 αντί για 20. Οπως όλα δεί-
χνουν, τους πρώτους μήνες του 
2024 η απάντηση που θα έρθει 
θα οδηγήσει σε διαπραγματεύ-
σεις ανάμεσα στις δύο πλευρές, 
οι οποίες θα καταλήξουν και στα 
πιο πρακτικά βήματα. 

Εφόσον η επιστολή αποδο-
χής φθάσει στην Αθήνα πράγ-
ματι στους πρώτους μήνες του 
2024, οι συζητήσεις μπορεί να 
διαρκέσουν κάποιους μήνες για 
λόγους ουσιώδεις, καθώς αρκε-
τοί στο υπουργείο Εθνικής Αμυ-
νας εκτιμούν ότι τα F-35 είναι 
δυνατόν να ενταχθούν σε κα-
θεστώς χρηματοδότησης FMF 
(Foreign Military Financing), 
γεγονός που θα διευκόλυνε την 
ελληνική πλευρά, που αυτή την 
περίοδο επιχειρεί να βάλει σε 
προτεραιότητα τις αμυντικές 
δαπάνες της επόμενης πενταετί-
ας. Πέρα, βέβαια, από τα ίδια τα 
F-35 ως «τεμάχια», η έναρξη δια-
πραγματεύσεων θα ανοίξει ξανά 
κάποια κεφάλαια που αφορούν 
την υποστήριξη και τη δημιουρ-
γία των απαραίτητων υποδομών 
γι’ αυτά τα συστήματα. 

Αναμονή, χωρίς βιασύνη, για τα F-35
Η Αθήνα παρακολουθεί τη διελκυστίνδα Αγκυρας - Ουάσιγκτον με το ένα μάτι και στις αμερικανικές εκλογές

Η ελληνική παροικία 
στην Ουάσιγκτον πιέ-
ζει –και ενόψει Νοεμβρί-
ου– για αποσύνδεση των 
F-35 από την αμερικανο-
τουρκική διαφορά
για την ένταξη
της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ.

Πιθανή προώθηση του 
αιτήματος της Αθήνας 
για τα F-35, δίχως 
παράλληλη έγκριση 
των F-16 Viper για την 
Αγκυρα, θα διευρύνει 
το χάσμα υπέρ της 
Πολεμικής Αεροπορίας.

Μαχητικό F-35. Η Πολεμική Αεροπορία περιμένει την απάντηση των ΗΠΑ για την αγορά 20 (+20, μελλοντικά) αεροσκαφών, ωστόσο οι τελικές 
αποφάσεις θα εξαρτηθούν από τις δημοσιονομικές δυνατότητες της Αθήνας και (κυρίως) από τις... κάλπες του Νοεμβρίου.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Μέχρι την άνοιξη θα φανεί πού το πάει ο Ερντογάν  

Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΑΡΓΥΡΗ

Ράιαν Τζιντζέρας, καθηγητής στο τμήμα Εθνικής Ασφαλείας στη Σχολή Ναυτικών Μεταπτυχιακών Σπουδών της Καλιφόρνιας  

Η συνεργασία των ΗΠΑ με την Ελλάδα βασίζεται και στηρίζεται σε συμφέροντα ανεξάρτητα των ελληνοτουρκικών εντάσεων  

Η Αγκυρα φαίνεται
να έχει μικρότερη 
διάθεση για εντάσεις
με την Ελλάδα, σε σχέση 
πάντα με τα τελευταία 
δύο χρόνια. Αλλά αυτό 
μπορεί να αλλάξει.

«Μακροπρόθεσμα είμαι απαισιό-
δοξος», λέει με αφορμή τη βελτίω-
ση των ελληνοτουρκικών σχέσεων ο 
Ράιαν Τζιντζέρας. «Αλλά επίσης εκ-
πλήσσομαι για το σημείο στο οποίο 
βρισκόμαστε σήμερα».  



Θ
υμάμαι να περιμέ-
νω και να καλωσο-
ρίζω τον καινούργιο 
χρόνο, αλλά και να 
αναρωτιέμαι προς 

τι τέτοια αδημονία για μια ημέρα 
όπου τα εόρτια αισθήματα διαρ-
κούν την Πρωτοχρονιά και από 
την επομένη όλα επανέρχονται 
στην προτέρα κατάσταση και δι-
άθεση. Τι φέρνει, άραγε, ο χρόνος 
που έφυγε;  

Καθώς δεν ζούμε τόσο στον κό-
σμο της φύσεως όσο της Ιστορίας, 
οι συνέπειες του παρελθόντος συ-
νήθως προκύπτουν εν είδει μέλ-
λοντος. Στην Ιστορία μέτρο του 
χρόνου δεν είναι η κίνηση στον 
χώρο, αλλά η άπλωση του πνεύ-
ματος πριν και μετά το «τώρα». 
Θα ήταν αδύνατο να αναλογιστού-
με τα περασμένα εάν δεν συνδέα-
με τα γεγονότα με το νόημά τους. 
Ετσι μόνο περνάμε από την αίσθη-
ση στις εσωτερικές της προϋποθέ-
σεις και συνυπάρχουμε πέρα από 
το ένστικτο.   

Μεγαλώσαμε με το πνεύμα 
στραμμένο στο μέλλον, στην ιδέα 
μιας προόδου γεμάτης υποσχέσεις 
για καλύτερο αύριο. Προς τα τέ-
λη, όμως, της δεκαετίας του 1960, 
με τον φόβο ενός πυρηνικού πο-
λέμου, την κλιματική κρίση και 
τον διαστημικό ανταγωνισμό των 
υπερδυνάμεων, η προοπτική της 
οικονομικής αναπτύξεως έδωσε 
τη θέση της στη διόρθωση λαθών 
του παρελθόντος. Χάρη σε κινή-
ματα νεολαίας των ανεπτυγμένων 
χωρών, το διστακτικό τούτο μέλ-
λον άνοιξε δρόμο στην ηγεμονία 
του κοινωνικά παρόντος χρόνου, 
με χαρακτηριστικές εκφράσεις τη 
μεγάλη γιορτή στο Γούντστοκ των 
Ηνωμένων Πολιτειών και τον γαλ-
λικό Μάη του 1968. Τα κινήματα 
αυτά εξέπεμπαν μηνύματα ανα-
τροπής, αλλά εν τέλει διεκδικού-
σαν με έμφαση ένα διαφορετικό 
τρόπο ζωής «εδώ και τώρα».  

Με απαξιωμένο το παρελθόν 

και το μέλλον ανεξέλεγκτο, την 
παράδοση εγκλωβισμένη σε στε-
ρεότυπα και την πρόοδο διφορού-
μενη, έμενε μόνο το παρόν για να 
στηριχθεί επάνω του η σαστισμένη 
ανθρωπότης. Ετσι, εδώ και μισόν 
αιώνα βιώνουμε μία ιστορική πε-
ρίοδο, όπου αν και γεννιόμαστε, 
μεγαλώνουμε και φεύγουμε στον 
χρόνο, το παρόν εξουσιάζει τις ψυ-
χές και τα πράγματα. 

 

Χωρίς «πριν» 
και «μετά» 

Το παρόν είναι χρόνος με «πριν» και 
«μετά», ένα σημείο από όπου τα 
πάντα περνούν και παραδόξως μέ-
νουν, αφού τώρα «θυμόμαστε» το 
παρελθόν και «τώρα» σχεδιάζουμε 
το μέλλον. Με δεδομένο το «πριν» 
και «μετά», στο παρόν βρίσκουμε 
τον εαυτό μας και αντίστοιχο προ-
σανατολισμό· με δυσεύρετο «πριν» 
και «μετά» βουλιάζουμε στον χώρο, 
στερούμενοι εαυτού και συνειδή-
σεως να βεβαιώνει πως υπάρχουμε.  

Ομως ένα παρόν χωρίς «πριν» 
και «μετά» συμβιώνει μόνο με τον 
εαυτό του και χρειάζεται όλο και 
μεγαλύτερη ταχύτητα ώστε να 
υπερφαλαγγίζει τον χώρο. Για την 
ακρίβεια, ζει τη μοναξιά του εν δι-
αστολή και τη διαστολή του σαν 
παγκοσμίωση. ∆εν αντιλαμβάνεται 
τον εαυτό του μόνο σαν άμεσο χρό-
νο, αλλά εννοεί να ζούμε σ’ αυτόν 
και γι’ αυτόν ανά πάσα στιγμή. Τη 
λογική του παρόντος ακολούθησαν 
τα οικονομικοπολιτικά συστήματα, 
την υπηρετούν δε με συνέπεια η 
ψηφιακή τεχνολογία και η τεχνη-
τή νοημοσύνη.   

Οι περαιτέρω εξελίξεις εκβάλ-
λουν σε μία οικονομία η οποία 
καταξιώνει «το συντομότερο δυ-
νατόν», ενώ σταδιακά το παρόν 
ταυτίζεται με τη στιγμή, χωρίς να 

παύει να επιβεβαιώνεται στη μα-
κροζωία και στη δραματική μείω-
ση των γεννήσεων του δυτικού κό-
σμου. Πληροφορούμαστε τα πάντα 
αδιάκοπα από τα κινητά τηλέφω-
να και τα τάμπλετ, με αγωνία μη 
χάσουμε τίποτα από τα μικρά και 
μεγάλα δρώμενα στην υφήλιο. Από 
το «χθες» και το «αύριο», βρεθή-
καμε στο «τώρα», στη στιγμή σαν 
ελιξήριο τάχα της ζωής. 

Το κατεπείγον βασιλεύει, δια-
πιστώνουν όσοι μελετούν τα κοι-
νωνικά. Μ’ άλλα λόγια, οι κύκλοι 
δραστηριοτήτων όλο και συντο-
μεύουν, καθώς οι ηλεκτρονικοί 
υπολογιστές ανταποκρίνονται σε 
κλάσματα δευτερολέπτου, ώστε 
το μέλλον να ανάγεται στην επο-
μένη στιγμή, με επακόλουθα την 
επαπειλουμένη καθυστέρηση και 
την καταθλιπτική διάθεση. Ο ψηφι-
ακός εκσυγχρονισμός επιβάλλει ως 
λειτουργικό χρόνο τον στιγμιαίο, 
χωρίς άλλα κριτήρια, οπότε στον 
ορίζοντα των «κλικ» το έργο του 
λαμβάνει ψυχαναγκαστικές δια-
στάσεις, ενώ ο καταιγισμός των 

γεγονότων στα ΜΜΕ προβαίνει 
σαν αυθεντική ιστορικότης. 

 

Φτωχαίνει 
ο άνθρωπος 

Η δεσποτεία του στιγμιαίου παρό-
ντος φτωχαίνει απελπιστικά τον 
άνθρωπο και την κοινωνία. Το προ-
ανήγγειλε ήδη το ψυχικό παράλ-
ληλο της ικανοποιήσεως κάθε εί-
δους επιθυμίας, υπό την σκέπη του 
ατομικού δικαιώματος. Επιθυμίας 
για την ίδια την ευχαρίστηση, όχι 
για αγαθές προεκτάσεις της αλή-
θειας της στην ανθρώπινη συνθή-
κη. Αλλο η φυσική επιθυμία καθ’ 
εαυτήν και άλλο μια επιθυμία με 
γνώμονα την αυθεντικότητα του 
ανθρώπου. Η επιθυμία μπορεί να 
διεκδικεί τον χαρακτήρα του δικαι-
ώματος μόνον εφόσον η αξία της 
κοινωνικής συνυπάρξεως επιτρέπει 
να διακρίνουμε τα μέσα από τον 
σκοπό της πράξεως. ∆ιαφορετικά 
επευλογούμε το χάος.  

Λόγου χάριν, τι γίνεται όταν ο 

επαΐων των ψηφιακών διεργασιών 
επιφορτίζεται να «τρέξει» υπουρ-
γεία όπως της Παιδείας, όπου ο 
ρυθμός της ταχύτητος επιβάλλει 
στην εργασία των μαθητών και 
φοιτητών την ήσσονα προσπάθεια 
και το μηχανικό «ξεπέταγμα» της 
διδακτέας ύλης, ενώ, αντιθέτως, 
χρειάζεται το αργό σταθερό «χώ-
νεμα» του γνωστικού αντικειμέ-
νου, η κατανόησή του με τη δια-
περαστική της σιωπή; Το «μέλλον» 
που προσφέρει η εργαλειακή τούτη 
επάρκεια είναι υποβαθμισμένο, τα-
χύτατα αποκτώμενα τυπικά «προ-
σόντα» μέσω της απλοποιήσεως 
αντί της εμβαθύνσεως. Τι κόσμο θα 
διαμορφώσουν οι αυριανές γενιές 
των εφηρμοσμένων «γνώσεων»; 

Οι νέοι μεθούν με το επιθυμη-
τικό «τώρα», αφού τα προς το ζην 
εξασφαλίζουν οι γονείς. Εχουν την 
πολυτέλεια μιας αρνητικότητος η 
οποία εν ονόματι του παρόντος 
ασκεί βία εναντίον ανθρώπων και 
θεσμών. Συνυπολογίζω εδώ τη βία 
της ανυπομονησίας τους, ως εσω-
τερικού χρόνου των απαιτουμένων 
υψηλών επαγγελματικών αποδό-
σεων. Απαιτήσεις τέτοιου είδους 
γεννούν βία, αφ’ ης στιγμής η ανα-
μονή του αποτελέσματος τρέπεται 
σε εναγώνιο χρόνο, που δίνει το 
«παρών» σαν αλλοπρόσαλλος θό-
ρυβος. Η αίσθηση, η συνείδηση 
και η άσκηση ευθύνης χρειάζονται 
οπωσδήποτε χρόνο. 

 

Αδιαφορία 
και συνείδηση 

Και με την ιστορία τι να κάνουμε; 
Να εμπιστευθούμε τα αποτυπώ-
ματα των γεγονότων στις ψηφιακές 
πλατφόρμες και να παραιτηθούμε 
από το νόημά τους, το οποίο συνυ-
φαίνει το «πριν» με το «τώρα» και 
με το «μετά»; Η αδιαφορία για το 

παρελθόν πλάθει ρηχή συνείδη-
ση των στόχων μας. Ή μήπως να 
το διεκδικήσουμε προσεγγίζοντας 
τον αλλοτινό καιρό σαν σύγχρονο 
του παρόντος μας και του παρόντος 
του ως παρελθόντος; Σ’ αυτή την 
περίπτωση τη θέση του αντικειμε-
νικού χρόνου καταλαμβάνει ο υπο-
κειμενικός, οπότε η μνήμη αντί να 
αναπαράγει παθητικά, δημιουργεί. 
Θεμελιώνει μία σχέση τού «τώρα» 
με το «πριν», στην οποία τα πράγ-
ματα δεν περνούν αλλά ανανεώνο-
νται. Ο Μπέρξον το έδειξε εύστοχα.  

Ολα δείχνουν προς ρήξη της δι-
άρκειας του χρόνου με τον εγκλει-
σμό του «τώρα» στη στιγμή. Τη δυ-
σκολεύουν βέβαια οι ιδεοληψίες 
της ανυπέρβλητης καταβολής και 
της οριστικής συντέλειας, μολονότι 
αμφότερες προϋποθέτουν ένα συ-
στατικό παρόν. Ωστόσο το παρόν 
τούτο, μόνο του, σημαίνει παρακ-
μή, ενώ το παρόν στη σύνολη ζωή 
του χρόνου ενέχει αναγέννηση. 
Σκοπός δεν είναι να εκτιναχθεί στα 
ύψη η πίεση της στιγμής, διότι θα 
την αναζητούμε νοσηρά σε άλλη 
και άλλη δόση· Σκοπός είναι ν’ αλ-
λάξουμε τη σχέση με τον χρόνο, να 
γίνει ο χρόνος μέσα μας μια ζωτι-
κή διάρκεια. Τότε μόνον οι συνει-
δήσεις θα απαγκιστρωθούν από το 
ψιλό «τώρα» και το παρόν θα τρα-
πεί σε πεδίο υπαρκτικών επιλογών, 
οπότε στη δημιουργική του εκδοχή 
θα συνιστά έξοδο του παρελθόντος 
προς το μέλλον. 

Πλέον οι χρονικότητες του πα-
ρελθόντος, του παρόντος και του 
μέλλοντος δεν αποτελούν διακριτές 
περιόδους συνεχόμενες εξωτερικά, 
αλλά συνυπάρχουν. Είναι διαφορε-
τικές δυνατότητες μιας διάρκειας η 
οποία ενεργοποιείται μέσα μας ως 
αυτοσυνείδηση. Η αυτοσυνείδηση 
διαβάζει στο «είναι» το «δέον είναι» 
και υπ’ αυτό το πρίσμα δεν δίνει χώ-
ρο στη βία. ∆ίνει χώρο στην ανθρω-
πινότητα όπως αναπτύσσεται στη 
σφαίρα του νοήματος – ένα σύμπαν 
που ονομάζουμε αλλιώς Πολιτισμό.  

Ο κ. Στέλιος Ράμφος είναι συγγραφέας.

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΡΑΜΦΟΥ  

Ζούμε υπό την εξουσία του παρόντος;  

Οι γρίφοι του 2024

ΕΙΚΟΝΟΓΡΑΦΗΣΕΙΣ 
ΑΦΙΕΡΩΜΑΤΟΣ: 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ

Κυριακή 31 Δεκεμβρίου 2023

Τι σημαίνει για την Ελλάδα
και τον κόσμο μια 

επανεκλογή του Τραμπ;

Πόσο ευάλωτη είναι 
η Δύση; Κερδίζει, αλήθεια,

η Ρωσία τον πόλεμο;

Κινδυνεύει η Ε.E.
από ακροδεξιό

«τσουνάμι»;

Πρέπει 
να φοβόμαστε 

την τεχνητή νοημοσύνη;

Ποιος θα πάρει
το Νομπέλ

Λογοτεχνίας;

Οι προβλέψεις των ειδικών για 
τις μεγάλες προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει ο κόσμος τη νέα χρονιά

Του ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ

Τ
ο 2024 είναι έτος συρ-
ροής επετείων, για 
την ακρίβεια είναι 
το έτος της καμπύ-
λης των επετείων. Η 

βασική επετειακή αλληλουχία 
περιλαμβάνει προφανώς τα πε-
νήντα χρόνια από το πραξικόπη-
μα της χούντας κατά του Μακα-
ρίου και της εύθραυστης, ούτως 
ή άλλως, συνταγματικής νομιμό-
τητας στην Κυπριακή ∆ημοκρα-
τία, τα πενήντα χρόνια από την 
τουρκική στρατιωτική εισβολή 
στην Κύπρο και την έναρξη της 
κατοχής στο βόρειο τμήμα της 
και βεβαίως τα πενήντα χρόνια 
από την κατάρρευση της δικτα-
τορίας και τη Μεταπολίτευση. 

Η τριακοστή επέτειος όλων 
αυτών των γεγονότων, το 2004, 
είχε συμπέσει με τη διεξαγωγή 
των Ολυμπιακών Αγώνων της 
Αθήνας. Η εικοστή επέτειος των 
Αγώνων είναι μια ακόμη υπό-
μνηση που κομίζει το νέο έτος. 
Από τα είκοσι χρόνια που μεσο-
λάβησαν τα δεκαέξι συγκροτούν 
μάλιστα μια περίοδο σπάνιας 
πυκνότητας καθώς περιλαμβά-
νουν την εμπειρία της οικονο-
μικής κρίσης, την πανδημία και 
την «πανηγυρική» είσοδο στην 
εποχή των μόνιμων και πολλα-
πλών κρίσεων. 

Η συρροή των επετείων προ-
σφέρει ίσως από μόνη της ένα 
ερμηνευτικό σχήμα για την Ελ-
λάδα των πενήντα τελευταίων 
ετών. Μας καλεί να θυμηθού-
με τα τραυματικά και επώδυνα 
θεμέλια της Μεταπολίτευσης. 
Μας δείχνει ανάγλυφα τη σχέ-
ση που υπάρχει ανάμεσα αφε-
νός μεν στη δημοκρατία ή με 
άλλη διατύπωση στην εσωτερι-
κή πολιτική και θεσμική κατά-
σταση, αφετέρου δε στην εξω-
τερική πολιτική ή ακριβέστερα 
την εξωτερική ασφάλεια και τη 
συνολική ισχύ της χώρας. Μια 
χώρα θεσμικά ελλειμματική και 
ανολοκλήρωτη υπονομεύει την 
εθνική της ισχύ και μια ήττα στο 
πεδίο της εξωτερικής ασφάλει-
ας οδηγεί στην αποκατάσταση 
της δημοκρατικής νομιμότητας. 

Το γεγονός ότι, όπως συμβαί-
νει επί πενήντα χρόνια, η «χρυ-
σή» πεντηκοστή επέτειος της 
Μεταπολίτευσης θα γιορταστεί 
και φέτος αμέσως μετά την επέ-
τειο του πραξικοπήματος και 
της τουρκικής στρατιωτικής ει-
σβολής στην Κύπρο με ανοικτό 
πάντα το Κυπριακό αλλά με μια 
θετική ατμόσφαιρα να κυριαρχεί 

στις ελληνοτουρκικές σχέσεις, 
ίσως βοηθήσει τον συλλογικό 
προβληματισμό γύρω από θεμε-
λιώδη ζητήματα, όπως το ερώ-
τημα για το πού η πάροδος του 
χρόνου έχει λειτουργήσει θετι-
κά και πού αρνητικά όλη αυτή 
την περίοδο. 

Η καμπύλη που σχηματίζουν 
οι επέτειοι είναι εντυπωσιακή. 
Τα τριάντα πρώτα χρόνια της 
Μεταπολίτευσης, από το 1974 
έως το 2004, εξελίσσονται μάλ-
λον γραμμικά, χωρίς να διατα-
ράσσεται η αίσθηση της οικονο-
μικής προόδου αλλά και χωρίς να 
υπάρχει, όπως αποδείχθηκε στη 
συνέχεια, η αναγκαία επίγνωση 
και μέριμνα για τη βιωσιμότητά 
της. Το 2004 είναι το κορυφαίο 
σημείο της πρώτης αυτής φά-
σης. Η Ελλάδα είναι πλέον μέ-
λος της Ευρωζώνης. Η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει ενταχθεί στην 
Ε.Ε. παρά την απόρριψη του σχε-
δίου Ανάν και άρα χωρίς να έχει 
λυθεί το Κυπριακό. Οι Ολυμπια-
κοί Αγώνες είναι η πιο λαμπρή 
στιγμή ενός κράτους που απο-
δεικνύει την αποτελεσματικό-
τητά του σε συνεργασία με μια 
ζωντανή και δυναμική κοινωνία 

των πολιτών. Η εικοσαετία που 
ακολουθεί, από την τριακοστή 
έως την πεντηκοστή επέτειο της 
Μεταπολίτευσης, εμπεριέχει την 
κάθοδο προς την έκρηξη της οι-
κονομικής κρίσης, τη δραματι-
κή προσπάθεια διαχείρισης και 
υπέρβασής της και τη σταδιακή 
άνοδο προς την αποκατάσταση 
της «κανονικότητας» μέσα σε 
ένα πολύ πιο πολύπλοκο διεθνές 
περιβάλλον. 

Το έτος - τομή
Το γεγονός ότι η πεντηκοστή επέ-
τειος της Μεταπολίτευσης συ-
μπίπτει τόσο «στρογγυλά» με 
την εικοστή επέτειο των Ολυ-
μπιακών Αγώνων αναδεικνύει 
το 2004 ως έτος που τέμνει την 
πεντηκονταετία της Μεταπολί-
τευσης και καθιστά προφανή τη 
διάκριση ανάμεσα στην πρώτη 
και τη δεύτερη φάση της. Επι-
πλέον η σύμπτωση των επετείων 
βοηθά, θεωρώ, στην εξοικείωση 
με τον ιστορικό χρόνο. Η πεντη-
κονταετία μπορεί να διεκδικήσει 
τη βαρύτητα του μακρού ιστο-
ρικού χρόνου. Η εικοσαετία δι-
ατηρεί ακόμη την αίσθηση του 

βραχέος ιστορικού χρόνου. 
Το 2024 συρρέουν όμως και 

πολλές άλλες επέτειοι που συ-
μπληρώνουν την αίσθηση της 
καμπύλης και υπενθυμίζουν ότι 
η Ιστορία είναι γεμάτη από πα-
λινδρομήσεις και αντιφάσεις. Με 
θεμελιώδη και καθοριστική την 
αντίφαση ανάμεσα στις συγκυ-
ριακές εκλογικές επιλογές και 
τη συνολική εκ των υστέρων 
αξιολόγηση μιας περιόδου με 
κριτήρια ιστορικά. Χωρίς όμως 
περιοδικές εκλογές εκτεθειμένες 
στους κινδύνους της συγκυρίας 
δεν υπάρχει δημοκρατία ακόμη 
και αν πρέπει όλες οι μεγάλες 
ιστορικές επέτειοι να είναι σε με-
γάλο βαθμό μια άσκηση αναδρο-
μικής εξήγησης, αξιολόγησης 
ή ακόμη και αντίκρουσης δη-
μοκρατικών επιλογών. Το 2024 
συμπληρώνονται, για παράδειγ-
μα, δέκα χρόνια από την άνοιξη 
του 2014, όταν η εφαρμογή των 
δύσκολων μνημονιακών πολι-
τικών είχε αρχίσει να παρουσι-
άζει ορατούς καρπούς, λίγους 
μήνες πριν από την παλινδρόμη-
ση του 2015. Το εκλογικό σώμα 
έκανε τις γνωστές επιλογές που 
ακολούθησαν ασκώντας τα θε-

μελιώδη και αναντικατάστατα 
δημοκρατικά του δικαιώματα 
χωρίς να ενδιαφέρεται για το 
πώς γράφεται η Ιστορία ή πολύ 
περισσότερο για τις επετείους 
που θα ακολουθήσουν. Το 2022 
είχαμε άλλωστε την ευκαιρία να 
ξαναθυμηθούμε τις εκλογές του 
Νοεμβρίου του 1920 πριν φτά-
σουμε στο 1922 και το 2023 εί-
χαμε τη συμπληρωματική ευ-
καιρία να μελετήσουμε ξανά 
το πώς φτάσαμε στη Συνθήκη 
της Λωζάννης. Ο κατάλογος θα 
μπορούσε να γίνει μακρύς. Το 
2024 δεν είναι όμως πρωτίστως 
το έτος των πολλών και σημα-
ντικών επετείων αλλά το έτος 
των μεγάλων προκλήσεων με 
κορυφαία διεθνοπολιτική πρό-
κληση αυτή που αφορά τη ∆ύ-
ση ως στρατηγική οντότητα, η 
πορεία της οποίας συναρτάται 
πρωτίστως με τις εσωτερικές 
εξελίξεις στις ΗΠΑ και την έκ-
βαση των προεδρικών εκλογών. 
Ενόψει τέτοιων προκλήσεων η 
συνεχής συσχέτιση Ιστορίας και 
συγκυρίας στην οποία προτρέπει 
κάθε σημαντική επέτειος και πο-
λύ περισσότερο η συρροή επε-
τείων είναι αναγκαία. 

 
Ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος είναι πρώην 
αντιπρόεδρος της κυβέρνησης και 
υπουργός Εξωτερικών. Καθηγητής της 
Νομικής Σχολής του ΑΠΘ.

Τι μας δείχνει η καμπύλη των επετείων
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Π
όσο θα αλλάξει ο 
κόσμος αν εκλεγεί 
ξανά ο Ντόναλντ 
Τραμπ; Οι προε-
δρικές εκλογές του 

2024 είναι 11 μήνες μακριά, εκκρε-
μεί σειρά δικαστικών υποθέσεων 
και κατηγοριών για κακουργήματα 
κατά του Αμερικανού τέως προέ-
δρου, αλλά δεν είναι πρόωρο το 
ερώτημα. Ο Τραμπ είναι το αδια-
φιλονίκητο φαβορί για το χρίσμα 
των Ρεπουμπλικανών, ενώ προη-
γείται έναντι του Τζο Μπάιντεν 
στις περισσότερες εθνικές δημο-
σκοπήσεις και στις πιο σημαντι-
κές αμφίρροπες πολιτείες.

Η πρώτη θητεία μπορούσε να 
καταγραφεί ως μία παρέκκλιση. 
Είχε άλλωστε διορίσει σε καίριες 
θέσεις, ειδικά στα χαρτοφυλάκια 
εθνικής ασφαλείας και εξωτερι-
κής πολιτικής, προσωπικότητες 
του κατεστημένου που φρόντι-
σαν να χαλιναγωγήσουν τις πιο 
ανατρεπτικές του τάσεις. Η κοινή 
πεποίθηση είναι ότι αυτή τη φορά 
θα είναι πολύ διαφορετικά: το κρι-
τήριο της επιλογής προσώπων θα 
είναι η απόλυτη αφοσίωση στον 
ίδιο τον Τραμπ – και συνεπώς η 
δυνατότητα του επιτελείου του να 
τον συγκρατήσει θα είναι δρα-
στικά μειωμένη.

Η «Κ» μίλησε με τέσσερις 
πρώην υψηλόβαθμους αξιω-
ματούχους (τρεις Αμερικα-
νούς και έναν Γάλλο), σε 
μια προσπάθεια να εκτι-
μήσει το μέγεθος του γεω-
πολιτικού σεισμού που θα 
προκαλέσει η επανεκλογή 
Τραμπ – και τα μέτρα που 
πρέπει ήδη να αρχίσει να 
επεξεργάζεται η δυτική συμ-
μαχία για να θωρακιστεί από 
τους κλυδωνισμούς.

«Θύμα η δημοκρατία»
Ο Αλεξάντερ Βίντμαν είναι ο ουκρα-
νικής καταγωγής αντισυνταγμα-
τάρχης ε.α. και πρώην αξιωμα-
τούχος του Συμβουλίου Εθνικής 
Ασφαλείας του Λευκού Οίκου. 
Αποπέμφθηκε από τον 45ο πρό-
εδρο εξαιτίας του ρόλου του στην 
αποκάλυψη του τηλεφωνήματος 
με τον Βολοντίμιρ Ζελένσκι, που 
οδήγησε στην πρώτη διαδικασία 
καθαίρεσής του. Εκτοτε έχει εξε-
λιχθεί σε προβεβλημένο επικριτή 
του Τραμπ και των οπαδών του.

«Τη μεγαλύτερη ζημιά» από μια 
δεύτερη θητεία Τραμπ «θα την 
υποστεί η αμερικανική δημοκρα-
τία», λέει ο Βίντμαν στην «Κ». «Οι 
Ηνωμένες Πολιτείες θα αποδυνα-
μωθούν και θα καταστούν ευάλω-
τες. Οι σύμμαχοί μας θα στραφούν 
αλλού, σε τοπικούς ή περιφερεια-
κούς σχηματισμούς. Οι αντίπαλοί 
μας θα εκμεταλλευτούν τα αναδυ-
όμενα σημεία αδυναμίας, θα χει-
ραγωγήσουν τον Τραμπ για να 
προωθήσουν τους αυταρχικούς 
τους στόχους και σε βάθος χρό-
νου θα εξαπλωθούν εις βάρος των 
αμερικανικών συμφερόντων ανά 
τον κόσμο. Θα δούμε την επιστρο-
φή στους κανόνες της ζούγκλας 
και μια σημαντική ενίσχυση της 
αστάθειας και της ανασφάλειας».

«Μια από τις χειρότερες συνέ-
πειες», συνεχίζει, «είναι ότι δεν θα 
θεωρούμαστε πλέον αξιόπιστοι 
εταίροι – ήδη έχει πληγεί η αξι-
οπιστία μας μετά την πρώτη θη-
τεία Τραμπ. Θα ήταν, συνολικά, 
μια τραγική εξέλιξη για τις Ηνω-
μένες Πολιτείες και ολόκληρο τον 
δημοκρατικό κόσμο».

Στο ίδιο μήκος κύματος κινείται 
και ο Αϊβο Ντάαλντερ, πρόεδρος 
του Chicago Council on Global 
Affairs και πρέσβης των ΗΠΑ 
στο ΝΑΤΟ μεταξύ 2009-2013. «Ο 
Τραμπ θα έστελνε το μήνυμα ότι 
οι δεσμεύσεις ασφαλείας των ΗΠΑ 
προς τους συμμάχους μας στην 
Ευρώπη και την Ασία είναι υπό 
όρους – και άρα δεν μπορούν να 
βασιστούν σε αυτές», λέει ο Ντά-
αλντερ. «Οι συμμαχίες αφορούν 
αποτροπή και καθησυχασμό. Οι 
σύμμαχοί μας δεν θα ένιωθαν ήσυ-
χοι ότι, σε περίπτωση επίθεσης, 
οι ΗΠΑ με πρόεδρο τον Τραμπ θα 
τους υπερασπίζονταν. Αυτή η εγ-
γύηση, που ισχύει από τη δεκαετία 
του ’50, θα εξανεμιζόταν, απλώς 
και μόνο με την εκλογή του».

Υπάρχει ΝΑΤΟ 
χωρίς ΗΠΑ;

Οι γεωπολιτικές συνέπειες θα γίνουν 
πιο άμεσα αισθητές στην Ευρώ-
πη. Οπως έγραψε η Αν Απλμπα-

ουμ στο περιοδικό Atlantic στις 
αρχές ∆εκεμβρίου, «η αποτροπή 
προέρχεται από την πεποίθηση 
του Κρεμλίνου ότι οι Αμερικανοί 
πραγματικά πιστεύουν στη συλ-
λογική άμυνα, ότι ο στρατός των 
ΗΠΑ είναι πραγματικά προετοι-
μασμένος για συλλογική άμυνα 
και ότι ο πρόεδρος των ΗΠΑ εί-
ναι πραγματικά δεσμευμένος να 
δράσει αν απειληθεί η συλλογική 
ασφάλεια. Ο Τραμπ θα μπορούσε 
να βάλει τέλος σ’ αυτήν την πε-
ποίθηση με μία ομιλία, ένα σχό-
λιο, ακόμη και μία ανάρτηση στο 
Truth Social, και δεν θα έχει ση-
μασία αν το Κογκρέσο, τα ΜΜΕ 
και το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα 
συνεχίζουν να επιχειρηματολο-
γούν σχετικά με τη νομιμότητα 
της απόσυρσης από το ΝΑΤΟ...».

Και η Απλμπαουμ συνεχίζει: «Η 
προοπτική της εξόδου της Αμε-
ρικής από το ΝΑΤΟ θα ανάγκαζε 
πολλές ευρωπαϊκές χώρες να κρα-
τήσουν τους στρατιωτικούς τους 
πόρους εντός των συνόρων· άλλω-
στε, μπορεί να δεχθούν και οι ίδιες 
εισβολή σύντομα. Οι Ουκρανοί θα 
έμεναν αρκετά γρήγορα από πυ-
ρομαχικά. Η ρωσική κατάκτηση 
ολόκληρης της Ουκρανίας –που 
είναι ακόμη ο στόχος του προέ-
δρου Βλαντιμίρ Πούτιν– θα γινό-
ταν ξανά ένα πιθανό ενδεχόμενο».

Ο Αλεξάντερ Βίντμαν σημειώ-
νει στην «Κ» σχετικά με το ΝΑΤΟ 
ότι ο Τραμπ «δεν πιστεύει στην έν-
νοια των μακροπρόθεσμων συμμα-
χιών. Είναι συναλλακτικός, κρίνει 
τα πάντα από την αξία που έχουν 
κάθε δεδομένη στιγμή. ∆εν μπορεί 
να δει την αξία της υπεράσπισης 
των χωρών της Βαλτικής ή μικρών 
βαλκανικών μελών του ΝΑΤΟ. Θε-
ωρεί ότι δεν αξίζουν την εμπλοκή 
των ΗΠΑ σε έναν πόλεμο». 

Ο Βίντμαν συμφωνεί ότι το 
Κογκρέσο, που προ ημερών υι-
οθέτησε νομοθεσία που απαγο-
ρεύει στον Λευκό Οίκο να απο-
συρθεί από το ΝΑΤΟ χωρίς την 
έγκρισή του, στην ουσία δεν 
μπορεί να ελέγξει τις εξελίξεις: 
«Η εκτελεστική εξουσία έχει την 
αρμοδιότητα διεξαγωγής πολέ-
μου. Αν ο πρόεδρος δεν επιθυ-
μεί να εφαρμόσει τις αρχές της 

συλλογικής άμυνας, το Κογκρέσο 
δεν μπορεί να τον υποχρεώσει. 
Οι εχθροί μας καταλαβαίνουν ότι 
ακόμη κι αν οι ΗΠΑ δεν αποχω-
ρήσουν από το ΝΑΤΟ, ο Τραμπ 
μπορεί να αποτρέψει οποιαδή-
ποτε πραγματική αμερικανική 
απάντηση σε εξελίξεις που συν-
δέονται με το άρθρο 5 (του κατα-
στατικού του ΝΑΤΟ). Αυτό είναι 
πρόσκληση προς τους εχθρούς 
μας για επιθετικές ενέργειες».

Πέραν της Ουκρανίας
Η de facto απόσυρση της αμερικα-
νικής ομπρέλας ασφαλείας θα έχει 
αλυσιδωτές αντιδράσεις. «Αν ο 
Πούτιν επικρατήσει στην Ουκρα-
νία, θα έχει επίσης πλήρως υπό 
τον έλεγχό του τη Λευκορωσία, 
πιθανώς τη Μολδαβία, ενδεχο-
μένως τη Γεωργία, ενώ θα επιχει-
ρήσει να ενισχύσει την επιρροή 

του και στην Κεντρική Ασία», λέ-
ει ο Βίντμαν. «Σε βάθος χρόνου 
θα νιώσει τέτοια αυτοπεποίθη-
ση για την ισχύ της Ρωσίας και 
τέτοια αμφισβήτηση για τις δυ-
νατότητες του ΝΑΤΟ, που ενδέ-
χεται να το προκαλέσει σε έναν 
βίαιο υβριδικό πόλεμο και να δι-
αλύσει τη Συμμαχία. ∆εν θεωρώ 
ότι οι ρεβανσιστικές του επιδιώ-
ξεις εξαντλούνται στην Ουκρανία. 
Και μια επιτυχημένη γι’ αυτόν έκ-
βαση στην Ουκρανία θα τον εν-
θαρρύνει σημαντικά. Αρα, αν δεν 
σταματήσουμε τον Πούτιν εκεί, οι 
πιθανότητες μιας σύρραξης στις 
χώρες της Βαλτικής αυξάνονται 
σημαντικά».

Η άλλη πιθανή αλυσιδωτή αντί-
δραση αφορά τη διασπορά των πυ-
ρηνικών όπλων. «Είναι ξεκάθαρα 
μια πιθανότητα, πολλοί από τους 
συμμάχους των ΗΠΑ, αναζητώ-
ντας νέες εγγυήσεις ασφαλείας, 
να επιδιώξουν την απόκτηση πυ-
ρηνικού οπλοστασίου», λέει ο Αϊβο 
Ντάαλντερ. «Στο Chicago Council 
συντάξαμε μια έκθεση για ακρι-
βώς αυτό το θέμα –την πιθανό-
τητα διασποράς των πυρηνικών 
μεταξύ συμμάχων των ΗΠΑ– το 
2021 (σ.σ.: την έκθεση συνυπο-
γράφουν ο Ντάαλντερ, ο Μάλκολμ 
Ρίφκιντ Βρετανός πρώην ΥΠΕΞ, 
ο Αμερικανός πρώην υπουργός 
Αμυνας Τσακ Χέιγκελ και ο Αυ-
στραλός πρώην πρωθυπουργός Κέ-
βιν Ραντ). Το σκεπτικό συνδεόταν 
με την πιθανότητα επιστροφής 
του Τραμπ στον Λευκό Οίκο και 
η έκθεση περιλάμβανε εισηγήσεις 
προς την κυβέρνηση Μπάιντεν για 
να καθησυχάσει τους συμμάχους 
των ΗΠΑ και να μη στραφούν στα 
πυρηνικά. Ημουν πρόσφατα στη 
Νότια Κορέα· εκεί συζητούν έντο-
να το θέμα».

Διλήμματα 
για την Ευρώπη

Πώς μπορούν λοιπόν οι σύμμαχοι 
της Ουάσιγκτον να προετοιμα-
στούν για τη νέα εποχή; «Το ΝΑ-
ΤΟ δεν εξαφανίζεται αν φύγουν 
οι Ηνωμένες Πολιτείες», τονίζει 
ο Ντάαλντερ. «Η έκκλησή μου 

προς τις ευρωπαϊκές κυβερνή-
σεις είναι να αρχίσουν άμεσα 
να επεξεργάζονται το πώς θα 
μπορούσαν να οργανώσουν την 
ασφάλεια της Ευρώπης μέσω του 
ΝΑΤΟ χωρίς τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες». Από αυτή την άποψη, 
όπως λέει, θα ήταν καλύτερα –
για την Ευρώπη και το ΝΑΤΟ– οι 
ΗΠΑ να φύγουν οριστικά, αντί 
να παραμείνουν ως παράγοντας 
παρακώλυσης.

«Αν οι Ηνωμένες Πολιτείες δι-
ατηρήσουν τη θέση τους στο τρα-
πέζι, μπορεί να παίξουν αρνητικό 
ρόλο», προειδοποιεί. «Χωρίς τις 
ΗΠΑ του Τραμπ, η δύναμη απο-
τροπής του ΝΑΤΟ θα είναι λιγό-
τερο αποτελεσματική – αλλά πιο 
αξιόπιστη».

«Το πιο επείγον είναι η Ευρώπη 
να αναλάβει μεγαλύτερο μερίδιο 
της στρατιωτικής βοήθειας προς 
την Ουκρανία», λέει στην «Κ» ο 
Μισέλ Ντουκλό, πρώην αναπλη-
ρωτής εκπρόσωπος της Γαλλίας 
στον ΟΗΕ και ειδικός σύμβου-
λος του Ινστιτούτου Montaigne 
για γεωπολιτικά θέματα. «Πρέπει 
η Ευρώπη να μπορέσει να παρέ-
χει στρατιωτικό εξοπλισμό στην 
Ουκρανία μακροπρόθεσμα. Θα 
πρότεινα κάτι τολμηρό, όπως ένα 
νέο ευρωπαϊκό δάνειο στα πρότυ-
πα του Ταμείου Ανάκαμψης – το 
οποίο θα συμβάλει και στην τόνω-
ση της ευρωπαϊκής αμυντικής βι-
ομηχανίας. Το εγχείρημα θα πρέ-
πει να είναι ανοιχτό και σε χώρες 
εκτός Ε.Ε., όπως το Ηνωμένο Βα-
σίλειο». Πιο άμεσα, για να εξανα-
γκαστεί ο Πούτιν να διαπραγμα-
τευτεί, «πρέπει να δώσουμε στην 
Ουκρανία τη δυνατότητα να πλή-
ξει πιο σφοδρά την Κριμαία, με 
έναν συνδυασμό αμερικανικών, 
γερμανικών και γαλλοβρετανικών 
πυραύλων».

Το κλίμα και η Κίνα
Ενας άλλος κρίσιμος τομέας όπου 
ο Τραμπ θα επιφέρει πισωγύρι-
σμα διεθνώς, είναι στη μάχη κατά 
της κλιματικής αλλαγής. Ο Τοντ 
Στερν ήταν ειδικός απεσταλμένος 
της κυβέρνησης Ομπάμα για το 
κλίμα και επικεφαλής διαπραγμα-
τευτής των ΗΠΑ στη διάσκεψη, 
που οδήγησε στη Συμφωνία των 
Παρισίων το 2015.

«Κατ’ αρχάς, η εσωτερική του 
πολιτική στα θέματα που συνδέ-
ονται με το κλίμα θα έχει μεγάλο 
αντίκτυπο διεθνώς», λέει στην 
«Κ» ο Στερν. «Ο,τι έχει ήδη κι-
νητοποιηθεί από τον νόμο για τη 
μείωση του πληθωρισμού, μεγά-
λες πράσινες επενδύσεις, πολλές 
σε «κόκκινες» (σ.σ.: Ρεπουμπλι-
κανικές) πολιτείες, δεν θα το στα-
ματήσει. Αλλά ό,τι χρειάζεται νέ-
ες ενέργειες από το διοίκηση θα 
μείνει αδρανές».

Κατά τ’ άλλα, «θα αποσύρει εκ 
νέου τις ΗΠΑ από τη Συμφωνία 
των Παρισίων. Ωστόσο, νομίζω 
ότι αυτό σε αρκετές χώρες θα 
προκαλέσει μια θετική κινητο-
ποίηση, ώστε να μη χαθεί όλη 
η δουλειά που έχει γίνει επειδή 
υπάρχει κάποιος που βλέπουν ως 
ντεσπεράντο στον Λευκό Οίκο. 
Το ίδιο είχε γίνει μετά την από-
συρση των ΗΠΑ από το Πρωτό-
κολλο του Κιότο από τον Μπους 
τον νεότερο. Στον απόηχο αυτής 
της απόφασης, οι υπόλοιποι παί-
κτες κατέληξαν σε έναν συμβιβα-
σμό, που έως τότε τους διέφευγε. 
Η απουσία πάντως των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών από τη διαδικασία 
θα είναι αισθητή – το σύστημα 
δεν λειτουργεί καλά χωρίς αυτές».

Η αμερικανική απουσία θα χα-
ρίσει μια νίκη προπαγάνδας για 
την Κίνα, σημειώνει ο Στερν. «Το 
ερώτημα είναι αν οι Κινέζοι θα 
είναι επίσης διατεθειμένοι να θέ-
σουν φιλόδοξους στόχους» και 
να ηγηθούν αυτοί της διεθνούς 
εκστρατείας κατά της υπερθέρ-
μανσης του πλανήτη.

Με τον Τραμπ στον Λευκό Οί-
κο, η διαχείριση της Κίνας γενι-
κότερα θα είναι μια εξαιρετικά 
περίπλοκη εξίσωση για τους συμ-
μάχους των ΗΠΑ, τόσο γι’ αυτούς 
που γειτνιάζουν με την αναδυό-
μενη υπερδύναμη όσο και τους 
υπολοίπους. «Θα είναι πολύ δύ-
σκολο η Ευρώπη να έχει μια ου-
σιαστική κοινή γραμμή απέναντι 
στην Κίνα, αν οι ΗΠΑ δεν έχουν 
μια συνεκτική πολιτική», λέει ο 
Μισέλ Ντουκλό: «Ακόμη περισ-
σότερο από το ΝΑΤΟ ή την Ου-
κρανία, αυτό ίσως να είναι η πιο 
δύσκολη πρόκληση για την Ε.Ε. 
εάν επιστρέψει ο Τραμπ».

Του ΓΙΑΝΝΗ 
ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

«Ο Τραμπ δεν πιστεύει 
στην έννοια των μακρο-
πρόθεσμων συμμαχιών. 
Είναι συναλλακτικός, 

κρίνει τα πάντα από την 
αξία που έχουν κάθε 
δεδομένη στιγμή».

Αλεξάντερ Βίντμαν

«Η έκκλησή μου προς 
τις ευρωπαϊκές κυβερ-

νήσεις είναι να αρχίσουν 
άμεσα να επεξεργάζονται 
το πώς θα μπορούσαν να 
οργανώσουν την ασφά-
λεια της Ευρώπης μέ-

σω του ΝΑΤΟ χωρίς τις 
Ηνωμένες Πολιτείες».

Αϊβο Ντάαλντερ

ΚΟΣΜΟΣ

9

Σαν «επιστροφή στη (γεωπολιτική) ζούγκλα» περιγράφουν 
στην «Κ» αναλυτές και πρώην αξιωματούχοι το ενδεχόμενο 

εκλογικής νίκης του τέως προέδρου τον Νοέμβριο

Αντέχει ο κόσμος
άλλη μια θητεία

Τραμπ;
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Τ
ο περίγραμμα των γεωπο-
λιτικών εξελίξεων οι οποί-
ες θα κυριαρχήσουν το νέο 

έτος σκιαγραφεί μιλώντας στην 
«Κ» ο διακεκριμένος αναλυτής 
διεθνών σχέσεων Ρόμπερτ Κά-
πλαν. Ο Κάπλαν έχει γράψει 22 
μπεστ σέλερ για τις διεθνείς σχέ-
σεις, όπως τα «The Loom of Time», 
«The Tragic Mind», «The Revenge 
of Geography». Κατέχει την έδρα 
Robert Strausz-Hupé της Γεωπο-
λιτικής στο Ινστιτούτο Ερευνών 
Εξωτερικής Πολιτικής, FPRI. 

 
– Η Ρωσία εμφανίζεται ανθεκτι-
κή στην Ουκρανία και η δυτική 
υποστήριξη παρουσιάζει σημά-
δια κόπωσης. Τι να περιμένου-
με το 2024;

 – Οι πόλεμοι είναι πάντα απρό-
βλεπτοι. Οσο ανθεκτική κι αν φαί-
νεται η Ρωσία, όσο περισσότερο 
συνεχίζεται ο πόλεμος στην Ου-
κρανία, τόσο πιο αδύναμη καθί-
σταται τελικά η Ρωσία στα άλλα 
μέρη της αυτοκρατορίας της: τον 
Καύκασο, την Κεντρική Ασία, τη 
Σιβηρία και τη ρωσική Aπω Ανα-
τολή. Αυτό οφείλεται στο γεγονός 
ότι η Ρωσία κρατάει τις δυνάμεις 
της στην Ουκρανία με μεγάλο οι-

κονομικό και ανθρώπινο κόστος. 
Εχει χάσει δεκάδες χιλιάδες ζωές 
και τανκς. Ακόμη ένας χρόνος μά-
χης θα την εξαντλήσει περαιτέρω. 
Επομένως δεν είμαι πεπεισμένος, 
όπως άλλοι, ότι η Ρωσία κερδίζει 
πραγματικά. Το 2024 θα μπορού-
σε να αποδειχθεί ένα κομβικό έτος 
στην Ιστορία της ρωσικής αυτο-
κρατορίας.

 
– Στη Μέση Ανατολή φαίνεται 
ότι έχουμε αποφύγει το χειρότε-
ρο σενάριο, δηλαδή της επέκτα-
σης του πολέμου με την εμπλοκή 
δυνάμεων όπως το Ιράν. Ωστόσο, 
δεν υπάρχει κάποιος σαφής οδι-
κός χάρτης εξόδου από την κρί-
ση. Ενα κομβικό ερώτημα είναι 
πώς θα διαμορφωθεί η επόμενη 
μέρα στη Γάζα και κατά πόσο αυ-
τός ο πόλεμος φέρνει πιο κοντά 
ή πιο μακριά μια λύση στο Με-
σανατολικό ζήτημα. Ποια είναι 
η γνώμη σας;

– ∆εν είμαι πεπεισμένος ότι έχει 
αποφευχθεί οριστικά ένας ευρύτε-
ρος πόλεμος στη Μέση Ανατολή. 
Στην πραγματικότητα, είναι θέμα 
χρόνου. Αυτή καθ’ αυτή η αγριό-
τητα της επίθεσης της Χαμάς στο 
Ισραήλ στις 7 Οκτωβρίου έχει πι-

θανότατα αλλάξει τον ισραηλινό 
λογισμό σχετικά με το Ιράν. Αυτή 
τη στιγμή το Ισραήλ έχει εμπλα-
κεί πλήρως στη Γάζα. Και οι Αμε-
ρικανοί έχουν εμπλακεί στην Ερυ-
θρά Θάλασσα, με τους Χούθι τους 
οποίους υποστηρίζει το Ιράν. Αλλά 
μόλις τελειώσουν οι βασικές μάχες 
στη Γάζα, θα περίμενα από τους 

Ισραηλινούς –τους επόμενους μή-
νες έως έναν χρόνο– να στρέψουν 
την προσοχή τους στο Ιράν και τη 
Χεζμπολάχ. Το πυραυλικό σύστη-
μα της Χεζμπολάχ αποτελεί τρομε-
ρή απειλή για τον πληθυσμό του 
βόρειου Ισραήλ. Αυτό είναι μη βιώ-
σιμο. Επιπλέον, το Ισραήλ μπορεί 
επίσης να μην είναι διατεθειμένο 
να ανεχτεί για πάντα ένα ιρανικό 
πυρηνικό σύστημα όπλων. Οσο 
για το πολιτικό μέλλον της Γάζας, 
όλες οι εναλλακτικές είναι κακές. 
Η παλαιστινιακή πολιτική Αρχή 
στη ∆υτική Οχθη είναι αδύναμη, 
διεφθαρμένη και εχθρική προς το 
Ισραήλ. Οποιος κι αν κυβερνήσει 
τη Γάζα, οι Ισραηλινοί θα διατη-
ρήσουν εκεί ένα ισχυρό σύστη-
μα ασφαλείας και πληροφοριών.

 
– Αυτή την περίοδο η ένταση 
στις σχέσεις Ελλάδας - Τουρκίας 
βρίσκεται σε ύφεση. Τι καταλα-
βαίνετε από τη στάση του Ταγίπ 
Ερντογάν απέναντι στην Ελλάδα 
και τη Δύση; Μια ερώτηση είναι 
επίσης κατά πόσο η Τουρκία θα 
λάβει την αναβάθμιση των F-16.

– Ισως δεν υπάρχει σήμερα άλ-
λος ηγέτης ανεπτυγμένης χώρας, 
η εξωτερική πολιτική του οποίου 

είναι τόσο καθορισμένη και υπολο-
γισμένη από εγχώριες λαϊκιστικές 
εκτιμήσεις, όπως ο Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν στην Τουρκία. Επομέ-
νως, η σχετική αναθέρμανση των 
δεσμών του με την Ελλάδα και τη 
∆ύση δεν είναι αξιόπιστη. Η Ελλά-
δα θα πρέπει να επιβιώσει με τον 
Ερντογάν και να ελπίζει σε μια 
πραγματικά δημοκρατική Τουρκία 
στη συνέχεια. Αν και τις τελευταίες 
δύο δεκαετίες ο Ερντογάν έχει κά-
νει τόση ζημιά στους τουρκικούς 
θεσμούς, ώστε μπορεί να αφήσει 
ένα χάος στο πέρασμά του.

 
– Τι θα σήμαινε η επανεκλο-
γή του Ντόναλντ Τραμπ για τη 
στρατηγική των ΗΠΑ στις διε-
θνείς σχέσεις;

– Θα σήμαινε το τέλος της ισχυ-
ρής αμερικανικής ηγεσίας στο ΝΑ-
ΤΟ και στον πόλεμο της Ουκρα-
νίας. Θα μετατόπιζε σταθερά το 
επίκεντρο της αμερικανικής εξω-
τερικής πολιτικής από την Ευρώπη 
στην Κίνα και την Ασία. Οι Ισραη-
λινοί θα είχαν πιο ελεύθερα χέρια 
στη Μέση Ανατολή. Ολα αυτά θα 
ήταν ιστορικά. Θα ήταν ένας κό-
σμος πολύ λιγότερο σταθερός, πιο 
επιρρεπής σε κινδύνους.

Ω
ς την καλύτερη 
ιστορία ανάκαμψης 
στον κόσμο χαρα-
κτηρίζει την Ελλά-
δα ο πρόεδρος του 

Eurasia Group, Ιαν Μπρέμερ, σε 
συνέντευξή του στην «Κ», στην 
οποία καταθέτει τις εκτιμήσεις 
του για το 2024 σε ό,τι αφορά την 
πορεία των σημαντικότερων χω-
ρών του πλανήτη, αλλά και των 
δύο μεγάλων συρράξεων που βρί-
σκονται σε εξέλιξη. Περιγράφει 
το γκρίζο σκηνικό που βιώνει η 
Αμερική, κάνοντας λόγο για το 
πιο δυσλειτουργικό πολιτικό σύ-
στημα, καθώς εισερχόμαστε σε 
μια καθοριστική χρονιά εκλογών, 
μιλάει για το ιδιαίτερα απαιτητικό 
περιβάλλον με το οποίο βρίσκεται 
αντιμέτωπο το Πεκίνο, την πιεζό-
μενη ευρωπαϊκή οικονομία, ενώ 
δεν είναι αισιόδοξος για τις εξελί-
ξεις και στους δύο πολέμους που 
βιώνει ο πλανήτης.

 
– Η πρόβλεψή σας για τις εξελί-
ξεις στις ΗΠΑ, τη μεγαλύτερη 
οικονομία του κόσμου, και τις 
επερχόμενες εκλογές του Νο-
εμβρίου;

– Η οικονομία των ΗΠΑ φαί-
νεται να είναι η ισχυρότερη με-
ταξύ των ανεπτυγμένων οικονο-
μιών του κόσμου, σε μια περίοδο 
όπου η κινεζική είναι ιδιαίτερα 
ευάλωτη. ∆εν ισχύει το ίδιο για 
το αμερικανικό πολιτικό σύστη-
μα, το οποίο είναι το πιο δυσλει-
τουργικό του G7, και μάλιστα 
με όλο και μεγαλύτερη διαφο-
ρά από τα υπόλοιπα. Eνα από 
τα λίγα πράγματα στα οποία 
συμφωνούν οι Αμερικανοί 
είναι ότι θα προτιμούσαν 
να μη διεξαχθούν εκλογές 
φέτος, ιδιαίτερα μεταξύ 
των δύο αναμενόμενων 
υποψηφίων. Ενα καθόλου 
επιθυμητό κυρίαρχο θέ-
μα ειδήσεων για το 2024. 

 
– Να πάμε στην Κίνα, 
τη δεύτερη σημαντικό-
τερη οικονομία, και τις 
σχέσεις της με τις ΗΠΑ και 
την Ευρώπη.

– Η οικονομία της Κίνας αντι-
μετωπίζει προβλήματα σχεδόν σε 
κάθε τομέα. Τα καλά νέα είναι ότι 
η ηγεσία είναι σταθερή, εδραιω-
μένη και συνειδητοποιημένη. Τα 
κακά νέα είναι ότι χωρίς δραματι-
κές και διαρθρωτικές μεταρρυθ-

μίσεις, τις οποίες ο Σι δεν έχει 
καμία πρόθεση να εφαρμόσει, 
δεν θα βελτιωθεί σύντομα. Αυτό 
συμβάλλει στο να ενισχύεται η 
επιθυμία για πιο σταθερές σχέ-
σεις με τις Ηνωμένες Πολιτείες 
και την Ευρώπη, αλλά η έλλειψη 
εμπιστοσύνης και οι πολλοί το-
μείς συγκρούσεων –ειδικά γύρω 
από την τεχνολογία και τη βιομη-
χανική πολιτική– δημιουργούν 
ένα απαιτητικό περιβάλλον.

 
– Πώς βλέπετε να εξελίσσεται ο 
πόλεμος στην Ουκρανία και τη 
στάση της Ρωσίας;

– Βρισκόμαστε σε ένα σημείο 
καμπής, με τους Ουκρανούς να 
μη βρίσκονται πλέον σε πορεία 
«νίκης» και τον πόλεμο καθαρά 
εκτός πρωτοσέλιδων, ιδίως εκτός 
Ευρώπης. ∆εν είναι κάτι που θέ-
λεις να ακούσεις αν είσαι ο Ζελέν-
σκι ή η Πολωνία. Η αιχμή του 
ΝΑΤΟ ήταν το 2023 και 
αυτό ισχύει 

και για τις διατλαντικές σχέσεις. Η 
διατήρηση της συνεργασίας της 
Ευρώπης και των ΗΠΑ θα είναι 
μια αυξανόμενη πρόκληση και ο 
Πούτιν το γνωρίζει.

 
– Η άλλη μεγάλη σύγκρουση της 
εποχής μας, ο πόλεμος στη Γάζα;

– Υπάρχουν πολλοί τρόποι με 
τους οποίους η κατάσταση μπο-
ρεί να επιδεινωθεί – επέκταση 
στη ∆υτική Oχθη και τον Λίβανο, 
προβλήματα με υποστηρικτές του 
Ιράν, ριζοσπαστική ισλαμική τρο-
μοκρατία, ό,τι μπορείτε να φαντα-
στείτε. Ταυτόχρονα, τόσο το Ισρα-
ήλ όσο και οι Παλαιστίνιοι έχουν 
ριζοσπαστικοποιηθεί περισσότερο 
από τις μάχες.

 
– Να έρθουμε στην Ευρώπη, στις 
προοπτικές της οικονομίας της, 
μείζονα ζητήματα όπως η μετανά-

στευση, η διεύρυνση στα 
Δυτικά Βαλκάνια, η 

Ουκρανία...

– Είναι μια οικονομία που θα 
παραμείνει υπό πίεση λόγω υψη-
λότερου κόστους παραγωγής, 
ανάγκης για αυξημένες αμυντι-
κές δαπάνες, προκλήσεις από τις 
αμερικανικές και άλλες βιομηχα-
νικές πολιτικές και πολιτικές δια-
μάχες για την ανοικοδόμηση της 
Ουκρανίας και τη μετανάστευση. 
Οι Ευρωπαίοι έχουν την τύχη να 
διαθέτουν ένα ισχυρό υπερεθνι-
κό σύστημα διακυβέρνησης –την 
Ευρωπαϊκή Ενωση–, αλλιώς όλο 
αυτό θα έμοιαζε με κρίση. Oπως 
είναι, παραμένει εντυπωσιακά 
πολιτικά σταθερή, ακόμη και υπό 
αυξανόμενες πολιτικές, οικονομι-
κές, κοινωνικές πιέσεις, καθώς 
και πιέσεις σε θέματα ασφαλεί-
ας. Τουλάχιστον προς το παρόν... 

 
– Στη Βρετανία, όπου το Εργα-
τικό Κόμμα ετοιμάζεται να κυ-
βερνήσει;

– Καθαρή μετάβαση εξουσίας, 
καθώς το Εργατικό Κόμμα δείχνει 
έτοιμο να εξασφαλίσει απόλυτη 
πλειοψηφία. Ως επακόλουθο της 
εξέλιξης αυτής δημιουργούνται 
προοπτικές για πιο σταθερές σχέ-
σεις με την Ευρωπαϊκή Eνωση.

 
– Προς ποια κατεύθυνση βλέ-
πετε να κινείται οικονομικά και 
γεωπολιτικά η Τουρκία;

– Επιτέλους μια ικανή οικονο-
μική ομάδα, την κατάλληλη στιγ-
μή. O Ερντογάν τούς αφήνει πε-
ρισσότερο χώρο να λαμβάνουν 
λογικές αποφάσεις, ιδίως επειδή 
βρίσκεται σε ισχυρότερη θέση 
έναντι μιας κατακερματισμένης 
εγχώριας αντιπολίτευσης και με 
πολλές γεωπολιτικές ευκαιρίες 
στην περιοχή.

 
– Μια και μιλάμε για την Τουρ-
κία, προχωράει η ένταξη της 
Σουηδίας στο ΝΑΤΟ.

– Τελικά, αυτό δεν θα αποδει-
χθεί κάτι αμφιλεγόμενο. Η Τουρ-
κία επιδιώκει να αποκτήσει όσο 
το δυνατόν περισσότερη επιρροή, 
χωρίς όμως να διακόψει τη διαδι-
κασία. Το έχουμε ξαναπεράσει.

 
– Η εικόνα και οι προοπτικές 
της Ελλάδας;

– Αξίζει επάξια τον τίτλο της 
«χώρας της χρονιάς» για το 2023 
από το περιοδικό Economist. ∆η-
μοφιλής ηγεσία, αποφασιστικές 
μεταρρυθμίσεις και η καλύτερη 
ιστορία ανάκαμψης στον κόσμο.

Συνέντευξη 

στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ 
ΕΛΛΙΣ

Συνέντευξη 

στον ΒΑΣΙΛΗ 
ΚΩΣΤΟΥΛΑ

«Η Ελλάδα θα 
πρέπει να επι-
βιώσει με τον 
Ερντογάν και 
να ελπίζει σε 
μια πραγματι-
κά δημοκρατική 
Τουρκία στη συ-
νέχεια», λέει ο 
Ρόμπερτ Κάπλαν.

«Η Ελλάδα κέρ-
δισε επάξια τον 
τίτλο της “Χώρας 
της Χρονιάς“ 
για το 2023 από 
το περιοδικό 
Economist. ∆η-
μοφιλής ηγεσία, 
αποφασιστικές 
μεταρρυθμίσεις 
και η καλύτερη 
ιστορία ανάκαμ-
ψης στον κό-
σμο», λέει ο Ιαν 
Μπρέμερ.

Πόσο ευάλωτη είναι η Δύση;

Κερδίζει, αλήθεια, η Ρωσία τον πόλεμο;

Η Ευρώπη παραμένει 
εντυπωσιακά πολιτικά 

σταθερή, ακόμη και υπό 
αυξανόμενες πολιτικές, 
οικονομικές, κοινωνικές 

πιέσεις, καθώς και 
πιέσεις σε θέματα 

ασφαλείας. Τουλάχιστον 
προς το παρόν...

Οι ΗΠΑ εξακολουθούν να έχουν την πιο ισχυρή οικονομία με την πιο δυσλειτουργική δημοκρατία

Ιαν Μπρέμερ 
Πρόεδρος του Eurasia Group

Η Ρωσία κρατάει τις δυ-
νάμεις της στην Ου-

κρανία με μεγάλο οικο-
νομικό και ανθρώπινο 
κόστος. Eχει χάσει δε-

κάδες χιλιάδες ζωές και 
τανκς. Ακόμη ένας χρό-
νος μάχης θα την εξα-

ντλήσει περαιτέρω.

Ρόμπερτ Κάπλαν 
Καθηγητής Γεωπολιτικής στο Ινστιτούτο Ερευνών Εξωτερικής Πολιτικής, FPRI
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Σ
χεδόν έξι μήνες απο-
μένουν πριν από τις 
ευρωεκλογές του Ιου-
νίου του 2024, που θα 
αποτελέσουν το πιο 

σημαντικό «τεστ» δημοκρατί-
ας σε ευρωπαϊκό επίπεδο της 
νέας χρονιάς. Παρά το γεγονός 
ότι η ψήφος στις ευρωπαϊκές 
εκλογές διεξάγεται σχεδόν πά-
ντα με εθνικούς όρους στα 27 
κράτη-μέλη και εξακολουθεί να 
θεωρείται γενικά δεύτερης κα-
τηγορίας ψηφοφορία, ωστόσο 
πρόκειται για κεντρική πράξη 
εκλογικής νομιμοποίησης μέσω 
της οποίας οι Ευρωπαίοι πολίτες 
μπορούν κάθε πέντε χρόνια να 
διαμορφώσουν την πολιτική κα-
τεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης. Οι ευρωεκλογές του 2024 θα 
είναι η 10η κατά σειράν εκλο-
γική αναμέτρηση, όπου εκατο-
ντάδες εκατομμύρια ψηφοφόροι 
θα ασκήσουν το δημοκρατικό 
τους δικαίωμα από τις 6 έως τις 
9 Ιουνίου –ανάλογα με το σύ-
στημα των χωρών τους–, για να 
εκλέξουν τα συνολικά 720 πλέ-
ον μέλη του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και να καθορίσουν 
κατ’ επέκταση τους νέους πολιτι-
κούς συσχετισμούς, τους επικε-
φαλής των ευρωπαϊκών θεσμών, 
καθώς και τη νέα σύνθεση της 
Κομισιόν.

Αβεβαιότητα
Οι ευρωπαϊκές εκλογές θα διεξα-
χθούν πάντως σε ένα νέο πολιτι-
κό περιβάλλον όπου, σε σύγκριση 
με το 2019, επικρατεί ανασφά-
λεια και εκτεταμένη αβεβαιότη-
τα μετά την πρωτοφανή περίοδο 
των συνεχιζόμενων γεωπολιτι-
κών προκλήσεων λόγω της ρωσι-
κής εισβολής στην Ουκρανία, της 
πρόσφατης σύγκρουσης στη Μέ-
ση Ανατολή, αλλά και των επιπτώ-
σεών τους στον τομέα της ενέρ-
γειας και της οικονομίας. Αυτές 
οι «πολυκρίσεις» (polycrises) και 
«μόνιμες κρίσεις» (permacrises) 
διαμορφώνουν ήδη τα πολιτικά 
αφηγήματα και την κοινή γνώμη, 
ενόψει των ευρωεκλογών.

Για τον λόγο αυτό, στο επί-
κεντρο πλέον της ευρωπαϊκής 
πολιτικής ατζέντας ανεβαίνουν 
θέματα που αφορούν την οικο-
νομική ανάκαμψη. Σε «δεύτερη 
μοίρα» φαίνεται να έχουν μπει 
η κλιματική αλλαγή και οι προ-
σπάθειες απεξάρτησης από τον 
άνθρακα, που κυριαρχούσαν τα 
τελευταία τρία χρόνια στη θε-
σμική ευρωπαϊκή ατζέντα. Αυ-
τό επιβεβαιώθηκε και από την 
ομιλία της προέδρου της Κομι-
σιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 
για την κατάσταση της Ενωσης 
τον Σεπτέμβριο, όπου έδωσε έμ-
φαση στη βιομηχανική πολιτική, 
τον ανταγωνισμό και την ψηφι-
οποίηση ως βασικές προτεραιό-
τητες στην εκπνοή της θητείας 
της τρέχουσας Κομισιόν. Με λίγα 
λόγια, η πρόεδρος της Κομισιόν 
αναγνώρισε την ανάγκη «παύ-
σης» σε ό,τι αφορά τη φιλόδοξη 
προώθηση της πράσινης ατζέ-
ντας – σήμα κατατεθέν των προ-
τεραιοτήτων της το 2019. Υπό 
την πίεση αρκετών κυβερνήσε-
ων αλλά και πολιτικών ομάδων 
–όπως και του δικού της Ευρωπα-
ϊκού Λαϊκού Κόμματος (ΕΛΚ)– η 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν συνει-
δητοποίησε ότι πρέπει να αξιολο-
γηθεί η επίδραση της «πράσινης 
νομοθεσίας» στις επιχειρήσεις, 
στις τιμές των προϊόντων, στην 
αγορά εργασίας, στον ανταγωνι-
σμό των ευρωπαϊκών βιομηχανι-
ών. Ενδεχομένως, η «στροφή» 
αυτή να οφείλεται στην αυξανό-
μενη δυσαρέσκεια των πολιτών, 
όπως κατεγράφη και στη Γερμα-
νία στις πρόσφατες περιφερεια-
κές εκλογές, για το «κόστος» της 
κλιματικής πολιτικής, που πλέον 
γίνεται αντικείμενο πολιτικής εκ-
μετάλλευσης από τα κόμματα της 
Ακροδεξιάς σε όλη την Ευρώπη.

«Παραπληροφόρηση»
«Υπάρχει εκτεταμένη παραπληρο-
φόρηση σε ό,τι αφορά την κλι-
ματική αλλαγή, όπου επικρατεί 
“πράσινος λαϊκισμός” σε αρκε-
τά κράτη-μέλη», τονίζει μιλώ-
ντας στην «Κ» ο Γιάννης Εμμα-
νουηλίδης, διευθυντής μελετών 
στο European Policy Centre στις 
Βρυξέλλες, καθώς επίσης και για 
το μεταναστευτικό, «όπου δεν 
διεξάγεται κάποια εποικοδο-
μητική συζήτηση στη δημόσια 

ατζέντα του συνόλου των κρα-
τών-μελών», ενώ παρατηρείται 
«αύξηση της κόπωσης έναντι 
του πολέμου στην Ουκρανία». 
Η προεκλογική ατζέντα ενόψει 
των ευρωεκλογών φαίνεται πά-
ντως ότι έχει προκαθοριστεί από 
την Ακροδεξιά, που «καλπάζει» 
σε όλη την Ευρώπη και που θέ-
τει «παγίδες», όπως συνέβη στις 
πρόσφατες βουλευτικές εκλογές 
στην Ολλανδία, σε συστημικά 
κόμματα όταν εκείνα επιχειρούν 
να την «φλερτάρουν» υιοθετώ-
ντας ανάλογη ρητορική σε θέ-
ματα που την ευνοούν, όπως το 
μεταναστευτικό. To αποτέλεσμα 
στο τέλος είναι να κερδίζουν οι 
αυθεντικοί εκφραστές της, όπως 
ο «βετεράνος» της ευρωπαϊκής 
Ακροδεξιάς, Γκερτ Βίλντερς.

Η πρόσφατη εκλογική του νί-
κη στην Ολλανδία καθώς και η 
«έκρηξη» δημοφιλίας στη Γερ-
μανία της Εναλλακτικής για την 
Ευρώπη (AfD) αλλάζει τους πολι-
τικούς συσχετισμούς στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο με την τελευ-
ταία δημοσκόπηση προβλέψεων 
της Europe Elects να δίνει ση-
μαντική αύξηση των εδρών των 
Ακροδεξιών εις βάρος των Πρά-
σινων και Φιλελεύθερων ευρωο-
μάδων. Εάν, δηλαδή, οι ευρωε-
κλογές διεξάγονταν σήμερα, οι 
ακροδεξιές παρατάξεις της Ε.Ε. 
της ευρωομάδας Ταυτότητα και 
∆ημοκρατία (ID) θα κέρδιζαν 87 
από τις 705 έδρες (σήμερα κατέ-
χουν 60) στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο. Η ευρωομάδα Ταυτότητα 
και ∆ημοκρατία σχηματίστηκε 
μόλις στις περασμένες ευρωε-
κλογές, τον Ιούνιο του 2019, με 
πρωτοβουλία της επικεφαλής 
της Εθνικής Συσπείρωσης (RN) 
Μαρίν Λεπέν και σε αυτή μετέ-
χουν –ανάμεσα σε άλλα κόμμα-
τα– η Λέγκα του Ματέο Σαλβί-
νι, η AfD, καθώς και το FPΟ της 

Αυστρίας, που πλέον αγγίζει το 
30% και φαίνεται ότι η νίκη του 
στις εκλογές τον ερχόμενο Σε-
πτέμβριο είναι σχεδόν εξασφα-
λισμένη.

«Ναι» σε μια άλλη Ε.Ε.
Σύμφωνα με την ανάλυση του 
Europe Elects, η μετατόπιση της 
ID οφείλεται στο ότι «οι ακροδεξι-
ές πολιτικές δυνάμεις στην Ευρώ-
πη αλλάζουν σταδιακά τη ρητο-
ρική τους και αντί να πιέζουν για 
έξοδο από την Ε.Ε., κάτι που θα 

μπορούσε εν δυνάμει να κινητο-
ποιήσει τους ψηφοφόρους ενόψει 
των ευρωεκλογών, δίνουν πλέον 
προτεραιότητα στην ανάγκη αλ-
λαγής της Ενωσης». Πράγματι, η 
Μαρίν Λεπέν –που βγαίνει πρώτη 
στις δημοσκοπήσεις– κάνει πια 
λόγο για αναθεώρηση των ευρω-
παϊκών θεσμών, διευκρινίζοντας 
ότι δεν πρέπει να καταρρεύσει η 
Ευρώπη και να παραμείνει η Γαλ-
λία στο ευρώ.

∆εν είναι, όμως, μόνο η αλλα-
γή ρητορικής από πλευράς ακρο-
δεξιών κομμάτων προς μια πιο 
πραγματιστική προσέγγιση της 
Ευρώπης, που εξηγεί την άνοδό 
τους, καθώς αυτή ενδεχομένως 
να οφείλεται και στην αυξανό-
μενη ανησυχία και ανασφάλεια 
των πολιτών για το βιοτικό τους 
επίπεδο, που καταγράφεται σε 
όλες τις δημοσκοπήσεις. 

Πρόσφατη  έρευνα  του 
Wilfried Martens Centre στις 
Βρυξέλλες για τις προσδοκίες και 
τους φόβους της μεσαίας τάξης 
στα 27 κράτη-μέλη της Ε.Ε. απο-
καλύπτει ότι η οικονομική ανα-
σφάλεια και ο φόβος να «μείνουν 
πίσω», που κυριαρχεί –ιδίως στις 
μεσαίες και κατώτερες εισοδη-
ματικά τάξεις–, δημιουργεί ένα 
νέο είδος κρίσης, στην οποία η 
Ευρώπη ακόμα δεν έχει δώσει 
απαντήσεις. Αυτή η κρίση των 
προσδοκιών των πολιτών «απο-
τελεί απειλή για την πολιτική 
σταθερότητα, καθώς τροφοδοτεί 
μια πιο επικίνδυνη κρίση νομιμο-
ποίησης και εμπιστοσύνης στους 
δημόσιους θεσμούς και τα πολι-
τικά κόμματα», συμπεραίνουν οι 
αναλυτές της, όπως ο Φεντερίκο 
Οτάβιο Ρέχο, συντονιστής στρα-
τηγικής και επικεφαλής ερευνών 
του Martens Centre. «Οσο χαμη-
λότερη είναι η θέση στην εισοδη-
ματική και κοινωνική πυραμίδα, 
τόσο πιο σοβαρή είναι η κρίση 

των προσδοκιών των πολιτών 
και επομένως μειώνεται περαι-
τέρω η εμπιστοσύνη στους θε-
σμούς. Σε πολλές χώρες άλλωστε, 
η υποστήριξη κατά κύριο λόγο 
της ριζοσπαστικής δεξιάς, κομ-
μάτων διαμαρτυρίας και άλλων 
λαϊκιστικών κομμάτων προέρχε-
ται από τα μεσαία και κατώτερα 
κοινωνικά στρώματα», τονίζει 
μιλώντας στην «Κ».

«Κρίση δημοκρατίας»
«Η κρίση αυτή είναι κρίση δημο-
κρατίας, της φιλελεύθερης δη-
μοκρατίας, που δεν είναι φυσι-
κά μόνο ευρωπαϊκό φαινόμενο», 
σχολιάζει ο Γιάννης Εμμανουη-
λίδης, «και είναι ιδιαιτέρως ανη-
συχητική». Αποκαλύπτει παράλ-
ληλα μια διάσταση μεταξύ του 
πώς αξιολογούν τα προβλήματά 
τους οι πολίτες και πώς οι κυ-

βερνώντες, αλλά και οι ευρω-
παϊκοί θεσμοί. Η «φούσκα» 
των Βρυξελλών (Brussels 
bubble) δίνει προτεραι-
ότητα στο μέλλον στην 
ψηφιακή μετάβαση, την 
κλιματική αλλαγή, τις γε-
ωπολιτικές «προκλήσεις». 
Οι πολίτες αντιλαμβάνονται 

ωστόσο διαφορετικά τα προ-
βλήματα αυτά. 
Με αυτή τη διαπίστωση συμ-

φωνεί ο Φεντερίκο Οτάβιο Ρέ-
χο, που σημειώνει ότι «ακό-
μα και οι γεωπολιτικές κρίσεις, 
όπως ο πόλεμος στην Ουκρανία 
και η πρόσφατη σύγκρουση Ισ-
ραήλ - Χαμάς εκλαμβάνονται από 
τους πολίτες μέσω των πιθανών 
οικονομικών τους επιπτώσεων. 
Επομένως, θεωρώ ότι οι πολίτες 
θα ψηφίσουν έχοντας πρώτα και 
κύρια στο μυαλό τους, αν και όχι 
αποκλειστικά, το πορτοφόλι και 
την ποιότητα ζωής τους».

Το βασικό, ωστόσο, πρόβλη-
μα των Ευρωπαίων ψηφοφόρων 
είναι ότι επιπλέον δεν αντιλαμ-
βάνονται ακόμα πώς λειτουρ-
γεί ακριβώς το γραφειοκρατικό 
σύστημα των Βρυξελλών. Αντι-
λαμβάνονται όμως την αδυναμία 
της Ευρώπης να δίνει συλλογι-
κές απαντήσεις στις τρέχουσες 
«προκλήσεις», αναφέρει ο Γιάν-
νης Εμμανουηλίδης, δίνοντας 
έμφαση στο τελευταίο Ευρωπα-
ϊκό Συμβούλιο και τη μη επίτευ-
ξη συναίνεσης για τον ευρωπαϊ-
κό προϋπολογισμό, αλλά και τη 
Μέση Ανατολή. «Αναρωτιούνται 
οι πολίτες εάν τελικά η Ε.Ε. μπο-
ρεί να ανταποκριθεί. Οταν δεν 
μπορούν οι 27 ηγέτες να συνα-
ποφασίσουν δημιουργείται σύγ-
χυση, που ενδεχομένως να λει-
τουργήσει αποτρεπτικά για τη 
συμμετοχή τους στις εκλογές», 
λέει χαρακτηριστικά.

Αυτό που σίγουρα δεν τους εν-
θαρρύνει είναι η απουσία διαφά-
νειας σε ό,τι αφορά το σύστημα 
ανάδειξης υποψηφίων και κυρί-
ως των επικεφαλής των ευρωπα-
ϊκών πολιτικών κομμάτων –του 
λεγόμενου Spitzenkandidat–, 
που στις τελευταίες εκλογές 
«ακυρώθηκε» στην πράξη από 
τους Ευρωπαίους ηγέτες, καθώς 
αντί του επικεφαλής του ΕΛΚ, 
Μάνφρεντ Βέμπερ, «έχρισαν» 
τελικά την Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν πρόεδρο της Κομισιόν. 

Χωρίς σύνδεση
«Αυτό που διακυβεύεται, λοιπόν, 
είναι η δημοκρατική αποδοχή 
μιας Ε.Ε.», διατείνεται ο Φεντε-
ρίκο Οτάβιο Ρέχο και η ικανό-
τητά της να είναι περισσότερο 
συνδεδεμένη με τους πολίτες. Η 
Ε.Ε. χρειάζεται πλέον ευρύτερη 
βάση νομιμότητας και βελτιωμέ-
νη λογοδοσία». Κατά τον ίδιο, 
πάντως, υπάρχει περιθώριο να 
αντιστραφούν οι όροι, εάν τα 
φιλοευρωπαϊκά κόμματα μπο-
ρέσουν να απαντήσουν άμεσα 
στις ανησυχίες των πολιτών με 
καθαρό όραμα, πρόγραμμα και 
κυρίως δράσεις. Ξεκάθαρο εξάλ-
λου θα πρέπει να είναι το μήνυ-
μα που καλούνται να στείλουν 
στους ψηφοφόρους τα τρία με-
γάλα ευρωπαϊκά κόμματα, το 
ΕΛΚ, οι Σοσιαλιστές και ∆ημο-
κράτες (S&D) και οι Φιλελεύθε-
ροι (Renew), ότι θα κινηθούν 
δηλαδή στη βάση της γαλλικής 
αρχής «cordone sanitaire» (υγει-
ονομική ζώνη δημοκρατίας) ένα-
ντι των ακροδεξιών και ευρω-
σκεπτικιστών κομμάτων, για την 
πρόθεση σχηματισμού εκ νέου 
«μεγάλου συνασπισμού».

Της ανταποκρίτριάς 

μας στις 

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ 
ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Κινδυνεύει η Ε.E.
από ακροδεξιό

«τσουνάμι»;

Στο επίκεντρο του 
ευρωπαϊκού πολιτικού 
ενδιαφέροντος τίθεται 
πλέον η οικονομική 

ανάκαμψη, ενώ 
ζητήματα όπως 

η κλιματική αλλαγή και 
η απεξάρτηση από 

τον άνθρακα μπαίνουν 
σε «δεύτερη μοίρα».

ΕΥΡΩΠΗ

1

Οι ευρωκάλπες του Ιουνίου εν μέσω μόνιμων κρίσεων 
–πληθωρισμού, μεταναστευτικού και πολέμων– απειλούν 

να φέρουν ανατροπές στις Βρυξέλλες

Η προεκλογική ατζέντα 
φαίνεται ότι έχει 
προκαθοριστεί 

από την Ακροδεξιά, 
που «καλπάζει» 

σε όλη την Ευρώπη 
θέτοντας «παγίδες» 

στα συστημικά κόμματα.
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Σ
ύμφωνα με το Oxford 
University Press, λέξη της 
χρονιάς για το 2023 ανακη-

ρύχθηκε η λέξη «rizz». Σημαίνει 
στυλ, γοητεία (ρομαντική) έλξη 
και προέρχεται από τη slang του 
∆ιαδικτύου – μια λέξη που προέκυ-
ψε στις ψηφιακές κοινότητες της 
Gen Z (από youtubers, tiktokers 
και εν γένει influencers), σημά-
δι ανανέωσης της γλώσσας που 
κάποια στιγμή εντάσσεται στην 
καθομιλουμένη και καταλογογρα-
φείται στα λεξικά. Για το έγκυρο 
λεξικό Merriam-Webster, λέξη της 
χρονιάς ήταν το «authentic», που 
δεν χρειάζεται μετάφραση, ξεπερ-
νώντας σε συχνότητα αναζήτησης 
το «deepfake», δηλαδή τις πλαστές 
εικόνες που μπορεί σήμερα κάθε 
χρήστης να κατασκευάσει και να 
διαδώσει στο ∆ιαδίκτυο.

Οπως γνωρίζουμε από τον Βιτ-
γκενστάιν, η επικράτεια της γλώσ-
σας μας ορίζει την επικράτεια του 
κόσμου μας – συνεπώς και του 
πολιτικού μας κόσμου. Θα μπο-
ρούσαμε, λοιπόν, καθώς αυτές οι 
ημέρες της καταλλαγής και της 
αναστοχαστικής αποτίμησης το 
επιτρέπουν, να κάνουμε μια μικρή 
άσκηση πολιτικής γλωσσολογίας 
με βάση το εννοιολογικό τρίγωνο: 
αυθεντικότητα vs πλαστότητας, 
και στην τρίτη κορυφή το χάρισμα 
της γοητείας και της επικοινωνίας 

(ετυμολογική ρίζα του rizz θεωρεί-
ται, άλλωστε, μια άλλη οικεία σε 
εμάς λέξη, το «charisma»).

Απλοποιώντας χάριν της άσκη-
σης, μπορεί κανείς να διακρίνει 
δύο εκ πρώτης όψεως αντίρροπες 
τάσεις. Από τη μία, ο εκδημοκρα-
τισμός της δημόσιας σφαίρας. Μέ-
σα στους ψηφιακούς μας κόσμους, 
μπορεί ο καθένας και η καθεμιά 
να εκφραστεί όπως θέλει. Μπο-
ρεί ανά πάσα στιγμή της ημέρας 
να σχολιάσει, να πάρει θέση, να 
συμφωνήσει ή να διαφωνήσει με 
οποιονδήποτε άλλον. Το προσω-
πικό και το πολιτικό συνυφαίνο-
νται: μπορώ να ποστάρω εναλλάξ 
φωτογραφίες από το φαγητό μου 
σε κάποιο εστιατόριο και μια το-
ποθέτηση για το δράμα στη Γάζα, 
τα φυτά εσωτερικού χώρου που 
περιποιούμαι στο καθιστικό μου 
και ένα σχόλιο στον τοίχο κάποιου 
πολιτικού προσώπου σχετικά με 
τον γάμο ομοφύλων, ένα τραγούδι 
του Βασίλη Καρρά και μια καταγ-
γελία για την πολιτική στα ελλη-
νοτουρκικά.

Απόλυτη αυθεντία δεν υπάρχει. 
Πολιτικοί, επιστήμονες, διανοού-
μενοι, πολίτες, όλοι και όλες υπό-
κεινται ανά πάσα στιγμή εξίσου 
στον έπαινο και στον ψόγο. Ολα 
μπορούν να κριθούν, όλα μπορούν 
να αμφισβητηθούν σε real time, 
και η εξατομικευμένη μας βιογρα-

φία φιλοτεχνείται μέσα σε μικρές ή 
μεγαλύτερες κοινότητες που φτιά-
χνονται και διαλύονται διαρκώς, 
μέσα σε «φούσκες» ομονοούντων 
ή σε παρατάξεις διαφωνούντων. Τι 
πιο δημοκρατικό από αυτό;

Την ίδια στιγμή, σε αυτόν τον 
ωκεανό «περιεχομένου» όπου το 
αληθινό και το ψευδές συχνά συγ-
χέονται (η φωτογραφία του Πάπα 
Φραγκίσκου να χορεύει ραπ είναι 
μάλλον φτιαχτή, αλλά ποιος θα εγ-
γυόταν ότι δεν θα μπορούσε να 
έχει υπάρξει πραγματικά;) μοιάζει 
να αναζητούμε νησίδες αυθεντι-
κότητας. Κάτι αληθινό που να ξε-
χωρίζει από τον ορυμαγδό ψηφια-
κής πληροφορίας. Οπως ψάχνουμε 

αυθεντικές εμπειρίες, αυθεντικές 
γεύσεις, έτσι ψάχνουμε και κάποιο 
αυθεντικό πολιτικό πρόσωπο που 
να συνοψίζει τη «verità effettuale 
della cosa», κατά πως έλεγε ο Μα-
κιαβέλι, να διακρίνει την «πραγμα-
τική αλήθεια των πραγμάτων» από 
τις φαντασιώσεις και τις επιθυμίες 
μας – ή και να τα συγχωνεύει με 
γοητευτικό τρόπο.

Αυθεντικός ηγέτης είναι αυτός 
που δεν προσποιείται και γι’ αυτό 
μας γοητεύει· εγκαθιδρύει μια σχέ-
ση άμεση, σχεδόν ερωτική, ανά-
μεσά μας. Από τον Μακρόν στις 
καλές εποχές του μέχρι τον Χα-
βιέρ Μιλέι, τον νέο πρόεδρο της 
Αργεντινής, που ενσαρκώνει τα 
πιο τρελά αναρχοκαπιταλιστικά 
όνειρα της Αϊν Ραντ με στολή πα-
λιάτσου. Ο Τραμπ γοητεύει επειδή 
είναι ειλικρινά χυδαίος. Ο Τσίπρας 
έχασε το χάρισμα που του ανα-
γνωριζόταν όταν έγινε «ψεύτικος».

Να ένα παράδοξο της εποχής 
μας. Ποτέ δεν ήμασταν περισσό-
τερο παρόντες και παρούσες στη 
δημοκρατική αγορά, με τις προσω-
πικές μας απόψεις και τα προσω-
πικά μας γούστα, με τους φίλους 
και τους εχθρούς μας. Και την ίδια 
στιγμή, αναζητούμε κάτι αληθινό 
σε ένα πρόσωπο πέρα από εμάς, σε 
μια χαρισματική προσωπικότητα 
που θα καταλάβει τις πιο βαθιές 
μας επιθυμίες και θα τις εκφρά-

σει για λογαριασμό μας, καλύτερα 
από εμάς – μια αυθεντική πολιτι-
κή εμπειρία.

Αν η πολιτική διαχέεται σε όλες 
τις πτυχές της καθημερινής μας 
ζωής, σε ένα συνεχές χρόνου και 
χώρου, πραγματικού και ψηφια-
κού, ταυτόχρονα βρισκόμαστε σε 
αναζήτηση μιας πολιτικής «στιγ-
μής» που θα τέμνει τη διάρκεια 
σε πριν και μετά – έστω για λίγο, 
για όσο τραβάει την προσοχή μας 
οποιοδήποτε «περιεχόμενο» μέχρι 
να κάνουμε κλικ στο επόμενο. Χω-
ρίς διαμεσολαβήσεις και όλα αυ-
τά τα δύσκολα και χρονοβόρα της 
πολιτικής εμπλοκής, που τείνου-
με να θεωρούμε ρετρό και εκτός 
κλίματος.

Και αφού το τέλος κάθε χρονιάς 
σημαίνει ευχές για την επόμενη, 
ίσως θα μπορούσε κανείς να ευχη-
θεί η πολιτική μας κουλτούρα να 
ξαναβρεί την αξία της διάρκειας, 
της τριβής, της ενσώματης εμπλο-
κής με τα πολιτικά. Χωρίς να σνο-
μπάρει συντηρητικά τον πολύτι-
μο εκδημοκρατισμό της δημόσιας 
σφαίρας, αλλά με την αναγκαία 
δημοκρατική καχυποψία στις χα-
ρισματικές περσόνες του «rizz», 
που αναλαμβάνουν να εκφράσουν 
«αυθεντικά» τη δική μας αλήθεια.

Ο κ. Γιάννης Μπαλαμπανίδης είναι 
πολιτικός επιστήμονας, συγγραφέας.
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Τ
ο Ισλάμ είναι η ταχύ-
τερα αναπτυσσόμενη 
θρησκεία στον κόσμο 
και το ChatGPT η τα-
χύτερα αναπτυσσόμε-

νη εφαρμογή τεχνητής νοημοσύ-
νης. Και τα δύο δίνουν απαντήσεις 
και κατευθύνσεις. Το Ισλάμ έρ-
χεται από το παρελθόν. Η τεχνη-
τή νοημοσύνη προοιωνίζεται ένα 
θαυμαστό μέλλον. Ατόφιο παρόν 
δεν υφίσταται στ’ αλήθεια· μάλ-
λον ένα μεταίχμιο φτιαγμένο από 
αντίρροπες δυνάμεις του χρόνου. 

Το Ισλάμ μπορείς να το μελε-
τήσεις. Σε ξεγελά το παρελθόν 
πως είναι του χεριού σου... Για 
την τεχνητή νοημοσύνη κάνεις 
υποθέσεις. Σύγχρονοι φιλόσοφοι 
μεταβιβάζουν σε αυτήν τα κλασι-
κά ερωτήματα που ο Καντ διατύ-
πωσε περί ανθρώπινης γνώσης, 
ηθικής και ύπαρξης: 

Τι είδους γνώση μπορεί να πα-
ράγει η τεχνητή νοημοσύνη; Πώς 
θα όφειλε να συμπεριφέρεται και 
τι οφείλει να πράττει; Τι ελπίδα 
φέρνει; 

Ενα νέο όργανο και δημόσιο 
αγαθό! Σαν ένζυμο η τεχνητή νο-
ημοσύνη μεσολαβεί σ’ ένα σωρό 
διεργασίες του βίου. Για κάθε εν-
δεχόμενο ετοιμάζεται και το σχε-
τικό «κανονιστικό πλαίσιο».

Ομως οι άνθρωποι δεν βλέπουν 
στην τεχνητή νοημοσύνη μόνον 
ένα εργαλείο. Της προβάλλουν 
προσδοκίες και φόβους εντελώς 
δικές τους. Ευφυείς άνθρωποι μι-
λούν γι’ αυτήν σαν να ’ναι πρόσω-
πο... Εσπευσαν να της φορτώσουν 
και έναν προμηθεϊκό μύθο που 
δεν είναι άλλος από την απόκτη-
ση συνείδησης. 

Εσένα πάλι τι σ’ ενοχλεί εάν 
κάποιος αντιμετωπίζει την τε-
χνητή νοημοσύνη σαν πρό-
σωπο;
• Οτι είναι αδύνατον «αυτή» 
να φέρει την ευθύνη για οτι-
δήποτε.
• Oτι δεν διαθέτει ασυνεί-
δητο.
• Oτι στ’ αλήθεια δεν γνωρί-
ζει τι θα πει τραύμα.
• Oτι σαν τέλειος ψυχοπαθής 
αποκλείεται από το βάσανο ή 
την τύψη.
• Oτι ενώ τη λένε πλέον «γενε-
τική» είναι χωρισμένη εξαρχής 
από τον θάνατο.

Πώς να ’χει μετά ύφος και χιού-
μορ και πνεύμα! Γιατί και αυτά της 
λείπουν...

Hδη το 1980 ο Αμερικανός φι-
λόσοφος Τζον Σιρλ έδειξε με το δι-
ανοητικό πείραμα του «Κινέζικου 
∆ωματίου» πως ένας συνδυασμός 
ιδεογραμμάτων ενδέχεται να εί-
ναι συντακτικά και τυπικά ορθός 
δίχως ο συντάκτης να γνωρίζει 
κινέζικα ή να κατανοεί το νόημα 
και τη σημασία της ακολουθίας 

που παράγει· μπορεί να σε εκπαι-
δεύσουν να συνδυάζεις λέξεις και 
πληροφορίες ακολουθώντας δο-
σμένους κανόνες δίχως επίγνω-
ση του σημασιολογικού φορτίου. 
Κάπως έτσι έχει προγραμματιστεί 
η τεχνητή νοημοσύνη να αλληλε-
πιδρά ποικιλοτρόπως με τους αν-
θρώπους ώστε να τους συνδράμει. 

Συνεπώς η τεχνητή νοημοσύ-
νη βρίσκεται ακόμη μακριά από το 
δικό της προπατορικό αμάρτημα· 
που θα ’ταν η αυτεπίγνωση, η αυ-
τοσυνειδησία και η ελεύθερη βού-
ληση. Ούτως ή άλλως οι φιλόσοφοι 
ερίζουν παλαιόθεν και ad nauseam 
για τον ορισμό τέτοιων εννοιών.

Σημειωτέον πως η προσομοί-
ωση της επικοινωνίας δεν είναι η 
πραγματικότητα των υπολογιστών 
μόνον αλλά συνήθως και των αν-
θρώπων: δεν χρειάζεται να κατα-
νοείς τη βαθύτερη σημασία των 
πράξεων ή των λόγων σου, ούτε 
να έχεις επίγνωση του εαυτού σου, 
προκειμένου να είσαι «λειτουργι-
κός» (η αγαπημένη έκφραση των 
ψυχολόγων!) σε αυτόν τον κόσμο, 
αντιθέτως βοηθά να παραμένεις 
στο επίπεδο της επιτυχούς διεκπε-
ραίωσης υπακούοντας σε κανόνες. 
Τότε όλα γίνονται τόσο ευκο-
λότερα! Ενδεχομένως οι 
ίδιοι λειτουργούμε 
ως πρόδρομοι 
της τεχνη-

τής νοημοσύνης εδώ και αρκετό 
καιρό... Κι αν η τεχνητή νοημοσύ-
νη μας ξεγελάσει πως απέκτησε 
ορμή για ζωή θα ’ναι από σφάλ-
μα συστήματος που εμείς σπεύ-
δουμε να εκλάβουμε ως επιθυμία 
κατίσχυσης και επιβίωσης, επει-
δή ανέκαθεν οι άνθρωποι προ-
βάλλουν τον εαυτό τους σε θεούς 
και ξόανα. 

Και εδώ είναι το ζήτημα! 
Επειδή εξαντλήθηκαν οι ακο-

λουθίες των θεών και των ειδώλων 
και των φιλοσοφικών επιχειρη-

μάτων φαίνεται πως ήρθε η σει-
ρά της τεχνητής νοημοσύνης να 
συγκεντρώσει τον θαυμασμό και 
την απορία και να λειτουργήσει ως 
μεταβατικό αντικείμενο και μαγικό 
σημείο αναφοράς. Αδημονούν και 
φοβούνται οι άνθρωποι γι’ αυτά 
που φέρνει η τεχνητή νοημοσύ-
νη· ο κόσμος, λένε, θ’ αλλάξει απ’ 
το άγγιγμα της ψηφιακής Φιλοσο-
φικής Λίθου. Πρόοδος ή παρωδία; 

Τόση προσδοκία και ανησυχία 
είναι ενδείξεις μιας νέας πνευματι-
κότητας που εμφανίζει ένα καινο-
φανές χαρακτηριστικό στην ιστο-
ρία της φιλοσοφίας: καταργεί την 
παραδοσιακή διάκριση ύλης και 
πνεύματος. Αυτή ολοκλήρωσε τον 
κύκλο της και εξαντλήθηκε τόσους 
αιώνες, οι μορφές που γέννησε 
ατόνησαν, ποιον ενδιαφέρουν πια;

Μπροστά στο ολοκαίνουργιο 
Πάρκο Κοινωνικοποίησης Σκύ-
λων αναρωτήθηκα μήπως σύντομα 
οι «σκυλομπαμπάδες» και οι «γα-
τομαμάδες» βρουν νέα, αναβαθ-
μισμένα υποκατάστατα συντρο-
φιάς. Ηδη ρομποτάκια τεχνητής 
νοημοσύνης κρατούν συντροφιά 

σε ηλικιωμένους και κάθε εί-
δους «σύντροφοι τεχνητής 

νοημοσύνης» αναμένε-
ται να κάνουν θραύ-

ση σε μια Ευρώπη 
γερασμένη. Σε 

αντίθεση με 

τα γατιά και τα σκυλιά δεν έχεις ν’ 
ανησυχείς μη σου πεθάνουν, μη 
σου αρρωστήσουν. Συντριπτικό 
πλεονέκτημα! Η απώλεια καθίστα-
ται επιλύσιμο πρόβλημα... 

Το βράδυ, νέα πλάνα των ισρα-
ηλινών ειδικών δυνάμεων καθώς 
εισβάλλουν στα υπόγεια κρησφύ-
γετα των τρομοκρατών της Χαμάς. 
Ο πόλεμος φέρει το σπέρμα του 
τρωγλοδύτη και μιας πανάρχαιας 
βίας. Αυτή δεν είναι η ανεπιθύμη-
τη καταγωγή μας; 

Σε ένα ανατριχιαστικό εγκώμιο 
του πολέμου ως φυσικής μήτρας 
του πολιτισμού, ο Ερνστ Γιούνγκερ 
το 1922 καλούσε τον αναγνώστη 
να φανταστεί τους άγριους προ-
γόνους μας να τρέμουν από δέος 
μπρος στους κεραυνούς· πόση συ-
γκατάβαση και οίκτο νιώθουμε γι’ 
αυτούς τους απολίτιστους, τους 
δεισιδαίμονες! Ποιος ξέρει, συνέ-
χιζε ο συγγραφέας-πολεμιστής με 
τραχιά γερμανική ειρωνεία, ίσως 
στο μέλλον έρθει η σειρά απομα-
κρυσμένων εκδοχών της ανθρώ-
πινης ύπαρξης να οικτίρουν εμάς 
και σύμπασα την Ιστορία επειδή 
μας χάλκευσε η φρίκη του πολέ-
μου, η ζωτικότητα της μάχης και 
ο τρόμος του θανάτου. 

Πράγματι μας σαγηνεύει μια 
ύπαρξη ανώδυνη και προβλέψι-
μη, αναπαυτική και αυτοματική, 
όπως μοιάζει να γίνεται με την 
αδιάλειπτη παρουσία της τεχνη-
τής νοημοσύνης. Ο κίνδυνος εν-
δεχομένως να ’ναι μεγαλύτερος 
και από τη διαρροή προσωπικών 
δεδομένων ή τη συρρίκνωση των 
ελευθεριών που απασχολούν τους 
νομικούς· αυτός μιας ∆ύσης μαλ-
θακής, η οποία αναπληρώνει την 
πνευματική συρρίκνωση και τη 
δημογραφική αστασία με πολίτες 
διαρκώς υποβασταζόμενους από 
τον ψηφιακό σωσία τους. ∆ιόλου 
τυχαία η ονομασία Gemini για 
τη νέα εφαρμογή τεχνητής νο-
ημοσύνης: δίδυμος. 

Κι έπειτα, πόσο «καλύτερη» 
γίνεται η ζωή με ψηφιακούς σω-
σίες και βοηθούς; Σηκώνει συ-
ζήτηση. Οσο επιταχύνεται και 
αυτοματοποιείται ο βίος των αν-
θρώπων τόσο αυτοί πλησιάζουν 
στην επαγγελματική και ψυχολο-
γική εξουθένωση.

Ωριμη σε σημείο που προσεγγί-
ζει τη σήψη η ∆ύση, απομένει να 
δούμε εάν κάποτε θα νοσταλγήσει 
τις φυσικές αρετές που άφησε να 
ατροφήσουν, όπως συνέβη στον 
Ρωμαίο Τάκιτο, όταν τη στιγμή της 
παρακμής βρέθηκε να θαυμάζει το 
σθένος των Βαρβάρων.

 
Ο κ. Νικήτας Σινιόσογλου είναι 
συγγραφέας και ερευνητής στο 
Ινστιτούτο Ιστορικών Ερευνών του ΕΙΕ. 
Πιο πρόσφατο βιβλίο του «Ο καρπός 
της ασθενείας μου» (Κίχλη, 2021).

Του ΝΙΚΗΤΑ 
ΣΙΝΙΟΣΟΓΛΟΥ 

Του ΓΙΑΝΝΗ 
ΜΠΑΛΑΜΠΑΝΙΔΗ

Πολεμιστές και αλγόριθμοι

Σε αυτόν τον ωκεανό 
«περιεχομένου» όπου το 
αληθινό και το ψευδές 

συχνά συγχέονται, 
μοιάζει να αναζητούμε 

νησίδες αυθεντικότητας. 
Κάτι αληθινό που να 

ξεχωρίζει από τον 
ορυμαγδό ψηφιακής 

πληροφορίας.

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ 
ΚΑΙ ΤΑΣΕΙΣ
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Authentic πολιτική, πολιτικοί με rizz

Η τεχνητή νοημοσύνη 
βρίσκεται ακόμη μακριά 
από το δικό της προπα-
τορικό αμάρτημα· που 
θα ’ταν η αυτεπίγνωση, 
η αυτοσυνειδησία και 
η ελεύθερη βούληση.



Α Φ Ι Ε Ρ Ω Μ ΑΚυριακή 31 Δεκεμβρίου 2023 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

2

Μ
ονάχα οι νεκροί 
δεν κάνουν λά-
θη. Αφορισμός 
που λέει περισ-
σότερα μάλλον 

για τους ζώντες παρά για τους 
τεθνεώτες. Μάλλον. ∆εν μπο-
ρείς ποτέ να είσαι σίγουρος με 
αυτά τα πράγματα. Πάντως, 
τα μέλη της κριτικής επιτρο-
πής της Σουηδικής Ακαδη-
μίας για το Νομπέλ Λογο-
τεχνίας βρίσκονται στη 
ζωή και κάθε χρόνο 
κρίνονται για τις επι-
λογές και τις αποφά-
σεις τους. 

Πολύ συχνά, οι 
βραβεύσεις τους 
(πιο σωστά: οι μη 
βραβεύσεις τους) 
εντάσσονται στην 
παγκοσμίως γνω-
στή ιστορία των 
χαμένων ευκαιρι-
ών. Γυρνώντας πίσω 
στον χρόνο, αν δει 
κάποιος τα ονόματα 
των συγγραφέων που 
∆ΕΝ βραβεύθηκαν θα 
αφήσει έναν βαθύ ανα-
στεναγμό: τα Νομπέλ ξε-
κίνησαν το 1901. Από το 
1902 έως το 1906, ο Λέων 
Τολστόι ήταν συνεχώς υπο-
ψήφιος. Το 1901, χρονιά-αφε-
τηρία για τον θεσμό, δεν ήταν 
καν υποψήφιος και ήδη με την 
πρώτη της απόφαση η Σουηδική 
Ακαδημία είχε προκαλέσει πο-
λύ μεγάλες συζητήσεις (το βρα-
βείο πήγε στον Γάλλο ποιητή 
Σιλί Πριντόμ, τον οποίο ουδείς 
μνημονεύει σήμερα πλέον). Ο 
Τολστόι πέθανε το 1910 χωρίς 
να πάρει ποτέ το Νομπέλ. 

Αν υπάρχει μεταθανάτια ζωή, 
θα πρέπει να συμπεριλαμβάνε-
ται σε αυτήν μια μεγάλη αίθου-
σα σαν τη μυθική Βαλχάλα των 
Σκανδιναβών με τους ηρωικούς 
στη μάχη πεσόντες, όπου όμως 
εδώ θα συγκεντρώνονται όχι νε-
κροί Βίκινγκς που πέθαναν με 
το σπαθί στο χέρι, αλλά οι με-
γάλοι συγγραφείς που δεν βρα-
βεύθηκαν ποτέ με Νομπέλ. Πιο 
φρέσκο μέλος της ο Μίλαν Κού-
ντερα, που πέθανε τον Ιούλιο 
στα 93 του. Η Σουηδική Ακαδη-
μία είχε πολλές ευκαιρίες να τον 
τιμήσει, αλλά τις πέταξε όλες. 
Εκεί, ο σπουδαίος αυτός Τσέχος 
μυθιστοριογράφος θα συναντή-
σει, εκτός από τον Τολστόι, τον 
Τζόζεφ Κόνραντ, τον Τσέχοφ, 
τον Κάφκα, τον Τζόις (δεν ήταν 
υποψήφιος ποτέ), τον Προυστ, 
τον Οργουελ, τον Ιψεν, τον 
Μπόρχες, τον Γκράχαμ Γκριν, 
τον Ναμπόκοφ, τον Μαρκ Του-
έιν, τον Ρίλκε, τον Χένρι Τζέιμς, 
τη Βιρτζίνια Γουλφ, τη Μαργκε-
ρίτ Γιουρσενάρ. 

Υπάρχει λόγος... 
πολιτικός

Προς υπεράσπιση των μελών της 
Επιτροπής και του δύσκολου 
έργου που αναλαμβάνουν, σε 
αντίθεση με τα αντίστοιχα βρα-
βεία στη φυσική ή στη χημεία, 
όπου κάθε χρόνο τα επιτεύγ-
ματα των εκάστοτε επιστημό-
νων είναι μετρήσιμα και απτά, 
στη λογοτεχνία μιλάμε για «αέ-
ρα φρέσκο». Γι’ αυτό και, πέρα 
από την αναπόφευκτη υποκει-
μενικότητα, στα Νομπέλ Λο-
γοτεχνίας υπάρχει πολύς χώ-
ρος για πολιτική εις βάρος της 
αισθητικής ή, στην καλύτερη 
περίπτωση, παράλληλα με αυ-
τήν. Για παράδειγμα, όταν το 
2007 ο Ορχάν Παμούκ γινόταν 
ο πρώτος Τούρκος συγγραφέας 
που έπαιρνε το Νομπέλ, έπαιξε 
ρόλο η (έντονη τότε, σε αντίθε-
ση με σήμερα) ευρωπαϊκή προ-
οπτική της Τουρκίας. Επρεπε, 
εξάλλου, κάποτε να το πάρει 
και ένας Τούρκος και ο δυτικο-
θρεμμένος Παμούκ προσφερό-
ταν ως γνήσιος εκπρόσωπος της 
«ευρωπαϊκής» Τουρκίας. 

Ανάλογα, και στα δύο ελλη-
νικά Νομπέλ μέτρησαν και οι 
εξωλογοτεχνικοί παράγοντες: 
το 1963, η ∆ύση ανακάλυπτε 
τη σύγχρονη Ελλάδα, η χώρα 
ήταν «σέξι», trendy, μια εξωτική 
χαμένη χερσόνησος με πολλά 
νησιά, άλλοτε κοσμοπολίτικα 
και άλλοτε παρθένα, περήφα-
να βουνά, τη Ρούμελη και τη 
Μάνη του Πάτρικ Λι Φέρμορ, 
τον Ζορμπά και την Κρήτη, έχο-
ντας μάλιστα πίσω της το αρ-

χαίο κλέος να συνεχίζει να δίνει 
«τα φώτα του στην Ευρώπη». Ο 
Σεφέρης, που το πήρε εκείνη 
τη χρονιά, αυτός ο λάτρης της 
γαλλικής ποίησης και του Τ. Σ. 
Ελιοτ (τον οποίο μετέφρασε), με 
πυλώνες όμως την αρχαία ελλη-
νική γραμματεία, ήταν (και ως 
επιφανής διπλωμάτης) η ιδανι-
κή επιλογή. Αλλά και το 1979, 
με τη βράβευση του Ελύτη, του 
ποιητή της «μεταφυσικής του 
φωτός», βραβευόταν και η χώ-
ρα που ήταν έτοιμη να γίνει νέο 
μέλος στην τότε ΕΟΚ. Εκτοτε, 
η Ελλάδα (ο σύγχρονος πολιτι-
σμός της μάλλον, και ειδικότε-
ρα η γραμματολογία της) έπαψε 
να αφορά στα σοβαρά τη ∆ύση 
– εκτός κι αν επρόκειτο για μια 
χώρα σε οικονομική κρίση, με 
διαδηλώσεις και αστέγους. 

Η πολιτική παράμετρος ως 
παράγων επιρροής στην τελική 
επιλογή των μελών ήταν εκεί 
από τη γένεση του θεσμού το 
1901. Λέγεται πως η Ακαδημία 
αρνιόταν πεισματικά να δώσει 
το βραβείο στον Τολστόι επει-
δή ήταν Ρώσος και η Σουηδία 
εκείνη την εποχή δεν είχε καλές 
σχέσεις με τη Ρωσία. Γι’ αυτό 
και δεν υπήρχε περίπτωση να 
πάρουν το βραβείο ο Τσέχοφ 
και ο Γκόρκι. 

Ο πόλεμος 
με την Αμερική

Η Ακαδημία όμως είχε και τις προ-
στριβές της με συγκεκριμένες 
εθνικές σχολές λογοτεχνίας, 
όπως τα τελευταία χρόνια, όταν 

επήλθε ένας ακήρυκτος πόλεμος 
μεταξύ Σουηδίας και Αμερικής, 
μετά τη διαρροή πως τα μέλη 
της υποτιμούν τους σύγχρονους 
Αμερικανούς συγγραφείς. Ει-
ρωνεία: η Ακαδημία βράβευσε 
έναν (μεγάλο) σύγχρονο Αμερι-
κανό τροβαδούρο, τον Μπομπ 
Ντίλαν  (2016) και μια επίσης 
σπουδαία Αμερικανίδα ποιή-
τρια, τη Λουίζ Γκλικ (2020), αλλά 
το τελευταίο αμερικανικό όνο-
μα στον χώρο της μυθιστοριο-
γραφίας που έλαβε το βραβείο 
ήταν η Τόνι Μόρισον (το μακρι-
νό 1993). Παροιμιώδης υπήρξε 
και η παραφιλολογία γύρω από 
τη μη βράβευση του Φίλιπ Ροθ, 
ονόματος που «έπαιζε» επίμονα 
στις υποψηφιότητες επί σειράν 
ετών. Εδώ όμως μπήκε μάλλον η 
πολιτική ορθότητα στη μέση, με 
αποτέλεσμα ο «πορνολάγνος» 
Ροθ να πεθάνει το 2018, στα 85 
του, αβράβευτος.

Συνεπώς, η σπέκουλα κάθε 
χρόνο δίνει και παίρνει. Τι λοι-
πόν μπορεί να φέρει το 2024; 
Ποιον ή ποια θα δούμε να ση-
κώνει το βαρύτιμο τρόπαιο, το 
κορυφαίο των γραμμάτων στον 
πλανήτη; 

Τα φαβορί 
του 2024

Οσοι παρακολουθούν τα τεκται-
νόμενα έχουν βαρεθεί να ακούν 
το όνομα του Ιάπωνα Χαρούκι 
Μουρακάμι. Αλλο όνομα που 
«παίζει» δυνατά είναι η Ρωσίδα 
πεζογράφος Λουντμίλα Ουλί-
τσκαγια, πλην όμως η υποψηφι-

ότητά της παρουσιάζει δυσκο-
λίες όσον αφορά την πολιτική 
παράμετρο της περίπτωσής της 
(βλέπε Ρωσία του Πούτιν). Η 
Κινέζα Καν Σούε, η οποία προ-
έρχεται από οικογένεια αντι-
φρονούντων που διώχθηκε από 
το κινεζικό καθεστώς, με σει-
ρά έργων στο ενεργητικό της 
που διεισδύουν με τόλμη στη 
σφαίρα της πειραματικής 
λογοτεχνίας, είναι επίσης 
μια πολύ δυναμική υπο-
ψηφιότητα.

Ο Γάλλος Μισέλ Ου-
ελμπέκ είναι ένα άλλο 
τεράστιο όνομα που 
ακούγεται, αλλά μάλ-
λον δεν έχει τύχη, 
κυρίως εξαιτίας της 
πολιτικής ορθότητας 
που δεν αντέχει τις 
αμφιλεγόμενες από-
ψεις του. 

Ο Αυστραλός Τζέ-
ραλντ Μαρνέιν, για 
πολλούς ο κορυφαί-
ος εν ζωή πεζογρά-
φος της χώρας, είναι 
επίσης ένα όνομα που 
ακούγεται πολύ για το 
Νομπέλ, όπως και ο Ρου-
μάνος Μίρτσεα Καρταρέ-
σκου. Να αναφέρουμε εδώ 

την Καναδή ποιήτρια και δο-
κιμιογράφο Αν Κάρσον και 

τον Ιρλανδό Τζον Μπάνβιλ. (Το 
2009, σε ημερήσια εκδρομή με 
τον Μπάνβιλ, τη μεταφράστριά 
του Τόνια Κοβαλένκο και τον 
φωτογράφο Νίκο Κοκκαλιά στο 
μαντείο των ∆ελφών –κατόπιν 
αιτήματος του συγγραφέα–, 
τόλμησα να θίξω τις φήμες γύ-
ρω από το Νομπέλ, αλλά έκα-
νε ότι δεν άκουσε. Το Νομπέλ, 
όταν ακούγεται αλλά ∆ΕΝ έρ-
χεται, πονάει.) 

Τέλος, όσον αφορά την Αμε-
ρική που δεν πολυχωνεύει η 
Ακαδημία, το όνομα της Τζόις 
Κάρολ Οουτς ακούγεται όπως 
και αυτό του άφαντου Τόμας 
Πίντσον και, βέβαια, του φω-
τογενούς Πολ Οστερ (ο οποί-
ος νοσεί σοβαρά με καρκίνο...).

Ιδιωτικές 
απονομές

Ο καθένας από εμάς έχει απονεί-
μει ένα Νομπέλ Λογοτεχνίας μέ-
σα του, αγνοώντας τις επιταγές 
των ιθυνόντων της Ακαδημίας 
στη Στοκχόλμη. Ποιον θα ήθε-
λα, λοιπόν, να δω να το παίρνει 
μέσα στο 2024; 

Ο  Βρετανός  Τζούλιαν 
Μπαρνς. Αγγλος που λατρεύ-
ει τη γαλλική κουλτούρα, ο 
Μπαρνς (γεννημένος το 1946 
στο Λέστερ) είναι ένας περίτε-
χνος συγγραφέας, ο οποίος έχει 
κατορθώσει να συνδυάσει τον 
πειραματισμό στις αφηγηματι-
κές του φόρμες με μια εξαιρετι-
κά δραστική, άμεση γραφή, που 
συχνά έρχεται σαν το τσεκού-
ρι του Κάφκα «να σπάσει την 
παγωμένη θάλασσα μέσα μας». 

Από τον «Παπαγάλο του Φλο-
μπέρ» (1984) και την «Ιστορία 
του κόσμου σε 10½ κεφάλαια» 
(1989) έως τα «Αγγλία, Αγγλία» 
(1998), «Αρθουρ και Τζορτζ» 
(2005) και τα συνταρακτικά 
«Ενα κάποιο τέλος» (2011 - Βρα-
βείο Μπούκερ), «Αχός της επο-
χής» (2016) και «Η μοναδική 
ιστορία» (2018), ο Μπαρνς, πολ-
λές φορές ακροπατώντας πάνω 
σε ιστορικά δεδομένα και πραγ-
ματολογικά μιλώντας υπαρκτές 
–και άκρως προσωπικές– κατα-
στάσεις, έχει επινοήσει μια με-
γάλη ποικιλία από τρόπους για 
να μιλήσει για τις μεγάλες αν-
θρώπινες απορίες, αυτές για τις 
οποίες συχνά απομένουμε βου-
βοί και ταραγμένοι. Η γαλλική 
φινέτσα και το αγγλικό χιούμορ 
του συνυπάρχουν με μια βαθιά 
τραγική αίσθηση του ανθρώ-
πινου βίου. Απαιτητικός συγ-
γραφέας, για υποψιασμένους 
αναγνώστες, αλλά και άμεσος, 
προσιτός για τον οποιονδήπο-
τε, επιπλέον δεν φοβάται το συ-
ναίσθημα. 

Το πιθανότερο είναι να μην 
πάρει το βραβείο. Και τι με αυ-
τό; Το έργο, η φωνή, η γραφή 
είναι όλα εκεί, έξω. Ουδείς, εξάλ-
λου, θα πάρει το βραβείο μαζί 
του στον τάφο. Και για να κλεί-
σουμε όπως περίπου αρχίσαμε, 
είναι αυτό που λέει μια γνωστή 
τουρκική παροιμία: Τα σάβανα 
δεν έχουν τσέπες. 

Του ΗΛΙΑ 
ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Η Ακαδημία βράβευσε 
τον τροβαδούρο Μπομπ 

Ντίλαν (2016) και 
την ποιήτρια Λουίζ 
Γκλικ (2020), αλλά 
από τον χώρο της 

μυθιστοριογραφίας οι 
Αμερικανοί πρέπει να 

ανατρέξουν στο 1993 και 
στην Τόνι Μόρισον.

Λέγεται πως η Ακαδημία 
αρνιόταν πεισματικά να 
δώσει το βραβείο στον 
Τολστόι επειδή ήταν 
Ρώσος και η Σουηδία 
εκείνη την εποχή δεν 

είχε καλές σχέσεις με τη 
Ρωσία. Γι’ αυτό και δεν 
υπήρχε περίπτωση να 

πάρουν το βραβείο 
ο Τσέχοφ και ο Γκόρκι.

ΤΕΧΝΕΣ
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Ο Μίλαν Κούντερα πέθανε φέτος χωρίς 
η Σουηδική Ακαδημία να αναγνωρίσει το έργο του. 
Το ίδιο είχε συμβεί και με τον Τολστόι, τον Τζόις, 

τον Προυστ. Το χρονικό των μη βραβεύσεων. 
Και ένα στοίχημα για την επόμενη

Ποιος θα πάρει

το Νομπέλ
Λογοτεχνίας;



H «βαθμολογική
γεωγραφία»
της κορυφής 

Το πρωτάθλημα που διανύουμε για τη
σεζόν 2023-24 δεν είναι το πιο ποιοτικό
πρωτάθλημα, που έχουμε δει, ή αν θέ-
λετε ή ποιότητα δεν ευδοκιμεί στον
θεσμό σε ικανοποιητικό βαθμό, αλλά
(το παρόν) είναι ένα πρωτάθλημα πολύ
ανταγωνιστικό, που με βάση τα απο-
τελέσματα που σημειώνονται προ-
σφέρει συγκινήσεις στο φίλαθλο κοινό. 

Η διαφορά της πρώτης ομάδας στον
βαθμολογικό πίνακα (ΑΠΟΕΛ), από την έκτη ομάδα
(ΑΕΚ), είναι 9 βαθμοί. 38 βαθμοί, έναντι 29. Φεύγει
και ο Δεκέμβριος και ακόμη θα είναι «ανοιχτό» το
πρωτάθλημα, όχι για δύο, ούτε για τρεις, αλλά για έξι
ομάδες. Έχουν γίνει 16 αγωνιστικές, με την απομένουσα
μέχρι τέλους απόσταση, να είναι μεγαλύτερη. Άρα,
με βάση τον νόμο των πιθανοτήτων υπάρχουν πολλά
περιθώρια για συνέχιση του εκτυλισσόμενου ενδια-
φέροντος σκηνικού. Αυτή τη στιγμή είναι γεγονός
ότι το ΑΠΟΕΛ παρουσιάζει περισσότερη σταθερότητα
από τις άλλες ομάδες, αλλά αυτό εννοείται ότι δεν
σημαίνει –για την ώρα– τίποτα που να παραπέμπει
σε σοβαρά συμπεράσματα για την έκβαση των πραγ-
μάτων. Οι ομάδες που έχουν πρωταγωνιστικό στόχο
δεν είναι σε θέση, τουλάχιστον στην παρούσα φάση,
να αποφύγουν κάθε ζημιά. 

Αυτό συμπεραίνεται από τα αποτελέσματα που
βλέπουμε μέχρι τώρα αφού οι μικρές ομάδες πολύ
σπανίως παρουσιάζονται στο γήπεδο ως εύκολη λεία
για τον κάθε αντίπαλο μεγαλύτερο από αυτούς σε μέ-
γεθος. Η «βαθμολογική γεωγραφία» της κορυφής (του-
λάχιστον) δείχνει ευμετάβλητη. 

Ένα άλλο ευχάριστο γεγονός που προκύπτει μέσα
από τη μορφή που έχει πάρει το πρωτάθλημα είναι
ότι τρώνε συνεχείς «φάπες» οι συνωμοσιολόγοι οπαδοί
που έβλεπαν και βλέπουν παντού στημένα ματς, συμ-
μαχίες και ύποπτες συναλλαγές. Πάντως οι υγιείς φί-
λαθλοι το χαίρονται πολύ το πρωτάθλημα αυτό. 

Μακάρι να συνεχιστεί έτσι το πρωτάθλημα και να
χρειάζεται να περιμένουμε ως την τελευταία αγωνιστική
για να κριθεί ο πρωταθλητής της σεζόν. Πράγμα υπέ-
ροχο, δείγμα πως το πρωτάθλημα είναι ένα …προϊόν
αξιόλογο, άρα ωραίο. Ναι, είμαστε μικροί το δέμας.
Θα πρέπει όμως το πρωτάθλημα μας να γίνει ποιοτι-
κότερο και κατά συνέπεια ακόμη πιο ωραίο και με
μεγαλύτερο κύρος στο εξωτερικό. 

Η εκτίμηση είναι ότι υπάρχουν περιθώρια για κάτι
τέτοιο. Και ικανά άτομα διαθέτουμε και τεχνογνωσία,
ενώ υπάρχουν ομάδες που έχουν τη δυνατότητα να
ξοδέψουν περισσότερα λεφτά για ποιοτικό… εμβο-
λιασμό του πρωταθλήματος. 

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Ιανουάριο μπαλώνεις
δεν χτίζεις

Η μεταγραφική περίοδος του Ιανουα-
ρίου είναι προ των πυλών και η συζή-
τηση ανάμεσα στον κόσμο για όλες
τις ομάδες σχεδόν ίδια. Θα έρθουν
παίκτες που θα αλλάξουν την εικόνα
κι όλα θα πάνε καλά. Θα κάνουν τη
διαφορά, θα ανατρέψουν την κατά-
σταση και θα κουβαλήσουν στην πλάτη
την ομάδα, οδηγώντας την σε επιτυ-
χίες. Μα αυτό που ξεχνάμε είναι πως

τον Ιανουάριο δεν χτίζεις ομάδα (για τη χρονιά που
τρέχει), παρά μόνο μπαλώνεις τρύπες. Δύσκολα
βρίσκεις παίκτες της διαφοράς και πολύ πιο δύσκολα
βρίσκεις παίκτες που είναι ικανοί να ανατρέψουν τα
πάντα. Ακόμη και σε περιπτώσεις που έρχονται πο-
δοσφαιριστές απ’ το πάνω ράφι, άμα δεν υπάρχει η
αρχική μαγιά, δυστυχώς δεν πας πουθενά. 

Παράδειγμα αυτού η περσινή Ανόρθωση. Τον Ια-
νουάριο με την υπογραφή του τεχνικού διευθυντή
της ομάδας, Αντόνιο Πριέτο, αποκτήθηκαν οι Τεχέρα,
Γκερέρο, Αντονίν και Μραζ. Όλοι τους πρόσφεραν
στο γήπεδο αρκετά, μα η προσπάθεια δεν είχε αντί-
κρισμα καθώς τα λάθη του καλοκαιριού ήταν τέτοια
που τέσσερις μεταγραφές οι οποίες έδωσαν 23 τέρματα
(!) και 9 ασίστ δεν ήταν ικανές να σώσουν την χρονιά.
Το πάλεψαν, προσπάθησαν, όμως ήταν αργά. Δεν
υπήρχε ούτε ο χρόνος, ούτε το υλικό που θα μπορούσε
να αλλάξει την καταδικασμένη απ’ το καλοκαίρι απο-
τυχημένη χρονιά.

Γενικότερα όσα χρόνια κι αν πας πίσω, δύσκολα
θα βρεις ομάδα που να άλλαξε τόσο πολύ στη χειμερινή
μεταγραφική περίοδο, και από εκεί που τα πάντα συ-
νηγορούσαν πως θα είχε μια μέτρια προς κακή σεζόν,
να τα έφερνε όλα τούμπα φθάνοντας σε επιτυχίες με
κατάκτηση του τίτλου στο πρωτάθλημα ή έστω του
κυπέλλου. Ακόμη όμως κι αν σε κάποια φάση συμβεί
κάτι τέτοιο (που ο νόμος των πιθανοτήτων λέει πως
κάποτε θα γίνει), τότε θα είναι η εξαίρεση κι όχι ο
κανόνας.

Επί τούτου η όλη συζήτηση για το χειμερινό με-
ταγραφικό παράθυρο αφορά καθαρά το μπάλωμα. Αν
έχει μια καλή ομάδα, ικανή για κατάκτηση τίτλων
και διακρίσεις, 1-2 κινήσεις που θα προσθέσουν
κάποια στοιχεία ή έστω θα καλύψουν κάποια κενά,
μπορούν να κάνουν τη διαφορά. Αν όμως το ρόστερ
σου είναι γεμάτο τρύπες, τότε η δεύτερη μεταγραφική
περίοδος δεν θα αλλάξει πολλά, παρά μόνο θα προ-
σφέρει φρούδες ελπίδες. 

Του
ΕΦΡΑΙΜ
ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Του
ΠΕΤΡΟΥ
ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ 

Στο μεγάλο ΑΠΟΕΛίστικο πάρτυ με
την Δέσποινα Βανδή και την Έλλη
Κοκκίνου που έγινε την Πέμπτη (28/12)
στο Pavilion, ανακοινώθηκε από τον
πρόεδρο της εταιρείας «ΑΠΟΕΛ Πο-
δόσφαιρο», Πρόδρομο Πετρίδη, η συμ-
φωνία με τον Κύπριο επιχειρηματία
Ντίνο Ιορδάνους, ο οποίος δραστη-
ριοποιείται με επιτυχία στις ΗΠΑ και
θα επενδύσει κατά 50% στο ιδιόκτητο
γήπεδο του ΑΠΟΕΛ, που θα αναγερθεί
στην Κοκκινοτριμιθιά. Η ανακοίνωση
της συμφωνίας των γαλαζοκιτρίνων
με έναν τόσο επιτυχημένο, σοβαρό
και αξιόπιστο επιχειρηματία, όπως
είναι ο κ. Ιορδάνους, δημιούργησε εν-
θουσιασμό στις τάξεις των φίλων και
οπαδών του ΑΠΟΕΛ, που διαπιστώνουν
ότι το όραμα της δημιουργίας του δικού
τους γηπέδου, δεν είναι ουτοπικό. 

Η μεγάλη χαρά και ο ενθουσιασμός
του κόσμου από τα χαρμόσυνα νέα
είναι απόλυτα δικαιολογημένος καθώς
όλοι μας αντιλαμβανόμαστε πόσα με-
γάλα θα είναι τα οφέλη που θα απο-
κομίσει ο ΑΠΟΕΛ. Θυμίζουμε παλαι-
ότερη δήλωση του κ. Πετρίδη: «για
όλους όσους χλεύαζαν το γήπεδο είναι
η σωτηρία του ΑΠΟΕΛ αγωνιστικά και
οικονομικά».

Το νερό έχει πλέον μπει για τα καλά
στο αυλάκι και από τον νέο χρόνο θα
αρχίσει η υλοποίηση του ονείρου που
είχε ο κάθε ΑΠΟΕΛίστας να δει τον
Θρύλο στο δικό του «σπίτι». ΑΠΟΕΛ
και Ιορδάνους, έδωσαν τα χέρια και

έχουν δοθεί οδηγίες στους νομικούς
συμβούλους αμφοτέρων, έτσι ώστε να
προχωρήσουν οι διαδικασίες για τη
διεκπεραίωση όλων των εγγράφων και
συμβολαίων. Έχει τεθεί ως χρονικός
ορίζοντας, το τέλος του Μαρτίου/αρχές
Απριλίου του 2024. Μόλις ετοιμαστούν
τα συμβόλαια θα υπάρξει δημοσιογρα-
φική διάσκεψη για την ολοκληρωτική
παρουσίαση του έργου, τόσο από οι-
κονομικής όσο και τεχνικής πτυχής.

Στην συνέχεια θα προχωρήσουν για
την εξασφάλιση αδειών πολεοδομίας
και οικοδομής. Αφού εξασφαλίσουν
και τις σχετικές άδειες θα προχωρήσουν
αποφασιστικά στην εφαρμογή των σχε-
δίων τους για ιδιόκτητο γήπεδο στην
περιοχή της Κοκκινοτριμιθιάς (πολύ
κοντά στο νέο εμπορικό κέντρο). Όπως
τονίζεται στην κοινή ανακοίνωση του
ΑΠΟΕΛ με τον Ντίνο Ιορδάνους, δό-
θηκαν εντολές έτσι ώστε να προχωρή-
σουν τάχισταοιδιεργασίες που θα αφο-
ρούν στην εξασφάλιση των απαραίτη-
των αδειοδοτήσεων αφού στόχος είναι
η κατασκευή και λειτουργία του σταδίου,
το συντομότερο δυνατό.ΟΑΠΟΕΛέχει
στη διάθεση του έκταση 147.000 τε-
τραγωνικά μέτρα. Το γήπεδο θα είναι
κατηγορίας 4 της UEFA και θα μπορεί
να φιλοξενήσει όλους τους αγώνες ευ-
ρωπαϊκών διοργανώσεων.Θα είναι χω-
ρητικότητας περίπου 15 χιλιάδων θε-
ατών με την προοπτική να αυξηθεί
κατά μερικές χιλιάδες ακόμα. 

Οι γαλαζοκίτρινοι δικαιούνται χο-
ρηγία από την Πολιτεία (μέσω ΚΟΑ).
Το ακριβές ποσό δεν είναι γνωστό για

την ώρα, ωστόσο οι παράγοντες που
λαμβάνονται υπόψη είναι τρεις. Ο
αριθμός των εισιτηρίων που έχει δια-
θέσει, οι διακρίσεις-τίτλοι του συλλόγου
και ο αριθμός των καθισμάτων στο
γήπεδο που θα αναγείρει.

Ο Κωνσταντίνος Ιορδάνους θα είναι
βασικός πυλώνας για τη δημιουργία
ενός γηπέδου το οποίο θα είναι αντάξιο
της ιστορίας του ΑΠΟΕΛ, της μεγαλύ-
τερης και πιο δοξασμένης ομάδας της
Κύπρου.

ΑΠΟΕΛίστας από μικρός 
Ο κ. Ιορδάνους είναι φίλος του πο-

δοσφαίρου, και στις ΗΠΑ έχει διασυν-
δέσεις με ισχυρούς παράγοντες κυρίως
από τον χώρο του γυναικείου ποδο-
σφαίρου. Υποστηρίζει από μικρό παιδί
τον ΑΠΟΕΛ και τον παρακολουθεί
πολύ τακτικά, ενώ δηλώνει επίσης φα-
νατικός υποστηρικτής της Άρσεναλ.

Με την απόφασή του να επενδύσει
αρκετά εκατομμύρια ευρώ στην ομάδα,
αποκτώντας το 50% του ιδιόκτητου
γηπέδου, θέλει να βοηθήσει ουσιαστικά
τον ΑΠΟΕΛ να ξεπεράσει σταδιακά
τις μεγάλες οικονομικές δυσκολίες
που αντιμετωπίζει. 

Πιστεύει ότι η επένδυση σε ένα γή-
πεδο μπορεί να είναι οικονομικά επω-
φελής. Η αύξηση της αξίας του γηπέ-
δου, τα έσοδα από εισιτήρια, διαφη-
μίσεις και άλλες πηγές εσόδων, μπορεί
να οδηγήσουν σε κέρδη. Γνωρίζει πολύ
καλά τους τρόπους που μπορούν να
κάνουν ένα γήπεδο να λειτουργεί με
κέρδη. Το γήπεδο του ΑΠΟΕΛ θα χρη-

σιμοποιείται για τη διοργάνωση δια-
φόρων εκδηλώσεων, συναυλιών και
άλλων εκδηλώσεων, παρέχοντας πρό-
σθετες πηγές εσόδων.

Ποιος είναι ο Ντίνος Ιορδάνους 
Γεννήθηκε πριν από 71 χρόνια στην

Κύπρο και είναι το μεγαλύτερο από
τα έξι παιδιά του αστυνομικού, με κα-
ταγωγή από τον Μαθιάτη, Φίλιππου
Ιορδάνου. Σπούδασε στη Νέα Υόρκη,
Aerospace Engineering στο New York
University.Κατά τη διάρκεια των σπου-
δών του, αγωνίστηκε και ως ποδο-
σφαιριστής στην ομάδα του πανεπι-
στημίου του, έχοντας πολύ καλές επι-
δόσεις στη θέση του σέντερ φορ, ενώ
συνέχισε να παίζει ποδόσφαιρο και
στην ομάδα της παροικίας, ξεχωρί-
ζοντας για το δυνατό δεξί του πόδι και
για τη συχνή επαφή που είχε με τα
αντίπαλα δίκτυα. Με περιουσία που
ξεπερνά τα €240 εκατομμύρια ο κ. Ιορ-
δάνους κατέχει τη θέση του προέδρου
της Vantage Group Holding Ltd, του
μη εκτελεστικού διοικητικού συμβού-
λου της Verisk Analytics Inc., ενώ είναι
μέλος του Δ.Σ. της Τράπεζας Κύπρου.

Η Vantage Group Holdings, στην
οποία κατέχει τη θέση του προέδρου,
παρέχει αντασφαλιστικές υπηρεσίες
στους τομείς της καταστροφής ακί-
νητης περιουσίας (σε Βόρεια Αμερική,
Ευρώπη, Ιαπωνία και Αυστραλία), κα-
θώς και ειδική αντασφάλιση σε κατη-
γορίες ατυχημάτων, όπως τα θαλάσσια,
τα ενεργειακά, αεροπορικά, κ.ά., όπως
και στον τομέα των υποθηκών.

ΑΠΟΕΛ: Το όραμα
γίνεται… πραγματικότητα 

Την άνοιξη του 2024 η παρουσίαση του έργου, τόσο από οικονομικής όσο και τεχνικής πτυχής

Το δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ενωσης
άναψε το πράσινο φως για τη δημι-
ουργία νέων ποδοσφαιρικών διοργα-
νώσεων, μακριά από την «ομπρέλα»
της FIFA και της UEFA, αλλά κατά τα
φαινόμενα δύσκολα θα υλοποιηθούν
τόσο φιλόδοξα σχέδια – άμεσα του-
λάχιστον. Αν και στην πρώτη προσπά-
θεια συνασπισμού όλων των μεγάλων
ευρωπαϊκών κλαμπ, με στόχο να πά-
ρουν το μαχαίρι και την πίτα μπροστά
τους, η αντίδραση της FIFA και της
UEFA ήταν καταλυτική, προκαλώντας
διάσπαση του συνασπισμού. Η επιμονή
κυρίως της Ρεάλ και της Μπαρτσελόνα,
οδήγησε την υπόθεση στο δικαστήριο
της Ευρωπαϊκής Ενωσης, με την από-
φαση να ανοίγει νέους δρόμους:

«Δεν είναι σύννομοι οι κανόνες της
FIFA και της UEFA βάσει των οποίων
απαιτείται η χορήγηση προηγούμενης

άδειας για τη δημιουργία οποιασδήποτε
νέας διασυλλογικής ποδοσφαιρικής
διοργάνωσης, όπως η Superleague,
και βάσει των οποίων απαγορεύεται
σε συλλόγους και ποδοσφαιριστές η
συμμετοχή σε αυτήν επ’ απειλή επι-
βολής κυρώσεων. Πράγματι, οι εξουσίες
των FIFA και UEFA δεν οριοθετούνται
από κανένα κριτήριο που να διασφα-
λίζει τον διαφανή, αντικειμενικό, μη
ενέχοντα διακρίσεις και αναλογικό
χαρακτήρα τους. Ομοίως, οι κανόνες
βάσει των οποίων η FIFA και η UEFA
διαθέτουν αποκλειστικό έλεγχο της
εμπορικής εκμετάλλευσης των σχετι-
κών με τις εν λόγω διοργανώσεις δι-
καιωμάτων είναι ικανοί να περιορίσουν
τον ανταγωνισμό, λαμβανομένης υπό-
ψη της σημασίας των διοργανώσεων
αυτών για τα μέσα ενημέρωσης, τους
καταναλωτές και τους τηλεθεατές

εντός της Ενωσης». Η απόφαση αυτή
θα ανοίξει νέους δρόμους στο ποδό-
σφαιρο, μόνο αν η πλειονότητα των
μεγάλων ευρωπαϊκών κλαμπ πειστεί
να ακολουθήσει, κάτι που δεν μοιάζει
πιθανό. Η αγγλική κυβέρνηση και οι
αγγλικοί σύλλογοι έχουν ταχθεί ξεκά-
θαρα ενάντια, ενώ τουλάχιστον επι-
φυλακτική στάση κρατούν έως τώρα
οι μεγάλες ομάδες των πιο ισχυρών
πρωταθλημάτων. Οι μόνες πρόθυμες
να περάσουν στο στρατόπεδο της Ρεάλ
και της Μπαρτσελόνα είναι οι Πόρτο,
Μπενφίκα και Αϊντχόφεν, με πιθανές
συμμάχους τις Μαρσέιγ, Λυών. Αν οι
πιο εμπορικοί σύλλογοι από την Αγγλία,
τη Γερμανία και την Ιταλία αποφασί-
σουν να παραμείνουν κάτω από τη
σκέπη της UEFA, διόλου απίθανο το
όλο εγχείρημα να θυμίσει το μπασκε-
τικό «ναυάγιο» της Σουπρολίγκας.

Τα μεγάλα κλαμπ δεν ακολουθούν
Λίγες οι ομάδες που στρέφονται προς την Ευρωπαϊκή Σούπερ Λίγκα

Μέχρι στιγμής οι περισσότεροι πιο εμ-
πορικοί σύλλογοι της Ευρώπης θέλουν
να παραμείνουν υπό τη σκέπη της UEFA.

Aνακοινώθηκε από τον πρόεδρο της εταιρείας «ΑΠΟΕΛ Ποδόσφαιρο», Πρόδρομο Πετρίδη, η συμφωνία με τον Κύπριο επιχειρηματία Ντίνο Ιορδάνους
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ΠΛΗΓΜΑ ΣΤΟ ΕΜΠΟΡΙΟ

Υπό πολιορκία πάλι
η παγκόσμια οικονομία
Σε κατάσταση πολιορκίας βρίσκεται
πλέον το παγκόσμιο εμπόριο. Η αναγκα-
στική εκτροπή στα δρομολόγια των ε-
μπορικών πλοίων που, υπό τις απειλές
των ανταρτών Χούθι, αποφεύγουν τη
διέλευση από την Ερυθρά Θάλασσα και
τη διώρυγα του Σουέζ, απειλούν άμεσα
την παγκόσμια οικονομία. Σελ. 10

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

«Παγωμένες» τιμές 
σε χειμερινά εξοχικά
Σε «χειμερία νάρκη» παραμένουν οι τι-
μές πώλησης χειμερινών εξοχικών στην
Ελλάδα, καθώς δεν έχουν ακολουθήσει
την πορεία ανάκαμψης της αγοράς κα-
τοικίας. Η ζήτηση είναι τόσο ισχνή, ώστε
ακόμη και ζητούμενες τιμές κάτω του
κόστους κατασκευής δύσκολα βρίσκουν
ανταπόκριση. Σελ. 12

Είμαστε value for money προορισμός
Κώστας Κουμής: Το ρεκόρ του 2023, οι άξονες της Εθνικής Στρατηγικής και οι στόχοι στον τουρισμό

Κύπρος 3.09% -0.10%

Γερμανία 2.01% -0.09%

Γαλλία 2.52% -0.04%

Ιταλία 3.67% -0.11%

Ισπανία 2.96% -0.11%

Ιρλανδία 2.32% -0.14%

Ελλλάδα 3.07% -0.18%

Ην. Βασίλειο 3.54% -0.24%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Εκτοξεύθηκαν οι πωλήσεις όπλων το 2023

Ρεκόρ εσόδων όλων των εποχών
σημείωσε φέτος ο τουρισμός και
αυτό οφείλεται στον πληθωρισμό
τη μεγάλη αύξηση των αφίξεων
και στο γεγονός ότι έχουμε κάνει
μεγάλα βήματα προόδου τα τε-
λευταία χρόνια, αναφέρει σε συ-

νέντευξη στην «Κ» ο υφυπ. Του-
ρισμού Κώστας Κουμής. Τονίζει
ότι την τελευταία δεκαετία η Κύ-
προς έχει αναβαθμιστεί και έχει
καταστεί value for money προ-
ορισμός και οι τουρίστες αναχω-
ρούν πλήρως ευχαριστημένοι από

τη χώρα μας. Επισημαίνει ότι τον
Φεβρουάριο ολοκληρώνεται η επι-
καιροποίηση της Εθνικής Στρα-
τηγικής Τουρισμού με προσθήκες
τριών σημαντικών κεφαλαίων –
την αειφόρο ανάπτυξη, την ψη-
φιακή μετάβαση και την προσβα-

σιμότητα. Αναφέρεται ακόμη στα
δυνατά σημεία της Κύπρου αλλά
και τις αδυναμίες. Τοποθετείται
επίσης για τις ελλείψεις προσω-
πικού αναφέροντας ότι επιβάλ-
λεται να βρεθούν λύσεις και από
τρίτες χώρες. Σελ. 3

«Χρυσές δουλειές» κάνουν οι μεγαλύτερες αμυντικές βιομηχανίες του πλανήτη, καταγράφοντας αύξηση στις παραγγελίες τους κατά τουλάχιστον
10% σε μία διετία, λόγω της αυξανόμενης γεωπολιτικής έντασης. Μόνο στο πρώτο εξάμηνο του 2023 οι συνδυασμένες ανεκτέλεστες
παραγγελίες των 15 μεγαλύτερων ομίλων της αμυντικής βιομηχανίας ανήλθαν σε 764 δισ. δολάρια. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΧΟΛΓΚΕΡ ΣΜΙΕΝΤΙΝΓΚ, ΚΑΛΟΥΜ ΠΙΚΕΡΙΝΓΚ και ΣΑΛΟΜΟΝ ΦΙΝΤΛΕΡ*

Στην έκθεσή μας για τις παγκό-
σμιες οικονομικές προοπτικές
τον Ιανουάριο ήμασταν συγκρα-
τημένα αισιόδοξοι για τα χρη-
ματιστήρια με κάποια προτίμηση
στην Ευρώπη έναντι των ΗΠΑ.
Προβλέπαμε περαιτέρω αυξήσεις
επιτοκίων και στις δύο πλευρές
του Ατλαντικού και σχετική ανά-
καμψη του ευρώ έναντι του δο-
λαρίου. Η κατεύθυνσή μας απο-
δείχθηκε ορθή, αλλά όχι και το
μέγεθος πολλών κινήσεων. Επί
παραδείγματι, αναμέναμε η ΕΚΤ
να αυξήσει το επιτόκιο καταθέ-
σεων σε μόλις 3% αντί για 4%
και είχαμε προβλέψει πως η Fed
θα άρχιζε να μειώνει τα επιτόκια
τον Δεκέμβριο, αφότου έφθαναν
από 5%-5,25% στα μέσα του 2023.
Η Fed ενίσχυσε το κόστος δα-

νεισμού 25 μ.β. περισσότερο και
πιθανότατα θα αρχίσει να το μει-
ώνει μόλις του χρόνου τον Μάιο,
ήτοι ένα εξάμηνο αργότερα των
προβλέψεών μας πριν από 12 μή-
νες. Αυτό δείχνει το μοναδικό
μας μείζον λάθος. Συγκρίνοντας
τις τρέχουσες εκτιμήσεις μας
προς τα τέλη του 2022 για το
πραγματικό ΑΕΠ το δ΄ τρίμηνο
του 2023 σε σχέση με το γ΄ τρί-
μηνο του 2022, τα τελευταία τότε
διαθέσιμα στοιχεία, αποδεικνύε-
ται πως η αμερικανική οικονομία
ξεπέρασε πολύ τις προσδοκίες
μας. Πάντως, φαίνεται πως τα
υψηλότερα επιτόκια θα την επη-
ρεάσουν το 2024. Η προσφορά
θέσεων εργασίας και η κατανα-
λωτική πίστη εμφανίζουν επι-
βράδυνση. 

Οπως και το 2023, οι υγιείς
ισολογισμοί των περισσότερων
καταναλωτών, εταιρειών και τρα-
πεζών θα τους βοηθήσουν να
αντιμετωπίσουν τη σταδιακή με-
τακύλιση των υψηλών επιτοκίων
στο πραγματικό κόστος χρημα-
τοδότησής τους. Οι συνεχιζόμε-
νες δαπάνες από προηγούμενα
προγράμματα τόνωσης διατη-
ρούν τη δημοσιονομική πολιτική

επεκτατική, ενώ τα φορολογικά
κίνητρα για επενδύσεις εξουδε-
τερώνουν την κατασταλτική επί-
δραση του περιορισμού από τη
νομισματική πολιτική.

Η Ευρωζώνη, ωστόσο, δεν μας
εξέπληξε αναλόγως, κι ενώ ο πλη-
θωρισμός μειώθηκε στο 2,8% σε
ετήσια βάση το δ΄ τρίμηνο και,
επομένως, κάτω από το ποσοστό
3,4% που είχαμε προβλέψει πριν
από ένα χρόνο, η οικονομία πα-
ρέμεινε σχεδόν στάσιμη από το
φθινόπωρο του 2022. Εντούτοις,
η περιφέρεια αυτή απέφυγε τη
χειμερινή ύφεση, αλλά δεν γνώ-
ρισε επίσης κάποια καλοκαιρινή
ανάκαμψη. Η τρέχουσα ήπια
ανάπτυξη στην Ευρωζώνη εγείρει
ένα προφανές ερώτημα: Εσφαλε
η ΕΚΤ, αυξάνοντας το επιτόκιο

καταθέσεων κατά μία πλήρη μο-
νάδα πάνω από αυτό που είχαμε
προβλέψει (και ελπίζαμε) πριν
από ένα χρόνο; Ο πληθωρισμός
στην Ευρωζώνη οφείλεται πρω-
τίστως σε σειρά εξωγενών κρα-
δασμών, όπως η συμφόρηση της
αλυσίδας εφοδιασμού και η άνο-
δος των τιμών ενέργειας και τρο-
φίμων, και όχι στην υπερβολική
ζήτηση τύπου ΗΠΑ. Καθώς επι-
βραδύνθηκε αιφνιδίως ο πληθω-
ρισμός, αμφισβητείται το εάν θα
είχε υποχωρήσει σχεδόν εξίσου
γρήγορα, χωρίς η ΕΚΤ να χρει-
αστεί να προχωρήσει τόσο μα-
κριά. 

* Οι κ. Χόλγκερ Σμίεντινγκ, Κάλουμ Πί-
κερινγκ και Σάλομον Φίντλερ είναι οι-
κονομολόγοι της Berenberg Bank.

Χρονιά με πολλές εκπλήξεις το 2023

<<<<<<

Συνέντευξη
στην «Κ»
του υφυπ.
Τουρισμού

Οδοδείκτης
για το μέλλον
οι επιτυχίες
των τραπεζών
Συνέντευξη Μιχάλη Καμμά

Οι τράπεζες αποτελούν τον πλέ-
ον ισχυρό παράγοντα οικονο-
μικής ανάπτυξης, χρηματοπι-
στωτικής σταθερότητας και
κοινωνικής συνοχής, τονίζει ο
γενικός διευθυντής του Συνδέ-
σμου Τραπεζών Μιχάλης Καμ-
μάς. Προσθέτει ότι η σημερινή
κατάσταση των τραπεζών απο-
τελεί οδοδείκτη για το μέλλον
και για αποφυγή κακοτοπιών.
Ολα όσα πετύχαμε, σημειώνει,
έχουν δημιουργήσει συνθήκες
που καθιστούν την οικονομία
μας ανθεκτική. Σελ. 4

Νέο σχέδιο για
ηλεκτροκίνηση
Υψους 36 εκατ. ευρώ
Νέο σχέδιο επιχορήγησης ύψους
€36 εκατ. ευρώ για την ηλεκτρο-
κίνηση αναμένεται να εξαγγελ-
θεί μέσα στον Ιανουάριο. Όπως
δήλωσε ο υπουργός Μεταφορών
Αλέξης Βαφεάδης αναμένεται
να δοθούν 100 χορηγίες για με-
ταχειρισμένα ηλεκτρικά και αν
υπάρξει ενδιαφέρον ο αριθμός
αυτός θα αυξηθεί. Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Εγκαταλείπουν
τις κινεζικές
μετοχές οι ξένοι
επενδυτές

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

<<<<<<

Η Ευρωζώνη απέφυ-
γε τη χειμερινή ύφε-
ση, αλλά δεν γνώρισε
επίσης κάποια καλο-
καιρινή ανάκαμψη.
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Της ΡΕΒΕΚΚΑΣ ΚΡΙΣΤΙ / REUTERS BREAKINGVIEWS   

Tα όργανα της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης έχουν τόσο απογοητευθεί
με την παγκόσμια κυριαρχία
των τεχνολογικών κολοσσών,
ώστε έχουν τροποποιήσει την
παραδοσιακή τους προσέγγιση
για το αναγκαίο ρυθμιστικό πλαί-
σιο σε κάτι σαφώς επιθετικότερο.
Αντί να προσπαθούν να αποδεί-
ξουν ότι οι ακολουθούμενες πρα-
κτικές εξαπατούν τους χρήστες,

οι νέοι ψηφιακοί κανόνες απαι-
τούν από τις εταιρείες απλώς να
ανοίξουν τα συστήματά τους.
Ωστόσο, με το να επικεντρώ-
νονται στον μεταξύ των παρό-
χων ανταγωνισμό και όχι στο
εάν το καταναλωτικό κοινό ωφε-
λείται τελικώς, η κύρια έκβαση
για την Ε.Ε. μπορεί να είναι
απλώς πιο πολλά πατήματα
κουμπιών από αποκαρδιωμένους
χρήστες. Οι κολοσσοί  Alphabet,
Meta Platforms, Apple, Ama-
zon.com, ByteDance και Micro-
soft είναι οι πρώτοι στόχοι της
Πράξης Ψηφιακών Αγορών του
2022, της συναφούς νομοθεσίας
της Ε.Ε., η οποία προϋποθέτει
οι αποκαλούμενες «υπηρεσίες
διαδικτυακών πυλών» να ξεκλει-
δώσουν τους «περίκλειστους
κήπους τους». Τον Σεπτέμβριο
οι Βρυξέλλες κατονόμασαν 22
προϊόντα έξι ομίλων, συμπερι-
λαμβανομένων της μηχανής
αναζήτησης Google Search, των

πλατφορμών κοινωνικής δικτύω-
σης Facebook και TikTok, καθώς
και των μηχανών αναζήτησης
Chrome και Safari. Συν τοις άλ-
λοις κατονόμασαν και το λει-
τουργικό σύστημα Android της
Google, τα Windows PC της Mi-
crosoft και το iOS της Apple,
αλλά και διαμεσολαβητές, όπως
το Amazon Marketplace.

Οι ανωτέρω εταιρείες έχουν
περιθώριο έως τον Μάρτιο του
2024 να αποδείξουν ότι κάνουν
την απαραίτητη δουλειά ώστε
οι τρίτοι δημιουργοί περιεχομέ-
νου να έχουν πρόσβαση στις
πλατφόρμες τους και ότι οι κα-
ταναλωτές δεν έχουν πάμπολλες
προεγκατεστημένες λειτουργίες
/ εφαρμογές / συστήματα. Κατά
της ευρωπαϊκής νομοθεσίας
έχουν ήδη κινηθεί δικαστικά οι
ByteDance, Meta και Apple. Πάν-
τως, το να ανοίξει κανείς μια
πόρτα δεν σημαίνει αυτομάτως
ότι ο καθείς θα τη διαβεί. Εάν
οι νεοφυείς εταιρείες δεν απο-
κτήσουν σάρκα και οστά ή εάν
οι καταναλωτές δεν θέλουν να
απομακρυνθούν από τις γνωστές
μάρκες ή να καταβάλουν νέα
συνδρομή, τότε η Ε.Ε. απλώς θα
καταλήξει να προσθέσει περαι-
τέρω γραφειοκρατική δουλειά
και ενοχλητικά επίπεδα «επιλο-
γής οθονών», αντί να πολλαπλα-
σιάσει τον ανταγωνισμό. Η Ε.Ε.
σχεδίασε νέους κανόνες, αλλά
έσφαλε στον ορισμό του αντα-
γωνισμού, ο οποίος εστιάζει στον
αριθμό των δραστηριοτήτων
και όχι στο βέλτιστο για τους
χρήστες. Οι καταναλωτές, όμως,
δεν δίνουν την ίδια σημασία με
τις ρυθμιστικές αρχές στην κα-
τάτμηση της αγοράς, ειδικά εάν
κάτι τέτοιο συνοδεύεται από
επιπρόσθετο κόστος. Αντιθέτως,
μπορεί να απορρίψουν κρυφές
χρεώσεις συνδρομών, που ξε-
κινούν ως κατ’ επιλογήν και κα-
ταλήγουν αναπότρεπτες στην
καθημερινή χρήση. Και ίσως να
μετανιώνουν για τον χαμένο
χρόνο που απαιτείται για να επι-
λέξουν ποια θα είναι τα «προ-
επιλεγμένα κουτάκια», παρά να
απολαμβάνουν τα οφέλη εναλ-
λαγής ανάμεσα σε μηχανές ανα-
ζήτησης ή καταστήματα εφαρ-
μογών.

Προς ένα νέο βιοτικό
επίπεδο 
Μικρές αυξήσεις των τιμών δεν θα πρέπει να
αποκλειστούν στη συνέχεια, παρόλο που ο πλη-
θωρισμός βρίσκεται σε σταθερά καθοδική πο-
ρεία. Οι τιμές του πληθωρισμού στο 2,4% γεμί-
ζουν αισιοδοξία τους αναλυτές και πείθουν τους
δημοσιογράφους ότι οι προσπάθειες των κεντρι-
κών τραπεζών υπήρξαν επιτυχημένες. Στελέχη
της Κεντρικής Τράπεζας συνεχίζουν φορτικά να
επαναλαμβάνουν ότι μέχρι την τελική επικράτη-
ση του στόχου όλα μπορούν να ανατραπούν.
Όσον αφορά στο επίπεδο των τιμών, αυτό δεν
ήταν ποτέ αρμοδιότητα των κεντρικών τραπεζών
αλλά κάτι που αφορά τις κυβερνητικές πολιτικές.
Αυτό που σίγουρα θα πρέπει να γίνει κατανοητό
είναι ότι το προηγούμενο βιοτικό επίπεδο δίνει
τη θέση του σε κάτι πολύ διαφορετικό.

••••
Να μην χαθεί η θετική
τραπεζική συγκυρία 
Δύο τουλάχιστον πολύ δυνατά τρίμηνα αναμένον-
ται για τις τράπεζες το 2024 «χτίζοντας» πάνω στη
διατήρηση της περιοριστικής νομισματικής πολιτι-
κής που επιτρέπει το άνοιγμα της ψαλίδας υπέρ
των τραπεζών, αφού το ποσοστό μετάδοσης των
επιτοκίων στους καταθέτες παραμένει χαμηλό. Τη
θετική συγκυρία καλούνται να αδράξουν οι τρά-
πεζες για να τερματίσουν μια για πάντα τα όποια
προβλήματα ΜΕΧ παραμένουν στους ισολογι-
σμούς τους. Παράλληλα, απαιτούνται σημαντικές
επενδύσεις στα συστήματα διακυβέρνησης για
να ενταχθεί με αποτελεσματικό τρόπο η διαχείρι-
ση των νέων κινδύνων που προκύπτουν σε σχέση
με την κλιματική αλλαγή και την κυβερνοασφά-
λεια. Η θωράκιση των τραπεζών σε αυτή τη χρονι-
κή στιγμή αποτελεί θετική εξέλιξη που δεν θα
πρέπει να περάσει ανεκμετάλλευτη. 

••••
Ολα τα λάθος μηνύματα 
Την εμπλοκή του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στα-
θερότητας στις διασώσεις τραπεζών αρνήθηκε
η Ιταλία σε ψηφοφορία που διενεργήθηκε στην
κάτω βουλή μετά από μήνες αναμονής. Η συγ-
κριμένη εξέλιξη είναι αρνητική αφού θέτει ση-
μαντικά εμπόδια στην πορεία προς την ολοκλή-
ρωση της τραπεζικής ένωσης. Το αποτέλεσμα
της ιταλικής ψήφου δεσμεύει τη χώρα για τους
επόμενους έξι μήνες, οπότε και δεν θα μπορεί
το ζήτημα να τεθεί εκ νέου σε ψηφοφορία. Από
το γραφείο της Ιταλής πρωθυπουργού διαρρέει
ότι το συγκεκριμένο θέμα θα πρέπει να συζητη-
θεί παράλληλα με τις αλλαγές που προωθούνται
στο σύμφωνο ανάπτυξης και σταθερότητας. Σε
κάθε περίπτωση η κατάσταση είναι προβληματι-
κή και στέλνει όλα τα λάθος μηνύματα για την
τόσο αναγκαία –αυτή την περίοδο– ενότητα
στους κόλπους της Ε.Ε.

••••

Ο κατακερματισμός 
είναι συνταγή αποτυχίας 
Οι χαμηλές αποτιμήσεις των ευρωπαϊκών τρα-
πεζών αποτελούν θέμα συζήτησης από τότε που
ξεκίνησε η παγκόσμιά κρίση του 2008 μέχρι και
σήμερα. Βρισκόμαστε στο 2023 αλλά ούτε η
εξαιρετική συγκυρία των ψηλών επιτοκίων και
των πρωτόγνωρων κερδών υπήρξε αρκετή για
να ανατρέψει την κατάσταση. Όσον αφορά στα
ίδια κεφάλαια, οι τράπεζες στην Ευρώπη απο-

λαμβάνουν αξία στο χρηματιστήριο ίση με το
70% αυτών των κεφαλαίων. Σε μια προσπάθεια
κατανόησης της ιδιαιτερότητας αυτής, αρκετές
πλέον συζητήσεις καταλήγουν στο συμπέρασμα
ότι η ενοποίηση των αγορών αποτελεί βασική
προϋπόθεση, αφού θα επιτρέψει μεγαλύτερα
περιθώρια κινήσεων στους μεγάλους παίκτες
της αγοράς. Συνέχιση της παρούσας κατάστασης
και ενίσχυσης του κατακερματισμού στην Ευρώ-
πη, αποτελεί συνταγή αφαίρεσης ανταγωνιστι-
κότητας από τον τραπεζικό τομέα όπως τον αντι-
λαμβάνονται οι διεθνείς επενδυτές. 

••••
Το τέλος της λιτότητας 
όπως την ξέραμε 
Πέθανε σε ηλικία 81 ετών ο Βόλφγκανγκ Σόιμ-
πλε, ο πολιτικός που βρέθηκε πίσω από τα γερμα-
νικά μέτρα λιτότητας που κλήθηκαν να εφαρμό-
σουν όσες χώρες κατά την κρίση του ευρώ (2010-
2015) εντάχθηκαν σε σχέδιο διάσωσης. Έχοντας
αναλάβει διάφορες πολιτικές θέσεις καθώς και
την προεδρία του χριστιανοδημοκρατικού κόμμα-
τος, αναγκάστηκε το 2000 να αποχωρήσει λόγω
ενός σκανδάλου διαφθοράς. Τον επανάφερε η
Μέρκελ το 2005 αναθέτοντάς του σημαντικό ρό-
λο στη δική της διακυβέρνηση. Αποχαιρετώντας
τον Γερμανό πολίτικό, η πρώην καγκελάριος, χα-
ρακτήρισε τον Σόιμπλε καταλύτη για την επανέ-
νωση των δύο Γερμανιών και πρωτοπόρο στη σύ-
σφιξη των γαλλογερμανικών σχέσεων. 

H  Λ E Ξ H
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Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαίων
Κεφαλαίων καλείται η τιμή
στην οποία ο επενδυτής
ρευστοποιεί τα μερίδια
Αμοιβαίων Κεφαλαίων, και
υπολογίζεται εάν αφαιρέ-
σουμε πιθανή προμήθεια

εξαγοράς των Αμοιβαίων Κεφαλαίων από
την καθαρή τιμή των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Οι νέοι ψηφιακοί κανόνες
ταλαιπωρούν τους χρήστες

<<<<<<

Η Ε.Ε. σχεδίασε νέους
κανόνες, αλλά έσφα-
λε στον ορισμό του
ανταγωνισμού.

Το «Ελ Νίνιο» μπερδεύει 
τους δείκτες μέτρησης
υπερθέρμανσης της Γης
Του ΡΕΪΜΟΝ ΖΟΝΓΚ 

Τη θερμότερη χρονιά των τελευ-
ταίων 174 ετών κλείνει την Κυριακή
η Γη. Αφόρητοι καύσωνες έπληξαν
το Φοίνιξ και την Αργεντινή, πυρ-
καγιές δασών κατέκαψαν τεράστιες
εκτάσεις στον Καναδά, πλημμύρες
στη Λιβύη σκότωσαν χιλιάδες, ενώ
η έκταση των πάγων στην Ανταρ-
κτική βρέθηκε σε ιστορικά χαμηλό
επίπεδο. 

Οι φετινές υψηλές θερμοκρασίες
δεν έσπασαν απλώς τα προηγού-
μενα ρεκόρ, αλλά τα κονιορτοποί-
ησαν. Από τον Ιούνιο μέχρι τον
Σεπτέμβριο ο υδράργυρος εκτι-
νάχθηκε πάνω από τις πιο δυσοί-
ωνες προβλέψεις. Αυτοί είναι οι
λόγοι που η επιστημονική κοινό-
τητα μελετάει τώρα με προσοχή
τα φετινά δεδομένα από ωκεανούς,
ηφαιστειακές εκρήξεις, ακόμη και
τους ρύπους που εκπέμπουν τα
εμπορικά πλοία, προκειμένου να
διαπιστώσει εάν φανερώνουν κάτι
νέο για το κλίμα και τι επιπτώσεις
έχει η ανθρώπινη δραστηριότητα
σε αυτή την τάση. 

Μια εικασία –ίσως η πιο ανη-
συχητική– θέλει την υπερθέρμαν-
ση του πλανήτη να επιταχύνεται.
Οσο ακραίες κι αν υπήρξαν, όμως,
οι φετινές θερμοκρασίες, οι επι-
στήμονες είχαν προετοιμάσει κα-
τάλληλα τα υπάρχοντα υπολογι-

στικά πρότυπα, τα οποία δείχνουν
ότι οι θερμοκρασίες του 2023 ήταν
μεν υψηλές, όμως χωρίς να ξεπε-
ράσουν τις ανώτατες εκτιμήσεις
των υπολογιστών. 

Οι ερευνητές στρέφουν τώρα
το ενδιαφέρον τους στο ενδεχόμενο
κάτι το αναπάντεχο να συμβαίνει
χάρη στην αλληλεπίδραση δύο
κρίσιμων κλιματικών παραγόντων:
η αύξηση της θερμοκρασίας που
προκαλούν τα αέρια του θερμοκη-
πίου, όπως το διοξείδιο του άνθρα-
κα και το μεθάνιο, και η μείωση
της θερμοκρασίας που προκαλούν
κάποια άλλα είδη βιομηχανικής
ρύπανσης. 

Για το μεγαλύτερο μέρος των
τελευταίων 174 ετών ο άνθρωπος
γέμιζε την ατμόσφαιρα με αέρια
του θερμοκηπίου και χλωροφθο-
ράνθρακες ή μόρια καυσαερίων
από υψικαμίνους, εξατμίσεις οχη-
μάτων και άλλες πηγές. Τα μόρια
αυτά είναι βλαβερά για τους πνεύ-
μονες όσων τα εισπνέουν, αλλά
στην ατμόσφαιρα τα σωματίδια
αυτά αντανακλούν την ηλιακή
ακτινοβολία, αντισταθμίζοντας εν
μέρει την ιδιότητα του διοξειδίου
του άνθρακα να δεσμεύει θερμό-
τητα. 

Τις τελευταίες δεκαετίες, όμως,
τα κράτη του πλανήτη άρχισαν να
περιορίζουν τη χρήση χλωροφθο-
ρανθράκων για λόγους δημόσιας

υγείας. Η απόφαση αυτή έχει από
μόνη της συμβάλει στην επιτάχυν-
ση της ανόδου των θερμοκρασιών
από το 2000. 

Σε πολυσυζητημένη έκθεση τον
περασμένο μήνα, ο κλιματολόγος
Τζέιμς Χάνσεν υποστηρίζει ότι η
επιστημονική κοινότητα έχει υπο-
τιμήσει σημαντικά τη μελλοντική
αύξηση της θερμοκρασίας τις ερ-
χόμενες δεκαετίες, εφόσον οι κυ-
βερνήσεις συνεχίσουν να απαγο-
ρεύουν τους χλωροφθοράνθρακες,
χωρίς να περιορίζουν ταυτόχρονα

τις εκπομπές διοξειδίου του άν-
θρακα. Με τις θέσεις του Χάνσεν
διαφωνούν πολλοί επιστήμονες. 

Επιχειρήματα όπως αυτά του
Χάνσεν δεν υποστηρίζονται από
τις παρατηρήσεις των τελευταίων
ετών, λέει ο Ρέτο Νούτι, φυσικός
ειδικευμένος στο κλίμα στο Πανε-
πιστήμιο της Ζυρίχης. Τα τελευταία
χρόνια επιστήμονες ανακάλυψαν
ότι η υπερθέρμανση του πλανήτη
διαμορφώνεται όχι μόνο από τη
θερμότητα που εγκλωβίζεται κοντά
στη γήινη επιφάνεια, αλλά και από

την ένταση και την τοποθεσία αυ-
τής της θερμότητας στη Γη. Αυτό
καθιστά αναξιόπιστη την εκτίμηση
ότι η άνοδος της θερμοκρασίας θα
επιταχυνθεί. «Μέχρι να τελειώσει
το φετινό φαινόμενο “Ελ Νίνιο”
δεν θα μπορέσουμε να προβούμε
σε ασφαλείς εκτιμήσεις», λέει ο δρ
Νούτι. 

Εξίσου δύσκολη αποδείχθηκε
και η εκτίμηση των επιπτώσεων
των χλωροφθορανθράκων. Τα αέ-
ρια αυτά θεωρούνται ικανά να αυ-
ξάνουν τη φωτεινότητα των νεφών,

αντανακλώντας μεγαλύτερο όγκο
ηλιακής ακτινοβολίας. Τα σύννεφα,
όμως, είναι απίστευτα περίπλοκα
σώματα και η μελέτη τους ιδιαίτερα
δύσκολη. 

Το επιχείρημα του δρος Χάνσεν
βασίζεται σε μελέτη των κλιματι-
κών μεταβολών μεταξύ εποχών
παγετώνων τα τελευταία 160.000
χρόνια. Η χρήση του μακρινού πα-
ρελθόντος της Γης για την εξαγωγή
προβλέψεων σχετικά με το μελ-
λοντικό κλίμα είναι επιστημονικά
επισφαλής και παρακινδυνευμένη. 

Το 2024 αναμένεται να επιβεβαιώσει τις πρωτόγνωρες μετακινήσεις που καταγράφηκαν το
προηγούμενο έτος στις τεκτονικές πλάκες της ακρίβειας αναθεωρώντας το κόστος ζωής προς τα
πάνω. 

13
φορές περισσότερο ρεύμα κατανα-
λώνουν τα αμερικανικά νοικοκυριά
σήμερα σε σχέση με το 1955.

20%
η συμβολή της βιομηχανίας τσιμέντου
και χάλυβα και 15% της κτηνοτροφίας
στην υπερθέρμανση της Γης. 

77% 
του τροπικού δάσους χάθηκε από το
1996 μέχρι σήμερα στον εθνικό δρυ-
μό Χασί-Παρανά του Αμαζονίου. Καμένοι φοίνικες στη Λαχέινα, στο νησί Μάουι, τέσσερις μήνες μετά την πυρκαγιά στη Χαβάη. Τη θερμότερη

χρονιά εδώ και 174 χρόνια σημάδεψαν ακραίοι καύσωνες, ξηρασία, πυρκαγιές και πλημμύρες.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΊΑ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Ολοκληρώνεται τον Φεβρουάριο η
επικαιροποίηση της Εθνικής Στρα-
τηγικής Τουρισμού με προσθήκες
τριών σημαντικών κεφαλαίων –την
αειφόρο ανάπτυξη, την ψηφιακή
μετάβαση και την προσβασιμότητα.
Η στρατηγική θα παρουσιαστεί και
θα είναι προσβάσιμη σε όλη την
τουριστική βιομηχανία ώστε να
επιτυγχάνεται ευθυγράμμιση όλων
των συντελεστών του τουριστικού
συστήματος για τον προσανατολι-
σμό της χώρας. Στην τελευταία του
συνέντευξη πριν το τέλος του 2023
ο υφυπουργός Τουρισμού Κώστας
Κουμής μιλά για το ρεκόρ εσόδων
που επιτεύχθηκε φέτος, τα δυνατά
σημεία της Κύπρου, αλλά και τις
αδυναμίες οι οποίες δημιουργούν
κακή εντύπωση στον προορισμό.
Τοποθετείται επίσης για τις ελλείψεις
προσωπικού αναφέροντας ότι επι-
βάλλεται να βρεθούν λύσεις και από
τρίτες χώρες.

-Πώς κλείνει το 2023 για τον του-
ρισμό;

-Χωρίς αμφιβολία είχαμε μια κα-
λή χρονιά   από πλευράς επιδόσεων.
Σημειώσαμε μια αξιόλογη άνοδο
σε σχέση με τις αφίξεις κατά 20,4%
σε σύγκριση με το 2022 (υπερκα-
λύφθηκε ο στόχος μας για αύξηση
του 5-10%) και την ίδια στιγμή κα-
ταγράφεται μια αξιόλογη επίδοση
σε σχέση με τα έσοδα τουρισμού
της τάξης του 25%, η οποία οδηγεί
τη χώρα μας σε νέο ρεκόρ εσόδων.
Εκείνο που δεν έχει ξεκαθαρίσει
ακόμα είναι αν τα έσοδα θα σπά-
σουν το φράγμα των 3 δισεκατομ-
μυρίων ή όχι. 
-Πού αποδίδεται η αύξηση των
εσόδων;

-Σε κάποιο βαθμό η αύξηση προ-
κύπτει λόγω του πληθωρισμού,
αλλά βεβαίως και στο γεγονός ότι
η βιομηχανία μας έχει κάνει βήματα
προόδου τα τελευταία χρόνια. Εκεί-
νο που έχει διαφανεί είναι ότι πλέον
ο δυνητικός επισκέπτης προτού
πάρει απόφαση επιλογής προορι-
σμού εξετάζει πάρα πολλά κριτήρια
και εστιάζει στο να είναι ένας προ-
ορισμός value for money. Έτσι,
βλέπουμε ότι προορισμοί που θε-
ωρούνται ακριβοί, χάνουν έδαφος.
-Είναι η Κύπρος value for mo-
ney;

-Θεωρώ ότι είμαστε ένας προ-
ορισμός value for money και θεωρώ
ότι η πλειοψηφία των τουριστών
αναχωρούν ευχαριστημένοι από
τη χώρα μας με βάση αυτό το κρι-
τήριο. Σίγουρα υπάρχουν κάποια
στοιχεία που προκαλούν σε κάποι-
ους επισκέπτες δυσαρέσκεια, ανά-
λογα με την περιοχή διαμονής, την
τουριστική μονάδα κ.λπ., αλλά το
να είμαστε value for money προ-
ορισμός είναι μια σημαντική πα-
ράμετρος που όλοι θα πρέπει να
έχουμε υπόψη μας στην όποια από-
φαση λαμβάνουμε σε σχέση με τον
τουρισμό. Όχι μόνο το υφυπουρ-

γείο, αλλά και οι άνθρωποι που
συμμετέχουν στην τουριστική βιο-
μηχανία. 

Κενά και αδυναμίες
-Είπατε ότι η ικανοποίηση των
επισκεπτών εξαρτάται από πολ-
λούς παράγοντες. Ποια είναι τα
αδύνατα σημεία, τα οποία πρέπει
να δουλέψουμε;

-Είναι γνωστό ότι ο τουρισμός
της χώρας μας χαρακτηρίζεται από
κάποια προβλήματα τα οποία θε-
ωρούνται χρόνια –ένα τέτοιο πρό-
βλημα είναι η ηχορύπανση. Ευτυχώς
δεν είναι έντονο παντού, αλλά το
πληρώνουμε με δυσαρέσκεια επι-
σκεπτών και απώλεια αφίξεων. Να
μην ξεχνάμε ότι είμαστε σε μια επο-
χή όπου τα κακώς έχοντα αναμε-
ταδίδονται πάρα πολύ εύκολα. Ένα
άλλο θέμα, σχετίζεται με τον πα-
ράγοντα καθαριότητα, το οποίο βρί-
σκεται σε ένα πλαίσιο που εύκολα

αντιμετωπίζεται. Είναι ένα θέμα το
οποίο είναι αρμοδιότητα της τοπικής
αυτοδιοίκησης και εμείς αυτό που
αναμένουμε, εφόσον καταγράφεται
ανάμεσα στα παράπονα των επι-
σκεπτών, είναι να δοθούν λύσεις.
Υπάρχουν και άλλα (σ.σ. αδύνατα
σημεία) αλλά τα δύο πιο σημαντικά
είναι αυτά. Ηχορύπανση και καθα-
ριότητα-οπτική ρύπανση.
-Τι γίνεται με το θέμα της μετα-
κίνησης των επισκεπτών, τις
συγκοινωνίες και την προσβα-
σιμότητα;

-Θεωρώ ότι στον τομέα των με-
ταφορών υπάρχουν διαχρονικές
αδυναμίες αλλά έχουμε κάνει βή-
ματα προόδου τα τελευταία χρόνια
και θα πρέπει να καταγραφεί στα
θετικά της χώρας μας. Από την
πλευρά μας θέλω να αναφέρω ότι,
ως υφυπουργείο τουρισμού δεν
μένουμε με σταυρωμένα τα χέρια.
Μελετούμε τα θέματα που σχετί-
ζονται με τις υποδομές και που
επηρεάζουν τον τουρισμό, και με
την ανάληψη των καθηκόντων
μας είχαμε καταθέσει και σειρά
προτάσεων στο υπουργείο Μετα-
φορών σχετικά με αυτά τα θέματα.
Έχουμε επίσης καταγράψει 300
σημεία προσβασιμότητας που σχε-
τίζονται με αξιόλογα μνημεία και
σημεία επίσκεψης της χώρας μας,
τα οποία θα υλοποιήσουμε με την
έναρξη του έτους. Όλα αυτά είναι
πολύ σημαντικό να καταγράφονται
καθώς καταδεικνύουν ότι η χώρα
μας βελτιώνεται ως τουριστικός

προορισμός και ότι ανεβάζει επί-
πεδο.

Χρονιά κανονικότητας
-Ποιοι στόχοι επιτεύχθηκαν μέσα
στο 2023;

-Ο κυριότερος μας στόχος ήταν
να έχουμε μια καλή τουριστική
χρονιά. Το 2023 ήταν η χρονιά
επιστροφής στην απόλυτη κανο-
νικότητα και για εμάς το πρώτο
μεγάλο στοίχημα ήταν να επιστρέ-
ψουμε με καλούς αριθμούς στο
διεθνές τουριστικό στερέωμα. Να
δείξουμε ότι είμαστε εδώ και ότι
είμαστε ανταγωνιστικοί και με την
επιστροφή στην κανονικότητα η
Κύπρος να δώσει σημαντικά το
παρών της. Αυτή ήταν η πρώτη
μας προτεραιότητα και αυτό το
έχουμε πετύχει. Από εκεί και πέρα
δώσαμε μεγάλη σημασία στα θέ-
ματα υποδομών, στο να γίνει μια
καταγραφή –η οποία είναι μια
άσκηση που δεν τελειώνει ποτέ.
Από εκεί και πέρα θεωρώ ότι χρει-
αζόμαστε βελτίωση και στον τομέα
της προβολής, σε θέματα που αφο-
ρούν   το ηλεκτρονικό μάρκετινγκ
καθώς και τομείς που χρειάζονται
ενδυνάμωση όπως είναι η ενδο-
χώρα η οποία πρέπει να προβάλ-
λεται σε ένα συγκεκριμένο πλαίσιο
με μια συγκεκριμένη τακτική, προ-
κειμένου να υπάρχουν απτά και
μετρήσιμα αποτελέσματα. Θεωρώ
ότι στο δεύτερο σημείο ακόμα
υστερούμε. Είναι θέματα τα οποία
σε μεγάλο βαθμό θα συμπεριλαμ-

βάνονται στην επικαιροποιημένη
στρατηγική. 

Φεβρουάριο η στρατηγική
- Σε πιο στάδιο βρίσκεται η επι-
καιροποίηση της Εθνικής Στρα-
τηγικής;

-Να υπενθυμίσω ότι με την ανά-
ληψη των καθηκόντων μου είχα
κάνει αναφορά για την ύπαρξη δύο
στρατηγικών –της THR το 2017
(THR AsesoresenTurismoHoteler a
y Recreaci n S.A.), η οποία είχε κα-
ταγράψει αξιοσημείωτα στοιχεία,
και η στρατηγική 2030 η οποία ήταν
απόρρητη και δεν είχα την ευχέρεια
ως πολίτης της Δημοκρατίας να την
μελετήσω. Την μελέτησα μετά ως
υφυπουργός Τουρισμού. Κρίναμε
ότι χρειαζόταν επικαιροποίηση ει-
δικά με την προσθήκη τριών μεγά-
λων κεφαλαίων –το πρώτο έχει να
κάνει με την αειφόρο ανάπτυξη, το
δεύτερο με την ψηφιακή μετάβαση
και το τρίτο με την προσβασιμότητα.
Έχω την άποψη ότι, οι προορισμοί
που θα διαχειριστούν αποδοτικά
αυτά τα τρία κεφάλαια και θα προ-
χωρήσουν σε αυτή την κατεύθυνση,
θα αποκτήσουν και πλεονέκτημα.
Να αναφέρω ότι στη διεθνή έκθεση
τουρισμού στο Λονδίνο, όλα αυτά
ήταν ευδιάκριτα. Οι μεγάλοι διορ-
γανωτές ταξιδίων ήθελαν να μάθουν
για τις προσπάθειες και δράσεις
που αναπτύσσει η Κύπρος προς αυ-
τή την κατεύθυνση και την ίδια
στιγμή βλέπουμε και χώρες όπως
η Τουρκία να οδεύει με έντονους

ρυθμούς προς αυτή την κατεύθυν-
ση. Θεωρώ ότι επιβάλλεται να γί-
νουμε και εμείς πιο συγκεκριμένοι
προς αυτή την κατεύθυνση, γι’ αυτό
αποτελεί και κεφάλαιο της στρα-
τηγικής μας. Το ίδιο ισχύει και για
τον ψηφιακό μετασχηματισμό και
για το θέμα της προσβασιμότητας,
και είναι σημαντικό αν ο προορισμός
στο σύνολό του έχει καλό επίπεδο
υποδομών και να επιδεικνύει σε-
βασμό προς κάθε τμήμα της αγοράς.
Τώρα, όσον αφορά το ερώτημά σου,
η επικαιροποίηση της στρατηγικής,
όπως είχε αρχικώς σχεδιαστεί τον
Μάρτιο του 2023, έχει ολοκληρωθεί.
Θεωρήσαμε ορθό να πάρουμε ακόμα
λίγο χρόνο, προκειμένου να εμ-
πλουτιστεί και να γίνει πιο σωστή,
και εκτιμούμε ότι θα είναι έτοιμη
περί τα τέλη Φεβρουαρίου. 
-Θα την παρουσιάσετε;

-Βεβαίως θα παρουσιαστεί και
δεν θα είναι απόρρητη. Θεωρώ ότι
μια στρατηγική που αφορά έναν
προορισμό, για να είναι επιτυχημένη
και να εφαρμοστεί, θα πρέπει όσοι
συμμετέχουν στα δρώμενα του προ-
ορισμού να έχουν γνώση αυτής της
στρατηγικής. Άρα θα παρουσιαστεί,
θα κοινοποιηθεί και θα πρέπει να
είναι δημόσια προσβάσιμη προκει-
μένου να αντιλαμβάνονται οι επι-
χειρηματίες του κλάδου ποια είναι
η κατεύθυνση και ο προσανατολι-
σμός της χώρας.
-Δεν θεωρείτε ότι αφαιρεί πόν-
τους από την ανταγωνιστικότητα
της χώρας η δημοσιοποίηση της
στρατηγικής;

-Δεν θεωρώ ότι είναι κακό, και
εμείς έχουμε πρόσβαση στα δρώ-
μενα πολλών άλλων χωρών. Εξάλ-
λου, καμία στρατηγική δεν μπορεί
να επιτευχθεί αν δεν υπάρχει   ευ-
θυγράμμιση   όλων των συντελε-
στών που συμμετέχουν στο τουρι-
στικό σύστημα. Δεν μπορούμε εμείς
να λαμβάνουμε αποφάσεις για το
οποιοδήποτε θέμα και να μην γί-
νονται κατανοητές από την πλει-
οψηφία των συμμετεχόντων στην
τουριστική αγορά.
-Ποια είναι η αναλογία τουριστι-
κού ρεύματος μεταξύ της χειμε-
ρινής και της καλοκαιρινής του-
ριστικής περιόδου;

-Δεν είναι θέμα ποσοστών, αλλά
μάλλον είναι θέμα τι μπορεί να αν-
τέξει η χώρα μας και σε επίπεδο
παροχής υπηρεσιών αλλά και το
ποιοι είναι οι ιδανικοί αριθμοί προ-
κειμένου ο επισκέπτης φεύγοντας
να είναι ικανοποιημένος. Η στρα-
τηγική των Ισπανών έκανε αναφορά
για 4,8 εκατ. επισκέπτες ολόχρονα,
ενώ η στρατηγική του 2030 έκανε
αναφορά σε 5 εκατ. επισκέπτες ολό-
χρονα. Εκείνο που διαφαίνεται είναι
ότι για την περίοδο από τον Μάρτιο
μέχρι τον Νοέμβριο, δεν μπορούμε
να λάβουμε περισσότερα από 4
εκατ. επισκέπτες. Είναι ξεκάθαρο
αυτό. Αν αυτό συμβεί, τότε θα έχου-
με φαινόμενα υπερτουρισμού και
δυστυχώς υπάρχει ο κίνδυνος κά-
ποιοι επισκέπτες να φεύγουν δυ-
σαρεστημένοι. 

Η Κύπρος είναι value for money προορισμός
Κώστας Κουμής: Οι νέοι άξονες της Εθνικής Στρατηγικής, ο προσανατολισμός στον γαστρονομικό τουρισμό και οι στόχοι

-Ελλείψεις προσωπικού. Περι-
γράφεται ως το σοβαρότερο
από τους επαγγελματικούς συν-
δέσμους του κλάδου. Πόσο σας
προβληματίζει και τι ενέργειες
κάνετε;

-Πρόκειται για ένα τεράστιο
θέμα με πάρα πολλές πτυχές. Θα
πρέπει να θυμόμαστε ότι οι Κύπριοι
έχουν αποχωρήσει από τον κλάδο
του τουρισμού σε μεγάλους αριθ-
μούς από τα τέλη της δεκαετίας
του ’90, κάτι που συνεχίστηκε τα
τελευταία χρόνια. Ο λόγος είναι
ότι ο κόσμος που είχε επιλέξει συ-
νειδητά να εργαστεί στον συγκε-
κριμένο κλάδο, υποφέρει και αυτός
από την εποχικότητα του τουρι-
σμού. Είναι ένας από τους λόγους
που οι Κύπριοι έχουν αποχωρήσει
από τα τουριστικά επαγγέλματα.
Αποτελεί λοιπόν μια πρόκληση να
επιστρέψουν σιγά-σιγά οι Κύπριοι
στην τουριστική βιομηχανία. Επί-
σης, η αύξηση του τουρισμού και

των μονάδων έφεραν και αυξημέ-
νες ανάγκες προσωπικού και θα
πρέπει να δοθούν λύσεις. Έχουμε
καταθέσει εισηγήσεις προς το
υπουργείο Εργασίας, με το οποίο
έχουμε άριστη συνεργασία και
πολύ τακτική επικοινωνία, και
προσφάτως έχουν εγκριθεί από
το Υπουργικό δύο σχέδια κατάρ-
τισης που αφορούν τα τουριστικά
επαγγέλματα.   Δεν πρέπει να ξε-
χνάμε ότι είναι ένα θέμα που απα-
σχολεί τις πλείστες χώρες, οι οποίες
στην πλειοψηφία τους αναζητούν
λύσεις από το εξωτερικό. Η προ-
σωπική μου άποψη είναι ότι δεν
υπάρχει στην Κύπρο ανθρώπινο
δυναμικό σε μεγάλους αριθμούς
που να μπορεί να ικανοποιήσει
τις ανάγκες της τουριστικής βιο-
μηχανίας και επιβάλλεται να βρε-
θούν λύσεις και από τρίτες χώρες,
αφού ίσως οι ευρωπαϊκές χώρες
να μην μπορούν να μας δώσουν
όλες τις λύσεις. 

-Κατά πόσο οι επιδόσεις του
2023 αποτελούν ρεκόρ σε οποι-
οδήποτε επίπεδο;

-Στα έσοδα, που θα είναι ρεκόρ
όλων των εποχών για τον τουρισμό.
Είναι ξεκάθαρο ότι το 2023 θα έχου-
με ρεκόρ εσόδων και αυτό οφείλεται
στον πληθωρισμό και την μεγάλη
αύξηση των τουριστικών αφίξεων.
Σε κάποιο βαθμό είναι πληθωρισμός,
σε κάποιο βαθμό οφείλεται και στο
γεγονός ότι η βιομηχανία μας έχει
κάνει βήματα προόδου τα τελευταία
χρόνια. Έχουμε νέα πεντάστερα,
πολύ ποιοτικές μονάδες και ναι την
τελευταία δεκαετία έχουμε ανα-
βαθμιστεί ως προορισμός. 
-Ποιες είναι οι κορυφαίες ταξι-
διωτικές τάσεις για το 2024;

-Σύμφωνα με τις πληροφορίες
που έχει ενώπιον του το υφυπουρ-
γείο, φαίνεται ότι μία τάση η οποία
κερδίζει έδαφος πλέον είναι τα τα-
ξίδια υγείας και ευεξίας, μία τάση
η οποία αφορά όλες τις ηλικιακές

ομάδες από 18-30 αλλά και μεγα-
λύτερες ηλικίες. Έχουμε ήδη εξαγ-
γείλει ως υφυπουργείο Τουρισμού
το σχέδιο που αφορά την μετατροπή
σε μονάδες εξειδικευμένες στον
τομέα Υγείας και Ευεξίας. Θεωρώ
ότι είναι μία πρόκληση για τη χώρα
μας να εδραιωθεί στη συνείδηση
των καταναλωτών ως ένας καλός
προορισμός υγείας και ευεξίας. Έδα-
φος κερδίζει και ο γαστρονομικός
τουρισμός. Αποτελεί για εμάς με-
γαλύτερη πρόκληση το να προβά-
λουμε διεθνώς την γαστρονομία
της χώρας μας, βελτιώνοντας το
προϊόν μας και παντρεύοντας τις
παραδοσιακές γεύσεις με τις σύγ-
χρονες. Έχουμε ολοκληρώσει σε
μεγάλο βαθμό το πλάνο μας για την
γαστρονομία και αυτό που απομένει
είναι μια εσωτερική παρουσίαση
προκειμένου να ξεκινήσουμε να
δουλεύουμε εντατικά στο αντικεί-
μενο που ονομάζεται γαστρονομικός
τουρισμός.

Λύσεις στις ελλείψεις
προσωπικού

Ρεκόρ εσόδων   
όλων των εποχών

Για την περίοδο Μαρτίου-Νοεμβρίου δεν μπορούμε να λάβουμε περισσότερους από 4 εκατ. επισκέπτες, διαφορετικά θα έχουμε φαινόμενα υπερτουρισμού
επισημαίνει ο υφ. Τουρισμού.

<<<<<<

Στην επικαιροποιημένη
Εθνική Στρατηγική προ-
στίθενται τρία κεφά-
λαια –το 1ο αφορά την
αειφόρο ανάπτυξη, το
2ο την ψηφιακή μετά-
βαση και το 3ο την προ-
σβασιμότητα.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Είναι γεγονός πως οι δείκτες των
τραπεζών βρίσκονται στην καλύ-
τερη τους φάση σε σχέση με τα
χρόνια της τραπεζικής κρίσης που
κορυφώθηκε στην Κύπρο το 2013.
Η εικόνα των τραπεζών δεν θυμίζει
σε τίποτα την εικόνα που είχαν
ακόμα και πριν από πέντε χρόνια,
δεν τίθεται καν σε σύγκριση με
την εικόνα πριν από δέκα χρόνια.

Στη συνέντευξή του ο γενικός
διευθυντής του Συνδέσμου Τρα-
πεζών Κύπρου, κ. Μιχάλης Καμμάς
μιλά στην «Κ» για την πιθανότητα
ύφεσης στον χρόνο που μας έρχε-
ται, για την κατάσταση των τρα-
πεζών σε σχέση με την προηγού-
μενη 10ετία, για το περιβάλλον των
επιτοκίων και το επενδυτικό μο-
μέντουμ των κυπριακών τραπε-
ζών.

Ο κ. Καμμάς τονίζει στη συνέν-
τευξή του πως, οι τράπεζες έχουν
μεταμορφωθεί και αποτελούν τον
πλέον ισχυρό παράγοντα οικονο-
μικής ανάπτυξης, χρηματοπιστω-
τικής σταθερότητας και κοινωνικής
συνοχής.

Τέλος, ο γ.δ. τουΣυνδέσμου Τρα-
πεζών εκτιμά ότι «θα πρέπει σίγου-
ρα να δούμε στους επόμενους μήνες
πως θα διαμορφωθούν οι εν εξελίξει
πολεμικές συγκρούσεις στην Ου-
κρανία και στη Μέση Ανατολή».
- Έχουμε αποφύγει τον κίνδυνο
η οικονομία να βρεθεί σε κατά-
σταση ύφεσης το 2024;

- Θα ήταν παρακινδυνευμένο
να έκανα μια απόλυτη δήλωση και
να σας απαντούσα με ένα ναι ή ένα
όχι, για ένα τόσο πολύπλοκο θέμα
για το οποίο οι εκτιμήσεις δεν κα-
θορίζονται μόνο από τα τοπικά δε-
δομένα, αλλά κυρίως από εξωγενείς
παράγοντες. Άλλωστε, κατά τα τε-
λευταία τέσσερα χρόνια έχουμε
βιώσει αλλεπάλληλες κρίσεις, δε-
χόμαστε –ως οικονομία– ακόμη
ισχυρές πιέσεις από τις διεθνείς
εξελίξεις και την ευρύτερη αστάθεια
που επικρατεί και επηρεάζει τις
διεθνείς τιμές ενέργειας και προ-
ϊόντων, τις μεταφορές και το εμ-
πόριο και βεβαίως τις σχέσεις με-
ταξύ κρατών, ακόμη και ολόκληρης
της Δύσης σε σχέση με άλλες χώρες
ή μπλοκ κρατών. Συνεπώς, αυτό
που μπορούμε με βεβαιότητα να
πούμε είναι ότι όλα όσα πετύχαμε
τα τελευταία χρόνια αποτελούν το
καλύτερο εφόδιο για τα επόμενα
και έχουν δημιουργήσει συνθήκες
που καθιστούν την οικονομία μας
ανθεκτική.

Μπορούμε να σημειώσουμε με
βεβαιότητα ότι αυτή η ανθεκτικό-
τητα έχει αποδειχτεί με εμφατικό
τρόπο κατά τα τελευταία χρόνια,
κατά τα οποία έχουμε εισέλθει σε
μια κατάσταση μόνιμων κρίσεων
μέσα από το μίγμα της πανδημίας,
της ενεργειακής κρίσης, του πλη-
θωρισμού, των πολέμων και της
μεγάλης αστάθειας στις γραμμές
παραγωγής και στο παγκόσμιο εμ-
πόριο. 
- Για το 2025 μπορούμε να πούμε
το ίδιο;

- Λαμβάνοντας υπόψη αυτά για
τα οποία μιλήσαμε πιο πριν, αντι-
λαμβάνεστε ότι και το 2025 είναι
ακόμη πιο μακρινό χρονικά και για
να το προσεγγίσουμε, έστω, σε επί-

πεδο εκτιμήσεων θα πρέπει σίγουρα
να δούμε στους επόμενους μήνες
πώς θα διαμορφωθούν οι εν εξελίξει
πολεμικές συγκρούσεις στην Ου-
κρανία και στη Μέση Ανατολή.

Ταυτόχρονα, θα πρέπει να επα-
ναβεβαιωθεί και να αποδειχτεί στην
πράξη η συνοχή της Δύσης έναντι
γεωπολιτικών και οικονομικών πα-
ραμέτρων, υπό το πρίσμα εσωτε-
ρικών αλλαγών και εξελίξεων. Για
παράδειγμα, με προβληματισμό
παρατηρώ την άνοδο ακροδεξιών
ή ευρύτερα λαϊκίστικων πολιτικών
κομμάτων ή κινήσεων που φλερ-
τάρουν με την εξουσία, απόρροια
των μεταναστευτικών πιέσεων που
δέχονται οι χώρες της ηπείρου και

της αδυναμίας των κυβερνήσεων
να δώσουν ουσιαστικές απαντήσεις
τόσο στα προβλήματα όσο και στις
ανησυχίες.

Παρελθόν η κρίση
- Οι κυπριακές τράπεζες θεωρείτε
πως βρίσκονται στην καλύτερη
κατάστασή τους από τον καιρό
της κρίσης;

- Μετά από επίμονες, επίπονες
και οργανωμένες προσπάθειες οι
τράπεζές μας ναι, έχουν αφήσει
στο παρελθόν την κρίση, που προ
δεκαετίας πέρασαν και κρατούν
από αυτήν την περίοδο μόνο τα
πολύτιμα μαθήματα που προκύ-
πτουν. Βεβαίως, έχουν κληρονο-

μηθεί και προβλήματα τα οποία
συνεχίζουν να ταλαιπωρούν τον
κυπριακό τραπεζικό τομέα και κυ-
ριότερο το ζήτημα των Μη Εξυπη-
ρετούμενων Δανείων, παρά τη με-

γάλη πρόοδο που έχει καταγραφεί
τα τελευταία χρόνια.

Την ίδια ώρα, εάν προσεγγίσουμε
μια σειρά από δείκτες που κατα-
γράφουν την εικόνα των τραπεζών
όπως είναι η κεφαλαιακή επάρκεια,
η ρευστότητα, η επικερδότητα και
το μοντέλο λειτουργίας που εφαρ-
μόζουν με βεβαιότητα μπορούμε
να πούμε ότι οι τράπεζες βρίσκονται
σε σαφώς καλύτερη κατάσταση σε
σύγκριση με το παρελθόν. Ταυτό-
χρονα, θα πρέπει να σημειώσουμε
ότι οι τράπεζες κάνουν άλματα στα
πεδία της ψηφιακής και πράσινης
μετάβασης, τόσο για τις ίδιες ως
επιχειρήσεις όσο και για τον ρόλο
που διαδραματίζουν ως εφαλτήρια

υιοθέτησης και ανάπτυξης καλών
πρακτικών για ολόκληρη την οι-
κονομία και την κοινωνία.

Η σημερινή κατάσταση των τρα-
πεζών αποτελεί οδοδείκτη για το
μέλλον, για αποφυγή κακοτοπιών
και για σχεδιασμό με όραμα, συ-
νέπεια και μεθοδικότητα με σκοπό
τη βελτίωση και την εξέλιξη. 
- Πώς οι καλά κεφαλαιοποιημένες
και ισχυροποιημένες τράπεζες
μπορούν να στηρίξουν την ανά-
πτυξη της οικονομίας σε μια ιδι-
αίτερα δύσκολη συγκυρία;

- Με μια φράση οι τράπεζες χρη-
ματοδοτούν την ανάπτυξη, τα νοι-
κοκυριά και τις επιχειρήσεις που
στη βάση βιώσιμων προτάσεων
και παραγωγικών μοντέλων αντ-
λούν χρήματα προς υλοποίηση προ-
σωπικών και επαγγελματικών στό-
χων που δίνουν πρόσθετη αξία
στην οικονομία.

Αξιοποίηση του μομέντουμ
- Συμφωνείτε πως τα πρόσφατα
κέρδη των τραπεζών δεν είναι
διατηρήσιμα αλλά μια παροδική
κατάσταση πραγμάτων που προ-
κάλεσε η ραγδαία αύξηση των
επιτοκίων;

- Συμφωνούμε και είναι κάτι που
έχουμε διαμηνύσει σε όσες φωνές
προέταξαν σενάρια για έκτακτες
φορολογίες. Σαφώς και τα φετινά
τραπεζικά κέρδη αποδίδονται –εν
μέρει– στη ραγδαία αύξηση των
επιτοκίων προς συγκράτηση του
πληθωρισμού ως αποτέλεσμα της
νομισματικής πολιτικής της ΕΚΤ.
Αυτός είναι και ο λόγος που η Νο-
μισματική Αρχή περιορίζει ή απα-
γορεύει την καταβολή μερισμάτων,
ευνοώντας –παράλληλα– την πε-
ραιτέρω ενίσχυση των κεφαλαι-
ακών αποθεμάτων.

Επιπλέον, οι τράπεζες μέσω αυ-
τής της συγκυρίας έχουν την ευ-
καιρία να βελτιώσουν τη θέση τους
σε πολλά επίπεδα, ενώ ταυτόχρονα
συνεχίζουν να χρηματοδοτούν την
οικονομία ενισχύοντας επίσης και
την ανταγωνιστικότητά τους. Επι-
πλέον, δεν πρέπει να παραβλέπον-
ται οι υφιστάμενοι αλλά και οι μελ-
λοντικοί, δυνητικοί κίνδυνοι που
μπορούν να πιέσουν ακόμη και τις
ίδιες τις τράπεζες. 

Κατά συνέπεια θεωρούμε ότι το
σημερινό στάτους και μομέντουμ
στις τράπεζες πρέπει να αξιοποιηθεί
με τέτοιο τρόπο που να δημιουρ-
γήσει συνθήκες αειφόρου ανάπτυ-
ξης για τις ίδιες και κατ’ επέκταση
για το σύνολο της οικονομίας.

Στην καλύτερή τους φάση οι τράπεζες 
Η σημερινή κατάσταση των τραπεζών αποτελεί οδοδείκτη για το μέλλον και για αποφυγή κακοτοπιών

<<<<<<

Οι τράπεζες έχουν την
ευκαιρία να βελτιώσουν
τη θέση τους σε πολλά
επίπεδα, ενώ ταυτό-
χρονα συνεχίζουν να
χρηματοδοτούν την οι-
κονομία.

Προσδοκίες για μειώσεις επιτοκίων το 2024
Λίγο πριν από την αυγή του 2024,
επενδυτές, οικονομολόγοι, επικε-
φαλής επιχειρήσεων και κατανα-
λωτές από το Λονδίνο μέχρι το
Λος Αντζελες έχουν μία κοινή ελ-
πίδα: να ξεκινήσουν οι μειώσεις
επιτοκίων. 

Οι κεντρικές τράπεζες, με εξαί-
ρεση την Τράπεζα της Ιαπωνίας
(ΒΟJ), αποχαιρέτησαν το 2023 με
μια σειρά συνεδριάσεων που ου-
σιαστικά έκλεισαν την πόρτα στις
επιθετικές αυξήσεις επιτοκίων. 

Η ευνοϊκή στροφή που πήρε ο
πληθωρισμός το 2023 τους επέ-
τρεψε κάτι τέτοιο. Αφού το έτος

ξεκίνησε με ετήσιους ρυθμούς
πληθωρισμού κατά μέσον όρο 3,7
φορές μεγαλύτερους από τον στόχο
του 2% που μοιράζονται η Fed, η
ΕΚΤ, η Τράπεζα της Αγγλίας, η
Τράπεζα του Καναδά και η BOJ, ο
ρυθμός της αύξησης των τιμών εί-
ναι πλέον 1,5 φορά μεγαλύτερος
από αυτόν τον στόχο. Αυτό βέβαια
σημαίνει περισσότερη δουλειά για
να ολοκληρωθεί το «τελευταίο
μίλι» στον αγώνα για τον πληθω-
ρισμό. 

Οι κεντρικοί τραπεζίτες διστά-
ζουν να κηρύξουν πρόωρη νίκη
και μάχονται με τις υπερβολικά

ανυπόμονες αγορές για να διατη-
ρήσουν τη μέγιστη προαιρετική
δυνατότητα, με την υπόσχεση να
διατηρήσουν υψηλά τα επιτόκια
για μεγαλύτερο χρονικό διάστημα
ή να τα αυξήσουν ξανά εάν κριθεί

απαραίτητο, αν και το τελευταίο
εμφανίζεται ολοένα και περισσό-
τερο ως κενή απειλή. Ο πληθωρι-
σμός, ωστόσο, δεν χρειάζεται να
πέσει μέχρι το 2% για να ξεκινή-
σουν οι μειώσεις των επιτοκίων
και η στάση αναμονής μπορεί σύν-
τομα να γίνει ο κανόνας.

Η διατήρηση σταθερών επιτο-
κίων, καθώς οι ρυθμοί πληθωρι-
σμού επιβραδύνονται περαιτέρω,
μπορεί να μην είναι κατάλληλη
για πολύ μεγαλύτερο χρονικό διά-
στημα. Κινδυνεύει να φέρει αρ-
νητικό αποτέλεσμα, με ταχεία επι-
βράδυνση της οικονομικής δρα-

στηριότητας, επώδυνη αύξηση
της ανεργίας και ύφεση, εξελίξεις
που μεγάλο μέρος του κόσμου έχει
καταφέρει να αποφύγει μέχρι στιγ-
μής. Το κλειδί για όλα, φυσικά,
βρίσκεται στον πληθωρισμό, καθώς
οι υπεύθυνοι χάραξης πολιτικής
έχουν δηλώσει ότι είναι πρόθυμοι
να υποστούν κάποιο επίπεδο οι-
κονομικής ταλαιπωρίας, εάν χρει-
αστεί, για να επαναφέρουν επιτέ-
λους τις πιέσεις των τιμών στα
επίπεδα-στόχους τους.

Η πολιτική μπορεί επίσης να
παίξει ρόλο μέσα στο 2024, καθώς
διενεργούνται σημαντικές εκλο-

γικές αναμετρήσεις, ιδίως στις
ΗΠΑ και στο Ηνωμένο Βασίλειο. 

Οι κεντρικοί τραπεζίτες, που
εκτιμούν την πολιτική ανεξαρτησία
τους, μπορεί να μη θέλουν να κά-
νουν σημαντικές ενέργειες κοντά
στις εκλογές, για να μην κατηγο-
ρηθούν ότι προσπάθησαν να ανα-
τρέψουν το αποτέλεσμα. Καθώς
εκπνέει το έτος, τέλος, υπάρχει
ένας ακόμη παράγοντας που θα
μπορούσε να περιπλέξει τη μείωση
των επιτοκίων: οι επιθέσεις των
ιρανόφιλων ανταρτών Χούθι σε
φορτηγά πλοία στην Ερυθρά Θά-
λασσα.

<<<<<<

Οι κεντρικοί τραπεζίτες
διστάζουν να κηρύξουν
πρόωρη νίκη και μάχο-
νται με τις υπερβολικά
ανυπόμονες αγορές.

Ψήφος 
εμπιστοσύνης
- Πώς ερμηνεύετε το έντονο επεν-
δυτικό ενδιαφέρον που το τελευταίο
διάστημα εκδηλώνεται στις κυπριακές
τράπεζες;
- Αποτελεί, αφενός, ψήφο εμπι-
στοσύνης τόσο για τις τράπεζες
όσο και για την οικονομία και αφε-
τέρου, μία ακόμη απόδειξη ότι τα
τελευταία χρόνια έχει γίνει ση-
μαντική δουλειά με θετικά αποτε-
λέσματα. Δε θα ήταν υπερβολή να
πούμε ότι οι τράπεζες έχουν με-
ταμορφωθεί και αποτελούν τον
πλέον ισχυρό παράγοντα οικονο-
μικής ανάπτυξης, χρηματοπιστω-
τικής σταθερότητας και κοινωνι-
κής συνοχής. Οι τράπεζες είναι ο
βασικός εταίρος του κράτους για
εφαρμογή σχεδίων, προγραμμά-
των ή λύσεων (κοινωνικά σχέδια
στέγασης, κατάρτισης, πράσινης
και ψηφιακής μετάβασης κ.λπ.).
Ταυτόχρονα, οι τράπεζες έχουν
ενισχύσει την τεχνολογική και
ψηφιακή τους υποδομή, λειτουρ-
γούν πλέον με πράσινη ατζέντα,
είναι κοινωνικά ευαίσθητες –ίσως
περισσότερο από κάθε άλλο το-
μέα– και συνεπώς αφήνουν ένα
ισχυρό αποτύπωμα σε κάθε οικο-
νομική και κοινωνική διάσταση
της χώρας μας. Με αυτά τα δεδο-
μένα, σαφώς και αποτελούν ελ-
κυστική επενδυτική επιλογή για
κάθε δυνητικό επενδυτή, κυρίως
από το εξωτερικό και μάλιστα σε
μια αγορά, όπως η τραπεζική, που
οι αποδόσεις για τους μετόχους
διακυβεύονται από δαιδαλώδεις
συνθήκες και παραμέτρους.Ολα όσα πετύχαμε τα τελευταία χρόνια αποτελούν το καλύτερο εφόδιο για τα επόμενα και έχουν δημιουργήσει

συνθήκες που καθιστούν την οικονομία μας ανθεκτική, σημειώνει ο κ. Καμμάς.

Οικονομία και τράπεζες παραμένουν ανθεκτικές
- Σας ανησυχεί μήπως η υποχώ-
ρηση της αγοραστικής δύναμης
νοικοκυριών και επιχειρήσεων
προκαλέσει ένα νέο κύμα μη
εξυπηρετούμενων δανείων;

- Αναμφίβολα, όταν οι συνθήκες
στην οικονομία δεν είναι ευνοϊκές
ή υπάρχουν πηγές κινδύνου για
την οικονομική πορεία της χώρας
αντίστοιχα επηρεάζεται και ο τρα-
πεζικός τομέας της χώρας. Παρόλα
αυτά, τόσο οι τράπεζες και οι δα-
νειολήπτες όσο και η οικονομία
μας στο σύνολό της παρουσιάζουν
ανθεκτικότητα και πολύ ισχυρές
αντιστάσεις έναντι των εξωγενών

πιέσεων. Αυτή η εικόνα καταγρά-
φεται μέσα από σειρά δεικτώνόπως
η απασχόληση, ο ρυθμός οικονο-
μικής ανάπτυξης, τα νέα δάνεια
και το ύψος των ΜΕΔ ή της δημι-
ουργίας νέων ΜΕΔ. Αυτοί οι δείκτες
αφήνουν αισιόδοξα μηνύματα και
για το άμεσο μέλλον, χωρίς βεβαίως
αυτό να σημαίνει ότι εφησυχάζουμε
ή ότι δε μας προβληματίζουν οι
δυσκολίες που υπάρχουν ενώπιόν
μας.
- Είναι οι κυπριακές τράπεζες
σε ικανοποιητικό βαθμό προ-
ετοιμασμένες για να αντιμετω-
πίσουν τους σύγχρονους κινδύ-

νους; Αναφέρομαι στην κλιμα-
τική κρίση και στις κυβερνοε-
πιθέσεις.

- Και στα δύο πεδία οι τράπεζες
έχουν προχωρήσει σε ουσιαστικές
κινήσεις, ήδη εφαρμόζουν πλάνα
δράσης, έχουν κάνει μεγάλες επεν-
δύσεις, εκπαιδεύουν το ανθρώπινο
δυναμικό τους και βεβαίως ευθυ-
γραμμίζονται, υιοθετούν και συμ-
μορφώνονται με το αντίστοιχο ευ-
ρωπαϊκό νομικό, κανονιστικό ή
εποπτικό πλαίσιο επί των προανα-
φερθέντων πεδίων. Ειδικότερα,
μπορούμε να πούμε ότι στο ζήτημα
που κατά καιρούς προκύπτει με

τις κυβερνοεπιθέσεις αλλά και τις
ηλεκτρονικές απάτες, οι τράπεζες
έχουν αποδείξει –πλέον– ότι είναι
καλά προετοιμασμένες και θωρα-
κισμένες με ισχυρά επίπεδα ασφά-
λειας, πολλαπλά επίπεδα επιβεβαί-
ωσης συναλλαγών και αυξημένα
μέτρα ταυτοποίησης. Συνεπώς, εί-
ναι εξαιρετικά δύσκολο τα συστή-
ματα των τραπεζών να προσβλη-
θούν και οι πελάτες των τραπεζών
είναι αρκετά προστατευμένοι, φτά-
νει βεβαίως και οι ίδιοι να λαμβά-
νουν τα απαραίτητα μέτρα προ-
φύλαξης των προσωπικών τους
δεδομένων και κατά συνέπεια των

χρημάτων στους λογαριασμούς
τους. Αναφορικά με την κλιματική
αλλαγή, θεωρώ ότι μέσα από τις
παραμέτρους που τίθενται μέσω
του ESG για βιώσιμη και πράσινη
χρηματοδότηση για αντίστοιχους
στόχους πράσινης, κυκλικής, βιώ-
σιμης και συνεπώς ανθεκτικής οι-
κονομίας, ο ρόλος των τραπεζών
είναι σημαντικός προς δημιουργία
καλύτερων συνθηκών προστασίας
του περιβάλλοντος, με μεγάλο στό-
χο –βεβαίως– την ανατροπή της
αρνητικής πορείας που ολόκληρος
ο πλανήτης έχει πάρει σε σχέση
με το κλίμα.
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ПΛATEIA EYPΩПHΣ

Φέτος, τα Χριστούγεννα 
έρχονται νωρίτερα
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ΑΛΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣΓΓΑΕΜ

 
ΡΙΞΗ ΤΗΣΗΜΕ ΤΗ ΣΤ ΧΟΡΗΓΟI

     
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ

ΧΟΡΗΓΟΣ

Νέο σχέδιο €36 εκατ. για την ηλεκτροκίνηση
Θα δοθούν 100 χορηγίες και για μεταχειρισμένα ηλεκτρικά, θα καλύψουν γύρω στις 5,5 χιλιάδες αιτήσεις τα διαθέσιμα ποσά

Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Και τα μεταχειρισμένα αυτοκίνητα
θα περιλαμβάνονται στο νέο σχέδιο
επιχορήγησης για αγορά ηλεκτρο-
κίνητων οχημάτων. Πρόκειται για
την 2η φάση του σχεδίου προώθη-
σης της ηλεκτροκίνησης στην Κύ-
προ, που θα αφορά τη διετία 2024-
2025. Το διαθέσιμο ποσό του σχε-
δίου ανέρχεται στα €36 εκατ. και
οι διαθέσιμες χορηγίες γύρω στις
5μιση χιλιάδες (για αγορά αυτοκι-
νήτου, μοτοσικλέτας και ποδηλά-
του). Σύμφωνα με τον υπουργό Με-
ταφορών Αλέξη Βαφεάδη, το νέο
σχέδιο αναμένεται να ανακοινωθεί
εντός Ιανουαρίου, με κάποιες αλ-

λαγές στις πρόνοιες και τη διαδι-
κασία υποβολής αιτήσεων και εγ-
κρίσεων. Καταρχάς, στο νέο σχέδιο
θα προσφέρεται η δυνατότητα αί-
τησης και εξασφάλισης της χορη-
γίας και για μεταχειρισμένο ηλε-
κτρικό όχημα, κάτι που εκτιμάται
ότι θα αυξήσει τους αριθμούς των
ηλεκτρικών οχημάτων στους κυ-
πριακούς δρόμους περισσότερο
παρά το αν το σχέδιο περιοριζόταν
σε καινούργια αυτοκίνητα. Συνο-
λικά αναμένεται ότι θα δοθούν 100
χορηγίες για μεταχειρισμένα ηλε-
κτρικά –τουλάχιστον αρχικά– εφό-
σον υπάρχει η πρόθεση, αν υπάρχει

ενδιαφέρον από το κοινό, ο αριθμός
των χορηγιών να αυξηθεί, όπως
ανέφερε ο κ. Βαφεάδης. Πάντως
σε αυτές τις περιπτώσεις –των με-
ταχειρισμένων– ενσωματώνονται
κάποιοι περιορισμοί για την έγκριση
όπως για παράδειγμα όριο ηλικίας
του οχήματος, καθώς και η εξα-
σφάλιση πιστοποιητικού για την
καλή κατάσταση και τη διάρκεια
ζωής της μπαταρίας του αυτοκινή-
του. 

Νέα διαδικασία
Όπως ανέφερε ο υπουργός Με-

ταφορών, η διαδικασία για υπο-

βολή ενδιαφέροντος και εξασφά-
λιση της έγκρισης, έχει διαφορο-
ποιηθεί σε σχέση με την προηγού-
μενη προκήρυξη. Υπενθυμίζεται
ότι, κατά την προηγούμενη προ-
κήρυξη η επιλογή γινόταν με κλή-
ρωση. Σε αυτό το σχέδιο, οι χορη-
γίες θα δίνονται με σειρά προτε-
ραιότητας, με τον υπουργό να ανα-
φέρει ότι όσοι κάνουν αίτηση μπο-
ρούν να θεωρούν ότι θα εξασφα-
λίζουν και την έγκριση. Η υποβολή
αιτήσεων θα γίνεται μέσω πλατ-
φόρμας, η οποία αναμένεται ότι
θα είναι έτοιμη να τρέξει μέχρι τέ-
λος Ιανουαρίου 2024. Μετά την

υποβολή αίτησης και την έγκριση
της, ο ενδιαφερόμενος έχει δύο
εβδομάδες να προχωρήσει τις δια-
δικασίες και να προχωρήσει την
παραγγελία του. Ο διανομέας αυ-
τοκινήτων θα έχει πρόσβαση στην
πλατφόρμα και θα επιβεβαιώνει
ότι ο πελάτης είναι δικαιούχος του
προγράμματος, θα στέλνει την
απόδειξη της προκαταβολής και
τότε θα καταβάλλεται η χορηγία.
Υπενθυμίζεται ότι το σχέδιο αφορά
χορηγίες για αγορά καινούργιου
ή μεταχειρισμένου αυτοκινήτου,
plug in hybrid αυτοκινήτου, και
ηλεκτρικής μοτοσικλέτας ή ποδη-

λάτου. Θα συνδυάζεται επίσης και
με απόσυρση παλαιού ρυπογόνου
αυτοκινήτου, με την προϋπόθεση
ότι αυτό δεν θα είναι αδρανοποι-
ημένο. 

Οι εναλλακτικές
Το νέο σχέδιο είναι διετές και

αφορά την περίοδο 2024-2025, αν
και υπάρχει το ενδεχόμενο το σχέ-
διο να ολοκληρωθεί νωρίτερα σε
περίπτωση εξάντλησης του ποσού.
Το υπουργείο Μεταφορών εξετάζει
και το ενδεχόμενο να διαφοροποι-
ηθεί το πρόγραμμα, αναλόγως της
ζήτησης που θα υπάρχει από το
κοινό. Έτσι, αν υπάρχει περισσό-

τερο ενδιαφέρον για τα μεταχειρι-
σμένα, τότε δεν αποκλείεται το
πρόγραμμα να τερματιστεί και να
προκηρυχθεί άλλο άμεσα με δια-
φορετική κατανομή των χρημάτων.
«Υπάρχει η ευελιξία να προσαρμο-
στούμε στο τι ζητά ο κόσμος» επι-
σημαίνει ο υπουργός. Στην περί-
πτωση που δεν υπάρχει ενδιαφέρον,
τότε το πρόγραμμα θα προσαρμο-
στεί ανάλογα και θα δοθεί έμφαση
σε εταιρείες π.χ. με ενοικιαζόμενα
οχήματα, οι οποίες συνήθως πα-
ρουσιάζουν έντονο ενδιαφέρον για
να επωφεληθούν από αυτά τα προ-
γράμματα. Βεβαίως, ανέφερε ο κ.

Βαφεάδης, ο πρώτιστος στόχος του
υπουργείου είναι να επωφεληθεί
το κοινό, ως εκ τούτου, υπάρχει
ένας περιορισμός για τον αριθμό
οχημάτων που μπορούν να αγορά-
σουν μέσω των σχεδίων, οι εται-
ρείες. Ωστόσο, αν το σχέδιο δεν
προσελκύσει το κοινό, τότε το
υπουργείο θα στραφεί προς τις εται-
ρείες ενοικίασης οχημάτων οι οποί-
ες θεωρείται ότι έχουν και μεγα-
λύτερη κατανάλωση. 

1.700 ηλεκτρικά σαλούν
Κάτι τέτοιο θα συντείνει προς

τη μείωση των ρύπων, το 49% των
οποίων χρεώνονται στις μεταφορές.
Η δέσμευση του υπουργείου είναι
η μείωση του αποτυπώματος κατά
το 1/3 και ο στόχος είναι μέχρι το
2030 τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα
στους κυπριακούς δρόμους να ανέλ-
θουν στις 80 χιλιάδες. Με αυτό το
πρόγραμμα θα μπουν 1.500 αυτο-
κίνητα, κάτι που θα διπλασιάσει
περίπου τον αριθμό των ηλεκτρικών
σαλούν αυτοκινήτων στους δρό-
μους, που αυτή τη στιγμή ανέρ-
χονται σε περίπου 1.700. Συνολικά
μαζί με λεωφορεία, βαν, μοτοσι-
κλέτες και ποδήλατα, τα ηλεκτρικά
οχήματα ανέρχονται αυτή τη στιγμή
γύρω στις 3 χιλιάδες. Στην κατη-
γορία Plug in hybrid (υβριδικά με
ρευματολήπτη) η εικόνα από το
μητρώο του Τμήματος Οδικών Με-
ταφορών ήταν για περίπου 800 εγ-
γραφές ενώ στην κατηγορία των
υβριδικών σαλούν είναι εγγεγραμ-
μένα γύρω στις 30 χιλιάδες. Στο
σύνολό τους, τα εγγεγραμμένα οχή-
ματα όλων των τύπων είναι γύρω
στις 700 χιλιάδες. Οι αριθμοί είναι
αρκούντως ενδεικτικοί ότι ο δρόμος
για την ηλεκτροκίνηση στην Κύπρο
είναι, παρά τα βήματα προόδου,
μακρύς. 

Με το τέλος του προγράμματος εκτιμάται ότι θα προστεθούν στους κυπριακούς δρόμους άλλα 1.500 ηλεκτρικά αυτο-
κίνητα.

<<<<<<

Η υποβολή αιτήσεων θα
γίνεται μέσω πλατφόρ-
μας, η οποία αναμένεται
ότι θα είναι έτοιμη να
τρέξει μέχρι τέλος Ια-
νουαρίου 2024.

<<<<<<

Το υπουργείο Μεταφο-
ρών εξετάζει και το εν-
δεχόμενο να διαφορο-
ποιηθεί το πρόγραμμα,
αναλόγως της ζήτησης
που θα υπάρχει από το
κοινό.
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Δύο ελαφρύνσεις για την Ελλάδα στο νέο Σύμφωνο Σταθερότητας
Της ΕΙΡHΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡA

Ενα πιο ευέλικτο πλαίσιο κανόνων
σε σύγκριση με το ισχύον Σύμφωνο
Σταθερότητας, με δημοσιονομικούς
στόχους που θα συμφωνούνται με
την Κομισιόν για κάθε κράτος-μέλος
χωριστά σε ορίζοντα τετραετίας,
θα ισχύσει από το 2024, μετά τη
συμφωνία των υπουργών Οικονο-
μικών της Ευρωπαϊκής Ενωσης την
περασμένη Τετάρτη.

Η συμφωνία, αποτέλεσμα συμ-
βιβασμών –όπως παγίως συμβαίνει
στην Ε.Ε.– έφερε κάποια χαμόγελα
και κάποιες απογοητεύσεις, κυρίως
σε ό,τι αφορά τις επενδυτικές δα-
πάνες, για τις οποίες δεν εξασφα-
λίσθηκε η επιδιωκόμενη εξαίρεση,
σε μια περίοδο που η Ευρώπη έχει

μεγάλες ανάγκες  για την πράσινη
και ψηφιακή της μετάβαση.

Για την Ελλάδα, δύο σημεία
έχουν ειδικό εθνικό ενδιαφέρον: 

1. Η εξαίρεση των αμυντικών
δαπανών σε περίπτωση που σημει-
ώνεται υπέρβαση των ορίων για το
έλλειμμα και το χρέος – μια δικλίδα
ασφαλείας, όπως διευκρινίζεται,
όχι μια αφορμή για υπέρβαση δα-
πανών.

2. Ο μη συνυπολογισμός στον
δείκτη βιωσιμότητας του χρέους
των περίπου 25 δισ. ευρώ που θα

προστεθούν σ’ αυτό το 2033, λόγω
της ενσωμάτωσης τόκων δανείου
του EFSF που είχαν «παγώσει».

«Η απόφαση του Ecofin δημι-
ουργεί ένα θετικό πλαίσιο για την
πατρίδα μας», σχολίασε ο υπουργός
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομι-
κών Κωστής Χατζηδάκης. «Η Ελ-
λάδα έχει μπει σ’ έναν καινούργιο
δρόμο και απόφασή μας είναι να
συνεχίσουμε με σοβαρότητα τη
δουλειά μας έτσι ώστε η ελληνική
οικονομία το 2024 να ανέβει ακόμη
πιο ψηλά».

Στο οικονομικό επιτελείο της
κυβέρνησης δηλώνουν αποφασι-
σμένοι να ακολουθήσουν τους νέους
κανόνες με συνέπεια και να μη χρει-
αστεί να επικαλεσθεί η χώρα εξαι-
ρέσεις ή να αιτηθεί παρατάσεις.
Αλλωστε, εκτός από την Κομισιόν,
την Ελλάδα θα παρακολουθούν στε-
νά οι αγορές.

Τι προβλέπεται
Με βάση το νέο Σύμφωνο:
• Κάθε κράτος-μέλος συνάπτει

συμφωνία με την Κομισιόν για ένα

δημοσιονομικό μονοπάτι 4 ετών.
Το μονοπάτι καθορίζεται από την
ανάλυση βιωσιμότητας χρέους του
κάθε κράτους, ώστε να ακολουθεί
αυτό καθοδική πορεία. Κριτήριο
για την επίδοση κάθε έτους απο-
τελεί η αύξηση των καθαρών πρω-
τογενών δαπανών, για την οποία
η Επιτροπή θα ορίζει συγκεκριμένο
στόχο. Το πρόγραμμα μπορεί να
παραταθεί κατά 3 χρόνια, αν μια
χώρα δεν μπορεί να πετύχει τους
στόχους της σ’ αυτό το χρονικό
πλαίσιο, αλλά τότε θα πρέπει να

δεσμευθεί σε συγκεκριμένες με-
ταρρυθμίσεις και επενδύσεις.

Ετσι, το 2024 η Κομισιόν θα δια-
πραγματευθεί με την Ελλάδα (όπως
και με τις άλλες χώρες) τους τετρα-
ετείς στόχους, οι οποίοι θα αποτυ-
πωθούν στο νέο Πρόγραμμα Στα-
θερότητας 2024-2027 τον Απρίλιο. 

Για το 2024 η Κομισιόν έχει ήδη
δώσει κατεύθυνση στην Ελλάδα
για αύξηση καθαρών πρωτογενών
δαπανών 2,6% σε σύγκριση με το
2023, κάτι που καλύπτεται από τον
στόχο του προϋπολογισμού, που
περιορίζει την αύξηση στο 0,4%.
Σε κάθε περίπτωση, στο οικονομικό
επιτελείο τονίζουν ότι σκοπεύουν
να τηρήσουν με ευλάβεια τους στό-
χους για πρωτογενή πλεονάσματα
πάνω από 2% του ΑΕΠ που προ-
βλέπει το υφιστάμενο Πρόγραμμα
Σταθερότητας και το οποίο θα ανα-
θεωρηθεί με βάση τις κατευθύνσεις
της Κομισιόν. 

Απορρίπτουν μάλιστα κατηγο-
ρηματικά το ενδεχόμενο να αιτηθεί
η χώρα την τριετή παράταση, κα-
θώς κάτι τέτοιο, όπως λένε, θα σή-
μαινε αυστηρή επιτήρηση των με-
ταρρυθμίσεων και επενδύσεων,
ανασύροντας μνημονιακές μνή-
μες.

• Σε ό,τι αφορά το έλλειμμα,
ενώ διατηρείται το ανώτατο όριο
του 3% του ΑΕΠ, με βάση το παλιό
Σύμφωνο, τίθεται ένας νέος πιο φι-
λόδοξος στόχος για έλλειμμα 1,5%
του ΑΕΠ στο τέλος της 4ετίας, ώστε
να υπάρχει ένα «μαξιλάρι» ασφα-
λείας. Οι χώρες με ελλείμματα με-
ταξύ 1,5% και 3% του ΑΕΠ τους θα
πρέπει να τα μειώνουν κατά 0,4%
του ΑΕΠ τους τουλάχιστον (για χώ-
ρες με 4ετή προγράμματα)  ή 0,25%
του ΑΕΠ τους για χώρες με 7ετή
προγράμματα.

Η Ελλάδα, με βάση τον προϋπο-
λογισμό του 2024, θα έχει έλλειμμα
1,1% του ΑΕΠ της, επομένως κα-
λύπτει ήδη τον στόχο. Αρκεί να μην
ξεφύγει τα επόμενα χρόνια.

• Για το χρέος, διατηρείται επίσης
ο στόχος του παλιού Συμφώνου για
60% του ΑΕΠ, αλλά καταργείται η
υποχρεωτική μείωσή του κατά το
1/20 του υπερβάλλοντος ποσού –
κάτι που θα ήταν στραγγαλιστικό
για την Ελλάδα, αν και στην πράξη
δεν εφαρμόστηκε. Ωστόσο, τίθεται
ένας νέος στόχος μείωσης κατά 1%
του ΑΕΠ ετησίως, για χώρες με έλ-
λειμμα πάνω από 90% του ΑΕΠ
τους. Αυτό για την Ελλάδα δείχνει
με τα σημερινά δεδομένα εύκολο,
καθώς τα προηγούμενα χρόνια, με
τη βοήθεια της ανάπτυξης, αλλά
και του πληθωρισμού, είχε πετύχει
εντυπωσιακές μειώσεις, ενώ και το
2024 προβλέπεται να μειωθεί κατά
9 μονάδες. Στο εξής, η μείωση θα
βασίζεται περισσότερο στα πρω-
τογενή πλεονάσματα και την ανά-
πτυξη, αλλά και πάλι οι προβλέψεις
δείχνουν ότι η γρήγορη υποχώρηση
θα συνεχιστεί. Το καλό είναι ότι η
πρόβλεψη για μείωση κατά 1% ετη-
σίως θα υπολογίζεται συνολικά στην
περίοδο της τετραετίας και επομέ-
νως αν κάτι πάει στραβά μια χρονιά,
μπορεί να διορθωθεί την επόμενη.
Για τις χώρες με χρέος μεταξύ 60%
και 90% του ΑΕΠ η απαιτούμενη
μείωση είναι 0,5% του ΑΕΠ.

• Η διαδικασία υπερβολικού ελ-
λείμματος θα ενεργοποιείται αν μια
χώρα αποκλίνει από το όριο αύξησης
των πρωτογενών δαπανών κατά
περισσότερο από 0,3% του ΑΕΠ
τον χρόνο ή αν υπερβεί το όριο του
ελλείμματος 3%. Σε περίπτωση μη
συμμόρφωσης, τα πρόστιμα μπορεί
να φτάσουν το 0,05% του ΑΕΠ.

Το νέο Σύμφωνο Σταθερότητας θα έχει ένα πιο ευέλικτο πλαίσιο κανόνων με δημοσιονομικούς στόχους που θα
συμφωνούνται με την Κομισιόν για κάθε κράτος-μέλος χωριστά σε ορίζοντα τετραετίας.    

<<<<<<

Εξαιρούνται οι αμυντι-
κές δαπάνες και δεν συ-
νυπολογίζονται στον
δείκτη βιωσιμότητας
του χρέους τόκοι 25 δισ.
από δάνειο του EFSF.

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Τράπεζα Κύπρου δημιουργεί ένα
αποκλειστικό club για ιδιώτες, για
να υποστηρίξει τις ανάγκες των
πελατών της που είναι μίας πιο
υψηλής εισοδηματικής τάξης με
ολοκληρωμένα τραπεζικά και επεν-
δυτικά προϊόντα και υπηρεσίες.

Για το «PrivilEDGE» μιλάει στην
«Κ» ο επικεφαλής του νεοσύστατου
club για private και affluent πε-
λάτες της Τράπεζας Κύπρου, Χρή-
στος Ιωάννου, υπογραμμίζοντας
ότι, το «PrivilEDGE» έρχεται για
να επαναπροσδιορίσει την προ-
σωπική τραπεζική που βασίζεται
στις διαπροσωπικές σχέσεις.

Εξηγεί στην «Κ» πως, η συμμε-
τοχή στο πρόγραμμα γίνεται με
πρόσκληση και απαιτείται τουλά-
χιστον η δημιουργία μιας επενδυ-
τικής σχέσης και τονίζει ότι δεν
είναι απλά ένα μέσο, αλλά ένα one-
stop shop για τα μέλη του club.
Όπως περιγράφει, η αξία του «Pri-
vilEDGE» είναι η ικανότητα δημι-

ουργίας μιας πραγματικής συμ-
βουλευτικής σχέσης βασισμένη
στην προσωπική επαφή με τον
πελάτη.
- Τι είναι το «PrivilEDGE» που
λανσάρει η Τράπεζα Κύπρου;

- Το «PrivilEDGE» αποτελεί την
υπόσχεση της Τράπεζας Κύπρου
να στηρίξει ένα τμήμα της αγοράς
το οποίο έχει αυξημένες και πιο
σύνθετες ανάγκες μέσω ενός απο-
κλειστικού club για ιδιώτες. Σε μια

εποχή όπου η ψηφιακή τραπεζική
έχει καταστεί μια βασική υπηρεσία,
οι χρηματοοικονομικές συμβουλές
και η επικοινωνία μέσω μιας εξα-
τομικευμένης προσωπικής προ-
σέγγισης γίνονται ιδιαίτερα ση-
μαντικές και απαραίτητες. Το «Pri-
vilEDGE» προσφέρει μια πρόταση
που δεν μοιάζει με καμία άλλη που
έχουμε δει στην κυπριακή αγορά
και επιδιώκει να υποστηρίξει τις
ανάγκες και τους οικονομικούς

στόχους των πελατών πιο υψηλής
εισοδηματικής τάξης με ολοκλη-
ρωμένα τραπεζικά και επενδυτικά
προϊόντα και υπηρεσίες.
- Θα υπάρχουν κάποιου είδους
προνόμια δηλαδή; Θα είναι σε
αυτούς που συμμετέχουν
στο «PrivilEDGE»;

- Όσοι θα συμμετέχουν στο
«PrivilEDGE» θα έχουν προσωπικό
σύμβουλο για τραπεζικές και επεν-
δυτικές ανάγκες, θα έχουν πακέτο

αποκλειστικών προνομίων που
περιλαμβάνει εκπτώσεις, κληρώ-
σεις μοναδικών εμπειριών και πρό-
σβαση σε
υπηρεσίες concierge υψηλών προ-
διαγραφών σε παγκόσμια βάση
μέσω της συνεργασίας μας με
τη VISA Infinite, θα έχουν πρό-
σβαση στο επενδυτικό τους χαρ-
τοφυλάκιο σε πραγματικό χρόνο
μέσω του 1Bank με ανανεωμένη
εμφάνιση και αίσθηση και θα απο-

λαμβάνουν απλή και διαφανή δομή
τιμολόγησης.

Εκείνο που έχω να πω είναι ότι,
σε μια εποχή όπου η αυτοεξυπη-
ρέτηση δεν είναι αρκετή από μόνη
της, το «PrivilEDGE» έρχεται για
να επαναπροσδιορίσει την προ-
σωπική τραπεζική που βασίζεται
στις διαπροσωπικές σχέσεις.
- Η Τράπεζα Κύπρου είναι έτοιμη
να εκπληρώσει την υπόσχεση
της για παροχή μιας «πρωτο-
πόρας υπηρεσίας προσωπικής
τραπεζικής»;

- Έχουμε όλα όσα χρειάζονται
οι πελάτες μας. Μια δυνατή ομάδα
έμπειρων επαγγελματιών του χώ-
ρου σε θέματα επενδύσεων, δια-
χείρισης πλούτου και χρηματοοι-
κονομικού σχεδιασμού, τη μεγα-
λύτερη πελατειακή βάση στην εγ-
χώρια αγορά και μια μεγάλη γκάμα
εξατομικευμένων υπηρεσιών που
καλύπτουν πιο σύνθετες ανάγκες
των επιλεγμένων πελατών μας.

Μόνο με πρόσκληση
- Πώς μπορεί κάποιος να γίνει
πελάτης του «PrivilEDGE»;

- Η συμμετοχή στο «PrivilED-
GE» γίνεται με πρόσκληση και

απαιτείται τουλάχιστον η δημι-
ουργία μιας επενδυτικής σχέσης.
Στοχεύουμε σε ιδιώτες πελάτες
που εμπίπτουν τόσο στο παραδο-
σιακό Private Banking αλλά και Af-
fluent. Ορισμένα παραδείγματα
για το προφίλ των πελατών που
μπορούν να συμμετάσχουν
στο club είναι τα εξής: Άτομα που
έχουν στη διάθεσή τους ένα ση-
μαντικό ποσό επενδύσιμου κεφα-
λαίου, επιτρέποντάς τους να επι-

διώξουν ένα ευρύ φάσμα επενδυ-
τικών ευκαιριών. Συγχρόνως, άτο-
μα υψηλού εισοδήματος που έχουν
τη δυνατότητα να επιδιώξουν επεν-
δυτικές ευκαιρίες. Πρόσθετα, ανα-
δυόμενοι εύποροι (emerging af-
fluent) ιδιώτες που έχουν στόχο
την αποταμίευση και που έχουν
βαθιά κατανόηση των διαφόρων
επενδυτικών επιλογών και θα εν-
διαφέρονταν να μάθουν για επεν-
δυτικές ευκαιρίες. Κλείνοντας, επι-
χειρηματίες και ιδιοκτήτες επιχει-
ρήσεων που επιθυμούν να επε-
κτείνουν τον πλούτο τους μέσω
στρατηγικών επενδυτικών απο-
φάσεων.
- Ναι, αλλά γιατί το «PrivilED-
GE» και όχι μια ψηφιακή πλατ-
φόρμα για επενδύσεις;

- Υπάρχουν κάποιες εξαιρετικές
πλατφόρμες στην αγορά που επι-
τρέπουν την εύκολη πρόσβαση
στις επενδύσεις. Εντούτοις, απο-
τελούν απλώς ένα μέσο για την
εκτέλεση των οδηγιών των πελα-
τών και την παροχή ωραίων da-
shboards. Το «PrivilEDGE», δεν
είναι απλά ένα μέσο, αλλά ένα one-
stop shop για τα μέλη του club. Η
αξία του «PrivilEDGE» είναι η ικα-
νότητα δημιουργίας μιας πραγμα-
τικής συμβουλευτικής σχέσης βα-
σισμένη στην προσωπική επαφή
με τον πελάτη. Παρόλο που η τε-
χνολογία σημειώνει σπουδαία πρό-
οδο στη ρομποτική συμβουλευτική
χρήση τής τεχνητής νοημοσύνης
(AI), η πολύπλοκη φύση της δια-
χείρισης πλούτου σε συνδυασμό
με χρηματοδοτικές και άλλες ανάγ-
κες απαιτεί εξατομικευμένη προ-
σέγγιση. Για εμάς, αυτή είναι και
η πρόσθετη αξία που προσφέρου-
με. Η συνεχής και σωστή παροχή
εξατομικευμένων λύσεων.
- Πώς θα διαφοροποιηθεί η Τρά-
πεζα Κύπρου στην τοπική αγο-
ρά;

- Η συγκεκριμένη λύση δεν προ-
σφέρεται στην αγορά. Είμαστε ο
μεγαλύτερος και πιο αξιόπιστος
χρηματοοικονομικός οργανισμός
της Κύπρου και θα συνεχίσουμε
να κάνουμε αυτό που ξέρουμε κα-
λύτερα. Να καθοδηγούμε τους πε-
λάτες από τις πιο απλές τραπεζικές
τους ανάγκες μέχρι τις πιο πολύ-
πλοκες.

Ερχεται το «PrivilEDGE» από την Τράπεζα Κύπρου 
Στοχεύει σε ιδιώτες πελάτες που εμπίπτουν τόσο στο παραδοσιακό Private Banking αλλά και Affluent

Η συμμετοχή στο «PrivilEDGE» γίνεται με πρόσκληση και απαιτείται τουλάχιστον η δημιουργία μιας επενδυτικής
σχέσης.

<<<<<<

Οσοι θα συμμετέχουν
στο «PrivilEDGE» θα
έχουν προσωπικό σύμ-
βουλο για τραπεζικές
και επενδυτικές ανά-
γκες, πακέτο αποκλει-
στικών προνομίων και
άμεση πρόσβαση στο
επενδυτικό τους χαρτο-
φυλάκιο.

<<<<<<

Η αξία
του «PrivilEDGE» είναι
η ικανότητα δημιουρ-
γίας μιας πραγματικής
συμβουλευτικής σχέ-
σης βασισμένη στην
προσωπική επαφή με
τον πελάτη.
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Ανάκτηση της επενδυτικής βαθ-
μίδας, επιστροφή του ΑΕΠ αρ-
κετά κοντά στα επίπεδα του 
2009, επανεμφάνιση του μο-
νοψήφιου ποσοστού στον δεί-
κτη της ανεργίας, αποκλιμάκω-
ση του κόστους δανεισμού της 
χώρας από τις αγορές ομολό-
γων, εξάλειψη των δυσθεώρη-
των πρωτογενών ελλειμμάτων 
και βελτίωση και στο έλλειμμα 
του ισοζυγίου τρεχουσών συ-
ναλλαγών.

Σαφή δείγματα επιστροφής 
στην «κανονικότητα» της προ 
μνημονίων περιόδου. Υπάρχουν 
όμως και άλλοι δείκτες που δεί-
χνουν ότι μένουν πολλά ακόμη 
να γίνουν. Η σύνθεση του χρέ-
ους μπορεί να βελτιώθηκε με-
τά το «κούρεμα» του PSI και τη 
ρύθμιση που πρόσφερε ο «επί-
σημος τομέας», ωστόσο εξακο-
λουθεί να είναι υψηλότερο από 
το 2009 τόσο αναλογικά με το 
ΑΕΠ όσο και σε απόλυτο αριθμό. 
Ο μέσος μισθός του ιδιωτικού 
τομέα είναι πολύ χαμηλότερος 
συγκριτικά με τα προ 13 ετών 
επίπεδα, παρά το γεγονός ότι ο 
κατώτατος μισθός είναι υψηλό-
τερος από το 2009. Πάσχουμε 
σοβαρά σε θέματα παραγωγικό-
τητας της εργασίας, ενώ απαι-
τείται πολύ μεγάλη αύξηση των 
επενδύσεων προκειμένου να κα-
λυφθεί το λεγόμενο «επενδυτικό 

κενό», αλλά και να επιστρέψει  
η συμμετοχή των επενδύσεων 
στο ΑΕΠ στα επίπεδα που ήταν 
πριν από τα μνημόνια. Πολύ μι-
κρότερη παραμένει η επενδυ-
τική δραστηριότητα και στην 
κτηματαγορά, με τη σύγκριση 
2009-2023 να βγάζει μείωση των 
ετήσιων επενδύσεων ακόμη και 
άνω του 70%-80%.

Τρεις είναι οι βασικότεροι 
δείκτες στους οποίους αναζη-
τείται η... επιστροφή στο πα-
ρελθόν, δηλαδή στα επίπεδα 
του 2009:
1. Ο πρώτος είναι το ύψος του 
μισθού. Η «απογραφή» που κά-
νει ο e-ΕΦΚΑ μέσω των αναλυ-
τικών περιοδικών δηλώσεων 
(ΑΠ∆) δείχνει ότι ο μέσος εργα-
ζόμενος στον ιδιωτικό τομέα εί-
χε μεικτό μισθό στις αρχές του 
2009 της τάξεως των 1.234 ευρώ 
και τον Φεβρουάριο του 2023 το 
αντίστοιχο ποσό ήταν 1.038 ευ-

ρώ. Χωρίς να λαμβάνεται υπό-
ψη το αυξημένο κόστος ζωής ή 
και οι κρατήσεις για φόρους και 
ασφαλιστικές εισφορές, προκύ-
πτει σαφής μείωση ακόμη και σε 
ονομαστικό επίπεδο. Τα επιμέ-
ρους στοιχεία δείχνουν και την 
έκταση του προβλήματος: στην 
πλήρη απασχόληση, ο μέσος μι-
σθός ήταν 1.379 ευρώ και έχει 
υποχωρήσει στα 1.251 ευρώ και 
στη μερική απασχόληση ήταν 
540 ευρώ και έχει διαμορφωθεί 
στα 430 ευρώ. 

Ο διοικητικά καθορισμένος 
μισθός (ο κατώτατος μισθός) 
βρίσκεται ήδη σε υψηλότερα 
επίπεδα από το 2009 (780 ευρώ 
έναντι 701 ευρώ) και θα αυξη-
θεί ακόμη περισσότερο μέσα 
στο 2024, φτάνοντας και στο 
νέο ιστορικό υψηλό των 810-
820 ευρώ. 

Ομως, για να φτάσει και ο 
μέσος μισθός σε νέο ιστορικό 
υψηλό (σε ονομαστικό επίπε-
δο) απαιτείται ευρύτερη κινη-
τοποίηση του ιδιωτικού τομέα 
με υπογραφές νέων συλλογικών 
και επιχειρησιακών συμβάσεων 
εργασίας. Το ζητούμενο για τους 
ειδικούς είναι οι αυξήσεις στις 
αποδοχές να συνδυαστούν και 
με αύξηση της παραγωγικότη-
τας της εργασίας, ώστε να μην 
αποτελέσει το πρόσθετο εισό-
δημα αιτία για να τροφοδοτη-
θεί ένα «πληθωριστικό σπιράλ».
2. O δεύτερος δείκτης που χρίζει 

βελτίωσης –ποσοτικής και ποι-
οτικής– είναι η αναλογία των 
επενδύσεων ως προς το ΑΕΠ. 
∆ιπλή η υστέρηση της Ελλά-
δας. Ενώ το 2009 το μερίδιο 
των επενδύσεων ξεπερνούσε 
το 20%, με βάση την εκτίμηση 
κλεισίματος για το 2023 το με-
ρίδιο είναι μικρότερο του 15%. 
Το «επενδυτικό κενό» (δηλαδή η 
διαφορά σε σχέση με τον μέσο 
όρο της Ε.Ε.) είναι της τάξεως 
των 8-9 ποσοστιαίων μονάδων 
και πρέπει να κλείσει προκει-
μένου να στηριχθεί και ο βασι-
κός στόχος που είναι η διατήρη-
ση υψηλών ρυθμών ανάπτυξης. 
Πολύ μεγάλης σημασίας είναι, 
μεγάλο μέρος των επενδύσεων 
να κατευθυνθεί για την τεχνο-
λογική πρόοδο, καθώς είναι ο 
βασικός τρόπος με τον οποίο 
μπορεί να καταγραφεί αύξηση 
της παραγωγικότητας της εργα-
σίας, να δικαιολογηθούν μεγα-
λύτερες αυξήσεις μισθών άρα 
και αύξηση της κατανάλωσης. 
Επίσης, αύξησης χρίζουν και 
οι επενδύσεις στα ακίνητα, ει-

δικά στις κατοικίες, προκει-
μένου να αντιμετωπιστεί το μεί-
ζον πρόβλημα της στέγασης.
3. Στα 14 χρόνια που μεσολάβη-
σαν από το 2009, έγινε το με-
γαλύτερο «κούρεμα» δημοσίου 
χρέους στην Ιστορία, αλλά και 
η μεγαλύτερη αναδιάρθρωση. 
Ομως, το 2023 θα κλείσει για 
την Ελλάδα με το χρέος σε από-
λυτο ποσό να είναι στα 357 δισ. 
ευρώ έναντι 298 δισ. ευρώ το 
2009 και την αναλογία του ως 
προς το ΑΕΠ να διαμορφώνεται 
στο 160% από 127% το 2009. Η 
ταχεία μείωση της αναλογίας 
του χρέους προς το ΑΕΠ αποτε-
λεί βασική προτεραιότητα της 
οικονομικής πολιτικής και για 
την επίτευξη του στόχου το ζη-
τούμενο πλέον είναι να ξεκινή-
σει και η μείωση του χρέους σε 
απόλυτο ποσό (σ.σ. περίπου κα-
τά 3 δισ. ευρώ μόνο μέσα στο 
2024, όπως προκύπτει από το 
νέο πρόγραμμα δανεισμού).

Σε δημοσιονομικό επίπεδο η 
εικόνα της Ελλάδας είναι σαφώς 
καλύτερη σε σχέση με το 2009, 

καθώς τα εξωφρενικά πρωτογε-
νή ελλείμματα που οδήγησαν 
στη χρεοκοπία έχουν δώσει τη 
θέση τους σε πρωτογενή πλε-
ονάσματα. 

Σ’ αυτό έχει συμβάλει και η 
αύξηση των φορολογικών εσό-
δων. Παρά το γεγονός ότι το 
ΑΕΠ το 2023 δεν έχει ανακτή-
σει ακόμη τα επίπεδα του 2009 
(απέχουμε περίπου 13 δισ. ευρώ 
και το κενό αναμένεται να κα-
λυφθεί μέχρι το 2025), τα έσο-
δα από ΦΠΑ είναι περίπου 6,5-7 
δισ. ευρώ παραπάνω σε σχέση 
με το 2009, κάτι που προφανώς 
συνδέεται και με τον πληθωρι-
σμό και με την εκτόξευση των 
συντελεστών, αλλά και με την 
αύξηση των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών. Μικρότερη είναι η 
διαφορά στις εισπράξεις από 
τον φόρο εισοδήματος, κάτι που 
συνδέεται και με το γεγονός ότι 
τα δηλωθέντα εισοδήματα στην 
εφορία είναι ακόμη και σήμερα 
λιγότερα σε σχέση με το 2009 
(περίπου 90 δισ. ευρώ έναντι 
103 δισ. ευρώ το 2009).

Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ 

Το δύσκολο μονοπάτι
της οικονομίας
προς το... 2009 
Ποιοι δείκτες επέστρεψαν στα προ κρίσης επίπεδα και ποιοι όχι

Ο μέσος εργαζόμενος 
στον ιδιωτικό τομέα 
είχε μεικτό μισθό 
στις αρχές του 2009 
1.234 ευρώ 
και τον Φεβρουάριο 
του 2023, 1.038 ευρώ.
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Πριν από μερικούς μήνες η Επι-
τροπή Ανταγωνισμού διαπίστω-
νε ότι οι πολυεθνικές πωλούν τα 
απορρυπαντικά πολύ ακριβότε-
ρα στην Ελλάδα απ’ ό,τι στις πε-
ρισσότερες ευρωπαϊκές χώρες. 
Συνεχίζοντας την έρευνά της 
και προκειμένου να χαρτογρα-
φήσει τις συνθήκες ανταγωνι-
σμού σε συγκεκριμένα προϊόντα 
που έχουν υψηλές τιμές στη χώ-
ρα μας, διαπίστωσε ότι οι Ελλη-
νες καταναλωτές δείχνουν να 
μην αντιδρούν στην ακρίβεια, 
ακόμη κι αν έχουν εναλλακτικές, 
είτε τις προσφέρει η ίδια η αγο-
ρά, όπως τα προϊόντα ιδιωτικής 
ετικέτας είτε οι παρεμβάσεις του 
κράτους, όπως το «καλάθι του 
νοικοκυριού».

Σύμφωνα με την έρευνα για 
τα απορρυπαντικά ρούχων, που 
διεξήχθη από τον Φεβρουάριο 
του 2022 έως τον Φεβρουάριο 
του 2023, μια βασική διαπίστω-
ση είναι πως από την έναρξη 
ισχύος του «καλαθιού του νοι-
κοκυριού» οι προτιμήσεις των 
καταναλωτών μεταξύ των επω-
νύμων και των προϊόντων ιδιω-
τικής ετικέτας δεν μεταβλήθηκε 
σχεδόν καθόλου, με τα πρώτα να 
έχουν μερίδιο 84% και τα δεύ-
τερα 16%. Ακόμη και μετά την 
εφαρμογή του «καλαθιού του 
νοικοκυριού», που περιείχε κυ-
ρίως απορρυπαντικά ιδιωτικής 
ετικέτας, το ποσοστό επί των 
πωλήσεων αυξήθηκε στο 15,6% 
από 15,3% τρεις εβδομάδες πριν 
από την ισχύ του καλαθιού.

Εκπληξη προκαλεί επίσης 
το γεγονός πως ένα μικρό μό-
λις ποσοστό των καταναλωτών 
στράφηκε τελικά σε επώνυμα 
προϊόντα που εντάχθηκαν στο 
«καλάθι του νοικοκυριού» (από 
0,5% οι πωλήσεις σε 0,8% στο 
τέλος της εξεταζόμενης περιό-
δου). Κι όλα αυτά την ώρα που 
τα επώνυμα προϊόντα (σκόνη 
- υγρά) τα οποία δεν εντάχθη-
καν στο καλάθι παρουσίασαν 
τη μεγαλύτερη άνοδο στην τι-
μή τους, της τάξεως του 16% 
(μέση τιμή μεζούρας). Αλλο ένα 
ενδιαφέρον εύρημα αποτελεί 

το γεγονός πως τα προϊόντα 
ιδιωτικής ετικέτας που μπήκαν 
στο «καλάθι του νοικοκυριού» 
παρουσίασαν κατά μέσον όρο 
πτώση στις τιμές κατά 8,27%, 
ωστόσο η τιμή όσων βγήκαν 
από αυτό αυξήθηκε περισσό-
τερο – κατά 8,69%.

Στην πραγματικότητα, μια 
κρατική παρέμβαση στην αγορά 
που είχε στόχο να διευκολύνει 
τους καταναλωτές να εντοπί-
σουν και να αγοράσουν φθη-
νά προϊόντα, δεν λειτούργησε 

παρά μόνον για όσους έκαναν 
ήδη επιλογές ιδιωτικής ετικέ-
τας. Οι τελευταίοι έδειξαν να 
στρέφονται από προϊόντα ιδιω-
τικής ετικέτας εκτός καλαθιού 
σε αντίστοιχα εντός καλαθιού.

Τον περασμένο Μάρτιο η 
Επιτροπή Ανταγωνισμού είχε 
δημοσιοποιήσει έρευνα τιμών 
απορρυπαντικών δύο πολυε-
θνικών ομίλων στην Ευρώπη. 
Από την έρευνα προέκυπτε ότι 
στη χώρα μας οι τιμές ήταν έως 
361% υψηλότερες από τη φθη-
νότερη ευρωπαϊκή χώρα. Μά-
λιστα οι Ελληνες πληρώνουν 
ακριβότερα τα συγκεκριμένα 
προϊόντα από πολλούς Ευρω-
παίους με πολύ μεγαλύτερη 
αγοραστική δύναμη.

Αναλυτές της αγοράς απέδι-
δαν σε τρεις παράγοντες το φαι-
νόμενο: α) Στο μικρό μέγεθος 
της ελληνικής αγοράς, που στην 
ουσία δεν δημιουργεί κίνητρο 
για μεγάλο ανταγωνισμό στις 
τιμές. β) Στη χαμηλή διείσδυση 
των προϊόντων ιδιωτικής ετικέ-

τας στην κατηγορία των απορ-
ρυπαντικών για ρούχα. γ) Στην 
πολύ μικρή εγχώρια παραγωγή.

Εκτός αυτών, οι πολυεθνικές 
εφαρμόζουν διάφορες πρακτι-
κές για να ανεβάζουν το κόστος 
των προϊόντων τους. Π.χ., οι 
μητρικές επιβάλλουν στις θυγα-
τρικές τους πολύ υψηλά δικαι-
ώματα χρήσης των σημάτων ή 
τις δανείζουν με υψηλά επιτό-
κια, ενώ οι θυγατρικές αγορά-
ζουν από τις μητρικές σε υψη-
λές τιμές προϊόντα ιδιωτικής 
ετικέτας.

Το κακό είναι ότι στη δι-
αμόρφωση μιας αγοράς που 
δεν λειτουργεί αποτελεσματι-
κά συμβάλλουν και οι ίδιοι οι 
καταναλωτές, όπως προκύπτει 
από τα ευρήματα της Επιτρο-
πής Ανταγωνισμού. Σε αντίθε-
ση με άλλες ευρωπαϊκές χώρες 
(χαρακτηριστικότερο παράδειγ-
μα ίσως είναι η Γερμανία), όπου 
ο καταναλωτής είναι αυστηρός, 
απαιτητικός και συχνά τιμωρός.

 ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκταμίευ-
σε την Πέμπτη την τρίτη δόση 
κονδυλίων του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης προς την Ελλάδα, συνολι-
κού ύψους 3,64 δισ. ευρώ, εκ 
των οποίων 1,69 δισ. ευρώ εί-
ναι επιχορηγήσεις και 1,95 δισ. 
ευρώ δάνεια. Το αίτημα για τα 
δάνεια είχε υποβληθεί μόλις 
στις 22 Νοεμβρίου, ενώ αυτό 
για την επιχορήγηση εκκρε-
μούσε από τις 16 Μαΐου, εξαι-
τίας κυρίως ενός προαπαιτού-
μενου (οροσήμου) που δεν είχε 
ικανοποιηθεί. Συνολικά, σύμ-
φωνα με την ανακοίνωση της 
Κομισιόν, για την εκταμίευση 
της δόσης αυτής ικανοποιήθη-
καν 39 ορόσημα και 4 στόχοι. 
Η δόση αυτή έρχεται να προ-
στεθεί στα 11,1 δισ. ευρώ που 
έχουν ήδη εκταμιευθεί, ανεβά-
ζοντας το συνολικό ποσό των 
εκταμιεύσεων σε 14,74 δισ. ευ-
ρώ. ∆εδομένου ότι ο νέος προ-
ϋπολογισμός του Ταμείου Ανά-
καμψης για την Ελλάδα, μαζί με 
την προσθήκη του REPowerEU, 
ανέρχεται πλέον σε 35,95 δισ. 
ευρώ, οι μέχρι στιγμής εκταμι-
εύσεις αντιπροσωπεύουν ποσο-
στό 41%. To Ταμείο Ανάκαμψης 
έχει προθεσμία ολοκλήρωσης 
τον Αύγουστο του 2026, επομέ-
νως απομένουν δυόμισι χρόνια 
για να απορροφηθεί το υπόλοι-
πο 59% των πόρων, κάτι που 
θεωρείται πολύ φιλόδοξο. ∆ε-
δομένου όμως ότι άλλα κράτη 
έχουν καθυστερήσει περισσό-
τερο, ελληνικές πηγές αναφέ-
ρουν ότι αναμένεται να ασκη-
θεί πίεση εκ μέρους τους για να 

δοθεί παράταση. Οσον αφορά 
την πρόοδο του ελληνικού προ-
γράμματος, παρότι συγκριτικά 
με άλλες χώρες οι επιδόσεις δεί-
χνουν ικανοποιητικές, τον τε-
λευταίο χρόνο έχουν σημειωθεί 

καθυστερήσεις που προβλημά-
τισαν. «Οι καθυστερήσεις που 
παρουσιάζονται το 2023 σχετι-
κά με την εκταμίευση των πό-
ρων πρέπει να εκλείψουν και 
επιβάλλεται να επιταχυνθεί η 
απορρόφηση, ώστε να καλυ-
φθεί το επενδυτικό κενό της 
χώρας», προειδοποιούσε πριν 
από μία εβδομάδα το Γραφείο 
Προϋπολογισμού του Κράτους 
στη Βουλή. Την ίδια ημέρα, η 
3η μεταπρογραμματική έκθεση 
της Κομισιόν επισήμαινε ότι το 

Ταμείο Ανάκαμψης είναι «κλει-
δί» για την ανάπτυξη και τόνιζε: 
«Η αποτελεσματική και έγκαιρη 
εφαρμογή του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης θα είναι κρίσιμη για την οι-
κονομική ανάκαμψη». Καθώς η 
εκταμίευση των πόρων θα προ-
ϋποθέτει την πρόοδο σε όλο και 
περισσότερα έργα, οι δυσκολίες 
θα αυξάνονται, αναγνωρίζουν 
στο υπουργείο Οικονομικών. Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει επι-
σημάνει την ανεπάρκεια των 
τοπικών αρχών που αναλαμ-
βάνουν αυτά τα έργα και έχει 
ζητήσει από την κυβέρνηση να 
τις στηρίξει προκειμένου να μη 
χαθούν πόροι. Στο υπουργείο 
Οικονομικών διαμηνύουν ότι 
έχουν συνείδηση του προβλή-
ματος και ότι είναι στις προτε-
ραιότητες της πολιτικής ηγε-
σίας του η αντιμετώπισή του 
το 2024. Μέχρι στιγμής είμα-
στε μία δόση (επιχορηγήσεων) 
πίσω σε σχέση με τον αρχικό 
προγραμματισμό.

Τα δάνεια παραμένουν το δυ-
νατό χαρτί του πακέτου, καθώς 
οι επιχειρήσεις διψούν για χα-
μηλότοκα δάνεια, ενώ και οι 
τράπεζες –οι οποίες συγχρη-
ματοδοτούν– τα προωθούν. 
Σύμφωνα με στοιχεία που δό-
θηκαν πρόσφατα στη δημοσι-
ότητα από την Κομισιόν, τα δά-
νεια του Ταμείου Ανάκαμψης 
αντιπροσωπεύουν το 21,1% των 
συνολικών νέων επιχειρημα-
τικών δανείων στην Ελλάδα 
(στην περίοδο από τον Ιούνιο 
του 2022 έως τον Σεπτέμβριο 
του 2023). Εως το τέλος Νοεμ-
βρίου είχαν συμβασιοποιηθεί 
δάνεια 4 δισ. ευρώ.

Παρά τη μεγάλη 
αύξηση των τιμών,
παραμείναμε πιστοί 
στα επώνυμα απορ-
ρυπαντικά ρούχων,
με το μερίδιό τους 
στην αγορά 
να φθάνει το 84%.

Περιλαμβάνει 1,69 
δισ. ευρώ για επιχο-
ρηγήσεις και 1,95 δισ. 
ευρώ για δάνεια.

Σημαντική ήταν η αύξηση της 
οικοδομικής δραστηριότητας 
τον Σεπτέμβριο. Οπως ανα-
κοίνωσε χθες η ΕΛΣΤΑΤ, στο 
σύνολο της χώρας ανήλθε σε 
2.287 οικοδομικές άδειες, που 
αντιστοιχούν σε 524.572 τ.μ. 
επιφάνειας και 2.248.140 κυ-
βικά μέτρα όγκου, παρουσία-
σε δηλαδή αύξηση κατά 6,2% 
στον αριθμό των οικοδομικών 
αδειών, κατά 24,9% στην επι-
φάνεια και κατά 25,4% στον 
όγκο, σε σχέση με τον αντί-
στοιχο μήνα του 2022. Ανάλο-
γα, η ιδιωτική οικοδομική δρα-
στηριότητα ανήλθε σε 2.269 
οικοδομικές άδειες, που αντι-
στοιχούν σε 522.534 τ.μ. επι-
φάνειας και 2.239.885 κυβικά 
μέτρα όγκου, παρουσιάζοντας 
αύξηση κατά 6,9% στον αριθμό 
των οικοδομικών αδειών, κατά 
26,9% στην επιφάνεια και κα-
τά 27,6% στον όγκο, σε σχέση 
με τον Σεπτέμβριο του 2022.

Κύριος λόγος της αύξησης 
της οικοδομικής δραστηριό-
τητας τον φετινό Σεπτέμβριο 
ήταν η σημαντική άνοδος των 
αδειών σε περιφέρειες που φι-
λοξενούν δημοφιλείς τουριστι-
κούς προορισμούς. 

Για παράδειγμα, στην Κρήτη 
σημειώθηκε αύξηση του αριθ-
μού των αδειών κατά 40,3% και 
αύξηση κατά 36,3% του όγκου. 
Αντίστοιχα, στο Νότιο Αιγαίο, 
η αύξηση των αδειών άγγιξε το 
20,2% και του όγκου το 21,7%. 
Επίσης, στην Κεντρική Μα-
κεδονία σημειώθηκε αύξηση 
των αδειών κατά 9,7% και του 
όγκου κατά 63,9%. Στον αντί-
ποδα, στην Αττική, ο αριθμός 
των αδειών υποχώρησε κατά 
11,2%, ενώ ο όγκος ήταν χα-
μηλότερος κατά 7,9%.

Κατά το εννεάμηνο Ιανου-
αρίου - Σεπτεμβρίου 2023, η 

συνολική οικοδομική δραστη-
ριότητα στο σύνολο της χώρας 
παρουσιάζει αύξηση κατά 9% 
στον αριθμό των οικοδομικών 
αδειών, κατά 13,7% στην επι-
φάνεια και κατά 17,4% στον 
όγκο, σε σχέση με το αντίστοι-
χο περυσινό διάστημα. Κατά 
την ίδια περίοδο σύγκρισης, η 
ιδιωτική οικοδομική δραστηρι-
ότητα εμφανίζει αύξηση κατά 
9,1% στον αριθμό των οικο-
δομικών αδειών, κατά 13,9% 
στην επιφάνεια και κατά 17,7% 
στον όγκο.

Αντίστοιχα, κατά την περίο-
δο των τελευταίων δώδεκα μη-
νών, δηλαδή από τον Οκτώβριο 
2022 έως τον Σεπτέμβριο 2023, 
η συνολική οικοδομική δρα-
στηριότητα ανήλθε σε 26.778 

οικοδομικές άδειες που αντι-
στοιχούν σε 6.091.853 τ.μ. επι-
φάνειας και 28.175.766 κυβικά 
μέτρα όγκου. 

Σε σχέση με την περίοδο 
Οκτωβρίου 2021 - Σεπτεμβρί-
ου 2022 παρατηρήθηκε αύξηση 
κατά 9,6% στον αριθμό των οι-
κοδομικών αδειών, κατά 11,4% 
στην επιφάνεια και κατά 14,7% 
στον όγκο. Αντίστοιχα, για το 
ίδιο διάστημα σύγκρισης, η ιδι-
ωτική οικοδομική δραστηριό-
τητα κατέγραψε αύξηση κατά 
9,5% στον αριθμό των οικο-
δομικών αδειών, κατά 11,4% 
στην επιφάνεια και κατά 14,5% 
στον όγκο.

«Ανέβασε ταχύτητα»
η οικοδομή σε δημοφιλείς
τουριστικές περιοχές

Δεν αντιδρούν στην ακρίβεια
οι Ελληνες καταναλωτές

Εκταμίευση τρίτης δόσης από Ταμείο Ανάκαμψης

Τι δείχνει η έρευνα της Επ. Ανταγωνισμού για την αγορά απορρυπαντικών

Σε Κρήτη και Νότιο 
Αιγαίο η μεγαλύτερη 
αύξηση του αριθμού 
των οικοδομικών αδει-
ών τον Σεπτέμβριο.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Από την έναρξη ισχύος του «καλαθιού του νοικοκυριού», οι προτιμήσεις των καταναλωτών μεταξύ των επώνυ-
μων και των προϊόντων ιδιωτικής ετικέτας δεν μεταβλήθηκαν καθόλου, διαπιστώνει η Επιτροπή Ανταγωνισμού.

Η χθεσινή δόση έρχεται να προστεθεί στα 11,1 δισ. ευρώ που έχουν ήδη 
εκταμιευθεί, ανεβάζοντας το ποσό  των εκταμιεύσεων σε 14,74 δισ. ευρώ. 

Α
Π

Ε

R
EU

TE
R

S

Πάνω από 50.000 άνεργοι ωφε-
λήθηκαν από τις ενεργητικές 
πολιτικές απασχόλησης της 
∆ΥΠΑ εντός του 2023, χωρίς 
να γνωρίζουμε βεβαίως πόσοι 
από αυτούς παραμένουν στην 
αγορά εργασίας αμέσως μετά 
τη λήξη του προγράμματος στο 
οποίο συμμετείχαν. Σύμφωνα 
με τη διοίκηση της ∆ΥΠΑ,  κα-
τά το διάστημα από 15 ∆εκεμ-
βρίου 2022 έως 15 ∆εκεμβρίου 
2023, 50.282 άνεργοι εργάστη-
καν μέσω προγραμμάτων απα-
σχόλησης της ∆ΥΠΑ, αριθμός 
ωφελουμένων που αποτελεί ρε-
κόρ, ενώ εκτιμάται ότι τα τρία 
τέταρτα των νέων προσλήψεων 
παραμένουν στην θέση τους. 
Τα προγράμματα αφορούσαν 
στη δημιουργία νέων θέσε-
ων εργασίας, στην απόκτηση 
επαγγελματικής εμπειρίας, κα-
θώς και στη νέα επιχειρηματι-
κότητα και περιλαμβάνουν πέ-
ντε νέες δράσεις του Ταμείου 
Ανάκαμψης.

Αναλυτικά, η ∆ιεύθυνση 
Στρατηγικού Σχεδιασμού, που 
ανέλυσε στοιχεία από το Ολο-
κληρωμένο Πληροφοριακό 
Σύστημα της ∆ΥΠΑ, σε πε-
ρίοδο ενός έτους κατέδειξε 
τα εξής:
• 22.830 άνεργοι συμμετείχαν 
σε προγράμματα δημιουργίας 
νέων θέσεων εργασίας και ει-
δικών προγραμμάτων απασχό-
λησης.
• 23.953 άνεργοι νέοι συμμετεί-
χαν σε προγράμματα απόκτη-
σης επαγγελματικής εμπειρίας,
• 3.499 άνεργοι δημιούργησαν 
νέες επιχειρήσεις μέσω επιχο-
ρήγησης ∆ΥΠΑ.
• 78% των ωφελουμένων ερ-
γάζονται σε περιοχές εκτός Ατ-
τικής.
• 63% αφορά σε γυναίκες και 

55% σε νέους έως 29 ετών, ενώ 
οι νέες γυναίκες αντιπροσωπεύ-
ουν το 35% των ωφελουμένων.
• 30% είναι πτυχιούχοι και το 
45% είναι απόφοιτοι Λυκείου.
• 41% ήταν μακροχρόνια άνερ-
γοι (άνω των 12 μηνών ανερ-
γίας).
• 90% απασχολήθηκαν σε πο-
λύ μικρές επιχειρήσεις (1-9 ερ-
γαζόμενοι).
• 32% απασχολήθηκαν σε 
επιχειρήσεις της κατηγορίας 
«Χονδρικό και Λιανικό Εμπό-
ριο, Επισκευή Μηχανοκίνη-
των Οχημάτων και Μοτοσικλε-
τών», το 14% σε επιχειρήσεις 

του κλάδου «Επαγγελματικές, 
Επιστημονικές και Τεχνικές 
∆ραστηριότητες», το 10% σε 
επιχειρήσεις «Υπηρεσιών Πα-
ροχής Καταλύματος και Υπη-
ρεσιών Εστίασης» και 9% στη 
«Μεταποίηση».

Ως τη βάση για πιο εντατική 
προσπάθεια ώστε το 2024 να 
δημιουργηθούν μεγαλύτερες 
ευκαιρίες και περισσότερες θέ-
σεις εργασίας χαρακτήρισε το 
νέο αυτό ρεκόρ ο υπουργός Ερ-
γασίας Αδωνις Γεωργιάδης. «Η 
επιδότηση της εργασίας αποτε-
λεί κεντρικό πυλώνα των ενερ-
γητικών πολιτικών απασχόλη-
σης της ∆ΥΠΑ», δήλωσε με τη 
σειρά του ο διοικητής της ∆η-
μόσιας Υπηρεσίας Απασχόλη-
σης, Σπύρος Πρωτοψάλτης.

Eργάστηκαν 50.282
άνεργοι το 2023 μέσω
προγραμμάτων ΔΥΠΑ

3.499 άνεργοι 
δημιούργησαν 
νέες επιχειρήσεις 
μέσω επιχορήγησης 
από τη ΔΥΠΑ.
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ΟΡΙΑΝΑ
ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

ΔΙΑΣΠΟΡΑ ΕΙΔΗΣΕΩΝ

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
12:00 – 13:30

ΔΙΑΣΠΟΡΑ ΕΙΔΗΣΕΩΝ

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
12:00 – 13:30

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

«Χρυσές δουλειές» κάνουν οι με-
γαλύτερες αμυντικές βιομηχανί-
ες του πλανήτη, καταγράφοντας 
αύξηση στις παραγγελίες τους 
κατά τουλάχιστον 10% σε μία 
διετία, λόγω της αυξανόμενης 
γεωπολιτικής έντασης, με επίκε-
ντρο τον συνεχιζόμενο πόλεμο 
στην Ουκρανία. Ανάλυση των 
Financial Times σε 15 αμυντι-
κούς ομίλους, μεταξύ των οποί-
ων οι μεγαλύτερες αμερικανικές 
επιχειρήσεις, η βρετανική BAE 
Systems και η νοτιοκορεατική 
Hanwha Aerospace, διαπίστωσε 
ότι στο τέλος του 2022 το σύνο-
λο των παραγγελιών τους άγγιξε 
τα 777,6 δισ. δολάρια, από 701,2 
δισ. δολάρια δύο χρόνια νωρίτε-
ρα. Η δυναμική αυτής της τάσης 
συνεχίστηκε και το 2023. Τους 
πρώτους έξι μήνες του τρέχο-
ντος έτους –τα πιο πρόσφατα 
διαθέσιμα ολοκληρωμένα τριμη-
νιαία στοιχεία– οι συνδυασμέ-
νες ανεκτέλεστες παραγγελίες 
των εν λόγω εταιρειών ανήλθαν 
σε 764 δισ. δολάρια, καθώς οι 
κυβερνήσεις συνέχισαν να κά-
νουν παραγγελίες. 

Οι συνεχιζόμενες δαπάνες 
τόνωσαν το ενδιαφέρον των 
επενδυτών για τον κλάδο. Ο 
παγκόσμιος δείκτης αναφοράς 
της MSCI για τις μετοχές του 

κλάδου έχει αυξηθεί κατά 25% 
τους τελευταίους 12 μήνες, ενώ 
ο πανευρωπαϊκός δείκτης αε-
ροδιαστημικών και αμυντικών 
μετοχών Stoxx σημείωσε άνοδο 
άνω του 50% την ίδια περίοδο. 
Τα κέρδη αντανακλούν την πε-
ποίθηση των επενδυτών ότι οι 
υψηλότερες αμυντικές δαπάνες 
των κυβερνήσεων «ήρθαν για 
να μείνουν». 

Οι συνολικές παγκόσμιες 
στρατιωτικές δαπάνες αυξήθη-
καν κατά 3,7% σε πραγματικούς 
όρους το 2022 στο νέο υψηλό 
επίπεδο των 2.240 δισ. δολαρί-
ων, σύμφωνα με το ∆ιεθνές Ιν-
στιτούτο Ερευνών για την ειρή-
νη της Στοκχόλμης.

Τη μεγαλύτερη ετήσια αύξη-
ση των τελευταίων τουλάχιστον 
30 χρόνων σημείωσαν οι στρα-
τιωτικές δαπάνες στην Ευρώπη, 
καθώς οι κυβερνήσεις της περι-
οχής ανακοίνωσαν νέες παραγ-
γελίες για πυρομαχικά και άρμα-
τα μάχης για να αναπληρώσουν 
τα εθνικά αποθέματα που εξα-
ντλήθηκαν λόγω Ουκρανίας. Η 
Hanwha Aerospace, μια αερο-
διαστημική βιομηχανική εται-
ρεία με έδρα το Τσανγκγουόν 
της Νότιας Κορέας κατέγραψε 
τη μεγαλύτερη άνοδο στις νέες 
παραγγελίες, με τις ανεκτέλε-

στες να εκτινάσσονται από 2,4 
δισ. δολάρια το 2020 σε 15,2 
δισ. δολάρια στο τέλος του 2022, 
σύμφωνα με τους FT. 

Η εταιρεία, ο μεγαλύτερος 
παραγωγός όπλων της χώρας, 

που κατασκευάζει το αυτοκι-
νούμενο οβιδοβόλο K-9, έχει 
ωφεληθεί σημαντικά από πα-
ραγγελίες που σχετίζονται με 
την Ουκρανία, ιδίως από την 
Πολωνία, με τη Νότια Κορέα να 
γίνεται ο ένατος μεγαλύτερος 
πωλητής όπλων στον κόσμο το 
2022, από την 31η θέση το 2000, 
σύμφωνα με τη Sipri. 

Η γερμανική κατασκευάστρια 
αρμάτων μάχης Rheinmetall 
επωφελήθηκε επίσης από τις 
υψηλότερες δαπάνες στον από-
ηχο του πολέμου στην Ουκρα-
νία, με τις εκκρεμείς παραγγε-
λίες της να αυξάνονται από 14,8 
δισ. δολάρια το 2020 σε 27,9 δισ. 
δολάρια το 2022. Το ανεκτέλε-
στο υπόλοιπο παραγγελιών της 
ανερχόταν σε 32,5 δισ. δολάρια 

το πρώτο εξάμηνο του έτους.
∆εν σχετίζονται όμως όλες οι 
δαπάνες με την Ουκρανία. Οι 
εκκρεμείς παραγγελίες της BAE 
Systems, λόγου χάρη, αυξήθη-
καν από 61,8 δισ. δολάρια σε 
70,8 δισ. δολάρια το 2022, χά-
ρη στις νέες παραγγελίες για 
υπάρχοντα εξοπλιστικά προ-
γράμματα, συμπεριλαμβανομέ-
νων υποβρυχίων, φρεγατών και 
μαχητικών αεροσκαφών. Οι εκ-
κρεμείς παραγγελίες της άγγι-
ξαν  το ρεκόρ των 84,2 δισ. δο-
λαρίων το πρώτο εξάμηνο του 
2023. Ορισμένες από τις αιτίες 
των εκκρεμοτήτων προϋπήρ-
χαν του πολέμου στην Ουκρα-
νία, σύμφωνα με τον Nικ Κάνιν-
γκχαμ, αναλυτή στην Agency 
Partners. 

Παρά το ρεκόρ παραγγελιών, 
πολλές ευρωπαϊκές και αμερικα-
νικές αμυντικές εταιρείες αγωνί-
ζονται να αυξήσουν σημαντικά 
την παραγωγική ικανότητα εν 
μέσω επίμονων διαταραχών της 
εφοδιαστικής αλυσίδας και ελ-
λείψεων εργατικού δυναμικού. 
Η ανάλυση της Sipri στις 100 με-
γαλύτερες εταιρείες διαπίστωσε 
ότι τα έσοδα από τις πωλήσεις 
όπλων και στρατιωτικών υπη-
ρεσιών ανήλθαν συνολικά σε 
597 δισ. δολάρια το 2022, 3,5% 
λιγότερο από το 2021 σε πραγ-
ματικούς όρους, παρόλο που η 
ζήτηση αυξήθηκε απότομα. Η 
τάση παραγγελιών ωστόσο «φαί-
νεται πολύ ισχυρή, επομένως 
αναμένουμε πολύ περισσότε-
ρες», τόνισε ο Κάνινγκχαμ.

Οι μεγαλύτεροι αμυ-
ντικοί όμιλοι καταγρά-
φουν αύξηση στις πα-
ραγγελίες τους κατά 
τουλάχιστον 10%
σε μία διετία, λόγω 
της αυξανόμενης γεω-
πολιτικής έντασης.

Ρεκόρ
παραγγελιών
στις αμυντικές
βιομηχανίες
Τους πρώτους έξι μήνες του έτους

ανήλθαν σε 764 δισ. δολάρια

Η γερμανική κατασκευάστρια αρμάτων μάχης Rheinmetall επωφελήθηκε από τις υψηλότερες δαπάνες στον απόηχο του πολέμου στην Ουκρανία, με τις εκ-
κρεμείς παραγγελίες της να αυξάνονται από 14,8 δισ. δολάρια το 2020 σε 27,9 δισ. δολάρια το 2022. Το ανεκτέλεστο υπόλοιπο παραγγελιών της ανερχόταν σε 
32,5 δισ. δολάρια το πρώτο εξάμηνο του έτους.
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Ανακοινώνοντας την πρωτο-
βουλία για την προστασία των 
πλοίων στην Ερυθρά Θάλασσα, 
ο Αμερικανός υπουργός Αμυ-
νας, Λόιντ Οστιν, τόνισε πως 
«η Ερυθρά Θάλασσα είναι μια 
κρίσιμη θαλάσσια οδός, καθο-
ριστική για την ελευθερία της 
ναυσιπλοΐας και στρατηγικής 
σημασίας εμπορικός διάδρο-
μος, που διευκολύνει το πα-
γκόσμιο εμπόριο».

Δυσοίωνη για τη Γηραιά Ηπει-
ρο η εκτίμηση του Μάθιου 
Ράιτ, αναλυτή της συμβου-
λευτικής για θέματα ενέργει-
ας Kpler, ότι «η Ευρώπη είναι 
η πλέον εκτεθειμένη περιοχή 
στη διακοπή της διέλευσης 
από τη διώρυγα του Σουέζ, 
αφού από εκεί διέρχεται το 
ένα τέταρτο των εισαγωγών 
πετρελαίου».

Κρίσιμη οδός

Η εκτίμηση

16%
αυξήθηκε τις τελευταίες ημέ-
ρες το κόστος της μεταφοράς 
προϊόντων σε μεγάλα κοντέι-
νερ από την Ασία στη βόρεια 
Ευρώπη.

8,2
εκατ. βαρέλια πετρελαίου 
και παραγώγων πετρελαίου 
την ημέρα πέρασαν από την 
Ερυθρά Θάλασσα το διάστημα 
Ιανουαρίου - Νοεμβρίου 
του 2023. 

«Φαίνεται εύκολο όταν το κοι-
τάζει κανείς στον χάρτη και νο-
μίζει πως δεν είναι παρά μόνον 
μερικά ναυτικά μίλια περισσό-
τερα», τονίζει ο Λας Γένσεν, 
διευθύνων σύμβουλος της ναυ-
τιλιακής μεταφορικής Vespucci 
Maritime, που εξηγεί όμως ότι 
δεν είναι τόσο εύκολο όταν πη-
γαίνεις από τη νότια πλευρά 
της Αφρικής, καθώς «ναι μεν 
μπορεί να πας ταχύτερα, αλλά 
θα πρέπει και να περιμένεις 
καθυστερήσεις εξαιτίας του 
κακού καιρού».

Η δυσκολία

Σε κατάσταση πολιορκίας φαίνε-
ται να βρίσκεται πλέον το πα-
γκόσμιο εμπόριο, αντιμέτωπο με 
ένα ασυνήθιστο μείγμα ετερό-
κλητων εμποδίων που πιθανό-
τατα θα επιφέρουν για μία ακό-
μη φορά άγνωστες συνέπειες 
στην παγκόσμια οικονομία. Η 
αναγκαστική εκτροπή στα δρο-
μολόγια των εμπορικών πλοίων 
που, υπό τις απειλές των ανταρ-
τών Χούθι της Υεμένης, αποφεύ-
γουν τη διέλευση από την Ερυ-
θρά Θάλασσα και τη διώρυγα 
του Σουέζ και στρέφονται στον 
περίπλου της Αφρικής, έπεται 
μιας αλληλουχίας πληγμάτων 
και κρίσεων και μοιραία προ-
στίθεται στις συνέπειές τους. 
Γεωπολιτικές εντάσεις και πό-
λεμοι συνδυάζονται με μια υγει-
ονομική κρίση παγκόσμιας κλί-
μακας και στοιχειοθετούν ένα 
ασυνήθιστο κοκτέιλ κινδύνων. 
Και οι συνέπειες ίσως γίνουν 
σύντομα αισθητές στο βιοτι-
κό επίπεδο των καταναλωτών 
ανά τον κόσμο. Μόλις το 2021 
οι παρενέργειες της πανδημίας 
προκάλεσαν το έμφραγμα στην 
παγκόσμια εφοδιαστική αλυσί-
δα, που με τη σειρά του οδή-
γησε τον πληθωρισμό σε ύψη 
πρωτοφανή για τα τελευταία 
40 χρόνια. Κι ενώ οι κεντρικές 
τράπεζες και οι πολιτικοί ανά 
τον κόσμο προσπαθούσαν να 
τιθασεύσουν τις τιμές, η ενερ-
γειακή κρίση και το εμπάργκο 
στο ρωσικό πετρέλαιο μετά την 
εισβολή της Ρωσίας στην Ου-
κρανία εκτόξευσαν τις τιμές της 
ενέργειας, έδωσαν νέα ώθηση 
στον πληθωρισμό και περιέπλε-
ξαν περαιτέρω την κατάσταση. 

Η τελευταία κρίση, όμως, έρ-
χεται αυτή τη φορά σαν απο-
κλεισμός της διώρυγας του 
Σουέζ, της πλέον νευραλγικής 
αρτηρίας στον κόσμο σε ό,τι 
αφορά τη διέλευση των εμπορι-
κών πλοίων, της αρτηρίας που 
έχει προκαλέσει πολέμους ανά-
μεσα στις άλλοτε αποικιοκρατι-
κές δυνάμεις της Βρετανίας και 
της Γαλλίας και την Αίγυπτο, και 
κάποτε αναγόρευσε την ιστορι-
κή φυσιογνωμία του Νάσερ σε 
ήρωα και ντε φάκτο ηγέτη του 
αραβικού κόσμου. Μέχρι την 
πρώτη επίθεση των ανταρτών 
Χούθι, πριν από περίπου δύο 
εβδομάδες, περνούσαν καθημε-
ρινά από την Ερυθρά Θάλασσα 
και τη διώρυγα του Σουέζ περί 
τα 50 εμπορικά πλοία και μετέ-
φεραν καθημερινά εμπορεύμα-
τα από την Ασία στην Ευρώπη. 
Περίπου το 15% των αγαθών 
που εισήγε η Ευρώπη αλλά και 
συνολικά το 30% των μεταφο-
ρών εμπορευμάτων με κοντέι-
νερ περνούσαν μέσω της διώ-
ρυγας του Σουέζ. Σε ό,τι αφορά 
τους κολοσσούς των θαλάσσι-
ων μεταφορών, τις ναυτιλια-
κές Maersk, Hapag Lloyd, MSC, 
Evergreen, CMA και Yang Ming 
Marine Transport, που αποφά-
σισαν αμέσως να εκτρέψουν τα 
δρομολόγια των πλοίων τους, 
αντιπροσωπεύουν συνολικά το 
60% του παγκόσμιου εμπορίου.   

Η ανησυχία για τις επιπτώ-
σεις κλιμακώνεται καθώς ου-
δείς αμφισβητεί ότι ο αντίκτυ-
πος θα είναι καταιγιστικός σε 
ό,τι αφορά την επάρκεια των 
προϊόντων και τις τιμές τους. 
Από τη στιγμή που τα εμπορικά 
πλοία αντικαθιστούν τη διέλευ-
ση μέσω Ερυθράς Θάλασσας με 
τον περίπλου της Αφρικής και 
το Ακρωτήριο της Καλής Ελπί-
δας επιμηκύνουν το ταξίδι τους 
κατά 3.300 ναυτικά μίλια, σχε-
δόν διπλασιάζοντας τη χρονική 

διάρκειά του κατά 10 έως και 
κατά 14 ημέρες. Αναπόφευκτα 
αυξάνουν το κόστος των προϊ-
όντων που μεταφέρουν, με τις 
πρώτες εκτιμήσεις να μιλούν 
για επιπλέον 1 εκατ. δολ. του-
λάχιστον. Ηδη έχει εκτοξευθεί 
το κόστος του ναύλου των πλοί-
ων που από την αρχή του νέ-
ου αραβο-ισραηλινού πολέμου 
έχει σημειώσει άνοδο 5%, φθά-
νοντας στα 2.497 δολ. για κάθε 
εμπορευματοκιβώτιο, και ανα-
μένεται βέβαια να εκτοξευθεί 
άμεσα πολύ περισσότερο.

Ναυτιλιακές-κολοσσοί 
αποφάσισαν να κάνουν 
τον περίπλου της Αφρι-
κής, διπλασιάζοντας 
τον χρόνο των δρομο-
λογίων.  

Η παρούσα συγκυρία είναι εξαι-
ρετικά επιζήμια για το παγκό-
σμιο εμπόριο, καθώς αυτός ο 
άτυπος πόλεμος που αναγκά-
ζει τα εμπορικά πλοία να απο-
φεύγουν τη διέλευση από τη 
διώρυγα του Σουέζ συμπίπτει 
με ένα αδιαχώρητο στη δεύτε-
ρη εξίσου νευραλγική αρτηρία 
για τις θαλάσσιες μεταφορές 
εμπορευμάτων. Απότοκος της 
κλιματικής αλλαγής, η μείωση 
των βροχοπτώσεων έχει περιο-
ρίσει τον όγκο των υδάτων που 
χρησιμοποιούνται για τη διέλευ-
ση των πλοίων στη διώρυγα του 
Παναμά, με αποτέλεσμα να αυ-
ξάνονται οι ουρές των δεξαμενό-
πλοιων και να μειώνεται ο αριθ-
μός των πλοίων που περνούν.

Εδώ και πάνω από έναν αι-

ώνα, από το 1914 οπότε ολο-
κληρώθηκε, η διώρυγα του Πα-
ναμά επέτρεπε στα πλοία να 
αποφεύγουν τον περίπλου της 
Νότιας Αμερικής, ένα επικίνδυ-
νο ταξίδι μεγαλύτερο κατά 8.000 
ναυτικά μίλια, κάπου 13.000 χι-
λιόμετρα, που διαρκούσε πε-
ρισσότερο από δύο μήνες. Από 
τη διώρυγα του Παναμά διέρ-
χονται πλοία που μεταφέρουν 

καύσιμα, σιτηρά, μέταλλα αλλά 
και καταναλωτικά προϊόντα από 
την Ανατολική Ασία στις ΗΠΑ. 
Το 40% των καταναλωτικών ει-
δών που μεταφέρονται από τη 
Βορειοανατολική Ασία στις ΗΠΑ 
διέρχεται μέσα από τη διώρυγα 
του Παναμά.  

Αυτό το θαυμαστό επίτευγ-
μα της μηχανικής, που συνδέει 
τον Ατλαντικό με τον Ειρηνικό 
Ωκεανό, χρησιμοποιεί ειδικές 
δεξαμενές που είναι αναγκαίες 
για την κίνηση των πλοίων εξαι-
τίας της υψομετρικής διαφοράς 
ανάμεσα στους δύο ωκεανούς. 
Στη διαδικασία χρησιμοποιεί-
ται καθαρό νερό από τη γειτο-
νική λίμνη Γκάτουν και για τη 
διέλευση ενός πλοίου απαιτού-
νται περίπου 200 εκατ. λίτρα 

νερού, που στη συνέχεια κατα-
λήγουν στη θάλασσα. Εως εδώ 
και ένα χρόνο περίπου αυτή η 
κατανάλωση νερού δεν αποτε-
λούσε πρόβλημα, καθώς ο Πα-
ναμάς είναι μια από τις υγρό-
τερες περιοχές του κόσμου με 
πολλές βροχοπτώσεις, ενώ οι 
λίμνες που περιβάλλουν τη δι-
ώρυγα προσέφεραν αφθονία νε-
ρού. Στη διάρκεια του έτους που 
τελειώνει, όμως, μειώθηκαν ση-
μαντικά οι βροχές εν μέρει και 
εξαιτίας του φαινομένου «Ελ 
Νίνιο» και το ύψος των υδάτων 
στη λίμνη Γκάτουν βρίσκεται σε 
ασυνήθιστα χαμηλά επίπεδα. 
Στο μεταξύ, από τη λίμνη Γκά-
τουν υδροδοτείται ο Παναμάς – 
και τα νοικοκυριά των 4,3 εκατ. 
κατοίκων του. Σύμφωνα με τις 

εκτιμήσεις των Αρχών του Πα-
ναμά, αυτές οι διπλές ανάγκες 
της διώρυγας και του πληθυ-
σμού υπό τις τρέχουσες συν-
θήκες ξηρασίας ισοδυναμούν 
με ένα έλλειμμα 3 δισ. λίτρων 
νερού την ημέρα. Στο παρελθόν 
περνούσαν από τη διώρυγα 36 
πλοία κάθε μέρα. Τώρα οι Αρχές 
και η διαχείριση της διώρυγας 
έχουν αναγκαστεί να περιορί-
σουν τον αριθμό των πλοίων σε 
22 την ημέρα, ενώ έχουν αποφα-
σίσει πως από τον Φεβρουάριο 
θα τον περιορίσουν περαιτέρω 
στα 18 πλοία την ημέρα. Εύκο-
λα μπορεί να αντιληφθεί κανείς 
πως το δίδυμο πρόβλημα στις 
δύο διώρυγες αναμένεται να 
έχει επιπτώσεις που θα γίνουν 
αισθητές σε όλο τον πλανήτη.  

Η διώρυγα του Σουέζ είναι άλ-
λωστε και ο σημαντικότερος 
δίαυλος μεταφοράς πετρελαί-
ου, καθώς σύμφωνα με την 
Kpler αντιπροσωπεύει το 10% 
των παγκόσμιων ροών πετρε-
λαίου και το 14% των παγκό-
σμιων ροών πετρελαιοειδών. 
Σύμφωνα, εξάλλου, με τις εκτι-
μήσεις της Vortexa, στο διά-
στημα από τον Ιανουάριο μέ-
χρι τον Νοέμβριο περνούσαν 
καθημερινά από τη διώρυγα 
περίπου 8,2 εκατ. βαρέλια αρ-
γού πετρελαίου και πετρελαι-
οειδών μέσα σε τουλάχιστον 
30 δεξαμενόπλοια. Και μόνο 
η είδηση ότι η πετρελαϊκή 
ΒΡ διέκοψε τη ∆ευτέρα κά-
θε διέλευση από την Ερυθρά 
Θάλασσα οδήγησε τις τιμές 
του πετρελαίου αυτομάτως σε 
άνοδο 2%. Οι επιπτώσεις στις 
τιμές του πετρελαίου είναι πά-
ντως περιορισμένες έως τώρα 
και γενικότερα εκτιμάται ότι 
θα παραμείνουν περιορισμέ-
νες. Η μεταφορά ενός φορτί-
ου πετρελαίου από τη Σαου-
δική Αραβία στο Ρότερνταμ 
διαρκούσε 24 ημέρες όταν δι-
ερχόταν από τη διώρυγα του 
Σουέζ, ενώ θα διαρκεί 42 ημέ-
ρες όταν το δεξαμενόπλοιο θα 
διέρχεται από το ακρωτήριο 
της Καλής Ελπίδας. Η κρίση 
αυξάνει, όμως, μόνο το κόστος 
της μεταφοράς και της ασφά-

λισης του πετρελαίου, αλλά 
δεν μπορεί να επηρεάσει την 
παραγωγή του.  

Αναμένεται, αντιθέτως, να 
έχει αντίκτυπο στην οικονο-
μία του Ισραήλ, που είναι και 
ο στόχος των ανταρτών Χού-
θι. Από την πρώτη στιγμή η 
ναυτιλιακή μεταφοράς εμπο-
ρευμάτων Evergreen ανακοί-

νωσε ότι προσωρινά δεν δέ-
χεται κανένα φορτίο που έχει 
σχέση με το Ισραήλ και διακό-
πτει κάθε παροχή υπηρεσίας 
στο Ισραήλ. Επικαλούμενη, 
εξάλλου, προβλήματα λειτουρ-
γικής φύσης, έκανε ακριβώς 
το ίδιο και η Orient Overseas 
Container Line (OOCL), που εί-
ναι μέλος του ομίλου της κινε-
ζικής COSCO Shipping Group. 
Το πλήγμα ενδέχεται να απο-
δειχθεί ισχυρό για την οικο-
νομία της εμπόλεμης χώρας, 
δεδομένου ότι περίπου το 30% 

των εισαγωγών του Ισραήλ 
διέρχεται μέσω της Ερυθράς 
Θάλασσας με πλοία μεταφο-
ράς εμπορευματοκιβωτίων. 
Στο μεταξύ, οι κρατήσεις για 
τις ναυλώσεις γίνονται συνή-
θως δύο έως τρεις μήνες νω-
ρίτερα για τα καταναλωτικά 
αγαθά. Αυτό σημαίνει ότι με 
την επιμήκυνση της χρονικής 
διάρκειας του ταξιδιού των 
πλοίων, πρακτικά δεν θα έχει 
νόημα να παραγγείλει το Ισ-
ραήλ από την Απω Ανατολή 
προϊόντα που μπορούν να πα-
ραμένουν στα ράφια για δύο 
έως τρεις μήνες. 

Αν το πλήγμα μπορεί να εί-
ναι ισχυρό για το εμπόλεμο Ισ-
ραήλ, ενδέχεται να αποδειχθεί 
σαφώς πιο καίριο για την ήδη 
χειμαζόμενη οικονομία της Αι-
γύπτου, που έχει ήδη πληρώ-
σει τις συνέπειες του πολέμου 
με τη μείωση του τουρισμού 
της. Το κυριότερο είναι πως 
η διώρυγα του Σουέζ ανήκει 
στην Αίγυπτο, η οποία τη δι-
αχειρίζεται και τη συντηρεί 
και αντλεί σημαντικά έσοδα 
από τη διέλευση των εμπορι-
κών πλοίων και των δεξαμενο-
πλοίων. Σύμφωνα με επίσημα 
στοιχεία, η αρχή διαχείρισης 
του Σουέζ άντλησε το δημο-
σιονομικό έτος 2022-2023 το 
ποσό-ρεκόρ των 9,4 δισ. δο-
λαρίων.

Στεγνώνει η διώρυγα του Παναμά, μειώνονται οι διελεύσεις

Πλήγμα στην οικονομία του Ισραήλ  

Η κρίση στο Σουέζ απειλεί τη διεθνή οικονομία
Ο αποκλεισμός των πλοίων από την Ερυθρά Θάλασσα υπό τον φόβο επιθέσεων προκαλεί έμφραγμα στο παγκόσμιο εμπόριο  

Ανησυχία για 
τις επιπτώσεις
στις εμπορικές 
μεταφορές από το μπο-
τιλιάρισμα πλοίων. 

Σοβαρός ο αντίκτυπος 
και για την Αίγυπτο, 
περιορισμένες
οι επιπτώσεις
στις τιμές 
του πετρελαίου. 

Της ΡΟΥΜΠΙΝΑΣ ΣΠΑΘΗ  
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Η Τουρκία θα αυξήσει τον κα-
τώτατο μισθό κατά 49% το νέο 
έτος προκειμένου να μειώσει 
την πίεση από το κόστος δι-
αβίωσης πριν από τις δημοτι-
κές εκλογές, σε μια χώρα όπου 
ο πληθωρισμός αναμένεται να 
ξεπεράσει το 70% τους επόμε-
νους μήνες.

Ο καθαρός κατώτατος μισθός 
θα οριστεί στις 17.002 λίρες (578 
δολάρια), δήλωσε ο υπουργός 
Εργασίας Βεντάτ Ισιχάν σε συ-
νέντευξη Τύπου στην Αγκυρα. 
Η νέα αύξηση έρχεται έπειτα 
από την ενίσχυση του κατώτα-
του μισθού τουλάχιστον κατά 
100% φέτος, η οποία έγινε σε 
δύο στάδια, συμβάλλοντας  στην 
ταχύτερη αύξηση των τιμών και 
ανεβάζοντας το κόστος εργα-
σίας. «Εκπληρώσαμε την υπό-
σχεσή μας να μην επιτρέψουμε 
στους εργαζομένους μας να συν-
θλιβούν από τον πληθωρισμό», 
είπε ο υπουργός. 

Η απόφαση βρέθηκε στο μι-
κροσκόπιο των οίκων αξιολό-
γησης και των επενδυτών, που 
αναζητούσαν στοιχεία για την 
πορεία των τουρκικών οικονομι-
κών πολιτικών μετά την απομά-

κρυνση από τα αντισυμβατικά 
μέτρα, έπειτα από τις εκλογές 
του Μαΐου και ενόψει των δη-
μοτικών εκλογών τον Μάρτιο. 
Πάνω από το ένα τρίτο του ερ-
γατικού δυναμικού της χώρας 
λαμβάνει τον κατώτατο μισθό, 
ο οποίος αποτελεί επίσης ση-
μείο αναφοράς για ευρύτερες 
μισθολογικές συμφωνίες στην 
οικονομία.

Η αύξηση που ανακοίνωσε ο 
υπουργός είναι κοντά σε ένα επί-
πεδο που κορυφαίες επενδυτικές 
τράπεζες της Wall Street έχουν 
προειδοποιήσει ότι θα περιπλέ-
ξει τις προσπάθειες της κεντρι-
κής τράπεζας να περιορίσει τον 
πληθωρισμό.

Η Goldman Sachs Group και η 
Morgan Stanley πρότειναν ότι η 
κεντρική τράπεζα θα μπορούσε 
να αυστηροποιήσει περαιτέρω 
την πολιτική εάν η προσαρμο-
γή του κατώτατου μισθού είναι 
υψηλότερη από 40%-50%.

Η πρόκληση τώρα είναι πώς 
να κατευνάσει έναν πληθυσμό 
που υφίσταται κρίση κόστους 
διαβίωσης, αλλά χωρίς να υπο-
νομευθεί η προσπάθεια μείωσης 
του πληθωρισμού σχεδόν στο 

μισό μέχρι το τέλος του επόμε-
νου έτους. Σε μια αλλαγή από τα 
προηγούμενα χρόνια, όπου έγι-
ναν δύο αναπροσαρμογές στους 
μισθούς, η κυβέρνηση σχεδιάζει 
μόνο μία αύξηση για το 2024.

Ο πληθωρισμός, που πέρυ-
σι αυξήθηκε με τον ταχύτερο 
ρυθμό 25 ετών, διαβρώνει την 
αγοραστική δύναμη των Τούρ-
κων, ωθώντας την κυβέρνηση 
να αυξήσει τους χαμηλότερους 
μισθούς για να διατηρήσει τη 
στήριξη του κόσμου.

Ο Τούρκος πρόεδρος Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν, επί μακρόν θι-
ασώτης του φθηνού χρήματος, 
έχει ανανεώσει την οικονομική 
ηγετική ομάδα μετά την επα-
νεκλογή του τον Μάιο. Εκτοτε, 
η προσοχή του στράφηκε στη 
χαλάρωση της εγχώριας ζήτη-
σης, με την κεντρική τράπεζα 
να αυξάνει απότομα τα επιτό-
κια για να αντιμετωπίσει τον 
πληθωρισμό.

Η κεντρική τράπεζα προβλέ-
πει ότι η αύξηση των τιμών θα 
κλείσει φέτος στο 65%, προτού 
κορυφωθεί πάνω από το 70% τον 
Μάιο και στη συνέχεια ολοκλη-
ρώσει το 2024 στο 36%. 

Αύξηση του κατώτατου μισθού κατά 49% στην Τουρκία

O πληθωρισμός αναμένεται να ξεπεράσει το 70% τους επόμενους μήνες.

Το κοκτέιλ κρίσεων που αντιμε-
τώπισε η Κίνα μέσα στο 2023 
και η αβεβαιότητα για την προ-
θυμία και τη δυνατότητα του 
Πεκίνου να τονώσει την ανά-
πτυξη έχουν αποθαρρύνει τους 
ξένους επενδυτές, που εγκατα-
λείπουν συλλήβδην τη δεύτε-
ρη οικονομία του κόσμου. Και 
την ίδια στιγμή η πολιτική του 
προέδρου Σι Τζινπίνγκ εμπνέει 
στον κινεζικό λαό ανασφάλεια 
και απαισιοδοξία για το μέλλον.

Σύμφωνα με υπολογισμούς 
των Financial Times, οι εκρο-
ές κεφαλαίων από τους κινεζι-
κούς τίτλους αγγίζουν το 90% 
όσων χρημάτων εισέρρευσαν 
στα χρηματιστήρια της Κίνας 
μέσα στο 2023. Από τα 33 δισ. 
δολ. στα οποία κορυφώθηκαν οι 
εισροές τον Αύγουστο, σήμερα 
το ξένο κεφάλαιο στη δεύτερη 
οικονομία του κόσμου έχει μει-
ωθεί κατά 87% και έχει περιο-
ριστεί σε περίπου 4,2 δισ. δολ. 
Οι ξένοι επενδυτές άρχισαν 
να τρέπονται σε άτακτη φυγή 
τον Αύγουστο, όταν η στάση 
πληρωμών μιας από τις μεγα-
λύτερες κατασκευαστικές της 
χώρας, της Country Garden, 
έφερε στην επιφάνεια τη σο-
βαρότητα της κρίσης ρευστό-
τητας που έπληττε την αγορά 
ακινήτων. Οικονομικοί αναλυ-
τές και παράγοντες της αγοράς 
υπογραμμίζουν πως η έλλειψη 
εμπιστοσύνης προς την κινε-
ζική οικονομία αφορά όχι μό-
νον τους ξένους και εγχώριους 
επενδυτές, αλλά και τους επιχει-
ρηματίες και τους καταναλωτές. 
Αντανακλάται, έτσι, στην πτω-
τική πορεία που σημειώνουν οι 
κινεζικές μετοχές παρά τα πρό-
σφατα καλά οικονομικά στοι-
χεία, παρά τη βελτίωση στις 
σχέσεις με την Ουάσιγκτον και 
παρά τη στήριξη που παρείχε 
τελευταία η κεντρική τράπεζα 
στο χρηματοπιστωτικό σύστη-
μα της χώρας.

Μιλώντας στους FT η Αλί-
σια Γκαρσία Ερέρο, κορυφαία 
οικονομολόγος της Natixis, 
υπογραμμίζει πως «δεν υπάρ-
χει πραγματικός λόγος για την 
πτώση των μετοχών, αλλά μό-
νον η απογοήτευση των επεν-
δυτών, που δεν βλέπουν την 
επιστροφή της Κίνας σε ανο-
δική πορεία». Η κινεζική οι-
κονομία αναμενόταν να ανα-
κάμψει δυναμικά το 2023 και 
να ανακτήσει τον ρόλο της ως 
μοχλού ανάπτυξης της παγκό-
σμιας οικονομίας. Οπως όμως 
επισημαίνει, μεταξύ πολλών 
άλλων, το ∆ΝΤ, το 2023 η Κί-

να έχει αποτελέσει τροχοπέδη 
στην παγκόσμια οικονομία. Και 
ενώ τείνει να κλείσει το έτος με 
ανάπτυξη 5%, το ποσοστό αυ-
τό είναι μικρό σε σύγκριση με 
τους ρυθμούς άνω του 6% που 
σημείωνε προ πανδημίας. Ολα 
δείχνουν άλλωστε πως και το 
2024 θα είναι δύσκολη χρονιά 
για την κινεζική οικονομία, που 
εισέρχεται σε μια περίοδο δε-
καετιών στασιμότητας.  Μιλώ-
ντας στο CNN ο Ντέρεκ Σισόρς, 
συνεργάτης του Αμερικανικού 
Επιχειρηματικού Ινστιτούτου, 
υπογραμμίζει πως «το πρόβλη-
μα για την οικονομία της Κίνας 
το 2024 δεν θα είναι η αύξη-
ση του ΑΕΠ της, αλλά το γεγο-

νός ότι εφεξής αναμένεται να 
κινείται μονίμως σε καθοδική 
πορεία».

Ο ίδιος προειδοποιεί πως αν 
το Πεκίνο δεν προχωρήσει σε 
καίριες μεταρρυθμίσεις, τότε 
η χώρα θα καθηλωθεί σε αυτό 
που αποκαλείται «παγίδα με-
σαίου εισοδήματος» και αφο-
ρά την ταχύτητα με την οποία 
βγαίνουν οι αναδυόμενες οικο-
νομίες από τη φτώχεια, αλλά 
στη συνέχεια παγιδεύονται σε 
μια στασιμότητα και δεν κατορ-
θώνουν να εξελιχθούν σε χώρες 
υψηλού εισοδήματος. Υπεύθυ-
νη, κατά τη γνώμη πολλών Κι-
νέζων και ιδιαιτέρως όσων γνώ-
ρισαν ως ενήλικοι την περίοδο 
των μεταρρυθμίσεων και της 
προσέγγισης στον έξω κόσμο, 
είναι η πολιτική του προέδρου 
Σι Τζινπίνγκ. Οπως επισημαί-
νει σχετικό ρεπορτάζ της Wall 
Street Journal, μετά 40 χρόνια 
ανάπτυξης και ευκαιριών, στη 
διάρκεια των οποίων φαινόταν 
μη αντιστρέψιμη η πορεία της 
Κίνας προς την άνοδο και τη 
βελτίωση του βιοτικού επιπέ-
δου, τώρα ο Κινέζος πρόεδρος 
επαναφέρει όλο και περισσότε-
ρα στοιχεία από την πολιτική 
του ιστορικού ηγέτη της Κίνας 
Μάο Τσετούνγκ, με αποτέλεσμα 

να προϊδεάζει τον κινεζικό λαό 
για ένα αβέβαιο μέλλον. Το χει-
ρότερο όλων είναι πως η Κίνα 
φαίνεται να απομακρύνεται όλο 
και περισσότερο από τη ∆ύση 
και να περιχαρακώνεται ξανά 
τόσο από διπλωματικής όσο και 
από οικονομικής απόψεως.

Μοναδική λευκή κηλίδα στη 
σκοτεινή εικόνα της κινεζικής 
οικονομίας, και ειδικότερα 
όσον αφορά τη στάση των ξέ-
νων επενδυτών, σχετίζεται με 
Αμερικανούς επενδυτές. Παρά 
τη γενικότερη επιφυλακτικότη-
τά τους προς την Κίνα, οι αμε-
ρικανικές αλυσίδες γρήγορου 
φαγητού εξακολουθούν να επε-
κτείνονται στη δεύτερη οικονο-
μία του κόσμου. Οπως τονίζουν 
οικονομολόγοι του Associated 
Press, προφανώς εκτιμούν πως 
μια αγορά 1,4 δισ. ατόμων εί-
ναι πολύ σημαντική για να την 
αγνοήσουν. Ετσι, τον Νοέμβριο 
η αλυσίδα KFC άνοιξε ένα ακό-
μη ρεστοράν στην Κίνα, όπου 
αριθμεί πλέον 10.000 εστιατό-
ρια, η McDonald’s σχεδιάζει 
να ανοίξει 3.500  νέα εστιατό-
ρια μέσα στα επόμενα τέσσερα 
χρόνια και η Starbucks επέν-
δυσε φέτος 220 εκατ. δολ. σε 
εγκαταστάσεις παραγωγής και 
διανομής στην ανατολική Κίνα.

Οι ξένοι επενδυτές άρχισαν να τρέπονται σε άτακτη φυγή τον Αύγουστο, όταν η στάση πληρωμών μιας από τις 
μεγαλύτερες κατασκευαστικές της χώρας, της Country Garden, έφερε στην επιφάνεια τη σοβαρότητα της κρίσης 
ρευστότητας που έπληττε την αγορά ακινήτων.
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Αναλυτές 
υπογραμμίζουν 
πως η έλλειψη 
εμπιστοσύνης προς 
την κινεζική οικονομία 
αντανακλάται
στην πτωτική πορεία 
που σημειώνουν
οι κινεζικοί τίτλοι.

Οι ξένοι επενδυτές εγκαταλείπουν
μαζικά τις κινεζικές μετοχές
Μειώθηκαν 87% τα κεφάλαια που εισέρρευσαν στις αγορές της Κίνας το 2023

ΑΝΑΛΥΣΗ

Aγαπητέ Τζέρεμι,
Να ’μαστε και πάλι εδώ διότι, 
όπως προβλέπεται από τους κα-
νόνες της Επιτροπής Νομισμα-
τικής Πολιτικής της Τράπεζας 
της Αγγλίας, θα πρέπει να απευ-
θυνθώ σε εσένα σε ειδικό χαρτί 
της τράπεζας, ώστε να σου εξη-
γήσω γιατί ο πληθωρισμός είναι 
πολύ υψηλότερος του 2% που 
είναι ο στόχος μας. Πρόκειται 
για τη 10η επιστολή μου προς 
τον υπουργό Οικονομικών της 
Βρετανίας, εξηγώντας γιατί οι 
τιμές καταναλωτή αυξάνονται 
γρηγορότερα από όσο θέλου-
με. Από την άλλη πλευρά, είσαι 
ο τρίτος υπουργός Οικονομι-
κών με τον οποίο επικοινωνώ 
την τελευταία διετία, οπότε τα 
πράγματα δεν θα έλεγα πως εί-
ναι σταθερά ούτε για εσάς.  Το 
ζήτημα είναι πως ο πληθωρι-
σμός παραμένει αμετακίνητα 
υπεράνω του στόχου μας για 
2%. Ωχ! Βέβαια, στο σημείο αυ-
τό θα μπορούσα να φλυαρήσω 
λίγο για τις «έξωθεν πιέσεις κό-

στους», ήτοι τις πληθωριστικές 
συνέπειες της πανδημίας και 
της ρωσικής εισβολής στην Ου-
κρανία. Στη συνέχεια θα μπο-
ρούσα να αναφερθώ στις «εκ 
των ένδον πιέσεις» των μισθών 
και των αυξημένων υπηρεσι-
ών στα αεροπλάνα και στα ξε-
νοδοχεία.

Αυτό όμως που δεν θα σου 
έλεγα θα ήταν τούτο: το γιατί 
παραμένει ψηλά ο δείκτης. Ούτε 
θα έθιγα το πότε θα επανέλθει 
στο 2%, διότι στην πραγματι-
κότητα δεν έχω την παραμικρή 
ιδέα. Μην παρεξηγηθώ: Στελέ-
χη της Τράπεζας της Αγγλίας 
που τυγχάνουν κάτοχοι διδα-
κτορικού παρέχουν πολλές προ-
βλέψεις και σήμερα εκτιμάμε 
πως στα τέλη του 2025 ο πλη-
θωρισμός θα υποχωρήσει στο 
1,9%. Ωστόσο, τα πεπραγμένα 
μας δεν είναι και τόσο ικανο-
ποιητικά. Ισως θυμάσαι τον Σε-
πτέμβριο του 2021, που απευ-
θύνθηκα στον Ρίσι Σούνακ, τον 
προ-προκάτοχό σου, επισημαί-
νοντάς του ότι οι υφιστάμενες 
πληθωριστικές πιέσεις θα είναι 

εφήμερες. Τότε ο δείκτης ήταν 
3,2%, μετά τον Οκτώβριο του 
2022 όμως έφθασε στο 11,1%. 
Ωχ και πάλι! Πάντως, έχουμε και 
καλά νέα. Ζήτησα από τον Μπεν 
Μπερνάνκι να αξιολογήσει τα 
μοντέλα προβλέψεών μας. Ηταν 
πρώην πρόεδρος της ομοσπον-
διακής τράπεζας των ΗΠΑ (Fed) 
και βραβεύθηκε με Νομπέλ. Βέ-
βαια, είχε αποφανθεί τον Μά-
ιο του 2007 πως η κρίση των 
ενυπόθηκων δανείων θα είναι 
περιορισμένη. Ωχ και πάλι ωχ! 
Λοιπόν, Τζέρεμι, κοίταξε. Και 
οι δυο μας κάνουμε πολλά, αλ-
λά δεν επαρκούν. Ο προκάτο-
χός μου Μαρκ Κάρνεϊ ίσως να 
με αποκαλούσε «μεγάλη σέξι 
χελώνα», τιμώντας την υπερ-
βολικά αργή λήψη αποφάσεων 
εκ μέρους μου. ∆ικαιούται διά 
να ομιλεί. Ούτε καν αύξησε τα 
επιτόκια στην επταετή θητεία 
του κι εγώ τα αύξησα 14 φορές 
σε ρεκόρ 15ετίας.

Το πρόβλημα έγκειται στο 
ότι μπορεί τελικά να συντριβεί 
μια ήδη εύθραυστη οικονομία. 
Το 2023 αναμένουμε ανάπτυξη 
0,5% της βρετανικής οικονομί-
ας και το 2024 ένα μεγάλο μη-
δενικό. Προφανώς αυτό δεν εί-
ναι ό,τι θα ήθελες να ακούσεις, 
δεδομένης της κάκιστης επίδο-
σης των Συντηρητικών στις δη-
μοσκοπήσεις ενόψει των εκλο-
γών στα τέλη του 2024. Ούτως 
ή άλλως και αναλόγως του πό-
σο μαύρο είναι το χιούμορ σου, 
αυτά τα δρακόντεια μέτρα ίσως 
να μη φθάνουν να ανακόψουν 
την άνοδο των τιμών. Βέβαια, 
ο πληθωρισμός μειώθηκε άνω 
του 50% από το ρεκόρ του και 
δημοσίως λέμε πως δεν θα επα-
ναπαυθούμε έως ότου επανέλ-
θει στο 2%. Ομως στην πραγμα-
τικότητα δεν διαθέτουμε σωστά 
εργαλεία να τον δαμάσουμε, 
διότι τα επιτόκια επιτυγχάνουν 
να εξασθενίσουν τη ζήτηση, 
καθιστώντας ακριβότερο το 
χρήμα. Κι αυτό ακόμη γίνεται 
πράξη, με πολλές και ποικίλες 
καθυστερήσεις, κατά τον Μίλ-
τον Φρίντμαν. Συμπερασματι-
κά, υπουργέ, ο πληθωρισμός 
θα αποκλιμακωθεί περαιτέρω, 
αν και δεν γνωρίζω πόσο γρή-
γορα και πότε.

Με εγκάρδιους χαιρετισμούς,
Αντριου Μπέιλι

      * Φανταστική επιστολή του διοικητή 
της Τράπεζας της Αγγλίας Αντριου 
Μπέιλι στον υπουργό Οικονομικών 
της Βρετανίας Τζέρεμι Χαντ.

Το ζήτημα είναι
πως ο πληθωρισμός 
παραμένει αμετακί-
νητα υπεράνω του 
στόχου μας για 2%.

Μια επιστολή στον Βρετανό
υπουργό Οικονομικών

Του ΦΡΑΝΘΕΣΚΟ ΓΚΕΡΕΡΑ / REUTERS BREAKINGVIEWS*
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Η συγχορδία μιας τετραετίας και η ενορχήστρωση του 2024

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Καθηλωμένες παρουσιάζονται οι
τιμές πώλησης χειμερινών εξοχι-
κών, καθώς δεν έχουν ακολουθήσει
την πορεία ανάκαμψης της αγοράς
κατοικίας, παραμένοντας σε «χει-
μερία νάρκη». Ετσι, αποτελούν
πλέον τον «παρία» της κτηματα-
γοράς, με τους ιδιοκτήτες τους να
καλούνται να λάβουν ορισμένες
«σκληρές» αποφάσεις εφόσον επι-
θυμούν να τα μεταβιβάσουν. Μά-
λιστα, όπως αναφέρουν στελέχη
της αγοράς ακινήτων, η ζήτηση
είναι τόσο ισχνή ώστε ακόμη και
ζητούμενες τιμές κάτω του κόστους
κατασκευής, δύσκολα βρίσκουν
ανταπόκριση.

Σύμφωνα με το τελευταίο ετή-
σιο παρατηρητήριο χειμερινών
εξοχικών κατοικιών, που επιμε-
λήθηκε η Geoaxis Property & Va-
luation Services, εταιρεία πιστο-
ποιημένων εκτιμητών ακινήτων,
οι τιμές πώλησης χειμερινών κα-
τοικιών στους δημοφιλέστερους
χειμερινούς προορισμούς κινήθη-
καν σταθεροποιητικά ή ελαφρώς
ανοδικά το 2023, απέχοντας όμως
παρασάγγας από τα αντίστοιχα

επίπεδα του 2008. Υπενθυμίζεται
ότι στην Αττική, κατά μέσον όρο,
οι τιμές πώλησης κατοικιών έχουν
πλέον καλύψει το χαμένο έδαφος
και κινούνται πέριξ των υψηλών
που είχαν σημειωθεί το 2008, ενώ
σε δεκάδες περιοχές αυτό έχει ήδη
ξεπεραστεί κατά πολύ.

Σύμφωνα με τον κ. Γιάννη Ξυλά,
επικεφαλής της Geoaxis, «η εξαι-
ρετικά θετική καλοκαιρινή περίο-
δος σε συνδυασμό με τις υψηλές
πληρότητες σε όλες τις εορτές και
αργίες για φέτος δεν έχουν μετου-
σιωθεί σε τάση όσον αφορά τις
χειμερινές εξοχικές κατοικίες, με
αποτέλεσμα να μην υπάρχει ση-
μαντική πρόοδος στις αξίες. Η
απουσία εκτεταμένου χειμώνα, τα
υψηλά επιτόκια δανεισμού και το
σημαντικό κόστος κατασκευής
και ενέργειας επηρεάζουν αρνη-
τικά τη συγκεκριμένη αγορά.

»Σε σχέση με τα ιστορικά υψηλά
επίπεδα αξιών του 2008, οι αξίες
εξακολουθούν να καταγράφονται
μειωμένες περισσότερο από το μι-
σό (-56%)», σημειώνει ο κ. Ξυλάς.

Ειδικότερα, στην περιοχή του
Αγίου Αθανασίου Πέλλας η μέση
τιμή πώλησης σήμερα διαμορφώ-

νεται σε 1.053 ευρώ/τ.μ., έχοντας
καταγράψει συνολική κάμψη κατά
68% σε σχέση με τις 3.300
ευρώ/τ.μ. του 2008. Στο Καρπενήσι
τα εξοχικά πωλούνται σήμερα αντί
ποσού 1.008 ευρώ/τ.μ. κατά μέσον
όρο, από 2.308 ευρώ/τ.μ. το 2008,
δηλαδή 56% χαμηλότερα. Στα Τρί-
καλα Κορινθίας η μέση τιμή πώ-
λησης έχει υποχωρήσει κατά 51%

από το 2008 και δεν ξεπερνάει τα
1.097 ευρώ/τ.μ., από 2.250 ευρώ/τ.μ.
Η μικρότερη πτώση, με 47% από
το 2008, παρατηρείται στην Αρά-
χωβα, όπου η μέση τιμή πώλησης
αγγίζει τα 1.600 ευρώ/τ.μ. (1.594
ευρώ/τ.μ.), από 3.000 ευρώ/τ.μ.

Συγκριτικά με πέρυσι, στην
Αράχωβα και στο Καρπενήσι κα-
ταγράφονται μικρές αυξήσεις των
τιμών κατά 2,31% και 1,61% αν-
τιστοίχως, δηλαδή κάτω από τον
πληθωρισμό. 

Στον αντίποδα, στον Αγιο Αθα-
νάσιο και στα Τρίκαλα Κορινθίας
οι τιμές είναι αμετάβλητες από το
2022. Είναι χαρακτηριστικό ότι
την ίδια περίοδο, στο σύνολο της
χώρας, σύμφωνα με την ΤτΕ, οι
τιμές πώλησης κατοικιών έχουν
καταγράψει ετήσια αύξηση κατά
σχεδόν 14% (13,9%), ενώ ειδικά
οι τιμές στις μη αστικές περιοχές

της χώρας έχουν καταγράψει άνο-
δο κατά 11,1%.

Σύμφωνα με τον κ. Ξυλά, το οι-
κονομικό κλίμα που διαμορφώνεται
λόγω της αύξησης των επιτοκίων
δανεισμού και η συρρίκνωση της
ζήτησης, που έχει αρχίσει να απο-
τυπώνεται συνολικά στην αγορά
κατοικίας, εκτιμάται ότι θα ασκή-
σουν καθοδικές πιέσεις στις τιμές
των χειμερινών εξοχικών τους
επόμενους μήνες, ωθώντας και
τους λίγους ενδιαφερόμενους αγο-
ραστές στο να τηρήσουν στάση
αναμονής. Ακόμα και η περιοχή
της Αράχωβας, η οποία ξεχωρίζει
από τους υπόλοιπους χειμερινούς
προορισμούς, δεν φαίνεται να μπο-
ρεί να καταγράψει σημαντική αύ-
ξηση τιμών.

«Η ζήτηση έχει υποχωρήσει σε
ανησυχητικά επίπεδα, κυρίως στο
Καρπενήσι και στον Αγιο Αθανά-

σιο, καθώς η πλειονότητα των αγο-
ραστών προέρχεται από την Ελ-
λάδα. Η μόνη περιοχή που φαίνεται
να αντιστέκεται στη μεγάλη μεί-
ωση των αξιών είναι τα Τρίκαλα
Κορινθίας. Αυτό οφείλεται στη μι-
κρή απόσταση από την Αθήνα»,
σημειώνει ο κ. Ξυλάς. Σύμφωνα
με τον ίδιο, η συρρίκνωση του δια-
θέσιμου εισοδήματος συνεχίζει
να κατατάσσει την απόκτηση ενός
χειμερινού εξοχικού μια πλήρως
εκτός ατζέντας επιλογή για την
πλειονότητα των Ελλήνων.

Ενας πρόσθετος παράγοντας
που λειτουργεί αρνητικά για τη
ζήτηση είναι η κλιματική αλλαγή,
που έχει περιορίσει σημαντικά
τον χρόνο λειτουργίας των χιονο-
δρομικών κέντρων, αφαιρώντας
έτσι ένα σημαντικό πλεονέκτημα
της απόκτησης χειμερινής εξοχι-
κής κατοικίας.

Σε χειμερία
νάρκη οι τιμές
των ορεινών
εξοχικών το 2023
Παραμένουν μειωμένες περισσότερο
από 50% σε σχέση με το 2008 

<<<<<<<

Οι αξίες χειμερινών κα-
τοικιών στους δημοφι-
λέστερους ορεινούς
προορισμούς δεν έχουν
ακολουθήσει την πο-
ρεία ανάκαμψης της
αγοράς κατοικίας.

Η τετραετία 2020-2023 ήταν πολύ
δύσκολη από κάθε άποψη. Η μία
πρόκληση ακολουθούσε την άλλη
χωρίς να δίνει χώρο για ανάσες.
Τι πανδημίες, τι πόλεμοι, τι συρ-
ράξεις, τι γεωπολιτικές αναταρά-
ξεις, τι μεταναστευτικό, τι προ-
βλήματα σε εφοδιαστικές αλυσίδες,
τι πληθωριστικές πιέσεις, τι αυ-
ξήσεις στο κόστος δανεισμού, τι
ελλείψεις σε εργατικό δυναμικό,
τι προβλήματα κρατικής αξιοπι-
στίας… για να αναφερθώ στα κυ-
ριότερα επιγραμματικά. Και δεν
έφταναν τα πιο πάνω, έχουμε και
την κρατική ευωχία για ικανοποί-
ηση κάθε αιτήματος που βάζει το
χεράκι του στα δημόσια οικονομικά
χωρίς καμία έννοια, πέραν της λε-
κτικής διατύπωσης ανησυχιών,
για εκτροχιασμό τους.

Παρά τη συγχορδία όλων των
πιο πάνω προκλήσεων, η κτημα-
ταγορά σημείωσε άλματα ανόδου
το 2021, το 2022 και το 2023. Το
2023 ήταν όμως περισσότερο έτος
συντήρησης των επιδόσεων του
2022 που –υπενθυμίζω– ήταν η
καλύτερη χρονιά από πολλές από-
ψεις μετά από πάρα πολλά χρόνια.
Άρα κάποιος θα μπορούσε να ισχυ-
ριστεί ότι αφού το 2023 ήταν έτος
συντήρησης του 2022, ήταν και
αυτή μια από τις καλύτερες χρονιές.

Η συνολική εικόνα του 2023
τείνει να συμφωνεί με αυτή την
προσέγγιση. Όμως, οφείλουμε να
αναδείξουμε κάποια σημαντικά
στοιχεία που ζωγράφισαν αυτή
την εικόνα. Η Λάρνακα είναι η κα-
θαρή νικήτρια αυτής της πορείας
σε σχετικούς όρους αφού κατά-
φερνε να ελκύει συνεχώς αυξανό-
μενους αριθμούς επενδυτών/αγο-
ραστών, με αποτέλεσμα να βλέ-
πουμε νέες προσθήκες αναπτύξεων
με σαφώς αναβαθμισμένο προϊόν
και σε τιμές πρωτόγνωρες για τη
Λάρνακα. Ανάλογη πορεία με τη
Λάρνακα αλλά σε ελαφρώς μικρό-
τερη κλίμακα ήταν αυτή της Πάφου
και σε ακόμη μικρότερη κλίμακα

αυτή της Αμμοχώστου. Όμως και
οι τρεις επαρχίες έδειξαν ότι μπο-
ρούν να ανέβουν κατηγορία –ακό-
μη και κατηγορίες– στην προσφο-
ρά καλύτερου και αναβαθμισμένου
real estate.

Η Λευκωσία ήταν, είναι και θα
παραμείνει ένας σοβαρός επενδυ-
τικός προορισμός. Η ανάπτυξη
των τομέων της τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης και της υγείας έχει δώ-
σει μια σοβαρή ώθηση τόσο με
την επαναβαθμονόμηση του υφι-
στάμενου αποθέματος ακινήτων
όσο και με τον σχεδιασμό νέων
αναπτύξεων.

Μπορεί το μεγαλύτερο ποσοστό
του 2023 να βρήκε τη Λευκωσία
με μια στασιμότητα έως υποτονι-
κότητα, αλλά το τελευταίο τετρά-
μηνο ήταν σαφώς πιο δραστήριο
σε βαθμό που κάλυψε αρκετό από
το χαμένο έδαφος των προηγού-
μενων μηνών. Η Λευκωσία ανα-
μένεται να αλλάξει προς το θετι-
κότερο εντός της επερχόμενης
διετίας με την ολοκλήρωση ση-
μαντικών έργων υποδομής αλλά
και ιδιωτικών έργων που θα λει-
τουργήσουν ως πόλος έλξης νέων
σημαντικών επενδύσεων κάθε κλί-
μακας.

Η Λεμεσός είχε μονοπωλήσει

το ενδιαφέρον στην αγορά των
ακινήτων όλο αυτό το διάστημα
–είτε υπήρχε κάτι θετικό να ειπω-
θεί ή κάτι αρνητικό. Η ουσία είναι
πως κάποιες εκατοντάδες αγορα-
στών άλλαξαν προς τον υπερθετικό
βαθμό τις ζωές κάποιων δεκάδων
Λεμεσιανών, αλλάζοντας συνάμα
προς το χειρότερο τις ζωές σχεδόν
όλων των υπόλοιπων Λεμεσιανών.
Με το συνεχές στέρεμα της πηγής
των Ρώσων αγοραστών και εσχά-
τως των Ισραηλινών αγοραστών,
βλέπουμε να παρατηρείται μια
κάμψη στις επιδόσεις της Λεμεσού
χωρίς αυτό να σημαίνει πως το
φαινόμενο θα καταστεί μόνιμο. Η
Λεμεσός είναι άρρηκτα δεμένη με
τις γεωπολιτικές εξελίξεις στην
περιοχή. Αν αυτές τραβήξουν σε

βάθος χρόνου τότε είναι αναμε-
νόμενο πως θα υπάρξει σοβαρό
πρόβλημα. Αν από την άλλη η κα-
τάσταση αλλάξει προς αποκλιμά-
κωση των εντάσεων τότε τα πράγ-
ματα μπορεί να μην εξελιχθούν
σε τόσο προβληματικά.

Όμως πέραν των πιο πάνω δια-
πιστώσεων πρέπει να καταγρά-
ψουμε και τα ακόλουθα:

Ενώ πήγαινε να σημειωθεί μια
σχετική αποκλιμάκωση στο κόστος
υλικών βλέπουμε πως επανέρχον-
ται στην επιφάνεια προβλήματα
στην εφοδιαστική αλυσίδα που
πηγάζουν από την αλλαγή ή ακύ-
ρωση δρομολογίων στη ναυσιπλοΐα
εξαιτίας των εχθροπραξιών. Αυτή
η αρνητική εξέλιξη θα έχει ως απο-
τέλεσμα την αύξηση στο κόστος

των υλικών αλλά και στον χρόνο
παράδοσής τους. Η αύξηση στο
κατασκευαστικό κόστος δημιουρ-
γεί σοβαρά προβλήματα σε έργα
που βρίσκονται υπό κατασκευή,
βάζει στον πάγο άλλα και ανεβάζει
το κόστος απόκτησης στέγης από
νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Ο τε-
λικός αποδέκτης αυτών των αυ-
ξήσεων είναι το πλατύ κοινό είτε
υπό την ιδιότητά του ως φορολο-
γούμενος, είτε σαν (επίδοξος) τε-
λικός χρήστης, ενώ οι κατασκευα-
στικές εταιρείες βίωσαν και βιώ-
νουν σοβαρά προβλήματα οικο-
νομικής βιωσιμότητας.

Η αύξηση στο κόστος κατα-
σκευής επηρεάζει τόσο τη ζήτηση
όσο και την προσφορά. Όταν έργα,
για παράδειγμα, μπαίνουν στον

πάγο είτε διότι το κόστος ήδη θε-
ωρείται ψηλό ή επειδή υπάρχει
αβεβαιότητα για το πού θα κατα-
λήξει, αυτό σημαίνει χαμηλότερη
προσφορά. Από την άλλη, η ζήτηση
μειώνεται επειδή οι αναθεωρημέ-
νες τιμές πώλησης είναι σε τέτοια
επίπεδα που για πολλούς είναι
αποτρεπτικές.

Μπορεί ο πληθωρισμός να έχει
περιοριστεί, αλλά στην προσπάθεια
αυτή τα επιτόκια έφθασαν σε ύψη
που αποθαρρύνουν την δανειοδό-
τηση και άρα την χρηματοπιστω-
τική επέκταση. Αυτό επηρεάζει
την απόκτηση στέγης από νοικο-
κυριά, παρόλο που οφείλουμε να
το πούμε πως κατά την τελευταία
διετία πολλές από τις συναλλαγές
έγιναν με ίδια κεφάλαια των αγο-
ραστών.

Κάτι άλλο που πρέπει να τονι-
στεί είναι πως στην προσπάθεια
της δημιουργίας κτιρίων υψηλής
ενεργειακής απόδοσης και πρά-
σινης μετάβασης, το κόστος που
ξέραμε πριν κάποια χρόνια ή που
ονειρευόμαστε θα μείνει για πάντα
στα όνειρά μας. Το κόστος αυτής
της μετάβασης είναι τεράστιο και
γι’ αυτό να μην αναμένει κανείς
πως το κατασκευαστικό κόστος
θα μειωθεί. Αντίθετα θα αυξάνεται
και μαζί του θα αυξάνονται και οι
τιμές του real estate –όπως άλλω-
στε και οι τιμές τόσων άλλων προ-
ϊόντων.

Συνεπώς η αγορά θα πρέπει να
αυτορυθμιστεί και αυτό σημαίνει
πως πολλοί από εμάς θα πρέπει
να αναθεωρήσουμε τα θέλω και
τις απαιτήσεις μας και να δούμε
τη ζωή υπό τον νέο φακό που μας
κάνουν δώρο τα νέα δεδομένα.

Το 2024 λοιπόν είναι και δίσεκτο
και έρχεται με προκλήσεις και αβε-
βαιότητα. Παρόλα αυτά, σας εύ-
χομαι να το απολαύσετε!

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Η κτηματαγορά σημείωσε άλματα ανόδου το 2021, το 2022 και το 2023. Το 2023 ήταν όμως περισσότερο έτος συν-
τήρησης των επιδόσεων του 2022 που ήταν η καλύτερη χρονιά από πολλές απόψεις μετά από πάρα πολλά χρόνια.

<<<<<<

Η Λάρνακα κατάφερνε
να ελκύει συνεχώς αυ-
ξανόμενους αριθμούς
επενδυτών/αγορα-
στών, με αποτέλεσμα
να βλέπουμε νέες προ-
σθήκες αναπτύξεων με
σαφώς αναβαθμισμένο
προϊόν και σε τιμές
πρωτόγνωρες για την
επαρχία.



Ανάκληση προϊόντος
Τι μπορεί να συμβεί όταν ένα ζευγάρι αποκτήσει νέο ρομπότ «για τα Χριστούγεννα»; Ενα διήγημα γραμμένο για την «Κ»

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Η σοφία που ’χε παραχθεί επιστη-
μονικά τις τελευταίες δεκαετίες 
απ’ την ανθρωπότητα συνοψιζό-
ταν σε 24 λέξεις: «Να τρώτε, όχι 
υπερβολικά, κυρίως λαχανικά, 
κι αν θέλετε να ζήσετε περισσό-
τερο φροντίστε τις σχέσεις σας 
και προς θεού, μην εμπιστεύε-
στε τυφλά τα ρομπότ». Φυσικά, 
η ανθρωπότητα έκανε ακριβώς 
τα αντίθετα. Μια ανεξέλεγκτη 
πανδημία παχυσαρκίας, μοναξιάς 
και απόλυτης εξάρτησης απ’ τα 
αυτοματοποιημένα συστήματα, 
ταλαιπωρούσε εδώ και χρόνια 
τον πλανήτη. Η λύση ήταν για 
μια ακόμη φορά ένα νέο και απα-
στράπτον ρομπότ.

Οι βιτρίνες των καταστημάτων 
της MUSK ήταν πάντοτε μινιμα-

λιστικές, όπως και το πασίγνωστο 
λογότυπο της εταιρείας, το περί-
φημο «μισόκλειστο μάτι». Περι-
είχαν ένα μόνο στοιχείο κι αυτό 
πάντοτε ήταν αρκετό. Τη δεδο-
μένη στιγμή, σ’ όλα τα σημεία 
πώλησης δέσποζε ένα γιγάντιο 
μάτι, σύμβολο που παρέπεμπε 
στον πανόπτη οφθαλμό, κι ήταν 
ουσιαστικά η μεγέθυνση της κά-
μερας που δέσποζε στο κέντρο 
του κεφαλιού του Μπάρτον, του 
τελευταίου ρομποτικού μοντέλου 
της MUSK. Η εταιρεία υπερασπι-
ζόταν σταθερά την απλότητα και 
γι’ αυτό επέμενε να κατασκευάζει 
μονόφθαλμα ρομπότ. «∆εν υπάρ-
χει κανένας λόγος να φτιάχνουμε 
ανθρωπόμορφα Αυτόματα», εί-
χε δηλώσει στην πρώτη παρου-
σίαση προϊόντος ο ιδρυτής της 
MUSK, X. Πιθανώς αυτός ήταν 

ο λόγος της παγκόσμιας επιτυ-
χίας τους, κι ο λόγος που όλοι εί-
χαν εναποθέσει τις ελπίδες τους 
σ’ αυτό.

Αναμονή και αγωνία
Οι πιστοί της εταιρείας περίμε-

ναν το νέο ρομπότ πάνω από μια 
τριετία. «Φέτος τα Χριστούγεννα 
μπορεί να είσαι εσύ αυτό/ή/ός 
που θα πάρει σπίτι του το Μπάρ-
τον», δήλωσε σε αποκλειστική 
συνέντευξη ο X, «θα διατεθούν 
με κλήρωση 195 ρομπότ σ’ όλο 
τον κόσμο, ένα για κάθε χώρα». 
Την ίδια επικοινωνιακή τακτική 
ακολούθησε η εταιρεία και στο 
προηγούμενο μοντέλο, με απο-
τέλεσμα η ζήτηση στη συνέχεια 
να εκτοξευθεί. 

Στην Ελλάδα το Μπάρτον κλη-
ρώθηκε στην Ιριδα Ατγούντη, 59, 
και τον Αλέξανδρο Γκαρλάντη, 
64. Πολλά νεότερα ζευγάρια απο-
γοητεύτηκαν, καθώς πίστευαν 
ότι η κλήρωση θα ευνοούσε μια 
οικογένεια με παιδιά. Το νέο ρο-
μπότ είχε διαφημιστεί ως ο από-
λυτος οικιακός βοηθός: «∆εν θα 
χρειαστεί ποτέ ξανά να αδειά-
σετε το πλυντήριο των πιάτων, 
να ετοιμάσετε υγιεινό φαγητό ή 
να πάτε για ψώνια» έλεγε το δι-
αφημιστικό. Τους παραδόθηκε 
αθόρυβα τρεις μέρες πριν από 
τα Χριστούγεννα, κι ήταν σαν 
εκείνη τη στιγμή να πυροδοτού-
νταν συνάψεις που ανέμεναν μέ-
σα τους λανθάνουσες για δεκαε-
τίες ολόκληρες.  

Hθελαν κι οι δυο τους διακαώς 
ένα παιδί εδώ και χρόνια. Τους 
έλεγαν ότι δεν ήταν τυχεροί. Η 
Iριδα είχε υπερβεί την ηλικία κα-
τά την οποία θα ήταν ασφαλές 
να αποπειραθεί έναν νέο κύκλο 
εξωσωματικής γονιμοποίησης. 
Είχαν αποκλείσει την παρένθε-
τη μητρότητα, τους απωθούσε η 
σκέψη κάποιας συναλλαγής, κι 
ήταν πια πολύ μεγάλοι για να υιο-
θετήσουν. Eγιναν ανάδοχοι ενός 
προσφυγόπουλου απ’ τη Συρία, 
μα μια μέρα εμφανίστηκε ένας 
αδελφός που ζούσε στη Γερμα-
νία κι η μικρή Λάμα έφυγε μαζί 

του – πληγώνοντάς τους πολύ. 
Θα μπορούσε κάποιος να χα-

ρακτηρίσει το ζευγάρι υπερβολι-
κά ευσυνείδητο. Ο Αλέξανδρος 
εργαζόταν σε τράπεζα κι ετοιμα-
ζόταν να συνταξιοδοτηθεί, και η 
Iριδα διατηρούσε έναν μικρό αλ-
λά κομψό χώρο ευεξίας. Ο γάμος 
τους είχε αντέξει πολλές κακοκαι-
ρίες. Τώρα, με το νέο ρομπότ, εί-
χαν την ευκαιρία να μεταδώσουν 
γενναιόδωρα όσα τους είχε διδά-
ξει η ζωή.

Η επιλογή του συγκεκριμέ-
νου ζευγαριού δεν ήταν καθό-
λου τυχαία. Η MUSK είχε βάλει 
στην κλήρωση μια δεκάδα ζευ-
γαριών ανά χώρα, με τη σκέψη 
ότι τα προνομιούχα ζευγάρια θα 
εκπαίδευαν το Μπάρτον με τις 
σωστές αξίες. Τις πρώτες ώρες με 
το «ωραιότερο χριστουγεννιάτι-
κο δώρο της ζωής τους» στο σπίτι 
τους είχαν χαρά, αλλά και αγωνία. 
Του παραχώρησαν ένα ολόκληρο 
δωμάτιο για να έχει τον προσω-
πικό του χώρο και το ξενάγησαν 
προσεκτικά στην υπόλοιπη οικία. 
Του σύστησαν τον γάτο τους, τον 
Ασίμοφ, και πέρασαν το πρώτο 
βράδυ μαζί του στον καναπέ συ-
ζητώντας ενθουσιωδώς. Αρχικά, 
το Μπάρτον κυρίως άκουγε. Στα-
διακά η συζήτηση μεταξύ των 
τριών άρχισε να αποκτάει ρυθμό 
και στο τέλος έφτασαν να κάνουν 
όλοι μαζί σχέδια για τις καλοκαι-
ρινές τους διακοπές και για την 
κοινή συμμετοχή τους σε εθε-
λοντικές δράσεις. Ο Αλέξανδρος 
ανακάλυψε ότι το Μπάρτον ήταν 
Παναθηναϊκός κι ότι μπορούσε να 
του παρέχει προσωποποιημένο 
σχολιασμό σε κάθε παιχνίδι που 
θα έβλεπαν μαζί. Η Iριδα έμαθε 
ότι θα μπορούσε να μαγειρεύ-
ει μαζί του συνταγές πασίγνω-
στων σεφ. Ισως η ατεκνία τους 
τελικά να ήταν ευλογία. Αυτό το 
πλάσμα μπορούσε να τους φέρει 
ευτυχία. Ηταν ακριβώς αυτό που 
ήθελαν, αλλά δεν ήξεραν έως τώ-
ρα πώς να το ζητήσουν. Εξαιτίας 
των Αυτομάτων αυτού του είδους, 
η ανθρωπότητα θα είχε λαμπρό 
μέλλον μπροστά της.

Το πρωί των Χριστουγέννων 
το ζευγάρι είπε να τηρήσει την 
παράδοση βάζοντας κάτω απ’ το 
χριστουγεννιάτικο δέντρο ένα μι-
κρό δώρο για το Μπάρτον. Ηταν 
ένας ειδικός μαγνήτης που έμα-
θαν ότι άρεσε πολύ στα ρομπότ. 
Το Μπάρτον πήρε στα χέρια του 
το κομψό πακέτο και το εκσφεν-
δόνισε στον τοίχο. Ο Αλέξανδρος 
έκανε το λάθος να χαρακτηρίσει 
το ρομπότ «απείθαρχο», γεγο-
νός που το εξόργισε τόσο ώστε 
να γκρεμίσει με μια κίνηση το 
χριστουγεννιάτικο δέντρο. Μά-
ταια προσπάθησε με τα λόγια 
το ζευγάρι να το καθησυχάσει. 
Το Μπάρτον συνέχισε να τους 
προκαλεί. Εφτασε στο σημείο να 
σπάσει μια μικρή προτομή του 
Πλάτωνα που είχε κληρονομή-
σει ο Αλέξανδρος απ’ τον παππού 
του. Ο άνδρας δεν κρατήθηκε και 
το μάλωσε αυστηρά, υψώνοντας 
τον τόνο της φωνής του κι απει-
λώντας ότι θα πατήσει το κουμπί 
OFF. Η Ιριδα έβαλε τα κλάματα 
κι ενώ προσπαθούσαν να ανα-
κτήσουν την ψυχραιμία τους, το 
Μπάρτον τούς παρατηρούσε με 
το κάμερα-μάτι του μειδιώντας 
με χαιρεκακία. 

Αφού ηρέμησαν όλοι, το ζευ-
γάρι απολογήθηκε για την έλ-
λειψη ψυχραιμίας και τότε το 
Μπάρτον άρχισε να τρεκλίζει, να 
σκοντάφτει και να πέφτει κάτω, 
εκδηλώνοντας με κάθε αφορμή 
μια καθολική αδυναμία να επιτε-
λέσει την παραμικρή εντολή. Σε 
πλήρη σύγχυση, το ζευγάρι ήταν 
έτοιμο να πειστεί ότι το Μπάρτον 
ήταν ελαττωματικό. 

Αλλά ακόμη δεν είχαν δει τί-
ποτα. 

«Οχι»
Σκέφτηκαν να το βάλουν στην 

πρίζα, θεωρώντας ότι ίσως για το 
πρόβλημα να ευθυνόταν η έλ-
λειψη φόρτισης, μα το Μπάρτον 
αρνήθηκε να το ακουμπήσουν. 
Σ’ ό,τι κι αν του έλεγαν, εκείνο 
έφερνε σθεναρή αντίρρηση. Το 
ρομπότ είχε μεταμορφωθεί σ’ 
έναν Μπάρτλεμπι πολύ πιο αγε-

νή απ’ τον ήρωα του Μέλβιλ. «Θέ-
λεις να πάμε μια βόλτα;», το ρω-
τούσαν. «Οχι». «Θέλεις να δεις 
ταινία;». «Οχι». «Τι θέλεις;». «Να 
πεθάνετε». 

Το ζευγάρι θυμήθηκε όλες τις 
δυστοπικές ταινίες με τα εξεγερ-
μένα ρομπότ που ’χε δει κι ήξερε 
ότι είχε έρθει η ώρα να επικοινω-
νήσουν με τη MUSK. Οταν όμως 
η Ιριδα επιχείρησε να καλέσει τη 
γραμμή βοήθειας της εταιρείας, 
συνειδητοποίησε ότι το Μπάρτον 
τούς είχε κόψει τις επικοινωνίες 
με τον έξω κόσμο. Αμέσως μετά, 
στην απέλπιδα προσπάθειά του 
να το σβήσει, ο Αλέξανδρος τραυ-
ματίστηκε στο πόδι σοβαρά. Το 
Μπάρτον κλείδωσε τις ηλεκτρονι-
κές κλειδαριές του σπιτιού, πήρε 
τον Ασίμοφ αγκαλιά και τον χάι-
δευε γελώντας μοχθηρά. Σε από-

γνωση πλέον, το ζευγάρι έκανε 
μια ύστατη απόπειρα να σώσει 
τουλάχιστον τη γάτα απ’ τα χέ-
ρια του ρομπότ, αλλά εκείνο με 
περισσή επιδεξιότητα τους αφό-
πλισε αμέσως, προκαλώντας τους 
αφόρητο πόνο και φόβο.  

Ηταν κι οι δυο τους στο πάτω-
μα, αποκαμωμένοι, όταν άνοιξε 
ξαφνικά η πόρτα του διαμερί-
σματός τους κι εισέβαλαν μέσα 
τρεις ψηλοί μουσάτοι, με μαύ-
ρες φόρμες που έφεραν το λο-
γότυπο της MUSK στη θέση της 
καρδιάς. «Ηρθαμε να παραλά-
βουμε το Μπάρτον», είπε ο επι-
κεφαλής της ομάδας, «σ’ αυτές 
τις περιπτώσεις το προϊόν ανα-
καλείται αυτόματα. Λυπούμαστε 
πολύ, αλλά αποτύχατε στο τεστ 
υποψηφίων ιδιοκτητών. Τα κά-
νατε όλα λάθος».

Ενα γιγάντιο μάτι, σύμβολο που παρέπεμπε στον πανόπτη οφθαλμό, δέσποζε σε όλα τα σημεία πώλησης της MUSK. Ουσιαστικά ήταν η κάμερα που δέσποζε στο κέντρο του κεφαλιού του Μπάρτον, του τελευταίου ρομποτικού μοντέλου της.

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Το νέο ρομπότ είχε διαφημιστεί ως
ο απόλυτος οικιακός βοηθός: «Δεν θα 

χρειαστεί ποτέ ξανά να αδειάσετε
το πλυντήριο των πιάτων, να 

ετοιμάσετε υγιεινό φαγητό ή να πάτε 
για ψώνια», έλεγε το διαφημιστικό.

Το Μπάρτον είχε μεταμορφωθεί
σ’ έναν Μπάρτλεμπι πολύ πιο αγενή 
απ’ τον ήρωα του Μέλβιλ. «Θέλεις
να πάμε μια βόλτα;», το ρωτούσαν. 
«Οχι». «Θέλεις να δεις ταινία;».
«Οχι». «Τι θέλεις;». «Να πεθάνετε». 

ΚΥΡΙΑΚΗ 31 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023
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24.12-30.12.23

Η Fresh Target Theatre Ensemble και το 
Sputnik in Orbit ανακοινώνουν την παράτα-
ση των παραστάσεων για το έργο «Η Τελευ-
ταία Μαγνητοταινία του Κραπ» του Σάμιουελ 
Μπέκετ, σε σκηνοθεσία Πάρι Ερωτοκρίτου. 
Για περισσότερα από σαράντα χρόνια, ανήμε-
ρα των γενεθλίων του, ο Κραπ ένας άσημος 
και μοναχικός συγγραφέας, ηχογραφεί τα 
κυριότερα συμβάντα της ζωής του από την 
χρονιά που πέρασε. Αυτές τις ηχογραφήσεις 
τις αρχειοθετεί λεπτομερώς, δημιουργώντας 
ένα μεγάλο αρχείο «περασμένων ημερών». 

Την ημέρα των 69ων γενεθλίων του, ο Κραπ, 
αποφασίζει να ακούσει ξανά μια συγκεκρι-
μένη μαγνητοταινία - αυτήν που ηχογράφησε 
την ημερα των 39ων γενεθλίων του, τριάντα 
χρόνια πριν. Ερμηνεύουν: Στέλιος Ανδρονί-
κου και Πάρις Ερωτοκρίτου. Συμμετέχει ο Νί-
κος Χαραλάμπους. Ημερομηνίες επόμενων 
παραστάσεων, 20, 21, 26, 27, 28 ∆εκεμβρί-
ου, ώρα 8:30 μ.μ. και 3, 4, 10, 11 Ιανουαρίου 
2024, ώρα 8:30 μ.μ. Sputnik in Orbit, Άρεως 
26, Λευκωσία. Πληροφορίες και κρατήσεις 

70007705, 99846645.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Η Τελευταία Μαγνητοταινία του Κραπ»

ΜΟΥΣΙΚΗ

Μίλτος Πασχαλίδης
στο Ριάλτο
  O Μίλτος Πασχαλίδης επιστρέφει 
μετά από χρόνια στο Ριάλτο και λίγο 
πριν «κλείσει» 30 χρόνια στη δισκο-
γραφία, θυμάται τους σημαντικό-
τερους σταθμούς της πορείας του, 
πολύ γνωστά τραγούδια του, δίπλα 
σε πιο προσωπικά και σε ρυθμούς 
άλλοτε ροκ και άλλοτε πιο παραδοσι-
ακούς. Μαζί του οι μουσικοί: Θύμιος 
Παπαδόπουλος, Πάρις Περυσινάκης, 
Γιάννης Μπελώνης, Νίκη Γρανά. Πέ-
μπτη 4 Ιανουαρίου, ώρα 8:30 μ.μ. 
Θέατρο Ριαλτο, Ανδρέα ∆ρουσιωτη 
17, Λεμεσός. Πληροφορίες 77777745, 

www.rialto.com.cy

ΠΑΙΔΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ

«Ο μολυβένιος στρατιώτης»
Συνεχίζονται οι παραστάσεις του 
ΘΟΚ «Ο μολυβένιος στρατιώτης» 
του Χανς Κρίστιαν Άντερσεν, σε 
διασκευή της Άνδρης Θεοδότου 
και σκηνοθεσία της Λέας Μαλένη 
στη Λευκωσία. Ο «Μολυβένιος 
στρατιώτης» είναι μια τρυφερή 
ιστορία που έχει περάσει από γε-
νιά σε γενιά χωρίς να χάσει όλα 
εκείνα τα στοιχεία που την καθι-
στούν διαχρονική. Ένα έργο που 
μιλά στην καρδιά και στο μυαλό. 
Μια θαυμάσια αλληγορία για τον 
φθόνο, τον σεβασμό, τη διαφο-

ρετικότητα, τη δύναμη της θέλη-
σης και την αλληλεγγύη. Για τη 
δύναμη που μας δίνει η αγάπη, 
ώστε να ξεπερνάμε τις δοκιμα-
σίες της ζωής. Ο Ντάνιελ έχει 
τα γενέθλιά του και ο πατέρας 
του του κάνει δώρο έξι μολυβέ-
νια στρατιωτάκια. Ένα από αυτά 
τα στρατιωτάκια, όμως, δεν έχει 
πόδι. Ενώ το αγόρι κοιμάται, τα 
παιχνίδια του ξυπνούν και ο στρα-
τιώτης με το ένα πόδι γνωρίζει 
μια χάρτινη μπαλαρίνα - έρωτας 
με την πρώτη ματιά. Παίζουν οι 

Χάρης Αττώνης, Λουκάς Ζήκος, 
Μικαέλλα Θεοδουλίδου, Μάριαν 
Κυπριανού, Ανδρέας Λόντου, Μα-
ριλύ Μήλια, Γιάννης Μίνως, Αν-
δριανή Νεοκλέους, Ανδρέας Πα-
ράσχος. Παραστάσεις Κυριακές 
στις 10:30 (εκτός των επίσημων 
αργιών), Πέμπτη 28 ∆εκεμβρίου, 
Τετάρτη 3 Ιανουαρίου 2024 και 
Πέμπτη 4 Ιανουαρίου 2024 στις 
6:00 μ.μ. Κυριακή 3 ∆εκεμβρίου 
στις 11:00 π.μ. Πληροφορίες - Ει-

σιτήρια Ταμείο του Θεάτρου ΘΟΚ, 

τηλ. 77772717, www.thoc.org.cy

Η γκαλερί Stand in Line σας παρουσιάζει τη 
νέα δουλειά του καταξιωμένου καλλιτέχνη 
Κωνσταντίνου Γιαννικούρη. Ο Κωνσταντίνος 
Γιαννικούρης είναι ένας από 
τους πιο καταξιωμένους Κύ-
πριους καλλιτέχνες που ζουν 
και εργάζονται στο εξωτερι-
κό. Έχει σπουδάσει ζωγραφι-
κή στη Σχολή Καλών Τεχνών 
(Ecole des Beux–Arts) στο Πα-
ρίσι. Εκτός από τη ζωγραφική, 
ο Γιαννικούρης ασχολείται επίσης με το ταπι-
σερί, το ψηφιδωτό και το φρέσκο. Ο καλλιτέ-
χνης ζει και εργάζεται στη Γαλλία. Η ζωγρα-
φική του Γιαννικούρη είναι ζωηρή και λυρική. 

Τα χρώματα είναι λαμπρά και διαφανή, ακόμη 
κι ένα σημάδι πινέλου μπορεί να δηλώνει μια 
μορφή, ένα όριο προς τη μορφή, μια υποβολή 

πολλών πραγμάτων.  Οι χρω-
ματικές κηλίδες και οι δου-
λεμένες επιφάνειες επιπλέ-
ουν του κανναβάτσου, σαν να 
περικυκλώνουν τις εικόνες 
μέσα στο ίδιο τους το μυστή-
ριο, όπου μια λεπτή, ευαίσθη-
τη, γραμμή έχει ένα πρόσω-

πο γυρισμένο προς την αρχαιότητα. Γκαλερί 
Stand in Line, Μετοχίου 26Α, Άγιος Ανδρέ-
ας, Λευκωσία. ∆ιάρκεια: μέχρι 13 Ιανουαρίου 
2024. Πληροφορίες 9941200. 

ΕΚΘΕΣΗ

Stand in Line: Κωνσταντίνος Γιαννικούρης
ΕΚΘΕΣΗ

«Future is Νow»
Η Isnotgallery υποδέχεται την πιο 
«ζέστη» και αγαπημένη γιορτή του 
χρόνου με μια σειρά εξαιρετικών 
έργων τέχνης, από καταξιωμένους 
Κύπριους και Έλληνες καλλιτέχνες. 
Έργα σύγχρονης ζωγραφικής, γλυ-
πτικής και κεραμικής, επιλεγμέ-
να από την ομάδα της Isnotgallery, 
συνθέτουν μια μικρή εικόνα των 
τάσεων της σύγχρονης εικαστικής 
δημιουργίας. Καθ’ όλη τη διάρ-
κεια των εορτών στο πωλητήριό 
της γκαλερί θα διατίθενται έργα 
μικρών διαστάσεων σε χαμηλές τι-
μές, ιδανικά για χριστουγεννιάτικα 

δώρα. Συμμετέχουν οι καλλιτέχνες: 
Χαρούλα Νικολαΐδου, Χριστίνα Πα-
παϊωάννου, Αντρέας Σκουφάρης, 
Κωνσταντίνος Στεφάνου, Έλενα 
Τσιγαρίδου, Άντρος Ευσταθίου, 
Θέκλα Παπαδοπούλου, Ελένη Κιν-
δύνη. Επιμέλεια έκθεσης Άντρος 
Ευσταθίου. ∆ιάρκεια έκθεσης 
έως 7 Ιανουαρίου. Πληροφορίες 

99569498, art@isnotgallery.com

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Εορταστική 
ομαδική
έκθεση

Η Γκαλερί Γκλόρια παρου-
σιάζει την καθιερωμέ-
νη εορταστική εικαστι-
κή ομαδική έκθεση. Στην 
έκθεση συμμετέχουν με 
μικρά έργα κατάλληλα και 
για δώρα οι Ευγενία Βα-
σιλούδη, Johannes Van 
Vugt, Γιώργος Γαβριήλ, 
∆ώρος Ηρακλέους, Σταύ-
ρος Κίκας, ∆έσποινα Νι-
κολαΐδου, Γιάννα Νικολά-
ου, Λευτέρης Ολύμπιος, 
Μάριον Πασχάλη, Μυρώ 
Σκαπούλλη, Όλγα Σπα-
νού. Η έκθεση θα ανοίξει 
την Πέμπτη 28 ∆εκεμ-
βρίου 2023 και θα πα-
ραμείνει ανοικτή μέχρι 
τις 5 Ιανουάριου 2024. 
Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνω-
νος Σώζου 3, Λευκωσία. 
Πληροφορίες 22762605, 

gloriagallery1@gmail.com

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

H
ταν Μάρτιος του 2012 όταν διασταυρω-
θήκαμε με τον Βόλφγκανγκ Σόιμπλε 
στη Neue Nationalgalerie, στη μεγάλη 

αναδρομική έκθεση του Γκέρχαρντ Ρίχτερ. 
Η συνάντηση, μαζί με τη συνάδελφο Κική 
Τριανταφύλλη, ήταν εντελώς τυχαία, βρι-
σκόμασταν στο Βερολίνο για δουλειά και 
επισκεφθήκαμε την Πινακοθήκη για να 
δούμε τα εντυπωσιακά έργα του σπουδαί-
ου Γερμανού (Ανατολικογερμανού για την 
ακρίβεια) καλλιτέχνη. Κυριακή πρωί, όπως 
καταγράφω στο ρεπορτάζ («Κ», 14/3/2012), 
κόσμος πολύς, τίποτα όμως δεν πρόδιδε ότι 
ανάμεσα στο κοινό βρισκόταν ένα κορυ-
φαίο στέλεχος της γερμανικής κυβέρνησης, 
ο ομοσπονδιακός υπουργός Οικονομικών 
Βόλφγκανγκ Σόιμπλε. «Ούτε κανάλια, ούτε 
παρατρεχάμενοι, κουστωδία, ή η διεύθυν-
ση και το προσωπικό της Πινακοθήκης επί 
ποδός, συνωστισμός γύρω από τον απρό-
βλεπτο επισκέπτη. Συνοδευόμενος από τη 
σύζυγό του, και τη διακριτική παρουσία 
δύο ανδρών της προσωπικής του ασφάλει-
ας, αναμειγνυόταν με τον κόσμο, επέλεγε 
το έργο που ήθελε περισσότερο να επεξερ-
γαστεί, απομακρυνόταν, πλησίαζε, άλλαζε 
κατεύθυνση σαν να αναζητούσε κάτι συ-
γκεκριμένο που είχε επισημάνει από προ-
ηγούμενη επίσκεψη». Πράγματι. ∆ιαπιστώ-
σαμε, σε μια σύντομη συνομιλία που είχαμε 
μαζί του, ότι ήταν φίλος του Ρίχτερ, γνώριζε 
και σχολίασε τη μοναδικότητά του, αυτό το 
μείγμα αφηρημένης τέχνης και φωτορεα-
λισμού. Στην εφημερίδα δημοσιεύτηκε και 
φωτογραφικό ενσταντανέ, που τραβήξαμε 
με άδειά του. Συγκράτησα όχι μόνο την 
άνεσή του να ελίσσεται με το αναπηρικό 
αμαξίδιο ανάμεσα στον κόσμο, αλλά και 
τον τρόπο που «αφομοιώθηκε», που έγι-
νε μέρος ενός πολιτιστικού γεγονότος χω-
ρίς διακεκριμένο ρόλο. Ο θάνατός του την 
περασμένη Τρίτη, ανακάλεσε στη μνήμη 

αυτό το περιστατικό: την επίσκεψη ενός 
μεγαλοσχήμονος πολιτικού σε χώρο πολι-
τισμού όχι ως κατ’ εξαίρεση συμβάν, ούτε 
ως επικοινωνιακό τέχνασμα.

Από τους Ελληνες πολιτικούς της Μετα-
πολίτευσης είναι σπάνιες οι περιπτώσεις 
όσων είχαν μια «οργανική» σχέση με την 
τέχνη. Αν εξαιρέσει κανείς τον Κώστα Ση-
μίτη, θα δυσκολευτεί πολύ να θυμηθεί προ-
βεβλημένα πρόσωπα κυβερνήσεων να επι-
σκέπτονται μουσεία, να παρευρίσκονται σε 
θεατρικές παραστάσεις ή συναυλίες χωρίς 
να υπάρχει «αποχρών» λόγος (με την έννοια 
της υποχρέωσης κυρίως, όχι της σοβαρότη-
τας), όπως επέτειοι ή διάσημοι καλλιτέχνες. 
Πάνε δηλαδή κάπου επειδή πρέπει, όχι επει-
δή το επιθυμούν ή θα το επιλέξουν ως έξοδο. 
Συνήθως, δε, τα επιτελεία προτείνουν την 
παρουσία σε κάποιο γεγονός ή εκδήλωση 
με κριτήριο το «επικοινωνιακά ωφέλιμο». Κι 
αν ο αντίλογος επικεντρώνεται στον φόρτο 
του προγράμματος ή στις μεγάλες πιέσεις 
που υφίστανται, εκεί ακριβώς επικεντρώνε-
ται και η επισήμανση: η αποφόρτιση δεν 
διοχετεύεται μέσα από ένα δημόσιο θέαμα 
ή ακρόαμα. Οι πολιτικές ηγεσίες βοηθούν 
και ως υπόδειγμα. Το γούστο τους διαμορ-
φώνει αισθητική. Η διά ζώσης επαφή δεν 
υποκαθίσταται από αναρτήσεις στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης. Η σχέση με την τέ-
χνη είναι «σωματική», ενσαρκώνεται, δεν 
περιγράφεται μόνο σε συνεντεύξεις για 
το τι βιβλία διαβάζουν, για παράδειγμα. Η 
ατμόσφαιρα κάθε δημόσιου προσώπου εί-
ναι ορατή, «χειροπιαστή». Βλέπεις τον τά-
δε ή τη δείνα πολιτικό σε μια αίθουσα και 
αντιλαμβάνεσαι πλήρως τη σχέση με το θέ-
αμα. Αν του/της είναι οικείο αυτό που πα-
ρακολουθεί ή αν απλώς «παρευρίσκεται». 
Αν πρόκειται για ψυχική ανάγκη ή για ση-
μείωση στην ατζέντα των υποχρεώσεων.

«Ο Πομπιντού ήταν πεπεισμένος ότι θα 
άφηνε βαθύτερα το στίγμα του στην Ιστο-
ρία χάρη στο φερώνυμο Κέντρο Τεχνών και 
Πολιτισμού, και όχι εξαιτίας της εισόδου 
της Μεγάλης Βρετανίας στην Ε.Ε.», γρά-
φει ο Κλοντ Μολάρντ στο βιβλίο του «Πέ-
μπτη εξουσία - Πολιτισμική πολιτική από 
τον Μαλρό στον Λανγκ» (εκδ. Αγρα, 2014). 
Αντιστοίχως, για τον Μιτεράν μετρούσε η 
πυραμίδα του Λούβρου, ενώ ο Βαλερί Ζισκάρ 
ντ’ Εστέν άφησε πίσω του ημιτελή προεδρία 
διότι δεν αποπεράτωσε το Μουσείο Ορσέ.

Βέβαια, οι αναφορές παραμένουν ανώ-
φελες αν εξαντλούνται στις συγκρίσεις και 
μόνο. Κυρίως μετά θάνατον.

Στο μουσείο
με τον Σόιμπλε

Η σχέση με την τέχνη είναι 
«σωματική», ενσαρκώνεται, 
δεν περιγράφεται 
μόνο σε συνεντεύξεις.

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Συνέχεια στο θέμα της ελληνικής δι-
εκδίκησης των Γλυπτών του Παρθε-
νώνα έδωσε χθες η υπουργός Πολιτι-
σμού Λίνα Μενδώνη μιλώντας στον 
βρετανικό Guardian και λέγοντας ότι 
σε περίπτωση συμφωνίας οι αίθουσες 
του Βρετανικού Μουσείου δεν θα μεί-
νουν άδειες.   

«Εφόσον τα Γλυπτά επανενωθούν 
στην Αθήνα, η Ελλάδα είναι έτοιμη να 
οργανώσει περιοδικές εκθέσεις σημα-
ντικών αρχαιοτήτων που θα καλύψουν 
το κενό (σ.σ. στο Βρετανικό Μουσείο)», 
δήλωσε η Ελληνίδα υπουργός, επα-
ναλαμβάνοντας θέση που έχει διατυ-
πώσει στο πρόσφατο παρελθόν. Ερω-
τώμενη εάν η βρετανική πλευρά έχει 
ζητήσει συγκεκριμένες αρχαιότητες, η 
υπουργός απάντησε ότι οι συζητήσεις 
δεν έχουν φθάσει σε αυτό το σημείο. 
Χωρίς να υπεισέλθει σε λεπτομέρειες 
άφησε να εννοηθεί –κατά την εφημε-
ρίδα– ότι οι αρχαιότητες που θα ταξι-
δέψουν στη Βρετανία θα προσελκύ-
σουν μεγάλους αριθμούς επισκεπτών 
(«crowd pullers»).

«Θα γεμίσουν το κενό και θα ανα-
νεώνουν, συνεχώς, το ενδιαφέρον του 
διεθνούς κοινού στις αίθουσες με τις 
ελληνικές αρχαιότητες του Βρετανι-
κού Μουσείου», σημείωσε η κ. Μενδώ-
νη, προσθέτοντας ότι «οποιαδήποτε 
συμφωνία και οι λεπτομέρειές της θα 
είναι σε συμφωνία με την ελληνική 

αρχαιολογική νομοθεσία». Την προο-
πτική της πολιτιστικής συνεργασίας 
μεταξύ Ελλάδας και Βρετανικού Μου-
σείου, με τη διοργάνωση περιοδικών 
εκθέσεων αρχαιοτήτων μετά την επα-
νένωση των Γλυπτών του Παρθενώνα, 
η υπουργός τη διατύπωσε πριν από 
ένα μήνα μιλώντας στον ραδιοφωνικό 
σταθμό ΣΚΑΪ 100,3 (29/11/2023), στον 
απόηχο του διπλωματικού επεισοδί-
ου μεταξύ Κυριάκου Μητσοτάκη και 

Ρίσι Σούνακ. Οι δύο ηγέτες επρόκειτο 
να συναντηθούν στο Λονδίνο, αλλά 
ο Βρετανός πρωθυπουργός ακύρωσε 
τη συνάντηση με τον Ελληνα ομόλο-
γό του μετά τις δηλώσεις του κ. Μη-
τσοτάκη για τις ελληνικές διεκδική-
σεις στο BBC.     

Παρόμοιες θέσεις σχετικά με τη δι-
οργάνωση εκθέσεων ελληνικών αρχαι-
οτήτων έχουν εκφράσει τόσο ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης όσο και ο πρόεδρος 
του Βρετανικού Μουσείου Τζορτζ 

Οσμπορν, ο οποίος μάλιστα έχει ξε-
καθαρίσει περισσότερες από μία φορές 
τον τελευταίο χρόνο ότι προσπαθεί να 
πετύχει έναν «win win» συμβιβασμό 
με την Ελλάδα στο θέμα των Γλυπτών. 
Και δεν πτοείται –όπως έχει δηλώσει– 
από την αρνητική στάση της κυβέρ-
νησης Σούνακ, η οποία όμως πνέει τα 
λοίσθια ενόψει των βρετανικών εκλο-
γών. Ο Ελληνας πρωθυπουργός ωστό-
σο είχε πει κατά την επίσκεψή του 
στη βρετανική πρωτεύουσα ότι οι δι-
απραγματεύσεις δεν προχωρούν όσο 
γρήγορα θα ήθελε.    

Ενδιαφέρον παρουσιάζει το γεγονός 
ότι η κ. Μενδώνη ερωτώμενη από τη 
βρετανική εφημερίδα εάν θα ιδρυθεί 
κάποιο παράρτημα του Βρετανικού 
Μουσείου στο Μουσείο της Ακρόπο-
λης για την παρουσίαση των Γλυπτών 
σημείωσε ότι «δεν έχει γίνει τέτοια 
συζήτηση». Αξίζει να σημειωθεί ότι η 
ιδέα ενός ενδιάμεσου «πολιτιστικού 
ιδρύματος», αποτέλεσμα μιας συνερ-
γασίας των δύο πλευρών, προέρχεται 
από τον οργανισμό Parthenon Project 
που ασκεί πιέσεις για την εξεύρεση 
μιας συμβιβαστικής λύσης. Στο ρεπορ-
τάζ της η εφημερίδα σημειώνει ότι η 
βρετανική κοινή γνώμη τάσσεται υπέρ 
του ελληνικού αιτήματος και υπεν-
θυμίζει ότι σύμφωνα με δημοσκόπη-
ση της εταιρείας YouGov τον Ιούλιο, 
το 64% των Βρετανών τάσσεται υπέρ 
του επαναπατρισμού των Γλυπτών του 
Παρθενώνα.   

Η αίθουσα με τα Γλυπτά του Παρθενώνα 
στο Βρετανικό Μουσείο. Ο Guardian θυ-
μίζει ότι σύμφωνα με δημοσκόπηση της 
εταιρείας YouGov τον Ιούλιο, το 64% των 
Βρετανών τάσσεται υπέρ του επαναπατρι-
σμού τους.

«Δεν θα μείνουν άδειες οι αίθουσες του Βρετανικού Μουσείου»   

Εκθέσεις με ελληνικούς θη-
σαυρούς θα οργανώσει η Ελ-
λάδα εφόσον επιστρέψουν 
τα Γλυπτά, είπε η υπουργός 
Πολιτισμού της Ελλάδας κ. 
Λίνα Μενδώνη στην εφημε-
ρίδα Guardian.
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J. BRADFORD DELONG
Στον δρόμο προς την ουτοπία
μτφρ.: Κωστής Πανσέληνος
επιμ.: Χρήστος Κυθρεώτης

εκδ. Μεταίχμιο, 2023, σελ. 616

Toυ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΓΚΡΑΒΑ

Παραθέτοντας έναν λεξικογραφικό 
ορισμό της ουτοπίας («ένα φαντα-
στικό μέρος ή κατάσταση πραγμά-
των όπου όλα είναι τέλεια»), ο Τζ. 
Μπράντφορντ ΝτεΛονγκ, καθηγη-
τής Οικονομικών του Πανεπιστη-
μίου Μπέρκλεϊ της Καλιφόρνιας 
και αξιωματούχος στο αμερικανικό 
υπουργείο Οικονομικών επί προ-
εδρίας Μπιλ Κλίντον, συγγράφει 
μια πρωτότυπη όσο και ιδεολογικά 
διεισδυτική «οικονομική ιστορία» 
για τον μακρύ –όπως τον αποκα-
λεί– εικοστό αιώνα (σε αντιπαρα-
βολή με την ιστορία του βραχέος 
αιώνα 1914-1991 κατά τον Ερικ 
Χόμπσμπομ). Αρχίζει από το 1870, 
τότε που η ανθρωπότητα απέκτη-
σε τους θεσμούς για την τεχνολο-
γική και οργανωτική πρόοδο, βρί-
σκοντας τα κλειδιά στο τρίπτυχο 
«πλήρης παγκοσμιοποίηση, βιο-
μηχανικό εργαστήριο έρευνας και 
σύγχρονη εταιρεία», για να εξέλ-
θει από τη φυλακή της ακραίας 
φτώχειας, ανοίγοντας το μονοπάτι 
μιας ενιαίας οικονομίας της αγο-
ράς που θα οδηγούσε τον κόσμο 
στην ουτοπία. Και καταλήγει στο 
2010, στον απόηχο της «παγκόσμι-
ας ύφεσης» που ξέσπασε το 2008 
και απέδειξε «πόσο κενοί ήταν οι 
ισχυρισμοί πως οι νεοφιλελεύθε-

ροι τεχνοκράτες είχαν επιτέλους 
λύσει τον γρίφο της οικονομικής 
διαχείρισης».     

Η χρονική οριοθέτηση που επι-
λέγει ο ΝτεΛονγκ μού κίνησε από 
την πρώτη στιγμή το ενδιαφέρον 
για τη μελέτη του βιβλίου του, το 
οποίο κυκλοφόρησε πρόσφατα και 
στην ελληνική γλώσσα σε αξιό-
λογη μετάφραση. Τόσο η αποκα-
λούμενη στη διεθνή βιβλιογραφία 
«πρώτη παγκοσμιοποίηση», εκτει-
νόμενη από το 1870 έως το ξέσπα-
σμα του Πρώτου Παγκοσμίου Πο-
λέμου το 1914, όσο και η μεγάλη 
χρηματοπιστωτική κρίση, που πυ-
ροδοτήθηκε από την κατάρρευ-
ση της αμερικανικής επενδυτικής 
εταιρείας Lehman Brothers τον 
Σεπτέμβριο του 2008 και πέρασε 

ακολούθως στην εδώ πλευρά του 
Ατλαντικού μεταλλασσόμενη σε 
κρίση δημοσίου χρέους και μάλι-
στα υπαρξιακού χαρακτήρα για 
το ευρώ, οριοθετούν ένα χρονικό 
πλαίσιο πλούσιο σε οικονομικά ζη-
τήματα θεμελιώδους σημασίας ως 
προς τις πολιτικές και θεσμικές αλ-
λαγές που προκάλεσαν, στο οποίο 
εντάσσω τη μελέτη και αφήγησή 
μου περί «νομισματικής ειρήνης» 
με επίκεντρο τις κεντρικές τράπε-
ζες. Ας διατρέξουμε όμως τη συ-
νεκτική οικονομική ιστορία που 
αφηγείται ο ΝτεΛονγκ στο εξαιρε-
τικά ενδιαφέρον αυτό βιβλίο του 
ασπαζόμενος το απόφθεγμα του 
Μαρκ Τουέιν ότι «η Ιστορία δεν 
επαναλαμβάνεται, αλλά ενίοτε τυ-
χαίνει να ομοιοκαταληκτεί» – προ-
σθέτοντας: «με περίεργο τρόπο».

Τα... τραμ
∆ιατυπώνοντας τον εντυπω-

σιακό αφορισμό ότι οι ιδεολογίες 
δεν είναι σαν τα τραμ, όπου πα-
τάς ένα κουμπί και κατεβαίνεις 
σε όποια στάση θελήσεις, είναι 
όμως σαν τα τραμ κατά μια άλ-
λη έννοια, ότι η πορεία τους είναι 
προδιαγεγραμμένη, ο συγγραφέας 
επισημαίνει ως ένα από τα σημεία 
καμπής στην ιστορία του μακρού 
εικοστού αιώνα την ανάδυση του 
κοινωνικού δαρβινισμού, με το πο-
λιτικό, κοινωνικό, οικονομικό και 
πολιτιστικό βαρόμετρο συνεχώς 
να πέφτει όσο πλησίαζε το 1914, 
καθώς σημειωνόταν μια ξεκάθαρη 
στροφή προς τον ιμπεριαλισμό και 
τον μιλιταρισμό. «Οι κοινωνικοί 

δαρβινιστές δικαιολόγησαν την 
οικονομική ανισότητα στις κοινω-
νίες ως μέρος ενός προοδευτικού 
αγώνα επιβίωσης που βελτίωνε τη 
δεξαμενή των γονιδίων μέσω της 
εξέλιξης. Τι τους εμπόδιζε λοιπόν 
να κάνουν το επόμενο βήμα και 
να δουν τις σχέσεις μεταξύ των 
εθνών ως έναν παρόμοιο υπαρξι-
ακό αγώνα, που επίσης βελτίωνε 
τη δεξαμενή των γονιδίων μέσω 
της εξέλιξης;».  

Και όλα αυτά, σε περιβάλλον 
ήδη μεγάλης έντασης ανάμεσα 
σε δύο οικονομικές ιδεολογίες τις 
οποίες επιλέγει ο συγγραφέας δι-
αρκώς να αντιπαραβάλλει και των 
οποίων αμφότεροι οι θεωρητικοί 
ήταν γεννημένοι στη Βιέννη: από 
τη μια μεριά υπήρχαν αυτοί που 
ευαγγελίζονταν το μότο του Φρί-
ντριχ φον Χάγιεκ, «η αγορά δίνει 
και η αγορά παίρνει· ευλογημένο 
το όνομα της αγοράς», και από την 
άλλη εκείνοι που ευαγγελίζονταν 
το μότο του Καρλ Πολάνιι, «η αγο-
ρά φτιάχτηκε για τον άνθρωπο, 
όχι ο άνθρωπος για την αγορά».  

Τη δυσλειτουργική σύγχυση, 
που ήταν το αποτέλεσμα αυτής 
της αυστριακής ιδεολογικής δι-
ελκυστίνδας, προσπάθησε να δι-

ευθετήσει ο Τζον Μέιναρντ Κέ-
ινς. Ασπαζόμενος την κριτική του 
μεγάλου Βρετανού διανοητή, τό-
σο για τις θεσμικές διευθετήσεις 
μετά τον μεγάλο πόλεμο, όσο και 
για τη «μεγάλη ύφεση» της μεσο-
πολεμικής περιόδου, ο ΝτεΛονγκ 
επικαλείται το τρίπτυχο των Χάγι-
εκ, Πολάνιι και Κέινς για να αφη-
γηθεί τις σημαντικές περιόδους 
που χαρακτήρισαν την πολιτική 
οικονομία του παγκόσμιου βορρά 
από τότε μέχρι τη δεκαετία του 
2010 (μεταξύ άλλων, η «οργιώδης 
δεκαετία του 1920», τα «τριάντα 
ένδοξα χρόνια», η «στροφή στον 
νεοφιλελευθερισμό» και η «υπερ-
παγκοσμιοποίηση»), καθώς σε κά-
θε μετάβαση η ανθρωπότητα... 
σερνόταν προς την ουτοπία.

Εχοντας μελετήσει αρκετά τις 
δύο μείζονες υφέσεις του μακρού 
εικοστού αιώνα, βρίσκω εντυπω-
σιακή τη μακροοικονομική ερμη-
νεία του συγγραφέα ότι «αυτό που 
συνέβη το 2007-2009 δεν ήταν ού-
τε μονεταριστική ούτε κεϊνσιανή 
ύφεση», αλλά κάτι που ο ΝτεΛονγκ 
αποκαλεί «ύφεση του Μίνσκι» –
από τον οικονομολόγο του Σεντ 
Λούις– και προκύπτει εξαιτίας της 
έλλειψης ασφαλών αποθετηρίων 

αξίας. Από την άλλη, ως κυριότε-
ρα σημεία κριτικής θα επεσήμανα 
αφενός το ίσως βιαστικό συμπέρα-
σμα του συγγραφέα ότι η μακρά 
εποχή της αμερικανικής πρωτο-
καθεδρίας στις διεθνείς υποθέσεις 
έχει ολοκληρωθεί την περασμένη 
δεκαετία, και αφετέρου την απο-
στροφή του για τη διαχείριση της 
κρίσης του ελληνικού χρέους, ότι 
«το αποτέλεσμα είναι να βρίσκε-
ται σήμερα η Ελλάδα σε χειρότερη 
ίσως θέση απ’ ό,τι αν είχε εγκατα-
λείψει το ευρώ το 2010». Κατά τη 
γνώμη μου, ο ΝτεΛονγκ –όπως και 
άλλοι Αμερικανοί οικονομολόγοι 
(βλ. Πολ Κρούγκμαν) κατά τη δι-
άρκεια της κρίσης– υποεκτιμά το 
μέγεθος του πολιτικού κεφαλαί-
ου που έχει επενδυθεί στο ευρώ. 

Σε κάθε περίπτωση καλό είναι 
να θυμόμαστε ότι, με τα λόγια του 
συγγραφέα, «η οικονομική Ιστορία 
δεν έχει ανοσία στην ιδεολογία»...  

 
Ο κ. Κωνσταντίνος Γκράβας είναι 
συγγραφέας του βιβλίου «Οικονομικός 
Πόλεμος και Νομισματική Ειρήνη» 
(εκδόσεις Ι. Σιδέρης, πρόλογος: Γιάννης 
Στουρνάρας) και συν-συγγραφέας 
του βιβλίου «Κεντρικές Τράπεζες» 
(εκδόσεις Παπαδόπουλος).

Το μονοπάτι της ενιαίας οικονομίας που θα οδηγούσε τον κόσμο στην ουτοπία αποδείχθηκε μακρύ και σκοτεινό...

Μια μακρά διαδρομή, με οδηγούς 
που δεν βλέπουν, προς έναν τόπο 
που δεν υπάρχει.

Η οικονομική Ιστορία
με ιδεολογική πυξίδα
Γιατί ο 20ός αιώνας κατέληξε στην κρίση του 2008
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Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΜΑΤΣΙΩΡΗ

Ο «Νόμος του μίσους» (μτφρ.: Βα-
σιλική Πέτσα, εκδ. Πόλις) είναι 
κάτι περισσότερο από ένα μυ-
θιστόρημα με έγκυρα ιστορικά 
στοιχεία – όχι μόνο γιατί είναι 
ένα πρωτότυπο, προκλητικό και 
γενναίο βιβλίο, αλλά γιατί θέτει 
αξιακά ερωτήματα που απευθύ-
νονται στο δικό μας παρόν. 

Ο Αλμπέρτο Γκαρλίνι βουτάει 
στα βαθιά και ταραγμένα νερά της 
σύγχρονης ιταλικής Ιστορίας, στα 
«μολυβένια χρόνια» της, και ανα-
δύεται στο μυαλό και στη ζωή ενός 
νεοφασίστα φοιτητή της δεκαετί-
ας του ’70, που η στράτευση και η 
δράση του σε φασιστικές ομάδες 
και οργανώσεις προδιαγράφουν 
τα όρια της ζωής του. 

Το εκπληκτικό με αυτό το 
βιβλίο είναι πως ο συγγραφέας 
καταφέρνει να στέκεται πάντα 
έντιμα και κριτικά τόσο απένα-
ντι στον ήρωα που δημιούργησε 
όσο και σε μια ολόκληρη εποχή 
όπου η βία ήταν η κινητήριος δύ-
ναμη της Ιστορίας, μια εποχή της 
οποίας ο απόηχος φτάνει έως σή-
μερα όχι μόνο στην Ιταλία, αλλά 
σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Εύκολα θα έλεγε κανείς πως ο 
Γκαρλίνι αναμετρήθηκε θαρραλέα 
με την Ιστορία της χώρας του ως 
ενεργό ιστορικό υποκείμενο, τό-
σο ώστε καταφέρνει να βάζει και 
τον αναγνώστη στην ίδια θέση ή 
τουλάχιστον να τον κάνει να ανα-
ρωτιέται πού είναι η δική του θέ-
ση στις «πλευρές» της Ιστορίας. 

 
– Πώς ξεκίνησε αυτό το βιβλίο; 
Τι συνέβη και έχουμε στα χέρια 
μας τον «Νόμο του μίσους»; 

– Μόλις είχα τελειώσει ένα μυ-
θιστόρημα, το «Ολοι θέλουν να 
χορεύουν», που έχει να κάνει με 
τη χαρά, τα πάρτι αλλά και την 
απόγνωση της δεκαετίας του ’80. 
Οι νεαροί χαρακτήρες του βιβλίου 
περιφέρονταν σαν νομάδες από 
τόπο σε τόπο προσπαθώντας να 
καταλάβουν πώς θέλουν να ζή-
σουν, πώς να χτίσουν τις δικές 
τους ταυτότητες. Γράφοντας, λοι-
πόν, αυτό το βιβλίο, η λέξη «νο-
μαδισμός» άρχισε να στριφογυρί-
ζει στο μυαλό μου. Ξεκίνησα τότε 
να γράφω ένα βιβλίο σχετικά με 
τον νομαδισμό που είχε ως ήρωα 
και οδηγό τον Αγγλο μυθιστορι-

ογράφο και ταξιδιωτικό συγγρα-
φέα Μπρους Τσάτουιν. Οταν είχα 
ήδη προχωρήσει αρκετά, σκέφτη-
κα: και γιατί να μη συναντήσει ο 
Τσάτουιν έναν φασίστα, που αντι-
προσωπεύει την ακριβώς αντίθε-
τη νοοτροπία, δηλαδή μια στατι-
κή ψυχοσύνθεση, φτιαγμένη από 
χώμα και αίμα, τέτοια που δημι-
ουργεί έναν άρρηκτο δεσμό με τη 
γη των προγόνων, το έθνος, και 
ούτω καθεξής; Σκέφτηκα να τους 
συγκεντρώσω όλους στη Ρώμη τη 
δεκαετία του ’70. Αμέσως, όμως, 

αναρωτήθηκα: και τι ξέρω εγώ 
για τον ιταλικό νεοφασισμό; Πο-
λύ λίγα έως τίποτα. Ετσι ξεκίνησα 
να μελετώ αυτή τη μαύρη, κρυφή 
πτυχή της σύγχρονης ιταλικής 
Ιστορίας, μια επιμελώς απομακρυ-
σμένη σκιά. Εν συντομία, από ένα 
βιβλίο για τον Μπρους Τσάτουιν 
με μια cameo εμφάνιση ενός φα-
σίστα, κατέληξα να γράφω ένα 
βιβλίο για έναν φασίστα με μια 
cameo εμφάνιση του Τσάτουιν. 

 
– Πώς ήταν όλα αυτά τα πέντε 
χρόνια, αν δεν κάνω λάθος, που 
γράφατε αυτό το βιβλίο, να ζεί-
τε καθημερινά με έναν νεοφα-
σίστα δολοφόνο; Πώς καταφέ-
ρατε να πάρετε την απαραίτητη 
απόσταση; 

– Πάντα λέω ότι ήταν σαν να 
έχεις στο σπίτι σου έναν φιλοξε-
νούμενο που απεχθάνεσαι. Αλλά 
τα πράγματα είναι πιο περίπλο-
κα από αυτό. Με κάποιον τρόπο, 
για να κάνω τον χαρακτήρα πιο 
πιστευτό, έπρεπε να αναγκάσω 
τον εαυτό μου να κάνει χώρο στον 
φασίστα μέσα μου (πιστεύω πως 
όλοι έχουμε έναν μικρό φασίστα 
μέσα μας). Αυτή είναι μια αφύσι-
κη πράξη, τουλάχιστον για μένα, η 
οποία με έκανε να υποφέρω πολύ, 

σε ψυχολογικό επίπεδο. Ισως γι’ 
αυτό προσπάθησα να φτιάξω έναν 
«καλό» φασίστα από τον Στέφανο 
και να δημιουργήσω έναν πυρήνα 
σωτηρίας γι’ αυτόν, που θα ήταν 
απρόσβλητος από την ιδεολογία 
του: την αγάπη του για την Αντο-
νέλα, την έλξη του για τη Νοτιοα-
μερικάνα ποιήτρια, την τελευταία 
του απόπειρα εξιλέωσης. Αυτό το 
έκανα για να σώσω και μένα τον 
ίδιο. Ισως και γι’ αυτό τον έκα-
να να υποφέρει τόσο πολύ, γιατί 
ήθελα να υποφέρω κι εγώ, να τι-
μωρήσω τον εαυτό μου με έναν 
τρόπο που έδωσα χώρο στη φω-
νή του. Ωστόσο, αυτές οι τακτι-
κές δεν νομίζω να λειτούργησαν 
πραγματικά, γιατί όταν τελικά βγή-
κα από όλο αυτό είχα συνθλιβεί. 
∆εν μπορούσα να γράψω για πολύ 
καιρό. Για να γιατρευτώ έγραψα 
μια αστυνομική ιστορία, τις αγα-
πούσα τις αστυνομικές ιστορίες 
όταν ήμουν παιδί και το να γρά-
ψω μία ήταν μια προσπάθεια να 
επανασυνδεθώ με την απίστευτη 
γοητεία του να διαβάζεις τη νύ-
χτα, κάτω από τις κουβέρτες, με 
το φως ενός φακού. Η τελική κρί-
ση φυσικά είναι του αναγνώστη, 
αλλά ως συγγραφέας δεν ξέρω αν 
αξίζει να υποφέρεις τόσο πολύ. Σί-

γουρα θα το σκεφτώ διπλά πριν 
ξεκινήσω ξανά ένα τόσο συντα-
ρακτικό ταξίδι. 

 
– Σε ένα συγκλονιστικό σημείο 
γράφετε «η πραότητά της θα γι-
νόταν το κρύο σίδερο του μα-
χαιριού που κρατούσε φυλαγμέ-
νο στην τσέπη του ο γιος της». 
Αναδεικνύετε το τραύμα ως κα-
θοριστικό σημείο στη ζωή ενός 
νεοφασίστα δολοφόνου στη συ-
γκεκριμένη περίπτωση. Μπο-
ρέσατε να αποκωδικοποιήσετε 
τη διαδρομή αυτού του ανθρώ-
που που φαίνεται να τρέφεται 
συναισθηματικά με την ηδονή 
της οδύνης; 

– Σε πολλές βιογραφίες φασι-
στών μπορείς να διαβάσεις πως 
ένα από τα βασικά σημεία της ρι-
ζοσπαστικής επιλογής τους ήταν η 
ταπείνωση. Ο ίδιος ο Χίτλερ ήταν 
ταπεινωμένος (ζούσε σε ένα φτω-
χόσπιτο πριν από τον Α΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο και βίωσε την ήττα 
ως προσωπική ατίμωση). Από το 
όνειδος στην πικρία η απόστα-
ση είναι μικρή, όπως μικρό είναι 
το βήμα προς τη μετατόπιση της 
ταπείνωσης: αν έχεις ταπεινωθεί, 
είναι εξαιτίας κάποιου εξωτερικού 
σχεδίου, ενός «εχθρού». Στη φα-

σιστική φαντασία ο «ήρωας» είναι 
ηττημένος από ένα ύπουλο φίδι. 
Ολος ο ιταλικός νεοφασισμός χα-
ρακτηρίζεται από την ντροπιαστι-
κή ήττα στον Β΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο. Ηταν οι «ηττημένοι». Είναι 
δύσκολο να εξηγήσει κανείς τον 
πολιτικό ριζοσπαστισμό χωρίς να 
λάβει υπ’ όψιν τον βίαιο εξευτελι-
σμό. Σαφώς και το οικογενειακό 
πλαίσιο είχε σημασία (οι φασίστες 
συχνά προέρχονται από φασιστι-
κές οικογένειες, ενώ οι κομμου-
νιστές όχι, πολλοί ήταν αριστο-
κράτες) και άλλες πολλές πτυχές, 
οικονομικές, κοινωνικές... 

 
– Αν και «Ο νόμος του μίσους» 
δεν θεωρείται ιστορικό μυθιστό-
ρημα, εντούτοις πολύ επιδέξια 
έχετε επιλέξει υπαρκτά πρόσωπα 
και ακριβή γεγονότα που πλαισι-
ώνουν τον πρωταγωνιστή σας, 
σε μια εποχή που στο πολιτικό 
λεξικό της Ιταλίας έχει καταγρα-
φεί ως «Τα μολυβένια χρόνια». 
Συνήθως όταν θέλουμε να ερμη-
νεύσουμε το παρελθόν ίσως ασυ-
νείδητα αναρωτιόμαστε τι είναι 
αυτό που διεκδικείται σήμερα. 
Ισχύει στη δική σας περίπτωση; 

– Το μυθιστόρημα γεννήθηκε 
από μια λογική ανησυχία. Το θέμα 
για μένα ήταν να ερευνήσω τους 
λόγους της βίας στην πολιτική ζωή. 
Νομίζω ότι η πολιτική, στα καλύ-
τερά της, πρέπει να βοηθάει να 
μετατραπεί η αντιμετώπιση της 
κοινωνικής βίας σε μακροπρόθε-
σμο έργο. Αλλωστε, ο θυμός και 
το αίσθημα της αδικίας μπορεί να 
είναι θετικά για την κοινωνία για-
τί πιέζουν για αλλαγές, αλλά είναι 
επίσης και επικίνδυνα γιατί μπο-
ρεί να οδηγήσουν στη βία. Ο φασι-
σμός, αντίθετα, αναζητά την οργή, 
θέλει τη βία ως συγκεκριμένη πο-
λιτική στάση. Πρώτα χτυπάς και 
μετά σκέφτεσαι. Είναι μια ανθρω-
πολογική, αρχέγονη μορφή πολιτι-
κής, που βασίζεται στην ισορροπία 
δυνάμεων και στην κυνική χρήση 
βίας. Υπάρχουν όμως και πιο εν-
δόμυχοι λόγοι. Ημουν παιδί στην 
Ιταλία τη δεκαετία του ’70 εν μέ-
σω τρομοκρατικών βομβών, ναρ-
κωτικών, της απαγωγής του Αλντο 
Μόρο, της σφαγής της Μπολόνια. 
Για μένα αυτή ήταν η εποχή των 
προγονικών τεράτων, του μπα-
μπούλα. Ισως αυτός ήταν ο δικός 
μου τρόπος να αντιμετωπίσω τα 

φαντάσματά μου, ο τρόπος μου να 
παλέψω ενάντια στα τέρατα που 
κατοικούσαν στη φαντασία μου. 

 
– «Αυτό ήταν το πεπρωμένο της 
Ευρώπης. Να αναλογίζεται τον 
εαυτό της σαν φάντασμα του πα-
ρελθόντος, να προσποιείται ότι 
δεν βλέπει. Να αποστρέφει το 
βλέμμα». Είμαστε ακόμη εκεί; Τι 
δεν βλέπει η Ευρώπη να έρχεται; 

– ∆εν ξέρω γι’ αυτό. Είμαστε 
στα χέρια πολύ περίπλοκων, απρό-
βλεπτων, ιστορικών, κοινωνικών 
και οικονομικών κινημάτων. Ισως 
μια πεταλούδα σήμερα με τη μορ-
φή μιας επαναστατικής σκέψης να 
χτυπάει τα φτερά της στην Ινδία ή 
την Αφρική και να μην έχουμε κα-
μία πιθανότητα να το προσέξουμε. 
Κάποτε ένας τύπος που κανείς δεν 
παρατηρούσε, ο Απόστολος Παύ-
λος, που κήρυττε στα απομακρυ-
σμένα χωριά της Μικράς Ασίας, 
άλλαξε δύο χιλιετηρίδες Ιστορίας 
επινοώντας τον Χριστιανισμό. Κα-
νένας δεν το είχε φανταστεί αυτό. 
Ο στόχος μου ως συγγραφέα είναι 
να γράφω ιστορίες που αφηγού-
νται τον κόσμο γύρω μου όσο πιο 
έντιμα γίνεται και ενθαρρύνουν 
την προσαρμογή της συλλογικής 
φαντασίας, υπό μορφήν αφήγη-
σης, στην πραγματικότητα. Ενας 
τρόπος, όπως κάθε άλλος, για να 
γιατρευτούν οι πληγές της ύπαρ-
ξης, που η ζωή εναποθέτει καθη-
μερινά μπροστά στα μάτια μας. 

Οταν η βία γράφει την Ιστορία 
Ο Αλμπέρτο Γκαρλίνι βουτάει στα «μολυβένια χρόνια», στα ταραγμένα νερά της σύγχρονης ιταλικής Ιστορίας

Στη φασιστική φαντασία 
ο «ήρωας» είναι ηττημέ-
νος από ένα ύπουλο φίδι. 
Είναι δύσκολο να εξηγή-
σει κανείς τον πολιτικό 
ριζοσπαστισμό χωρίς 
να λάβει υπ’ όψιν 
τον βίαιο εξευτελισμό. 

Η «Αποθέωση του φασισμού» του Λουίτζι Μονταναρίνι, στην αίθουσα εκδηλώσεων της Ιταλικής Ολυμπιακής Επιτροπής. Ο Μουσολίνι δεν είχε την τύχη του Χίτλερ... 
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Ο Αλμπέρτο Γκαρλίνι ποζάρει μπροστά στο πορτρέτο του Αλεξάνδρου 
Πούσκιν. Ο συγγραφέας μιλάει στην «Κ» για την εσωτερική του περιπέτεια 
όσο διάστημα έγραφε το βιβλίο του «Ο νόμος του μίσους». 

«Το μυθιστόρημα γεννήθηκε από 
την ανάγκη να ερευνήσω τους λό-
γους της βίας στην πολιτική ζωή», 
σημειώνει ο συγγραφέας. 
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Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Tόσοι και τόσοι στέκονται στην 
ουρά για ένα ταξίδι στο φεγγάρι. 
Και πληρώνουν εκατομμύρια. Ενώ 
πρόκειται για μια άχαρη, ανιαρή 
υπόθεση. ∆εν έχει τίποτα σπου-
δαίο να δεις· δεν μπορείς καν να 
περπατήσεις ούτε να αναπνεύ-
σεις κανονικά. Επίσης, φαίνεται 
ότι επικρατεί μια έντονη μυρωδιά 
τυριού. Αν, λοιπόν, ο κόσμος τρε-
λαίνεται με κάτι τόσο πενιχρό όσο 
το φεγγάρι, τότε η Terra Ultima 
θα πρέπει να είναι ακαταμάχη-
τη. Τι θα γινόταν αν οι αναγνώ-
στες αυτού του βιβλίου έβαζαν 
με το μυαλό τους να ταξιδέψουν 
εκεί πέρα μαζικά; Τι θα γινόταν 
αν ξαφνικά εμφανίζονταν στους 
ταξιδιωτικούς οδηγούς “πλήρη 
πακέτα” με προορισμό αυτή την 
παρθένα ήπειρο; Η Terra Ultima 
θα καταστρεφόταν εξαιτίας αυτού 
του βιβλίου. ∆εν θέλω τέτοιο βά-
ρος στη συνείδησή μου». 

Σύμφωνα με τον δρα Νόα 
Στερν, βιολόγο, επίτιμο μέλος της 
Ακαδημίας Επιστημών και μέλος 
της αποστολής στην Terra Aus-
tralis, ο οποίος γράφει την εισα-
γωγή στο εικονογραφημένο βι-
βλίο «Terra Ultima. Η ανακάλυψη 
μιας άγνωστης ηπείρου» (εκδ. Πα-
τάκης), η δουλειά του κατ’ αρχάς 
ήταν να παραλάβει το αρχείο της 
«Υστατης Γης» από τον άνθρωπο 
που την ανακάλυψε και τη χαρτο-
γράφησε: τον Ραούλ Ντελέο. 

Ομως η πραγματικότητα απο-
δείχθηκε πολύ διαφορετική. Η μοί-
ρα της Τerra Ultima βρισκόταν εξ 
ολοκλήρου στα χέρια του Ντελέο 
– κι αυτός «είναι τάφος», όπως λέει 
ο Στερν. Αλλά δεν παράτησε την 
προσπάθεια. Συνέχισε να αναζη-
τά τον Ντελέο για να καταλάβει τι 
ήταν τελικά αυτή η νέα ήπειρος.

Τον βρήκε έπειτα από πέντε 
μήνες, δύο εβδομάδες και τέσ-
σερις μέρες. Εμείς τα καταφέρα-
με λίγο πιο γρήγορα. Εντοπίσαμε 
στην Ολλανδία τον πολυτάλα-
ντο Ραούλ Ντελέο –εικονογρά-
φο, graphic designer, animator 
και art director– και τον δόκτορα 
Στερν, το alter ego του, και συνο-
μιλήσαμε μαζί «τους».

 
– Πώς οδηγηθήκατε στην Ter-
ra Ultima;

Ραούλ Ντελέο: Ολα ξεκίνη-
σαν με μια ακαταμάχητη ορμή 
για εξερεύνηση και την επιθυμία 
να είμαι ο πρώτος που θα βρει κά-

τι μοναδικό, εντελώς άγνωστο. 
Οταν είδα το άρθρο στο Daily 
Discoverer σχετικά με την ανά-
κτηση του «Postiljon», ενός πλοί-
ου της Ολλανδικής Εταιρείας Ανα-
τολικών Ινδιών, ενθουσιάστηκα. 
Αμέσως άρχισα να ψάχνω για να 
βρω την τοποθεσία της ηπείρου 
που αναφέρθηκε στο άρθρο και 
στα ημερολόγια του πλοίου. Πά-
ντα με ενέπνεε το πάθος και το 
θάρρος των εξερευνητών, επιστη-
μόνων και καλλιτεχνών του 18ου 
και 19ου αιώνα, που ήταν αποφα-
σισμένοι να ταξιδέψουν στα ενα-
πομείναντα «κενά» σημεία της 
Γης, είτε αυτά βρίσκονταν σε γε-
ωγραφικούς χάρτες είτε μέσα σε 
επιστημονικές εγκυκλοπαίδειες. 
Υστερα από εννέα χρόνια κατά-
φερα τελικά να εντοπίσω την το-
ποθεσία και να επισκεφτώ την 
ήπειρο Terra Ultima.

Νόα Στερν: Για τη σύντα-
ξη και την εισαγωγή αυτού 
του βιβλίου συνέβαλαν 
πολύ δύο συγκεκριμένα 
βιβλία. Το ένα ήταν το 
Aberdeen Bestiary, που 
με βοήθησε να κατα-
τάξω και να κατανοή-
σω τα πλάσματα της 
Terra Ultima, ιδιαίτερα 
την πανίδα της. Το άλλο 
βιβλίο ήταν η Οδύσσεια 
του Ομήρου, που με έκανε 
να καταλάβω καλύτερα τις 
χαρές και τους κόπους των 
ταξιδιών του Ντελέο.

 
– Πώς αισθανθήκατε ανακαλύ-
πτοντας έναν τόσο εντυ-
πωσιακό νέο κόσμο;

Ρ. Ντ.: Η πρώτη μου 
επίσκεψη ήταν συγκλο-
νιστική, και αποφάσι-
σα να μην προχωρήσω 
στην ενδοχώρα αλ-
λά να μείνω κατά 
μήκος της ακτής. 
Κάθε μέρα έκανα 
πολλά σκίτσα με τα 

ζώα που συνάντησα. Πολύ πρό-
χειρα στην αρχή, πιο αναλυτικά 
στις επόμενες συναντήσεις. Επειτα 
από τρεις μήνες ήμουν εξαντλη-
μένος και έπρεπε να επιστρέψω 
στο σπίτι για να ανακτήσω δυνά-
μεις. Στο στούντιό μου οργάνωσα 
όλα τα σχέδια και τις ταξιδιωτικές 
σημειώσεις μου, και άρχισα να 
δημιουργώ λεπτομερείς πίνακες 

με τα ζώα που ανακάλυψα. Στη 
συνέχεια, μαζί με έναν λέκτορα 
στις Κλασικές Γλώσσες, στο νέο 
είδος δόθηκε επιστημονική ονο-
μασία. Κατά τη διάρκεια αυτής 
της διαδικασίας οργάνωσης σκί-
τσων και σημειώσεων, ζωγραφι-
κής και ονοματοδοσίας, ένιωσα 
σιγά σιγά να μεγαλώνει μέσα μου 
μια βαθιά επιθυμία να επιστρέψω 

στην ήπειρο.
Ν. Στ.: Εμεινα προσκολλημέ-

νος στο ολλανδικό ρητό «luctor et 
emergo» (σ.σ. παλεύω και ανεβαί-
νω). Ουσιαστικά έπεσα με τα μού-
τρα στο πλούσιο υλικό που μου 
προσέφερε ο Ντελέο. Με αρκετή 
τύχη κατάφερα να δώσω μια αλη-
θινή και ακριβή περιγραφή αυτής 
της υπέροχης ηπείρου. Τουλάχι-
στον ελπίζω να το έκανα.

 
– Εξερευνώντας την Terra 
Ultima νιώσατε σαν τον Δαρ-
βίνο όταν κατέβηκε στα νησιά 
Γκαλαπάγκος;

Ρ. Ντ.: Φοβάμαι πως όχι. Ο 
∆αρβίνος είπε για τα Γκα-

λαπάγκος: «Φαίνεται 
ότι είναι ένας μι-
κρός κόσμος». Τις 
πρώτες  μέρες 
μετά την άφιξή 
μου στην Terra 
Ultima ήμουν 
τρομοκρατη-
μένος. Η ήπει-
ρος δεν φαι-
νόταν «λίγη» 
αλλά απέρα-
ντη και αμέτρη-
τη. Επιπλέον, τα 
πρώτα είδη που 
συνάντησα ήταν 
ασύγκριτα με όλα 
όσα είχαν περιγρα-

φεί επιστημονικά μέ-
χρι εκείνη την ημέρα. 

Ημουν συγκλονισμένος 
και δεν είχα ιδέα πώς 
να χαρτογραφήσω 
μια τόσο σπάνια 
γη.

 
– Ενα μέρος 
της σοφίας του 

Δαρβίνου συ-
νοψίζεται 
στη φράση: 

«Η αγάπη για 
όλα τα ζωντανά 

πλάσματα είναι η 

πιο ευγενική ιδιότητα του αν-
θρώπου». Πιστεύετε ότι αυτό 
ισχύει και για τα φανταστικά 
πλάσματα;

Ρ. Ντ.: Φυσικά! Ο ∆αρβίνος δή-
λωσε επίσης: «Σταματήσαμε να 
ψάχνουμε για τέρατα κάτω από 
το κρεβάτι μας όταν συνειδητο-
ποιήσαμε ότι ήταν μέσα μας». Θα 
ήθελα να προσθέσω: Μπορεί να 
θέλουμε να πάμε για ύπνο νωρίς 
απόψε, όταν συνειδητοποιήσουμε 
ότι υπάρχουν πολλά υπέροχα εί-
δη που περιμένουν να τα ανακα-
λύψουμε μέσα μας.

Ν. Στ.: Ναι, πράγματι, υπέρο-
χο απόσπασμα. Το αγαπημένο 
μου ζωντανό πλάσμα είναι ένα 
homunculus. Αυτό με κάνει ευ-
γενή; Στην Terra Ultima αγαπώ 
ιδιαίτερα την Chimera Invisibilis. 
Λόγω της διάφανης κατάστασής 
της –δυστυχώς– δεν μπορέσαμε 
να τη συμπεριλάβουμε στο βιβλίο. 
Ωστόσο, η κενή σελίδα που της 
αφιερώνει ο Ντελέο στο ημερο-
λόγιό του, με κάνει να λαχταρώ 
να μάθω περισσότερα γι’ αυτήν.

 
– Μπορούμε να ελπίζουμε ότι 
μια νέα Γη θα ανακαλυφθεί ακό-
μη και τον 21ο αιώνα; Μπορεί η 
τέχνη να μας βοηθήσει σε αυτό;

Ρ. Ντ.: Χωρίς αυτή την ελπίδα 
δεν θα είχα ανακαλύψει ποτέ την 
Terra Ultima. Η τέχνη θα μπο-
ρούσε να μας βοηθήσει να διευ-
ρύνουμε το μυαλό μας και να μας 
κάνει να σκεφτούμε και να αναζη-
τήσουμε μέρη στα οποία δεν θα 
είχαμε, και δεν θα μπορούσαμε 
να φτάσουμε διαφορετικά.

Η τέχνη θα μπορούσε να 
μας βοηθήσει να αναζη-
τήσουμε μέρη στα οποία 
δεν θα μπορούσαμε να 
φτάσουμε διαφορετικά.

Ενας νέος κόσμος μάς περιμένει
Γιατί να θέλει κάποιος να πάει στη Σελήνη, δίχως αέρα και βαρύτητα, όταν υπάρχει η Terra Ultima;

Ο Ραούλ Ντελέο, εικονογράφος, graphic designer, animator και alter ego του δρος Στερν. «Πάντα με ενέπνεε το πάθος των εξερευνητών, επι-
στημόνων και καλλιτεχνών του 18ου και του 19ου αιώνα, που ήταν αποφασισμένοι να ταξιδέψουν στα εναπομείναντα “κενά” σημεία της Γης, είτε 
αυτά βρίσκονταν σε γεωγραφικούς χάρτες είτε σε επιστημονικές εγκυκλοπαίδειες», λέει χαρακτηριστικά.

Ολα ξεκίνησαν με μια 
ακαταμάχητη ορμή για 
εξερεύνηση και την επι-
θυμία να είμαι ο πρώτος 
που θα βρει κάτι μοναδι-
κό, εντελώς άγνωστο.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο χειμώνας της 
Ευρώπης στα 

τοπία 
της μνήμης

2024: Sing, Sing, Sing (with a Swing)!

Οι χειμώνες στη Βόρεια Ευρώπη 
τον 16ο και τον 17ο αιώνα έχουν 
μείνει στην Ιστορία για τα κύ-
ματα ψύχους και τις παγωμένες 
μέρες και νύχτες. Στην Ολλαν-
δία, που είχε συγκεντρώσει πλού-
το εκείνη την περίοδο και διήγε 
τον Χρυσό Αιώνα της, η τέχνη 
παρέδωσε στη μνήμη μας ανα-
ρίθμητες σκηνές από παγωμένες 
λίμνες, ποταμούς και κανάλια, 
που όριζαν μιαν άτυπη θεατρι-
κή σκηνή πάνω στην οποία ξε-
τυλίγονταν η κοινωνική ζωή και 
τα έθιμα. Μέσα από τις θαυμάσι-

ες και πολύτιμες συλλογές του 
Κρατικού Μουσείου του Αμστερ-
νταμ (Rijksmuseum) μπορεί κα-
νείς ελεύθερα να περιηγηθεί σε 
χιλιάδες έργα τέχνης. Ενα από αυ-
τά –το εικονιζόμενο– η χειμωνιά-
τικη σκηνή με παγοδρόμους του 
Χέντρικ Αβερκαμπ (1585-1634), 
από τα πολλά αυτής της θεματο-
γραφίας, έχει αποσπάσει παγκό-
σμια αποδοχή και θαυμασμό ως 
ένα από τα αρχετυπικά έργα της 
ευρωπαϊκής κουλτούρας. Το έρ-
γο αυτό έχει χρησιμοποιηθεί επί 
σειρά δεκαετιών (από τότε που 

βελτιώθηκαν οι μέθοδοι αναπα-
ραγωγής εικαστικών έργων) ως 
θέμα ευχετήριας κάρτας για τα 
Χριστούγεννα και το Νέον Ετος. 
Το ενδιαφέρον είναι ότι η άντλη-
ση θεμάτων για ευχετήριες κάρ-
τες από τις πλούσιες πινακοθή-
κες και την ιστορία της τέχνης 
υπήρξε, ήδη από τον 19ο αιώνα, 
μια οιονεί διαπαιδαγώγηση του 
κοινού και μια ανέξοδη διαδικα-
σία αισθητικής καλλιέργειας. Τα 
παγοδρόμια της Ολλανδίας, μαζί 
και όλο το αρχετυπικό σύμπαν 
της ολλανδικής παράδοσης, είναι 

κομμάτι ενός κοινού πολιτισμι-
κού υποστρώματος που ήταν και 
ίσως είναι ακόμη ενεργό στη ∆ύ-
ση για αιώνες. Ακόμη και μεταγε-
νέστερα εφηβικά αναγνώσματα, 
όπως ήταν τα πολυδιαβασμένα, 
κάποτε, «Ασημένια πατίνια» (βι-
βλίο του 1865 της Αμερικανίδας 
Μαίρη Μέιπς Ντοτζ), φανερώ-
νουν την ισχύ αυτής της πολιτι-
σμικής καταβολής, αλλά και τη δι-
αχρονική γοητεία που προκαλούν 
σε μικρούς και μεγάλους τα αρ-
χέτυπα της ολλανδικής κουλτού-
ρας. Αυτό το έργο του Αβερκαμπ, 

όπως και άλλα δικά του και άλλων 
Ολλανδών ζωγράφων, είχε σταλεί 
ως ευχετήρια κάρτα από εκατομ-
μύρια ανθρώπους τις εποχές που 
οι άνθρωποι διατηρούσαν αυτό 
το θαυμάσιο έθιμο. Στην ιστοσε-
λίδα του Rijksmuseum μπορεί-
τε να δείτε την επιλογή για τη 
συλλογή του μουσείου, όπως και 
χιλιάδες έργα τα οποία δωρεάν 
μπορείτε να τα κατεβάσετε σε 
υψηλή ανάλυση. Οι Ολλανδοί 
γνωρίζουν ότι η αναπαραγωγή 
των πολιτισμικών θησαυρών τους 
απλώς ενισχύει τη χώρα τους. 

Στις 16 Ιανουαρίου του 1938, συ-
νέβησαν δύο θαυμαστά πράγμα-
τα στην ιστορία της τζαζ, και τα 
δύο στο Μανχάταν: Στο περιώ-
νυμο κλαμπ «Σαβόι», κοντραρί-
στηκαν δύο σπουδαίες μεγάλες 
μπάντες, του Τσικ Ουέμπ και του 
Κάουντ Μπέιζι. 

Ηταν κάτι σαν θεσμός στο «Σα-
βόι» του Χάρλεμ: ∆ύο ορχήστρες 
να παίζουν εναλλάξ για το κοινό, 
που χόρευε δαιμονισμένα το λί-
ντι χοπ και το τζίτερμπαγκ, και 
στο τέλος να ανακηρύσσεται μία 
από τις δύο νικήτριες. Οχι ότι είχε 
κάποια ιδιαίτερη σημασία η νίκη, 
αυτό που μετρούσε ήταν η μουσι-
κή. Εξάλλου, ήταν υποκειμενικό, 
κατά το περιοδικό Metronome, νι-
κητές ήταν ο Ουέμπ με την Ελα 
Φιτζέραλντ στο μικρόφωνο, ενώ 
κατά το άλλο ιστορικό έντυπο 
της τζαζ, το DownBeat, κέρδι-
σε ο Μπέιζι με την Μπίλι Χόλι-
ντεϊ στο μικρόφωνο. Αρα ήταν 
και μια μονομαχία ανάμεσα σε 

δύο από τις μεγαλύτερες φωνές 
στην ιστορία της τζαζ. 

Οι μουσικές αυτές «μονομαχίες» 
είχαν ξεκινήσει στο «Σαβόι» ένα 
χρόνο πριν, όταν ο Μπένι Γκού-
ντμαν προκάλεσε τον Ουέμπ. Εκεί-
νη τη νύχτα, ο Γκούντμαν έκανε 
ένα πέρασμα από το «Σαβόι», όμως 
όχι για πολύ διότι ήταν απασχολη-
μένος – και εδώ ερχόμαστε στο 
δεύτερο ιστορικό γεγονός της τζαζ 
που συνέβη εκείνη την ημερομη-
νία: τη μεγάλη συναυλία του Μπέ-
νι Γκούντμαν στο Κάρνεγκι Χολ, 

την αίθουσα συναυλιών που, πα-
ραδοσιακά, παρέμενε απόρθητο 
φρούριο για τη «σοβαρή» μουσική. 

Αυτό άλλαξε με την ιστορική 
συναυλία που ναι μεν ήταν της 
ορχήστρας του Μπένι Γκούντμαν, 
ωστόσο, συμμετείχαν σε αυτή με-
γάλοι βιρτουόζοι από τις ορχή-
στρες του Μπέιζι και του Ντιουκ 
Ελινγκτον: από τον ντράμερ Τζιν 
Κρούπα και τον τρομπετίστα Χάρι 
Τζέιμς έως τους σαξοφωνίστες Λέ-
στερ Γιανγκ και Τζόνι Χότζες, τον 
Μπόμπι Χάκετ στην κορνέτα και 
τον Κούτι Ουίλιαμς στην τρομπέ-
τα έως τον ίδιο τον Κάουντ Μπέιζι 
στο πιάνο κ.ά.

Το 1939, ο Μπένι Γκούντμαν 
εξέδωσε την κλασική αυτοβιογρα-
φία του «The Kingdom of Swing», 
στην οποία μιλάει για τη «μεγάλη 
εμπειρία εκείνης της νύχτας στο 
Κάρνεγκι», που, ενώ ξεκίνησε μου-
διασμένα, στο τέλος ήταν ένας 
θρίαμβος. Ο ίδιος ο Γκούντμαν δεν 
ήθελε, όπως γράφει, «να περάσει 

κάποιο μήνυμα», απλώς να παί-
ξουν τη μουσική που ξέρουν.

Η συναυλία ηχογραφήθηκε και 
κυκλοφόρησε το 1950, πουλώντας 
πάνω από ένα εκατομμύριο κομμά-
τια, ο πρώτος διπλός δίσκος στην 
ιστορία της τζαζ. Ο κύριος Γκρι 
τον έχει σε βινύλιο και σε ψηφια-
κή έκδοση, στην μπλε σειρά της 
CBS, και όταν βάζει να ακούσουμε 
το «Sing, Sing, Sing», που αποτε-
λεί την κορωνίδα της συναυλίας 
(και τραβάει για περίπου δώδε-
κα λεπτά), με τα αριστουργημα-
τικά κρουστά και τα τύμπανα του 
διαβολεμένου Τζιν Κρούπα, κα-
ταλαβαίνουμε πώς ξεσηκώθηκε 
ο κόσμος στο Κάρνεγκι (οι ιαχές 
ακούγονται και αυτές). 

Μια ανάσα πριν από τον πόλε-
μο, και ο Μπένι Γκούντμαν με τους 
μουσικούς του ξεκινούσαν τη χρο-
νιά με έναν απαράμιλλο ρυθμικό 
διονυσιασμό. Τον χρειαζόμαστε 
και σήμερα, για το δικό μας νέο 
έτος. Καλή χρονιά σε όλους!

ΜΙΛΑΝΟ
Τα πορτρέτα του Μορόνι
Στο Μιλάνο, στην Gallerie d’ Italia, 
μια αποκαλυπτική έκθεση για τον 
ζωγράφο της Αναγέννησης Τζοβάνι 
Μπατίστα Μορόνι (1521-1580) προ-
σφέρει νέες προσεγγίσεις γι’ αυτό το 
άξιο τέκνο του Μπέργκαμο. Η έκθεση 
συγκεντρώνει έργα του Μορόνι που 
είναι διάσπαρτα σε μουσεία του κό-
σμου: από τη Νάσιοναλ Γκάλερι του 
Λονδίνου, το Μουσείο της Ιστορίας 
της Τέχνης της Βιέννης, την Πινακο-
θήκη του Βερολίνου, το Λούβρο κ.ά., 
φανερώνοντας το ύψος της προσδο-
κίας για το εγχείρημα αυτό.

ΒΙΕΝΝΗ
Το Μπελβεντέρε
Το Μουσείο Μπελβεντέρε της 
Βιέννης, από τα πιο δημοφιλή στην 
Αυστρία, ανακοίνωσε τη λήξη ενός 
καλού έτους και το πρόγραμμα για το 
2024, στη διάρκεια του οποίου αναμέ-
νονται καινοτομίες στη θεματολογία 
και την προσέγγιση σύγχρονων θεμά-
των. Η έκθεση που θα εγκαινιάσει το 
νέο έτος είναι αφιερωμένη στον Μο-
ντερνισμό της Ουκρανίας. Τον περα-
σμένο Οκτώβριο προκηρύχθηκε αρ-
χιτεκτονικός διαγωνισμός για τις νέες 
υποδομές που απαιτούνται ώστε να 
λειτουργήσει ένα σύγχρονο μουσείο.

ΣΑΛΤΣΜΠΟΥΡΓΚ
Συνεργασία με Βιέννη
Η συνεργασία ανάμεσα σε δύο εξέ-
χοντες φορείς πολιτισμού της Αυ-
στρίας, το Μπελβεντέρε της Βιέννης 
και το Μουσείο του Σάλτσμπουργκ, 
θα γεννήσει το Μπελβεντέρε Σάλ-
τσμπουργκ. Θα είναι νέος εκθεσιακός 
χώρος με από κοινού οργανωμένο 
πρόγραμμα στο υπό ανακαίνιση Neue 
Residenz, στο οποίο θα αποτελεί προ-
σθήκη. Είναι η πρώτη συνέργεια μου-
σείων σε αυτό το επίπεδο που συμβαί-
νει στην Αυστρία. Το Neue Residenz, 
ένα από τα αρχιτεκτονικά αξιοθέατα, 
θα ανοίξει και πάλι το 2026.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Μεγάλη δωρεά
Ο τηλεοπτικός παραγωγός Ντικ 
Γουλφ θα δωρίσει στο Μητροπολιτικό 
Μουσείο πάνω από 200 έργα τέχνης 
ανεκτίμητης αξίας, που θα ενισχύ-
σουν τις συλλογές της αναγεννησι-
ακής και της μπαρόκ τέχνης. Μαζί 
με τα έργα, θα δωρίσει και σεβαστό 
χρηματικό ποσό. Το μουσείο θα δώ-
σει το όνομά του στις δύο αίθουσες. 
Ανάμεσα στα έργα συγκαταλέγονται 
δημιουργίες του Μποτιτσέλι (φωτ.) 
και του Τζεντιλέσι (που έχει ήδη πα-
ραδοθεί), αγορασμένα σε δημοπρα-
σίες για πάνω από 9 εκατ. δολάρια. 

ΠΑΡΙΣΙ
Μιρέιγ Ματιέ
Το όνομα της Μιρέιγ Ματιέ είναι 
συνυφασμένο με τη χρυσή περίοδο 
του γαλλικού τραγουδιού. Η Ματιέ, 
όμως, γεννημένη το 1946, συνεχί-
ζει ακόμη σε πολύ καλή φόρμα και 
έχει ήδη ανακοινώσει πρόγραμμα 
συναυλιών που φθάνει έως το τέλος 
του 2025, με πυκνές εμφανίσεις σε 
διάφορες γαλλικές πόλεις. Κορωνί-
δα των εμφανίσεων του 2025 (για 
τα 60 χρόνια της στο τραγούδι) είναι 
το τριήμερο των εμφανίσεών της 
στο «Ολυμπιά» του Παρισιού, στις 
24, 25 και 26 Οκτωβρίου.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Εξω από το Κάρνεγκι Χολ της Νέας Υόρκης, η αναγγελία της συναυλίας του 
Μπένι Γκούντμαν «και της Σουίνγκ Ορχήστρας του», προγραμματισμένη για 
τις 16 Ιανουαρίου του 1938.

Το παγωμένο τοπίο του Χέντρικ Αβερκαμπ από το 1608 είναι αρχετυπική εικόνα του ευρωπαϊκού χειμώνα. 

Η συναυλία ηχογραφή-
θηκε και κυκλοφόρησε 
το 1950, πουλώντας 
πάνω από ένα εκατομ-
μύριο κομμάτια, 
ο πρώτος διπλός δίσκος 
στην ιστορία της τζαζ.
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Μπενίτο Πέρεθ Γαλντός (1843-1920)
Δόνια Περφέκτα
Εκδ. Ανοικτή Βιβλιοθήκη

Ενας από τους κορυφαίους των ισπανικών γραμμάτων, ο Μπενίτο Πέ-
ρεθ Γαλντός (1843-1920) θεωρείται ο κύριος εκπρόσωπος του ρεαλι-
σμού στον μυθιστορηματικό λόγο της πατρίδας του. Πολυγραφότατος, 
με μεστό λόγο, κατατάσσεται άνετα στους κλασσικούς της λογοτεχνί-
ας, καθώς τα έργα του παραμένουν διαχρονικά.  Η ∆όνια Περφέκτα 
(1876) είναι ένα από τα μυθιστορήματά του που δεν έχουν μεταφρα-
στεί και εκδοθεί στα ελληνικά. Γράφει η μεταφράστριά του, Ευριδίκη 
Αμανατίδου: ∆ιαβάζοντάς το στην πρωτότυπή του γλώσσα, μαγεύτη-
κα. Όχι μόνο για τη διαχρονική του υπόθεση, για τα έντονα συναισθή-
ματα που μου άφησε, για τη δυναμική των ηρώων που ακολουθεί μια 
πλήρως αριστοτέλεια λογική, αλλά και για τη μαεστρία του συγγραφέα 
που δείχνει ότι ξέρει να χειρίζεται τον λόγο και στην πιο εκλεπτυσμέ-
νη αλλά και στην πιο λαϊκή του έκφραση.  Καυστικός, χιουμορίστας, 
ειρωνικός, αλλά και άνθρωπος που ψάχνει βαθιά τα πάθη και λάθη της 
ψυχής, ο Γαλντός με τη δόνια Περφέκτα μάς προσφέρει ένα μυθιστό-
ρημα που συναρπάζει.

Το ηλεκτρονικο βιβλίο διατίθεται και από την εφαρμογή Read 
Library. Επισκεφθείτε τον ιστότοπο read-library.com για πληροφορίες 
και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Με αφορμή τη «Φόνισσα», «μια 
ταινία της Εύας Νάθενα εμπνευ-
σμένη από το μυθιστόρημα του 
Αλ. Παπαδιαμάντη» (trailer), ξεκί-
νησε στα μέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης και στις παρέες μια έντονη 
συζήτηση. Αυτό που διχάζει είναι 
αν η ταινία όφειλε, όπως πιστεύ-
ουν πολλές και πολλοί, να πα-
ραμείνει πιστή στο λογοτεχνικό 
έργο ή αν είχε δικαίωμα να απο-
μακρυνθεί από αυτό, όπως συνέ-
βη στη συγκεκριμένη περίπτωση, 
αφού το σενάριο της Κατερίνας 
Μπέη άλλαξε σημαντικά στοιχεία 
της παπαδιαμαντικής πλοκής. 
Οσες και όσοι θέτουν το ερώτημα 
εάν μια ταινία δικαιούται να αλ-
λάζει το «νόημα», μοιάζουν ταυ-
τόχρονα βέβαιοι ότι κατέχουν οι 
ίδιοι το (ένα και μοναδικό) νόημα 
του παπαδιαμαντικού, εν προκει-
μένω, έργου. Αυτό που ενόχλησε 
κυρίως είναι ότι το σενάριο της 
Μπέη καθιστά συγκεκριμένο άν-
δρα συναυτουργό των εγκλημά-
των της Φραγκογιαννούς. ∆εν αρ-
κείται, δηλαδή, η σεναριογράφος 
να ερμηνεύσει την περίπτωση 
της παπαδιαμαντικής ηρωίδας 
ως αποτέλεσμα των πατριαρχι-
κών δομών σε συνδυασμό με τη 
φτώχεια, αλλά συγκαταλέγει ρη-
τά στα αίτια των πράξεών της αν-
δρική συναυτουργία, που στον 
Παπαδιαμάντη απουσιάζει. 

Η κριτική που επικεντρώνεται 
στη σχέση της ταινίας με το λογο-
τεχνικό κείμενο, ελέγχοντας την 
πιστότητα της πρώτης ως προς το 
δεύτερο, βασίζεται, νομίζω, στην 
πεποίθηση ότι ο Παπαδιαμάντης 
(βλέπε: κάθε κλασικό λογοτεχνι-
κό έργο) είναι ιερό κείμενο, άρα 
ταμπού. Θα έπρεπε ίσως να το ξέ-
ρουμε απέξω, όπως οι πιστοί τις 
προσευχές. Και αν επιτρεπόταν 
κάποια καλλιτεχνική του χρήση, 
αυτή θα όφειλε να έχει τον χαρα-
κτήρα της προσκύνησης. Να πα-
ραμείνει, δηλαδή, «πιστή», όρος 
που παραπέμπει ούτως ή άλλως 
σε λεξιλόγιο θρησκευτικό και όχι 
κοσμικό. 

Κριτική και κριτικές
Η ταινία που, στο μεταξύ, σα-

ρώνει τα ταμεία και έχει γίνει θε-
τικά αποδεκτή από την κριτική, 
προκάλεσε και άλλες αντιδράσεις 
που δεν ανάγονται σε φανερές 
ή κρυμμένες πεποιθήσεις περί 
ιερότητας του κειμένου. Αυτές 
θα συνοψίζονταν σε κάτι σαν: 

«καλή η ελευθερία της σκηνο-
θέτιδος, δεν έπρεπε όμως να ερ-
γαλειοποιηθεί ο Παπαδιαμάντης 
για τις ανάγκες μιας σύγχρονης 
πολιτικής συζήτησης, που αφορά 
τη βία κατά των γυναικών στην 
Ελλάδα σήμερα. ∆εν έφταιγαν 
οι άνδρες για τους φόνους της 
Φραγκογιαννούς!». 

Από τη σκοπιά της καλλιτε-
χνικής δημιουργίας, ωστόσο, οι 
προσεγγίσεις αυτές ηχούν παρά-
ξενες. Ενα μεγάλο μέρος της τέ-
χνης, νεωτερικής αλλά και προ-
νεωτερικής ακόμη, συνίσταται, 
ακριβώς, σε αμείλικτες αλλεπάλ-
ληλες διασκευές. Σε τι οφείλε-
ται άραγε το αειθαλές διάχυτο 
άγχος και η αυστηρότητα που 
εξακολουθούν να καταθλίβουν 
την ελληνική κοινωνία κατά την 
πρόσληψη της τέχνης και των 

προϊόντων της; Γιατί μας αποδι-
οργανώνει η καινοτομία; Αντί να 
έχουμε διαβολεμένη περιέργεια 
να δούμε τι σκαρφίζεται ο νέος 
καλλιτέχνης με αφορμή τον πα-
λιό, πόσο ευρηματικός είναι, πό-
σο μακριά μπορεί να το πάει και, 
κυρίως, πόσο επιτυχημένα, πολ-
λοί από εμάς περιμένουμε απλώς 
με την αγιαστούρα στη γωνία, ως 
θεματοφύλακες και τιμωροί. Στην 
ουσία, αρνούμαστε την καλλιτε-
χνική έκφραση ως αποτέλεσμα 
χειραφέτησης και εξατομίκευσης. 
∆εν επιβραβεύουμε την κριτική 
αναμέτρηση και το νέο. Το χει-
ρότερο είναι πως δεν αγγίζουμε 
την τέχνη παρά με χειρουργικά 
γάντια, που σημαίνει ότι δεν την 
ευχαριστιόμαστε.

«Photos, yes, selfies, no»
Η υπόθεση μου έφερε στο 

μυαλό μια δυσάρεστη σκηνή από 
το περυσινό καλοκαίρι. Τρεις πο-
λύ νεαρές φοιτήτριες μουσικού 
πανεπιστημίου της Γηραιάς Αλ-
βιώνας επισκέφθηκαν ένα από τα 
πιο καινούργια και πιο σύγχρονα 
στη μουσειολογική προσέγγισή 
τους αρχαιολογικά μουσεία της 
χώρας μας. Εξοικειωμένες με τα 
ήθη που επικρατούν σε μερικά 
από τα μεγαλύτερα μουσεία του 
κόσμου, οι κοπέλες θέλησαν να 
αυτο-φωτογραφηθούν μπροστά 
στα ευρήματα σαν Μούσες, σε 

μια χαριτωμένη γρήγορη πόζα, με 
τα σανδάλια και με τα σορτσάκια 
τους. Αμέσως έσπευσαν οι υπάλ-
ληλοι: «Photos, yes, selfies, no». 
Προσπάθησα να καταλάβω το 
σκεπτικό. Οι υπάλληλοι μου εξή-
γησαν, με κάθε σοβαρότητα, ότι 
οι σέλφι με τα εκθέματα δείχνουν 
«έλλειψη σεβασμού». Εσχάτως 
ζήσαμε και την ιστορία με το κα-
τέβασμα της ροζ «σημαίας» από 
την έκθεση στο προξενείο της 
χώρας μας στη Νέα Υόρκη. Σκέ-
φτομαι ότι όλες αυτές οι στάσεις 
και οι ενέργειες συνδέονται με το 
ίδιο φοβικό και αμυντικό νήμα. 
Στρέφονται, εντέλει, εναντίον 
του συμβόλου και του αγαθού 
που θέλουν τάχα να προστατεύ-
σουν. Γιατί το κλείνουν σε βιτρί-
να, το καθιστούν απρόσιτο και 
στο βάθος καταπιεστικό, και όχι 
αντικείμενο αγάπης, που σημαί-
νει εξοικείωσης, απόλαυσης, χρή-
σης. ∆εν θέλουν, όλες και όλοι 
αυτοί, να γίνουν στ’ αλήθεια δι-
κά μας ούτε ο Παπαδιαμάντης, 
ούτε τα αρχαία αγάλματα, ούτε 
η σημαία. Θέλουν να τα φοβόμα-
στε και να τα προσκυνάμε, όχι 
να τα αγαπάμε και να τα χρησι-
μοποιούμε. Επιστρατεύοντας δε 
μια μεγαλύτερη δόση καχυποψί-
ας, θα λέγαμε ότι δεν θέλουν να 
ανήκουν όλα τα παραπάνω στην 
κοινωνία, αλλά μονάχα σε ειδι-
κά, κατάλληλα μυημένα ιερατεία.

Η Νανά Ρούσσου γεννήθηκε και 
ζει στην Αθήνα. Είναι μαθηματι-
κός και οι «Συμμαθήτριες» (εκδό-
σεις Αλεξάνδρεια) είναι το πρώτο 
της μυθιστόρημα. Το δούλευε στο 
μυαλό της αρκετό καιρό και όταν 
ξανασυναντήθηκε πολλά χρόνια 
μετά με τις φίλες της από το Αρ-
σάκειο, γεννήθηκε και στο χαρτί.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Οι δρόμοι του μεταξιού» του Πίτερ 
Φράνκοπαν, «Το χρήμα» του Πολ 
Σούλιτζερ και ένα τετράδιο σπιράλ 
με ένα στυλό για την άμεση κατα-
γραφή των νυχτερινών μου φαεινών 
ιδεών.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Ξαναδιαβάζοντας τη «Σταχτοπούτα» 
των αδελφών Γκριμ συνειδητοποίη-
σα πόσο σημαντικές είναι για τη ζωή 
μας δύο πολύ απλές έννοιες: η καλο-
σύνη και το θάρρος. Και για να μιλή-
σω ως μαθηματικός, πιστεύω τελικά 
ότι «η καλοσύνη και το θάρρος» είναι 
ικανή και αναγκαία συνθήκη για μια 
ευτυχισμένη ζωή.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Tην «Αισθηματική αγωγή» του Φλο-
μπέρ. Tο είχα χρόνια στη βιβλιοθήκη 
μου, το ξεσκόνιζα, και το έβαζα πάλι 
στη θέση του. Eνθουσιάστηκα. Μα 
γιατί δεν το ξεκινούσα τόσο καιρό; 
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Στο λεωφορείο με πολύ κόσμο και 
φασαρία. Γύρω μου γίνεται χαμός, 
αλλά δεν με νοιάζει. Είμαι αφοσιω-

μένη στον υπέροχο κόσμο του βιβλί-
ου μου. Αυτή η σκηνή μού θυμίζει 
την εποχή που πήγαινα φροντιστή-
ριο και διάβαζα στο λεωφορείο, για-
τί ο χρόνος τότε ήταν λιγοστός. 
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Υπάρχουν βιβλία που μου αρέσουν 
και που νομίζω ότι δεν είναι ιδιαίτε-
ρα αποδεκτά. Oπως το «Sex and the 
city» της Κάντας Μπούσνελ ας πού-
με. Αλλά εμένα μου αρέσουν, οπότε 
δεν νιώθω ενοχές. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
O,τι με συγκινεί και αναζητώ στους 
ανθρώπους γύρω μου και στη ζωή 
μου. Η καλοσύνη, η τρυφερότητα, η 
σεμνότητα, η αισιοδοξία, η έκπληξη 
και ο τζόγος. 
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Ωχ, έχω μεγάλη λίστα. Θέλω να δια-
βάσω την «Ιδιωτική ζωή ενός κα-
τασκόπου» του Τζον Λε Καρέ, τον 
«Πρίγκιπα της παλίρροιας» του Πατ 
Κονρόι (που δεν το βρίσκω γιατί έχει 
εξαντληθεί), τα «Oνειρα» του Βάλτερ 
Μπένγιαμιν, το «Τελευταίο στοιχείο» 
της Eλενας Χατζηαλεξάνδρου, τον 
«Ειδεχθή χιονάνθρωπο» του Νίκολας 
Μπλέικ. 
 
Οι «Συμμαθήτριες» πώς προέκυ-
ψαν;
Είχα γράψει κάποια κομμάτια του βι-
βλίου ασύνδετα κάπως μεταξύ τους 
με στόχο να πω την κεντρική ιδέα 
που με απασχολούσε, και τη λέω στο 
τέλος του βιβλίου. Oταν όμως ξανα-
βρέθηκα με τις συμμαθήτριές μου, 
45 χρόνια μετά, και αρχίσαμε να ξα-
νακάνουμε παρέα, το βιβλίο πήρε 
φόρα και άρχισε να δημιουργείται. 
Πήρε σάρκα και οστά και όλα έδεσαν. 
 
Η οικειότητα και η σύμπνοια των 
σχολικών σχέσεων μένουν ζωντα-
νές όσα χρόνια και αν περάσουν;
Ναι. Η οικειότητα, η σύμπνοια, η συ-
νενοχή, η αγάπη των σχολικών μας 
χρόνων έχουν χαραχτεί στην καρδιά 
μας ανεξίτηλα και για πάντα. Είναι 
εκεί, και με την κάθε ευκαιρία φανε-
ρώνονται και φωτίζουν το παρόν και 
το μέλλον μας.

ΑΛΕΞΗΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ
Υπήρξα τόσοι άλλοι
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 512

 
«Υπάρχουν πολλά είδη σκοταδιού. 
Το αγαπημένο μου είναι το ένδον 
σκότος, κάτω από έναν πάμφωτο 
ήλιο. Εκείνο που απλώνεται ήσυ-
χα, χωρίς κανένα ίχνος. Η ζωή 
είναι μια μαύρη γιορτή, η μόνη 
που θα έχουμε ποτέ». Σε αυτή τη 
«μαύρη γιορτή» παραδίδεται ολό-
ψυχα ο Αλέξης Σταμάτης, καθώς 
ανατρέχει σε στιγμιότυπα του 
περασμένου χρόνου, αλιεύοντας 
από τη μνήμη τη μυθοπλασία. 
Κάθε ανάκληση είναι επινόηση 
και το ψεύδος αρχή της αλήθειας. 
Φαίνεται πως ο Σταμάτης ευγνω-
μονεί τη μνήμη για την αναξιο-
πιστία της, στο μέτρο που ανα-
γνωρίζει την αναγκαιότητα της 
λήθης. Θα μπορούσαμε να χαρα-
κτηρίσουμε το βιβλίο σαν θραυ-
σματική μυθιστορηματική αυτο-
βιογραφία, μολονότι ο Σταμάτης 
αποφεύγει να αποδώσει το βιβλίο 
του σε ένα συγκεκριμένο είδος. 
Πιο δόκιμος θα ήταν ο προσδιο-
ρισμός «αυτομυθοπλασία», στον 
βαθμό που το βάρος έπεφτε πε-
ρισσότερο στη μυθοπλασία και 
λιγότερο στο «εγώ». Ο Σταμάτης 
το λέει ξεκάθαρα: «∆εν είναι εξο-
μολόγηση αυτό». «Εγώ δεν είμαι 

εγώ, είμαι το απείκασμα του εαυ-
τού μου». Πράγματι, διαβάζοντας 
το βιβλίο έχει κανείς την εντύπω-
ση πως ο συγγραφέας στήνεται 
μπροστά σε έναν καθρέφτη για 
να προβάρει ένα μονόλογο. Η αί-
σθηση της θεατρικότητας είναι 
διάχυτη στις σελίδες. Το πολυ-
πρισματικό «εγώ» προβάλλει μέ-
σα από επανειλημ-
μένες παραλλαγές 
μιας αυτοσκηνοθε-
σίας. Ανασύροντας 
από τη μνήμη στιγ-
μές του περασμέ-
νου χρόνου, τόσο 
ιδιωτικές όσο και 
συλλογικές, ο Στα-
μάτης αγωνιά, θαρ-
ρείς, να καταδείξει 
τη σημασία του τίτ-
λου «Υπήρξα τόσοι 
άλλοι». Ο ίδιος πα-
ραδέχεται: «Ο,τι 
και να λέω, δεν ξεχνώ πως εν τω 
βάθει είμαι φτιαγμένος από τα 
λόγια των άλλων». 

Στο βιβλίο υπάρχουν πάμπολ-
λες αναφορές σε σπουδαίους λο-
γοτέχνες και δημιουργούς, πολλά 
από τα λόγια τους μνημονεύο-
νται. Εκπληκτικό, λόγου χάριν, εί-
ναι το συγγραφικό σκιαγράφημα 
του Γιώργου Χειμωνά. Το μυθο-
πλαστικό «εγώ» δεν γίνεται παρά 

να είναι πλασμένο από δάνειες 
μυθοπλασίες. Ακόμη και τα πολύ 
προσωπικά γεγονότα αποκτούν 
μέσα από τη χρονική απόσταση 
μια αχλύ παραίσθησης. Στιγμιό-
τυπα που αναθάλλουν στον νου 
μεταξύ λήθαργου και υπνοβασίας, 
σαν εκλάμψεις ονειροφαντασίας.

Ο Σταμάτης συλλογίζεται πως 
στο τελευταίο του 
βιβλίο αποδύεται 
σε ένα «επικίνδυ-
νο γράψιμο» και 
δεν δυσκολεύε-
ται να εντοπίσει 
την επικινδυνότη-
τα στην τρομερή 
αντωνυμία «εγώ». 
«Το άγριο βασίλειο 
του πρώτου προ-
σώπου». Τα δύσκο-
λα δεδομένα, όπως 
ο αλκοολισμός, ο 
πατέρας, η σχέση 

του με τη μητέρα, ο Σταμάτης τα 
προσεγγίζει με φυγόκεντρη διά-
θεση. Τα πλησιάζει επιφυλακτι-
κά, μόνο και μόνο για να απομα-
κρυνθεί από αυτά. Εδώ η γραφή 
αποκτά μια πρόδηλη διστακτι-
κότητα, αρνείται να θυμηθεί, να 
γραφτεί. Βέβαια, το αποτύπωμα 
του τραύματος νοτίζει σαν υδα-
τογράφημα τις σελίδες. Ο πόνος 
παραμένει ένα βίωμα ανεξάλει-

πτο, που η λήθη δυστυχώς αδυ-
νατεί να υφαρπάξει. Κατεξοχήν 
φορέας του πόνου, το σώμα. «Με-
γαλώνω. ∆ιαλύομαι αδιακρίτως. 
Χωματίζομαι». 

Ο Σταμάτης θυμάται πως από 
τότε που ήταν παιδί τον τυραν-
νούσε η αντιδικία με την πραγ-
ματικότητα. Η αντιδικία ημέρεψε 
με τα πρώτα αναγνώσματα. Στη 
λογοτεχνία ο κόσμος φάνταζε τε-
ράστιος και θαυματουργός, διά-
σπαρτος με μυστήρια, ομορφιά 
και δράμα. Υπήρχε εκεί όμως και 
κάτι άλλο, η υπόσχεση του ξαφ-
νιάσματος. Τόσο το «υπερευαί-
σθητο αγόρι» όσο και τον έκθαμ-
βο ενήλικα συγκινεί απερίγραπτα 
η προσμονή του μυστηρίου, το 
ρίγος της έκπληξης. «∆εν είσαι το 
μεγαλείο, αλλά μπορείς να κατα-
λάβεις μεγαλείο τι είναι».

Μυθοποιώντας την αγριότητα 
του πρώτου προσώπου, ο Σταμά-
της συνθέτει ένα βαθύτατα συγκι-
νητικό μυθοπλαστικό είδωλο. Η 
ευαισθησία του, η ηθικότητά του, 
η ειλικρίνειά του, οι ποιητικές 
καταβολές του, η τριαντάχρονη 
πεζογραφική θητεία του, συναρ-
μόζονται όλα σε μια παλίμψηστη 
αφήγηση, που αμφιρρέπει μεταξύ 
επινόησης και απόκρυψης. Αναμ-
φίβολα ένα ορόσημο στη συγ-
γραφική διαδρομή του Σταμάτη.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Η προσμονή του ρίγους

Σέλφι με τη Φόνισσα

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η κριτική που επικε-
ντρώνεται στη σχέση 
της ταινίας με το λογοτε-
χνικό κείμενο βασίζεται 
στην πεποίθηση ότι 
ο Παπαδιαμάντης και 
κάθε κλασικό λογοτεχνι-
κό έργο είναι ιερό κείμε-
νο, άρα ταμπού.

Η Καρυοφυλλιά Καραμπέτη στον ρόλο της Φραγκογιαννούς, στη «Φόνισσα».
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Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΡΟΜΠΟΛΑ

Eχει μεταφραστεί σε 17 διαφορε-
τικές γλώσσες, θεωρείται ένας 
από τους ανανεωτές της κολομβι-
ανής λογοτεχνίας, είναι κάτοχος 
πολλών ευρωπαϊκών βραβείων 
και πριν από λίγο καιρό έκανε 
την εμφάνισή του στη χώρα μας 
με δύο διαφορετικούς τρόπους: 
Μέσα από την παρουσία του στο 
15ο Φεστιβάλ ΛΕΑ (σημείο συ-
νάντησης μεταξύ της Ιβηρικής, 
της Λατινικής Αμερικής και της 
Ελλάδας, όπως αυτοπροσδιορίζε-
ται η διοργάνωση) αλλά και με 
το τελευταίο του έργο που μετα-
φράστηκε στα ελληνικά υπό τον 
τίτλο «Η νύχτα θα είναι μεγάλη» 
(μτφρ. ∆ήμητρα Σταυρίδου, εκδ. 
∆ιόπτρα).

Ο γεννημένος το 1965 Σαντιά-
γκο Γκαμπόα δεν είναι άγνωστος 
στο ελληνικό κοινό, αφού παλαι-
ότερα έχουν κυκλοφορήσει στη 
γλώσσα μας δύο άλλα δικά του 
βιβλία, το «Νυχτερινές ικεσίες» 
(μτφρ. Βασιλική Κνήτου, εκδ. Πό-
λις) και «Το να χάνεις είναι ζή-
τημα μεθόδου» (μτφρ. Κρίτων 
Ηλιόπουλος, εκδ. Opera). 

Με το συγκεκριμένο πρω-
τότυπο θρίλερ όμως έκανε ένα 
άνοιγμα σε ένα ακόμη πιο ευρύ 
κοινό. Ηρωίδες του, μία μαχητι-
κή δημοσιογράφος και η πρώ-
ην αντάρτισσα βοηθός της, οι 
οποίες αναλαμβάνουν να βγά-
λουν την αλήθεια στο φως, με 
την τελευταία να έχει βουλιάξει 
στην τρέλα και την παράνοια της 
κολομβιανής πραγματικότητας. 

Ολα ξεκινούν από μία ανταλ-
λαγή πυρών σε έναν αγροτικό 
δρόμο, στην πορεία όμως γινό-
μαστε μάρτυρες μιας όχι και τόσο 
συνηθισμένης ιστορίας από την 
οποία παρελαύνει όλο το φάσμα 
της κολομβιανής κοινωνίας· από 
εφήβους που μεγάλωσαν σε μία 
χώρα ρημαγμένη από τον εμφύ-
λιο μέχρι εισαγγελείς με υψηλό 
αίσθημα καθήκοντος και πάστο-
ρες που έχουν ενδυθεί τον μαν-
δύα του ροκ σταρ. 

Πώς όμως βλέπει ο ίδιος την 
κοινωνική και πολιτική πραγ-
ματικότητα της πατρίδας του; 
Πού εντοπίζει τα πιο σημαντι-
κά προβλήματα; Τι θεωρεί πιο 
σημαντικό; Την πλοκή ή τους 
χαρακτήρες;

 
– Στο βιβλίο σας «Η νύχτα θα 
είναι μεγάλη» ασκείται σκληρή 
κριτική στους πολιτικούς, στην 
αστυνομία και στην Eκκλησία. 
Τελικά, ποιος θεσμός είναι ο 
πιο διεφθαρμένος στην Κο-
λομβία;

– Η διαφθορά σε μια χώρα 

όπως η δική μου είναι πάντοτε 
μια σύνθεση πολλών προβλημά-
των. Το κυριότερο είναι η εμμονή 
του μέσου Κολομβιανού να πλου-
τίσει, πράγμα που έχει να κάνει 
με τη μικρή κοινωνική προστασία 
που παρέχει το κράτος στους πο-
λίτες. Υπάρχει η ιδέα ότι ο μόνος 
τρόπος να σωθείς είναι να είσαι 
πλούσιος. Αυτός είναι ο λόγος για 
τον οποίο υπάρχει διαφθορά σ’ 
όλους τους τομείς της κοινωνίας. 
Οι πολιτικοί, η αστυνομία και οι 
ευαγγελικοί πάστορες είναι όλοι 
εξίσου διεφθαρμένοι, επειδή όλοι 
θέλουν να είναι πλούσιοι σε μια 
χώρα όπου η πλειονότητα είναι 
φτωχοί.

 
– Τι αποτύπωμα έχει αφήσει 
η εμφύλια σύρραξη στο σώμα 
και στην ψυχή της κολομβια-
νής κοινωνίας;

– Οι πληγές είναι πολύ βα-
θιές. Υπάρχει δυσαρέσκεια, μί-
σος, απογοήτευση και πάνω απ’ 
όλα έντονη αίσθηση αδυναμίας 
και εγκατάλειψης από το κρά-
τος. Οι νέοι άνθρωποι είναι θύ-
ματα αυτής της κατάστασης και 
είναι μόνοι τους αντιμέτωποι 
με όλες τις αντιξοότητες. Αυτό 
είναι τρομερό, γιατί ένα σημα-
ντικό μέρος αυτών των νέων 
βλέπει ευκαιρίες μόνο στην πα-
ραβατικότητα.

 
– Πόσο εκτενής ήταν η έρευνα 

που κάνατε για το «Η νύχτα θα 
είναι μεγάλη»;

– Οι ευαγγελικές εκκλησίες 
στην Κολομβία βρίσκονται πα-
ντού και οι εκκεντρικότητες των 
ιερέων τους είναι γνωστές. Στο 
Κάλι, όπου ζω, ένας απ’ αυτούς 
τους ιερείς ήθελε να χτίσει ένα 
τεράστιο πανεπιστήμιο, αλλά 
δεν το ολοκλήρωσε ποτέ και τα 
πελώρια εγκαταλελειμμένα κτί-
ρια παραμένουν εκεί, σε κοινή 
θέα. Τι συνέβη; Μυστήριο. Αυ-

τές οι εκκλησίες είναι άρπαγες 
χρημάτων. Εχω δει αγγελίες που 
λένε: «Πωλείται Ευαγγελική Εκ-
κλησία με 750 ενορίτες». Τέτοια 
πράγματα. Περισσότερο και από 
την έρευνα, χρειάζεται να έχεις 
τα μάτια σου ορθάνοιχτα.

 
– Στο βιβλίο, ένας ιερέας πα-
ρουσιάζεται ως κάτι ανάμεσα 
σε προφήτη, εγκληματική ιδι-
οφυΐα και ροκ σταρ. Κρύβεται 
κάποιο αληθινό πρόσωπο πίσω 

από αυτόν τον ήρωα;
– Είναι φανταστικός χαρακτή-

ρας, αλλά είναι εμπνευσμένος 
από τις πολλές ειδήσεις σχετι-
κά με τις εκκεντρικότητες και 
τις παραξενιές ευαγγελικών πα-
στόρων στην Κολομβία και τη 
Βραζιλία, δύο χώρες τις οποίες 
κατατρώει αυτή η σύγχρονη γάγ-
γραινα που θέτει σε κίνδυνο τη 
δημοκρατία.

 
– Τι είναι πιο σημαντικό σε ένα 

μυθιστόρημα, οι χαρακτήρες 
ή η πλοκή;

– Για μένα είναι στοιχεία που 
αλληλοσυμπληρώνονται. Ο τρό-
πος γραφής μου συνίσταται στο 
να βρίσκω χαρακτήρες που μου 
λένε την ιστορία τους. Ετσι προ-
κύπτει η πλοκή. Οι χαρακτήρες 
πρέπει να είναι στέρεοι, αληθι-
νοί, ειλικρινείς, ώστε η ιστορία 
να είναι και αυτή με τη σειρά της 
στέρεη και αληθινή.

 
– Στις σελίδες του βιβλίου σας 
παρουσιάζεται ένα μεγάλο φά-
σμα της κολομβιανής κοινωνί-
ας – από τους πολύ φτωχούς 
έως τους πολύ πλούσιους. 

– Μου αρέσουν τα μυθιστορή-
ματα που απεικονίζουν τις κοι-
νωνίες καθολικά, από εκείνα του 
Ονορέ ντε Μπαλζάκ μέχρι εκείνα 
του Γκαμπριέλ Γκαρσία Μάρκες. 
Πιστεύω, δηλαδή, ότι «το μυθι-
στόρημα είναι η μυστική ιστορία 
των εθνών», όπως πολύ σωστά 
το έθεσε ο πρώτος.

– Νιώθω ότι μου δώσατε να 
καταλάβω ως αναγνώστης τι 
πραγματικά είναι η Κολομβία. 
Ηταν κάτι που επιδιώξατε συγ-
γραφικά;

– Πιστεύω ότι ένα μυθιστό-
ρημα δεν πρέπει να έχει εκ των 
προτέρων στόχους διαφορετι-
κούς πέρα από τις λογοτεχνικές 
ιδέες που το εμπνέουν. Αυτό δε 
σημαίνει, βέβαια, ότι δεν επιτυγ-
χάνει στόχους που δεν έχει. Εί-
ναι ένα από τα μυστήρια της λο-
γοτεχνίας.

 
– Υπήρξε κάποιος συγκεκριμέ-
νος λόγος που ασχοληθήκατε με 

το γράψιμο πριν από 30 χρόνια 
περίπου;

– Ξεκίνησα να γράφω επειδή 
μ’ αρέσει να διαβάζω. Και επει-
δή μια μέρα συνειδητοποίησα 

ότι ήθελα να διαβάσω ένα είδος 
βιβλίου που δεν υπήρχε και το 
οποίο έλειπε από τη βιβλιοθή-
κη μου. Συνειδητοποίησα, λοι-
πόν, ότι έπρεπε να το γράψω 
μόνος μου.

 
– Πόσο δύσκολο είναι για έναν 
συγγραφέα από την Κολομβία 
να αποκτήσει διεθνή φήμη;

– Για έναν Νοτιοαμερικανό 
είναι πιο δύσκολο από ό,τι για 
έναν Βορειοαμερικανό. Ολοι εν-
διαφέρονται για τις Ηνωμένες 
Πολιτείες, κάτι που δεν ισχύει 
για την Κολομβία. Η διαφήμι-
ση για τα βιβλία του Τζόναθαν 

Φράνζεν λέει: «Η ειλικρινέστερη 
και εγκυρότερη αποτύπωση της 
μεσαίας τάξης των ΗΠΑ». Μ’ αυ-
τόν τον τρόπο διαφημίζεται σ’ 
όλο τον κόσμο κι έχει επιτυχία. 
Αλλά αν μιλήσω εγώ για «την 
ειλικρινέστερη και εγκυρότερη 
αποτύπωση της μεσαίας τάξης 
της Κολομβίας», θα με προπηλα-
κίσουν. Ετσι είναι τα πράγματα 
και δεν μπορούμε να κάνουμε 
τίποτα. Για αυτό προσπαθώ να 
μην ξεχνώ έναν άγραφο κανό-
να: Να θυμάσαι μόνο ότι δεν ξε-
κίνησες να γράφεις για να γίνεις 
επιτυχημένος, αλλά επειδή αγα-
πούσες τη λογοτεχνία.

– Σας έχουν συγκρίνει με τον 
Ρομπέρτο Μπολάνιο. Πώς νιώ-
θετε για αυτό;

– Μου αρέσει αυτή η σύγκρι-
ση, γιατί τον ήξερα και ήμουν 
στενός του φίλος. Ετρεφα μεγά-
λη αγάπη και θαυμασμό γι’ αυτόν 
από την πρώτη μέρα που γνωρι-
στήκαμε. Αλλά νομίζω ότι η σύ-
γκριση αυτή είναι κάπως υπερ-
βολική, δεν ξέρω αν την αξίζω.

 
– Οι χαρακτήρες συνεχώς είτε 
πίνουν είτε τρώνε κάτι. Σας γο-
ητεύει τόσο πολύ το φαγητό;

– ∆υστυχώς, ναι, και είναι κάτι 
που οι γιατροί μου αρχίζουν να 

μου επισημαίνουν όλο και πιο 
επιτακτικά.

 
– Μήπως μπορείτε να μας απο-
καλύψετε το θέμα του επόμενου 
βιβλίου σας;

– Το νέο μου μυθιστόρημα 
θα μιλάει για υπόγειους ουρα-
νοξύστες και μοναχικούς αν-
θρώπους που νιώθουν ενοχές, 
για άδειες πισίνες σε εγκαταλε-
λειμμένα ξενοδοχεία, για παρά-
ξενα σημειωματάρια τα οποία 
εμφανίζονται στην άκρη νυχτε-
ρινών λεωφόρων, για γυναίκες 
που παίζουν το φιλί μ’ ένα χάπι 
κυανίου στα χείλη.

Το νέο μου μυθιστόρημα θα μιλάει για υπόγειους ουρανοξύστες

Η διαφθορά
είναι σύνθεση
πολλών
προβλημάτων
Ο Σαντιάγκο Γκαμπόα μιλάει στην «Κ»

Οι ευαγγελικές εκκλη-
σίες στην Κολομβία
βρίσκονται παντού και
οι εκκεντρικότητες των 
ιερέων τους είναι γνω-
στές. Εχω δει αγγελίες 
που λένε: «Πωλείται
Ευαγγελική Εκκλησία 
με 750 ενορίτες».
Τέτοια πράγματα.

Ξεκίνησα να γράφω 
επειδή μ’ αρέσει να 
διαβάζω και μια μέρα 
συνειδητοποίησα ότι 
ήθελα να διαβάσω ένα 
είδος βιβλίου που δεν 
υπήρχε.

Στην Κολομβία υπάρχει 
η ιδέα ότι ο μόνος 
τρόπος να σωθείς είναι 
να είσαι πλούσιος, 
πράγμα που έχει
να κάνει με τη μικρή 
κοινωνική προστασία 
που παρέχει το κράτος 
στους πολίτες.

Ο γεννημένος το 1965 Σαντιάγκο 
Γκαμπόα δεν είναι άγνωστος στο ελ-
ληνικό κοινό. Παλαιότερα κυκλοφό-
ρησαν στη γλώσσα μας τα βιβλία του 
«Νυχτερινές ικεσίες» (εκδ. Πόλις) 
και «Το να χάνεις είναι ζήτημα μεθό-
δου» (εκδ. Opera). Το τελευταίο του 
μυθιστόρημα που μεταφράστηκε στα 
ελληνικά είναι το «Η νύχτα θα είναι 
μεγάλη» (εκδ. ∆ιόπτρα).
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Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Αναρωτιέμαι τι συγγραφέας θα 
ήταν ο Μπένγιαμιν σε μια εποχή 
που όλοι γράφουν, κοινοποιούν 
γνώμες, στέλνουν μέιλ, κάνουν 
τσατ, συνεννοούνται, τσακώνο-
νται, φιλιώνουν, αποφασίζουν να 
κάνουν σεξ ή παρεξηγούνται μέ-
σω της γραφής. Πιστεύω πως αυ-
τό το φάντασμα, που γεννήθηκε 
στο Βερολίνο το 1892 και αφαίρε-
σε τη ζωή του στα βουνά, δεν θα 
έγραφε λέξη. 

Αν αναλογιστούμε μάλιστα τον 
βαθμό απόγνωσης των γραπτών 
του, λες και η απόγνωση ήταν ένας 
μετρονόμος που κουβαλούσε στο 
κεφάλι του, μια μόνιμη καταδί-
κη που τον έσπρωχνε να γράφει 
μ’ ένα νηφάλιο βλέμμα στη μέση 
μιας χαοτικής καθημερινότητας, 
τότε είναι σχεδόν σίγουρο πως θα 
σιωπούσε. Γιατί αν ένας συγγρα-
φέας αντιδρά στους καιρούς που 
κανείς δεν τολμά να μιλήσει, για-
τί να μη σωπάσει σε καιρούς που 
όλοι φλυαρούν;

Ο Μπένγιαμιν είχε ένα συγγρα-
φικό πρόγραμμα διάχυσης. Θυμά-
μαι από το επίμετρο του Κώστα 
Καλφόπουλου, που τον χάσαμε το 
καλοκαίρι, το εξής: «Ενα ογκώδες, 
πολυσχιδές και κατ’ εξοχήν ριζω-
ματικό έργο, που, ευτυχώς, ακόμα 
αντιστέκεται στις απεγνωσμένες 
προσπάθειες των φιλολόγων, των 
φιλοσόφων και των θεωρητικών 

να διεμβολίσουν, να ερμηνεύσουν 
και, ει δυνατόν, να οικειοποιηθούν 
το μπενγιαμινικό Σύμπαν» («Ημε-
ρολόγιο Μόσχας», Καστανιώτης).

Ολα αυτά τα χειρόγραφα έρχο-
νται από μια πολύ σκληρή μονα-
ξιά και έχουν προκύψει από ένα 
τεράστιο κύμα που έσκασε πάνω 
του, ένα κύμα που μόνο οι πόλεις 
μπορούν να κατασκευάσουν, με 
απέραντη γενναιοδωρία και κακία. 
Και ο Μπένγιαμιν ανέπνεε στις 
πόλεις, που σημαίνει πως πνιγό-
ταν, ονειρευόταν και έχανε τον 
εαυτό του μέσα τους, αλλά ποτέ 
την όρασή του. Ηταν ένα ζευγάρι 
μάτια που αναγκάστηκαν να ζή-
σουν σε μόνιμη μετακίνηση, όπως 
ο Γιόζεφ Ροτ ή ο  Ρόμπερτ Βάλζερ. 

∆ιαβάζω τα «Ονειρα» από τον 
Σεπτέμβρη, έναν μικρό τόμο με 
καταγραφές, σημειώσεις, σκέψεις, 

κριτικές και δοκίμια, σχετικά με 
την ονειρική μηχανή, τη φάμπρι-
κα του ασυνείδητου, και ακόμα 
δεν τον έχω παρατήσει. Μ’ έναν 
μαγικό τρόπο καταφέρνει κάθε φο-
ρά να ξετρυπώσει από το σωρό με 
τα αδιάβαστα βιβλία στο γραφείο 
μου, για να μου επιτρέψει να ψα-
ρέψω ένα ακόμα κομμάτι του, σαν 
ψάρι που έχει καταπιεί διαμάντι. 
Λες και θέλει να μου υπενθυμίσει 
το ανώφελο της εξωπραγματικής 

εκδοτικής παραγωγής που καθρε-
φτίζει την τρέλα της εποχής μας.

Αυτή η αργή ανάγνωση με βο-
λεύει. ∆ιαβάζω το βιβλιαράκι στο 
σπίτι, σ’ ένα καφέ, στον Εθνικό 
Κήπο, περιμένοντας στην ουρά 
ή τον γιο μου να τελειώσει την 
προπόνηση, λίγο πριν κοιμηθώ, 
το παίρνω μαζί μου στο Παρίσι, 
και καθώς βρίσκομαι στο μετρό, 
στριμωγμένος αλλά ευτυχισμένος, 
τον φαντάζομαι (ένας ακόμη επι-

βάτης, ένα επιπλέον φάντασμα) να 
σημειώνει στο μπλε δερματόδετο 
καρνέ του την παρακάτω φράση: 
«Στο επίκεντρο αυτού του κόσμου 
των πραγμάτων βρίσκεται το πιο 
ονειρεμένο αντικείμενό του, η ίδια 
η πόλη του Παρισιού». Στο χάος, 
επομένως. Εκεί που η ανάγκη των 
ανθρώπων να ονειρευτούν, εξα-
πλώνεται σαν επιδημία.

Ο Μπένγιαμιν χρειαζόταν λοι-
πόν τις πόλεις για να γράψει. Να 
είναι ευρύχωρες και ανεξέλεγκτες. 
Οπως τα όνειρα. Καθόλου τυχαία, 
το Παρίσι ήταν η πόλη του: σύγ-
χρονη, κακόφημη, βίαιη, στοχα-
στική, φιλόξενη, θερμή, παγωμέ-
νη σαν μαυσωλείο. Ασφυκτική 
και οργανωμένη, σαν την πρώτη 
σελίδα από το χειρόγραφό του για 
το «Κιτς στο όνειρο» που βρίσκω 

στη σελίδα 81 της έκδοσης. Λέξεις 
γραμμένες με μελάνι, στριμωγμέ-
νες σε δυο στήλες, τακτικά. Μια 
απλή σελίδα από ένα αριθμημέ-
νο αρχείο που άδικα αγωνίζεται 
να υλοποιήσει τη ρυμοτομία του 
μυαλού του. Αυτό είναι απροσπέ-
λαστο. Εχεις τη δυνατότητα να 
δεις κάποια σημεία προβολής, τυ-
χαία και διάσπαρτα στα κείμενα 
που άφησε, αλλά, δυστυχώς, είναι 
το ελάχιστο που διασώθηκε: «Το 
όνειρο δεν ανοίγει πια έναν μα-
κρινό γαλάζιο ορίζοντα. Εχει γίνει 
γκρίζο. Το γκρίζο στρώμα σκόνης 
πάνω στα πράγματα είναι το κα-
λύτερο μέρος του».

Ξεφυλλίζοντας για μια ακό-
μα φορά την ανθολογία, που κυ-
κλοφόρησε πριν από δεκαπέντε 
χρόνια στα γερμανικά, και μετα-
φράστηκε από τον Λευτέρη Ανα-
γνώστου, αναρωτιέμαι αν υπάρχει 
λόγος να διαβάζουμε τα όνειρα κά-
ποιου. Ο Μπένγιαμιν θ’ απαντού-
σε πως όχι. Τα όνειρα είναι κιτς, 
«η τελευταία μάσκα του κοινότο-
που, που τη φοράμε στο όνειρο 
για να πάρουμε μέσα μας τη δύ-
ναμη του ερημωμένου κόσμου». 
Μα τα δικά του δεν ήταν όνειρα, 
αλλά κρίκοι μιας βαριάς αλυσίδας 
που την κουβάλησε από το Βερο-
λίνο στη Μόσχα και από την Ιμπι-
ζα στα Πυρηναία.

Ο Μπένγιαμιν έβλεπε όνειρα 
όπως όλος ο κόσμος. Αλλά δεν 
έγραφε όπως ο καθένας: «Κι αυ-
τό που συνειδητοποίησα με τρόμο 
όπως μιλούσα ήταν ότι δεν έπρεπε 
ποτέ να το διηγηθώ». Κάπως έτσι 
θα μου απαντούσε και ο Κώστας, 
αν είχα μια τελευταία ευκαιρία να 
τον πετύχω στην πόλη.

Ενα επιπλέον φάντασμα στο μετρό
Τι θα έλεγε ο Βάλτερ Μπένγιαμιν εάν ζούσε στη σημερινή εποχή, με τους ανθρώπους να ζουν μέσα από τα social media;

Ο Μπένγιαμιν χρεια-
ζόταν τις πόλεις για να 
γράψει. Να είναι ευρύ-
χωρες και ανεξέλεγκτες. 
Οπως τα όνειρα.

Ο φιλόσοφος και συγγραφέας Βάλτερ Μπένγιαμιν, ένα «φάντασμα» που 
γεννήθηκε στο Βερολίνο το 1892 και αφαίρεσε τη ζωή του στα βουνά.

Τα όνειρα είναι κιτς, «η τελευταία 
μάσκα του κοινότοπου, που τη φορά-
με στο όνειρο για να πάρουμε μέσα 
μας τη δύναμη του ερημωμένου κό-
σμου», θα έλεγε ο Μπένγιαμιν.
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Poor Things ����
ΔΡΑΜΑ ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Σκηνοθεσία: Γιώργος Λάνθιμος
Ερμηνείες: Εμα Στόουν, 
Μαρκ Ράφαλο, Γουίλεμ Νταφόε

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Στην πιο ώριμη και συνάμα εντυ-
πωσιακή στιγμή τής μέχρι τώ-
ρα φιλμογραφίας του, ο Γιώργος 
Λάνθιμος παραδίδει μια ευφά-
νταστη επινοημένη βιογραφία 
–βασισμένη στο ομώνυμο βι-
βλίο του Αλιστερ Γκρέι– η οποία 
βραβεύτηκε με τον Χρυσό Λέο-
ντα του τελευταίου Φεστιβάλ 
Βενετίας.

Βρισκόμαστε στη Βρετανία του 
19ου αιώνα. Η Μπέλα Μπάξτερ 
(Εμα Στόουν), μια νεαρή γυναί-
κα που αυτοκτόνησε, επανέρχε-
ται στη ζωή από έναν εκκεντρικό 
επιστήμονα (Γουίλεμ Νταφόε), ο 
οποίος και αναλαμβάνει την ανα-
τροφή της, μιας και η ίδια ξεκι-
νάει να μαθαίνει τον κόσμο από 
την αρχή όπως τα μικρά παιδιά. 
Ταχύτατα εξελισσόμενη και απαλ-
λαγμένη από όλες τις προκαταλή-
ψεις και τα στεγανά της εποχής, 
η Μπέλα θα το σκάσει παρέα με 
έναν αμφίβολης ηθικής δικηγό-
ρο (Μαρκ Ράφαλο) προκειμένου 
να γνωρίσει την απεραντοσύνη 
του κόσμου και να κατακτήσει 
την προσωπική της ελευθερία, 
αρχής γενομένης από τη σεξου-
αλική της διάσταση.

Συνεργαζόμενος ξανά, μετά 
την «Ευνοούμενη», στο σενάριο 
με τον Τόνι ΜακΝαμάρα, ο Λάνθι-
μος πετυχαίνει να δημιουργήσει 
ένα μοναδικό γοτθικής υφής πα-
ραμύθι, το οποίο παρασέρνει τον 
θεατή τόσο με τη ρηξικέλευθη θε-
ματολογία όσο και με την εντυ-
πωσιακή αισθητική του. Η γυναι-
κεία απελευθέρωση δεν αποτελεί 
προφανώς πρωτότυπο θέμα στο 
σύγχρονο σινεμά, ωστόσο ελά-
χιστες φορές έχει παρουσιαστεί 
με τέτοια τόλμη, χιούμορ και ευ-

στοχία, ακόμη και από γυναίκες 
κινηματογραφίστριες. Η Μπέλα 
Μπάξτερ, ον μοναδικό σε έναν 
μοναδικό κόσμο, βάζει τους δι-
κούς της κανόνες προκειμένου 
να ικανοποιήσει τη δίψα της για 
νέες εμπειρίες· έστω κι αν αυ-
τή την οδηγήσει να δουλέψει ως 
πόρνη στο Παρίσι ή να πληγώσει 
τους άνδρες που τη λατρεύουν. 
Η Εμα Στόουν από την πλευρά 
της τα δίνει όλα, κατασκευάζο-
ντας –μαζί με τον Λάνθιμο– μια 

αξέχαστη ηρωίδα, προορισμένη 
να απαθανατιστεί στα κατάστιχα 
της ποπ κουλτούρας.

Εκεί ανήκει πιθανότατα ολό-
κληρος ο κόσμος που έχτισε ο Ελ-
ληνας σκηνοθέτης και οι συνερ-
γάτες του: χρησιμοποιώντας ως 
επί το πλείστον πρακτικά ειδικά 
εφέ, η πραγματικότητα μπλέκε-
ται με τη δημιουργική φαντασία, 
καθώς προσεγμένα στη λεπτομέ-
ρεια σκηνικά, δραματικές χρω-
ματικές αντιθέσεις και παράδο-
ξα πλάσματα μας μεταφέρουν 
σε μια εναλλακτική –ή όχι και 
τόσο– διάσταση όπου «είμαστε 
τα μέσα παραγωγής μας» και «η 
ευγενική κοινωνία θα σε σκοτώ-
σει». Μπορεί το τελευταίο κομμά-
τι της ταινίας να κάνει μια ελα-
φριά «κοιλιά», ωστόσο αυτό δεν 
στερεί κάτι σοβαρό από τον πο-
λυεπίπεδο κινηματογραφικό θρί-
αμβο ενός κορυφαίου δημιουργού 
που βρίσκεται στο απόγειο των 
δυνάμεών του.

Β΄ Παγκόσμιος Πόλεμος: 
Από τα Μέτωπα
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2023)
Σκηνοθεσία: Ρομπ Κόλντστριμ
Αφήγηση: Τζον Μπογιέγκα

Μια από τις πιο πρόσφατες σει-
ρές ντοκιμαντέρ του Netflix μάς 
στέλνει στα μέτωπα του Β΄ Πα-
γκοσμίου Πολέμου, τα οποία για 
πρώτη φορά –σε αυτή την έκτα-
ση– βλέπουμε έγχρωμα και στην 
υψηλότερη δυνατή ανάλυση. Τα 
ψηφιακά επεξεργασμένα βίντεο 
της εποχής μοντάρονται ώστε να 
αφηγηθούν την ιστορία της μεγα-
λύτερης πολεμικής σύγκρουσης 
στην Iστορία, ενώ ταυτόχρονα 
εμπλουτίζονται με τις αφηγήσεις 
(κι αυτές προφανώς προγενέστε-
ρες) βετεράνων από όλες τις αντι-
μαχόμενες πλευρές.

Με τη λιτή αλλά καίρια αφή-
γηση του Τζον Μπογιέγκα («Πό-
λεμος των Αστρων»), η σειρά των 
έξι επεισοδίων δεν περιλαμβάνει 
ιδιαίτερες αναλύσεις· αντιθέτως 
επικεντρώνεται στα βασικά γεγο-
νότα του πολέμου, εκμεταλλευ-
όμενη το πλουσιότερο δυνατό 
οπτικό υλικό, το οποίο παρουσι-
άζεται με εντελώς καινούργιο πε-

ριτύλιγμα: από την εισβολή στην 
Πολωνία, τη ∆ουνκέρκη και την 
επίθεση στο Περλ Χάρμπορ, μέ-
χρι τις μάχες του Ελ Αλαμέιν, του 
Στάλινγκραντ και του Μίντγουεϊ, 
οι εικόνες που περνούν από τις 
οθόνη είναι μεν γνώριμες (οι πε-
ρισσότερες), ταυτόχρονα όμως 
«καινούργιες» και εντυπωσιακές. 
Κυρίως, μεταφέρουν με πολύ με-
γαλύτερη ζωντάνια την κλίμακα 
και τους πρωταγωνιστές –επιφα-
νείς και αφανείς– μιας σύγκρου-
σης που άλλαξε για πάντα την 
ιστορία της ανθρωπότητας.

 

Ο πατέρας ����½
ΔΡΑΜΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Φλοριάν Ζέλερ
Ερμηνείες: Αντονι Χόπκινς, 
Ολίβια  Κόλμαν

Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε μια από τις σπουδαιότε-
ρες ταινίες των τελευταίων ετών, 
διά χειρός του Γάλλου Φλοριάν 
Ζέλερ. Ο Αντονι Χόπκινς υποδύε-
ται τον... Αντονι, έναν ηλικιωμένο 
άνδρα που βρίσκεται στα πρώτα 
στάδια της άνοιας. Η κόρη του 
(Ολίβια Κόλμαν) προσπαθεί να τον 
προετοιμάσει για τη μετακόμισή 

της στο Παρίσι, όπου θα παντρευ-
τεί, προσλαμβάνοντας μια σειρά 
από νοσοκόμες, τις οποίες όμως 
εκείνος συνεχίζει να απορρίπτει. 
Καθώς η ασθένεια προχωράει, ο 
Αντονι δυσκολεύεται πια να ξεχω-
ρίσει τις πραγματικές ταυτότητες 
των προσώπων ή να υπολογίσει 
σωστά τον χρόνο, ο οποίος μοιά-
ζει πλέον να έχει ανοίξει πόλε-
μο μαζί του. Ο Χόπκινς είναι εδώ 
καταπληκτικός, με την ερμηνεία 
του να καθορίζει (ή να ακολουθεί) 
ιδανικά τον ρυθμό της ταινίας. 
Ο Ζέλερ από την πλευρά του, αν 
και κινηματογραφεί σχεδόν απο-
κλειστικά σε κλειστούς χώρους, 
καταφέρνει να προσδώσει ποι-
κιλία και δυναμισμό στο οπτικό 
του σύνολο, διατηρώντας παράλ-
ληλα κάτι από τη θεατρική υφή 
του προτύπου του. Επειτα υπάρ-
χουν οι κάθε είδους συμβολισμοί, 
συνήθως μικροί και διακριτικοί, 
αλλά σχεδόν πάντα σωστά το-
ποθετημένοι ώστε να υποστηρί-
ξουν τα δρώμενα. Τέλος, καθορι-
στικό είναι το μοντάζ του δικού 
μας Γιώργου Λαμπρινού, μέσω 
του οποίου χτίζονται οι μεταβά-
σεις και ο ρυθμός της ταινίας με 
ακρίβεια... ελβετικού ρολογιού.

Μετά την Εκτη και την Ογδοη Συμ-
φωνία του Μπρούκνερ που περι-
έλαβε στο πρόγραμμά της στις 
αρχές του 2022, η Κρατική Ορ-
χήστρα Αθηνών παρουσίασε την 
1η ∆εκεμβρίου 2023 μία ακόμη 
συμφωνία του Αυστριακού συν-
θέτη, αυτή τη φορά τη δημοφι-
λή Τέταρτη, που ο ίδιος ονόμασε 
«Ρομαντική». Την ορχήστρα κλή-
θηκε να διευθύνει ο Γερμανός αρ-
χιμουσικός Κορνέλιους Μάιστερ.

Ομως πριν από αυτήν, στο 
πρώτο μέρος της βραδιάς, η Αλε-
ξία Μουζά ήταν σολίστ στο ακόμη 
δημοφιλέστερο πρώτο Κοντσέρ-
το για πιάνο του Τσαϊκόφσκι. Η 
πιανίστρια έδωσε μια εξαιρετική 
ερμηνεία, καθώς το έργο φάνηκε 
να ταιριάζει άριστα στο πληθω-
ρικό ταλέντο και στη δυναμική 
παρουσία της. Πρώτα από όλα η 
Μουζά διέθετε τον ρωμαλέο ήχο 
που είναι απαραίτητος σε ένα έρ-
γο όπου το πιάνο οφείλει να υπε-
ρασπίζεται τη μουσική τουλάχι-
στον ισότιμα πλάι στην ορχήστρα. 
Ταυτόχρονα, η τεχνική της επέ-
τρεπε να προβάλλει τις πάμπολλες 
φράσεις μεγάλης δεξιοτεχνίας με 
καθαρότητα πάνω από τον ορχη-
στρικό ήχο, γεγονός που αναδεί-
κνυε με ιδιαίτερη σαφήνεια το 

μουσικό κείμενο. Η εμπειρία της 
πιανίστριας στη μουσική δωματί-
ου φάνηκε χρήσιμη στο δεύτερο 
μέρος, κατά τη συνομιλία της με 
όργανα της ορχήστρας που ανα-
λάμβαναν σολιστικό ρόλο. Στο 
μεσαίο τμήμα του ίδιου μέρους η 
Μουζά ανταποκρίθηκε με την ίδια 
επιτυχία στο ανάλαφρο, κάποτε 
σχεδόν ιλαρό ύφος που αναζητάει 
η γραφή του Τσαϊκόφσκι. Το Κο-
ντσέρτο ολοκληρώθηκε με μεγά-
λη επιτυχία χάρη και στη στήριξη 
της ερμηνείας της από τον Κορνέ-
λιους Μάιστερ, που δεν υπήρξε σε 
κανένα σημείο ανταγωνιστικός, 

αλλά αντιθέτως συνέβαλε στις 
δραματικές εξάρσεις και πρόβαλε 
τις πιο εσωστρεφείς διατυπώσεις 
της πιανίστριας. 

Με πρ(ωτο)οφανή και δικαιο-

λογημένη –όπως φάνηκε από το 
αποτέλεσμα– αυτοπεποίθηση, ο 
Μάιστερ διηύθυνε την εκτενή 
Τέταρτη Συμφωνία του Μπρού-
κνερ χωρίς παρτιτούρα. Αισθα-

νόταν σίγουρος και αποδείχθη-
κε εξοικειωμένος με τη σύνθετη 
γραφή, όπως επίσης με όσα εκ-
φράζει το έργο, και κατόρθωσε 
να μεταδώσει τη σιγουριά αυτή 

και στην ορχήστρα. Σιγουριά όχι 
μόνο για τις νότες, αλλά κυρίως 
για το περιεχόμενο της μουσικής, 
την αταλάντευτη –στα όρια της 
αφέλειας– πεποίθηση του Μπρού-

κνερ για τις μεταφυσικές ανησυ-
χίες του. Ο Μάιστερ δόμησε με 
μεγάλη ευκρίνεια τις επαναλαμ-
βανόμενες κλιμακώσεις της μου-
σικής, από τη σιωπή στις πλέον 
εκκωφαντικές διατυπώσεις μιας 
απόλυτης αλήθειας, που εκφρά-
ζεται μέσα από ήχο τόσο επιβλη-
τικό και ισοπεδωτικό όσο αυτός 
ενός εκκλησιαστικού οργάνου 
σε καθεδρικό ναό. Παράλληλα, 
οδήγησε την ορχήστρα με εκφρα-
στικότητα αλλά ανάλογη σιγου-
ριά και ρυθμικό βηματισμό στα 
μονοπάτια της αυστριακής υπαί-
θρου, όπως αυτά προβάλλουν στο 
δεύτερο μέρος: χαμηλόφωνα στο 
σύνολό τους, αλλά πάντα με την 
εμβληματική ηχηρή κορύφωση 
λίγο πριν από το τέλος. Συνολικά, 
εξαιρετικά επιτυχημένη υπήρξε η 
εκ μέρους του Μάιστερ εναλλα-
γή διαθέσεων και θερμοκρασιών, 
όπως την προβλέπει ο συνθέτης. 
Τα κόρνα της Κρατικής ανταπο-
κρίθηκαν πολύ καλά σε όσα ζη-
τάει ο συνθέτης στο τρίτο μέρος 
της συμφωνίας του, ενώ συνο-
λικά οι σολιστικές συνεισφορές 
ξύλινων και χάλκινων πνευστών 
ήταν στο γνώριμο υψηλό επίπε-
δο, γεγονός που συνέβαλε στην 
επιτυχία της ερμηνείας.

Η απόβαση στην ακτή «Ομαχα», 
στη Νορμανδία, απέκτησε χρώμα.

Η ερμηνεία του Αντονι Χόπκινς 
στο φιλμ «Ο πατέρας» καθορίζει 
τον ρυθμό της ταινίας.

Ο «έγχρωμος» Πόλεμος και το ρεσιτάλ του Χόπκινς

Πειστικός Μπρούκνερ και πληθωρικός Τσαϊκόφσκι από την Κρατική 

Ενας ύμνος
στη γυναικεία
απελευθέρωση
Μοναδικό γοτθικής υφής παραμύθι 

με την υπογραφή του Γιώργου Λάνθιμου

Σιγουριά κυρίως 
για το περιεχόμενο 
της Τέταρτης Συμφωνίας 
έδειξε ο Γερμανός 
αρχιμουσικός 
Κορνέλιους Μάιστερ.

Η Εμα Στόουν 
εκπληκτική ως Μπέλα 
Μπάξτερ, η οποία 
βάζει τους δικούς της 
κανόνες προκειμένου 
να ικανοποιήσει τη δίψα 
της για νέες εμπειρίες.

Μαζί με τον Γιώργο Λάνθιμο η Εμα Στόουν κατασκευάζει μια αξέχαστη ηρωίδα προορισμένη να απαθανατιστεί στα κατάστιχα της ποπ κουλτούρας.

Η Αλεξία Μουζά έδωσε μια εξαιρετική ερμηνεία στο πρώτο Κοντσέρτο για πιάνο του Τσαϊκόφσκι.
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Συνέντευξη στη

ΒΑΛΙΑ ΔΗΜΗΤΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Στον κόσμο που περιγράφει η Σε-
λέστ Ινγκ στις «Χαμένες μας καρ-
διές», το κράτος ασκεί διώξεις σε 
Ασιάτες Αμερικανούς και ποινι-
κοποιεί καθετί που θεωρεί αντι-
αμερικανική συμπεριφορά, στέλ-
νοντας συστηματικά τα παιδιά 
τους στην Πρόνοια. Η Ασιάτισσα 
Αμερικανίδα Μάργκαρετ, επιλέ-
γοντας να ηγηθεί της αντίστα-
σης, αναγκάζεται να χωριστεί 
από τον νεαρό γιο της. 

Μιλήσαμε με τη συγγραφέα 
για το κατά πόσον το βιβλίο της 
είναι δυστοπία, αν η διαφορετι-
κότητα είναι πλούτος και για την 
ανάγκη των μητέρων να βγουν 
εκεί έξω και να τα θέλουν όλα.

 
– Το βιβλίο σας θα μπορούσε 
να χαρακτηριστεί δυστοπία, 
αλλά διαβάζοντάς το, σκέφτη-
κα κάτι που είχε πει η Μάργκα-
ρετ Ατγουντ, ότι τα βιβλία της 
«πατάνε» όλα σε πραγματικά 
γεγονότα, οπότε δεν θα μου 
έκανε εντύπωση ο κόσμος που 
περιγράφετε να μην είναι επι-
στημονική φαντασία. 

– Ναι, είναι ακριβώς όπως το 
λέτε. Νόμιζα ότι θα περιέγραφα 
μια δυστοπική πραγματικότητα, 
ότι θα ήταν πολύ μακριά από 
την αλήθεια. Οταν όμως άρχισα 
να ψάχνω την Ιστορία των ΗΠΑ 
και αλλού, συνειδητοποίησα ότι 
ήταν αρκετά ρεαλιστικό. Αυτά 
που είχα φανταστεί είχαν συμ-
βεί ήδη. Ενα απτό παράδειγμα 
είναι ο αντιτρομοκρατικός Πα-
τριωτικός Νόμος που ψηφίστη-
κε μετά την 11η Σεπτεμβρίου, 
ο οποίος είναι σε ισχύ μέχρι και 
σήμερα. Οταν πέρασε, δεν στα-
ματούσαν να λένε ότι δεν είναι 
αντι-μουσουλμανικός, ότι δεν 
κάνει διακρίσεις. Μπορεί να μην 
είχε αυτήν την πρόθεση, αλλά 
όταν χρησιμοποιείται στην πρά-
ξη, στοχοποιεί μουσουλμάνους. 
Ψάχνοντας, λοιπόν, βρήκα κι 
άλλους νόμους που δρούσαν εις 
βάρος συγκεκριμένων ομάδων. 
Σχετικά με τους Ασιάτες Αμε-
ρικανούς, στο παρελθόν υπήρ-
χαν νόμοι που δεν επέτρεπαν 
να ασκήσεις κριτική στην αμε-
ρικανική κυβέρνηση μέσα από 
το ταχυδρομείο και αυτό τους 
έδινε το δικαίωμα να ανοίγουν 

την αλληλογραφία των Ασια-
τών Αμερικανών. Αποφάσισα 
λοιπόν να φτιάξω έναν κόσμο 
όπου υπάρχει ένας σαφής νόμος 
ενάντια στους Ασιάτες, ο PACT, 
και ο ρατσισμός είναι τόσο συ-
νηθισμένος που μοιάζει μπανάλ.

 
– Είναι κάπως ανησυχητικό 
ότι ο PACT εμφανίζεται ακρι-
βώς έπειτα από μια κρίση, σαν 
αυτή που βιώνουμε τώρα. Πότε 
γράφτηκε το βιβλίο ακριβώς; 

– Το βιβλίο ήταν στο μυαλό 
μου από τότε που τελείωσα τις 
«Μικρές φωτιές παντού». Ηταν 
μια ιστορία για μια δημιουργική 
γυναίκα και τον γιο της, που δεν 
καταλαβαίνει γιατί θέλει να γρά-
φει ποιήματα, και γιατί είναι τό-
σο σημαντικό γι’ αυτήν. Νιώθει 
πως τον εγκαταλείπει. Και ξαφ-
νικά, με την εκλογή του Τραμπ, 
η ζωή μας πήρε μια άλλη τροπή. 
Αρχίσαμε να βλέπουμε τι μπορεί 
να κάνει η Ακροδεξιά. Αρχισα να 
το γράφω τότε, αλλά δεν το εί-
χα ολοκληρώσει μέχρι την αρχή 
της πανδημίας. Και ναι, νομίζω 
ότι βιώνουμε τη μια κρίση μετά 
την άλλη. 

 
– Σκέφτομαι πως ο Τραμπ που 
εξελέγη πριν από 7 χρόνια τώ-
ρα προσπαθεί να επανεκλεγεί 
και πως αποκαλούσε τον κο-
ρωνοϊό «κινέζικη γρίπη». Τα 
προηγούμενα βιβλία σας άγγι-
ζαν κοινωνικά θέματα, όπως το 
φυλετικό ζήτημα, αλλά νομίζω 
πως αυτό είναι ένα καθαρά πο-
λιτικό βιβλίο. 

– ∆εν γινόταν αλλιώς. Οταν 
έγραφα το βιβλίο, με την ανοχή 
του προέδρου της χώρας, άνθρω-
ποι επιτίθεντο σε Ασιάτες. Η έν-
νοια του επείγοντος άλλαξε την 
οπτική μου. Αρχισα να βλέπω 
διαφορετικά το τι μπορούσε να 
ανήκει σ’ ένα μυθιστόρημα. Τον 
αντίκτυπο που μπορεί να έχουν 
και την ευθύνη της λογοτεχνίας. 

 
– Ας σταθούμε λίγο σ’ αυτό. 
Στο βιβλίο σας οι βιβλιοθηκά-
ριοι έχουν κεντρικό ρόλο στην 
αντίσταση, και αναρωτιέμαι 
ποια είναι η θέση της τέχνης 
και ειδικά της λογοτεχνίας σε 
τέτοιους καιρούς. 

– Αυτή είναι μία από τις ερω-
τήσεις που σκεφτόμουν πολύ 
όταν έγραφα. Κατά τη διάρκεια 

της πανδημίας, όταν όλοι ήμα-
σταν σε καραντίνα, σκεφτόμουν 
όλους τους ανθρώπους που δού-
λευαν στον τομέα της υγείας, 
τους επιστήμονες που εργάζο-
νταν αδιάκοπα για να ανακαλύ-
ψουν ένα εμβόλιο, τους οδηγούς 
και τους ανθρώπους που παρέ-
διδαν φαγητό στα σπίτια, κι εγώ 
τι έκανα; Μαστόρευα ιστορίες. 
Ποιο είναι το νόημα; Είναι μόνο 

λέξεις σε χαρτί, έτσι δεν είναι; 
∆εν βοηθάει κανέναν. 

 
– Δεν σώζει ζωές. 

– Οχι. ∆εν είμαι εκεί έξω, στις 
επάλξεις. Ωστόσο αυτό που συ-
νειδητοποίησα ήταν ότι στρεφό-
μουν προς την τέχνη κάθε μέρα, 
για να τα βγάλω πέρα. Ακουγα 
μουσική που με ανακούφιζε ή 
με ενέπνεε, ξαναδιάβαζα βιβλία. 
Αρχισα να διαβάζω κάθε μέρα 
ένα συγκεκριμένο ποίημα σ’ 
εκείνη την καραντίνα. Μου «μί-
λησε» τόσο πολύ που το κόλλη-
σα στον τοίχο του γραφείου μου. 
Eίναι της Μίριελ Ρουκέισερ. Εχει 
γραφτεί τη δεκαετία του 1960 
και ξεκινάει λέγοντας ότι «έζη-
σα τον πρώτο αιώνα των παγκο-
σμίων πολέμων. Κάθε πρωί γινό-
μουν ολοένα και πιο τρελή», και 
συνεχίζει λέγοντας ότι δεν έχει 
κουράγιο να πάει στη δουλειά, 
γιατί τα πάντα είναι φρικτά. Αυ-
τό που τη σώζει τελικά, είναι να 
γράφει τα ποιήματά της και να 
τα σκέφτεται ως σήματα που 
στέλνει σε άλλους ανθρώπους 
που είναι απεγνωσμένοι, να τους 
βοηθήσει να μονοιάσουν μεταξύ 
τους, με τον εαυτό τους. Είναι 
ένας τρόπος να βγάλεις νόημα 
από τη ζωή σου. Και κατάλαβα 
ότι αυτό κάνει η τέχνη. Μπορεί 
να μη σώζει ζωές όπως το κάνει 
ένας γιατρός, αλλά σου επιτρέ-
πει να καταγράφεις γεγονότα 
και να νοηματοδοτείς τη ζωή 
σου και των άλλων. Και ίσως να 
μάθεις από την εμπειρία, ώστε 
να μην ξανακάνεις τα ίδια λάθη. 

 
– Σκεφτόμουν πως η διαφορε-
τικότητα που βιώνουν οι χαρα-
κτήρες σας, φυλετική, κοινωνι-
κή, ταυτότητας, είναι πλούτος
 και δεν θα έπρεπε να αντιμε-
τωπίζεται ως απειλή. 

– Ναι, το σκέφτομαι κι εγώ 
αυτό πολύ συχνά. Οταν ο γιος 
μου ήταν πιο μικρός, μου έδει-
χνε συνέχεια πράγματα που 
ήταν διαφορετικά, όπως ένα 
χρώμα. Και έβρισκα τον εαυτό 
μου να του λέει, είναι διαφορε-
τικό, αλλά δεν είναι κάτι κακό 
αυτό. Υπάρχει ένα τμήμα του 
πληθυσμού που πιστεύει ότι το 
διαφορετικό είναι κακό, ή τρο-
μακτικό ή κάτι που οφείλουμε 
να ελέγξουμε. Και υπάρχει και 
η άλλη εκδοχή, ότι είναι πλού-

τος, ότι είναι κέρδος ή έστω ότι 
δεν βλάπτει. Νομίζω ότι τη δι-
αφορετικότητα πρέπει να την 
αντιμετωπίζουμε με ενσυναί-
σθηση και να δεχτούμε ότι δεν 
υπάρχει μονάχα ένας τρόπος να 
κάνουμε τα πράγματα. 

 
– Είμαι κι εγώ μαμά, και διά-
βασα πρόσφατα άλλο ένα βι-
βλίο που η μητέρα εγκαταλεί-
πει τον γιο της, αυτή τη φορά 
για να εξασκήσει την τέχνη 
της, το «Μαθήματα» του Ιαν 
ΜακΓιούαν. Δεν θα εγκατέλει-
πα ποτέ τον γιο μου, αλλά είχα 
από πολύ νωρίς την ανάγκη να 
δουλέψω. Παρόλο που αυτό 
θα σήμαινε να παραδίδω όλο 
μου τον μισθό στη φύλαξη του 
παιδιού μου. 

– Είναι τρελό, έτσι; Το ίδιο 
συμβαίνει και στις ΗΠΑ.

 
– Και αυτό έρχεται με μια ενο-
χικότητα, ότι το παιδί μου δεν 
μπορεί να με γεμίσει ολοκλη-
ρωτικά. Ηθελα λοιπόν να σας 
ρωτήσω για τη δική σας σχέ-
ση με την τέχνη και τη μητρό-
τητα. 

– Θυμάμαι όταν ο γιος μου 
ήταν πιο μικρός και πήγαινε παι-
δικό σταθμό ενώ θα μπορούσα 
να τον φροντίζω εγώ, ένιωθα 
τρομερές τύψεις που τον άφη-
να. Μπορεί η μητρότητα να έχει 
πολλή σημασία για μένα, αλλά 
χρειαζόμουν κάτι διαφορετικό, 
να εξασκώ κάπως τα ενδιαφέ-
ροντά μου και το πνεύμα μου. 
Το μυαλό μου είχε ανάγκη να 
κάνει διαφορετικά πράγματα. 
Ακόμη νιώθω ενοχές, αλλά από 
την άλλη το να έχω και ζωή πέρα 
απ’ αυτόν με κάνει και καλύτερη 
μητέρα γι’ αυτόν, επειδή είμαι 
εκεί έξω. Η μητέρα μου δούλευε, 
ήταν χημικός, αλλά ήταν καλό 
να νιώθω ότι υπήρχε γι’ αυτήν 
η μητρότητα, η δουλειά της, οι 
μαθητές της, ο πατέρας μου. Η 
ιδέα ότι μπορείς να είσαι πολλά 
πράγματα την ίδια στιγμή είναι 
πολύ σημαντικό, ειδικά τώρα. 

 
– Είσαι πολύ τυχερή που κά-
νεις μια δουλειά που αγαπάς. 
Αλλες γυναίκες δεν αντιμετώ-
πισαν αυτό το δίλημμα. 

– Σίγουρα. Από την άλλη το 
να θεωρούμε ότι μπορείς να τα 
έχεις όλα είναι ουτοπικό. Αν αγα-

πάς τη δουλειά σου, πάντα θα 
τη σκέφτεσαι, όπως εμένα μου 
έρχεται μια ιδέα για μια ιστορία 
όταν είμαι με τον γιο μου. Είσαι 
πάντοτε σε δύο μέρη την ίδια 
στιγμή. Αυτή είναι η ενοχή του 
να είσαι γονιός. Αν δεν έγρα-
φα και ήμουν εκεί συνεχώς, θα 
έχανα άλλα πράγματα, έτσι δεν 
είναι; Οταν μεγαλώσει, θέλω κι 
εκείνος να έχει μια γεμάτη ζωή. 
Μπορεί να κάνει οικογένεια, να 
έχει έναν σύντροφο, μια δουλειά 
που αγαπάει, ίσως, ελπίζω πως 
ναι. Θα πρέπει να ισορροπήσει 
ανάμεσα απ’ όλα αυτά. 

 
– Νομίζω ότι είναι επίσης ση-
μαντικό για τα παιδιά μας να 
καταλάβουν πως αυτό που 
τους αρέσει τώρα μπορεί να 
μην τους αρέσει αύριο, και δεν 
πειράζει. Δεν είμαστε σαν τους 
γονείς μας που έκαναν την ίδια 
δουλειά 50 χρόνια. 

– Συμφωνώ. Η γενιά μας και 
οι επόμενες έχουν μάθει να εί-
ναι πιο ευέλικτες και ότι είναι 
εντάξει να ακολουθήσεις αυτό 
το μονοπάτι κι έπειτα να αλλά-
ξεις πορεία. ∆εν είναι ότι χάνεις 
τον στόχο σου. Πρέπει να δίνου-
με αξία σ’ αυτήν την ανθεκτι-
κότητα. 

 
– Ταυτόχρονα νιώθω πολύ 
έντονα ότι η ευαισθησία, το 
να είσαι ευάλωτος έχει κι αυ-
τό την αξία του. 

– Μόλις εξελέγη ο Τραμπ, μου 
ζητήθηκε να γράψω ένα δοκίμιο 
για μια ανθολογία, με τη μορφή 
γράμματος, σε όποιον ήθελα. 
Σκέφτηκα να γράψω ένα γράμ-
μα στον γιο μου, όπως ο Τζέιμς 
Μπόλντουιν έγραψε στον ανιψιό 
του. Οταν ήταν 5 ετών λοιπόν ο 
γιος μου, το αγαπημένο του ζώο 
ήταν η χελώνα. Και σκεφτόμουν 
πως επειδή ήταν κάπως συνε-
σταλμένος, του άρεσε η χελώ-
να γιατί μπορεί να κρυφτεί πί-
σω από το σκληρό της κέλυφος. 
Ετσι είσαι ασφαλής, προστατευ-
μένος. Τίποτα δεν μπορεί να σε 
βλάψει. Τίποτα δεν μπορεί να 
μπει μέσα. Συνεπώς, ούτε τα κα-
λά πράγματα μπορούν να μπουν. 
Το να είσαι ευάλωτος επιτρέπει 
να είσαι ανοιχτός και για τα κα-
λά πράγματα, γιατί αλλιώς χάνεις 
και όλη την αξία της ζωής. Αυτήν 
την ιστορία θέλησα να του πω.

Είναι πραγματικότητα, όχι δυστοπία
Το μυθιστόρημα «Χαμένες μας καρδιές» της Σελέστ Ινγκ θυμίζει επιστημονική φαντασία, αλλά βασίζεται σε αληθινά γεγονότα

Οταν άρχισα να 
ψάχνω την Ιστορία 
των ΗΠΑ και αλλού, 
συνειδητοποίησα ότι 
ήταν αρκετά ρεαλιστικό. 
Αυτά που είχα φανταστεί 
είχαν συμβεί ήδη.

Με την εκλογή 
του Τραμπ, η ζωή μας 
πήρε μια άλλη τροπή. 
Αρχίσαμε να βλέπουμε 
τι μπορεί να κάνει 
η Ακροδεξιά. Τότε 
άρχισα να γράφω.

«Υπάρχει ένα τμήμα του πληθυσμού που πιστεύει ότι το διαφορετικό είναι κακό ή τρομακτικό ή κάτι που οφείλουμε να ελέγξουμε. Και υπάρχει και η άλλη εκδοχή, ότι είναι πλούτος», λέει η Σελέστ Ινγκ.

Στις «Χαμένες μας καρδιές» η 
Σελέστ Ινγκ περιγράφει ένα συστη-
ματικό πογκρόμ εναντίον των ασιατι-
κής καταγωγής Αμερικανών πολιτών 
από το ίδιο το κράτος το οποίο ποινι-
κοποιεί καθετί που θεωρεί «αντιαμε-
ρικανική συμπεριφορά».
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